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«Επιτάχυνση των διαδικασιών ολοκλήρωσης του Ελληνικού
Κτηµατολογίου: Διεκπεραίωση εκκρεµοτήτων στις µεταγρα-

φές ακινήτων και ενίσχυση της επιχειρησιακής λειτουργίας
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σµός, προστασία των ευάλωτων - Ενσωµάτωση της Οδηγίας
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Αθήνα, σήµερα την 1η Δεκεµβρίου 2023, ηµέρα Παρασκευή και
ώρα 9.08’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βουλευ-
τηρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την προ-
εδρία του Α’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΙΩΑΝΝΗ ΠΛΑΚΙΩΤΑΚΗ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση. 

(ΕΠΙΚΥΡΩΣΗ ΠΡΑΚΤΙΚΩΝ: Σύµφωνα µε την από 29-11-2023
εξουσιοδότηση του Σώµατος επικυρώθηκαν µε ευθύνη του Προ-
εδρείου τα Πρακτικά της ΞΑ’ συνεδριάσεώς του, της Τετάρτης
29 Νοεµβρίου 2023, σε ό,τι αφορά την ψήφιση στο σύνολο των
σχεδίων νόµου: Α. «Κύρωση της Συµφωνίας µεταξύ της Ελληνι-
κής Δηµοκρατίας και της Κυπριακής Δηµοκρατίας για τη συνερ-
γασία στον τοµέα πρόληψης και αντιµετώπισης φυσικών και/ή
ανθρωπογενών καταστροφών» Β. «Κύρωση του Μνηµονίου Συ-
νεργασίας για την ανοικοδόµηση του Πυροσβεστικού Σταθµού
Επταγωνίας Κύπρου, τον εξοπλισµό του και την προµήθεια δύο
(2) πυροσβεστικών οχηµάτων»). 

Προτού εισέλθουµε στη σηµερινή ηµερήσια διάταξη, επι-
τρέψτε µου να αναφερθώ στον χαµό του Βασίλη Βασιλικού ο
οποίος αποτέλεσε έναν από τους γνωστότερους Έλληνες συγ-
γραφείς παγκοσµίως, καθώς -σύµφωνα µε τα δεδοµένα της
UNESCO- είναι ένας από τους δέκα πιο µεταφρασµένους Έλλη-
νες συγγραφείς. Από τα κορυφαία έργα του θεωρείται το «Ζ» το
οποίο έγινε σύµβολο του αντιδικτατορικού αγώνα και µεταφέρ-
θηκε στον κινηµατογράφο από τον Κώστα Γαβρά, προκαλώντας
παγκόσµια συγκίνηση. 

Εκτός από το σπουδαίο έργο του στον πολιτισµό, ο Βασίλης
Βασιλικός ξεχώρισε και για την ενασχόλησή του µε τα κοινά στις
εκλογές του 2019 ως επικεφαλής του ψηφοδελτίου επικρατείας
του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία και την περίοδο 2019-2023
συνέβαλε αποφασιστικά στις προσπάθειες της Βουλής των Ελ-
λήνων για την αναβάθµιση του πολιτισµού στη χώρα µας. 

Θα ήθελα και εγώ µε τη σειρά µου να εκφράσω τα ειλικρινή
µου συλλυπητήρια και να προχωρήσουµε στη µνήµη του σε ενός
λεπτού σιγή. 

(Στο σηµείο αυτό όρθιοι οι Βουλευτές τηρούν ενός λεπτού
σιγή)

Επίσης, θα ήθελα να προβώ σε κάποιες ανακοινώσεις προς το
Σώµα:

Η Διαρκής Επιτροπή Οικονοµικών Υποθέσεων καταθέτει την
έκθεσή της στο σχέδιο νόµου του Υπουργείου Οικονοµικών: «Δά-
νεια: Διαφάνεια, ανταγωνισµός, προστασία των ευάλωτων - Εν-
σωµάτωση της Οδηγίας (ΕΕ) 2021/2167, επανεισαγωγή του
προγράµµατος «ΗΡΑΚΛΗΣ» και άλλες επείγουσες διατάξεις».

Οι Υπουργοί Κλιµατικής Κρίσης και Πολιτικής Προστασίας,
Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών, Εθνικής Άµυνας, Εσωτερι-
κών, Παιδείας, Θρησκευµάτων και Αθλητισµού, Υγείας, Υποδο-
µών και Μεταφορών, Περιβάλλοντος και Ενέργειας, Ανάπτυξης,
Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης, Προστασίας του Πολίτη,
Δικαιοσύνης, Πολιτισµού, Κοινωνικής Συνοχής και Οικογένειας,
Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, Ναυτιλίας και Νησιωτικής
Πολιτικής, Τουρισµού, Ψηφιακής Διακυβέρνησης, καθώς και οι
Αναπληρωτές Υπουργοί Εσωτερικών και Υγείας κατέθεσαν στις
29-11-2023 σχέδιο νόµου: «Αναδιάρθρωση Πολιτικής Προστα-
σίας - Εθνικός Μηχανισµός Εναέριας Διάσωσης και Αεροδιακο-
µιδών και άλλες επείγουσες διατάξεις».

Παραπέµπεται στην αρµόδια Διαρκή Επιτροπή.
Ο Βουλευτής του ΠΑΣΟΚ – Κινήµατος Αλλαγής κ. Αχµέτ Ιλχάν

ζητεί άδεια ολιγοήµερης απουσίας στο εξωτερικό. 
Η Βουλή εγκρίνει;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Συνεπώς η Βουλή

ενέκρινε τη ζητηθείσα άδεια.

Π Ρ Α Κ Τ Ι Κ Α  Β Ο Υ Λ Η Σ

K’ ΠΕΡΙΟΔΟΣ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΜΕΝΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ

ΣΥΝΟΔΟΣ A’

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΞΒ’
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, εισερχόµαστε στη συµπληρωµατική ηµερήσια διάταξη
της 

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

Μόνη συζήτηση και ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων και του
συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Εθνικής Οικονοµίας
και Οικονοµικών: «Δάνεια: Διαφάνεια, ανταγωνισµός, προστασία
των ευάλωτων – Ενσωµάτωση της Οδηγίας (ΕΕ) 2021/2167, επα-
νεισαγωγή του προγράµµατος «ΗΡΑΚΛΗΣ» και άλλες επείγουσες
διατάξεις».

Η Διάσκεψη των Προέδρων αποφάσισε, στη συνεδρίαση της
23ης Νοεµβρίου του 2023, τη συζήτηση του νοµοσχεδίου σε µία συ-
νεδρίαση, εν συνόλω, επί της αρχής, επί των άρθρων και των τρο-
πολογιών. Η εγγραφή των οµιλητών θα γίνει ηλεκτρονικά και µέχρι
το τέλος της οµιλίας του δεύτερου εισηγητή. Συµφωνεί το Σώµα;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Το Σώµα συνεφώ-

νησε.
Τον λόγο έχει ο εισηγητής της Νέας Δηµοκρατίας κ. Χρήστος

Δερµεντζόπουλος για δεκαπέντε λεπτά.
Παρακαλώ να ανοίξει το σύστηµα της ηλεκτρονικής εγγραφής. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΔΕΡΜΕΝΤΖΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, «Δάνεια: Διαφάνεια, ανταγωνι-

σµός, προστασία των ευάλωτων – Ενσωµάτωση της Οδηγίας
(ΕΕ) 2021/2167, επανεισαγωγή του προγράµµατος «ΗΡΑΚΛΗΣ»
και άλλες επείγουσες διατάξεις», είναι ο τίτλος του σχεδίου
νόµου του Υπουργείου Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών στο
οποίο έχω κληθεί ως εισηγητής της Πλειοψηφίας. 

Είναι ένα νοµοσχέδιο που η κεντρική του φιλοσοφία είναι µε-
ταξύ των σηµαντικότερων ρυθµίσεων που εισάγονται. Αφορούν
στην επέκταση του προγράµµατος «ΗΡΑΚΛΗΣ», στη διαφάνεια
στη διαχείριση των οφειλών, στην προστασία των ευάλωτων δα-
νειοληπτών και στην ενίσχυση του ανταγωνισµού στο τραπεζικό
σύστηµα. Είναι ένα σχέδιο νόµου που σήµερα έπρεπε όλους να
µας βρίσκει σύµφωνους γιατί περιλαµβάνει, κατά γενική οµολο-
γία, θετικές και βελτιωτικές παρεµβάσεις. 

Ακούσαµε και από τις τοποθετήσεις των φορέων, που η πλει-
οψηφία ανέφερε, πως οι ρυθµίσεις του υπό ψήφιση σχεδίου
νόµου είναι σε θετική κατεύθυνση. Και φυσικά, είναι σε θετική κα-
τεύθυνση µιας και το πρόγραµµα «Ηρακλής» -όπως µας ανακοί-
νωσε ο Υπουργός-, που το ενέκρινε η Ευρωπαϊκή Επιτροπή και
δεν περιλαµβάνει στοιχεία κρατικής ενίσχυσης, θα στηρίξει τις
τράπεζες και άρα τους Έλληνες καταθέτες και την προοπτική της
οικονοµίας. Θα επεκταθεί, επίσης, µε στόχο την περαιτέρω µεί-
ωση των µη εξυπηρετούµενων δανείων στα χαρτοφυλάκια των
τραπεζών. Είναι σε θετική κατεύθυνση γιατί όλοι γνωρίζουµε και
όλοι συµφωνούµε πως υπήρχαν προβληµατικές, αρνητικές συ-
µπεριφορές από τους servicers και πλέον θεσπίζονται υποχρεώ-
σεις διαφάνειας, ενηµέρωσης και σεβασµού των δικαιωµάτων
των οφειλετών. 

Όλοι συζητάµε, κύριοι της Αντιπολίτευσης, µε την κοινωνία και
γινόµαστε δέκτες των καταστάσεων που βιώνουµε και αυτά κα-
λούµαστε εµείς να διορθώσουµε µε πράξεις και πρωτοβουλίες,
όπως η σηµερινή και όχι µε ευχολόγια και µε συνθήµατα και σί-
γουρα όχι µε ανεδαφικά σχέδια περί σεισάχθειας, που εγκλώβι-
σαν χιλιάδες συµπολίτες µας στην παγίδα του χρέους και
οδήγησαν στην τρίτη ανακεφαλαιοποίηση των τραπεζών, µε τε-
ράστιο βάρος για τον Έλληνα φορολογούµενο. Αυτή η Κυβέρ-
νηση έχει θεσπίσει ένα ολοκληρωµένο θεσµικό πλαίσιο για την
αντιµετώπιση του ιδιωτικού χρέους δίνοντας λύσεις ρεαλιστικές. 

Παράλληλα, έχουµε λάβει µια σειρά µέτρων όπως φοροελα-
φρύνσεις και στήριξη των εισοδηµάτων των πολιτών, ιδίως των
πιο ευάλωτων, συµβάλλοντας στη δυναµική αντιµετώπιση των
κόκκινων δανείων. 

Είναι, λοιπόν, σε θετική κατεύθυνση το σχέδιο νόµου που κα-
λούµαστε να συζητήσουµε και να ψηφίσουµε, γιατί εκσυγχρονίζει
τον εξωδικαστικό µηχανισµό και διευρύνεται η προστασία για
τους πραγµατικά ευάλωτους οφειλέτες. Γιατί βελτιώνει το πλαί-
σιο λειτουργίας του φορέα επαναµίσθωσης και απόκτησης ακι-

νήτων. Γιατί εισάγονται ρυθµίσεις που ενισχύουν τον ανταγωνι-
σµό, όπως η χορήγηση των δανείων από µη τραπεζικούς φορείς.
Απλοποιούνται, επίσης, οι διαδικασίες του πτωχευτικού κώδικα
και επεκτείνονται οι συναλλαγές µέσω συστηµάτων άµεσων πλη-
ρωµών χωρίς προµήθειες. Ελεύθεροι επαγγελµατίες, αυτοαπα-
σχολούµενοι υποχρεούνται να συνδέσουν τον επαγγελµατικό
τους λογαριασµό µε σύστηµα άµεσων πληρωµών και επίσης, να
δέχονται άµεση πληρωµή από οποιοδήποτε φυσικό πρόσωπο
τους το ζητήσει. Με τη σηµερινή, λοιπόν, παρέµβαση στοχεύουµε
στην οικονοµική εξυγίανση, όπως και στην προστασία των πρα-
γµατικά ευάλωτων οφειλετών. 

Πιο αναλυτικά για το σχέδιο «ΗΡΑΚΛΗΣ ΙΙΙ», επεκτείνοντας το
πρόγραµµα «ΗΡΑΚΛΗΣ» συµβάλουµε θετικά και στην ευρωστία
του τραπεζικού συστήµατος. Το σχέδιο «ΗΡΑΚΛΗΣ» προβλέπει
πως το δηµόσιο θα παρέχει κρατική εγγύηση σε οµολογίες υψη-
λής εξοφλητικής προτεραιότητας τιτλοποιηµένων δανείων έναντι
προµήθειας. Από το 2019 που ξεκίνησε, το δηµόσιο έχει προχω-
ρήσει σε εγγυήσεις ύψους 18,7 δισεκατοµµύρια ευρώ και µε
αυτό τον τρόπο συµβάλλαµε στη µείωση των µη εξυπηρετούµε-
νων δανείων στις τράπεζες από 40,6% τον Δεκέµβριο του 2019
σε 8,6% τον Ιούνιο του 2023. 

Η τρίτη φάση του προγράµµατος, που επετεύχθη έπειτα από
συµφωνία µε την Ευρωπαϊκή Επιτροπή, θα έχει ανώτατο όριο χο-
ρήγησης εγγυήσεων 2 δισεκατοµµύρια και διάρκεια ως τις 31-
12-2024, προκειµένου να εξεταστούν τα αιτήµατα από τις ελλη-
νικές τράπεζες, µε ίδιους όρους και προϋποθέσεις µε τις πρώτες
φάσεις, αλλά µε το γεγονός πως η ελάχιστη βαθµίδα πιστοληπτι-
κής αξιολόγησης των οµολογιών υψηλής εξοφλητικής προτεραι-
ότητας καθορίζεται σε BB+, γεγονός που προήλθε, φυσικά, από
τις πρόσφατες αναβαθµίσεις της πιστοληπτικής ικανότητας της
χώρας µας. Η επέκταση, λοιπόν, του προγράµµατος «ΗΡΑΚΛΗΣ»
θα συµβάλλει σε σωρεία θετικών εξελίξεων.

Διαφωνεί κάποιος πως µειώνοντας τα µη εξυπηρετούµενα δά-
νεια, µειώνουµε το κόστος δανεισµού για τις τράπεζες και κατ’
αυτό τον τρόπο απελευθερώνουµε κεφάλαια και δάνεια σε επι-
χειρήσεις και καταναλωτές;

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, προσφέρουµε σύγχρονες και
δίκαιες λύσεις, όπως αναφέρεται ως τίτλος επιγραµµατικά από
το Υπουργείο Οικονοµικών και όσον αφορά στους servicers, όπου
τους εισάγουµε συγκεκριµένες υποχρεώσεις, υποχρεώσεις για
ενηµέρωση και εξυπηρέτηση και κυρίως, για σεβασµό στα δι-
καιώµατα των δανειοληπτών. Προστατεύουµε µε αυτόν τον τρό-
πο τα προσωπικά τους στοιχεία και επιβάλλουµε αυστηρές κυ-
ρώσεις σε περιπτώσεις που δεν υπάρχει σεβασµός στην ιδιωτική
τους ζωή, όπως επίσης και για φαινόµενα παρενόχλησης, κατα-
ναγκασµού ή αθέµιτης επιρροής κατά την επικοινωνία. Μεταξύ
άλλων, οι servicers οφείλουν να παρέχουν αναλυτική ενηµέρωση
προς τους οφειλέτες για το ύψος της οφειλής, στοιχεία που αφο-
ρούν στις δόσεις, στο επιτόκιο της ρύθµισης κ.ά.. 

Όλα αυτά και άλλα, φυσικά, µέσω ειδικής ψηφιακής προσω-
ποποιηµένης πλατφόρµας στον οφειλέτη, να υπάρχει δηλαδή, η
δυνατότητα στον οφειλέτη να έχει ενηµέρωση ανά πάσα στιγµή
µέσω αυτής της εφαρµογής. Και αυτή θα πρέπει να έχει τεθεί σε
εφαρµογή ως τις 31 Μαρτίου του 2024. Η παραβίαση όλων αυτών
των υποχρεώσεων θα περιλαµβάνει πρόστιµα έως 500.000 ευρώ
µέχρι και την ανάκληση της άδειας λειτουργίας. Υπάρχει κάποιος
που να διαφωνεί µε την επιβολή των κυρώσεων;

Τώρα, σχετικά µε τον εκσυγχρονισµό του εξωδικαστικού µη-
χανισµού που προβλέπεται µέσα από το νοµοσχέδιο, στοχεύουµε
στην ειδική µέριµνα και στους ευάλωτους απλουστεύοντας και
βελτιώνοντάς τον. Ο εξωδικαστικός µηχανισµός είναι διαδικασία
στην οποία δεν παρεµβαίνει ανθρώπινο χέρι και το ποσοστό του
«κουρέµατος» καθορίζεται µε αλγόριθµο. Η πρόταση αναδιάρ-
θρωσης του χρέους των ευάλωτων οφειλετών, όπως αυτή προ-
κύπτει από τον αλγόριθµο του εξωδικαστικού, θα γίνεται αυτό-
µατα και υποχρεωτικά αποδεκτή από το σύνολο των πιστωτών.
Η υποχρεωτικότητα αυτή ωφελεί τους ευάλωτους οφειλέτες µιας
και µέχρι και σήµερα το 50% των προτάσεων ρύθµισης απορρί-
πτεται από τους servicers. Ο οφειλέτης διατηρεί το δικαίωµα να
την απορρίψει, ενώ οι πιστωτές µπορούν να την προσβάλουν στα
δικαστήρια. 
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Επίσης, βελτιώνεται ο αλγόριθµος του εξωδικαστικού για το
σύνολο των οφειλετών και όχι µόνο των ευάλωτων, που έχουν
δάνεια µε εµπράγµατη εξασφάλιση. Αυτό θα έχει ως συνέπεια,
µε υπουργική απόφαση που θα ακολουθήσει την ψήφιση του νο-
µοσχεδίου, το ύψος της ρυθµιζόµενης οφειλής από δάνεια µε
εµπράγµατη εξασφάλιση να µειωθεί έως 28% και επιπλέον, µε
την ίδια απόφαση το επιτόκιο των ρυθµίσεων θα οριστεί σε 3%
για τα επόµενα τρία έτη. Μεταξύ των ρυθµίσεων που προβλέπο-
νται στο Κεφάλαιο Β’ του νοµοσχεδίου εισάγονται τροποποιήσεις
που αποσκοπούν στην ελάφρυνση των ευάλωτων οφειλετών κατά
την επαναγορά του ακινήτου τους. Όλα αυτά µέσω του φορέα
απόκτησης και επαναµίσθωσης. Ο φορέας αποτελεί το τελευταίο
καταφύγιο του ευάλωτου δανειολήπτη και στόχος του είναι να
δίνει τη δυνατότητα στον ευάλωτο να µείνει στο σπίτι του για δώ-
δεκα χρόνια πληρώνοντας ένα µικρό ενοίκιο, κατοχυρώνοντας το
δικαίωµα επαναγοράς. 

Πιο συγκεκριµένα, παύει η υποχρέωση που υπήρχε να πληρώ-
σει µισθώµατα δώδεκα ετών σε περίπτωση που ασκήσει νωρί-
τερα το δικαίωµα επαναγοράς. Επίσης, προβλέπεται φορολογική
εξοµοίωση του φορέα απόκτησης µε εταιρείες που επενδύουν
και διαχειρίζονται ακίνητα, όπως επίσης ο φορέας θα µπορεί να
αποκτά ακίνητα µε έκπτωση 30% και µε αυτόν τον τρόπο θα µπο-
ρεί να επωφεληθεί και ο οφειλέτης σε µελλοντική άσκηση του δι-
καιώµατος επαναγοράς. 

Κυρίες και κύριοι, η Κυβέρνηση -για την αντιµετώπιση της στε-
γαστικής κρίσης- µεταξύ πολλών µέτρων που έχει λάβει και θα
προχωρήσει σε πολλά ακόµα περισσότερα, όπως είναι το επιτυ-
χηµένο πρόγραµµα «ΣΠΙΤΙ ΜΟΥ», που στον φετινό προϋπολογι-
σµό διπλασιάζεται µε επιπλέον 375 εκατοµµύρια ευρώ, έρχεται
να προσθέσει και τη δυνατότητα στις εταιρείες παροχής πιστώ-
σεων να προχωρούν σε χρηµατοδότηση στεγαστικών δανείων σε
φυσικά και νοµικά πρόσωπα που αποκλείονται από το τραπεζικό
σύστηµα. Και αυτό είναι κάτι που συµβαίνει ήδη στο εξωτερικό.

Όσον αφορά στον πτωχευτικό κώδικα, µε το συγκεκριµένο νο-
µοσχέδιο εισάγονται και απλοποιούνται ρυθµίσεις που στόχο
έχουν την επιτάχυνση των διαδικασιών. Συγκεκριµένα τα οικονο-
µικά στοιχεία του κάθε οφειλέτη αναζητούνται αυτοµάτως από
φορείς και τράπεζες µε την υποβολή της αίτησης και δίνεται η
δυνατότητα τα όποια σφάλµατα να µπορούν να διορθωθούν κατά
τη συζήτηση της αίτησης έτσι ώστε αυτή να µην κηρύσσεται απα-
ράδεκτη.

Τέλος, µέσα από το παρόν σχέδιο νόµου προβλέπεται η άµεση
δηµοσιοποίηση των επιχειρήσεων στις οποίες η Τράπεζα της Ελ-
λάδος εντοπίζει κάποιες παραβιάσεις. Κατ’ αυτόν τον τρόπο δι-
ευκολύνεται η άµεση ενηµέρωση του κοινού για παραβατικές
συµπεριφορές που θα µπορούσαν να επηρεάσουν τις επιλογές
του. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Κυβέρνησή µας, η Κυβέρνηση
της Νέας Δηµοκρατίας, µε το παρόν σχέδιο νόµου κάνει πράξη
αυτό για το οποίο της ανανεώθηκε η εµπιστοσύνη πριν από λί-
γους µήνες από τους Έλληνες πολίτες. Προσφέρει ρεαλιστικές
προτάσεις µε βελτιωτικές παρεµβάσεις, παρεµβάσεις προς όφε-
λος όλων των πολιτών. Ίσως κάποιοι να πιστεύουν πως κατέχουν
το µονοπώλιο της κοινωνικής ευαισθησίας. Το µόνο σίγουρο είναι
πως εµείς είµαστε αυτοί που προχωράµε µε συγκεκριµένες πρω-
τοβουλίες και πράξεις σε ένα πλαίσιο κοινωνικής δικαιοσύνης
που η οικονοµία µας αναπτύσσεται. Οφείλουµε και βάζουµε τα
θεµέλια να διατηρήσουµε ως κόρη οφθαλµού αυτή την τροχιά
ανάπτυξης, ενώ παράλληλα καλούµαστε να διαχειριστούµε κρί-
σεις προσφέροντας λύσεις. Κρίσεις είτε εισαγόµενες, όπως αυτή
της ακρίβειας είτε κρίσεις που προέρχονται ως συνέπεια των φυ-
σικών καταστροφών που έπληξαν τη χώρα µας. 

Θα έχουµε την ευκαιρία να συζητήσουµε διεξοδικά και στον
προϋπολογισµό για το πώς παραδείγµατος χάριν η ανεργία που
την παραλάβαµε στο 17,5% σήµερα είναι στο 10,8%, για τις αυ-
ξήσεις µετά από χρόνια σε µισθούς και συντάξεις, για τις µει-
ώσεις σε πενήντα φόρους και τους πόρους που διαθέτουµε για
τη βελτίωση των υποδοµών µας. Πρωτοβουλίες, όµως, όπως η
σηµερινή είναι πρωτοβουλίες που πραγµατικά τρέχουµε να κα-
λύψουµε ένα µεγάλο διάστηµα παρατεταµένης, δεκαετούς κρί-
σης που είχε ζήσει η χώρα µας. 

Το ιδιωτικό χρέος είναι ένα αρκετά σηµαντικό θέµα που απα-
σχολεί την ελληνική πολιτεία, αλλά και την ελληνική κοινωνία. Η
δεκαετία της κρίσης µε ύφεση και έλλειψη ρευστότητας οδήγη-
σαν σε µεγάλη αύξηση των κόκκινων δανείων και των ληξιπρόθε-
σµων οφειλών. Στα χρόνια της διακυβέρνησής µας έχει παρατη-
ρηθεί πρόοδος και παρατηρείται σηµαντική µείωση και στα κόκ-
κινα δάνεια και στη µείωση του συνολικού ληξιπρόθεσµου χρέ-
ους. 

Μέσω του «ΗΡΑΚΛΗ» οι τράπεζες κατάφεραν αξιοσηµείωτη
µείωση των δεικτών των µη εξυπηρετούµενων δανείων. Παρ’ όλα
αυτά παραµένουν πολλά και προς τις τράπεζες, 13,7 δισεκατοµ-
µύρια, και προς τους servicers, 71,16 δισεκατοµµύρια. Θέλουµε,
λοιπόν, τις τράπεζες στον δρόµο της εξυγίανσης και το θέλουµε
για να στηρίξουν την παραγωγική οικονοµία. Θέλουµε και προ-
σφέρουµε δίκαιες και σύγχρονες λύσεις, προστατεύοντας τους
πραγµατικά ευάλωτους και προς αυτή την κατεύθυνση κινούµα-
στε από το 2019, προσφέροντας πρακτικές λύσεις και όχι συν-
θήµατα και ουτοπικές κραυγές. 

Η ανανέωση της εντολής που πήραµε αποτελεί για εµάς υπο-
χρέωση και ευθύνη και οφείλουµε να συνεχίσουµε σε µια δια-
δροµή που η οικονοµική εξυγίανση βαδίζει µε την κοινωνική
προστασία και η αποδεδειγµένη πρόοδος στην αντιµετώπιση του
ληξιπρόθεσµου ιδιωτικού χρέους αποτελεί στόχευση και υποχρέ-
ωσή µας. Μέσω αυτής της νοµοθετικής πρωτοβουλίας το απο-
δεικνύουµε.

Σας καλώ, λοιπόν, όλους να το υπερψηφίσετε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε πολύ. 
Τον λόγο έχει ο εισηγητής από τον ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµ-

µαχία κ. Χρήστος Γιαννούλης. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριε Παπαθανάση, παρά την

ευγένεια του εισηγητή σας, κάθε φορά που βλέπω να λείπει από
το πλάι σας ο κ. Χατζηδάκης ανησυχώ, τρέµω, γιατί σηµαίνει ότι
βρίσκεται κάπου αλλού και κάτι κακό ετοιµάζει εις βάρος των Ελ-
λήνων πολιτών. Ανησυχώ. Όταν έρθει, ίσως επανέλθει και η ηρε-
µία σε όλους µας. 

Θα µου επιτρέψετε, για δύο δευτερόλεπτα να παρεκκλίνω,
γιατί έτυχε και επαγγελµατικά να συναντηθώ µε τον Βασίλη Βα-
σιλικό, µια κορυφαία µορφή της ελληνικής διανόησης, όχι µόνο
της λογοτεχνίας, αλλά της ευρωπαϊκής και παγκόσµιας διανόη-
σης. Έχουν αναφερθεί οι περισσότεροι στη δράση και στην προ-
σφορά του, σε δύσκολες περιόδους, σε περιόδους µε ένταση, µε
βία, µε ένα παρακράτος να κάνει αισθητή την παρουσία του. 

Εγώ, όµως, θα θυµηθώ ότι ήταν από τους πρώτους Έλληνες
λογοτέχνες που στάθηκε δίπλα στο πλευρό της Μελίνας Μερ-
κούρη, όταν το 1982 τέθηκε το αίτηµα για τα µάρµαρα του Παρ-
θενώνα που κλάπηκαν µε βίαιο τρόπο, αφαιρέθηκαν µε βίαιο
τρόπο από τον λόρδο Έλγιν.

Μου δίνεται η ευκαιρία, συνδέοντας αυτά τα δύο µυθικά πρό-
σωπα για όσους είχαν τη χαρά να τους γνωρίσουν, να επικαιρο-
ποιήσω και την πρόταση που κατέθεσε εχθές ο ΣΥΡΙΖΑ - Προο-
δευτική Συµµαχία και ο Πρόεδρός µας Στέφανος Κασσελάκης
προς τον Αρχηγό της Νέας Δηµοκρατίας, στον Αρχηγό του ΠΑ-
ΣΟΚ – Κινήµατος Αλλαγής, στον Γενικό Γραµµατέα του ΚΚΕ και
στην Πλεύση Ελευθερίας για µια κοινή επιστολή προς τη Βουλή
των Λόρδων στη Βρετανία και για µια σειρά ακόµα πρωτοβουλίες,
που θα θέσουν το ζήτηµα της επιστροφής των γλυπτών του Παρ-
θενώνα στην εθνική διάσταση που τους αξίζει, αλλά και στη δια-
κοµµατική στήριξη που χρειάζεται.

Τώρα, µπαίνοντας στο νοµοσχέδιο, θέλω να παρατηρήσω δύο
πράγµατα. Κύριε Δερµεντζόπουλε, αν παρατήρησα καλά στη
διάρκεια της συνεδρίασης των επιτροπών ελάχιστοι, ίσως και κα-
νένας, από τους συναδέλφους σας δεν υπερασπίστηκε το συγκε-
κριµένο νοµοσχέδιο, εκτός -αν θυµάµαι καλά- από τη χθεσινή
παρέµβαση του κ. Λεονταρίδη, ο οποίος µόνο φιλικός δεν ήταν
προς το νοµοσχέδιο που το κόµµα του κατέθεσε προς ψήφιση,
ζητώντας αλλαγές και ζητώντας να υπάρξουν λύσεις για τα προ-
βλήµατα των πολιτών. 

Και ίσως το έκανε γιατί είναι ο µόνος Βουλευτής της Συµπολί-
τευσης που αντιλήφθηκα ότι έχει την ενσυναίσθηση να καταλα-
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βαίνει ότι κι εµείς τοποθετούµε τα πράγµατα στη µεγάλη εικόνα.
Δεν συζητάµε ούτε για νοµοσχέδια Χατζηδάκη, δεν συζητάµε
ούτε για νοµοσχέδια Παπαθανάση ούτε για νοµοσχέδια Σκρέκα,
αλλά συζητάµε στη µεγάλη εικόνα ότι βιάζεστε από την επανε-
κλογή σας, το 2023 και µετά, όσο το δυνατόν γρηγορότερα να
υλοποιήσετε το σχέδιο Πισσαρίδη, ένα σχέδιο που περιγράφει
ακριβώς αυτό που συµβαίνει τους τελευταίους µήνες. Διότι είναι
ένα µωσαϊκό που συντίθεται από τον προϋπολογισµό, έναν προ-
ϋπολογισµό που σχεδόν απαξιώνει τις ανάγκες της µεγάλης πλει-
οψηφίας των Ελλήνων πολιτών, των εργαζοµένων, των συντα-
ξιούχων, των µικροµεσαίων, των ελεύθερων επαγγελµατιών. Είναι
ένα φορολογικό νοµοσχέδιο που επιλέγει τη λογική του δηµίου
και του µπλόκου για εκτέλεση, δηλαδή οριζόντιος, κεφαλικός
φόρος, ενισχύοντας όσους φοροδιαφεύγουν, σχεδόν κλείνοντάς
τους το µάτι, ότι να σας πω, πληρώστε 1.400 ευρώ και δεν θα
σας πειράξει κανείς. Μπορεί να δώσουν και πουρµπουάρ στις οι-
κονοµικές µας υπηρεσίες και άλλα 500 ευρώ για το πλεονέκτηµα
που έχουν.

Επίσης, αφορά στα κόκκινα δάνεια που συζητάµε τώρα, το
ασφαλιστικό που ανοίγει και δεν κλείνει, µε µια άλλη ξεχωριστή
περίπτωση της Κυβέρνησης, τον κ. Τσακλόγλου, ο οποίος, αφού
άλλαξε το επιστηµονικό αντικείµενο του νοµικού κόσµου, µετέ-
τρεψε σε φαρσοκωµωδία πολύ σοβαρά κοινωνικά και οικονοµικά
ζητήµατα. Με έναν κουτοπόνηρο τρόπο, περίπου όπως έκρυψε
η Νέα Δηµοκρατία το 2023 το φορολογικό νοµοσχέδιο που θα
έφερνε, απάντησε ότι το 2027 θα δούµε για το ασφαλιστικό,
πάντα κρατώντας τη σύνδεση αύξησης των ορίων ζωής των αν-
θρώπων σε σχέση µε τις συντάξεις. 

Πάντα κρύβεται µια παγίδα. Πάντα κρύβεται µια παγίδα το τε-
λευταίο διάστηµα, όπου από κάτω φαίνεται να βγαίνουν οι ατµοί
της σπουδής του κ. Πισσαρίδη να εξαφανίσει κοινωνικές τάξεις
και να αλλάξει το οικονοµικό µοντέλο της Ελλάδας µας. 

Και βέβαια, θέλω να παρατηρήσω κάτι, ότι µε όσους νοµικούς
και αν µίλησα σε αυτό το νοµοσχέδιο υπάρχει το πρωτοφανές,
που έρχεται σε πλήρη αντίθεση και µε το Σύνταγµα και µε τις
αξιακές αρχές του κανόνα της ισονοµίας: Δεν υπάρχει ανάλογη
περίπτωση σε καµµία ευρωπαϊκή χώρα όπου ανάµεσα σε δύο
αντιδίκους, στον έναν στερείται το δικαίωµα άσκησης ένδικου
µέσου µε νόµο του κράτους ή µε υπουργική απόφαση. Αναφέρο-
µαι στην ανακοπή µεταξύ διαχειριστή δανειακής σύµβασης και
οφειλέτη, όπου αν η απόφαση του ειρηνοδίκη θα είναι θετική
προς τον οφειλέτη, η διαχειρίστρια εταιρεία έχει το δικαίωµα να
κάνει ανακοπή. Αν συµβεί το αντίθετο, ο δανειολήπτης δεν έχει
το δικαίωµα να ασκήσει το ένδικο µέσο της ανακοπής. Αυτό, προ-
φανώς, µόνο στην Ελλάδα συµβαίνει και πρέπει να συγχαρούµε
για την πρωτοτυπία -επί τα χείρω, βέβαια- τον νοµοθέτη ή τον συ-
νεργάτη που το σκέφτηκε. 

Πάντως, όση ώρα εµείς συζητούσαµε στο ασφαλές περιβάλ-
λον του ελληνικού Κοινοβουλίου ή στις επιτροπές, πιστεύω να
γνωρίζατε ότι ένας ογδονταδυάχρονος συµπολίτης µας σε ανα-
πηρικό αµαξίδιο, για δεύτερη φορά ανίκανος να σταθεί στα πόδια
του, βρέθηκε στον δρόµο καθώς χάνει το σπίτι του σε πλειστη-
ριασµό. Είχε πάρει ο γιος του ένα δάνειο ανακαίνισης 85.000
ευρώ -µπορεί να την ξέρετε την ιστορία- δεν µπορούσε να το
αποπληρώσει, έµεινε άνεργος και έτσι το χρέος έπεσε στις πλά-
τες του πατέρα του, ο οποίος είχε µπει εγγυητής. Αποπλήρωσαν
περισσότερα από τα µισά της αρχικής οφειλής, κάπου 50.000
ευρώ. Με τα πανωτόκια και όµως, το συνολικό ποσό του χρέους
είχε φτάσει στις 150.000 ευρώ. 

Μπορείτε να µου πείτε πού, σε αυτή την περίπτωση τη συγκε-
κριµένη, που είναι και ενδεικτική, που θα τις συναντήσεις και σε
πολλές άλλες γωνιές της χώρας µας, πού αυτό το ποµπώδες και
µε πραγµατικά ευρηµατικό τρόπο τιτλοφορηµένο νοµοσχέδιο
βοηθάει αυτόν τον άνθρωπο και µε ποιον τρόπο; Ή οποιαδήποτε
από τις νοµοθετικές σας παρεµβάσεις. Εδώ που είναι ο ορισµός
της ανάγκης να υπάρξει κοινωνική παρέµβαση της πολιτείας, της
διοικητικής της δοµής, του κράτους, όλων µας, µπορείτε να µου
βρείτε µία παράγραφο που να αφορά σ’ αυτόν τον άνθρωπο το
νοµοσχέδιο το οποίο εισάγεται σήµερα για ψήφιση; 

Όπως σας είπα, αντιµέτωποι µε αυτή την πραγµατικότητα είναι
και χιλιάδες δανειολήπτες. Έχουν χάσει τον ύπνο τους όχι µόνο

από τον δικαστικό κλητήρα, ο οποίος από λεπτό σε λεπτό θα τους
κοινοποιήσει µια διαταγή πληρωµής, ένα κατασχετήριο ή µια
έξωση, αλλά και τα µε καταιγιστικό βαθµό τηλεφωνήµατα των
ασύδοτων µέχρι τώρα διαχειριστών των κόκκινων δανείων που
µεταφέρθηκαν, ενήµερα ή κόκκινα, στους διαχειριστές. 

Λαµβάνονται κάποια µέτρα, διατυπώνεται η απειλή κάποιων
προστίµων, αλλά, ξέρετε, ακόµα δεν µπορέσαµε να καταλάβουµε
ποιος είναι ο διαχειριστικός τρόπος µε τον οποίο όταν εσείς επι-
βάλλετε πρόστιµα, περισσότερο συσκοτίζεται η υπόθεση παρά
φωτίζεται. Για παράδειγµα, το συγκρίνω µε τον τρόπο που χρη-
σιµοποιείτε την επιβολή των προστίµων. Δίκαια, αναγκαία, και οι
έλεγχοι και τα πρόστιµα, αλλά τα χρησιµοποιείτε µε έναν πε-
ρίεργο επικοινωνιακό τρόπο. 

Για παράδειγµα, επιβλήθηκε 1 εκατοµµύριο ευρώ πρόστιµο σε
µια εταιρεία µε προϊόντα σοκολάτας µε επτακόσιους κωδικούς,
µε επτακόσια προϊόντα. Θέλετε να µου πείτε, είστε έτοιµοι ένας
από εσάς να µου πει ποια είναι τα προϊόντα στα οποία η συγκε-
κριµένη εταιρία έβγαλε απίστευτα κέρδη, υπερβολικά κέρδη,
όπου το πρόστιµο του 1 εκατοµµυρίου ευρώ φαντάζει παρωνυ-
χίδα, να το µάθω ως πολίτης και ως καταναλωτής; Έµαθα ότι επι-
βλήθηκε ένα πρόστιµο στον κ. Παππά, 1 εκατοµµύριο ευρώ, ο
οποίος διαχειρίζεται επτακόσια προϊόντα. Σε εµένα ποια είναι η
επίδραση στην καταναλωτική µου ιδιότητα από αυτό το πρόστιµο
και από αυτό το µέτρο, πέρα από τις εντυπώσεις, οι οποίες για
σας είναι η ουσία, η επικοινωνία και όχι η πολιτική πρακτική; 

Να µην αναφερθώ και πάλι -έχω γίνει κουραστικός- στην αντί-
φαση που παράγεται σε σχέση µε τις πρόνοιες του συγκεκριµέ-
νου νοµοσχεδίου και την πραγµατικότητα. Έχετε δώσει µεγάλο
περιθώριο στις τράπεζες, εκτός από τα µπινελίκια Σταϊκούρα,
που πραγµατικά τις ισοπέδωσαν ψυχολογικά. Δηλαδή, σήµερα οι
τραπεζίτες είναι στα όρια της ψυχοθεραπείας, της ανάγκης πα-
ροχής βοήθειας, γιατί από τα µπινελίκια του Σταϊκούρα έπεσαν
τα επιτόκια, αυξήθηκε η πρόσβαση των πολιτών και των µικροµε-
σαίων επιχειρηµατιών στις τράπεζες, υπήρξε η χρήση του εργα-
λείου των µικροπιστώσεων. Πραγµατικά, είναι ουρές αναπτυ-
ξιακών προτάσεων έξω από τις τράπεζες µετά από τη διαδικασία
µε τα µπινελίκια. 

Έχω γίνει κουραστικός από αυτό το Βήµα να θυµίζω την περί-
πτωση Αρκαλοχώρι, που είναι χαρακτηριστική. Επιτρέψατε στο
τραπεζικό σύστηµα, στους τραπεζίτες, κυρίως, να υποβαθµίσουν,
να υποτιµήσουν, να αγνοήσουν νόµο που εσείς ψηφίσατε και ορί-
ζει υποχρεωτική τη χρηµατοδότηση σε ποσοστό 20%, ταυτό-
χρονα µε την κρατική µέριµνα, των σεισµοπαθών, των πληµ-
µυροπαθών. Διότι αφορά και σε άλλες περιπτώσεις ευάλωτων
οµάδων. Είναι ένα πλαίσιο νόµου που το γράψαµε στα παλαι-
ότερα των «Sebago» τους, στα παλαιότερα των «Sebago» τους!
Δεν µπορεί να νοµοθετεί, ανεξαρτήτως ποιος το εκκινεί, η ελλη-
νική Βουλή κάτι, που µια χούφτα άνθρωποι θα λένε «Όχι, εγώ δεν
το κάνω», και να οδηγούνται εκατοντάδες άνθρωποι µε µισογκρε-
µισµένα τα σπίτια τους, µε την κρατική αρωγή να αργεί περίπου
δύο χρόνια και τις τράπεζες να κάνουν επίδειξη ισχύος, ακόµα
και απέναντι στην Κυβέρνηση. 

Άρα είµαστε αναγκασµένοι να αναζητήσουµε την ουσία και όχι
την επικοινωνία. Χαλάµε ίσως το αφήγηµα του κ. Μητσοτάκη,
αλλά δεν µπορούµε να κλείσουµε τα µάτια στο γεγονός, που βγά-
ζει µάτια, ότι αν πιστεύετε εσείς ότι µη αυξανόµενα, µη µεταβαλ-
λόµενα, µη βελτιούµενα τα όρια ευαλωτότητας θα υπάρξει έστω
και ένας δανειολήπτης µε ατοµικό εισόδηµα 7.000 ευρώ κατ’ έτος
ή οικογενειακό εισόδηµα 14.000 ευρώ κατ’ έτος που θα µπορέ-
σει, µέσα από αυτό το προκλητικό πογκρόµ ανοχής και υποβοή-
θησης της αισχροκέρδειας, το οποίο σας βαρύνει, να γεµίζει
ταυτόχρονα το ψυγείο του, να θερµαίνει το σπίτι του, να βάζει
καύσιµα στο αυτοκίνητό του ή στο επαγγελµατικό ή στο ιδιωτικό,
και θα µπορέσει να αποπληρώσει ρυθµίσεις που προβλέπουν δό-
σεις σχεδόν στο 60% και 70% των εισοδηµάτων του. Διότι αυτές
οι ρυθµίσεις γίνονται από τους αγαπηµένους σας servicers. 

Δεν ξέρω αν το αντιληφθήκατε, κύριε Παπαθανάση -γιατί δεν
ήσασταν στην ακρόαση των φορέων-, αλλά δηµιουργήθηκε µια
άλλη χαρούµενη πλάνη και µια άλλη ευφάνταστη εικόνα, ότι και
οι servicers, αυτές οι είκοσι πέντε εταιρείες που δηµιουργήθηκαν
ανά τη γη µε µετοχικό κεφάλαιο 20.000 ευρώ, σε υπόγεια, σε
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σκωτσέζικα καταγώγια, στο Δουβλίνο, οπουδήποτε, είναι πρα-
γµατικά εξοργισµένοι µε τη σκληρότητα που τους φέρεστε µε
αυτό το νοµοσχέδιο. Ήρθαν σχεδόν κι αυτοί στα όρια της θλίψης
και της απόγνωσης. 

Μας είχατε παρουσιάσει ότι ο συγκεκριµένος κλάδος πενθεί.
Πενθεί, γιατί στο µόνο που προσβλέπει είναι πλέον οι πλειστηρια-
σµοί. Αυτοί οι διακόσιες χιλιάδες πλειστηριασµοί που είναι προ-
γραµµατισµένοι αναστέλλονται. Είτε δεν υπάρχει ενδιαφέρον είτε
δηµιουργούνται άλλου τύπου τριγωνικές ή πολυγωνικές συναλ-
λαγές, για να περιέλθουν τα ακίνητα σε κάποιους που θα τα αξιο-
ποιήσουν στο µέλλον και δεν βρίσκουν τρόπο να ισορροπήσουν
στην ελληνική οικονοµία. 

Βέβαια, χρειάστηκε να περάσουν πέντε χρόνια ψηφιακής ονεί-
ρωξης, ψηφιακού παροξυσµού, ότι ο κ. Πιερρακάκης και η κυ-
βέρνηση του κ. Μητσοτάκη έχουν στήσει ένα υπόδειγµα, που θα
το ζήλευε και η Γερµανία, ως ψηφιακό κράτος, αλλά αυτό δεν
αφορούσε σε αυτές τις εταιρείες. Αυτές οι εταιρείες ξεκινάνε
από την αρχή. Έχουν το παλιό κοµπιουτεράκι, που είχε και ο Βου-
τσάς σε κάτι ελληνικές ταινίες µε τη χαρτοταινία, που πρόσθετε
και αφαιρούσε. Πληροφορικό σύστηµα ελέγχου των δεδοµένων
των πελατών, της πορείας των δανείων, της πορείας των κόκκι-
νων δανείων, τα στοιχεία των δανειοληπτών φαίνεται να µην αφο-
ρούσαν στην ψηφιακή Ελλάδα. 

Θα χρειαστώ λίγο χρόνο, κύριε Πρόεδρε. Είναι πολλά και τα
είπαµε και στις επιτροπές. Σίγουρα, πάντως, λύση στο πρόβληµα
του χρέους µε αυτό το νοµοσχέδιο δεν υπάρχει. Υπάρχει και πάλι
µια επιτηδευµένη και µε επιµονή στήριξη συµφερόντων, που φαί-
νεται ότι κάτι τους οφείλετε, σε κάτι σας έχουν βοηθήσει και τους
το ξεπληρώνετε. 

Υπάρχει, όµως, µια έκφραση, που ο κ. Χατζηδάκης τη χρησιµο-
ποιεί συνήθως όταν βρίσκεται σε απόγνωση ή όταν του αποδίδε-
ται η πραγµατική κατηγορία ότι είναι ο ιδανικός ανάδοχος,
πολιτικός ανάδοχος εκτέλεσης πολιτικών υποχρεώσεων, που κα-
ταστρέφουν, ξεκινώντας από την Ολυµπιακή και συνεχίζοντας
στην πορεία του σε ό,τι πιάνει να έχει το µαγικό χάρισµα να το κα-
ταστρέφει. Μας λένε, λοιπόν, ότι δεν έχουµε προτάσεις. Εγώ θα
καταθέσω αυτό το κείµενο, που δίνει απόλυτες απαντήσεις, γεν-
ναίες απαντήσεις -επειδή έχουµε και πολλούς Κρητικούς πολιτι-
κούς Αρχηγούς, θα πω ότι δίνει ντρέτες απαντήσεις- από το 2021
-και επικαιροποιήθηκε το 2023- για το πρόβληµα του ιδιωτικού
χρέους της στέγης αλλά και επιπρόσθετα της στέγης των νέων. 

Το καταθέτω στα Πρακτικά, µε την παράκληση -για να σταµα-
τήσει αυτή η καραµέλα- να διανεµηθεί, κυρίως, στους Βουλευτές
της Συµπολίτευσης. Αν θέλετε να το διαβάσετε. Ειδάλλως, µπο-
ρείτε να διαβάσετε µανιφέστο ή οτιδήποτε.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Χρήστος Γιαννούλης κατα-
θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΧΡΗΣΤΟΣ ΔΕΡΜΕΝΤΖΟΠΟΥΛΟΣ: Έχουµε το δικό µας µανι-
φέστο.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Δικό σας είναι το µανιφέστο, δεν
είναι; Θέλετε να διαβάσετε το κοµµουνιστικό µανιφέστο; 

Λοιπόν, εν πάση περιπτώσει διαβάστε το εκεί θα δείτε τη δια-
φορά -και κλείνω µε αυτό- της εθνικής συνείδησης, της πραγµα-
τικής πολιτικής συνείδησης που έχουµε απέναντι στους πολίτες
και τη µετουσιώνουµε σε κοινοβουλευτικό έργο και του δόγµατος
ότι αφού πετύχαµε στην επικοινωνία, δεν χρειάζεται η ουσία. 

Κρινόµαστε, ο καθένας και η καθεµία. Δεν κρίνεται µόνο η ηγε-
σία του Υπουργείου Οικονοµικών. Όλοι µας θα λογοδοτήσουµε
στους πολίτες, που κάποια στιγµή θα σας βρουν και θα σας πιά-
σουν να σας ρωτήσουν τι έγινε, γιατί ψηφίσατε να µπορώ να
χάνω την πρώτη, µοναδική και κύρια κατοικία και σε αυτό δεν θα
έχετε να απαντήσετε τίποτε. 

Καλή ανάγνωση.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική

Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε τον κ.

Γιαννούλη. 
Παρακαλώ να κλείσει το ηλεκτρονικό σύστηµα εγγραφής οµι-

λητών. 

Τον λόγο έχει ο ειδικός αγορητής από το ΠΑΣΟΚ – Κίνηµα Αλ-
λαγής κ. Παύλος Γερουλάνος. 

ΠΑΥΛΟΣ ΓΕΡΟΥΛΑΝΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Αγαπητές συναδέλφισσες και αγαπητοί συνάδελφοι, όταν ξε-

κίνησε η συζήτηση για τα κόκκινα δάνεια, µίλησα στην επιτροπή
για την κ. Ειρήνη. Και θέλω να βάλω ένα πρόσωπο στο πρόβληµα,
διότι συχνά συζητάµε σε αυτό το Κοινοβούλιο ένα πρόβληµα
χωρίς να βλέπουµε τους ανθρώπους που υποφέρουν από το πρό-
βληµα. Αν, όµως, φέρναµε εδώ ένα νοµοσχέδιο, το οποίο λύνει
το θέµα της κ. Ειρήνης, θα κάναµε τη δουλειά µας; Προφανώς
όχι, διότι η κ. Ειρήνη «γονατίζει» καθηµερινά από ένα πρόβληµα,
το οποίο αφορά σε δεκάδες χιλιάδες συµπολίτες µας. Άρα, η
δουλειά µας κρίνεται από το κατά πόσο µπορούµε να δώσουµε
λύσεις όχι σε έναν άνθρωπο, αλλά σε χιλιάδες ανθρώπους και
άρα, η ποιότητα ενός νοµοσχεδίου κρίνεται από το κατά πόσο
ανταποκρίνεται στα προβλήµατα τα οποία προσπαθεί να λύσει. 

Ανταποκρίνεται αυτό το νοµοσχέδιο στο πρόβληµα που πάει
να λύσει; Για εµάς, η απάντηση είναι όχι. Το έχουµε ξεκαθαρίσει
στις επιτροπές, αλλά θα εξηγήσω γιατί. 

Το πρόβληµα των κόκκινων δανείων έχει δύο διαστάσεις. Η µία
είναι κοινωνική και η άλλη είναι οικονοµική. Είναι κανένας σε αυτό
το Κοινοβούλιο που θεωρεί µία από τις δύο ασήµαντη; Ένα εκα-
τοµµύριο κόκκινα δάνεια, επτακόσιες χιλιάδες ακίνητα αξίας 45
δισεκατοµµυρίων ευρώ στα χέρια των servicers και των funds, αύ-
ξηση 140% στους πλειστηριασµούς από το 2021 έως το 2022,
έντεκα χιλιάδες αγροτεµάχια µπήκαν στην πλατφόρµα του E-auc-
tion σε έναν χρόνο και εξήντα χιλιάδες πλειστηριασµοί, προβλέ-
πονται να αναρτηθούν φέτος. 

Σε αυτόν τον ρυθµό, το 2026 θα µπουν σε πλειστηριασµό δια-
κόσιες εξήντα χιλιάδες ακίνητα. Ξέρετε πόσα είναι όλα τα ακίνητα
στη Θεσσαλία; Είναι διακόσιες εβδοµήντα χιλιάδες. Δηλαδή, για
να το κάνουµε ξεκάθαρο, σε µια πενταετία θα εκποιήσουµε τη
Θεσσαλία. Άρα, όλοι µπορούµε να συµφωνήσουµε ότι το κοινω-
νικό πρόβληµα των κόκκινων δανείων που αντιµετωπίζουµε, είναι
υπαρξιακών διαστάσεων. Δεν νοµίζω να διαφωνείτε σε αυτό; 

Γνωρίζω, όµως, επίσης, ότι κάποιοι επιλέγουν να θεωρήσουν
το κοινωνικό πρόβληµα δευτερεύον, πολιτικά, τουλάχιστον. Προ-
τάσσουν την οικονοµία. Μας λένε ότι αυτό το κοινωνικό πρό-
βληµα είναι αναπόφευκτο, εάν θέλουµε να δυναµώσουµε την
οικονοµία µας. Διαφωνώ µαζί τους, αλλά θα ακολουθήσω τη λο-
γική τους, για να τους δείξω ότι κάνουν λάθος. 

Βοηθούµε την οικονοµία όταν εγκλωβίζουµε την κοινωνία σε
κόκκινα δάνεια και πλειστηριασµούς; Θα πάρω ένα παράδειγµα
από µία χώρα που κανείς σ’ αυτό το Κοινοβούλιο δεν µπορεί να
κατηγορήσει ότι βάζει την κοινωνία πάνω από την οικονοµία, τις
Ηνωµένες Πολιτείες. Την οικονοµία, την οποία οι θιασώτες της
ιδέας ότι η οικονοµία οδηγεί την κοινωνία, θαυµάζουν.

Πρόσφατα στις Ηνωµένες Πολιτείες, ο Πρόεδρός του ξεκίνησε
ένα πρόγραµµα αποπληρωµής φοιτητικών δανείων, µε όρους, βε-
βαίως. Δεν το κάνει για την ψυχή της µάνας του ούτε, όµως,
επειδή λαϊκίζει. Το κάνει, διότι έκανε έναν πολύ απλό υπολογισµό.
Ένας άνθρωπος που ξεκινάει τη ζωή του σήµερα, έχει περισσό-
τερα να προσφέρει στην οικονοµία της χώρας του από την αξία
του δανείου που έχει να πληρώσει. Πώς; Καταναλώνοντας, απο-
ταµιεύοντας, επενδύοντας. Υπολόγισε, δηλαδή, ότι το να κρατάς
οικονοµικά εγκλωβισµένο έναν νέο δυναµικό άνθρωπο για µε-
γάλο χρονικό διάστηµα, είναι κακό για την οικονοµία. 

Μα θα µου πείτε, ότι στην Ελλάδα δεν έχουµε τέτοιο πρό-
βληµα. Τα δάνεια τα έχουν µεγάλοι, δεν τα έχουν νέοι. Δεν είναι
ακριβώς έτσι. Η αλήθεια είναι ότι τα δάνεια των γονέων, οι εµπρά-
γµατες και µη εγγυήσεις τους, δεσµεύουν τα παιδιά τους. Και
άρα, τα στεγαστικά επαγγελµατικά και καταναλωτικά δάνεια του
παρελθόντος κρατούν σε αδράνεια -όσον αφορά στην οικονοµία-
την επόµενη γενιά, την παραγωγική γενιά. Ονοµάζω αυτούς τους
δανειολήπτες τα παιδιά των κόκκινων δανείων, µερικοί από τους
οποίους δεν πήραν και ποτέ δάνεια. 

Με λίγα λόγια, οι οικονοµικές αστοχίες του παρελθόντος έχουν
γίνει τροχοπέδη της µελλοντικής µας ανάπτυξης. Αν υπολογίσει
κάποιος, επιπλέον, ότι οι εννέα στους δέκα πλειστηριασµούς
βγαίνουν άγονοι και 40% των ρυθµισµένων δανείων ξανακοκκινί-
ζουν, τότε αντιλαµβάνεται κάποιος ότι η πορεία που έχουµε πάρει
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είναι αδιέξοδη, µε τεράστιες ψυχολογικές προεκτάσεις και για
την οικονοµία και για την κοινωνία. 

Είτε, λοιπόν, δούµε τα κόκκινα δάνεια στην Ελλάδα ως κοινω-
νικό πρόβληµα είτε ως οικονοµικό, είναι ένα πρόβληµα που έχει
πάρει διαστάσεις εθνικού προβλήµατος. Ευτυχώς, αντίθετα από
άλλα εθνικά προβλήµατα, το τι κάνουµε µε αυτό το εθνικό πρό-
βληµα, είναι αποκλειστικά δική µας υπόθεση. Και εδώ, χρειάζεται
µια µεγάλη και αποτελεσµατική µεταρρύθµιση που αφορά στην
κοινωνία, στην οικονοµία, στα προβλήµατα και στις αντοχές της.
Σίγουρα -και αυτό σας το δίνω- πρέπει να κινηθούµε µέσα στα
όρια της αγοράς και πρέπει να κινηθούµε µέσα στα όρια της ευ-
ρωπαϊκής νοµοθεσίας. Τα όρια αυτά, όµως, έχουν µια ευελιξία
για πραγµατικές µεταρρυθµίσεις που αφορούν και στην κοινωνία
και την οικονοµία, αν τις αποφασίσει κάποιος και τις εξηγήσει
σωστά. Άρα, είναι ειρωνικό να επικαλούµαστε είτε την αγορά είτε
την ένωση, για να αποφύγουµε κάτι καλό για την πατρίδα µας.

Είναι έτοιµος ο κ. Χατζηδάκης να κρίνουµε το νοµοσχέδιο σας,
βάζοντας τον πήχη εκεί ψηλά; Είναι το νοµοσχέδιο αυτό µια µε-
ταρρύθµιση που χρειάζεται η χώρα; Ας ξεκινήσουµε από τα
απλά. Οι µεγάλες µεταρρυθµίσεις αρχίζουν µε ένα πράγµα. Αλ-
λαγή νοοτροπίας. Αλλαγή του τρόπου που αντιλαµβανόµαστε το
πρόβληµα. Είναι ώρα να αλλάξουµε νοοτροπία; Για εµάς, ναι. Και
η οικονοµία είναι καλύτερα από εκεί που ήταν και η κερδοφορία
των τραπεζών έχει απογειωθεί και έχουµε εγγυηθεί τα ρίσκα των
funds, µε τεράστιες θυσίες του Έλληνα φορολογούµενου. Άρα,
ναι, είναι ευκαιρία να δούµε τα πράγµατα αλλιώς. Πώς αλλιώς;
Μέχρι σήµερα, προτεραιότητα όλων των κυβερνήσεων -και των
δικών µας- ήταν οι τράπεζες. Γιατί; Διότι κινδύνευαν και οι τρά-
πεζες και οι καταθέσεις και άρα, οι καταθέτες. Όχι, όµως, από
τα καµώµατα των µικρών δανειοληπτών -και εδώ θέλω να είµαστε
ξεκάθαροι- κύριε Υπουργέ, και να συµφωνήσουµε σε αυτό, διότι
για τους µικρούς δανειολήπτες µιλάµε- αλλά από τα καµώµατα
τα δικά τους, που έδωσαν δάνεια σε ανθρώπους και κυρίως, σε
επιχειρηµατίες που δεν έπρεπε να πάρουν. Ανθρώπους που θη-
σαυρίζουν, πτωχεύοντας τις εταιρείες τους. Δεν τα έδωσαν αυτά
τα δάνεια οι µικροί δανειολήπτες, οι τράπεζες τα δώσανε και βε-
βαίως, του κράτους, που πίεζε τις τράπεζες να επενδύσουν σε
οµόλογα του ελληνικού δηµοσίου, όταν ήξερε ότι πτώχευε. Σας
θυµίζει ποια εποχή είναι αυτή  κύριε Υπουργέ;

Αλλαγή νοοτροπίας, λοιπόν, θα ήταν να κοιτάξουµε για µία
φορά τα προβλήµατα από την οπτική των δανειοληπτών, που για
εξωγενείς λόγους σήµερα δυσκολεύονται να πληρώσουν.

Μα -λέει η Κυβέρνηση- µεταξύ τους είναι κακοπληρωτές, µπα-
ταχτσήδες. Πονηρούληδες, όπως τους λέει ο κ. Χατζηδάκης, θα
τον «πληρώσει» αυτόν τον χαρακτηρισµό, ειδικά όταν θα κοκκι-
νήσουν τα δάνεια στη Θεσσαλία. Ωραία, πόσοι είναι αυτοί; Πόσοι
είναι οι πονηρούληδες; Δεν µας δίνει αριθµό. Μετά από τρεις
απανωτές κρίσεις, δώδεκα χρόνια αναποδιές, πόσοι είναι αυτοί
που µπορούν και δεν πληρώνουν; Ελάχιστοι. Σίγουρα όχι αρκετοί,
για να αποφύγει σηµαντικές κινήσεις, σηµαντικές µεταρρυθµίσεις
που θα διευκολύνουν όλους εκείνους που σήµερα υποφέρουν
είτε πληρώνουν είτε δεν τα καταφέρνουν.

Αφού ήρθε, λοιπόν, η ώρα να δουν τα πράγµατα αλλιώς, ας
κρίνουµε το νοµοσχέδιο που έφερε ο κ. Χατζηδάκης µε τον πήχη
ψηλά. Αποτελεί µεταρρύθµιση, τη µεταρρύθµιση που έχει ανάγκη
η χώρα; Όχι, διότι το πρώτο κοµµάτι του νοµοσχεδίου αφορά σε
µια ευρωπαϊκή οδηγία που προφανώς και εµείς θα ψηφίσουµε,
αλλά όλο το κοµµάτι του κ. Χατζηδάκη διατηρεί την ίδια φιλοσο-
φία και τα ίδια εργαλεία στην αντιµετώπιση των κόκκινων δανείων
που κληρονόµησε. Άρα, σε µια εποχή που η χώρα και χρειάζεται,
µπορεί να κάνει µεταρρυθµίσεις για τα κόκκινα δάνεια ούτε η Κυ-
βέρνηση δεν τολµάει να ονοµάσει αυτό το νοµοσχέδιο µεταρρύθ-
µιση, διότι βασικά κάνει µερεµέτια σε ένα σπίτι που καθηµερινά
γκρεµίζεται και άρα, δεν έχουµε κανέναν λόγο να το ψηφίσουµε.

Ίσως να δυσκολευόµασταν στην απόφασή µας αν, τουλάχι-
στον, το νοµοσχέδιο έλεγε αυτά τα οποία λέει η Κυβέρνηση ότι
κάνει, δηλαδή αν αύξανε τον ανταγωνισµό στις τράπεζες, τη δια-
φάνεια στις συναλλαγές ή την προστασία των ευάλωτων. 

Το πρώτο, την αύξηση του ανταγωνισµού, την κάνει στα χαρ-
τιά, µέσω της ευρωπαϊκής οδηγίας την οποία θα την ψηφίσουµε.
Το δεύτερο, την αύξηση της διαφάνειας, δεν το κάνει και ας εί-

µαστε ξεκάθαροι σε αυτό. Το γεγονός ότι υποχρεώνει µια τρά-
πεζα να δώσει στον δανειολήπτη το κεφάλαιο το σηµερινό, το
ισχύον επιτόκιο και τις προµήθειες είναι για µας προφανές. Είναι
σαν να λες µεταρρύθµιση ότι ένα σουπερµάρκετ αναδεικνύει τις
τιµές των προϊόντων πάνω στα προϊόντα που πουλάει. Αυτό είναι
για σας µεταρρύθµιση; Αυτό διασφαλίζει τη διαφάνεια; Αυτό που
δεν κάνει, όµως, είναι να υποχρεώσει τις τράπεζες, τους servicers
να έχουν αρχείο µε το ιστορικό του δανείου στη διάθεση του δα-
νειολήπτη ώστε να µπορεί να το διαπραγµατευτεί και άρα κάνει
µισές δουλειές. Εµείς σας καταθέσαµε τροπολογία γι’ αυτό.

Αυξάνει την προστασία των ευάλωτων; Εµείς δεν βλέπουµε
κάτι τέτοιο. Διότι εδώ το µεγάλο πρόβληµα είναι πώς προσδιορί-
ζεται ο ευάλωτος και πώς έφτασε να είναι ευάλωτος. Λαµβάνει
υπ’ όψιν, για παράδειγµα, κοινωνικά κριτήρια που συµπληρώνουν
την εικόνα του ευάλωτου; Όχι. Λαµβάνει υπ’ όψιν την ιστορική
διαχείριση από τις τράπεζες που συχνά συνέβαλαν στο να γίνει
κάποιος ευάλωτος; Όχι. Δεν λαµβάνει καν υπ’ όψιν ότι έχουν αλ-
λάξει ριζικά οι οικονοµικές συνθήκες από τότε που προσδιορί-
σαµε τον «ευάλωτο». Καλά να µην πιάνει τον πήχη της µεταρρύθ-
µισης που βάζουµε εµείς, αλλά να διατυµπανίζει ότι λύνει ένα
πρόβληµα όταν στην πραγµατικότητα το σπρώχνει παρακάτω,
αυτό προσβάλλει τους ανθρώπους που έχουν το πρόβληµα και
άρα εµείς δεν θα συµβάλουµε σε αυτό. 

Ποιον πήχη πιάνει το νοµοσχέδιο του κ. Χατζηδάκη; Τον δικό
του, του κ. Χατζηδάκη. Και ποιος είναι αυτός; Με κάνει αυτό το
νοµοσχέδιο καλύτερο από τον προηγούµενο Υπουργό; Αυτό δεν
µας ρωτάει ξανά και ξανά; Για λόγους τακτ φαντάζοµαι δεν ανα-
φέρει τον κ. Σταϊκούρα. Αλλά αυτό δεν εννοεί όταν µας λέει ξανά
και ξανά το επιχείρηµα ότι το νοµοσχέδιό του κάνει την κατά-
σταση καλύτερη από την προηγούµενη; Και ποιος δηµιούργησε
την προηγούµενη κατάσταση; Ο κ. Σταϊκούρας και µε τον πτω-
χευτικό κώδικα και µε τον φορέα απόκτησης και επαναµίσθωσης
και µε τον «ΗΡΑΚΛΗ». Συγγνώµη κιόλας, κύριε Υπουργέ, που
προτιµάµε να κρίνουµε το νοµοσχέδιο µε τα κριτήρια της κοινω-
νίας από ότι µε τις ανησυχίες του κ. Χατζηδάκη!

Πώς εκφράζει τις ανησυχίες του ο κ. Χατζηδάκης; Εξαιρετικά
γλαφυρά. Και τι δεν ακούσαµε τον τελευταίο καιρό. Και µικρόψυ-
χους µας είπε και κοµµατικά τυφλωµένους και ότι πάµε να κατα-
στρέψουµε τράπεζες και καταθέτες, όλα τα ακούσαµε. Και
ακούω πολλούς που θέλουν να αρχίσω κι εγώ να υπερβάλλω.
Πρέπει, µου λένε, ο Χατζηδάκης να τα ακούσει. Πείτε µου, αγα-
πητές συναδέλφισσες και αγαπητοί συνάδελφοι: πότε έγινε
αρένα το Κοινοβούλιο, πότε έγινε πιο σηµαντικό να ανταλλάσ-
σουµε χαρακτηρισµούς από το να παλεύουµε για να λύσουµε
µαζί τα προβλήµατα των Ελλήνων πολιτών, πότε αποφασίσαµε
ότι ο καλύτερος τρόπος να υπηρετήσουµε την Ελληνίδα και τον
Έλληνα είναι να βγάζουµε ο ένας τα µάτια του άλλου;

Εµείς δεν θα ακολουθήσουµε τον κ. Χατζηδάκη, ούτε την αγω-
νία του αν µοιάζει καλύτερος από τον κ. Σταϊκούρα ούτε στην
άγονη συζήτηση που προσπαθεί να σύρει το Κοινοβούλιο. Γιατί;
Πρώτον, δεν αξίζει ούτε στους πολίτες που σήµερα υποφέρουν
από τα κόκκινα δάνεια ούτε σε εµάς. Και δεύτερον, διότι το δικό
µας µήνυµα δεν χρειάζεται καµµία κραυγή για να περάσει. Εµείς
δεν έχουµε ανάγκη ο κ. Χατζηδάκης «να τα ακούσει», έχουµε ανά-
γκη να µας ακούσει, για το καλό των Ελληνίδων και των Ελλήνων.
Διότι η δουλειά του Πανελλήνιου Σοσιαλιστικού Κινήµατος σε ό,τι
αφορά στα κόκκινα δάνεια µιλάει από µόνη της. Μαζί µε τις τέσ-
σερις τροπολογίες που καταθέσαµε εχθές, έχουµε φέρει δεκα-
τέσσερις προτάσεις ανακούφισης και απεγκλωβισµού των
δανειοληπτών, που µαζί αποτελούν µεταρρύθµιση µε γνώµονα
τον πολίτη. Δεκατέσσερις, κύριε Υπουργέ! Μία µεταρρύθµιση
που βοηθάει και την κοινωνία και την οικονοµία, για να δώσουµε
στους δανειολήπτες το µόνο που ζητούν, σύµφωνα µε τα λόγια
της κ. Ειρήνης, µία ανάσα. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Θα µου δώσετε δύο λεπτά, κύριε Πρόεδρε, για να περιγράψω
τις προτάσεις τις οποίες καταθέσαµε και είναι οι εξής: 

Πρώτον, βιώσιµη ρύθµιση οφειλών.
Δεύτερον, επικαιροποίηση του νόµου Παπανδρέου του 2010,

του γνωστού νόµου Κατσέλη.
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Τρίτον, τα funds να εφαρµόζουν τα standards και τα εργαλεία
που απαιτεί ο κώδικας δεοντολογίας.

Τέταρτον, δικαίωµα προαίρεσης του δανειολήπτη στην αγορά
του δανείου πριν αυτό µεταβιβαστεί. 

Πέµπτον, µεγαλύτερη διαφάνεια για το ιστορικό των δανείων,
ώστε οι δανειολήπτες να έχουν την ευκαιρία να αµυνθούν απέ-
ναντι στα πιστωτικά ιδρύµατα που τους κρύβουν την αλήθεια. Ο
κ. Χατζηδάκης, παρεµπιπτόντως, δεσµεύτηκε να δει αυτή την
πρόταση. 

Έκτον, επιστροφή των δικαιωµάτων των εγγυητών που οι τρά-
πεζες υποχρέωσαν να αποποιηθούν. Μεγάλη δικαιοσύνη αυτό!

Υποχρεωτική συµµετοχή των πιστωτών στη διαδικασία του
εξωδικαστικού µηχανισµού, καθώς και δυνατότητα προσφυγής
του δανειολήπτη στην ανεξάρτητη Επιτροπή Διευθέτησης Οφει-
λών.

Επέκταση της προστασίας του δανειολήπτη και σε δάνεια που
µεταβιβάζονται µέσω τιτλοποιήσεων. Όπως ξέρετε, τα περισσό-
τερα δάνεια έχουν µεταβιβαστεί µέσω τιτλοποιήσεων και ό,τι λέτε
σήµερα δεν αφορά στα τιτλοποιηµένα δάνεια. Ο κ. Χατζηδάκης
δεσµεύτηκε να φέρει δική του τροπολογία, αλλά θα σας καταθέ-
σουµε τη δική µας.

Προστασία της παραγωγικής αγροτικής γης από τους πλειστη-
ριασµούς, για ανθρώπους που δεν µπορούν να ενταχθούν στην
αγορά εργασίας. 

Δέκατον, αν χάσατε τον λογαριασµό, διακανονισµός για εκεί-
νους τους δανειολήπτες που δανείστηκαν σε ελβετικό φράγκο. 

Ενδέκατον, για τους συνεπείς δανειολήπτες, που λίγοι συζη-
τούν γι’ αυτούς, προτείνουµε να προβλεφθεί µια γενναία µείωση
της προκαταβολής φόρου, µέτρο χωρίς δηµοσιονοµική επιβά-
ρυνση και παράλληλα επιδότηση της αύξησης του επιτοκίου.
Έχετε δει πως έχουν ανοίξει τα spreads των τραπεζών. Ρωτή-
σαµε την Τράπεζα της Ελλάδος και το επιβεβαίωσε. Οι τράπεζες
κερδοσκοπούν αυτή την ώρα. Αν καταφέρετε, λοιπόν, να φορο-
λογήσετε αυτά τα υπερκέρδη δώστε τα στους ανθρώπους που
τα πληρώνουν αυτή τη στιγµή και υποφέρουν. 

Δέκατον τρίτον, συµψηφισµός των οφειλών στο δηµόσιο και
στον ΕΦΚΑ. 

Δέκατον τέταρτον, ρύθµιση των δανείων των παλιννοστούντων,
όπως έγινε µε τα δάνεια του ΟΕΚ. 

Καταθέτω τις δεκατέσσερις αυτές προτάσεις. Τις καταθέτω
στη Βουλή. Είναι το πλέγµα των προτάσεων που ανακοίνωσε κι ο
Πρόεδρός µας, ο Νίκος Ανδρουλάκης, στην εκδήλωση που έκανε
πρόσφατα το ΠΑΣΟΚ.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Παύλος Γερουλάνος κατα-
θέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Κύριε Υπουργέ, σας κούρασα λίγο; Είναι που ο κ. Χατζηδάκης
είπε ότι δεν έχουµε προτάσεις. Όχι, κύριε Χατζηδάκη, ποτέ κα-
νένα κόµµα στην αντιπολίτευση δεν έχει συµπεριφερθεί τόσο
υπεύθυνα και τόσο δηµιουργικά όσο το Πανελλήνιο Σοσιαλιστικό
Κίνηµα στο ζήτηµα του ιδιωτικού χρέους. Αντί να το πολεµάτε,
επιτέλους εκµεταλλευτείτε το!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-
λαγής)

Γιατί τι κοινό έχουν οι προτάσεις που εµείς έχουµε καταθέσει;
Αφορούν σε ανθρώπους, όχι σε τράπεζες. Αφορούν σε µικροο-
φειλέτες, όχι σε επιχειρηµατίες που θησαύρισαν πτωχεύοντας
τις εταιρείες τους. Αφορούν σε ανθρώπους που παλεύουν, κά-
ποιοι επιτυχώς και άλλοι λιγότερο, που θέλουν να πληρώσουν και
ελπίζουν ότι κάποιος, κάπου, κάποτε θα σκύψει στο πρόβληµά
τους, θα τους προσφέρει µια ανάσα. Και εµείς αυτό προσπα-
θούµε να κάνουµε. Μήπως προσπαθεί να κάνει αυτό κι ο κ. Χα-
τζηδάκης; Αλλαγή νοοτροπίας δεν είπαµε πριν από λίγο ότι
χρειάζονται οι µεγάλες µεταρρυθµίσεις;

Προχθές είχα την ευκαιρία να µιλήσω στην επιτροπή µε φορείς
που τους αφορά το θέµα. Τρεις από τους φορείς µάς είπαν ότι
συµµετείχαν στη νοµοπαρασκευαστική διαδικασία: η Τράπεζα
της Ελλάδος, ο εκπρόσωπος της Ελληνικής Ένωσης Τραπεζών,
και οι servicers. Ρώτησα αν συµµετείχαν οι φορείς δανειοληπτών
στη διαδικασία και η απάντηση ήταν «όχι». Τι συζητάµε, λοιπόν,

αγαπητοί συνάδελφοι και αγαπητές συναδέλφισσες; Μέχρι την
Τρίτη πιστεύαµε ότι αυτός ο νόµος αφορά µόνο στις τράπεζες.
Την Τρίτη µάθαµε ότι τον νόµο αυτόν τον έγραψαν οι τράπεζες.
Για τι αλλαγή νοοτροπίας συζητάµε; Τι άλλο να πούµε για διαφο-
ρετική φιλοσοφία; 

Πάρτε το χαµπάρι, κύριε Υπουργέ, εσείς θέλετε δυνατές τρά-
πεζες για να σώσετε δανειολήπτες. Εµείς θέλουµε δυνατούς δα-
νειολήπτες για να σώσουµε τις τράπεζες. Και δεν µπορείτε να
σώσετε τις τράπεζες όταν κοιτάτε το πρόβληµα µόνο από τη δική
τους µεριά και όχι από τη µεριά των ανθρώπων που υποφέρουν.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα κλείσω µε µια ευχάριστη εί-
δηση που νοµίζω ότι αφορά σε όλους µας. Από τη Δευτέρα, που
έκανα την οµιλία µου στην επιτροπή, η Eurobank πήρε τηλέφωνο
την κ. Ειρήνη. Το Τµήµα Παραπόνων της τράπεζας στο οποίο είχε
υποβάλει αίτηση µε τον δικηγόρο της τρεις φορές απάντησε, τε-
λικά, ότι θα στείλει τα χρήµατα που δεν έβρισκε στην εισπρακτική
εταιρεία και έτσι η κ. Ειρήνη δεν θα ταλαιπωρείται, τουλάχιστον,
πια για τα χρήµατα τα οποία εκείνη είχε πληρώσει και τώρα χρει-
αζόταν δικηγόρους να πληρώνει για να της τα αναγνωρίσουν.
Είναι εξαιρετικά σηµαντικό και µπράβο τους. Όµως, αυτός δεν
είναι τρόπος να λύνονται εδώ αυτά τα προβλήµατα. Δεν κάνουµε
τη δουλειά µας όταν λύνουµε µόνο το θέµα της κ. Ειρήνης. Τα
θέµατα των δανειοληπτών πρέπει να λύνονται από ένα πλαίσιο
το οποίο στηρίζει και τις τράπεζες και τους δανειολήπτες, από
µία µεταρρύθµιση που θα στηρίζει και την κοινωνία και την οικο-
νοµία και εµείς αυτό το πλαίσιο σάς καταθέσαµε.

Κύριε Υπουργέ, κύριε Χατζηδάκη, φτάνει πια µε το «δεν γίνε-
ται». Μια χαρά φαίνεται ότι γίνεται και γι’ αυτό εµείς σας λέµε ή
ηγηθείτε της µεγάλης µεταρρύθµισης που ζητά ο τόπος ή ακο-
λουθήστε τη δική µας ή εν πάση περιπτώσει βγείτε από τη µέση.
Είµαι σίγουρος ότι γι’ αυτό θα επιληφθεί ο ελληνικός λαός στις
επόµενες εκλογές. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-

λαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κι εµείς ευχαριστού-

µε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πριν προχωρήσουµε στον επό-

µενο οµιλητή, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα το δελτίο
επίκαιρων ερωτήσεων της Δευτέρας 4 Δεκεµβρίου 2023. 

ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Πρώτου Κύκλου (Άρθρα 130, παρά-
γραφοι 2 και 3 και 132, παράγραφος 2 του Κανονισµού της Βου-
λής) 

1. Η µε αριθµό 422/20-11-2023 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού Σερρών της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Νέα Δηµοκρατία» κ.
Φωτεινής Αραµπατζή, προς τον Υπουργό Προστασίας του Πολίτη
µε θέµα: «Επείγουσα ανάγκη κάλυψης οργανικών θέσεων προ-
σωπικού εξωτερικής φρούρησης στο Σωφρονιστικό Κατάστηµα
της Νιγρίτας Σερρών».

2. Η µε αριθµό 434/27-11-2023 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού Β1’ Βόρειου Τοµέα Αθηνών της Κοινοβουλευτικής Οµάδας
«ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία» κ. Αθηνάς Λινού, προς την
Υπουργό Κοινωνικής Συνοχής και Οικογένειας µε θέµα: «Άµεση
ανάγκη επέκτασης του προγράµµατος «Σχολικά γεύµατα» στα
νηπιαγωγεία και στη δευτεροβάθµια εκπαίδευση και καθολικά
στα σχολεία όλης της χώρας». 

3. Η µε αριθµό 423/21-11-2023 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού Β2’ Δυτικού Τοµέα Αθηνών της Κοινοβουλευτικής Οµάδας
«ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλλαγής» κ. Κωνσταντίνας (Νάντιας) Γιαννακο-
πούλου, προς τον Υπουργό Υγείας µε θέµα: «Επιτακτική η ανάγκη
δηµιουργίας παιδιατρικού νοσοκοµείου στη δυτική Αθήνα».

4. Η µε αριθµό 429/23-11-2023 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού Β1’ Βορείου Τοµέα Αθηνών της Κοινοβουλευτικής Οµάδας
«Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας» κ. Αφροδίτης Κτενά προς τον
Υπουργό Ανάπτυξης µε θέµα: «Για τη σχεδιαζόµενη µεταφορά
του Εθνικού Αστεροσκοπείου Αθηνών στο Υπουργείο Κλιµατικής
Κρίσης και Πολιτικής Προστασίας».

5. Η µε αριθµό 424/21-11-2023 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Σερρών της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Ελληνική Λύση»
κ. Κωνσταντίνου Μπούµπα, προς τον Υπουργό Εργασίας και Κοι-
νωνικής Ασφάλισης µε θέµα: «Προβλήµατα που παρουσιάζονται
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από την έλλειψη εργατών γης για εποχικές δουλειές».
6. Η µε αριθµό 439/27-11-2023 επίκαιρη ερώτηση του Βου-

λευτή Β’ Θεσσαλονίκης της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Νίκη» κ.
Νικολάου Παπαδόπουλου, προς τον Υπουργό Υγείας µε θέµα:
«Τραγικές ελλείψεις σε ιατρικό και νοσηλευτικό προσωπικό απει-
λούν τη λειτουργία του Γενικού Νοσοκοµείου Κιλκίς. Υπό κατάρ-
ρευση η παθολογική κλινική».

7.- Η µε αριθµό 446/27-11-2023 επίκαιρη ερώτηση της Προ-
έδρου της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Πλεύση Ελευθερίας» και
Βουλευτού Β1’ Βόρειου Τοµέα Αθηνών κ. Ζωής Κωνσταντοπού-
λου, προς τον Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης µε
θέµα: «Για την εκρηκτική αύξηση των εργατικών ατυχηµάτων και
δυστυχηµάτων το 2023».

ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Δεύτερου Κύκλου (Άρθρα 130, παρά-
γραφος 2 και 3 και 132, παράγραφος 2, του Κανονισµού της Βου-
λής) 

1. Η µε αριθµό 437/27-11-2023 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού Β1’ Βόρειου Τοµέα Αθηνών της Κοινοβουλευτικής Οµάδας
«ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία» κ. Αθηνάς Λινού, προς τον
Υπουργό Προστασίας του Πολίτη µε θέµα: «Άµεση ανάγκη ίδρυ-
σης ψυχιατρικού τµήµατος γυναικών κρατουµένων στο Σωφρο-
νιστικό Κατάστηµα Γυναικών Ελαιώνα Θηβών».

2. Η µε αριθµό 427/21-11-2023 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού Ηρακλείου της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα
Αλλαγής» κ. Ελένης Βατσινά, προς τον Υπουργό Παιδείας, Θρη-
σκευµάτων και Αθλητισµού µε θέµα: «Ένταξη τακτικών προγραµ-
µάτων πρόληψης από τον ΚΕΘΕΑ «Αριάδνη» στα σχολεία του
Ηρακλείου».

3. Η µε αριθµό 431/27-11-2023 επίκαιρη ερώτηση του ΣΤ’ Αντι-
προέδρου της Βουλής και Βουλευτή Λάρισας της Κοινοβουλευ-
τικής Οµάδας «Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας» κ. Γεωργίου
Λαµπρούλη προς τον Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικής Ασφά-
λισης µε θέµα: «Να επιστρέψει άµεσα στην εργασία του ο απο-
λυµένος εργαζόµενος της «Praktiker Hellas» στο κατάστηµα της
Λάρισας».

4. Η µε αριθµό 425/21-11-2023 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Σερρών της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Ελληνική Λύση»
κ. Κωνσταντίνου Μπούµπα, προς τον Υπουργό Εθνικής Οικονο-
µίας και Οικονοµικών µε θέµα: «Καθυστέρηση στην επιχορήγηση
των πληγέντων από την πληµµύρα της 4ης Ιανουαρίου 2021 σε
περιοχές της Περιφερειακής Ενότητας Σερρών της Περιφέρειας
Κεντρικής Μακεδονίας».

5. Η µε αριθµό 445/27-11-2023 επίκαιρη ερώτηση του Προ-
έδρου της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Νίκη» και Βουλευτή Α’
Θεσσαλονίκης κ. Δηµητρίου Νατσιού, προς τον Υπουργό Παι-
δείας, Θρησκευµάτων και Αθλητισµού µε θέµα: «Επιµόρφωση εκ-
παιδευτικών από ΛΟΑΤΚΙ».

6. Η µε αριθµό 447/27-11-2023 επίκαιρη ερώτηση της Προ-
έδρου της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Πλεύση Ελευθερίας» και
Βουλευτού Β1’ Βόρειου Τοµέα Αθηνών κ. Ζωής Κωνσταντοπού-
λου, προς τον Υπουργό Προστασίας του Πολίτη µε θέµα: «Για
την επαναλαµβανόµενη δολοφονική αστυνοµική βία και την πρό-
σφατη δολοφονία ενός ακόµη νέου, δεκαεπτά ετών». 

7. Η µε αριθµό 440/27-11-2023 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού Χαλκιδικής της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «ΣΥΡΙΖΑ - Προ-
οδευτική Συµµαχία» κ. Κυριακής Μάλαµα, προς την Υπουργό
Πολιτισµού µε θέµα: «Τα νεότερα µνηµεία της Νέας Προποντίδας
κινδυνεύουν να καταστραφούν από την γραφειοκρατία και την
εγκατάλειψη».

8. Η µε αριθµό 428/23-11-2023 επίκαιρη ερώτηση του Ε’ Αντι-
προέδρου της Βουλής και Βουλευτή Αρκαδίας της Κοινοβουλευ-
τικής Οµάδας «ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλλαγής» κ. Οδυσσέα Κωνστα-
ντινόπουλου προς τον Υπουργό Ανάπτυξης µε θέµα: «Γιατί δε χο-
ρηγεί τα προβλεπόµενα από τον νόµο στοιχεία σχετικά µε τα προ-
ϊόντα στα οποία διαπιστώθηκε η αισχροκέρδεια των πολυεθνικών
εταιρειών;»

9. Η µε αριθµό 432/27-11-2023 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού Β2’ Δυτικού Τοµέα Αθηνών της Κοινοβουλευτικής Οµάδας
«Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας» κ. Παρασκευής (Βιβής) Δάγκα
προς την Υπουργό Εσωτερικών µε θέµα: «Για το ζήτηµα της σχο-
λικής στέγης στο Αιγάλεω και της µεταστέγασης του 19ου Δηµο-

τικού στο 13ο Δηµοτικό Σχολείο».
10. Η µε αριθµό 426/21-11-2023 επίκαιρη ερώτηση του Η’ Αντι-

προέδρου της Βουλής και Βουλευτή Β1’ Βορείου Τοµέα Αθηνών
της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Ελληνική Λύση» κ. Βασιλείου Βι-
λιάρδου, προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων
µε θέµα: «Αναχρονιστική η εικόνα του αγροτικού τοµέα, γεγονός
που καθιστά αναγκαία την προώθηση της καινοτοµίας, της αυτο-
µατοποίησης και µιας επαρκούς χρηµατοδότησής του».

11. Η µε αριθµό 448/27-11-2023 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Επικρατείας της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Πλεύση Ελευ-
θερίας» κ. Αλέξανδρου Καζαµία, προς την Υπουργό Πολιτισµού
µε θέµα: «Οι πρόσφατες δηλώσεις του Πρωθυπουργού στο Λον-
δίνο για την επιστροφή των γλυπτών του Παρθενώνα».

12. Η µε αριθµό 442/27-11-2023 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Λάρισας της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «ΣΥΡΙΖΑ - Προ-
οδευτική Συµµαχία» κ. Βασιλείου Κόκκαλη, προς τον Υπουργό
Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων µε θέµα: «Απροετοίµαστη
και ανοχύρωτη η χώρα µας στο φαινόµενο της ερηµοποίησης».

13. Η µε αριθµό 430/24-11-2023 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Δωδεκανήσου της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «ΠΑΣΟΚ - Κί-
νηµα Αλλαγής» κ. Γεωργίου Νικητιάδη, προς τον Υπουργό Ναυ-
τιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής µε θέµα: «Σε κατάσταση έκτα-
κτης ανάγκης το Αγαθονήσι µε ελλείψεις σε είδη πρώτης ανά-
γκης - Χωρίς πλοίο για έναν ολόκληρο µήνα».

14. Η µε αριθµό 433/27-11-2023 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Α’ Θεσσαλονίκης της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Κοµµου-
νιστικό Κόµµα Ελλάδας» κ. Ιωάννη Δελή, προς τον Υπουργό Υ-
γείας µε θέµα: «Αποκατάσταση των δικαιωµάτων των ιατρών
ΙΔΑΧ της 4ης Διοίκησης Υγειονοµικής Περιφέρειας Μακεδονίας -
Θράκης (4η ΔΥΠε), µέλη του Συλλόγου Επιστηµονικού Υγειονοµι-
κού Προσωπικού Φροντίδας Υγείας Β. Ελλάδας».

15. Η µε αριθµό 435/27-11-2023 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Ηρακλείου της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Κοµουνιστικό
Κόµµα Ελλάδας» κ. Εµµανουήλ Συντυχάκη, προς την Υπουργό
Εσωτερικών µε θέµα: «Για το σοβαρό πρόβληµα της ύδρευσης
στην πόλη του Ηρακλείου Κρήτης».  

ΑΝΑΦΟΡΕΣ-ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ (Άρθρο 130, παράγραφος 5, του Κα-
νονισµού της Βουλής)

1. Η µε αριθµό 1379/26-10-2023 ερώτηση του Ε’ Αντιπροέδρου
της Βουλής και Βουλευτή Αρκαδίας της Κοινοβουλευτικής Οµά-
δας «ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλλαγής» κ. Οδυσσέα Κωνσταντινόπουλου
προς τον Υπουργό Υγείας µε θέµα: «Αποδυνάµωση Παθολογικής
Κλινικής Παναρκαδικού Νοσοκοµείου Τρίπολης.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο
Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά
θεωρεία, αφού ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου και
τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής και ξεναγή-
θηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ»,
τριάντα µία µαθήτριες και µαθητές και δύο συνοδοί εκπαιδευτικοί
από το 18ο Γυµνάσιο Αθήνας. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Θα δώσω τώρα τον λόγο στην ειδική αγορήτρια από το Κοµ-
µουνιστικό Κόµµα Ελλάδας, την κ. Διαµάντω Μανωλάκου. 

ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Εκ µέρους του Κοµµουνιστικού
Κόµµατος Ελλάδας αποχαιρετούµε µε σεβασµό και θλίψη τον πο-
λυτάλαντο Βασίλη Βασιλικό και εκφράζουµε τα συλλυπητήριά
µας. 

Σε ό,τι αφορά στο νοµοσχέδιο, νύχτα, κύριε Υπουργέ, καταθέ-
σατε δύο υπουργικές τροπολογίες. Ειδικά η πρώτη είναι πρό-
κληση γιατί καταργείτε τον προσυµβατικό έλεγχο του Ελεγκτικού
Συνεδρίου στις συναλλαγές του ΤΑΙΠΕΔ. Δηλαδή, λύνετε τα
χέρια του να κάνει συµβάσεις κατά το δοκούν χωρίς έλεγχο για
τη δηµόσια περιουσία. 

Δεύτερον, νοµιµοποιείτε τα κοράκια ώστε να παρίστανται στα
δικαστήρια σε βάρος των οφειλετών. Αυτούς στηρίζετε ξεδιά-
ντροπα. 

Τρίτον, µε σηµασία πρώτη, κατοχυρώνετε τους εκβιασµούς
των «κορακιών» σε βάρος των οφειλετών των οποίων το σπίτι
πλειστηριάζεται. Ντροπή. Νύχτα το φέρατε για να µην ακουστεί
για περισσότερες ώρες και να µην αποφανθεί και η Επιστηµονική
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Επιτροπή της Βουλής. Βέβαια, είναι ολοφάνερη η αγωνία και το
ενδιαφέρον του αστικού συστήµατος, των αστικών κοµµάτων και
της Κυβέρνησης για να υπάρχει πλήρης εξυγίανση στις τράπεζες
γιατί οι τράπεζες, το χρηµατοπιστωτικό σύστηµα αποτελούν την
καρδιά του καπιταλιστικού συστήµατος, τον αιµοδότη λογαρια-
σµών. Γι’ αυτό δεν διασφαλίζετε την προστασία της πρώτης κα-
τοικίας και κυρίως, οι ευάλωτοι δανειολήπτες που βρίσκονται στα
νύχια των «κορακιών»-αγοραστών πιστώσεων. Έτσι λέτε τα «κο-
ράκια». Έτσι τα λέει ο απλός κόσµος. 

Ταυτόχρονα, µαύρα σύννεφα µαζεύονται στην πορεία της διε-
θνούς καπιταλιστικής οικονοµίας. Σηµάδια επιβράδυνσης παρου-
σιάζονται και δηµοσιονοµικοί κίνδυνοι σε χώρες της Ευρώπης
που αυξάνονται. Οι προβλέψεις για υψηλή αβεβαιότητα περιλαµ-
βάνονται και στον προϋπολογισµό του 2024. Μπροστά στα ση-
µάδια που πληθαίνουν για επικείµενη καπιταλιστική κρίση, όλοι
εκτιµούν ότι τα υπερχρεωµένα νοικοκυριά θα αυξηθούν αφού όχι
µόνο η ακρίβεια αυξάνεται αλλά και το διαθέσιµο λαϊκό εισόδηµα
δεν επαρκεί να καλύψει τις επιπλέον δόσεις από την αύξηση των
επιτοκίων. 

Παίρνετε, λοιπόν, επιπλέον µέτρα, η Ευρωπαϊκή Ένωση και η
Κυβέρνηση συνολικά. Μέτρα για να θωρακίσετε ακόµα πιο πολύ
τα συµφέροντα των οµίλων, τις τράπεζες, τα funds-«κοράκια», το
χρηµατοπιστωτικό σύστηµα συνολικά µε κρατικές εγγυήσεις, φο-
ροαπαλλαγές και άλλα σε βάρος των χρεωµένων νοικοκυριών και
του λαού συνολικότερα. Τη νέα οικονοµική κρίση επιλέγετε να
πληρώσει και πάλι ο λαός, όπως και στην περίοδο των µνηµονίων,
που θα επωµιστεί το κόστος διάσωσης των οµίλων. Αυτή είναι η
ταξική πολιτική σας µε τέτοια νοµοθετήµατα. Αντί να πληρώσουν
οι µεγαλοµέτοχοι, την πληρώνει ο λαός. Γι’ αυτό εξάλλου το νο-
µοσχέδιο αυτό συµπεριλαµβάνεται στα προαπαιτούµενα του Τα-
µείου Ανάκαµψης µαζί µε άλλα. Ανάµεσά τους το φορολογικό
νοµοσχέδιο της άγριας φοροληστείας που βγάζει µαζικά σε κι-
νητοποιήσεις στους δρόµους επαγγελµατίες και αυτοαπασχο-
λούµενους, η παραπέρα εµπορευµατοποίηση της υγείας, το
κτηµατολόγιο και οι αλλαγές στον εξωδικαστικό µηχανισµό για
την επιτάχυνση πλειστηριασµών και το βίαιο καθάρισµα των κόκ-
κινων δανείων. Σε αυτές τις κατευθύνσεις είναι και το παρόν νο-
µοσχέδιο µε συγκεκριµένα µέτρα για την προστασία των
τραπεζών, των funds-«κορακιών» και σε βάρος των ευάλωτων δα-
νειοληπτών. 

Τι περιλαµβάνει; Πρώτον, ενσωµατώνει ντιρεκτίβες της Ευρω-
παϊκής Ένωσης. Στόχος είναι να νοµιµοποιήσει και να διευκολύνει
την αγοραπωλησία των κόκκινων δανείων και τη δηµιουργία µιας
δευτερογενούς αγοράς για αγοραπωλησίες µεταξύ αγοραστών
πιστώσεων -εννοούµε τα «κοράκια»- µε ενιαίο τρόπο σε επίπεδο
Ευρωπαϊκής Ένωσης διαµορφώνοντας έτσι ένα ενιαίο πλαίσιο
κανόνων που ρυθµίζει τις σχέσεις των χρηµατοπιστωτικών ιδρυ-
µάτων µε τις εταιρείες διαχείρισης και τους αγοραστές δανείων.
Βασικό κριτήριο πάντα η εξασφάλιση της προστασίας του χρη-
µατοπιστωτικού συστήµατος γιατί είναι φανερή η αγωνία και ανη-
συχία των επιτελείων της Ευρωπαϊκής Ένωσης όχι µόνο για το
υψηλό µέγεθος των κόκκινων δανείων αλλά και για την αύξησή
τους στο µέλλον. 

Ως προς τους ευάλωτους δανειολήπτες προωθούνται κάποιες
τυπικές διαδικασίες ενηµέρωσης σε µη δεσµευτικές κατευθύν-
σεις προς τα πιστωτικά ιδρύµατα. Οι κατευθύνσεις αυτές δίνονται
από τη σκοπιά εξασφάλισης των τραπεζών και όχι των υπερχρε-
ωµένων λαϊκών οικογενειών. Συνεπώς, οι κατευθύνσεις στους
χρηµατοπιστωτικούς οµίλους είναι να προβαίνουν σε διενέργεια
αναγκαστικών εκτελέσεων και πλειστηριασµών. 

Δεύτερον, τροποποιείται ο κανονισµός της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης και ενσωµατώνεται στο παρόν νοµοσχέδιο. Στόχος είναι η
παροχή εγγυήσεων και εφαρµογή διαδικασιών ελεγχόµενης χρε-
οκοπίας διάσωσης τραπεζικών οµίλων µε χρήµατα των εργαζο-
µένων από εθνικό και ευρω-ενωσιακό προϋπολογισµό. Η προ-
σαρµογή αυτή παίρνει υπ’ όψιν την αναµενόµενη οικονοµική
κρίση, την αβεβαιότητα για την κερδοφορία τους σε συνθήκες
οξυµένων ιµπεριαλιστικών ανταγωνισµών και τριγµών που δηµι-
ούργησε ο πόλεµος στην Ουκρανία, οι κυρώσεις στη Ρωσία, η
όξυνση των ιµπεριαλιστικών ανταγωνισµών µε Κίνα, ο πόλεµος
στη Μέση Ανατολή και η ρευστή κατάσταση µε πρωταγωνιστή το

κράτος-δολοφόνο του Ισραήλ. 
Βασική λογική είναι η εξυγίανση, διάσωση δηλαδή, µεγάλων

χρηµατιστηριακών µονάδων µε κρατικό χρήµα. Πρακτικά δίνετε
το δικαίωµα στους οµίλους να κάνουν εκκαθάριση -φορτώνοντας
τα χρέη και τις ζηµιές σε µία θυγατρική ή σε άλλη εταιρεία του
οµίλου- αφήνοντας το πεδίο καθαρό για τον υπόλοιπο όµιλο.
Είναι κάτι σαν δυνατότητα δηµιουργίας µιας κακής τράπεζας στο
πλαίσιο των οµίλων. Ζωντανό παράδειγµα τέτοιας διαδικασίας το
παράδειγµα της Alpha Bank που έσπασε στα δύο, έκανε κεφα-
λαιοποίηση µε αύξηση µετοχικού κεφαλαίου δίνοντας το περιθώ-
ριο σε διεθνή επενδυτικά funds να αγοράσουν ξανά φτηνά
µετοχές στην ανακεφαλαιοποιηµένη και εκκαθαρισµένη τράπεζα
από το Ταµείο Χρηµατοπιστωτικής Σταθερότητας. Πρόκειται για
βαθιά αντιδραστικό κανονισµό που καταστρώνει τρόπους και µε-
θόδους στήριξης του χρηµατοπιστωτικού κεφαλαίου µε χρήµατα
από τη φοροληστεία των εργαζοµένων. 

Χαµένοι θα βγαίνουν οι εργαζόµενοι και πιθανά ορισµένοι µι-
κροµέτοχοι, αφού αυτοί θα επωµίζονται τα βάρη από την απα-
ξίωση του κεφαλαίου που θα φέρνει η εκκαθάριση µε µειώσεις
µισθών και µερισµάτων, κατάργηση δικαιωµάτων και απολύσεις,
όπως η Τράπεζα Πειραιώς, που έχει ξεκινήσει µπαράζ εκβιασµών
και τροµοκράτησης στους υπαλλήλους, προκειµένου να αποδε-
χτούν την υποτιθέµενη εθελούσια απόλυσή τους στο όνοµα «ανα-
σχηµατισµός του τραπεζικού συστήµατος». 

Τρίτον, προωθούνται τροποποιήσεις στον εξωδικαστικό µηχα-
νισµό ρύθµισης οφειλών, που σε καµµία περίπτωση δεν αντιµε-
τωπίζεται το πρόβληµα της υπερχρέωσης χιλιάδων εργαζοµένων,
οι οποίοι έχουν οφειλές σε τράπεζες, δηµόσιο και ασφαλιστικά
ταµεία. Ούτε, φυσικά, παρέχεται δικαστική προστασία σε χιλιά-
δες εργαζόµενους που κινδυνεύουν να χάσουν την κύρια κατοι-
κία τους, αφού µε βάση το νοµικό πλαίσιο που έχει διαµορφωθεί
οι οφειλέτες καλούνται να χειριστούν ηλεκτρικές πλατφόρµες µε
υπολογιστικά συστήµατα που έχουν διαµορφωθεί από τους πι-
στωτές, να προσκοµίσουν µια πληθώρα δικαιολογητικών εγγρά-
φων σε ασφυκτικές προθεσµίες, να αποδεχτούν ότι κατά τη
διαδικασία αυτή αίρεται κάθε απόρρητο και διατρέχουν τον κίν-
δυνο να ρευστοποιηθεί το σύνολο της περιουσίας τους και η
πρώτη κατοικία τους. Όλα αυτά ενισχύουν τους πιστωτές. 

Παράλληλα, προωθείτε τη λειτουργία του φορέα απόκτησης
επαναµίσθωσης που θα συγκεντρώσει στην ιδιοκτησία του πλη-
θώρα ακινήτων και δεν θα επιβαρύνεται µε φόρους αλλά θα απο-
λαµβάνει φοροαπαλλαγές όπως οι εφοπλιστές. Ταυτόχρονα, η
διαδικασία µεταβίβασης της κύριας κατοικίας στον φορέα από-
κτησης και επαναµίσθωσης, θα επιβαρύνει τον ευάλωτο οφει-
λέτη. Είναι ντροπή!

Τέταρτον, γίνεται επανεισαγωγή του προγράµµατος «ΗΡΑ-
ΚΛΗΣ» για τρίτη φορά µέχρι τέλος Δεκέµβρη του 2024, αναδει-
κνύοντας τη χρησιµότητα και αποτελεσµατικότητά του στην
απαλλαγή των χρηµατοπιστωτικών ιδρυµάτων από τα κόκκινα δά-
νεια. Μέσα από τη µείωση των µη εξυπηρετούµενων δανείων, θα
αυξηθεί η ρευστότητα στην αγορά, θα χρηµατοδοτηθούν επεν-
δύσεις, θα υπάρξει παροχή νέων δανείων. 

Αυτή είναι η καπιταλιστική ανάπτυξη µε κερδισµένους τις τρά-
πεζες και χαµένα, µέσα από το θάνατό τους, τα υπερχρεωµένα
λαϊκά νοικοκυριά. Το ύψος των κρατικών εγγυήσεων που θα δο-
θούν θα είναι περίπου δύο δισεκατοµµύρια ευρώ και αν εκπέ-
σουν, θα επιβαρύνουν το χρέος, δηλαδή, τον λαό. 

Όµως, το εργαλείο εξυγίανσης των τραπεζών µε τιτλοποίηση
των κόκκινων δανείων µε κρατική εγγύηση, δεν είναι καινούργιο.
Βασίζεται στη σταδιακή άρση προστασίας της πρώτης κατοικίας,
το σταδιακό ξήλωµα του νόµου Κατσέλη που και αυτός περιορι-
σµένη προστασία είχε για την πρώτη κατοικία, γι’ αυτό και το σύ-
νολο των κόκκινων δανείων που είχαν προσφύγει στον νόµο
Κατσέλη αποτελούσαν περίπου το 40%. Ξηλώθηκε επί κυβέρνη-
σης ΣΥΡΙΖΑ και αδειοδότησε τα διάφορα funds - κοράκια για να
µπορούν να διαχειριστούν τα κόκκινα δάνεια και µάλιστα µε ηλε-
κτρονικό τρόπο και ποινικοποίηση των λαϊκών διαµαρτυριών. 

Τώρα, χύνετε µαύρα δάκρυα.
Τελικά, έχετε, κοινή αφετηρία και ίδια αντιλαϊκά κριτήρια και

ας τα παρουσιάζετε τόσο διαφορετικά. Το ένα είναι συνέχεια του
άλλου και οι διατάξεις του ενός παρεισφρέουν στις διατάξεις του
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άλλο, µε κατάληξη πάντα να πληρώνει ο λαός και να πηγαίνει από
το κακό στο χειρότερο. Αυτά αφορούν και την προστασία για τα
κόκκινα δάνεια και τις προτάσεις που κάνετε.

Έτσι είναι η σοσιαλδηµοκρατία σε όλες τις εκφράσεις της, είτε
λέγεται ΠΑΣΟΚ είτε ΣΥΡΙΖΑ 1 είτε ΣΥΡΙΖΑ 2. Γι’ αυτό και η κριτική
και οι προτάσείς σας είναι ανούσιες. Το γιατί είναι απλό. Γιατί κα-
νείς σας δεν ξεστρατίζει από τα κριτήρια που θέτουν η Ευρω-
παϊκή Ένωση και η ίδια η καπιταλιστική αγορά για τις τράπεζες
και την κερδοφορία των οµίλων.

Γι’ αυτό και ο κ. Τσακαλώτος χθες αναφέρθηκε και στα θετικά
του νοµοσχεδίου, αλλά η διαφορά του είναι ότι προτιµάει το
«ΗΡΑΚΛΗΣ Ι» από το «ΗΡΑΚΛΗΣ ΙΙΙ» που είναι συνέχειά του. Θα
εξασφαλίσει τη συνέχεια στη κερδοφορία των λεγόµενων συστη-
µικών τραπεζών για να ολοκληρώσουν το πρόγραµµα τιτλοποί-
ησης των κόκκινων δανείων, που έχουν ετοιµάσει ένα χρόνο
τώρα, ενώ θα συµβάλει στη µείωση των κόκκινων δανείων της At-
tica Bank και της Παγκρήτιας, ώστε να προωθηθεί η µεταξύ τους
συγχώνευση και η δηµιουργία του πέµπτου τραπεζικού πόλου. 

Έτσι ετοιµάζεστε και εξοπλίζεστε για το τσουνάµι των δεκάδων
χιλιάδων πλειστηριασµών και κατασχέσεων λαϊκών νοικοκυριών
µέχρι το τέλος της χρονιάς και συνεχίζετε. 

Συνολικά, λοιπόν, είναι ένα αντιδραστικό νοµοσχέδιο που δίνει
απλόχερη στήριξη στις τράπεζες για να εξοντωθούν υπερχρεω-
µένα νοικοκυριά. Γι’ αυτό το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας το
καταψηφίζει. 

Δεν µένουµε, όµως, στις διαπιστώσεις. Καταθέσαµε πριν τρεις
µήνες πρόταση νόµου για µέτρα ανακούφισης της λαϊκής οικο-
γένειας από τα χρέη. Η πρότασή µας εισάγει διατάξεις που στο-
χεύουν στην ανακούφιση της λαϊκής οικογένειας από την
υπερχρέωση στην εφορία, στα ασφαλιστικά ταµεία, στους ΟΤΑ
και τις τράπεζες, προβλέποντας τη δραστική µείωση των χρεών
των λαϊκών οικογενειών. Τα µέτρα αυτά είναι επιτακτικά ανα-
γκαία, δεδοµένου ότι η µεγάλη πλειοψηφία των λαϊκών νοικοκυ-
ριών πνίγεται στην κυριολεξία στα χρέη, τα οποία δεν µπορεί να
αποπληρώσει, οδηγώντας εκατοντάδες χιλιάδες εργαζόµενους,
αυτοαπασχολούµενους, φτωχούς αγρότες και κτηνοτρόφους,
κυριολεκτικά σε απόγνωση µε τις πολιτικές που έχουν ακολου-
θηθεί όλα αυτά τα χρόνια, από τη σηµερινή και τις προηγούµενες
κυβερνήσεις, για να στηριχτούν η κερδοφορία του κεφαλαίου και
η καπιταλιστική ανάπτυξη. 

Στα άρθρα αυτής της πρότασης νόµου που καταθέσαµε, µε-
ταξύ άλλων, διαγράφονται το σύνολο των τόκων και προσαυξή-
σεων. Ρυθµίζονται χρέη που µπορούν να αποπληρωθούν µε βάση
τα εισοδηµατικά κριτήρια, στα οποία προβλέπεται προσαύξηση
λόγω παιδιών. Υπάρχει διαγραφή χρεών µε προϋποθέσεις, πά-
γωµα οφειλών, αναστολή πληρωµών, περιορισµοί υποθήκης στο
ύψος του αρχικού δανείου κ.λπ.. 

Βέβαια, δεν περιµένουµε να ψηφίσετε αυτή την πρόταση υπέρ
του λαού γιατί µε τα συµφέροντα των επιχειρηµατικών οµίλων εί-
σαστε και τέτοιες λύσεις και προτάσεις τις αγνοείτε. 

Δεν µένουµε µε σταυρωµένα τα χέρια. Καλούµε συνδικάτα και
σωµατεία σε δράση. Ναι, το εργατικό και λαϊκό κίνηµα έχει ήδη
αποκτήσει πολύτιµη πείρα. Μόνο µε κινητοποιήσεις και αγώνες
αποτράπηκαν πλειστηριασµοί και εξώσεις, δόθηκαν ορισµένες
λύσεις για ρυθµίσεις δανείων και συνεχίζουν. Και το Κοµµουνι-
στικό Κόµµα Ελλάδας είναι µαζί τους και µπροστά. 

Τέλος, καταθέσαµε δύο τροπολογίες: Η µία αφορά την αυτο-
δίκαιη παύση κάθε πράξης αναγκαστικής εκτέλεσης πλειστηρια-
σµού ή άλλου αναγκαστικού µέτρου σε βάρος της πρώτης
κατοικίας και άλλων περιουσιακών στοιχείων των λαϊκών οικογε-
νειών, µε ετήσιο οικογενειακό εισόδηµα µέχρι 40.000 ευρώ προ-
σαυξανόµενο κατά 5.000 για κάθε παιδί. Και η δεύτερη, αφορά
τα στεγαστικά δάνεια των παλιννοστούντων οµογενών και τον κίν-
δυνο για να χάσουν τη µοναδική τους κατοικία, που είναι πολύ
µεγάλος. Προτείνουµε, λοιπόν, να διαγραφούν οι τόκοι που
έχουν διαµορφωθεί και κάθε ποσόν που αντιστοιχεί σε τυχόν
πραγµατοποιηθέντα ανατοκισµό και ανακεφαλαιοποίηση κάθε
µορφής τόκων. Θα είναι µία ανακούφιση. 

Σας καλούµε στην υπερψήφισή τους. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε την κ.

Μανωλάκου. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο
Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά
θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αί-
θουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την
ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας
της Βουλής, τριάντα τρεις µαθήτριες και µαθητές και δύο συνο-
δοί εκπαιδευτικοί από το 18ο Γυµνάσιο Αθήνας, το δεύτερο
τµήµα.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο τώρα έχει ο ειδικός αγορητής από την Ελληνική
Λύση, ο κ. Βασίλειος Βιλιάρδος.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ (Η’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Ευ-
χαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.

Η κ. Μανωλάκου, προηγουµένως, αναφέρθηκε στον διαχωρι-
σµό των τραπεζών, σε αυτό που τεχνικά αποκαλούµε «hive down»
µόνο του είναι ένα τεράστιο σκάνδαλο απλά δεν έχει ακόµη διε-
ρευνηθεί.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριε Υπουργέ, όπως αναφέ-
ραµε στην επιτροπή, η Κυβέρνηση συνεχίζει την πολιτική της
προηγούµενης τετραετίας, δηλαδή καταθέτει ένα νοµοσχέδιο
που συνδυάζει διάφορα θέµατα µε έναν τίτλο που ακούγεται θε-
τικά, όπως στο σηµερινό, «προστασία των ευάλωτων», για να δη-
µιουργεί εντυπώσεις. Στην ουσία, όµως, ο τίτλος είναι λαϊκίστι-
κος, παραπλανητικός και χωρίς περιεχόµενο, αφού ακολουθεί τη
λογική του απαράδεκτου νέου πτωχευτικού του 2020 µε κάποιες
επιµέρους διαδικαστικές τροποποιήσεις.

Όσον αφορά στον τίτλο του νέου πτωχευτικού περί παροχής
δεύτερης ευκαιρίας, προφανώς, εννοεί τις ευκαιρίες που προ-
σφέρονται στα κοράκια, όπως τα αποκάλεσε η κ. Μανωλάκου,
ενώ προβάλλεται ως επιτυχία από την Κυβέρνηση η φτωχοποί-
ηση των Ελλήνων µε την υπερφορολόγηση, µε την ακρίβεια, µε
την αισχροκέρδεια των καρτέλ, µε τις ληστρικές προµήθειες των
τραπεζών κ.ο.κ.. Σαν να µην έφταναν όλα αυτά, δροµολογεί ένα
νέο φόρο που θα οδηγήσει σε απόγνωση αρκετούς ελεύθερους
επαγγελµατίες. Για να είναι ήσυχη η συνείδησή του, όπως µας
είπε συγκινητικά, ο κ. Χατζηδάκης, που ασφαλώς δεν είχε ποτέ
την ανάγκη ενός βιοποριστικού ελεύθερου επαγγέλµατος.

Σε σχέση, τώρα, µε την υιοθέτηση των κοινοτικών οδηγιών,
εντάσσονται στην οµογενοποίηση των χρηµατοοικονοµικών αγο-
ρών στην Ευρωπαϊκή Ένωση µε απώτερη προοπτική την τραπε-
ζική ένωση που είναι µεν θεµελιώδους σηµασίας αλλά πολύ
δύσκολα θα συµβεί. Οι ρυθµίσεις αυτές µε τις οποίες φυσικά εί-
µαστε αντίθετοι έχουν στόχο την επέκταση των συνεπειών του
«bail-in» εντός των τραπεζικών οµίλων, όπου «bail-in» σηµαίνει
διάσωση των τραπεζών από τους µετόχους, τους οµολογιούχους
και τους καταθέτες τους στην περίπτωση που αντιµετωπίζουν
προβλήµατα, δηλαδή που κινδυνεύουν να χρεοκοπήσουν.

Τέλος, µε το νοµοσχέδιο συνεχίζεται το απαράδεκτο σχέδιο
«ΗΡΑΚΛΗΣ» µε ένα τρίτο τµήµα πώλησης δανείων έως 2 δισεκα-
τοµµύρια ευρώ, δηλαδή η παροχή εγγυήσεων στις κερδοφόρες
τράπεζες και στους κερδοσκόπους που αγοράζουν τα κόκκινα
δάνεια. Εκτός αυτού, παρέχεται αφορολόγητο για την υπεραξία
των ακινήτων που θα αποκτήσουν τα κοράκια, στηρίζοντας στην
ουσία ξανά τις τράπεζες οι οποίες πωλούν τα κόκκινα δάνεια.
Στηρίζουν εκείνες τις τράπεζες που λειτουργούν µε τα 38 δισε-
κατοµµύρια ευρώ των ανακεφαλαιοποιήσεων που χάθηκαν από
το δηµόσιο µε κριτήριο τον ισολογισµό του Ταµείου Χρηµατοπι-
στωτικής Σταθερότητας -που θα καταθέσουµε στα Πρακτικά-,
συν τους τόκους που µας κόστισαν τα 42 δισεκατοµµύρια ευρώ
κεφάλαιο του Ταµείου Χρηµατοπιστωτικής Σταθερότητας που
δανειστήκαµε από τους ESM και EFSF άνω των 10 δισεκατοµµυ-
ρίων ευρώ τόκους –περί τα 13 δισεκατοµµύρια ευρώ-, συν τα 20
δισεκατοµµύρια ευρώ του αναβαλλόµενου φόρου, τον οποίο θα
κληθούν να αναπληρώσουν οι πολίτες µε τους δικούς τους πό-
ρους.

Εποµένως, οι τράπεζες κόστισαν στους Έλληνες περί τα 70 δι-
σεκατοµµύρια ευρώ, χωρίς να υπολογίζουµε τα 20 δισεκατοµµύ-
ρια ευρώ του «ΗΡΑΚΛΗΣ» και τις άλλες εγγυήσεις. Είναι, δε,
λαϊκισµός η αιτιολογία σύµφωνα µε την οποία -την ακούµε από
την Κυβέρνηση- η ζηµία αντισταθµίστηκε από τη µη απώλεια των
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καταθέσεων, αφού υπήρχε η λύση του διαχωρισµού σε καλές και
σε κακές τράπεζες µε τη µεταφορά των καταθέσεων στις καλές,
χωρίς φυσικά να χαθούν. Ακόµη χειρότερα αυτά τα 70 δισεκα-
τοµµύρια ευρώ χαρίστηκαν στις τράπεζες χωρίς να δοθούν ως
αντάλλαγµα, τουλάχιστον, αντίστοιχα κόκκινα δάνεια, ενώ το δη-
µόσιο δεν είχε καν λόγο στις διοικήσεις των τραπεζών παρά το
ότι ήταν αρχικά ο µακράν µεγαλύτερος µέτοχος τους. Ο µεγαλύ-
τερος µέτοχος στις τράπεζες δεν είχε καν λόγο στη διοίκηση των
τραπεζών.

Εάν εδώ προσθέσουµε τη σκανδαλώδη κερδοφορία των τρα-
πεζών µε τις ληστρικές προµήθειες που χρεώνουν, µε την τερά-
στια διαφορά µεταξύ επιτοκίων καταθέσεων και χορηγήσεων, µε
τις ηλεκτρονικές συναλλαγές που επιβάλλονται από το κράτος,
µε την πληθωριστική απαξίωση των καταθέσεων που στην ουσία
είναι δάνεια προς τις τράπεζες -απλώς δεν το γνωρίζουν οι κα-
ταθέτες-, µε τη µείωση του δικτύου τους, µε την υποβάθµιση των
υπηρεσιών τους κ.ο.κ., θα κατανοήσουµε το µέγεθος του εγκλή-
µατος για το οποίο είναι υπεύθυνες οι κυβερνήσεις.

Ο Υπουργός, βέβαια, ο κ. Χατζηδάκης, είπε πως πρέπει να εί-
µαστε ευτυχισµένοι που η Ευρωπαϊκή Ένωση έχει εγκρίνει το
«ΗΡΑΚΛΗΣ 3», ενώ εµείς γνωρίζουµε πως στην ουσία µε το «ΗΡΑ-
ΚΛΗΣ 3» γίνεται χρηµατοδότηση των τραπεζών για να µην υπο-
χρεωθεί το δηµόσιο να τις ανακεφαλαιοποιήσει ξανά. Εν προ-
κειµένω, στην περίπτωση που ο αναβαλλόµενος φόρος, δηλαδή
ο αέρας στα κεφάλαιά τους, διαγραφεί το 2044 -όπως έχει νοµο-
θετηθεί- ή ενδεχοµένως πιο πριν µε απόφαση της Ευρωπαϊκής
Κεντρικής Τράπεζας, τότε κάποιος θα πρέπει να προσθέσει χρή-
µατα εάν υπάρχει έλλειµµα κεφαλαιακής επάρκειας, διαφορετικά
θα γίνει «bail-in» εις βάρος των µετόχων, των οµολογιούχων και
των καταθετών τους.

Είναι αδιανόητο, πάντως, να υπάρχουν Υπουργοί που ισχυρί-
ζονται ότι είµαστε κερδισµένοι από τις τράπεζες, επειδή έχασαν
περί τα 27 δισεκατοµµύρια ευρώ οι συστηµικές από το PSI και το
PSI+ το ‘12 και το ‘13, από το έγκληµα που διαπράχθηκε εις
βάρος των Ελλήνων από τη Νέα Δηµοκρατία και το ΠΑΣΟΚ απλά
και µόνο για να διασωθούν οι γερµανικές και οι γαλλικές τράπε-
ζες.

Πώς µπορεί να είµαστε κερδισµένοι όταν οι τράπεζες έχασαν
27 δισεκατοµµύρια ευρώ, ενώ µας κόστισαν πάνω από 70 δισε-
κατοµµύρια ευρώ και τις στηρίξαµε, επιπλέον, µε τα τρία προ-
γράµµατα «ΗΡΑΚΛΗΣ» ύψους περί τα 20 δισεκατοµµύρια ευρώ
συν τις άλλες εγγυήσεις; Δεν είναι ντροπή να µας κοροϊδεύει έτσι
η Κυβέρνηση;

Συνεχίζοντας, µόνο τα πρώτα τέσσερα µέρη του νοµοσχεδίου
τοποθετήθηκαν σε διαβούλευση, δηλαδή, οι οδηγίες της Ευρω-
παϊκής Ένωσης και ο εξωδικαστικός για τους ευάλωτους, αλλά
όχι το «ΗΡΑΚΛΗΣ». Το πρώτο µέρος του νοµοσχεδίου είναι εισα-
γωγικό, ενώ το δεύτερο µέρος αφορά στους διαχειριστές πιστώ-
σεων µε την οδηγία ΕΕ 2021/2167 που έχει υιοθετηθεί έως
σήµερα µόνο από τη Γαλλία.

Κατά την άποψή µας, υιοθετείται από την Ελλάδα βιαστικά
επειδή έχουµε µεγάλο όγκο κόκκινων δανείων, έτσι ώστε να πα-
ρέχονται οι δυνατότητες και οι διευκολύνσεις σε διαχειριστές
εκτός Ελλάδας. Η ενιαία αγορά πάντως που αναφέρεται στην ει-
σηγητική της οδηγία στον σκοπό και στους στόχους της δεν
υπάρχει, λόγω των αποκλινόντων εθνικών ρυθµιστικών πλαισίων
και εποπτικού καθεστώτος. Σε σχέση, δε, µε το ότι η ύπαρξή της
θα καταστήσει την αγορά των µη εξυπηρετούµενων δανείων πιο
αποτελεσµατική αυξάνοντας τη ζήτηση και τον ανταγωνισµό
καθώς επίσης βελτιώνοντας τις τιµές θυµίζουν αυτά που έλεγε ο
κύριος Υπουργός όταν δροµολογούσε το Χρηµατιστήριο Ενέρ-
γειας. Τότε µας έλεγε ότι οι τιµές του ηλεκτρικού ρεύµατος θα
µειωθούν κ.λπ., µε τα γνωστά καταστροφικά αποτελέσµατα του.

Όπως διαπιστώσαµε, εδώ δεν έχει γίνει κατά λέξη η µεταφορά
της οδηγίας, αν και είναι γεγονός ότι επιτρέπει κάποια ευελιξία
στην προσαρµογή στην εθνική νοµοθεσία που στα χρηµατοπι-
στωτικά πλαίσια είναι, πράγµατι, αρκετά πολύπλοκη και ευαί-
σθητη. Για παράδειγµα, στον παρόντα νόµο επιτρέπεται η χορή-
γηση δανείου από τους διαχειριστές πιστώσεων για την αναχρη-
µατοδότηση πιστώσεων ή για την αναδιάρθρωση δανεισµού, κάτι
που µπορεί να µην ισχύσει για άλλα κράτη ή να απαιτήσει τραπε-

ζική άδεια που αποτελεί µια πιο περίπλοκη διαδικασία. Εκτός
αυτού επιτρέπεται η εξ αποστάσεως εξυπηρέτηση πιστώσεων,
δηλαδή, από άλλη χώρα, όπως συµβαίνει γενικότερα στις αγορές
πιστώσεων.

Εµείς πιστεύουµε, γενικότερα, πως θα δηµιουργηθεί ένας πα-
ρατραπεζικός τοµέας «φούσκα» εξαιρετικά επικίνδυνος, σηµει-
ώνοντας πως στην Ελλάδα µε τους ηλεκτρονικούς πλειστηριασ-
µούς που δεν υπάρχουν σε καµµία άλλη χώρα της Ευρωπαϊκής
Ένωσης και µε τις offshore θυγατρικές οµίλων έχει χαθεί εντελώς
ο έλεγχος.

Συνεχίζοντας µε το Γ’ µέρος, µε την εξυγίανση των πιστωτικών
ιδρυµάτων στο κεφάλαιο Α’, ενηµερώνεται το κανονιστικό πλαίσιο
του ν.4261/2014 για τις εταιρείες παροχής πιστώσεων, όπου προ-
στίθεται η παροχή πιστώσεων για αναχρηµατοδότηση υφιστάµε-
νου δανείου, η υποχρέωση ηλεκτρονικών συναλλαγών για τους
ελεύθερους επαγγελµατίες και η ίδρυση του µητρώου παρακο-
λούθησης ιδιωτικού χρέους. 

Το θέµα είναι, βέβαια, τι µέτρα οφείλουν να ληφθούν σε σχέση
µε το ιδιωτικό χρέος, όπου µόνο το «κόκκινο» έχει υπερβεί τα 260
δισεκατοµµύρια και όχι η παρακολούθηση του. Οφείλει, δε, να
εξεταστεί τι καλύπτει το ιδιωτικό χρέος και αν θα πρέπει να δια-
τηρηθεί ως έχει ή να διαγραφεί µέρος του, όπως γίνεται µε τις
απαιτήσεις προς την ΑΑΔΕ, ύψους άνω των 108 δισεκατοµµυ-
ρίων. 

Εµείς προτείνουµε τη διαγραφή όλων των προστίµων, των
τόκων και των προσαυξήσεων που έχουν επιβληθεί από το δηµό-
σιο στους πολίτες. Πολύ περισσότερο αφού έχουν ήδη διαγραφεί
από τον ισολογισµό του κράτους, οπότε δεν θα αποτελούσε κα-
νένα πρόβληµα. 

Εδώ ρωτήσαµε σχετικά µε τη διαφορά των 71 δισεκατοµµυ-
ρίων κόκκινων δανείων που λέει η Τράπεζα της Ελλάδας πώς
έχουν τα funds, µε τα πάνω από 120 δισεκατοµµύρια που αναφέ-
ρουν οι servicers πως έχουν στα υπό διαχείριση χαρτοφυλάκια
τους όπως θα καταθέσουµε στα πρακτικά, 71 οι µεν, 120 οι δε,
κάτι που δεν απάντησε ούτε η Τράπεζα της Ελλάδος ούτε ο
Υπουργός. Πρέπει να απαντηθεί σήµερα, κύριε Υπουργέ. Θεω-
ρούµε ότι είναι πάρα πολύ κρίσιµο, γιατί είναι τεράστια η διαφορά
µεταξύ των 70 και των 120 δισεκατοµµυρίων. Να ξέρουµε πόσα
είναι. 

Εάν ισχύει αποτελεί βόµβα στα θεµέλια της κοινωνίας µας, ενώ
θα σήµαινε πως αποπληθωρίζεται το ιδιωτικό χρέος εις βάρος
των πολιτών, όταν την ίδια στιγµή πληθωριστικοποιείται το δηµό-
σιο χρέος ξανά εις βάρος των πολιτών.

Στο κεφάλαιο Β’ του ίδιου Γ’ µέρους ενσωµατώνεται η οδηγία
2022/2036 για την προληπτική αντιµετώπιση παγκοσµίως συστη-
µικά σηµαντικών ιδρυµάτων. Εν προκειµένω µε στρατηγική εξυ-
γίανσης, µε ελάχιστα ίδια κεφάλαια και µε επιλέξιµες υποχρεώ-
σεις όπου επεκτείνεται η δυνατότητα πρόσβασης σε στοιχεία θυ-
γατρικών, συνδεδεµένων χωρών, καθώς επίσης σε άλλα κράτη.

Όπως αναφέρεται δε στο προοίµιο της οδηγίας, σκοπός της
είναι ότι κατά την εξυγίανση των τραπεζών θα πρέπει να διασφα-
λίζει καλύτερα πως η απορρόφηση των ζηµιών και η ανακεφαλαι-
οποίηση των τραπεζών πραγµατοποιείται µε ιδιωτικά µέσα, όταν
οι εν λόγω τράπεζες καθίστανται οικονοµικά µη βιώσιµες και στη
συνέχεια τίθενται υπό καθεστώς εξυγίανσης. Εποµένως, προ-
ωθείται και γίνεται ακόµη πιο αυστηρό από εδώ το «bail-in». 

Ενσωµατώνεται, επιπλέον, η οδηγία ΕΕ2019/879 για την απορ-
ρόφηση των ζηµιών καθώς επίσης για τις ανακεφαλαιοποιήσεις
των πιστωτικών ιδρυµάτων και επιχειρήσεων-επενδύσεων σε πε-
ριπτώσεις αναδιαρθρώσεων παθητικού. 

Συνδυαστικά, όλα τα παραπάνω ακούγονται ως µία επέκταση
του καθεστώτος «bail-in» εις βάρος των καταθετών. Το αστείο
είναι εδώ πως ο Υφυπουργός, κ. Θεοχάρης, αφού είπε πως δεν
κατάλαβε τι εννοούσαµε -δίκιο είχε- µας κατηγόρησε ότι είµαστε
υπέρ του «bail-in», όταν εµείς είπαµε ότι συµβαίνει ακριβώς το
αντίθετο αφού η οδηγία προωθεί το «bail-in» εις βάρος των κα-
ταθετών όπου εµείς είµαστε προφανώς εναντίον. 

Συνεχίζοντας µε το Δ’ µέρος, µε τα θέµατα των ευάλωτων στο
κεφάλαιο Α’ περιλαµβάνονται διατάξεις για τον εξωδικαστικό µη-
χανισµό ρύθµισης οφειλών, όπου προστίθενται οι οφειλές προς
τους φορείς κοινωνικής ασφάλισης, πέρα από τις οφειλές στο
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δηµόσιο. Και στο κεφάλαιο Β’ προστίθενται ρυθµίσεις στο νέο
πτωχευτικό για την πτωχευτική διαδικασία των ευάλωτων οφει-
λετών, ενώ επί της ουσίας δεν αλλάζει η λογική τους κατά τη δική
µας τουλάχιστον άποψη. Ακόµη χειρότερα δηµιουργείται τελικά
ένα πιο ασφυκτικό πλαίσιο προς όφελος των εισπρακτικών. Ο κ.
Χατζηδάκης, όµως, εάν δεν κάνουµε λάθος, ισχυρίστηκε εδώ πως
βελτιώνει σηµαντικά το νέο πτωχευτικό νόµο, κατηγορώντας προ-
φανώς έτσι έµµεσα τον προηγούµενο Υπουργό που τον νοµοθέ-
τησε µε λανθασµένο τρόπο. 

Όσον αφορά, τώρα, στον φορέα απόκτησης και επαναµίσθω-
σης των σπιτιών που συνεχίζει να µην υπάρχει διενεργείται µια
ευνοϊκή ρύθµιση, όπου η αξία του σπιτιού µειώνεται στο 70% της
εµπορικής αξίας µε το άρθρο 89 -προφανώς µιµούµαστε την
Κύπρο που έχει µειωθεί στο 65%- από 100% χωρίς την καταβολή
των εναποµεινάντων µισθωµάτων. Η ρύθµιση αυτή στην πράξη
θα έχει περιορισµένη ισχύ για ευάλωτους σε µια αγορά ακινήτων,
όπως η ελληνική που αποτιµάται συνεχώς, µε αποτέλεσµα τη δη-
µιουργία φούσκας,κάτι που θα φανεί στην πορεία. 

Η λύση εδώ θα ήταν η αγορά των δανείων από έναν κρατικό
φορέα κατά το πρόσφατο µοντέλο της Κύπρου, όπως των Ηνω-
µένων Πολιτειών στο παρελθόν, όπως έχουµε προτείνει µε το
πρόγραµµά µας ή η δυνατότητα εξαγοράς του δανείου πριν από
τα funds σε λογιστικές αξίες. 

Ο φορέας απόκτησης και επαναµίσθωσης ακινήτων πάντως
ήταν αναπόσπαστο µέρος του πτωχευτικού. Έχουν περάσει τρία
χρόνια από τότε και δεν έχει ιδρυθεί ακόµη. Επειδή η Κυβέρνηση
περιµένει να τον ιδρύσουν ιδιώτες όταν στην Κύπρο ιδρύθηκε
αµέσως, αν θυµάµαι καλά το 2018, ως όφειλε από το δηµόσιο. 

Τέλος, µε το πέµπτο µέρος παρέχονται ακόµη 2 δισεκατοµµύ-
ρια στις τράπεζες ως εγγυήσεις για το απαράδεκτο σχέδιο «ΗΡΑ-
ΚΛΗΣ» όπου υποθέτουµε ότι ο στόχος είναι η εξυπηρέτηση
κάποιας τράπεζας και κάποιων πακέτων κόκκινων δανείων, που
θα ήταν καλό να µας πει η Κυβέρνηση για να µην έχουµε απορίες. 

Ένα κόµµα, βέβαια, όπως η Νέα Δηµοκρατία που έχει ετήσια
έσοδα 13 εκατοµµύρια, έξοδα 57 εκατοµµύρια και ζηµίες 44,5
εκατοµµύρια µόνο το 2022, µε χρέη 435,5 εκατοµµύρια –αν είναι
δυνατόν- χωρίς τόκους θα χρειάζονταν τουλάχιστον σαράντα
χρόνια για να το ξεπληρώσει, αρκεί, βέβαια, να µην είχε καθόλου
έξοδα, δεν µπορεί να µην είναι φυσικά φιλικό προς τις τράπεζες
που παραδόξως το χρηµατοδοτούν ακόµη παρά το ότι είναι ξε-
κάθαρα αθεράπευτα χρεοκοπηµένο. 

Παρεµπιπτόντως, εδώ υπάρχουν αναφορές από την Τράπεζα
Πειραιώς για εξώθηση σε εθελούσιες αποχωρήσεις, για απολύ-
σεις ουσιαστικά, µε σκανδαλώδεις µεθόδους, ακόµη και σε υπαλ-
λήλους ΑΜΕΑ σε άτοµα µε ειδικές ανάγκες. Είχαν ξεκινήσει µε
τη µεταβίβαση του κλάδου είσπραξης στην Intrum αλλά συνεχί-
ζονται, ενώ κανένας δεν µπορεί να τους σταµατήσει, πόσω µάλ-
λον η Κυβέρνηση που τους εξαίρεσε από την αυτεπάγγελτη
εισαγγελική έρευνα. 

Το νοµοσχέδιο κλείνει µε το Γενικό Λογιστήριο του Κράτους
που επαναφέρει µεν κάποιες ενδεχόµενες επιβαρύνσεις, αλλά
συνήθως δεν ποσοτικοποιεί καµµία, δεν µας λέει για καµµία πόσο
είναι. Μεταξύ άλλων αναφέρει επίσης την απώλεια εσόδων από
την επέκταση των φοροαπαλλαγών στα ακίνητα για τις εταιρείες
επενδύσεων σε ακίνητη περιουσία. Εκτός αυτού, µια εξαίρεση ως
προς τον ειδικό φόρο ακινήτων -που αλλού- στον φορέα απόκτη-
σης και επαναµίθωσης ακινήτου. Εάν ο φορέας αυτός είναι, τε-
λικά, ιδιωτική εταιρεία, όπως υποθέτουµε ότι επιµένει η
Κυβέρνηση, θα αποτελεί µια σκανδαλώδη κυριολεκτικά επιδό-
τηση, όπως στις περιπτώσεις της µεταβίβασης των παγίων του
δηµοσίου στο Υπερταµείο -θα το αναφέρουµε συνεχώς- που µε-
ταβιβάστηκαν όλα τα πάγια της χώρας µας, πάνω από εβδοµήντα
τρεις χιλιάδες ακίνητα και διάφορα άλλα στο Υπερταµείο των
ξένων, χωρίς αποτίµηση και χωρίς φόρους µεταβίβασης. 

Αυτό και αν είναι σκάνδαλο. 
Ευχαριστώ πολύ.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Βασίλειος Βιλιάρδος κατα-

θέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε.
Τον λόγο έχει ο ειδικός αγορητής από τους Σπαρτιάτες, κ.

Αθανάσιος Χαλκιάς. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΧΑΛΚΙΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, καληµέρα και

καλό µήνα σε όλο το Σώµα. 
Το νέο νοµοσχέδιο της Κυβέρνησης για τα δάνεια υποτίθεται

ότι έρχεται για να διορθώσει παθογένειες του ισχύοντος συστή-
µατος. Παθογένειες που για πολλά χρόνια µαστίζουν τη χώρα
µας και έχουν οδηγήσει µε µαθηµατική ακρίβεια τους Έλληνες
στην φτωχοποίηση και τον οικονοµικό αποκλεισµό. Παθογένειες
που έχουν στοιχίσει την περιουσία και σε κάποιες λυπηρές περι-
πτώσεις την ίδια τη ζωή των Ελλήνων.

Από την αρχή της κρίσης είδαµε συµπολίτες µας να µένουν
στον δρόµο, να χάνουν σπίτια και περιουσίες, µετά από αδει-
οδότηση λειτουργίας των funds που έχουν εξαπολύσει ληστρικές
επιδροµές κατά των Ελλήνων. 

Για περισσότερο από δέκα χρόνια οι Έλληνες φορολογούµενοι
πληρώνουν τα σπασµένα των τραπεζών, οι οποίες έδιναν αδια-
κρίτως δάνεια, θυσιάζοντας κάθε ηθική στον βωµό του κέρδους.
Οι τράπεζες γνώριζαν ότι υπήρχαν δανειολήπτες που δεν θα µπο-
ρούσαν να αποπληρώσουν τα χρέη τους. Ήξεραν από την πρώτη
στιγµή ότι οι άνθρωποι θα χάσουν τις περιουσίες τους. Το κράτος
µπήκε στη µέση για να τις σώσει πάντα µε λεφτά που πλήρωναν
οι Έλληνες φορολογούµενοι. Και ποια η προστασία των Ελλήνων;
Καµµία! Δώσαµε στις τράπεζες σχεδόν 2,5 δισεκατοµµύρια ευρώ
από το 2013 µέχρι το 2022 και τώρα µας ζητάτε να ξαναδώσουµε
άλλα 2 δισεκατοµµύρια. 

Αν όλα αυτά τα χρήµατα είχαν πάει κατευθείαν στον πολίτη,
που τα είχε τόσο ανάγκη, σήµερα δεν θα συζητούσαµε την ανά-
γκη ανακεφαλαιοποίησης των τραπεζών. Αν αυτά τα χρήµατα
είχαν χρησιµοποιηθεί µε τρόπο που να καλύπτονται, τουλάχιστον,
οι τόκοι των δανείων ειδικά των στεγαστικών, σήµερα ο Έλληνας
θα µπορούσε να αποπληρώνει κανονικά τις δόσεις του. Αν αυτά
τα χρήµατα είχαν διατεθεί για τόνωση της κατανάλωσης, σήµερα
ο Έλληνας δεν θα ζούσε κάτω από το όριο της φτώχειας. Θα είχε
την αξιοπρέπεια που του κλέψατε µέσα από µέτρα λιτότητας για
περισσότερο από µια δεκαετία. Και όλα αυτά για να σωθούν οι
ήδη σωσµένες τράπεζες. 

Το νέο νοµοσχέδιο φέρνει αλλαγές στις υποχρεώσεις των εται-
ρειών διαχείρισης πιστώσεων, αλλαγές προς όφελος των κατα-
ναλωτών δανειοληπτών. Και ερωτώ: Έπρεπε να φτάσουµε σε
αυτό το σηµείο για να θεσµοθετήσετε µια ελάχιστη προστασία,
τη στιγµή που χιλιάδες ακίνητα έχουν βγει σε πλειστηριασµό και
µάλιστα µε έναν από τους πιο σκιώδεις τρόπους στα παγκόσµια
χρονικά; Είναι ζωτικής σηµασίας για όλους τους πολίτες αυτής
της χώρας να µάθουν ποιοι και πώς κινούν το χρήµα σε αυτό το
σάπιο σύστηµα. 

Όπως είπα και στην επιτροπή όλες οι συστηµικές τράπεζες
έχουν στήσει ένα ευφάνταστο δίκτυο προκειµένου να αποκτούν
τα περιουσιακά στοιχεία των πολιτών. Κάθε τραπεζικό ίδρυµα
έχει στήσει, τουλάχιστον, µια εταιρεία διαχείρισης πιστώσεων και
µια εταιρεία εκµετάλλευσης ακινήτων. Επειδή οι τράπεζες δεν
µπορούν πλέον να εκπλειστηριάζουν ακίνητα, τη βρωµοδουλειά
την κάνει ο διαχειριστής πιστώσεων, πάντα σε συνεργασία µε κά-
ποια εισπρακτική εταιρεία, ενώ το ακίνητο το αποκτά η άλλη θυ-
γατρική αυτή που έχει ως δραστηριότητα την εκµετάλλευση
ακινήτων. Οι τράπεζες όχι µόνο παίρνουν τα σπίτια του κοσµάκη,
τα παίρνουν και κοψοχρονιά στους πλειστηριασµούς, ενώ έχουν
και έσοδα από την εκµετάλλευσή τους. Ο πολίτης εν τω µεταξύ
εξακολουθεί να χρωστάει επειδή ποτέ το ποσό δεν φτάνει για να
καλύψει το ύψος των απαιτήσεων.

Αυτά που λέω δεν είναι θεωρίες συνωµοσίας. Είναι στοιχεία
δηµοσιοποιηµένα στο ΓΕΜΗ. Είναι προσβάσιµα σε κάθε Έλληνα
και Ελληνίδα. Όταν αυτές οι εταιρίες λειτουργούν µε αυτόν τον
τρόπο για χρόνια, περιµένετε να συµµορφωθούν µε δυο-τρεις
διατάξεις που κάνουν λόγο για κυρώσεις και ποινές; 

Δεν λέω πολύ ωραίο φαίνεται αλλά ξέρετε κι εσείς όπως ξέρει
και ο κάθε πολίτης που µας ακούει αυτή τη στιγµή και ταλαιπω-
ρείται µε τον διακανονισµό των δανείων του, ότι τίποτα από αυτά
δεν πρόκειται να εφαρµοστεί στην πράξη. Όλες αυτές οι αρµο-
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διότητες για την επιβολή κυρώσεων ανήκουν κατά βάση στην
Τράπεζα της Ελλάδος. Μπορεί η Τράπεζα της Ελλάδος να αντε-
πεξέλθει των απαιτήσεων; Είναι επαρκώς στελεχωµένη; Υπάρχει
η κατάλληλη τεχνογνωσία;

Μακάρι να ήµουν τόσο σίγουρος γι’ αυτά όσο φαίνεστε εσείς.
Απάντηση στην επιτροπή πάντως δεν πήρα. 

Τι έχει κάνει ουσιαστικά το κράτος για να προστατεύσει τους
πολίτες του; Αν υπήρχε έµπρακτη στήριξη, δεν θα είχαµε τόσους
ανθρώπους να παλεύουν καθηµερινά να σώσουν τους κόπους
µιας ζωής. Δεν γνώριζε η Κυβέρνηση αυτή και οι προηγούµενες
ότι όλες οι τράπεζες έχουν στήσει ένα τέτοιο δίκτυο υφαρπαγής
περιουσιών; Προφανώς και το γνώριζαν και µάλιστα έκαναν ό,τι
περνούσε από το χέρι τους για να τους διευκολύνουν. Τόσο οι
εταιρείες διαχείρισης όσο και οι εταιρείες εκµετάλλευσης ακινή-
των, που ανήκουν όλες κατά 100% στις συστηµικές τράπεζες,
αποτελούν ανώνυµες εταιρείες. 

Μέχρι το 2018 για να συσταθούν απαιτούνταν ελάχιστο µετο-
χικό κεφάλαιο 60.000 ευρώ. Όµως, µε τον ν.4548/2018 που προ-
τάθηκε και ψηφίστηκε από τον ΣΥΡΙΖΑ µε πρόσχηµα τη δήθεν
ανάπτυξη της οικονοµίας, αυτή η απαίτηση µειώθηκε στις 25.000
ευρώ. Έτσι, µπόρεσαν και συστάθηκαν όλες αυτές οι εταιρείες
και µάλιστα κάνοντας χρήση του ελάχιστου ορίου των 25.000
ευρώ ούτε ευρώ παραπάνω. Και επειδή το µετοχικό τους κεφά-
λαιο δεν δικαιολογούσε τον δανεισµό τους παραδοσιακά, αυτός
γινόταν και γίνεται µέχρι και σήµερα µέσω οµολογιακών δανείων
µεταξύ των θυγατρικών funds και των µητρικών τραπεζών. Με
αυτά τα χρήµατα χτυπάνε τα ακίνητα στους πλειστηριασµούς.

Με τον νόµο που συζητάµε σήµερα θεσµοθετείται και το δι-
καίωµα πλέον αυτές οι εταιρείες διαχείρισης να µπορούν να δη-
µιουργούν ενώσεις και να συνεργάζονται σε θέµατα αναχρηµα-
τοδότησης δανείων, βάζοντας ένα επιπλέον επίπεδο πολυπλοκό-
τητας στην ανάλυση αυτού του σκιώδους συστήµατος.

Σχετικά µε τους ευάλωτους τώρα θα αναφερθώ συγκεκριµένα
στο άρθρο 66 το οποίο κάθε άλλο παρά φαίνεται να προστατεύει
τους οφειλέτες. Με βάση τα όσα περιγράφονται στη συγκεκρι-
µένη διάταξη, ο οφειλέτης δεν έχει ουσιαστικό δικαίωµα σε προ-
σφυγή κατά της πρότασης διακανονισµού της οφειλής του. Οι
λόγοι ανακοπής δεν καλύπτουν πλήρως τους λόγους για τους
οποίους ένας οφειλέτης δεν αποδέχεται την πρόταση ρύθµισης,
ενώ το περιθώριο άσκησης ενδίκων µέσων είναι πολύ µικρό προ-
κειµένου ο δανειολήπτης να βρει δικηγόρο, πάντα µε την προ-
ϋπόθεση ότι έχει την οικονοµική δυνατότητα να προσλάβει
δικηγόρο για την υπόθεση. Το δικαίωµα του οφειλέτη σε άσκηση
έφεσης κατά της απόφασης του ειρηνοδικείου πλέον δεν υπάρ-
χει. Πώς, λοιπόν, αυτή η διάταξη λειτουργεί υπέρ των δανει-
οληπτών; Εκτός κι αν στρατηγικά προωθείτε την πτώχευση των
οφειλετών, η οποία εν γένει είναι απαράδεκτο να υπάρχει για φυ-
σικά πρόσωπα. Υποτίθεται ότι το νοµοσχέδιο προωθεί τη δικαιο-
σύνη και την αξιοπρέπεια. Πού είναι η αξιοπρέπεια, όταν στην
πτώχευση υπάρχει δικαίωµα εκποίησης ακόµα και κινητών στοι-
χείων µικρής αξίας;

Υπενθυµίζω τα φλιτζανάκια του καφέ, κύριε Υπουργέ. Ναι, και
αυτά θα έπαιρναν αν για τα funds είχαν κάποια αξία.

Πού είναι η δικαιοσύνη όταν ένας δανειολήπτης εξαναγκάζεται
σε πτώχευση, έχοντας όµως πληρώσει ξανά και ξανά, µέσα από
τη φορολογική του αφαίµαξη κατά τα χρόνια της λιτότητας και
των µνηµονίων τη στήριξη προς τις τράπεζες; 

Υπάρχουν τρόποι και να σωθούν οι περιουσίες του λαού µας
και να αποπληρωθούν τα χρέη τους. Για αρχή θα πρέπει να επα-
ναπροσδιορίσουµε την έννοια του ευάλωτου οφειλέτη. Πουθενά
δεν υπάρχει πρόβλεψη για τις τρίτεκνες και τις πολύτεκνες οικο-
γένειες οι οποίες εξ ανάγκης έχουν στεγαστικά δάνεια και µάλι-
στα για σπίτια αρκετών τετραγωνικών µέτρων ώστε να εξυπη-
ρετούνται οι αυξηµένες ανάγκες τους για στέγαση. Η αδιαφορία
σας προς αυτή την οµάδα πολιτών είναι ολοφάνερη και στο πλαί-
σιο άλλων νοµοσχεδίων που έχουµε συζητήσει στο παρελθόν.
Όµως, εξακολουθείτε να αγνοείτε τις συνεχείς εκκλήσεις τους,
γι’ αυτό κι εµείς θα επιµένουµε να φέρουµε το θέµα στο προσκή-
νιο. Σας είπα και προχθές, το δηµογραφικό είναι µια βόµβα που
έχει σκάσει στα χέρια µας και δεν κάνουµε τίποτα ως πολιτικό
σύστηµα.

Αν θέλαµε να αντιµετωπίσουµε το δηµογραφικό, θα έπρεπε να
έχουµε µεριµνήσει να προστατευθούν αυτές οι οικογένειες και
να µη γίνονται βορά στους επιτήδειους που καπηλεύονται την οι-
κονοµική τους στενότητα για να πάρουν τις κατοικίες τους.

Ακόµη ένα τρανταχτό παράδειγµα είναι και όλοι εκείνοι που
δεν έχουν την οικονοµική δυνατότητα να προσλάβουν δικηγόρο.
Κύριοι συνάδελφοι, το σύστηµα είναι υπερβολικά πολύπλοκο για
να µπορεί να το διαχειριστεί ένας απλός πολίτης χωρίς δικηγόρο,
όταν µάλιστα καλούνται να αντιµετωπίσουν και την παντελή έλ-
λειψη επικοινωνίας και ενηµέρωσης από τις αρµόδιες εταιρείες. 

Παρ’ όλο που υπάρχουν δικηγόροι που αναλαµβάνουν χωρίς
χρέωση τέτοιες περιπτώσεις χωρίς να βγάζουν κέρδος και τους
αξίζουν πολλά συγχαρητήρια, ακόµη και το ελάχιστο που απαι-
τείται για τα διάφορα παράβολα και τις επιδόσεις µέσω δικαστι-
κών επιµελητών, για κάποιους συµπολίτες µας που είναι, πραγ-
µατικά, ευάλωτοι το ποσό είναι δυσθεώρητο. Η δικαιοσύνη στην
Ελλάδα είναι ακριβή ειδικά όταν κάποιος καλείται να παλέψει ενά-
ντια στο καλοστηµένο τραπεζικό σύστηµα.

Μιας και αναφέρθηκα στους δικηγόρους είναι ευκαιρία να θίξω
και ακόµα µια διάταξη και συγκεκριµένα το άρθρο 46, µε το οποίο
πλέον καθίσταται υποχρεωτικό το να παρέχει ένας ελεύθερος
επαγγελµατίας σύστηµα άµεσων πληρωµών, κοινώς τερµατικό
POS, ένα άρθρο που εντέχνως εντάξατε σε άσχετο µε το θέµα
νοµοσχέδιο, µε την ελπίδα ίσως ότι θα µονοπωλήσουν τη συζή-
τηση τα δάνεια και οι πλειστηριασµοί. 

Ενδεχοµένως κάποιες κατηγορίες επαγγελµατιών να βρίσκουν
αποδεκτή την υποχρέωση αλλά εάν θέλετε να επιτύχετε καθολική
εφαρµογή θα πρέπει να σκεφτείτε σοβαρά το ζήτηµα των επιδο-
τήσεων για την αγορά των τερµατικών, αλλά και ρυθµίσεις ενά-
ντια στις ανεξέλεγκτες χρεώσεις από πλευράς των τραπεζών για
τη χρήση τους. Ακόµα και σε αυτή την περίπτωση τα τραπεζικά
ιδρύµατα λειτουργούν όχι σαν ένας αναγκαίος πυλώνας µιας οι-
κονοµίας αλλά σαν επιχειρήσεις που το µόνο που αναζητούν είναι
το κέρδος, µην έχοντας καµµία ευαισθησία ως προς τους πολίτες
και τους επαγγελµατίες που θα δυσκολευτούν να αντεπεξέλθουν
στα αυξηµένα κόστη. Όπως δεν δείχνουν καµµία ευαισθησία
προς όλους όσους κινδυνεύουν µε δήµευση των περιουσιών
τους. 

Αντί να δώσουµε ακόµα 2 δισεκατοµµύρια στις τράπεζες, προ-
τείνουµε να δοθούν στους πολίτες. Ας καλύψει το κράτος το
«κόκκινο» µέρος των δανείων και µετά ας αναλάβει το κράτος τον
διακανονισµό µε τον οφειλέτη. Μη µου πείτε ότι δεν υπάρχουν
µηχανισµοί είσπραξης οφειλών πολιτών. Τους χρησιµοποιεί η
εφορία και τα ασφαλιστικά ταµεία χρόνια τώρα. Ή ακόµα και αν
αυτό δεν είναι δυνατόν ας αξιολογηθούν εκ νέου όλες οι περι-
πτώσεις. Ας βγει µία ρύθµιση, ένας διακανονισµός που να µπορεί,
πραγµατικά, να αποπληρώσει ο οφειλέτης, ένας διακανονισµός
που θα λαµβάνει υπ’ όψιν όλες τις πάγιες ανάγκες και έξοδα που
απαιτούνται για να ζήσει αξιοπρεπώς µια οικογένεια. Αν δεν κα-
ταφέρουν να αποπληρώσουν το ποσό τότε ας περάσει στο fund
µετά θάνατον, εκτός και αν κάποιος από τους ευρύτερους κλη-
ρονόµους έχει τη δυνατότητα να αποπληρώσει την οφειλή και να
πάρει το ακίνητο στην ιδιοκτησία του. 

Αυτό το σχέδιο είναι βιώσιµο για τους πολίτες, αλλά δεν µπαί-
νετε καν στον κόπο να το συζητήσετε γιατί δεν είναι προς όφελος
των τραπεζών. Ας αποφασίσει, λοιπόν, η Κυβέρνηση ποιανού το
συµφέρον είναι πιο σηµαντικό για την επιβίωση του έθνους, η
προστασία των πολιτών ή τα κέρδη των τραπεζών. 

Κλείνοντας, θα ήθελα να καλέσω όλο το Σώµα να αναλογιστεί
εάν το προς ψήφιση νοµοσχέδιο όντως προστατεύει τους ευά-
λωτους δανειολήπτες, εάν όντως προστατεύει να αλλάξει το
τοπίο στη σχέση τους µε τις εταιρείες διαχείρισης πιστώσεων ή
εάν απλώς πρόκειται για µια προσπάθεια συγκάλυψης των ευθυ-
νών που βαραίνουν την Κυβέρνηση για τους τόσους πλειστηρια-
σµούς, τις τόσες απώλειες περιουσίας µε το πρόσχηµα της
δήθεν προστασίας. Χιλιάδες τα παραδείγµατα που βλέπουµε
γύρω µας, χιλιάδες οι συνάνθρωποί µας που τους βλέπουµε να
τους πετάνε στο δρόµο. 

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα των Σπαρτιατών)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Και εµείς ευχαρι-
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στούµε τον κ. Χαλκιά.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο

Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά
θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αί-
θουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την
ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας
της Βουλής, σαράντα οκτώ µαθήτριες και µαθητές και τρεις συ-
νοδοί από το 2ο Γυµνάσιο Μαρκοπούλου. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι
από τα άνω δυτικά θεωρεία παρακολουθούν τη συνεδρίαση,
αφού συµµετείχαν στο εκπαιδευτικό πρόγραµµα «Εργαστήρι Δη-
µοκρατίας», που οργανώνει το Ίδρυµα της Βουλής, είκοσι τρεις
µαθήτριες και µαθητές και δύο συνοδοί εκπαιδευτικοί από το 1ο

Δηµοτικό Σχολείο Παπάγου.
Η Βουλή σάς καλωσορίζει.

(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)
Τον λόγο έχει ο ειδικός αγορητής από τη Νίκη, ο κ. Ανδρέας

Βορύλλας.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΒΟΡΥΛΛΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, κύριε Υπουργέ, κυρίες

και κύριοι συνάδελφοι, καλούµαστε σε συζήτηση περί της ψήφι-
σης του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Εθνικής Οικονοµίας και
Οικονοµικών µε τίτλο: «Δάνεια, διαφάνεια, ανταγωνισµός, προ-
στασία των ευάλωτων - Ενσωµάτωση της Οδηγίας της Ευρωπαϊ-
κής Ένωσης του 2021/2167». Επί της ουσίας, πρόκειται για έναν
νόµο που υιοθετεί το πλαίσιο λειτουργίας για τους διαχειριστές
πιστώσεων και τους αγοραστές πιστώσεων σύµφωνα µε τη σχε-
τική οδηγία του 2021/2167. Με απλά λόγια, για να καταλαβαίνουν
οι πολίτες, πρόκειται για εταιρείες που αγοράζουν και διαχειρί-
ζονται τα κόκκινα δάνεια που τιτλοποιούν και πουλούν τα τελευ-
ταία χρόνια οι τράπεζές µας. 

Η θέση της Νίκης είναι πως πριν φτάσουµε στην ψήφιση του
εν λόγω νοµοσχεδίου, θα έπρεπε η Κυβέρνηση να δει τις πρα-
γµατικές αιτίες που δηµιούργησαν τα κόκκινα δάνεια τα χρόνια
της οικονοµικής κρίσης και να θεσµοθετήσει ένα ευέλικτο πλαίσιο
που να επιτρέπει στις τράπεζες, πριν την τιτλοποίηση και την πώ-
ληση των κόκκινων δανείων, να διαπραγµατευτούν µε τους δα-
νειολήπτες µε νέους όρους αποπληρωµής, κουρέµατος ή επα-
ναγοράς των δανείων από τους δανειολήπτες.

Πιστεύουµε ότι ο κύριος όγκος των κόκκινων δανείων θα έπ-
ρεπε να διακανονίζεται εντός των τραπεζών µε ένα νέο νοµικό
πλαίσιο, µε περισσότερες ελευθερίες στη ρύθµιση, στο κούρεµα,
ακόµα και στην οριστική διαγραφή τους. Οι τιτλοποιήσεις και πω-
λήσεις κόκκινων δανείων δεν θα έπρεπε να είναι ο κανόνας αλλά
η εξαίρεση. Ένα µικρό µέρος τους θα πρέπει να αποτελεί επιλέ-
ξιµο για πώληση σε  εταιρείες διαχείρισης και αγορών πιστώ-
σεων. 

Σήµερα έχουµε µία νοσηρή κατάσταση όπου οι συστηµικές
τράπεζες πωλούν τα κόκκινα δάνεια δεκάδων δισεκατοµµυρίων
ευρώ µέσω τιτλοποιήσεων στους διαχειριστές και στους αγορα-
στές πιστώσεων και µάλιστα, µε την εγγύηση του ελληνικού δη-
µοσίου - πρόγραµµα «ΗΡΑΚΛΗΣ Ι» και «ΗΡΑΚΛΗΣ ΙΙ». Να θυµί-
σουµε ότι οι εγγυήσεις µόνο για τις τιτλοποιήσεις έφτασαν 18,5
δισεκατοµµύρια ευρώ στο τέλος του 2021.

Οι εταιρείες διαχειρίζονται και αγοράζουν τα κόκκινα δάνεια
σε τιµές από 15% έως 25% της ονοµαστικής αξίας τους από τις
τράπεζες. Στη συνέχεια αν δεν υπάρξει συµφωνία ρύθµισης των
κόκκινων δανείων µε τους δανειολήπτες, µπορούν µε σχετική ευ-
κολία να εκπλειστηριάσουν τα ακίνητά τους που είναι ενυπόθηκα
των κόκκινων δανείων, κάτι που σε πολλές περιπτώσεις µπορεί
να αποφέρει περισσότερα κέρδη για τις εν λόγω εταιρείες. 

Με λίγα λόγια, πιστεύουµε πως οι εταιρείες διαχείρισης και
αγορών πιστώσεων έχουν µεγαλύτερο συµφέρον να εκπλειστη-
ριάσουν τα ακίνητα που είναι ενυπόθηκα των κόκκινων δανείων,
παρά να τα ρυθµίσουν. Αυτό το σηµείο θα πρέπει να το δει προ-
σεκτικά η Κυβέρνηση. Θα πρέπει να προληφθεί ο µαζικός πλει-
στηριασµός ακινήτων από εταιρείες που δεν θα προσφέρουν
πραγµατικές ευκαιρίες ρύθµισης των κόκκινων δανείων στους
δανειολήπτες. 

Στο κείµενο της οδηγίας της Ευρωπαϊκής Ένωσης του 2021/

2167, στην παράγραφο 52, µεταξύ άλλων αναφέρεται ως γενική
αρχή: «θα πρέπει να εξασφαλιστεί ότι οι δανειολήπτες δεν θα βρί-
σκονται σε δεινότερη θέση µετά τη µεταβίβαση της οικείας σύµ-
βασης πίστωσης από πιστωτικό ίδρυµα σε αγοραστή πιστώ-
σεων». Η παρούσα οδηγία δεν θα πρέπει να εµποδίζει τα κράτη-
µέλη να εφαρµόζουν αυστηρότερες διατάξεις, προκειµένου να
προστατέψουν τους δανειολήπτες. 

Κατά τη Νίκη, η παραπάνω βασική αρχή της οδηγίας της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης δεν υπηρετείται σε επαρκή βαθµό µε την ψή-
φιση του προτεινόµενου νόµου. Θεωρούµε πως οι δανειολήπτες
θα πρέπει να προστατεύονται επαρκώς, ιδίως όταν το δάνειό
τους µεταφέρεται σε εταιρείες διαχείρισης απαιτήσεων από δά-
νεια και πιστώσεις και αγοραστές πιστώσεων, για τους λόγους
που ήδη αναφέραµε. 

Προτείνουµε ορισµένες βελτιώσεις επί του σχεδίου νόµου. Για
την απόκτηση άδειας λειτουργίας διαχειριστή πιστώσεων, που
ορίζεται στο άρθρο 8, η αίτηση να συνοδεύεται και µε κατάσταση
των φυσικών προσώπων που µετέχουν στο µετοχικό κεφάλαιο
εταιρειών διαχείρισης απαιτήσεων από δάνεια και πιστώσεις και
τους αγοραστές πιστώσεων. 

Ακόµα κι αν οι µέτοχοι είναι νοµικά πρόσωπα να είναι υπόχρεοι
να δηλώσουν τα φυσικά πρόσωπα που είναι οι πραγµατικοί ιδιο-
κτήτες. Οι πολίτες και ειδικά οι δανειολήπτες θα πρέπει να γνω-
ρίζουν ποιοι είναι οι πραγµατικοί ιδιοκτήτες-µέτοχοι εταιρειών
που αγοράζουν και διαχειρίζονται τα κόκκινα δάνειά τους.

Το Δηµόσιο Μητρώο της Τράπεζας της Ελλάδος που ορίζεται
στο άρθρο 12 πρέπει να περιλαµβάνει κατάσταση των φυσικών
προσώπων που µετέχουν στο µετοχικό κεφάλαιο εταιρειών δια-
χείρισης απαιτήσεων από δάνεια και πιστώσεις. Επίσης, το Δη-
µόσιο Μητρώο της Τράπεζας της Ελλάδος πρέπει να διασυνδεθεί
µε το Κεντρικό Μητρώο Πραγµατικών Δικαιούχων του 4557/2018.

Στο άρθρο 13 προτείνουµε δύο προσθήκες: Να προστεθεί ιδι-
αίτερη γνωστοποίηση στον δανειολήπτη του ποσού που κατέ-
βαλε ο αγοραστής πιστώσεων για να αγοράσει το δάνειό του από
την τράπεζα. Πιστεύουµε ότι µια τέτοια γνωστοποίηση µπορεί να
βοηθήσει τον δανειολήπτη κατά τη διαπραγµάτευσή του για τη
ρύθµιση του δανείου του µε όσο το δυνατόν καλύτερους όρους.

Ο αγοραστής πιστώσεων ή ο διαχειριστής πρέπει να υποχρε-
ούται να προσκοµίσει στον οφειλέτη την καρτέλα του δανείου
προς ενηµέρωσή του, εφόσον του ζητηθεί. Αφού ο οφειλέτης
είναι εκ του νόµου υποχρεωµένος απέναντι στις υποχρεώσεις
του, είναι αναφαίρετο δικαίωµα του οφειλέτη να λαµβάνει την
καρτέλα κίνησης του δανείου του προκειµένου να δύναται να δια-
πραγµατευτεί σύµφωνα µε τις συναλλακτικές αρχές και την αρχή
της διαφάνειας ώστε να τακτοποιήσει την οφειλή του.

Σχετικά µε το αρχικό κεφάλαιο που ορίζεται στο άρθρο 10,
αναφέρεται ότι οι εταιρείες διαχείρισης απαιτήσεων από δάνεια-
πιστώσεις της παραγράφου 3 του άρθρου 5 έχουν αρχικό κεφά-
λαιο ύψους τουλάχιστον 100.000 ευρώ και της παραγράφου 4
του άρθρου 5 έχουν αρχικό κεφάλαιο ύψους τουλάχιστον 4,5
εκατοµµύρια ευρώ. Τα παραπάνω όρια τα θεωρούµε υπερβολικά
χαµηλά. Εταιρείες µε µικρό αρχικό κεφάλαιο θεωρούµε πως θα
έχουν οικονοµικά, οργανωτικά και δοµικά προβλήµατα και πιθα-
νόν να επιδιώξουν να κερδοσκοπήσουν σε βάρος των δανει-
οληπτών. Προτείνουµε την αύξηση των ελάχιστων ορίων και για
τις δύο περιπτώσεις, σε συσχέτιση µε το ελάχιστο απαιτούµενο
αρχικό κεφάλαιο για την ίδρυση πιστωτικού ιδρύµατος στην Ελ-
λάδα που είναι στα 18 εκατοµµύρια ευρώ, για τις περιπτώσεις
της παραγράφου 3 του άρθρου 5 στα 3 εκατοµµύρια ευρώ από
100.000 ευρώ και της παραγράφου 4 του άρθρου 5 στα 9 εκα-
τοµµύρια ευρώ από τα 4,5 εκατοµµύρια ευρώ. Εναλλακτικά ο
νόµος να προβλέψει εξουσιοδότηση στον Διοικητή της Τράπεζας
της Ελλάδος να ορίζει µε κανονιστική πράξη του το ελάχιστο αρ-
χικό κεφάλαιο.

Στο άρθρο 5, θεωρούµε ότι πρέπει να προστεθεί ιδιαίτερη πα-
ράγραφος όπου να ορίζεται ότι οι χρηµατοοικονοµικές καταστά-
σεις εταιρειών διαχείρισης απαιτήσεων από δάνεια και πιστώσεις
και αγορών πιστώσεων ελέγχονται υποχρεωτικά από ορκωτούς
ελεγκτές-λογιστές που είναι εγγεγραµµένοι στο Δηµόσιο Μη-
τρώο Ορκωτών Ελεγκτών Λογιστών της Επιτροπής Λογιστικής,
Τυποποίησης και Ελέγχων.
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Τέλος και σηµαντικό, προτείνουµε την προσθήκη ιδιαίτερης
παραγράφου στο άρθρο 6, όπου τα πολιτικώς εκτιθέµενα πρό-
σωπα, δηλαδή µέλη της Κυβέρνησης, Βουλευτές και άλλα, όπως
ορίζονται από τον ν.4557/2018, να απαγορεύεται να κατέχουν µε-
τοχές σε εταιρείες διαχείρισης απαιτήσεων από δάνεια και πι-
στώσεις και στις εταιρείες αγοράς πιστώσεων. Η προτεινόµενη
διάταξη επιβάλλεται για λόγους προστασίας της διαφάνειας. Στο
πολιτικό σύστηµα της χώρας µας δεν νοείται κατ’ εµάς πολιτικά
πρόσωπα να έχουν οικονοµικά συµφέροντα σε εταιρείες διαχεί-
ρισης απαιτήσεων από δάνεια και πιστώσεις και αγορών πιστώ-
σεων.

Αντιλαµβανόµαστε ότι η ενσωµάτωση της οδηγίας της Ευρω-
παϊκής Ένωσης 2021/2167 είναι υποχρέωση της χώρας µας,
όµως, αυτό δεν µας περιορίζει να θέσουµε περισσότερες δικλί-
δες ασφαλείας που θα βελτιώσουν το παραπάνω σχέδιο νόµου.

Σχετικά µε την τροπολογία 44 άρθρο 1 του ΤΑΙΠΕΔ, εκφρά-
ζουµε την αντίθεσή µας σε τροπολογίες της τελευταίας στιγµής
που δεν προλαβαίνουµε να εξετάσουµε και να έχουµε ολοκλη-
ρωµένη άποψη.

Επί της τροπολογίας 44 στο άρθρο 1 για τις συναλλαγές του
Ταµείου Αξιοποίησης Ιδιωτικής Περιουσίας του Δηµοσίου σε ρυθ-
µιζόµενη αγορά της ανάλυσης συνεπειών αναφέρεται η ανάγκη
ευελιξίας και ότι οι συναλλαγές σε εισηγµένες αγορές γίνονται
µε µεγάλη ταχύτητα και δεν αρκεί ο χρόνος για τον αναγκαίο
προσυµβατικό έλεγχο από το Ελεγκτικό Συνέδριο. Θα µπορούσε
να υπάρχει ρύθµιση που να υποχρεώνει το Ελεγκτικό Συνέδριο
να ολοκληρώνει τάχιστα τον αναγκαίο προσυµβατικό έλεγχο και
όχι να εξαιρούνται οι εν λόγω συναλλαγές από τον εν λόγω
έλεγχο.

Θεωρούµε ότι η απλοποίηση διαδικασιών µπορεί να εγκυµονεί
κινδύνους για τα συµφέροντα του δηµοσίου, η παρουσία του
Ελεγκτικού Συνεδρίου πρέπει να ενισχυθεί, αλλά ταυτόχρονα να
επιτελεί το έργο του µε την πρέπουσα επιµέλεια και ταχύτητα.

Η θέση της Νίκης για το νοµοσχέδιο είναι ότι το καταψηφί-
ζουµε.

Ευχαριστώ πάρα πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νίκης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Και εµείς ευχαρι-
στούµε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι τη
συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία,
αφού ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο
οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής και ξεναγήθηκαν στην
έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ», σαράντα τέσ-
σερις µαθήτριες και µαθητές και δύο συνοδοί εκπαιδευτικοί από
το 2ο Γυµνάσιο Μαρκοπούλου (δεύτερο τµήµα).

Η Βουλή σάς καλωσορίζει!
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Θα ολοκληρώσουµε τώρα τον κύκλο των εισηγητών και των ει-
δικών αγορητών µε την κ. Ελένη Καραγεωργοπούλου από την
Πλεύση Ελευθερίας.

Ορίστε, κυρία συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΕΛΕΝΗ ΚΑΡΑΓΕΩΡΓΟΠΟΥΛΟΥ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε.
Με αφορµή τη διακοπή παροχής ρεύµατος σε ηλικιωµένη στο

Λαύριο Αττικής για ποσό 370 ευρώ, µε αφορµή την έξωση του
ογδονταδυάχρονου ανάπηρου στη Χαλκιδική που είδε το φως
της δηµοσιότητας πριν λίγες µέρες, το συνδικάτο οικοδόµων
βοήθησε στο γέµισµα µιας αυτοσχέδιας καλύβας µε τα πολύ βα-
σικά είδη ανάγκης, πρακτικά ενός µικρού χριστουγεννιάτικου σπι-
τιού που κοσµεί τις πλατείες των πόλεων µε φάτνες τέτοιες
γιορτινές µέρες. Στη µία του πλευρά έγραψαν «Η ανάπτυξή τους
τσακίζει τη ζωή µας. Οργάνωση και αγώνας η επιλογή µας».

Αυτή την επιλογή έχετε αφήσει και σε εµάς, κύριε Υπουργέ, να
εναντιωνόµαστε σε ό,τι ψευδεπίγραφα ονοµάζετε «ανάπτυξη,
επενδυτική βαθµίδα», γιατί δήθεν προστατεύετε τους καταθέτες
και αυτό το επιτυγχάνετε µέσω του σχεδίου «ΗΡΑΚΛΗΣ» σε ενί-
σχυση της χρηµατοπιστωτικής σταθερότητας. Και εµφανίζετε ως
επιτυχία ότι η Ευρωπαϊκή Επιτροπή εγκρίνει το νέο πρόγραµµα
µε την εγγύηση του ελληνικού δηµοσίου.

Οι πλειστηριασµοί πληθαίνουν, οι εξώσεις και το παράδειγµα

του ανάπηρου θα είναι καθηµερινό βίωµα για πολλούς άλλους
και µεταξύ αυτών οικογενειών που θα εγκαταλείπουν τα παιδιά
τους σε ιδρύµατα, κάτι ανάλογο που δηµιούργησε πριν δεκαετίες
η φτωχοποίηση της Κριµαίας της Ουκρανίας.

Είναι πολύ συνηθισµένο το αυξητικό φαινόµενο της ιδρυµατο-
ποίησης σε συνθήκες ακραίας φτώχειας, δεδοµένου ότι δεν
υπάρχει στέγη, δεν επαρκούν τα έσοδα για την αξιοπρεπή δια-
βίωση κατ’ ελάχιστο.

Και είστε συνένοχοι στην εικόνα των παιδιών του οικονοµικού
πολέµου που λαχταρούν το ενδιαφέρον, το χάδι, περιχαρακω-
µένα σε τοίχους παγερούς, χωρίς τον ήλιο και τη ζεστασιά που
φέρνει η πατρική και µητρική στοργή, που τα ναρκώνουν για να
µη διαµαρτύρονται, να µην επαναστατούν, ρίχνοντας στο φαγητό
τους κρυφά τις ουσίες καταστολής, καταστέλλοντας το αύριο
αυτής της χώρας. Είστε συνένοχοι σε αυτό.

Το παρόν νοµοσχέδιο διαλαµβάνει έξι Κεφάλαια. Το Α’ Μέρος
αφορά στον σκοπό και το αντικείµενο. Το Β’ στην ενσωµάτωση
της οδηγίας 2021/2167/ΕΚ και την τροποποίηση των οδηγιών
2008/48/ΕΚ και 2014/17/ΕΕ. Στο Γ’ Μέρος φέρνετε συµπληρωµα-
τικές διατάξεις για την εποπτεία της κεφαλαιαγοράς. Στο Δ’
Μέρος γίνεται µνεία στις ρυθµίσεις για την προστασία των οφει-
λετών µε την τροποποίηση του ν.4738/2020. Στο Ε’ Μέρος επα-
νεισάγετε το πρόγραµµα «ΗΡΑΚΛΗΣ», τροποποιώντας τον ν.
4649/2019. Στο ΣΤ’ Μέρος καταλήγει το νοµοσχέδιο σε άλλες
επείγουσες διατάξεις.

Το εν λόγω σχέδιο νόµου συζητάµε τη στιγµή που ο Υπουργός
Ανάπτυξης Κώστας Σκρέκας βλέπει πως στην Ελλάδα σηµει-
ώνεται ένα οικονοµικό θαύµα, έτσι είπε κατά τον χαιρετισµό του
στο συνέδριο της «ΝΑΥΤΕΜΠΟΡΙΚΗΣ», αναβαθµίζοντας την Ελ-
λάδα.

Όλοι οι υπόλοιποι βλέπουµε το ντόµινο αρνητικών πρωτιών στο
πεδίο της οικονοµίας. Μόνο από τα πρόσφατα επίσηµα στοιχεία
πρωταθλήτρια είναι η Ελλάδα στις υπερωρίες, στην ανεργία,
στην ακρίβεια, στις ανατιµήσεις, στη µείωση των µισθών, στο κό-
στος στέγασης, στο δηµόσιο χρέος. Έξτρα ελληνικές ιδιαιτερό-
τητες: Επτά στους δέκα νέους µένουν ακόµα στο παιδικό τους
δωµάτιο. Το ποσοστό αποταµίευσης των Ελλήνων το 2022 ήταν
αρνητικό, µείον 4% έναντι αποταµίευσης 12,7% κατά µέσο όρο
στην Ευρωπαϊκή Ένωση. Το 72,5% των καταθετών έχουν υπό-
λοιπα έως 1.000 ευρώ. Το 12,4% των καταθετών έχουν υπόλοιπα
από 1.000 έως 5.000 ευρώ. Το 13% των καταθετών έχουν από
5.001 έως 50.000 ευρώ. Από 50.000 έως 100.000 ευρώ έχουν το
1,4% των καταθετών και από 100.000 ευρώ και πάνω έχουν µόνο
το 0,7% των καταθετών, αλλά αυτοί ελέγχουν το 42% των συνο-
λικών καταθέσεων, δηλαδή πάνω από 77 δισεκατοµµύρια ευρώ.
Τέλος, οικονοµικό θαύµα είναι ότι στα σούπερ µάρκετ έχουν το-
ποθετήσει πλέον αντικλεπτικό µέχρι και στο ελαιόλαδο και στις
κονσέρβες.

Για το 0 7% στηρίζετε µε επιπλέον ενισχύσεις τις τράπεζες,
κύριε Υπουργέ, θυσιάζοντας το υπόλοιπο 99,3%;

Κύριοι της Κυβέρνησης, αρνούµαστε να συµπράξουµε σε µια
ακόµα διαδικασία αρπαγής της περιουσίας των Ελλήνων. Ένα
εκατοµµύριο οκτακόσιες χιλιάδες κλήσεις, µηνύµατα δέχονται
καθηµερινά οι εταιρείες διαχείρισης και δεν απαντούν, µας δή-
λωσαν µε αλαζονεία ο εκπρόσωπος των servicers στη συνε-
δρίαση της επιτροπής κατά την ακρόαση φορέων, ενώ ταυ-
τόχρονα µας δηλώνουν ότι απασχολούν µόλις πέντε χιλιάδες
άτοµα και κατά τα άλλα είναι έτοιµοι να προσαρµοστούν στις
νέες τους υποχρεώσεις και να τηρήσουν τα προβλεπόµενα στο
εν λόγω νοµοσχέδιο.

Άνοδος επιτοκίων, ρυθµίσεις που χάθηκαν γιατί εκτοξεύτηκαν
οι δόσεις και πλέον δεν τηρούνται αλλά καθίστανται ληξιπρόθε-
σµα τα ποσά των δόσεων και καµµία τράπεζα, καξµµία εταιρεία
διαχείρισης απαιτήσεων αλλοδαπών εταιρειών που υπεισέρχο-
νται στα δικαιώµατα των πιστωτικών ιδρυµάτων τραπεζών ως ει-
δικοί διάδοχοι των ένδικων απαιτήσεων µε ασύλληπτα χαµηλά
ποσά αγοράς των δανείων αυτών, δεν µπαίνει εκ νέου στη διαδι-
κασία διαπραγµάτευσης. Ξέρετε γιατί; Γιατί ο στόχος είναι η
αφαίρεση, η αρπαγή των ιδιοκτησιών. Διακόσιες χιλιάδες δανει-
ολήπτες ελβετικού φράγκου στο έλεος της καταλήστευσης της
περιουσίας τους, του βιού τους, που µε µόχθο απέκτησαν και κα-
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ταλήγουν να µην µπορούν να αποπληρώσουν όχι από δική τους
υπαιτιότητα. 

Διευρύνετε και επεκτείνετε τον κύκλο των αρπακτικών περιου-
σίας, εισάγοντας περισσότερους πιστωτές και δανειστές, ώστε
να εξασφαλίσετε πιο γρήγορα το επιδιωκόµενο αποτέλεσµα.
Γιατί εξυπηρετεί να κοκκινίζουν τα δάνεια, εξυπηρετεί να επι-
σπεύδεται µία περιορισµένη απαίτηση µε ηλεκτρονικό πλειστη-
ριασµό, να χάνεται το ακίνητο για το 1/100 της αξίας του, µεταξύ
ηµέτερων κάποιες φορές, ο δανειολήπτης να παραµένει χρεω-
µένος και υπόλογος µε την υπόλοιπη περιουσία του και να κατα-
λήγει, ακόµα κι αν όλα τα χάσει, ο ΑΦΜ του να είναι µαυρισµένος
και να µη µπορεί να ορθοποδήσει ποτέ. Στο τέλος θα τον φέρετε
στη θέση να σας ευγνωµονεί αν παραµένει ζωντανός. Στην πρα-
γµατικότητα, όµως, η λαϊκή οργή ξεχειλίζει. 

Δεν απαντήσατε σε καµµία από τις ερωτήσεις µας, κύριε
Υπουργέ. Γιατί δεν φορολογείτε τα υπερκέρδη των τραπεζών;
Ποιος ο υπεύθυνος προσωπικών δεδοµένων του ηλεκτρονικού
µητρώου της Γενικής Γραµµατείας Διαχείρισης Ιδιωτικού Χρέ-
ους; Πώς εγγυάστε ότι ο δανειολήπτης θα τυγχάνει της σχετικής
προστασίας, λαµβάνοντας µε διαφάνεια και λογοδοσία το απο-
δεικτικό εκείνο υλικό που θα µπορεί να χρησιµοποιήσει για την
υπεράσπιση του δικαίου του;

Γνωρίζετε ότι η περίφηµη ΑΑΔΕ στέλνει τους προσωπικούς κω-
δικούς Taxisnet µε ονοµατεπώνυµα πενήντα φορολογουµένων
µαζί, υποδεικνύοντας τον έναν στον οποίο έχουν καταλογιστεί
οφειλές από τέλη κυκλοφορίας και απευθυνόµενοι στον λογιστή
που εξυπηρετεί αυτόν τον ένα συγκεκριµένο πελάτη και να ρυθ-
µίσει την οφειλή του; Αυτή είναι η προστασία προσωπικών δεδο-
µένων που παρέχετε; 

Πού φορολογούνται οι αλλοδαπές εταιρείες ειδικοί διάδοχοι
των ένδικων απαιτήσεων; Πού φορολογούνται οι διαχειριστές
των απαιτήσεων αλλοδαπών εταιρειών αλλά και οι νέοι πιστωτικοί
φορείς; Πώς εξηγείται το γεγονός ότι µε ουδεµία παρέµβαση επι-
βάλλεστε στους διαχειριστές δανείων που απαιτούν πολύ µεγάλα
ποσά προκαταβολικά για να µπουν στη διαδικασία της διαπρα-
γµάτευσης, σε αποδοχή πρακτικών που προσπαθείτε να οριοθε-
τήσετε µε αοριστολογίες περί διαφάνειας και διαχείρισης παρα-
πόνων και µάλιστα χωρίς να επιβάλλετε κάποια χρέωση στους
δανειολήπτες για την περίπτωση της κατάθεσης παραπόνων
καθώς τους εκχωρείτε την άσκηση του σχετικού δικαιώµατος
χωρίς επιβάρυνση. Είναι οι ίδιοι αυτοί που έχουν το δικαίωµα αγο-
ράς των χαρτοφυλακίων αντί ποσοστού 6% της αξίας τους, ενώ
οι δανειολήπτες στερούνται αυτού του δικαιώµατος. 

Η µόνη δήθεν σωτήρια λύση που τους επιφυλάσσετε, είναι ο
φορέας που δεν υφίσταται και θα συγκροτηθεί το δεύτερο εξά-
µηνο του έτους 2024, ένας φορέας στον οποίο η αίτηση υπαγω-
γής σηµαίνει ότι ο δανειολήπτης κατοικεί στο σπίτι του για
δώδεκα έτη αντί µισθώµατος ως ενοικιαστής και στη λήξη της
προθεσµίας ανοχής έχει το δικαίωµα επαναγοράς του ακινήτου
του αντί ποσού 70% της εµπορικής τιµής του ακινήτου, όχι όπως
σήµερα την υπολογίζουµε, αφού ο αντικειµενικός προσδιορισµός
αξίας ακινήτων καταργείται και συνεπώς καταργείται το κριτήριο
σε ό,τι αφορά την εκτίµηση της εµπορικής αξίας η οποία εν τέλει
θα γίνεται γνωστή από τους εκτιµητές ακινήτων µε βάση υποκει-
µενικά κριτήρια. 

Ω ναι, η µεγαλοθυµία του φορέα που θα συσταθεί είναι αξιο-
σηµείωτη. Μόνο που η αλήθεια είναι ότι αποτελεί ένα µεγάλο φιά-
σκο στο οποίο ήδη έχετε τοποθετηθεί απαντώντας στο ερώτηµα
περί καθυστέρησης συγκρότησης αυτού και αδυναµίας των ευά-
λωτων πολιτών να ενταχθούν σε αυτόν, ότι δήθεν δεν αφορά σε
ευθύνη του κράτους αλλά σε ανυπαρξία ιδιωτικού ενδιαφέρο-
ντος, καθώς ο φορέας που έχει προβλεφθεί θα αφορά σε ιδιώτη. 

Πραγµατικά, είναι εντυπωσιακός ο τρόπος που έχετε σχεδιάσει
την προβολή της αλαζονικής και ολέθριας πολιτική σας. Πού
απευθύνεστε όµως; Απευθύνεστε στους µισθωτούς που τα
έσοδά τους αδυνατούν να καλύψουν πλέον τις δόσεις των δα-
νείων τους; Στους αυτοαπασχολούµενους που θεωρείτε κλέφτες
και απατεώνες και στοχοποιείτε µε το επόµενο νοµοσχέδιό σας
που φέρνετε σε εξωφρενικά επείγουσα διαδικασία για ψήφιση; 

Ποιος πιστεύετε ότι θα καταφέρει να µείνει όρθιος από τη λαί-
λαπα οφειλών και κόστους ζωής που έρχεται; Το ότι πληρώνουµε

τον ακριβότερο ΦΠΑ στην Ευρώπη, την ακριβότερη ενέργεια, τα
ακριβότερα τρόφιµα, δεν σας λέει τίποτα. Ελάχιστη κοινωνική
ευαισθησία να υπήρχε ούτε καν θα συζητούσαµε σήµερα για τα
αυτονόητα. 

Οι «κόκκινοι» δανειολήπτες δεν έχουν πολυτελή σκάφη ούτε
σπίτια στη Μύκονο. Η τραγική ειρωνεία είναι πως τα µαθήµατα
συνετής οικονοµικής διαχείρισης προέρχονται από έναν Πρωθυ-
πουργό µε offshore εταιρείες, µε πολυάριθµα ακίνητα, µε τερά-
στια χρέη του κόµµατος του οποίου ηγείται και έναν Υπουργό
Οικονοµικών που διαθέτει τεράστια περιουσία και βρίσκεται στην
πολιτική σκηνή εδώ και είκοσι πέντε τουλάχιστον χρόνια, τρεφό-
µενος από θέσεις εξουσίας. 

Εσείς, όµως, δανειολήπτες, πρέπει να αποδείξετε ότι είστε,
πραγµατικά, ευάλωτοι και σε µια τέτοια περίπτωση θα σας αφή-
σει ο καλός φορέας να µένετε για µια δεκαετία στο σπίτι σας πλη-
ρώνοντας ενοίκιο, και να ζείτε µε το όνειρο ότι ίσως καταφέρετε
να επαναγοράσετε το ίδιο το σπίτι σας στο πέρας αυτής της
καλής προθεσµίας. Δανειολήπτες που στερούνται σε πάρα πολ-
λές των περιπτώσεων ψηφιακών εργαλείων λόγω ανέχειας αλλά
και της δυνατότητας να πληρώσουν οποιονδήποτε νοµικό παρα-
στάτη να υποστηρίξουν τα δίκαιά τους. Μάλιστα, µε την τροπο-
λογία που φέρνετε τους χλευάζετε µε την πολιτική των επιδο-
µάτων, µία τροπολογία που φέρατε νύχτα, όταν κάτω από µια
σειρά προϋποθέσεων ορισµένοι θα κριθούν ευάλωτοι και θα λά-
βουν το επίδοµα του ύψους 150 ευρώ έως 31-12-2023. 

Στον αντίποδα αυτών των αντιφάσεων, να µην αναφέρουµε
πόσα νοµικά πρόσωπα µε εκατοµµύρια κύκλο εργασιών παραµέ-
νουν τα δάνειά τους ανείσπρακτα. Να µην αναφέρουµε τα υπερ-
κέρδη εταιρειών ενέργειας κι ένα σωρό ηµετέρων που δεν
αγγίζετε τις οφειλές τους από δάνεια. 

Ακόµα και η ίδια η Επιστηµονική Υπηρεσία της Βουλής στην
κριτική της τοποθέτηση επί του άρθρου 41, αποκαλύπτει την υπο-
κρισία που διαπνέει το σύνολο των διατάξεων του νοµοσχεδίου
ως προς την έλλειψη σαφήνειας αυτών. Ειδικότερα θέτει ζήτηµα
ερµηνευτικό, σχετικά µε την οικονοµική θέση του διαχειριστή πι-
στώσεων για λογαριασµό αγοραστή πιστώσεων. Μεταξύ άλλων
δεν είναι σαφές πώς ο διαχειριστής επιβάλλει ενδίκως τις υπο-
χρεώσεις του αγοραστή πιστώσεων και πώς διασφαλίζεται ότι
ενεργεί ως εκ του νόµου µη υπόχρεος διαδίκους και ότι επεκτεί-
νεται το δεδικασµένο ως σήµερα ορίζει προς προστασία του δα-
νειολήπτη. 

Και τι κάνετε για να καλύψετε το κενό; Έρχεστε µε µια άλλη
επαίσχυντη τροπολογία, της νύχτας κι αυτή, να δικαιολογήσετε
την αοριστία και µε το άρθρο 2 να θεσµοθετήσετε–νοµιµοποι-
ήσετε την εξαιρετική νοµιµοποίηση διαχειριστών πιστώσεων. 

Η απόλυτη εξουσία που δίνετε στους χρηµατοδοτικούς φορείς
συµπληρώνεται στην τροπολογία σας µε το άρθρο 3, µε υποκει-
µενικά στοιχεία και κρίσεις ως προς την διαπίστωση του ποιος
είναι πραγµατικά ευάλωτος. 

Η Πλεύση Ελευθερίας έχει κάνει πολλές προτάσεις και στην
τελευταία συνεδρίαση της επιτροπής τις οποίες είµαι σίγουρη ότι
αγνοήσατε. Σας προτείναµε, λοιπόν, την επαναφορά προστασίας
της κύριας κατοικίας. Σας προτείναµε την απαγόρευση συνέχι-
σης πράξεων αναγκαστικής εκτέλεσης σε βάρος κύριας κατοι-
κίας. Τη διαγραφή οφειλών οικονοµικά ευάλωτων δανειοληπτών
µε έµφαση σε δανειολήπτες στεγαστικών δανείων για αγορά κύ-
ριας κατοικίας, µε έµφαση στα δάνεια από πρώην ΟΕΚ, δάνεια
µε εγγύηση ελληνικού δηµοσίου, παλιννοστούντες, άµεση δια-
γραφή των οφειλών αυτών. Απαγόρευση πράξεων αναγκαστικής
εκτέλεσης στις οικίες τους. Τα κυµαινόµενα επιτόκια στα στεγα-
στικά και επαγγελµατικά δάνεια να έχουν ανώτατο όριο ακριβώς
το ποσό αναφοράς του επιτοκιακού δείκτη, χωρίς περιθώριο κέρ-
δους της τράπεζας, spread. Να απαγορεύεται να πλειοδοτούν σε
πλειστηριασµούς οι εταιρείες διαχείρισης απαιτήσεων από δά-
νεια και πιστώσεις. Τα επιτόκια καταθέσεων να αυξάνονται ανα-
λογικά µε τα επιτόκια δανεισµού. Όσες υποθέσεις δεν ευδο-
κίµησαν στην πλατφόρµα εξωδικαστικού µηχανισµού ρύθµισης
οφειλών να µπορούν να επανακατατεθούν άµεσα χωρίς να ισχύει
χρονικός περιορισµός. Πριν από την πώληση και µεταβίβαση
ενός ληξιπρόθεσµου δανείου σε αλλοδαπή εταιρεία ειδικού σκο-
πού να γίνεται πρόταση στον ίδιο τον δανειολήπτη να αγοράσει
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το δάνειό του στην ίδια χαµηλή τιµή που θα το πωλήσει η τρά-
πεζα. Στον εξωδικαστικό µηχανισµό ρύθµισης οφειλών να µην
υπάρχουν κριτήρια επιλεξιµότητας αλλά να µπορεί ο οφειλέτης
να καταθέτει ελεύθερα την αίτηση. Να λαµβάνονται υποχρεωτικά
υπ’ όψιν κοινωνικά κριτήρια, σοβαρές ασθένειες. Σχετικά µε τους
ελεύθερους επαγγελµατίες. Άµεση κατάργηση του ΦΠΑ σε υπη-
ρεσίες όπως δικηγορικές, συµβολαιογραφικές. Το ελληνικό δη-
µόσιο να µην παρέχει εγγύηση για το ξεπούληµα των συµβάσεων
σε αλλοδαπές εταιρείες. Να παρέχει εγγύηση µόνο αν επιθυµεί
ο ίδιος ο δανειολήπτης να αγοράσει το δάνειό του στην τιµή που
θα το πωλούσε η τράπεζα, κατ’ επέκταση να υποχρεωθούν οι
τράπεζες να δηµοσιοποιήσουν ακριβώς σε ποια τιµή πωλούν τα
δάνεια των οφειλετών. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η διαγραφή και αποκήρυξη του
επονείδιστου, µη βιώσιµου χρέους της χώρας µας είναι µεν
µέρος της διακήρυξης µας. Οµοίως, η διεκδίκηση των γερµανι-
κών αποζηµιώσεων αλλά και η διαγραφή ιδιωτικών χρεών, καθώς
αυτά χρησιµεύουν ως εργαλεία υποταγής και υποδούλωσης του
ελληνικού λαού. Δηµιουργήθηκαν στη διάρκεια των κρίσεων και
µε αλµατώδη ρυθµό θα συνεχίσουν να δηµιουργούνται εξαιτίας
της δικής σας πολιτικής που ευνοεί τα κεφάλαια των λίγων. Συ-
νεργάζεστε µε τις τράπεζες υιοθετώντας τις ληστρικές τους πρα-
κτικές αντί κατ’ ελάχιστον να επιβάλλει φόρους στα παράνοµα
υπερκέρδη τους. 

Με την ψήφιση του εν λόγω σχεδίου νόµου εµπαίζετε τους πα-
γιδευµένους τίµιους πολίτες µε τη σύµπραξη των σκληρών τοκο-
γλύφων. Με έναν αδίστακτο τρόπο αφήνετε τους σκληρούς,
αµετανόητους πορωµένους τοκογλύφους, που τους ενισχύετε µε
πρόσθετα εργαλεία νοµιµοποίησης και εξουσίες, να συνεχίζουν
την κακοποιητική τους συµπεριφορά σκορπίζοντας, επεκτείνο-
ντας τη φρίκη, τη δυστυχία, την καταστροφή σε χιλιάδες απρο-
στάτευτους από το κυβερνητικό καθεστώς πολίτες. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Πλεύσης Ελευθερίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Και εµείς ευχαρι-

στούµε και για την τήρηση του χρόνου.
Τον λόγο έχει ο Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης, κ. Κυριάκος

Βελόπουλος και στη συνέχεια θα λάβει το λόγο Πρόεδρος από
τη Νίκη, κ. Νατσιός.

Ορίστε, κύριε Πρόεδρε, έχετε τον λόγο.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-

σης): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Δεν ξέρω, κύριε Χατζηδάκη, τα µάθατε τα νέα; Έχουµε νέα σή-

µερα. Διαβάσατε τον «ECONOMIST»; Και επειδή πολιτική σηµαί-
νει πρόληψη, κύριε Χατζηδάκη, και στην πολιτική συνήθως και
στην πρόβλεψη είστε συνήθως εκτός τόπου και χρόνου, πάει η
σωστή πλευρά της ιστορίας ανήκει πλέον στην ιστορία. «Econ-
omist»: «Τελικά κερδίζει ο Πούτιν; ». Τελικά η Δύση έκανε λάθος
επιλογή; Το καταθέτω στα Πρακτικά, κύριε Χατζηδάκη.

(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης κ. Κυριά-
κος Βελόπουλος, καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν
έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

Οι µεγάλες σας αποφάσεις, λοιπόν, να ταχθείτε στη µία πλευ-
ρά της ιστορίας µονοσήµαντα, και οικονοµική ζηµιά έκαναν και
γεωστρατηγική και γεωπολιτική. Θα αναγκαστείτε στο µέλλον να
ζητήσετε συγγνώµη από όλους τους Έλληνες. 

Και ξεκινώ έτσι γιατί, δυστυχώς, αυτό το Κοινοβούλιο έχει έναν
Έλληνα Πρωθυπουργό ο οποίος χαρακτηρίζεται πέρα από την
αλαζονεία και την έπαρση του από δύο συγκεκριµένες στάσεις
ζωής. Πρώτον, έλεγχος των µέσων µαζικής ενηµέρωσης και συ-
νεχής αποτυχία στο νοµοθετικό έργο. Και θα σας εξηγήσω γιατί.

Σήµερα, µάλλον από τη Δευτέρα, µαθαίνω, κύριε Χατζηδάκη, -
κάποτε ήσασταν Υπουργός Μεταφορών- θα έχουµε αυξήσεις διο-
δίων, νέες αυξήσεις διοδίων! Θα πληρώνεις Αθήνα - Θεσσαλονίκη
περισσότερα χρήµατα στα διόδια παρά στη βενζίνη, που είναι και
αυτή πανάκριβη. Πώς το καταφέρνετε αυτή η χώρα να είναι η µο-
ναδική χώρα στην Ευρώπη που έχει και τέλη κυκλοφορίας και
διόδια πανάκριβα και ακριβή βενζίνη; Είστε η Κυβέρνηση πρωτα-
θλήτρια των καρτέλ και της ασυδοσίας των ολιγαρχών. Αυτοί
είστε.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Πραγµατικά ώρες, ώρες απορώ µε την αντίληψη που έχει η Κυ-

βέρνηση για την ακρίβεια. Μας είπε ο Έλληνας Πρωθυπουργός
ότι δεν θα επιτρέψει η Ελλάδα να γίνει µπανανία. Μα, έχει γίνει
µπανανία η Ελλάδα. Την κάνατε µπανανία και αυτό είναι το χει-
ρότερο απ’ όλα.

Να δώσω µερικά παραδείγµατα τιµών: Απολυµαντικό σπρέι
στο Βέλγιο έχει 1.98 και στην Ελλάδα 4.27. Οι Βέλγοι βέβαια πλη-
ρώνονται πολύ πιο ακριβά απ’ ότι εµείς. Τα επιτραπέζια χαρτο-
µάντιλα στο Βέλγιο έχουν 0.95 και στην Ελλάδα 2.70. Υγρό
καθαριστικό µπάνιου στο Βέλγιο έχει 1.48 και στην Ελλάδα 3.91.
Μαλακτικό ρούχων πενήντα πέντε µεζούρες στην Ελλάδα έχει
8.40 και στο Βέλγιο 7.80, στην Γερµανία 3.75. Ο κατώτατος µι-
σθός στην Ελλάδα είναι 758 ευρώ, στο Βέλγιο 1594 ευρώ και
στην Γερµανία 1584 ευρώ. Έχετε κάνει την Ελλάδα πτωχευµένη
τους Έλληνες φτωχούς, και θησαυρίζουν οι κολλητοί και φίλοι
σας. Αυτό είναι έγκληµα µε την αισχροκέρδεια!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Και επειδή δεν καταλαβαίνουν κάποιοι και επειδή έγινε ένα

σχόλιο. να καταλάβουµε γιατί είναι ακριβά τα προϊόντα στην Ελ-
λάδα. Δεν υπάρχει κανένας έλεγχος, ακριβό κόστος παραγωγής,
ακριβά καύσιµα, ακριβές πρώτες ύλες, γιατί πολύ απλά καµµία
κυβέρνηση τα τελευταία τριάντα χρόνια δεν έκανε το αυτονόητο,
να παράγει πλούτο ο τόπος για να µπορεί να έχει και φόρους και
για να µπορεί να πληρώνει και µισθούς. Αυτή είναι η απλή πολι-
τική πράξη. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Και επειδή έρχεται και το φοροληστρικό σας νοµοσχέδιο, τι κά-

νουν τώρα; Ακούστε, επαγγελµατίες δύο ταχυτήτων από το τέλος
επιτηδεύµατος. Το τέλος επιτηδεύµατος θα είναι 400 µε 500
ευρώ για τους εργαζόµενους µε µπλοκάκι, χωρίς δηλαδή την ορι-
ζόντια µείωση κατά 50% όπως κάνουν οι υπόλοιποι αυτοαπασχο-
λούµενοι. Τα ίδια κάνετε και για την εκτός σχεδίου δόµηση. Παρά
την απαγόρευση τελείως, τώρα την επιτρέπετε. Ακούστε τώρα τι
κάνουν. Για να µαζέψουν λεφτά και να αυξήσουν το κόστος οικο-
δοµικής άδειας, καταστρατηγούν την ίδια τη νοµοθεσία για τα
εκτός σχεδίου δόµησης. Τι ψάχνουν; Λογιστικά τρικ για να ει-
σπράξουν λεφτά. 

Αυτό δεν είναι διακυβέρνηση σωστή. Αυτό είναι διακυβέρνηση
µιας κυβέρνησης η οποία ούτε σχέδιο έχει, ούτε πρόγραµµα,
ούτε µπορεί να το υλοποιήσει, ούτε ηγεσία.

Και θα δώσω ένα παράδειγµα. Αυτή τη στιγµή για να πας, κύριε
Χατζηδάκη, στο κέντρο της Αθήνας το βράδυ κάνεις τον σταυρό
σου επτά φορές. Στο Παλαιό Φάληρο σε µία από τις πιο ήσυχες
γειτονιές στην Αθήνα, χθες πάλι είχαµε δολοφονία Αλβανού µα-
φιόζου. Η χαρά του εγκληµατία είναι η Νέα Δηµοκρατία. Ποινικοί,
εγκληµατίες, έµποροι ναρκωτικών, αλληλοσκοτώνονται. Στις
21.00 έγινε χθες αυτό. Δολοφονία, πιστόλια, µαχαίρια, δεν υπάρ-
χει ασφάλεια, δεν υπάρχει τίποτα. Κοινωνία Τιχουάνας! Μια λαϊκή
γειτονιά -γιατί το Παλαιό Φάληρο είναι µια λαϊκή γειτονιά, παλιά
λαϊκή γειτονιά- κατήντησε να είναι η τέταρτη φορά µέσα σε τρία
χρόνια που πυροβολείται στο δρόµο άνθρωπος στην περιοχή και
δολοφονείται. Πόσες να τις κάνουµε, σαράντα, πενήντα; Γιατί επι-
τέλους δεν µπορεί αυτή η Κυβέρνηση τον νόµο και την τάξη να
την επιβάλλει; Πόσες φορές πρέπει να το πούµε για να το κάνετε;

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Θα ήθελα να κάνω ένα σχόλιο πριν περάσω στο νοµοσχέδιο.

Αυτή αλλά και οι επόµενες κυβερνήσεις έχουν εκµαυλίσει –δυ-
στυχώς θα το πω έτσι- την κοινωνία. Δεν υπάρχουν πρότυπα. Δεν
υπάρχουν αξίες, δεν υπάρχουν ιδανικά. Αφαιρέσαµε το έθος από
τον ελληνικό πολιτισµό και έχουµε εκχυδαΐσει την κουλτούρα
µας. 

Μου τηλεφωνεί χθες το βράδυ ένας φίλος και µου λέει «δες
τώρα στο τάδε κανάλι, στο “STAR”». Το γυρίζω και βλέπω ποιον;
Τον τηλεστάρ, τον κ. Κοκλώνη -ο γνωστός τηλεστάρ που έχει
«AIRFAST TICKETS» και όλες αυτές τις ιστορίες, τα εκατοµµύρια
που χρωστάει στην εφορία- σε ένα περίεργο σίριαλ όπου έπρεπε
ο υποδυόµενος τραγουδιστής, ένα παιδί που συµµετέχει στο συ-
γκεκριµένο τηλεριάλιτι να φορέσει φούστα κοντή για να βγει και
να τραγουδήσει. Και επειδή το παιδί αρνήθηκε γιατί θεωρεί ότι
είναι παράβαση των ανθρωπίνων δικαιωµάτων και της επιλογής
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του, τον πέταξαν έξω. Αυτό δεν είναι παραβίαση των ανθρωπίνων
δικαιωµάτων και της επιλογής ενός ανδρός, ενός ανθρώπου να
του επιβάλλεις να φοράει φούστα θέλει δεν θέλει;

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Αυτοί που µιλούν, λοιπόν, για ανθρώπινα δικαιώµατα για την

επιλογή τους, θέλουν να επιβάλουν την παρά φύσιν και αντιδη-
µοκρατική επιλογή τους στους υπόλοιπους. Ε, όχι! Με την Ελλη-
νική Λύση αυτά κοµµένα, όταν κυβερνήσει. Ο Κοκλώνης και ο
κάθε Κοκλώνης! Πού είναι τα ανθρώπινα δικαιώµατα; Δεν διαµαρ-
τυρήθηκαν οι ΛΟΑΤΚΙ και οι κοινότητες των ανθρωπίνων δικαιω-
µάτων, όπου εδώ ένα νεαρό παιδί αναγκάστηκε να φορέσει
φούστα και αποχώρησε από το παιχνίδι. Είναι µια ένδειξη της λο-
γικής τους. Ό,τι δεν είναι συµβατό µε το political correct και µε
τη δική τους άποψη, είναι φασιστικό, είναι ακροδεξιό, είναι χρι-
στιανικό, παλιοµοδίτικο. Και όταν αντιδράς, σε εξοστρακίζουν
σαν να είναι οι ίδιοι φασίστες, γιατί είναι φασίστες και αντιδηµο-
κράτες. Το δικαίωµα της επιλογής να είµαστε Έλληνες χριστιανοί
ορθόδοξοι δεν θα µας το στερήσει κανένας. Και όταν λέµε κανέ-
νας, κανένας, ούτε η Νέα Δηµοκρατία, ούτε κανείς! 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Και καλώ το ΕΣΡ να επιβάλει -το τονίζω- πρόστιµο και στο κα-

νάλι και στον κ. Κοκλώνη που µας έγινε ρυθµιστής των τηλεοπτι-
κών εθών και εθίµων για να σωφρονιστούν κάποιοι. Δεν είναι
δυνατόν, φίλες και φίλοι, να διαβάζω στο βιβλίο Δ’ δηµοτικού -
για να καταλάβετε πώς µαθαίνουν τα παιδιά µας την ιστορία κύ-
ριοι της Νέας Δηµοκρατίας. Δεν σας ενδιαφέρει, το ξέρω. Αλλά
αν διαβάσετε τα βιβλία αυτά, θα καταλάβετε πού οδηγείται η Ελ-
λάδα. Διαβάστε τι λέει. Διαστρεβλώνουν έννοιες και όρους εκ
δόλου. Οι αριστοκράτες -για την αρχαία Ελλάδα µιλάει- ήταν κά-
ποιοι που είχαν πολλά κτήµατα, οι άριστοι όπως τους έλεγαν, πα-
ραµέρισαν τον βασιλιά και πήραν την εξουσία στα χέρια τους. Το
πολίτευµα τότε έγινε αριστοκρατικό. Επίσης οι πλούσιοι νιώθο-
ντας ισχυροί, επέβαλαν την αριστοκρατία γιατί ήταν ευγενείς.

Ποιος σας είπε ότι αριστοκρατία είναι οι πλούσιοι; Αριστοκρα-
τία στην αρχαία Ελλάδα κατά τον Πλάτωνα ήταν οι άριστοι, οι κα-
λύτεροι, αυτοί που µπορούν να επιβάλλουν την αριστεία.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Αλλά έτσι διαστρέφετε έννοιες και όρους και κάνετε το άσπρο,

µαύρο. Αυτά διδάσκουν στα παιδιά µας, αυτά λένε στα παιδιά
µας. Αυτά η Ελληνική Λύση όταν σύντοµα θα κυβερνήσει, θα τα
αποδοµήσει όλα! Θα κάνουµε ελληνοκεντρική την παιδεία!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Πάµε τώρα και στο εκλογικό νοµοσχέδιο, στις εκλογές. Επι-

στολική ψήφος. Κανένα κόµµα δεν µιλάει, τίποτα. Χαµπάρι δεν
πήρατε τι κάνει η Νέα Δηµοκρατία. Δεν έχει πάρει είδηση κανέ-
νας εδώ µέσα τι κάνει η Νέα Δηµοκρατία, µε συνδροµή κάποιων
«πατριωτών» εδώ µέσα, που ψήφισαν την ιστορία µε την ψήφο
των αποδήµων. 

Εν µία νυκτί, σε ένα Υπουργικό Συµβούλιο, αποφασίζει ο Πρω-
θυπουργός πώς θα γίνουν οι εκλογές, κύριε Παππά, και δεν
βλέπω να αντιδράτε. Είστε Αξιωµατική Αντιπολίτευση ακόµα.
Αφήστε τι λένε οι δηµοσκοπήσεις, είστε. Μπορούν να τις φου-
σκώνουν από εδώ, αλλά οι φούσκες σκάνε εύκολα. 

Λέω, λοιπόν, το εξής -και αναφέροµαι στις δηµοσκοπήσεις:
Υπάρχουν εκατόν ενενήντα χιλιάδες επτακόσιοι ενενήντα έξι εγ-
γεγραµµένοι άνω των εκατό ετών στους εκλογικούς καταλόγους
από το Υπουργείο Εσωτερικών. Τα ζήτησα και τα πήρα. Επίσης,
υπάρχουν τριακόσιες δύο χιλιάδες µεταξύ ενενήντα και εκατό
ετών. Σύνολο τετρακόσιοι ενενήντα τρεις. Αυτοί είναι εγγεγραµ-
µένοι. Δεν κάνατε εκκαθάριση εκλογικών καταλόγων και θεσµο-
θετούν την επιστολική ψήφο. 

Και ρωτώ εσάς: Ποιος εγγυάται ότι δεν θα γίνει του Μπάιντεν
στην Ελλάδα µε επιστολική ψήφους και άλλα να ψηφίζουν και
άλλα να βγαίνουν; Η Νέα Δηµοκρατία; Εµπιστεύεστε τη Νέα Δη-
µοκρατία να τους αφήσουµε ελεύθερους να κάνουν ό,τι θέλουν;
Πού είδατε ο Πρωθυπουργός να αποφασίζει µόνος του χωρίς να
ενηµερώσει, τον κ. Κασσελάκη αν θέλετε, και ή τον κ. Φάµελλο,
ή τον κ. Ανδρουλάκη, ή εµάς γι’ αυτό που αποφάσισε; Πού είναι
οι ασφαλιστικές δικλίδες; Θα ψηφίσει ο εργαζόµενος, λέει, από
την Κρήτη µε µια επιστολή, που θα τη στέλνει στο Υπουργείο
Εσωτερικών και ο υπάλληλος που θα ανοίγει την επιστολή θα

βλέπει το όνοµα «Νίκος Παππάς» ή «Κυριάκος Βελόπουλος» τι
ψήφισε! Πού είναι η µυστικότητα της ψήφου; Τι είναι αυτά που
κάνετε; Έχετε καταλάβει ότι πάνε να κλέψουν και να κάνουν νο-
θεία; 

Ισχύει. Χθες ήρθε, το βράδυ. Ισχύει. Θα βρουν, λέει, ασφαλι-
στικές δικλίδες. Όπως θα έχουν ένα νούµερο, λέει, από πίσω,
νούµερο. Θα ψηφίζουµε νούµερα, τους υποψηφίους. 

Κύριε Παππά, ακούστε, θα σας πω το εξής. Έχουµε που έ-
χουµε θέµατα µε τη φερεγγυότητα των εκλογών λόγω «SINGU-
LAR». Εάν επιτρέψετε να περάσει αυτό χωρίς καµµία αντίδραση
από κανένα κόµµα, πιστέψτε µε, θα έχουµε βεβαιωµένα νοθεία
στις επόµενες εκλογές. 

Εµείς χάλκευση των στοιχείων και των εκλογών δεν θα επιτρέ-
ψουµε από τη Νέα Δηµοκρατία. Θα αγωνιστούµε µέχρι την τε-
λευταία στιγµή για να το αποτρέψουµε. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Όταν έχεις µισό εκατοµµύριο εκατό ετών εγγεγραµµένους

στους καταλόγους! Δεν έγινε εκκαθάριση ποτέ! Πώς επιτρέπετε
να γίνει αυτό; Πώς το επιτρέπετε και κανείς δεν µιλάει; Χωρίς διά-
λογο, χωρίς τίποτα, χωρίς συζήτηση. Πώς το επιτρέπουµε; 

Αλλά έχουµε µια Κυβέρνηση που τα πραξικοπήµατα τα έχει
κάνει δηµοκρατία! Χθες το βράδυ πάλι έκαναν πραξικόπηµα.
Πραξικοπηµατικά έφεραν τροπολογία αργά το βράδυ για το ΤΑΙ-
ΠΕΔ και εξαιρούν το ΤΑΙΠΕΔ από τον έλεγχο του Ελεγκτικού Συ-
νεδρίου. Μιλάµε για πραξικόπηµα. Μιλάµε για κατάργηση των
εννοιών της δηµοκρατίας και της διαφάνειας. Εξαιρούν το ΤΑΙ-
ΠΕΔ από τον έλεγχο. Τους δίνουν ασυλία και ακαταδίωκτο. Ποιοι;
Αυτοί, η Νέα Δηµοκρατία! Ασυλία και ακαταδίωκτο. Όπως έκαναν
και µε τους τραπεζίτες κατά το παρελθόν, όπως έκαναν και µε
τους πολιτικούς κατά το παρελθόν, ασυλία και ακαταδίωκτο σε
όλους. 

Γιατί; Τι φοβούνται; Να σας πω εγώ: τις απευθείας αναθέσεις.
Έχουν κάνει πεντακόσιες απευθείας αναθέσεις, τρία χρόνια, δι-
σεκατοµµυρίων ευρώ. Δεν θέλουν από κανέναν να ελέγχονται.
Business as usual. Τα µέλη του διοικητικού συµβουλίου και το
συµβούλιο εµπειρογνωµόνων δεν έχουν αστική ευθύνη έναντι τρί-
των! Πού το έχετε δει αυτό, να αποφασίζω για λεφτά και να µην
έχω καµµία ευθύνη εγώ; 

Η τροπολογία κατατέθηκε χθες στις 10.55’. Είχε κλείσει η
Βουλή! Χαµπάρι δεν πήρε κανένας! Αλλά όταν ο ελληνικός λαός
δεν το ξέρει αυτό και πληρώνει δύο χιλιάδες διακοσίους σαράντα
εννέα -ακούστε τον αριθµό- δύο χιλιάδες διακοσίους σαράντα
εννέα στην Προεδρία της Κυβέρνησης ανθρώπους να εργάζο-
νται! Ακούστε το νούµερο, είναι από τον προϋπολογισµό της Βου-
λής: Δύο χιλιάδες διακοσίους σαράντα εννέα, οι άνθρωποι
δουλεύουν στο Μέγαρο Μαξίµου γύρω. 

Είναι τα γνωστά τρολς των σόσιαλ µίντια, είναι οι γνωστοί «λα-
κέδες» που λέω εγώ, για να υβρίζουν αντιπάλους, να λοιδορούν
αντιπάλους, να δυσφηµούν αντιπάλους και κυριότερα να περνούν
την κυβερνητική γραµµή. Πραγµατικά, αν δείτε και τον προϋπο-
λογισµό, δύο χιλιάδες διακοσίους σαράντα εννέα! Αλλά βέβαια,
είπαµε, έχουν τις δηµοσκοπήσεις ανά χείρας, ό,τι ώρα θέλουν,
µόλις έχει πρόβληµα ο Πρωθυπουργός πετούν µια δηµοσκό-
πηση. Έχουν τον Φαναρά, τον έναν, τον άλλον, να λέει ό,τι αηδία
του κατέβει. Αλλά δεν υπάρχει ελεγκτικός µηχανισµός και πάλι. 

Από την προηγούµενη περίοδο έλεγα ότι πρέπει να κλείσουν
αυτές οι σάπιες εταιρείες δηµοσκοπήσεων, γιατί έχουν πέσει έξω
πάντοτε και πάντα πέφτουν έξω!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Και ρωτώ εδώ ένα εύλογο ερώτηµα: Θα ψηφίσουν στις Ευρωε-

κλογές οι απόδηµοι. Οι δηµοσκοπήσεις θα τους λαµβάνουν υπ’
όψιν τους; Πού θα παίρνουν, στη Φρανκφούρτη, τηλέφωνο; Στη
Νέα Υόρκη; Στο Κάνσας; Στη Λιβύη; Πού θα παίρνουν τηλέφωνο
για να ρωτάνε; Για να καταλάβετε πόσο σαθρή είναι η δηµοκρα-
τία που φτιάξατε, µια δηµοκρατία που δεν έχει καµµία σχέση µε
τις παραδοσιακές αρχές του Κωνσταντίνου Καραµανλή και της
ίδιας της Νέας Δηµοκρατίας! Καµµία σχέση! 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Και για να καταλάβετε που φτάσαµε, επειδή έχουν την επικοι-

νωνία ως δικό τους εργαλείο, ακόµα και την περίοδο του κορω-
νοϊού, για να καταλάβετε πού φτάνουµε: Βγαίνουν κάτι Μαγιορ-
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κίνηδες και λένε το εξής. Εγώ πραγµατικά απορώ µε τον ελληνικό
λαό. «Η κλιµατική αλλαγή -επιστήµων ο Μαγιορκίνης, ο κύριος
αυτός, που µας έλεγε µε το ζόρι να κάνουµε εµβόλια- θα αυξήσει
το αλτσχάιµερ, την πάρκινσον και τον καρκίνο». Η κλιµατική αλ-
λαγή! Δηλαδή µιλάµε για επιστήµονες τώρα! Αυτούς που αναγο-
ρεύουν ως επιστήµονες στη Νέα Δηµοκρατία και τους χρη-
σιµοποιούν ως πολιορκητικό κριό. Σε ό,τι επιλογές κάνουν, αρκεί
να βγάζουν λεφτά οι εταιρείες, όπως η «PFIZER». 

Για το νοµοσχέδιο: Τι παραδέχεται σήµερα η Νέα Δηµοκρατία;
Αυτό που τους λέγαµε πριν, ότι ο πτωχευτικός νόµος ήταν λάθος.
Τους το λέγαµε εδώ, κάνετε λάθος, είναι λάθος ο νόµος που φέ-
ρατε. Πόσους νόµους για τις τράπεζες έχουν φέρει µέχρι σή-
µερα; Έχω χάσει τον λογαριασµό, κύριε Χατζηδάκη. Πόσους
φέρατε µέχρι τώρα, πέντε, έξι; Από το 2019 πείτε µου πόσους νό-
µους για τις τράπεζες φέρατε εδώ. Πέντε ή έξι. Άρα όταν φέρνεις
νέο νόµο για να βελτιώσεις τον προηγούµενο, σηµαίνει ότι οι
άλλοι πέντε είναι λάθος. Αυτό σηµαίνει τι; Απλή λογική. Ότι απο-
τύχατε τα τελευταία πέντε χρόνια να δώσετε λύση στο θέµα των
κόκκινων δανείων και των πλειστηριασµών. Τι πιο απλό από αυτό;

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Κι εδώ µε το νέο νοµοσχέδιο κάνετε πολύ δύσκολη τη ζωή του

δανειολήπτη. Στοχεύετε τους απλούς πολίτες σαν να ήταν έµπο-
ροι, χωρίς, όµως, να έχουν τη δυνατότητα να έχουν τα δικαιώ-
µατα των εµπόρων. Και ακούστε, δεν θα πω ότι δεν δηµιουρ-
γήσατε ακόµα τον οργανισµό διαχείρισης ακινήτων, όχι. Να σας
πω γιατί δεν τον κάνατε αυτόν τον οργανισµό; Γιατί δεν βρήκατε
κανέναν κολλητό να τον κάνετε, κύριε Χατζηδάκη; Βρείτε έναν
κολλητό να τελειώνει η ιστορία! Έναν νεοδηµοκράτη, καλό επι-
χειρηµατία, ολιγάρχη, να του τον δώσετε. Έτσι κι αλλιώς τα δώ-
σατε όλα!

Αν µου πει εδώ ο κ. Χατζηδάκης τι έχει αποµείνει στη δηµόσια
περιουσία, στο δηµόσιο, να το συζητήσω. Δεν υπάρχει τίποτα,
δρόµοι, ντουβάρια, λιµάνια, αεροδρόµια, οτιδήποτε πλέον, δεν
υπάρχει δηµόσιο. Όλα είναι ιδιωτικά. Δίνετε επιπλέον 2 δισεκα-
τοµµύρια στις τράπεζες για να πουλήσουν τα κόκκινα δάνεια. 

Και θα σας πω και κάτι. Εγώ το καταλαβαίνω ότι η Νέα Δηµο-
κρατία, επειδή είναι να χρεοκοπηµένο κόµµα και είναι µε τη θηλιά
στον λαιµό λόγω δανείων στις τράπεζες, να γλύφει τις τράπεζες.
450 εκατοµµύρια χρωστάτε, έχετε έσοδα 15 εκατοµµύρια και
έξοδα 50. Πείτε µου τώρα τι ισολογισµός είναι αυτός; Όταν ένα
κόµµα έχει έσοδα 15 εκατοµµύρια και έξοδα 50 αυτό τι σηµαίνει;
Ότι είναι µέσα κάθε πρωί 35 εκατοµµύρια, δηλαδή τα δάνειά σας
δεν θα τα πληρώσετε ποτέ. Και πάτε στον δανειολήπτη τον
φτωχό και επειδή χρωστάει 50 χιλιάρικα του παίρνετε το σπίτι.
Να του κοπούν τα χέρια αυτού που παίρνει το σπίτι του Έλληνα!
Ντροπή! Ντροπή! 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Και επειδή ξέρω ότι πιέζει και λίγο ο χρόνος, ας δούµε, λοιπόν,

τις αλήθειες για το τραπεζικό σύστηµα που έφτιαξε η Νέα Δηµο-
κρατία και το ΠΑΣΟΚ. Κυρίως η Νέα Δηµοκρατία, τελευταία. Κα-
λούµαστε να επιβιώσουµε πραγµατικά, οικονοµικά, και οι πολίτες
και οι επιχειρηµατίες, µε ένα ληστρικό τραπεζικό σύστηµα, το
οποίο αυξάνει συνεχώς το κόστος δανείων και µειώνει το επιτόκιο
καταθέσεων, επίτηδες, για να κερδίζετε από τη διαφορά τεράστια
ποσά, ενώ η διαφορά του µέσου επιτοκίου δανείων και καταθέ-
σεων αυξήθηκε στο 6%. Για όσους ξέρουν λίγα οικονοµικά 6%
κέρδος από καταθέσεις και δάνεια είναι τεράστιο ποσό. Με την
Ελλάδα να είναι µακράν πρώτη πρωταθλήτρια σε αυτή την ψα-
λίδα. 

Και το λέω για να καταλάβουν στη Νέα Δηµοκρατία: Οι ελληνι-
κές τράπεζες δανείζουν το 59% των καταθέσεών τους, ενώ οι ευ-
ρωπαϊκές το 109%, δηλαδή έχει 100 ευρώ καταθέσεις των Ελλή-
νων η ελληνική τράπεζα και δανείζει µόνο το 59%. Οι άλλες έχουν
το 100% των καταθέσεων και δανείζουν το 109%. Αυτό σηµαίνει
ότι βοηθούν την οικονοµία να κινηθεί και η ατµοµηχανή να κινή-
σει. 

Όχι τοκογλυφικά, όχι τυχοδιωκτικά, όχι σαν τα βαµπίρ που πί-
νουν το αίµα των Ελλήνων οι τράπεζες. Να λειτουργήσουν ως
τράπεζες. Αλλιώς κλείστε τες! Δεν υπάρχει λόγος να υπάρχουν
αυτές οι τράπεζες!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

Ογδόντα εννέα δισ. δανείων στα funds. Τα είχα αποκαλύψει
κατά το παρελθόν εδώ µέσα τα ονόµατά τους όλων. Και τι έγινε;
Τεσσεράµισι εµείς, σαράντα αυτοί. Οι υπηρέτες των fund σαρά-
ντα και οι πολέµιοι των funds τεσσεράµισι, για να καταλάβουν κι
οι Έλληνες ότι πρέπει να επιδοκιµάζουν αυτούς που αγωνίζονται
γι’ αυτούς.

Τέσσερις συστηµικές τράπεζες έχουν -ακούστε!- το πρώτο
εξάµηνο καθαρά κέρδη, έσοδα από τόκους 3,8 δισεκατοµµύρια.
Το εξάµηνο 3,8 δισεκατοµµύρια, αύξηση 55%! Η κυριότερη πηγή,
όµως, από πού είναι; Από προµήθειες. Στέλνω ένα έµβασµα, πλη-
ρώνω 10 ευρώ. Γιατί; Προµήθειες! Είναι η χώρα, όπου οι τράπε-
ζες κάνουν πάρτι µε τις προµήθειες. 

Παράδειγµα: Εάν αύριο το πρωί τέσσερα εκατοµµύρια Έλλη-
νες έκαναν ένα έµβασµα online, οι τράπεζες θα έπαιρναν προµή-
θεια 92,40 ευρώ από τον καθένα -από τον καθένα!- δηλαδή, 370
εκατοµµύρια ευρώ από τα τέσσερα εκατοµµύρια των Ελλήνων.
Στην Αυστρία ξέρετε πόσο θα έπαιρναν οι τράπεζες; Θα έπαιρναν
18.240.000 ευρώ, ενώ σε Βρετανία, Βέλγιο, Γερµανία, Ολλανδία
µηδέν, κύριε Χατζηδάκη. Ξέρετε πώς λέγεται αυτό; Κλοπή! Κλέ-
φτες είναι!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Κλέφτες είναι οι τραπεζίτες! Κλέφτες είναι οι τράπεζές τους!

Δεν µπορώ να το πω αλλιώς. Αυτό µε τις προµήθειες είναι κλοπή
κανονική. Για να πάρετε πόθεν έσχες από τράπεζα, από την Alpha
Bank θα πληρώσετε 10 ευρώ. Για να πάρετε ένα χαρτί, ένα εξτρέ!
Τι λέτε ρε παιδιά, τι λέµε τώρα; Τι συζητάµε, ποιες τράπεζες, τι
κώδικα µου λένε εδώ; Τα πολύ απλά σας λέω. 

Η ισπανική Αριστερά, η ιταλική Δεξιά επέβαλαν έκτακτη φορο-
λογία στις τράπεζες, λόγω των υπερκερδών. Στην Ελλάδα οι τρα-
πεζίτες κέρδισαν τα περισσότερα λεφτά και δεν έβαλαν ούτε ένα
ευρώ φόρο. Φορολογείστε την αισχροκέρδεια των τραπεζών επι-
τέλους! Ψάχνετε να βρείτε τρόπο. Φορολογείστε τους τραπεζί-
τες. Τους έχετε κάνει ρυθµιστές του πολιτεύµατος.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Εδώ, πρέπει να πω το εξής: Για να χτίσει αφορολόγητο κά-

ποιος -δείτε πώς δίνουν δουλειά στην τράπεζα οι κύριοι της Νέας
Δηµοκρατίας- πρέπει να έχει, λέει, 30% από κάρτες, ηλεκτρονικές
αποδείξεις. Ποιος παίρνει επιτόκιο από τη συναλλαγή αυτή; Οι
τράπεζες! Ποιον, λοιπόν, βολεύει και αυτή η επιλογή τους; Τους
τραπεζίτες πάλι! Ποιο είναι το επιτόκιο; Το µεγαλύτερο στην Ευ-
ρώπη πάλι! Άρα, ποιον υπηρετεί η Νέα Δηµοκρατία; Όχι απλά το
τραπεζικό αίσχος, όχι, όχι! Την ολιγαρχία των τραπεζιτών και των
τραπεζών. Αυτούς υπηρετούν και εξυπηρετούν. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Δεν θα πω ότι οι καταθέσεις καταρρέουν, το αποφεύγω. Δεν

θα πω τίποτα από όλα αυτά. Είστε Νέα Δηµοκρατία; Είστε. Και
κλείνω εδώ: Γιατί δεν φέρνετε, κύριε Χατζηδάκη, τον νόµο του
2008 του Κωνσταντίνου Καραµανλή, τον ν.3714 που προστάτευε
την πρώτη κατοικία πολύ καλύτερα από ό,τι την προστατεύετε
εσείς που την έχετε κάνει -θα το πω ευθέως- λεία στα δόντια των
τραπεζιτών να κινδυνεύουν να τους πάρουν τα σπίτια και τις επι-
χειρήσεις των Ελλήνων; 

Γιατί δεν δεχτήκατε τη δική µας πρόταση που καταθέσαµε,
κύριε Χατζηδάκη, όπου εκεί ξεκάθαρα προστατεύουµε το σπίτι
του κάθε Έλληνα από τα νύχια του τραπεζίτη. Αυτό κάναµε, το
προτείναµε, αλλά κανένα κόµµα δεν το ψήφισε. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Να πω ότι οι πλειστηριασµοί που έρχονται είναι τροµακτικοί.

Μέσα στους επόµενους µήνες θα έχουµε δεκατέσσερις χιλιάδες
ακίνητα σε πλειστηριασµό, ενώ τα επόµενα πέντε χρόνια -επειδή
µας ακούν οι νέοι- θα έχουµε διακόσιες πενήντα χιλιάδες ακίνητα
του µπαµπά σας και του παππού σας να τα πλειστηριάζει αυτή η
Κυβέρνηση, γιατί δεν έκαναν τίποτα για να προστατεύσουν τα
σπίτια των παππούδων σας και των µπαµπάδων σας. 

Και κάνω έκκληση προς όλους εσάς, γιατί είστε το µέλλον της
Ελλάδος τα νέα παιδιά που µε βλέπετε από εκεί πάνω- τιµωρήστε
τους στις επόµενες εκλογές! Τιµωρήστε τους! Δεν υπάρχει άλλη
λύση. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Ήθελα, κύριε Χατζηδάκη, να µιλήσω για το ψηφιακό νόµισµα

και θα σας πω το εξής: Το µεγαλύτερο πρόβληµα που έρχεται
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για τις κοινωνίες όλου του κόσµου θα είναι το ψηφιακό νόµισµα.
Έχω ταξιδέψει στη Βρετανία, κύριε Χατζηδάκη, έχετε πάει, ξέ-
ρετε ότι σε πολλά σουπερµάρκετ λόγω της υποχρεωτικής συναλ-
λαγής δεν µπορείς να πάρεις δύο λίτρα γάλα και παίρνεις ένα
υποχρεωτικά, γιατί ελέγχουν τις αγοραπωλησίες τους ανά πάσα
ώρα και στιγµή online; Το ξέρετε; 

Να διαβάσω στον κ. Χατζηδάκη, γιατί εκτιµάει τον πρόεδρο της
FIB, τι είπε για το ψηφιακό νόµισµα. «Δεν θα θέλαµε έναν κόσµο
στον οποίο η κυβέρνηση βλέπει σε πραγµατικό χρόνο κάθε µε-
ταφορά χρηµάτων». Ο διευθύνων σύµβουλος του ΔΝΤ είπε ότι
«το ψηφιακό νόµισµα µπορεί να καθορίσει µε ακρίβεια την ποσό-
τητα του χρήµατος που θα µπορούν να κατέχουν οι άνθρωποι,
και τι θα µπορούν να το κάνουν και πού θα το ξοδεύουν». 

Αποτελεί σοβαρή απειλή για την ελευθερία και τα ατοµικά δι-
καιώµατα των Ελλήνων, γιατί άκουσα τον Πρωθυπουργό να συµ-
φωνεί µε το ψηφιακό νόµισµα. Στην Κίνα που λειτουργεί το
ψηφιακό νόµισµα δεν υπάρχει ελευθερία, δεν υπάρχει δηµοκρα-
τία. Εκεί θα µας οδηγήσει ο Πρωθυπουργός; Εκεί θα µας οδηγή-
σετε; Όχι! Αγωνιστήκαµε για ελευθερία, αγωνιστήκαµε για
δηµοκρατία, θα ανατρέψουµε αυτές τις αντιδηµοκρατικές επιλο-
γές σας. Είµαστε η φωνή της λογικής και θα συνεχίσουµε. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Κλείνοντας, να πω το εξής: Πείτε µας πραγµατικά, κύριε Χα-

τζηδάκη -ειλικρινά, µε το χέρι στην καρδιά, γιατί έχετε κάνει αλ-
λεπάλληλες δηλώσεις πάρα πολλές φορές για την πολύ καλή
Κυβέρνηση- είστε ικανοποιηµένοι µε όλα όσα κάνατε µέχρι σή-
µερα; Ακούστε λίγο, για να ενηµερωθούν και τα παιδιά ότι οι δεί-
κτες της ανάπτυξης που µας λέτε, είναι από το ξεπούληµα της
δηµόσιας περιουσίας, δεν είναι από παραγωγικές επενδύσεις,
δεν έχουν γίνει επενδύσεις. Για να µην πω την πληροφορία που
διαβάζω στον αγγλικό Τύπο σήµερα, ότι ακύρωσαν µεγάλες χρη-
µατιστηριακές εταιρείες στο Λονδίνο από την ατυχή επιλογή του
Πρωθυπουργού να µιλήσει πριν τη συνάντηση για τα Μάρµαρα
του Παρθενώνος -τα ελγίνεια Μάρµαρα, τα Μάρµαρα της Ακρο-
πόλεως- πριν µιλήσει µε τον Πρωθυπουργό, τον ιταµό και απρεπή
Σούνακ.

Αν ισχύει αυτή η είδηση -θα σας το πω τώρα- κάνατε τεράστια
ζηµιά στην οικονοµία, δεκάδες εταιρείες ελληνικές διώχθηκαν και
δεν συναντήθηκαν µε επενδυτές. Αυτό βέβαια τα µέσα ενηµέρω-
σης τα δικά σας το έχουν κρύψει. Και ρωτώ: Ήθελε ο Πρωθυ-
πουργός να µιλήσει για τα Μάρµαρα του Παρθενώνος, για τα
Γλυπτά του Παρθενώνος, για τα γλυπτά µας, για την ιστορία µας;
Να πήγαινε µπροστά του και να το έλεγε µπροστά του, όχι τριά-
ντα έξι ώρες πριν, «καίγοντας» την παρουσία του εκεί. Λάθος πο-
λιτικό, που το πλήρωσε η Ελλάδα και το λέω έτσι, για να
καταλάβετε τα λάθη που κάνετε.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Και αντί να θέσει ένα άλλο θέµα µείζον, αγαπητέ κύριε Γερου-

λάνο -µια βδοµάδα πριν έγινε µια αµυντική συµφωνία, µεταξύ
Τουρκίας και Μεγάλης Βρετανίας, συζητάνε για τα Eurofighter,
µιλάνε για εµπορικές συναλλαγές άνευ δασµών, Βρετανοί και
Τούρκοι- να πάει µε αυτή την ατζέντα και τρίτο θέµα -το συζητάµε
κι αυτό, γιατί είναι τα µείζονα αυτά- δεν έκανε καµµία κουβέντα
ο Πρωθυπουργός για τα τουρκικά µε την Βρετανία. Καµµία! Ξέ-
ρετε γιατί; Γιατί θα βάλει κόκκινα χαλιά εδώ έξω να φέρει τον Ερ-
ντογάν, ο οποίος διεκδικεί Θεσσαλονίκη, διεκδικεί Θράκη,
διεκδικεί Δωδεκάνησα, διεκδικεί τη µισή Ελλάδα. 

Ακούστε. Κάποια στιγµή πρέπει ο Πρωθυπουργός να καταλά-
βει το εξής: Η εξωτερική πολιτική δεν είναι προσωπική πολιτική.
Κύριε Χατζηδάκη, δεν είναι προσωπική πολιτική η εξωτερική πο-
λιτική της χώρας. Δεν είναι τσιφλίκι του πατέρα σας η Ελλάδα.
Δεν ενηµερώθηκε ούτε το ΠΑΣΟΚ ούτε ο ΣΥΡΙΖΑ ούτε κανένας
για αυτά που θα συζητήσετε µε τον Ερντογάν. Δεν µπορείτε να
µας βάλετε τετελεσµένα µπροστά µας. Άλλα τετελεσµένα για την
Ελλάδα δεν χωρούν, σας το λέω ευθέως. Ούτε συζήτηση για διά-
λογο µε την Τουρκία που διεκδικεί ελληνικά κοµµάτια.

Στέλνω ένα µήνυµα στον ελληνικό λαό και κλείνω εδώ µε αυτό:
Έχει χάσει κάθε νόηµα αυτή η γλώσσα. Χάσαµε όλα τα νοήµατά
µας. Προσπαθούν και κάνουν το άσπρο, µαύρο. Σου λένε ανά-
πτυξη κι ο κόσµος πεθαίνει στην πείνα. Σου λένε χτυπάµε την
ακρίβεια, δεν είµαστε Μπανανία και κάθε µέρα ανεβαίνουν οι

τιµές στα σουπερµάρκετ. Σου λένε κάνουµε καλά τη δουλειά µας
και δεν µπορείς να κυκλοφορήσεις στο Παλαιό Φάληρο, γιατί δο-
λοφονούνται στις εννιά το απόγευµα άνθρωποι. Σου λένε ότι όλα
είναι καλά, µην στεναχωριέστε, είµαστε εδώ η ασφάλειά σας και
κινδυνεύουµε. Σου λένε δεν συζητάµε τίποτα µε τους τούρκους
κι ο Ερντογάν έρχεται εδώ µε ειδική ατζέντα.

Δεν µπορώ να πιστέψω αυτή την Κυβέρνηση, διότι ψευδόµενη
συνεχώς ασκεί µια αντιλαϊκή, αντικοινωνική, αντεθνική πολιτική,
µε την οποία δεν µπορεί να συµφωνήσουµε και κάνοντας έκ-
κληση τον ελληνικό λαό να πω το εξής: Σε λίγες µέρες έχουµε
Χριστούγεννα. Βλέπεις παντού στα µαγαζιά λαµπάκια, βλέπεις
παντού µαγαζάκια µε φωτάκια. Χριστούγεννα µε φωτάκια, Χρι-
στούγεννα µε δεντράκια, Χριστούγεννα µε ταξιδάκια, Χριστού-
γεννα µε εκπτώσεις, µε φωτισµένα µαγαζάκια. Δεν βλέπω, όµως,
Χριστούγεννα µε Χριστό. Ας βάλουµε, λοιπόν, τον Χριστό και στις
καρδιές µας και αυτοί που φωτίζουν την Αθήνα, ας βάλουν µηνύ-
µατα χριστιανικά. Χριστούγεννα σηµαίνει γέννηση του Χριστού,
γέννηση του Ιησού µας.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Ας το βάλουµε καλά στο µυαλό µας, για να µπορούµε να τι-

µούµε αυτά που πρέπει να τιµούµε!
Σας ευχαριστώ πάρα πολύ.
(Όρθιοι οι Βουλευτές της Ελληνικής Λύσης χειροκροτούν

ζωηρά και παρατεταµένα)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι από τα άνω δυτικά θεω-
ρεία παρακολουθούν τη συνεδρίαση, αφού ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής και ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας
«ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ», είκοσι επτά µαθήτριες και µαθητές
και συνοδοί εκπαιδευτικοί από το 16ο Γυµνάσιο Αθήνας.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Θα δώσω τώρα τον λόγο στον Πρόεδρο της Νίκης τον κ. Να-
τσιό.

Παρακαλώ κύριε Πρόεδρε, έχετε τον λόγο.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΝΑΤΣΙΟΣ (Πρόεδρος του Δηµοκρατικού Πα-

τριωτικού Κινήµατος - ΝΙΚΗ): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, χθες συνέβη ο θάνατος του

Χένρι Κίσινγκερ, του ολέθριου δαίµονα και καταστροφέα του Ελ-
ληνισµού, ιδίως της Κύπρου και του κυπριακού Ελληνισµού. Με
αφορµή τον θάνατό του επανήλθε στην επικαιρότητα εκείνη η
διαβόητη δήλωση, που πολλοί την αµφισβητούν. Θα διαβάσω
πρώτα τη δήλωση του Κίσινγκερ και µετά θα εξηγήσω. Έλεγε,
λοιπόν, από το 1974 παρακαλώ: «Ο ελληνικός λαός είναι ατίθα-
σος, δυσκολοκυβέρνητος και γι’ αυτό πρέπει να τον πλήξουµε
βαθιά στις πολιτισµικές του ρίζες. Τότε ίσως συνετιστεί. Εννοώ
δηλαδή να πλήξουµε τη γλώσσα του, τη θρησκεία του, τα πνευ-
µατικά και ιστορικά του αποθέµατα, ώστε να εξουδετερώσουµε
κάθε δυνατότητά του να αναπτυχθεί, να διακριθεί, να επικρατή-
σει, για να µη µας ενοχλεί στα Βαλκάνια, να µη µας παρενοχλεί
στην Ανατολική Μεσόγειο, στη Μέση Ανατολή». Επαναλαµβάνω
ότι αυτή η δήλωση αµφισβητείται. Ο ίδιος ο Κίσινγκερ εν ζωή τη
διέψευσε µε επιστολή που έστειλε στον Γιάννη Μαρίνο στις 3
Οκτωβρίου του 1997.

Βεβαίως κανείς εγκληµατίας δεν παραδέχεται το έγκληµά του.
Προσωπικώς ρώτησα τον αείµνηστο δάσκαλό µου και πολύ σπου-
δαίο πατήρ Γεώργιο Μεταλληνό -υπάρχει και βίντεο µε τη διή-
γηση του πατρός Γεωργίου στο διαδίκτυο και όποιος θέλει να του
το στείλω- ο οποίος µού είπε τα εξής. Στα µέσα Σεπτεµβρίου του
1974 ευρισκόµενος ο παπα-Γιώργης στη Γερµανία άκουσε τον δι-
ευθυντή της ελληνικής εκποµπής του βαυαρικού ραδιοφώνου
αείµνηστο Παύλο Μπακογιάννη στην καθηµερινή του εκποµπή
20.20’ µε 9.00’ να αναφέρει -ο αείµνηστος, επαναλαµβάνω, Παύ-
λος Μπακογιάννης- τα εξής, ότι σε οµιλία του την προηγούµενη
µέρα ο Κίσινγκερ στο Εµποροβιοµηχανικό Επιµελητήριο της
Νέας Υόρκης είπε τη γνωστή ρήση. Εξάλλου οι εξελίξεις των
πραγµάτων επιβεβαιώνουν αυτά που έλεγε ο δόλιος καταστρο-
φέας του Ελληνισµού. Έλεγε «πρέπει να πλήξουµε τη γλώσσα».
Έχουµε κάνει και επίκαιρη ερώτηση και παρουσιάσαµε όλες τις
αθλιότητες, τις απρέπειες που φιλοξενούν τα σχολικά βιβλία
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γλώσσας, τα οποία τα γνωρίζουµε εκ των ένδον. Έλεγε «πρέπει
να πλήξουµε την ιστορία». Σας θυµίζω εκείνον τον περίφηµο «συ-
νωστισµό» στο λιµάνι της Σµύρνης, την απόπειρα της κ. Ρεπούση,
που βέβαια το κουρελούργηµά της βρήκε τη θέση που του αξίζει
στον σκουπιδοτενεκέ της ιστορίας.

Να αναφέρω και κάτι άλλο. Λείπει, για παράδειγµα, από τα
σχολικά βιβλία της ΣΤ’ δηµοτικού -στο πνεύµα του Κίσινγκερ και
αυτό- το πιο ηρωικό γεγονός της νεότερης ιστορίας, ένα από τα
ηρωικότερα τέλος πάντων, που είναι το Ζάλογγο. Και µάλιστα,
όπως µου διεµήνυσαν, θέλουν να µετατρέψουν το µνηµείο που
είναι πάνω στο Ζάλογγο ως µνηµείο βίας κατά των γυναικών. Δη-
λαδή µνηµείο το οποίο συµβολίζει αενάως, διαχρονικώς την αυ-
τοθυσία της Ελληνίδας για ελευθερία και αξιοπρέπεια θέλουµε
να το εντάξουµε και αυτό στη νεοταξική ατζέντα. 

Το ίδιο συµβαίνει βέβαια και για το θέµα που έλεγε ο Κίσινγκερ
«να πλήξουµε και τα πνευµατικά και ιστορικά του αποθέµατα».
Θυµίζω την πολεµική κατά του µαθήµατος των Θρησκευτικών,
αυτό το οποίο φηµολογείται εντόνως τις τελευταίες ηµέρες για
τους γάµους των οµοφυλοφίλων, τη σεξουαλική αγωγή που κά-
κιστα συµβαίνει στο δηµοτικό σχολείο, τις επιθέσεις σε θρησκευ-
τικούς χώρους. Το 2020 µια έρευνα έλεγε ότι από τις τετρακόσιες
τέσσερις επιθέσεις σε θρησκευτικούς χώρους στην πατρίδα µας
οι τριακόσιες ογδόντα πέντε ήταν εναντίον ορθόδοξων ναών, χρι-
στιανικών ναών τέλος πάντων, όπως δηµοσίευσε το Τµήµα Θρη-
σκευτικών Ελευθεριών του Υπουργείου Παιδείας. 

Να καταγγείλω και κάτι που επισυνέβη προχθές. Ένας εικοσιε-
ξάχρονος φοιτητής στο προαύλιο της ΑΣΟΕΕ δέχθηκε επίθεση
από έξι άτοµα, ξυλοκοπήθηκε άγρια, διότι ο φοιτητής αυτός,
σπουδαστής στο Εµπορικό Ναυτικό, έτυχε να κουβαλά ένα σακί-
διο στο οποίο είχε δύο αυτοκόλλητα: το ένα απεικόνιζε την Πα-
ναγία µας και το δεύτερο αυτοκόλλητο την ελληνική σηµαία.
Σταµάτησαν να τον ξυλοκοπούν όταν του τα αφαίρεσαν. Είναι,
λοιπόν, επικίνδυνο σήµερα στην πατρίδα, στην Αθήνα, να κυκλο-
φορείς µε τη σηµαία και την εικόνα της Παναγίας. Με αυτά που
γίνονται, αγαπητοί µου, στην πατρίδα µας και µε την παράνοµη
µετανάστευση έχουµε την αίσθηση ότι ακυρώνεται η Επανά-
σταση του 1821.

Έρχεται σε λίγες ηµέρες ο ανεπιθύµητος για τον ελληνικό λαό
«Μπενίτο της Άγκυρας», όπως τον ονοµάζω, ο Ερντογάν, ο
οποίος παραβιάζει µε τον βίο, την πολιτεία και µε τις δηλώσεις
του όλο το Διεθνές Δίκαιο. Μου θυµίζει αυτό έναν µύθο του Αι-
σώπου. Για να ξέρουµε, µύθος εστί λόγος ψευδής εικονίζων την
αλήθεια. Περιγράφει µια αλήθεια, αν και είναι µύθος. Πρόκειται
για έναν µύθο του Αισώπου µε τίτλο «Λύκος και αρνί» και θυµίζει
τη στάση και τη δικιά µας και της Τουρκίας.

Διαβάζω γρήγορα σε µετάφραση: «Ένας λύκος βλέποντας ένα
αρνί να πίνει νερό σε ποτάµι ζητούσε να βρει εύλογη αιτία για να
το φάει. Γι’ αυτό στάθηκε λίγο παραπάνω στο ποτάµι και κατη-
γόρησε το αρνί ότι θόλωνε το νερό και δεν τον άφηνε να πιεί. Το
αρνί απάντησε ότι πίνει µε την άκρη των χειλέων του και πως
εξάλλου δεν ήταν δυνατόν να θολώνει το νερό αφού στεκόταν
πιο χαµηλά στην κοίτη. Μετά από αυτή την αποτυχία είπε ο
λύκος: Πέρυσι, όµως, έβρισες τον πατέρα µου. Όταν εκείνο απά-
ντησε ότι δεν είχε γεννηθεί ακόµη, ο γκρίζος λύκος τού είπε:
Επειδή εσύ έχεις καλές δικαιολογίες εγώ δεν πρέπει να σε φάω;».
Και σηµειώνει ο Πλούταρχος στο επιµύθιο που πάντοτε συνο-
δεύει όλους τους µύθους του, οι οποίοι εξαιρετικοί µύθοι να πω
ότι λείπουν από τη δηµόσια εκπαίδευση, «ο λόγος δηλοί ότι οις η
πρόθεσις εστίν αδικείν, παρ’ αυτοίς ουδέ δικαία απολογία ισχύει».
Δηλαδή αν θέλει κάποιος να σε αδικήσει, τίποτε, ούτε το δίκαιο
τον συγκρατεί. 

Το κακό είναι ότι συνηθίσαµε. Με τόσες προσβολές που µας
απευθύνουν ο Ερντογάν και οι Τούρκοι, τους προσκαλούµε και
από πάνω! «Σε λίγα χρόνια οι Τούρκοι θα κάνουν τους Έλληνες
να σκέπτονται σαν Τούρκοι και αυτό θα είναι η µεγαλύτερή µας
ήττα» έλεγε ο µακαρίτης Νεοκλής Σαρρής. 

Η Κυβέρνηση ξεκίνησε διάλογο χωρίς να εξασφαλίσει την ελά-
χιστη προϋπόθεση, που είναι η ακύρωση της απειλής πολέµου,
το casus belli, από την Τουρκία για επέκταση των χωρικών µας
υδάτων σε δώδεκα ναυτικά µίλια. Η Κυβέρνηση προεκλογικώς
απέκρυψε τις προθέσεις της και µετά την εκλογή της ξεκίνησε

έναν διευρυµένο διάλογο µε την Τουρκία, χωρίς, όµως, εθνική
στρατηγική. Ποια ακριβώς συµφωνία έχει διαπραγµατευτεί ο κ.
Καιρίδης µε την Τουρκία για τη χορήγηση βίζας σε Τούρκους πο-
λίτες; Έχουν συνυπολογιστεί οι κίνδυνοι που συνεπάγεται µια τέ-
τοια συµφωνία για την άµυνα των νησιών µας και για τον Έβρο;
Τι σκοπό έχει η πολιτική διαπραγµάτευση που κάνει η Υφυπουρ-
γός κ. Παπαδοπούλου µε το Συµβούλιο της Ευρώπης για θέµατα
µειονότητας της Θράκης; Θα επιτρέψετε περιοδεία του κ. Ερντο-
γάν στη Θράκη, µετά τις πρόσφατες δηλώσεις του Τούρκου
Υπουργού Εξωτερικών για «τουρκική µειονότητα σε Θράκη και
Δωδεκάνησα»; Σας καλούµε να µην την επιτρέψετε. 

Τι αφορούν οι συζητήσεις για τα Μέτρα Οικοδόµησης Εµπιστο-
σύνης; Πληροφορίες µιλούν για µέτρα που, αν ισχύσουν, θα αλ-
λάξουν προς τον χειρότερο τον τρόπο αντιµετώπισης των
τουρκικών αεροσκαφών που παραβιάζουν τον εθνικό εναέριο
χώρο µας, δηλαδή θα µειώσουν την άσκηση της εθνικής µας κυ-
ριαρχίας

Καταγγέλλουµε, λοιπόν, την πολιτική κατευνασµού και ξέρου-
µε από την ιστορία πού οδηγεί ο κατευνασµός. Σας θυµίζω εκείνο
το «pourquoi» των Γάλλων το 1939 που οδήγησε στη συντριβή
τους και βέβαια τον κατευνασµό του Τσάµπερλεϊν, του πρωθυ-
πουργού της Αγγλίας, που ήταν η αρχή του Δευτέρου αιµατηρό-
τατου Παγκοσµίου Πολέµου. 

Η πολιτική κατευνασµού και υποχωρητικότητας, λοιπόν, που
εφαρµόζεται έναντι της Τουρκίας οδηγεί σε καταστροφές. Η Νίκη
µαζί µε τον ελληνικό λαό θα σταθούν εµπόδιο σε νέες προδοσίες
τύπου Πρεσπών. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει η Δ’ Αντι-
πρόεδρος της Βουλής, κ. ΟΛΓΑ ΓΕΡΟΒΑΣΙΛΗ)

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε το σχέδιο νόµου του Υπουρ-
γείου Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών -για να έρθω στο ζη-
τούµενο σήµερα- ενσωµατώνεται στο Ελληνικό Δίκαιο η κοινοτική
οδηγία 2021/2167 της Ευρωπαϊκής Ενώσεως για την αναµόρ-
φωση του πλαισίου διαχείρισης των απαιτήσεων από συµβάσεις
δανείων και πιστώσεων. Επί της ουσίας, δηλαδή, πρόκειται για
ένα νόµο που ορίζει το πλαίσιο λειτουργίας των εταιρειών που
αγοράζουν -τα funds όπως λέγονται- και των εταιρειών που δια-
χειρίζονται τα κόκκινα δάνεια –servicers- τα οποία σήµερα τιτλο-
ποιούν και πωλούν οι ελληνικές τράπεζες. Θυµόµαστε όλοι τα
προηγούµενα, ας τα πούµε καλά, χρόνια της αφθονίας που οι
τράπεζες µε πιεστικό τρόπο σχεδόν µε το ζόρι µοίραζαν αφειδώς
χωρίς όρους και προϋποθέσεις τραπεζικά δάνεια. Δάνεια που τε-
λικά κατόρθωσαν να φαλκιδεύσουν τα όνειρα για προκοπή εκα-
τοντάδων πολιτών που από τη µια στιγµή στην άλλη βρέθηκαν
παγιδευµένοι χειροπόδαρα µε υπέρογκα χρέη σε πιστωτικά ιδρύ-
µατα. 

Το σκηνικό ολοκληρώθηκε την καταστροφική περίοδο των µνη-
µονίων µε την αφαίµαξη των µισθών και των συντάξεων που µας
έφεραν ενώπιον µιας ζοφερής πραγµατικότητας ότι η χρυσή
εποχή του Χρηµατιστηρίου και των Ολυµπιακών Αγώνων ήταν µια
επίπλαστη οικονοµική συγκυρία, µια πυγολαµπίδα που κατέρ-
ρευσε παταγωδώς τα επόµενα χρόνια και έθαψε και τις τελευ-
ταίες φρούδες ελπίδες των πολιτών για µια καλύτερη ζωή µε
άνοδο του βιοτικού επιπέδου που θα έφτανε, όπως υπόσχονταν
οι κυβερνώντες, στον µέσο ευρωπαϊκό όρο. Μάλιστα κάποιοι πί-
στεψαν ότι οι τράπεζες και το κράτος θα αποφάσιζαν εξ ουρανού
να τους σώσουν κουρεύοντας ή διαγράφοντας δάνεια και χρέη. 

Από τη λαίλαπα, όµως, της κρίσης σώθηκαν µόνο οι τράπεζες
µε χρήµατα του Έλληνα φορολογούµενου ενώ οι δανειολήπτες
αφέθηκαν στη µοίρα τους να παλεύουν σε αντίξοες συνθήκες για
την επιβίωσή τους. Ακούµε το επιχείρηµα της Κυβέρνησης ότι
σώθηκαν οι τράπεζες για να σωθούν οι καταθέσεις των πολιτών. 

Γιατί, όµως δεν φρόντισε η Κυβέρνηση, αφού ανακεφαλαιοποι-
ήθηκαν και σώθηκαν οι τράπεζες, να δοθεί η ευκαιρία να σωθούν
και οι δανειολήπτες αποπληρώνοντας τα χρέη τους µε άλλους
καλύτερους όρους που θα ανταποκρίνονταν στην οικονοµική
τους δυνατότητα; Ερώτηµα αµείλικτο που ουδέποτε απαντήθηκε
και έδωσε σε όλους µας το δικαίωµα να πιστέψουµε ότι τα ισχυρά
οικονοµικά συµφέροντα επέβαλαν τους όρους τους υποχρεώνο-
ντας τους κυβερνώντες να συνταχθούν στο σχέδιο αρπαγής και
εκποίησης των εµπράγµατων δικαιωµάτων που δεσµεύτηκαν από
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τους πολίτες για τη λήψη των δανείων τους. 
Θέλουµε να ρωτήσουµε τον αρµόδιο Υπουργό. Πουλήθηκαν

κόκκινα δάνεια εκατοντάδων δισεκατοµµυρίων ευρώ στο 1/5 της
συνολικής τους αξίας και αγοράστηκαν από ξένα funds. Όµως
το εγχείρηµα αυτό να ξεφορτωθούν οι τράπεζες τα προβληµα-
τικά δάνεια έχει σοβαρές παρενέργειες στην οικονοµική ζωή της
χώρας. Γιατί διεκδικώντας τα funds για την αποπληρωµή της ονο-
µαστικής αξίας των δανείων ή έστω µικρότερη αξία αλλά κατά
πολύ µεγαλύτερη σε σχέση µε το τίµηµα της αγοράς τους, θα
προκαλέσει σοβαρή απώλεια µεγάλων χρηµατικών ποσών από
την αγορά που θα φεύγουν στο εξωτερικό ως οφειλές, προµή-
θειες, δόσεις δανείων και υποθήκες. Έχει µετρηθεί από την Κυ-
βέρνηση τι επιπτώσεις θα έχει αυτή η αφαίµαξη στη ρευστότητα
της ελληνικής οικονοµίας; Δυστυχώς, χωρίς τύψεις και αναστο-
λές τα κόκκινα δάνεια που διογκώθηκαν εξαιτίας της δυσπραγίας
των δανειοληπτών αλλά µε ηθικούς αυτουργούς τις τράπεζες και
τις µνηµονιακές κυβερνήσεις ξεπουλήθηκαν ως προϊόν κερδο-
σκοπίας στα ξένα funds αδιαφορώντας για την απώλεια του κοι-
νωνικού αγαθού της στέγασης και της υγιούς επιχειρηµατικό-
τητας. 

Αγαπητοί, κύριοι της Κυβέρνησης, όλα αυτά τα χρόνια της
συσσώρευσης των κόκκινων δανείων µε την πολιτική που ασκή-
σατε µε περισσή επιµέλεια εξασφαλίσατε τα δικαιώµατα των
funds που αγόραζαν µισοτιµής κόκκινα αλλά και ενήµερα τραπε-
ζικά δάνεια ώστε να έχουν τη δυνατότητα όχι µόνο υψηλών κερ-
δών αλλά και απροκάλυπτα υπερκερδών. 

Εξασφαλίσατε τα δικαιώµατα των διαχειριστών πιστώσεων -να
τα λέµε ελληνικά- παρέχοντας άδειες λειτουργίας για να διαχει-
ρίζονται κόκκινα δάνεια αλλά και να αγοράζουν ενυπόθηκα ακί-
νητα από άλλους διαχειριστές, δηλαδή χρυσές δουλειές µε
υψηλά κέρδη. 

Εξασφαλίσατε τις πτωχευµένες τράπεζες ώστε να απαλλαγούν
από τον µεγάλο όγκο των κόκκινων δανείων καλύπτοντας τις τρα-
γικές τους ευθύνες για την κακοδιαχείριση των κεφαλαίων τους.
Εξασφαλίσατε µε το πρόγραµµα «ΗΡΑΚΛΗΣ» µέσω των κρατικών
εγγυήσεων ύψους 24 δισεκατοµµυρίων ευρώ τα κέρδη των οµο-
λογιούχων επενδυτών που αγοράζουν τίτλους δανείων στην δευ-
τερογενή αγορά. Έρχεστε σήµερα ασθµαίνοντας µε το παρόν
νοµοσχέδιο να δώσετε στον δύσµοιρο δανειολήπτη µετά από
εκατοντάδες διαµαρτυρίες µόνο το αναφαίρετο δικαίωµα του για
ενηµέρωση, εξυπηρέτηση και σεβασµό των δικαιωµάτων του, δη-
λαδή προσφέρετε το αυτονόητο που έχει να κάνει µε την αξιο-
πρέπεια κάθε ανθρώπου να γνωρίζει, ώστε να διαχειριστεί µε τον
καλύτερο τρόπο τα χρέη του. 

Να ξέρετε ότι είναι ανοιχτό το ενδεχόµενο παραίτησης των δα-
νειοληπτών από την προσπάθεια αποπληρωµής λόγω των σκλη-
ρών προϋποθέσεων που βάζουν τα ξένα funds και έτσι περιου-
σίες Ελλήνων που φτιάχτηκαν µε αίµα και δάκρυα, θα έλεγα, να
βρεθούν σε ξένα χέρια. Θα ήταν ενδιαφέρον, κύριε Υπουργέ, να
µας δώσετε στοιχεία και να ενηµερώσετε τη Βουλή ποιο είναι το
µέγεθος της ιδιωτικής περιουσίας που έχει περάσει στην κυριό-
τητα ξένων συµφερόντων. Ήδη µε τη θέσπιση του Υπερταµείου
άρχισε η εκποίηση της δηµόσιας περιουσίας που κατά βάση θα
περάσει σε θεσµικούς επενδυτές του εξωτερικού. Παράλληλα µε
το σχέδιο τιτλοποιήσεων των κόκκινων δανείων είτε και των άµε-
σων µεταβιβάσεων σε funds µεγάλο µέρος και της ιδιωτικής πε-
ριουσίας κινδυνεύει και αυτή να περάσει σε ξένα συµφέροντα.
Εµείς κάθε χρόνο θα σας ρωτάµε για τα στοιχεία αυτά γιατί
υπάρχει το ενδεχόµενο να βρεθείτε ενώπιον εφιαλτικού σενα-
ρίου, να αλλάξει το ιδιοκτησιακό καθεστώς µεγάλου µέρους δη-
µοσίων και ιδιωτικών περιουσιών από ελληνικά σε αλλοδαπά
χέρια, σενάριο που θα είστε οι σκηνοθέτες και αποκλειστικοί
υπαίτιοι. 

Η Νίκη πιστεύει ότι πριν φτάσουµε στην ψήφιση του εν λόγω
νοµοσχεδίου θα πρέπει η Κυβέρνηση να εγκύψει και να δει τις
πραγµατικές αιτίες που δηµιούργησαν τα κόκκινα δάνεια στα
χρόνια της οικονοµικής κρίσεως και να θεσµοθετήσει ένα ευέλι-
κτο πλαίσιο που θα επιτρέπει στις τράπεζες πριν από την τιτλο-
ποίηση και την πώληση των κόκκινων δανείων να διαπραγµα-
τευτούν µε τους δανειολήπτες νέους όρους αποπληρωµής, κου-
ρέµατος ή επαναγοράς των δανείων. Είναι αντικειµενικά άδικο ο

δανειολήπτης θα καλείται να αναγνωρίσει το σύνολο της οφειλής
του και εφόσον είναι κοινωνικά ευάλωτος, δηλαδή µε εισόδηµα
δηλωθέν έως 7.000 ευρώ, να τυγχάνει κουρέµατος έως και 60%
αλλά παράλληλα να κινδυνεύει από τη δυνατότητα των servicers
να καταφεύγουν στα δικαστήρια ώστε να αµφισβητήσουν τη συ-
νολική οικονοµική του κατάσταση, ότι δηλαδή δεν είναι σε οικο-
νοµική δυσπραγία, ότι δεν είναι ευάλωτος. Πιστεύουµε ότι ο
κύριος όγκος των κόκκινων δανείων θα έπρεπε να διακανονίζεται
εντός των τραπεζών µε ένα νέο νοµικό πλαίσιο, µε περισσότερες
ελευθερίες, στη ρύθµιση, το κούρεµα ακόµα και την οριστική δια-
γραφή τους.

Οι τιτλοποιήσεις και πωλήσεις κόκκινων δανείων δεν θα έπρεπε
να είναι ο κανόνας, αλλά η εξαίρεση, ένα µικρό µέρος τους να
αποτελεί επιλέξιµο για πώληση σε funds και σε εταιρείες διαχεί-
ρισης των πιστώσεων. 

Σήµερα έχουµε µια νοσηρή κατάσταση, όπου οι συστηµικές
τράπεζες πωλούν τα κόκκινα δάνεια δεκάδων δισεκατοµµυρίων
ευρώ, µέσω τιτλοποιήσεων στους διαχειριστές και τους αγορα-
στές πιστώσεων και, µάλιστα, µε την εγγύηση του ελληνικού δη-
µοσίου, τα λεγόµενα προγράµµατα «ΗΡΑΚΛΗΣ» -υποβιβάζουµε
και το όνοµα του µυθικού ήρωα. 

Διερωτόµαστε διαβάζοντας τις προβλέψεις του άρθρου 106,
πώς είναι δυνατόν να υπάρχει πρόγραµµα παροχής εγγυήσεων
σε τιτλοποιήσεις πιστωτικών ιδρυµάτων µε σκοπό τη µείωση των
µη εξυπηρετούµενων ανοιγµάτων τους µε την ονοµασία, όπως
προείπα, «ΗΡΑΚΛΗΣ». 

Στο πλαίσιο του ανταγωνισµού, τον οποίο επικαλείται η Κυβέρ-
νηση, και του φιλελεύθερου µοντέλου τόσο οι τράπεζες όσο και
τα funds, καθώς και οι επενδυτές, θα πρέπει να αναλάβουν το πι-
στωτικό ρίσκο που τους αναλογεί. Δεν είναι δυνατόν το ελληνικό
δηµόσιο να εξασφαλίζει µε την παροχή εγγυήσεων τα εισπρατ-
τόµενα κέρδη των ξένων θεσµικών επενδυτών και των funds. 

Μάλιστα, απροκάλυπτα το άρθρο 107 προβλέπει δύο δισεκα-
τοµµύρια ευρώ για παροχή εγγυήσεων. Αλήθεια, µε τα χρήµατα
αυτά θα µπορούσε το ελληνικό δηµόσιο να εξαγοράσει το 1/5
του συνόλου των κόκκινων δανείων, αφού υπάρχουν περιπτώσεις
εξαγοράς από τα funds των 5% έως 10% της αξίας τους. Τονίζω
ότι θα µπορούσε να εξαγοραστεί το 1/5 του συνόλου των κόκκι-
νων δανείων. Οι εταιρείες πιστώσεων, που διαχειρίζονται και αγο-
ράζουν από τις τράπεζες τα κόκκινα δάνεια σε χαµηλές τιµές,
έχουν το πλεονέκτηµα ότι αν δεν υπάρξει συµφωνία ρύθµισης µε
τους δανειολήπτες, µπορούν µε σχετική ευκολία να εκπλειστη-
ριάσουν τα ακίνητα που είναι ενυπόθηκα, ώστε να προκύψουν µε-
γαλύτερα κέρδη. 

Με λίγα λόγια, πιστεύουµε πως οι εταιρείες διαχείρισης και
αγοράς πιστώσεων έχουν µεγαλύτερο συµφέρον να εκπλειστη-
ριάσουν τα ακίνητα παρά να ρυθµίσουν τα δάνεια.

Αυτό το σηµείο θα πρέπει, κύριε Υπουργέ, να το δει πολύ προ-
σεκτικά η Κυβέρνηση, γιατί θα πρέπει να αποφευχθεί ο µαζικός
πλειστηριασµός ακινήτων από κερδοσκοπικές εταιρείες που επι-
διώκουν αποκλειστικά το κέρδος. Ζητάµε, λοιπόν, από την Κυ-
βέρνηση, από εσάς, έστω και την ύστατη στιγµή, µε το βλέµµα
χιλιάδων συµπολιτών µας στη σηµερινή συζήτηση εµπερίστατων
πολιτών, να δώσει µια ευκαιρία σε όλους αυτούς που θέλουν και
επιθυµούν να πληρώσουν τα χρέη τους. Εξάλλου, εντολοδόχος
µας είναι ο λαός και όχι τα ξένα κοράκια. 

Μην παρατείνετε το πρόγραµµα «ΗΡΑΚΛΗΣ» δίνοντας απλό-
χερα κέρδη σε ξένα συµφέροντα. Δώστε το δικαίωµα στον ευά-
λωτο δανειολήπτη, που θα επιλεγεί µε αυστηρά αλλά διευρυµένα
κριτήρια, να έχει το δικαίωµα αποπληρωµής του δανείου του στο
ύψος της προσφερόµενης αγοράς του από τα funds. Πρέπει,
εποµένως, να επισηµάνουµε τις αλλαγές που πρέπει να γίνουν
στο παρόν νοµοσχέδιο. 

Η Νίκη προτείνει, κλείνοντας, να τροποποιηθούν οι διατάξεις
και να συµπεριλάβουν τα εξής θέµατα:

Πρώτον, να γίνει η αναγκαία αναπροσαρµογή των εισοδηµατι-
κών κριτηρίων για το χαρακτηρισµό των ευάλωτων οφειλετών,
ώστε να µην αποκλείονται συµπολίτες µας που έχουν ανάγκη να
τύχουν των ευεργετηµάτων του νοµοσχεδίου. 

Δεύτερον, να συνδεθεί το ύψος του κουρέµατος των χρεών µε
την οικονοµική κατάσταση του ευάλωτου δανειολήπτη, ανεξάρ-
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τητα από την εµπορική αξία του ακινήτου. 
Τρίτον, να δοθεί η δυνατότητα αγοράς του δανείου από τον

δανειολήπτη στο ποσό της αξίας που αγοράστηκε από τους αγο-
ραστές ή τους διαχειριστές πιστώσεων. 

Τέταρτον, ο εξωδικαστικός µηχανισµός θα πρέπει να µπορεί
να υλοποιείται ακόµη και χωρίς τη συναίνεση των πιστωτών, εφό-
σον ο αλγόριθµος καταλήγει στη βιωσιµότητα του χρέους.

Τέλος, µεγάλη προσοχή και βοήθεια θα πρέπει να προσφερθεί
στους δανειολήπτες για την εφαρµογή εναλλακτικών πρακτικών
που αφορούν τη δανειοδότηση των δανειοληπτών από εξειδικευ-
µένα funds, ώστε να εξοφλούν το αρχικό δάνειο στους διαχειρι-
στές πιστώσεων µε σηµαντικό κούρεµα, ώστε να αποµένει για
εξόφληση το νέο χαµηλότερο δάνειο. Όµως, οι δανειολήπτες
είναι απροστάτευτοι όσον αφορά τα επιτόκια που θα ζητηθούν
από τα funds και θα υψηλότερα από τα τραπεζικά καθώς και τις
εµπράγµατες εξασφαλίσεις που θα πρέπει να δώσουν και ενδε-
χοµένως να περιλαµβάνουν και καινούργιες υποθήκες ακινήτων.

Είναι, δηλαδή, επικίνδυνο να ξεκινήσει ένας ανεξέλεγκτος δα-
νεισµός, χωρίς αξιόπιστη διαδικασία αξιολόγησης του δανει-
ολήπτη που θα καλείται να πληρώσει υψηλά επιτόκια. Οι πιστω-
τικές εταιρείες θα µπορούν να κηρύσσουν έκπτωτο τον δανει-
ολήπτη που δεν πληρώνει, για να µεταβιβάζουν τα δάνεια σε
funds που θα απαιτούν αποπληρωµή της συνολικής αξίας του δα-
νείου. Μπορεί να δηµιουργηθεί, έτσι, ένα νέο κύµα πλειστηρια-
σµών διώξεων, καθώς και υποδαύλιση ακραίων κοινωνικών
φαινοµένων, τα οποία έζησε η πατρίδα µας τα προηγούµενα χρό-
νια µε πτωχεύσεις, δυστυχώς αυτοκτονίες, φτωχοποίηση των νοι-
κοκυριών, µετανάστευση Ελλήνων στην πιο παραγωγική ηλικία
τους. 

Ανάλογα προβλήµατα µπορούν να προκύψουν και στα επαγ-
γελµατικά δάνεια, αφού από τις επτακόσιες χιλιάδες µικροµε-
σαίες επιχειρήσεις µόνον οι σαράντα πέντε χιλιάδες πληρούν τα
τραπεζικά κριτήρια χορηγήσεων των συστηµικών τραπεζών,
οπότε µεγάλος αριθµός µικροµεσαίων επιχειρήσεων θα απευθυν-
θούν για δανεισµό σε εταιρείες πιστώσεων. Έτσι µπορεί εύκολα
να βρεθούν πολλές επιχειρήσεις δέσµιες υποχρεώσεων και τα
ξένα funds, χωρίς κανέναν ενδοιασµό, να στραφούν σε άµεσες
κατασχέσεις αποθεµάτων, µηχανηµάτων εξοπλισµού και λοιπών
κινητών και ακίνητων περιουσιακών τους στοιχείων, δηµιουργώ-
ντας τεράστια προβλήµατα στην παραγωγική δραστηριότητα της
χώρας. 

Δυστυχώς, παρατηρούµε ότι δεν υπάρχει καµµία απολύτως
κοινωνική ευαισθησία στην Κυβέρνηση. Λειτουργεί ως εντολοδό-
χος ολοκλήρωσης του έργου αποποµπής των κόκκινων δανείων,
χωρίς να ανταποκρίνεται σε γόνιµες και δηµιουργικές προτάσεις.
Συγκεκριµένα, κατά τη διάρκεια της διαβούλευσης του εν λόγω
νοµοσχεδίου τοποθετήθηκαν πολίτες και φορείς µε ογδόντα έξι
σχόλια, πολλά από αυτά είναι ουσιώδη, µε αναφορά στις αµετά-
κλητες δικαστικές αποφάσεις, οι οποίες ανέκοψαν τις τράπεζες
από την είσπραξη πανωτοκίων, προµηθειών και διενέργεια κυ-
ρίως πλειστηριασµών. Επιπλέον, περισσότεροι από διακόσιες χι-
λιάδες δανειολήπτες είναι εγκλωβισµένοι στα δάνεια µε ελβετικό
φράγκο. Υπήρξαν στα σχόλια προτάσεις άρθρων ώστε να διορ-
θωθεί η αδικία και να εκλείψει ή να θεραπευθεί µε µεγάλη επιβά-
ρυνση, που προήλθε κυρίως από τις συναλλαγµατικές -ως γνω-
στόν- ισοτιµίες. Δεν είδαµε, όµως, καµµία προσπάθεια υιοθέτη-
σης µέτρων που να αποδεικνύουν το κοινωνικό πρόσωπο που
θέλει να ενστερνίζεται η Κυβέρνηση. 

Τέλος, θέλουµε να στηλιτεύσουµε και πάλι τη συνήθη πρακτική
να προστίθενται στο νοµοσχέδιο διατάξεις, όπως η παράταση
του προγράµµατος «ΗΡΑΚΛΗΣ», χωρίς αυτές να έχουν αναρτηθεί
εξαρχής στη διαβούλευση. Φοβήθηκε η Κυβέρνηση, άραγε, τις
αντιδράσεις και τα σχόλια των φορέων και των πολιτών; Γιατί δεν
τηρήθηκαν τα χρονοδιαγράµµατα που απαιτούνται ώστε ένα
τόσο σηµαντικό νοµοσχέδιο, µε µεγάλο αποτύπωµα συνεπειών
στην κοινωνία µας, να έχει τον προβλεπόµενο κατάλληλο χρόνο
να το επεξεργαστεί µε λεπτοµέρεια κάθε Κοινοβουλευτική
Οµάδα; Το θεωρούµε βέβαια απαράδεκτο και το απορρίπτουµε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είµαστε τσακισµένοι, µαραµένοι,
χαµένοι µέσα στον κυκεώνα της σύγχρονης ζωής, «µπεζερισµένοι
από την πολλήν ακαταστασίαν» που θα έλεγε και ο Μακρυγιάν-

νης. Κανείς δεν περιµένει κάτι καλό από την Ελλάδα. Καµµία ελ-
πίδα δεν χαράζει πουθενά. «Ο λαός µας είναι δυσκολοκυβέρνη-
τος», όπως έλεγε ο Κίσινγκερ, αλλά είναι φιλότιµος και το
φιλότιµο, ως γνωστόν, αφυπνίζεται όταν ο λαός δει την ειλικρί-
νεια απέναντι του και κυρίως όταν δει να δίδεται από τους πολι-
τικούς το παράδειγµα. 

Δεν ζητάει πολλά πράγµατα ο λαός µας. Ένα καλό σχολείο για
τα παιδιά του, να διδάσκονται τα παιδιά τα γερά ελληνικά γράµ-
µατα. Ένα σπίτι, που είναι ένα αρχοντικό του το σπίτι. Έτσι το
ονοµάζει ο λαός µας. Το σπίτι του το ονοµάζει «αρχοντικό» του.
Ο άνδρας, ο πατέρας, είναι ο οικοδεσπότης και η µάνα, η γυ-
ναίκα, η οικοδέσποινα. Η ωραία γλώσσα µας ξέρει τι λέει. Και ένα
νοσοκοµείο, όχι κολαστήριο αλλά θεραπευτήριο. Και κυρίως ο
λαός θέλει να µην τον περιφρονούν. Δεν θέλει πολιτικούς που το
αγαπηµένο τους ανάγνωσµα είναι µόνο το βιβλιάριο καταθέσεων.
Θέλει πολιτικούς διακόνους, να στέκονται δίπλα του, πολιτικούς
οι οποίοι θα τον κυβερνούν µε ταπείνωση και όχι ταπεινώνοντάς
τον.

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νίκης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού
προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥ-
ΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτη-
ρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής,
είκοσι οκτώ µαθητές και µαθήτριες και τρεις εκπαιδευτικοί συνο-
δοί τους από το 16ο Γυµνάσιο Αθήνας.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Πριν δώσω τον λόγο στον Πρόεδρο των Σπαρτιατών, τον κ. Στί-
γκα, θα παρέµβει για λίγο ο Υπουργός Υγείας, ο κ. Χρυσοχοΐδης,
να τοποθετηθεί επί τροπολογίας.

ΜΙΧΑΗΛ ΧΡΥΣΟΧΟΪΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Ευχαριστώ, κυ-
ρία Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχουµε καταθέσει µια τροπολο-
γία που αφορά τη δραστική ουσία ηπαρίνη. Είναι µια ουσία που
χρησιµοποιείται µόνον εντός των νοσοκοµείων, κυρίως για καρ-
διολογικά περιστατικά, χειρουργεία, αλλά και στις διαδικασίες αι-
µοκάθαρσης. Τα τελευταία χρόνια υπάρχει µια παγκόσµια κρίση
στην αγορά των ηπαρινών, λόγω της ισχυρής επιδηµίας που προ-
κλήθηκε από την εξάπλωση της αφρικανικής πανώλης των χοί-
ρων. Ως αποτέλεσµα είναι η έλλειψη παγκοσµίως πρώτης ύλης
για την παραγωγή των ηπαρινών, η οποία είναι ο εντερικός βλεν-
νογόνος χοίρων.

Σύµφωνα µε τον Εθνικό Οργανισµό Φαρµάκων. τον ΕΟΦ, η
ηπαρίνη είναι µοναδικό και αναντικατάστατο φάρµακο -πλάσµα
αίµατος-, µε αποτέλεσµα τα νοσοκοµεία να µην µπορούν να λει-
τουργήσουν χωρίς ηπαρίνη. Η έλλειψη ηπαρίνης θέτει σε κίνδυνο
τη δηµόσια υγεία και µπορεί να επιφέρει τον θάνατο σε ασθενείς.
Στην Ελλάδα αυτή τη στιγµή κυκλοφορεί και αποζηµιώνεται ένα
µόνο προϊόν µε τη δραστική ουσία ηπαρίνη που λέγεται κλασική
heparin.

Κατά τα έτη 2021 και 2022 κατατέθηκε ακριβώς η ίδια νοµοθε-
τική ρύθµιση λόγω των συνθηκών που περιέγραψα προηγουµέ-
νως και προβλέφθηκε η εξαίρεση του προϊόντος από το clawback
µέσω της θέσπισης κλειστών προϋπολογισµών και έτσι εξασφα-
λίστηκε η επάρκεια στην αγορά. Σήµερα η τιµή του προϊόντος
της ηπαρίνης αυξήθηκε στο δελτίο τιµών φαρµάκων σε 40,13
ευρώ -η τιµή παραγωγού, του ex-factory- από 30 ευρώ που ήταν
µέχρι τώρα -τιµή παραγωγού-, προκειµένου να υπάρξει επάρκεια
του προϊόντος στην ελληνική αγορά. Τονίζεται ότι η τιµή αυτή
είναι η χαµηλότερη τιµή στην Ευρώπη, η χαµηλότερη τιµή της
Ευρωζώνης σύµφωνα µε τον νόµο. Το κόστος για το ελληνικό δη-
µόσιο στη νέα τιµή θα ανέρχεται σε 31,58 ευρώ µετά την αφαί-
ρεση του rebate, δηλαδή από τα 40 ευρώ στα 31 ευρώ.

Η ετήσια κατανάλωση του προϊόντος στον ΕΟΠΥΥ υπολογίζε-
ται περίπου σε τέσσερις χιλιάδες πεντακόσια τεµάχια ανά έτος,
το 2021 - 2022 ήταν πιο µεγάλη η κατανάλωση λόγω του COVID,
ενώ στα δηµόσια νοσοκοµεία περίπου εξήντα χιλιάδες τεµάχια,
γιατί είναι νοσοκοµειακό κατά βάση προϊόν και δύο χιλιάδες τε-
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µάχια στο Νοσοκοµείο «Παπαγεωργίου». Τονίζεται ότι σε περί-
πτωση διακοπής κυκλοφορίας του προϊόντος, ο ΕΟΦ -σύµφωνα
µε τη νοµοθεσία- θα αναγκαστεί να το φέρει µέσω του ΙΦΕΤ. Η
τιµή είναι σηµαντικά πιο ψηλή, δηλαδή από 31,58 ευρώ που κο-
στίζει σήµερα στο ελληνικό δηµόσιο, θα κοστίζει 37,58 ευρώ, δη-
λαδή 6 ευρώ περίπου παραπάνω ανά συσκευασία.

Η ετήσια δαπάνη ανέρχεται περίπου από 1.700.000 ευρώ έως
2 εκατοµµύρια ευρώ ετησίως και εν όψει των ανωτέρω µε την
προτεινόµενη διάταξη θεσπίζεται κλειστός προϋπολογισµός για
τα έτη 2023, 2024, 2025, προκειµένου το προϊόν να προστατευθεί
από το µέτρο του clawback -όχι το rebate- και να εξασφαλιστεί η
επάρκεια. Ο υπολογισµός του κλειστού προϋπολογισµού για τα
έτη αυτά έχει γίνει λαµβάνοντας υπ’ όψιν αυστηρά την κατανά-
λωση που προκύπτει από τις ανάγκες των Ελλήνων ασθενών,
όπως καταγράφονται από τους αρµόδιους φορείς, τον ΕΟΠΥΥ
δηλαδή και τα νοσοκοµεία, όπως επίσης και τη σηµερινή τιµή του
προϊόντος, η οποία –επαναλαµβάνω- είναι η χαµηλότερη τιµή της
Ευρωζώνης.

Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Τον λόγο έχει ο Πρό-

εδρος των Σπαρτιατών, ο κ. Βασίλειος Στίγκας, στη συνέχεια θα
ακολουθήσει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ -
Προοδευτική Συµµαχία, ο κ. Νίκος Παππάς και ο κ. Κατρίνης, Κοι-
νοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλλαγής.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΣΤΙΓΚΑΣ (Πρόεδρος των Σπαρτιατών): Κυρία
Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, παρ’ όλο που στο ευρύ
κοινό φάνηκε απρόσµενη και απρόβλεπτη η απάντηση που έλαβε
ο κ. Μητσοτάκης για την ακύρωση της συνάντησής του µε τον
βρετανό οµόλογό του, για όλους εµάς -ακόµη και για τον ίδιο-
ήταν προβλέψιµη και αναµενόµενη. Ήδη από τα κατευθυνόµενα
µέσα µαζικής ενηµέρωσης υπήρξε αναγγελία µε πολλές τυµπα-
νοκρουσίες για τη συνάντηση του Κυριάκου Μητσοτάκη τόσο µε
τον Βρετανό Πρωθυπουργό Σούνακ, όσο και µε τον ηγέτη των
Εργατικών Στάρµερ, ο οποίος πάντως είχε δηλώσει ανοιχτός
στην επιστροφή των γλυπτών που παρανόµως αφαίρεσε ο λόρ-
δος Έλγιν από τον Παρθενώνα την εποχή της τουρκοκρατίας.

Ο κ. Μητσοτάκης µάλιστα παρ’ όλο που έδωσε ένα εύστοχο
επιχείρηµα για να πείσει ότι πρέπει τα γλυπτά να επιστραφούν
στην Ελλάδα, παροµοιάζοντας τα µε τον πίνακα του Λεονάρντο
ντα Βίντσι, δέχθηκε ο ίδιος αλλά και η χώρα µας µια διπλωµατική
ήττα, διότι η ελληνική Κυβέρνηση αποδείχθηκε ακατάλληλα προ-
ετοιµασµένη και έτσι το ταξίδι στο Λονδίνο έκλεισε µε δραµατικό
τρόπο για την ελληνική αποστολή. Καλώς βεβαίως -να το πούµε
και αυτό- είπε τα όσα είπε για τα γλυπτά του Παρθενώνα, όπως
καλό θα ήταν -και θα το επιβραβεύαµε- αν τα έλεγε οποιοσδή-
ποτε Πρωθυπουργός της χώρας µας.

Εδώ, όµως, θα πρέπει να εξετάσουµε τις µεγάλες ευθύνες του
διπλωµατικού επιτελείου του Πρωθυπουργού που δεν τον ειδο-
ποίησε εγκαίρως για τις διαθέσεις του Σούνακ. Διότι σύµφωνα µε
πληροφορίες, διάφορες βρετανικές εφηµερίδες είχαν διαρρεύσει
από ηµέρες ότι οι διαθέσεις του Σούνακ ήταν να µη συζητήσει
καθόλου το θέµα των γλυπτών του Παρθενώνα. Φαίνεται ότι το
επιτελείο του κ. Μητσοτάκη δεν προέβλεψε τις προθέσεις του
Βρετανού Πρωθυπουργού, όπως διαπιστώθηκαν από τις φιλοκυ-
βερνητικές εφηµερίδες. Πέρα από αυτό, όµως, έπραξαν ατόπηµα
όσοι κανόνισαν στον Πρωθυπουργό να δει τον αρχηγό της Αξιω-
µατικής Αντιπολίτευσης και αρχηγό των Εργατικών Κιρ Στάρµερ,
ο οποίος δεν έδειξε αρνητικός στο θέµα των γλυπτών, αλλά τό-
νισε µόνο µε τη µορφή του δανεισµού. Τι πάει να πει «µορφή δα-
νεισµού»; Δικά τους είναι και µας τα δανείζουν για να τα δούµε
και να τα εκθέσουµε στο κοινό; Όχι. Τα γλυπτά του Παρθενώνα
είναι από κάθε άποψη εθνική υπόθεση που θα πρέπει να λειτουρ-
γήσει µε συντονισµένες κινήσεις. Είναι θέµα εθνικής τιµής όλων
των Ελλήνων τα γλυπτά να επιστρέψουν στην πατρίδα τους. Η
γενέτειρα τους είναι η Ελλάδα και τίποτε άλλο.

Η βασική αιτία, όµως, για την ακύρωση της συνάντησης δεν
ήταν για το θέµα των γλυπτών, ήταν η αφορµή. Η αιτία βρίσκεται
µάλλον στις αλλεπάλληλες προσπάθειες του Τούρκου Πρωθυ-
πουργού Ερντογάν, που παρ’ όλες τις προσπάθειές του να συ-
ναντήσει για το θέµα των Eurofighter τον Γερµανό Καγκελάριο
Όλαφ Σόλτς, έφαγε πόρτα και στράφηκε βεβαίως στη Βρετανία,

όπου και στο παρελθόν είχε λάβει βοήθεια και µάλιστα σε θέµατα
της Ελλάδας, αλλά και της Κύπρου. Αν µη τι άλλο ο Βρετανός
Πρωθυπουργός βρήκε ένα πολύ καλό άλλοθι για να αµαυρώσει
τη συνάντηση, να µειώσει τη χώρα µας σε διπλωµατικό επίπεδο
και να αποδείξει στον Έλληνα Πρωθυπουργό ότι συνεχίζουν να
µην είναι σύµµαχοι δικοί µας και ότι απροκάλυπτα είναι κοντά
στις θέσεις των Τούρκων και του Ερντογάν.

Μη λησµονούµε ότι τα τουρκικά F-4 οδεύουν προς απόσυρση,
την Ελλάδα να αποκτά Ραφάλ, την Τουρκία να έχει τεθεί εκτός
του προγράµµατος συµπαραγωγής των F-35, η Aµερική να αρ-
νείται να αγοράσουν τα F-16 και η πλευρά του Ερντογάν και η
ηγεσία της Τουρκίας να µην έχει πια λόγους να ανησυχεί και να
ρίχνει, όµως, τα δίχτυα της, τη διπλωµατία και να πιέσει τη Βρε-
τανία που µπορεί να επηρεάσει -όπως γνωρίζετε- πολλές κατα-
στάσεις και η Τουρκία στο τέλος να έχει ένα πολύπλευρο όφελος
για την ίδια.

Άλλωστε η Γερµανία είναι µια από τις χώρες συµπαραγωγής
των συγκεκριµένων µαχητικών αεροσκαφών και µαζί µε την Ισπα-
νία και τη Βρετανία µπορεί να δώσει το πράσινο φως ώστε να
ανοίξει ο δρόµος για την πώλησή τους στη γειτονική χώρα. Αυτό
µπορεί να στηριχθεί στις δηλώσεις του Τούρκου Υπουργού Άµυ-
νας, Γιασάρ Γκιουλέρ, που πριν από λίγες ηµέρες είπε: 

«Το Ηνωµένο Βασίλειο και η Ισπανία καταβάλλουν προσπά-
θειες µε στόχο να πείσουν την Γερµανία να συναινέσει στην πώ-
ληση Eurofighter Typhoon για να µπουν στην Τουρκία». Και έτσι,
µέσα σε όλο αυτό το διπλωµατικό παρασκήνιο έρχονται και υπο-
χωρητικές δηλώσεις του Βουλευτή Σερρών της Νέας Δηµοκρα-
τίας Τάσο Χατζηβασιλείου, που αναφέρει για τις ελληνοτουρκικές
σχέσεις ότι «στόχος είναι να βρεθεί ένας κοινός βηµατισµός για
να οικοδοµηθεί αυτό που λείπει από τις διµερείς µας σχέσεις, η
εµπιστοσύνη». Τι εµπιστοσύνη µπορεί να έχει κάποιος µε την
Τουρκία; Η Τουρκία όλοι γνωρίζουµε ότι έχει παρελθόν, έχει ποι-
νικό µητρώο, έχει διαπράξει γενοκτονίες. Γιατί τα ξεχνάµε αυτά;
Μήπως θέλουµε «Ρεπούσηδες» εδώ; Μήπως θέλουµε «Φίληδες»;
Τι θέλουµε εδώ πέρα; Γιατί δεν τα λένε αυτά τα πράγµατα; Με
ποιο δικαίωµα συνοµιλούµε αυτή τη στιγµή µε τη Τουρκία; Δεν
γνωρίζουν ότι σε καθηµερινή βάση γίνονται παραβιάσεις στο Αι-
γαίο, στον εναέριο βεβαίως και στο θαλάσσιο χώρο; Δεν ξέρουµε
ότι η Τουρκία µιλάει για γαλάζια πατρίδα και µεγάλα όνειρα, οθω-
µανικά όνειρα; Όταν απειλούν µε casus belli τη χώρα µας και θέ-
λουν την καταστροφή της; Όταν γεµίζουν τη χώρα µας µε
λαθροµετανάστες, όταν παραβιάζουν κατ’ εξακολούθηση τα αν-
θρώπινα δικαιώµατα, όταν κατέχουν παράνοµα ένα µεγάλο
µέρος της Κύπρου, όταν ζητούν συνεκµετάλλευση του Αιγαίου
για να γίνει ο διαµοιρασµός του ελληνικού πλούτου; Και πολλά
άλλα που αν αρχίσουµε, θα πρέπει να φάµε αρκετές ώρες εδώ
από τις διεκδικήσεις της Τουρκίας. Δεν είδαµε, όµως, το επιτε-
λείο του κύριου Πρωθυπουργού ούτε καν τον ίδιο να µιλούν για
τον οικουµενικό ναό της Ορθοδοξίας µας, την Αγιά Σοφιά που
θρασύτατα ο Ερντογάν τη µετέτρεψε σε τζαµί και παράλληλα δεν
ασχολείται ούτε µε τη συντήρηση. Πρόσφατα δεν είδαµε δηµο-
σιεύµατα ότι πέφτουν οι σοβάδες; Δεν γνωρίζουµε ότι βρωµάει
µέσα αυτός ο ναός; Ο ναός της Ορθοδοξίας µας; Ούτε το έθεσε
ο κύριος Πρωθυπουργός ως προτεραιότητα στις εποικοδοµητι-
κές συζητήσεις του στο παρελθόν µε τον Τούρκο Πρόεδρο, αλλά
πιστεύω επειδή έρχεται τώρα εδώ στην Ελλάδα, θα σκύψει το κε-
φάλι και δεν θα πει τίποτα και δεν θα θέσει βεβαίως σε αυτό το
υποτακτικό κλίµα και κανένα θέµα, αλλά προσπαθούν να περά-
σουν έτσι ως αµοιβαία εµπιστοσύνη, ως καλό κλίµα και ένα κλίµα
συνεργασίας.

Εµείς οι Σπαρτιάτες το λέµε για µια φορά ακόµα, ότι δεν πι-
στεύουµε στην ελληνοτουρκική φιλία. Είναι λαός που είναι αντί-
θετος στα συµφέροντα της Ελλάδος, είναι εχθρικός λαός, είναι
ένας λαός που δεν σέβεται το δίκαιο, δεν σέβεται τα ανθρώπινα
δικαιώµατα, δεν σέβεται τίποτα. Διαχρονικά, αλλά και τώρα τε-
λευταία, όλοι οι πολιτικοί, από όλα τα κόµµατα, προσπαθούν να
µας πείσουν ότι υπάρχει αυτή η ελληνοτουρκική φιλία. Πριν από
κάνα δυο µήνες περίπου, πήγε ο Αρχηγός του ΠΑΣΟΚ ο κ. Αν-
δρουλάκης στη Χίο, στο µαρτυρικό νησί της Χίου, εκεί όπου σφα-
γιάστηκαν από τους δολοφόνους Τούρκους σαράντα χιλιάδες
Έλληνες και οι υπόλοιποι πουλήθηκαν στα σκλαβοπάζαρα της
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Ανατολής. Και πήγε ο κ. Ανδρουλάκης εκεί θρασύτητα και είπε
ότι θέλουµε λαθροµετανάστες ή µάλλον µετανάστες, για να τους
νοµιµοποιήσουµε, να τους έχουν εδώ στο κεφάλι µας και να τους
έχουµε νόµιµα. Αυτό θέλουν όλα τα κόµµατα. Και βεβαίως αυτό
έρχεται και σε συνάρτηση µε αυτό που είπε ο κύριος Πρωθυ-
πουργός ότι θέλει να δει µια πολυπολιτισµική Ελλάδα. Αυτό είναι
το όνειρό του. Δηλαδή, δεν έχουµε άλλα προβλήµατα, αλλά την
Ελλάδα πρέπει να τη δούµε έτσι. Γιατί πρέπει να δεχτούµε τον
κατιµά της Αφρικής και της Ασίας που δεν έχουν καµµία δεξιό-
τητα; Είπε ο κ. Καρύδης «έχουν ταλέντα». Ποια είναι τα ταλέντα
αυτά; Να µας πει, να τα µάθουµε. Αµόρφωτοι, αγράµµατοι και
έχουν και ισλαµικό φανατισµό. Εµείς θα την πληρώσουµε; Πηγαί-
νετε στις χώρες της Ευρώπης να δείτε τι γίνεται. Ούτε αγέλες
κυκλοφορούν ούτε µαγαζιά έχουν ούτε τίποτα. Περιορισµένοι. 

Και µια που είπα για µαγαζιά ας ακούει ο κύριος Υπουργός που
κάθεται και χαζεύει αλλού ότι ναι µεν, κύριε Υπουργέ, θανατώ-
νετε εδώ…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κύριε Στίγκα, σας πα-
ρακαλώ. Προσέξτε τον λόγο σας.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΣΤΙΓΚΑΣ (Πρόεδρος των Σπαρτιατών): Εντάξει,
το αναιρώ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Ανακαλέστε, παρα-
καλώ.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΣΤΙΓΚΑΣ (Πρόεδρος των Σπαρτιατών): Το αναι-
ρώ. 

Κύριε Υπουργέ, εγώ προσωπικά σας θεωρώ τον θάνατο του
εµποράκου, τον θάνατο του µικροµεσαίου επιχειρηµατία. Θα τα
πούµε βέβαια, και στην κατάθεση του προϋπολογισµού. Μια που
είπα για τους αλλοδαπούς, γιατί δεν κάνετε ελέγχους κάτω, στην
Αθήνα, στο κέντρο της Αθήνας που έχει γίνει Καµπούλ; Πηγαίνετε
να κάνετε ελέγχους εκεί. Ούτε µε τιµολόγια αγοράς αγοράζουν
ούτε µε τιµολόγια πουλάνε, τίποτα δεν κάνουν. Ούτε ταµειακές
µηχανές έχουν ούτε POS έχουν, τίποτα δεν έχουν. Εµείς θα την
πληρώσουµε; Εµείς οι Έλληνες θα την πληρώσουµε; Δεν το κα-
ταλαβαίνω αυτό το πράγµα. Και ειλικρινά, κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, δεν έχω καµµία διάθεση ρατσισµού. Πρέπει να προ-
στατευτούµε, όµως. 

Το κυπριακό πρόβληµα είναι πρόβληµα Διεθνούς Δικαίου που
το προκαλεί η παράνοµη στρατιωτική κατοχή του βορείου τµή-
µατος της Κυπριακής Δηµοκρατίας από την Τουρκία, η οποία ως
γνωστόν έχει καταδικαστεί µε το ψήφισµα 1974/360 του Συµβου-
λίου Ασφαλείας του ΟΗΕ. Τι έχετε πράξει ως Κυβέρνηση για τη
βίαιη αλλοίωση της πληθυσµιακής σύνθεσης και της πολιτισµικής
ταυτότητας της κατεχόµενης περιοχής της Κύπρου µας; Πότε θα
φέρετε στην επιφάνεια αυτό το ουσιώδες πρόβληµα τόσο σε πα-
γκόσµια κλίµακα όσο και στις διµερείς συναντήσεις σας, που κά-
νετε πολλές µε τον Τούρκο Πρόεδρο; Αν δεν λυθούν όλα αυτά
τα προβλήµατα τότε για ποια εµπιστοσύνη µιλάµε µε την Τουρ-
κία; Πώς µπορεί να υπάρξει διάλογος; Πρώτα από όλα -το έχουµε
ξαναπεί και θα το πούµε-, για να κάνουµε τον οποιονδήποτε διά-
λογο, επέκταση των χωρικών µας υδάτων στα δώδεκα ναυτικά
µίλια, χάραξη ΑΟΖ, ένωση µε την κυπριακή ΑΟΖ και βεβαίως, κατ’
επέκταση µε την αιγυπτιακή, που αυτόµατα όλο αυτό καταργεί
το τουρκολυβικό µνηµόνιο. 

Τι να πούµε βέβαια για την αρνητική στάση που κρατήσατε στη
διαµάχη της Αρµενίας µε το Αζερµπαϊτζάν και των πολύπαθων
Αρµενίων µε όλα αυτά που έζησαν από τους Τούρκους και τους
συµµάχους τους. Όλοι γνωρίζουµε τη µακραίωνη ιστορία των Αρ-
µενίων αυτού του πρώτου χριστιανικού έθνους της Ανατολής και
κυρίως των διώξεων που κορύφωσή τους υπήρξε η γενοκτονία
στην οποία υπέστη από τους Οθωµανούς στις αρχές του 20ου

αιώνα. Η γενοκτονία που λέγαµε. Μην ξεχνάτε και το γεγονός ότι
όλα αυτά τα δεινά, την απώλεια ιστορικών της εδαφών, τη δρα-
µατική πληθυσµιακή της µείωση και τη διασπορά τους στις πέντε
ηπείρους. Άλλωστε, οι ψυχικοί δεσµοί µεταξύ Ελλήνων και Αρµε-
νίων είναι γνωστοί εδώ και χρόνια, πάρα πολλές δεκαετίες, και
αισθανόµαστε θυµό όταν στο Αρτσάχ, κατά άλλους Ναγκόρνο -
Καραµπάχ -που είναι κοµµάτι της ιστορικής Αρµενίας, αφού οι
αρµενικοί πληθυσµοί κατοικούσαν στην περιοχή από παλιά- ανα-
γκάζονται τώρα να ξεριζωθούν από τις πατρογονικές τους εστίες. 

Όλο αυτό βεβαίως, θυµίζει Κύπρο. Αλλά και πάλι εκεί βρί-

σκουµε τους Τούρκους που αντί να µεσολαβήσουν για την απο-
κατάσταση της ειρήνης, είδαµε να εξοπλίζουν τους Αζέρους και
η ελληνική Κυβέρνηση έµεινε απαθής για µια φορά ακόµα και
αντί να ξεκινήσει τις διπλωµατικές διαβουλεύσεις, παρέµεινε
πιστή σε διαβήµατα και έγγραφα διαµαρτυρίας και στήριξης. 

Βεβαίως, η αφωνία της ελληνικής Κυβέρνησης έχει να κάνει
και µε το θέµα του Φρέντι Μπελέρη. Βλέπουµε εδώ και µήνες ότι
η διαφωνία της Κυβέρνησης, η ατολµία έχει κάνει τον ναρκέ-
µπορο των Βαλκανίων ή της Ευρώπης αν θέλετε, τον Έντι Ράµα
-έτσι ακριβώς είναι όπως σας το λέω- να βγάζει και γλώσσα. Ως
Ελλάς έχουµε πλήρη αφωνία και δεν µπορούµε να κάνουµε τί-
ποτα πάνω σε αυτό το θέµα, παρά να λέµε ότι δεν θα έχει καλή
προοπτική η Αλβανία στην Ευρώπη. 

Θέλω επίσης, να τονίσω ένα άλλο θέµα, που είναι αρκετά ενο-
χλητικό. Προηγουµένως ακούσαµε τον κ. Βελόπουλου να κατη-
γορεί τη Νέα Δηµοκρατία ότι έχει δύο χιλιάδες υπαλλήλους και
πολλοί από αυτούς εργάζονται ως τρολ και βεβαίως βρίζουν πο-
λιτικούς αντιπάλους. 

Αυτό που γίνεται µε τους Σπαρτιάτες και την Ελληνική Λύση,
είναι το ίδιο πράγµα για το οποίο κατηγορεί ο κ. Βελοπούλας τη
Νέα Δηµοκρατία. Έχουν ανοίξει τα καπάκια των υπονόµων και
συνεχώς δεχόµαστε αήθεις επιθέσεις. Όµως, δεν είµαστε διατε-
θειµένοι να µην απαντήσουµε, παρ’ ότι το επίπεδό µας δεν είναι
αυτό και νοµίζω ότι το έχουµε δείξει µέσα στο Κοινοβούλιο.
Όµως, στις επιθέσεις, όπως είπα, πρέπει να απαντήσουµε. 

Ο κύριος αυτός, ο οποίος είναι υπάλληλος του κ. Βελόπουλου,
είναι καταδικασµένος και έχει συλληφθεί για εκβιασµό. Τον έχουν
πιάσει στα χέρια µε χαρτονοµίσµατα. Είναι καταδικασµένος. Είναι
ποινικός. Αυτό τον άνθρωπο τον έχει ο κ. Βελόπουλος στο κανάλι
του και µας βρίζει διαρκώς µε τους πιο χυδαίους χαρακτηρι-
σµούς. Και εγώ ερωτώ την Κυβέρνηση: Πώς γίνεται ένας πολιτι-
κός Αρχηγός, ο οποίος του έχει παραχωρήσει το κράτος µια
συχνότητα, να συµπεριφέρεται κατ’ αυτόν τον τρόπο; Είναι δυ-
νατόν να έχει τον υπάλληλό του και να καθυβρίζει πολιτικούς
αντιπάλους; Εγώ τουλάχιστον δεν θα το επέτρεπα σε κανέναν.
Πώς γίνεται αυτό το πράγµα; Και µε χυδαίους χαρακτηρισµούς
και το κυριότερο µε ψέµατα.

Ένα από αυτά τα ψέµατα, ενδεικτικά σας λέω, που είναι και το
πιο κόσµιο, είναι το εξής. Είχε πει ότι ο Στίγκας πήγε στο Μαξί-
µου, πήρε την εντολή και πήγε και βρήκε τον Πατούλη για να τον
στηρίξει, λέει, στις εκλογές και µετά από µια βδοµάδα ο Πατού-
λης τελείωσε. Ή είπαν ότι εγώ πήρα ένα εκατοµµύριο από την οι-
κογένεια Μητσοτάκη; Αυτοί εδώ τα λένε και ο Αρχηγός τους δεν
ντρέπεται. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Εσείς τι κάνατε γι’ αυτό;
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΣΤΙΓΚΑΣ (Πρόεδρος των Σπαρτιατών): Θέλουµε

να διαµαρτυρηθούµε στο ΕΣΡ και πού αλλού; Να τρέχουµε στα
δικαστήρια µε τους ποινικούς; Τι άλλο να κάνουµε;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Δεν κάνουµε διάλογο.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Καταθέσατε κάτι στη Βουλή;
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΣΤΙΓΚΑΣ (Πρόεδρος των Σπαρτιατών): Βεβαίως,

έχω καταθέσει στον Πρόεδρο της Βουλής.
Είναι ανεπίτρεπτο! Ό,τι έχουµε να πούµε όλοι µας, θα πρέπει

να το λέµε εδώ από αυτό το Βήµα και µε ένα τρόπο που αρµόζει
στο Κοινοβούλιο. Και να κατηγορεί ο ίδιος τη Νέα Δηµοκρατία
ότι έχει τρολ; Μπορεί να κατηγορήσει τον ΣΥΡΙΖΑ, το ΠΑΣΟΚ ή
τον οποιονδήποτε άλλο και είναι στο απυρόβλητο; Δεν το κατα-
λαβαίνω αυτό το πράγµα. 

Το είχαµε πει από την αρχή παρά τις κατηγορίες, τις ύβρεις,
την επιφυλακτικότητα που ενδεχοµένως να είχατε όλοι έναντι
ηµών, ότι θα δώσουµε ένα ήθος εδώ στο Κοινοβούλιο, ό,τι µπο-
ρούµε να κάνουµε ως άνθρωποι, δεν είµαστε θεοί, αλλά δεν εί-
µαστε και εγκληµατίες. Όµως, δεν µπορεί να επαίρονται κάποιοι,
που έλεγαν προηγουµένως ότι θέλουν να κυβερνήσουν. Με αυτή
την τακτική, µε αυτούς τους τρόπους; Πώς θα κυβερνήσει δη-
λαδή; Είναι ντροπή! Έχω στείλει διαµαρτυρία και στον Πρόεδρο
της Βουλής. Δυστυχώς, όµως, δεν έχω πάρει απάντηση. Τι να κά-
νουµε, θα προχωρήσουµε. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα των Σπαρτιατών)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Τον λόγο έχει ο Κοινο-
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βουλευτικός Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία
κ. Νίκος Παππάς. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
Να υπογραµµίσω κι εγώ ότι είµαστε συγκλονισµένοι από την

απώλεια του Βασίλη Βασιλικού, ενός ανθρώπου ο οποίος έβαλε
το στίγµα του στον παγκόσµιο πολιτισµό καθώς αναγνωρίστηκε
το έργο του και τα τελευταία χρόνια κόσµησε µε την παρουσία
του τα έδρανα της Βουλής, τα έδρανα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία.

Τα γραπτά του είναι και θα είναι οδηγοί για το πώς να διαβά-
ζουµε την ιστορία ως σχολείο και όχι ως φυλακή και βεβαίως οδη-
γοί για τους αναγκαίους, όπως φαίνεται και σε αυτή την Αίθουσα,
µελλοντικούς αγώνες υπεράσπισης της δηµοκρατίας σε όλα τα
επίπεδα. 

Κύριε Υπουργέ, φέρνετε µια ενσωµάτωση οδηγίας και µιλάτε
για διαφάνεια και στήριξη των ευάλωτων. Έχετε υπ’ όψιν σας ότι
η οδηγία ζητά µέτρα για την προστασία της πρώτης κατοικίας;
Ζητάει. Έχετε υπ’ όψιν σας ότι η οδηγία ζητάει να υπάρχει δυνα-
τότητα µετατροπής του νοµίσµατος του δανειολήπτη; Το ζητάει.
Τίποτα τέτοιο δεν υπάρχει.

Άρα ούτε προστασία της πρώτης κατοικίας, ούτε καµµία µέρι-
µνα για τους εβδοµήντα χιλιάδες δανειολήπτες σε ελβετικό φρά-
γκο, που καλούνται να πληρώσουν µετά από δέκα και δεκαπέντε
χρόνια τόκους για κεφάλαια τα οποία έχουν αυξηθεί σε σχέση µε
το αρχικό ποσό το οποίο δανείστηκαν.

Στα πέντε χρόνια Κυβέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας αυξήθη-
καν τα ιδιωτικά χρέη, κύριε Χατζηδάκη; Αυξήθηκαν κατά 20 δισε-
κατοµµύρια από το 2019 και φτάνουν τα 254 δισεκατοµµύρια.
Είναι 102 δισεκατοµµύρια στις τράπεζες, 105 στην εφορία και 47
στα ασφαλιστικά ταµεία. Αυξήθηκαν τα µη εξυπηρετούµενα; Αυ-
ξήθηκαν τα µη εξυπηρετούµενα. Στον ΕΦΚΑ είναι 11,6 δισεκα-
τοµµύρια παραπάνω. Το 60% των ανθρώπων που µπήκαν σε
ρύθµιση των εκατόν είκοσι δόσεων την έχουν χάσει και το 30%
έχει χάσει και τη ρύθµιση του εξωδικαστικού. Τι σηµαίνει αυτό,
τι τεκµαίρει αυτό το δεδοµένο; Ότι υπάρχουν άνθρωποι οι οποίοι
µπήκαν σε ρύθµιση για τις οφειλές τους στο ασφαλιστικό ταµείο
και την έχουν χάσει και είναι σε πραγµατική αδυναµία. Η απά-
ντησή σας είναι ότι τεκµαίρεται ότι όλοι τους έχουν εισόδηµα από
10.900 ως και 15.000, ανάλογα µε τις τριετίες. Έτσι τους αντιµε-
τωπίζετε όλους αυτούς τους ανθρώπους. Αυξήθηκαν τα µη εξυ-
πηρετούµενα δάνεια προς τις τράπεζες; Αυξήθηκαν. Από 93
δισεκατοµµύρια που τα παραλάβατε είναι 102, 61 δισεκατοµµύ-
ρια προς τα funds πλέον γιατί έχουν µετακοµίσει, 12,8 στις τρά-
πεζες, 28 σύµφωνα µε την τελευταία καταγραφή γιατί η Τράπεζα
της Ελλάδος µάς έχει στερήσει αυτή τη χαρά να καταγράφει τα
πανωτόκια -«εξωλογιστικοί τόκοι» είναι η επίσηµη ονοµασία- τα
οποία στην τελευταία καταγραφή τον Νοέµβριο του 2022, αν δεν
κάνω λάθος, ήταν στα 28 δισεκατοµµύρια. 

Ποια είναι η απάντηση της Νέας Δηµοκρατίας; Από το 2019 ο
πτωχευτικός νόµος, ο οποίος δεν προστατεύει τον δανειολήπτη,
και το σχέδιο «ΗΡΑΚΛΗΣ». Αυτή είναι η δίδυµη λύση που προτείνει
η Νέα Δηµοκρατία για τη διαχείριση του ιδιωτικού χρέους. Το απο-
τέλεσµα είναι εβδοµήντα πέντε χιλιάδες πλειστηριασµοί τα έτη
2022 και 2023, ενώ οι πλειστηριασµοί µέχρι το 2026 θα είναι δια-
κόσιες πενήντα χιλιάδες. Πρόκειται για µια πάρα πολύ βίαιη εκκα-
θάριση και µας ζητάτε µε το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο να δώσει
το δηµόσιο άλλα 2 δισεκατοµµύρια εγγυήσεις και βλέπουµε. 

Και µας ζητάτε, µάλιστα, να το κάνουµε αυτό χωρίς να έχουν
έρθει στη Βουλή τα επιχειρηµατικά πλάνα –τα business plans-
των servicers. Τα ζήτησε σύσσωµη η Κοινοβουλευτική Οµάδα.
Υπέθετα εγώ ότι οι κύριοι εκπρόσωποι των servicers θα θεωρού-
σαν υποχρέωσή τους στην ακρόαση στην αρµόδια επιτροπή πριν
λίγες µέρες να τα έχουν µαζί τους. Δεν το θεώρησαν αυτό.

Κύριε Υπουργέ, εάν έχετε την καλοσύνη, ή στην τοποθέτησή
σας ή όποτε µπορείτε…

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Εθνικής Οικονο-
µίας και Οικονοµικών): …(Δεν ακούστηκε)

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Έχετε δίκιο, µιλάτε µε τους συνεργάτες
σας, καµµία αντίρρηση. Εντάξει, είναι προβλήµατα του Κανονι-
σµού της Βουλής. Θα τον ζωντανέψουν µε όλη την ευγένεια που
διακρίνει…

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Εθνικής Οικονο-
µίας και Οικονοµικών): Τώρα ρωτάω για το ερώτηµά σας…

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Ωραία, για το ερώτηµα µας λοιπόν. Όχι,
όχι, δεν χρειάζεται να αµύνεστε. Αν µε ακούτε, το πιστεύω ότι µε
ακούτε και καλωσορίζω την απάντησή σας εγκαρδίως. Θα ήθελα
παρακαλώ τη δέσµευσή σας ότι τις επόµενες µέρες θα απαντή-
σετε στην αίτηση κατάθεσης εγγράφων του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-
τική Συµµαχία διότι εδώ το δηµόσιο έχει δώσει πλέον µε τα δύο
έξτρα που πάτε να ψηφίσετε σήµερα πάνω από 20 δισεκατοµµύ-
ρια εγγυήσεις σε ένα µαύρο κουτί. Πάρα πολύ απλά.

Βεβαίως ούτε στην ερώτηση, εάν οι προβλεπόµενες σε αυτά
τα επιχειρηµατικά πλάνα χρηµατοροές έχουν πραγµατοποιηθεί,
πήραµε σαφή απάντηση. Πήραµε µια θολή η οποία µας ανησύ-
χησε πολύ περισσότερο. Τι µας είπε εκπρόσωπος των servicers;
Ότι από τις ρυθµίσεις παίρνουν αυτά που υπολόγιζαν, αλλά δεν
παίρνουν αυτά που υπολόγιζαν ακόµη από τους πλειστηρια-
σµούς.

Άρα, τι έρχεται; Έρχεται µεγάλο κύµα πλειστηριασµών και το
επιβεβαίωσε αυτό η τοποθέτηση του εκπροσώπου των servicers.

Σας είχαµε πει από την αρχή του σχεδίου «ΗΡΑΚΛΗΣ» ότι τα
δικά µας κριτήρια για να τοποθετηθούµε θα ήταν: Πρώτον, η στα-
θερότητα του τραπεζικού συστήµατος. Δεύτερον, η διαφάνεια.
Τρίτον, το αναπτυξιακό αποτύπωµα. Τέταρτον, το αναδιανεµητικό
αποτύπωµα.

Πρώτον, σταθερότητα του τραπεζικού συστήµατος. Εδώ θα
πρέπει να πούµε ναι, όντως αδειάσαν βιβλία των τραπεζών από
τα κόκκινα δάνεια. Δεύτερον, διαφάνεια. Μηδέν, µηδέν στα δέκα,
µηδέν στα είκοσι, µηδέν στα εκατό. Υπάρχει απόλυτη άρνηση να
υπάρξει διαφάνεια σε αυτήν τη διαδικασία. Τρίτον, αναπτυξιακό
αποτύπωµα. Έχει αποσυρθεί η πολιτεία, δεν έχει γνώµη η πολι-
τεία. Ποιος κλάδος πρέπει να στηριχτεί, αν έχει πολλαπλασιαστή
καλό για τη δηµιουργία θέσεων απασχόλησης, κανένα τέτοιο
ερώτηµα δεν µπαίνει. Είναι τα business plan των εξυπηρετητών,
των servicers, τα οποία θα αποφασίσουν ποιος κλάδος θα ζήσει
και ποιος θα πεθάνει. Και βεβαίως δεν µιλάω για το αναδιανεµη-
τικό αποτύπωµα, διότι δικαίως πυκνώνουν οι ανησυχίες ότι εδώ
πάµε για τη µεγαλύτερη αναδιανοµή περιουσίας που έχει επισυµ-
βεί ποτέ στο ελληνικό κράτος µε τις κατασχέσεις και τους πλει-
στηριασµούς και βεβαίως µε το να φορτώσουµε στο δηµόσιο
χρέος ακόµα περισσότερα πράγµατα.

Τώρα θα ήθελα για µερικά άρθρα να κάνω κάποια σχόλια, διότι
µας είπατε, κύριε Χατζηδάκη, ότι προχωρούν ρυθµίσεις. Ο εκ-
πρόσωπος των servicers µας έδωσε ένα νούµερο και µας είπε ότι
από τα 102 δισεκατοµµύρια µη εξυπηρετούµενων έχουν ρυθµίσει
1 δισεκατοµµύριο. Από τα 102 δισεκατοµµύρια έχουν ρύθµιση 1
δισεκατοµµύριο, ένα στα εκατό επιτυχία λοιπόν, το οποίο νοµίζω
ότι δεν είναι πάρα πολύ καλό σκορ. 

Μας είπατε ότι φέρνετε ρύθµιση και λέτε ότι ο λεγόµενος φο-
ρέας «sale and lease back», δηλαδή ο φορέας ο οποίος θα αγο-
ράζει το ακίνητο και θα το νοικιάζει στον πρώην ιδιοκτήτη του,
θα παίρνει τα ακίνητα µε έκπτωση στα εκατό, αλλά αυτό θα είναι
δικαίωµα και του πρώην ιδιοκτήτη να το κάνει αν αποφασίσει την
επαναγορά. Δεν ισχύει. Και σας καλώ να δείτε στη λεπτοµέρεια
της τη διάταξη και εσείς και οι συνεργάτες σας. Διότι η διάταξη
λέει ότι ναι µεν θα έχει το δικαίωµα να το αγοράζει µε την έκ-
πτωση που το πήρε ο φορέας το σπίτι ξανά, εκτός εάν έχει αυξη-
θεί η τιµή, εκτός αν έχουν ανέβει οι αξίες. Μονά ζυγά, δηλαδή,
δικά τους και εδώ δεν ευνοείται ο πρώην κάτοχος του ακινήτου. 

Άρθρο 7. Προσέξτε. Μην τα λέµε και όλα αρνητικά για την Κυ-
βέρνηση, αγαπητοί συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ και της Αντιπολίτευ-
σης, παλεύουµε καιρό να υπάρξει ο ακατάσχετος επαγγελµα-
τικός λογαριασµός. Θεσµοθετείται, λοιπόν, αλλά µην σας πάει ο
νους στο κακό όχι για τις µικρές και µεσαίες επιχειρήσεις, για
τους servicers. Το άρθρο 7, λοιπόν, λέει ότι θα εισπράττουν και
θα τα εισπράττουν όλα σε έναν ακατάσχετο λογαριασµό. Δη-
λαδή, µπορεί να υπάρχει ένας servicer, ο οποίος απασχολεί δέκα,
είκοσι, τριάντα, εκατό, άτοµα, να µην πληρώνει τις εισφορές του
στο ΙΚΑ, στον ΕΦΚΑ, να βαρέσει κανόνι και «χαιρετίσµατα», ακα-
τάσχετος αυτός ο λογαριασµός για το servicer. O ακατάσχετος
επαγγελµατικός λογαριασµός των servicers παντρεύεται και µε
τη διάταξη του άρθρου 40, που λέει ότι παρατείνεται η λειτουργία
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τους χωρίς άδεια µέχρι τα τέλη Ιουνίου του ’24. Ωραία εικόνα.
Servicers χωρίς άδεια και µε ακατάσχετο επαγγελµατικό λογα-
ριασµό, µόνο ταµείο για να εισπράττει. Πόσο µάλλον εάν το συν-
δυάσουµε και µε το άρθρο 38, που λέει ότι δύναται να είναι και
µη εποπτευόµενοι από την Τράπεζα της Ελλάδος οργανισµοί. Το
απόλυτο Ελ Πάσο! Μιλάµε για την απόλυτη ασυδοσία. Προσέξτε.

Στο άρθρο 66 περιγράφεται το δικαίωµα του εξυπηρετητή να
κάνει ανακοπή εάν υπάρξει ένα αποτέλεσµα, το οποίο δεν τον δι-
ευκολύνει, υπάρχει το δικαίωµα του να κάνει ανακοπή. Σε ποιες
περιπτώσεις λέτε ότι έχει δικαίωµα να κάνει ανακοπή; Εάν το
αποτέλεσµα του εξωδικαστικού είναι κάτω από αυτό που θα
έπαιρνε να τον πλειστηριασµό. Μας κάνετε πλάκα; Ειλικρινά αυτό
είναι παραβίαση της κοινής λογικής. Τι νόηµα έχει ο εξωδικαστι-
κός; Να πάνε να ζητάνε αυτά που θα περνάνε από τον πλειστη-
ριασµό, αν δεν τα κάνουν, να προχωράνε στον πλειστηριασµό,
πιο έντιµη θα ήταν αυτή η διάταξη. Εισάγετε µία διάταξη, η οποία
είναι κενό γράµµα στην κυριολεξία.

Τέλος, ο ΣΥΡΙΖΑ έχει καταθέσει από τον περασµένο Απρίλιο
µία υπερπλήρη πρόταση για τη διαχείριση του ιδιωτικού χρέους,
την οποία και θα επικαιροποιήσει και θα τη φέρει τον επόµενο
καιρό στη µορφή πρότασης νόµου. Κυρίως προβλέπει µεγάλες
δόσεις και κούρεµα, υποχρεωτικότητα και βεβαίως ειδικό Υφυ-
πουργείο για τη διαχείριση του ιδιωτικού χρέους µέσα στο
Υπουργείο Οικονοµικών, την Αναπτυξιακή Τράπεζα µε πάρα πολύ
κρίσιµο ρόλο και εγγύηση του ελληνικού δηµοσίου να µπορεί να
κάνει τη διαχείριση του ιδιωτικού χρέους και κυρίως αυτοί που
θα εµπίπτουν στις προβλέψεις της ρύθµισης δεν θα είναι οι ευά-
λωτοι των 7.000 ευρώ εισόδηµα, αλλά θα είναι οι άνθρωποι των
οποίων η αντικειµενική αξία της περιουσίας τους δεν θα υπερ-
βαίνει τις 300.000 ευρώ για τετραµελή οικογένεια και το µηνιαίο
διαθέσιµο εισόδηµα δεν θα υπερβαίνει όχι τις 7.000 και τις 8.000,
αλλά τις εύλογες δαπάνες διαβίωσης προσαυξηµένες κατά 70%.

Κύριε Χατζηδάκη, επειδή κάτι είπατε και µέσα στην επιτροπή
φαίνεται ότι έχουµε και εµείς και το ΚΕΠΕ διαφορετική ανάγνωση
από εσάς. Αυτό τον καιρό η Κυβέρνηση σας, το ΤΧΣ επιλέγει να
αποσύρει τη συµµετοχή του δηµοσίου από τις τράπεζες. Σύµ-
φωνα µε τη µελέτη του ΚΕΠΕ το δηµόσιο ζηµιώνεται κατά 40 δι-
σεκατοµµύρια ευρώ. Έχουµε ζητήσει ειδική συνεδρίαση της
Επιτροπής Οικονοµικών για αυτό το ζήτηµα µε την παρουσία των
υπευθύνων του ΤΧΣ για να µας πουν ποιες εισηγήσεις δέχτηκαν,
ποιες αξιολογήσεις έκαναν, ποιες εντολές πήραν -δεν θα ήθελα
να το φανταστώ- για να προχωρήσουν στην άρον - άρον πώληση
των µετοχών του δηµοσίου στις τράπεζες.

Θα ήθελα την ανοχή σας, κυρία Πρόεδρε και ολοκληρώνω. Δεν
θα δευτερολογήσω.

Προσέξτε. Εµείς έχουµε µία θέση πάγια που λέει ότι πρέπει να
υπάρχει δηµόσιος πυλώνας και απευθύνοµαι και στις άλλες πτέ-
ρυγες της Βουλής. Μπορεί να µην συµφωνείτε µε αυτή τη θέση.
Μπορεί να θεωρείτε ότι οι τράπεζες πρέπει να είναι µόνο ιδιωτι-
κές, αλλά και σε άλλες χώρες οι οποίες αποφεύγουν να έχουν
δηµόσιες τράπεζες, η είσοδος και η έξοδος του δηµοσίου από
το µετοχικό κεφάλαιο δεν έγινε µε τεράστιες απώλειες για τους
φορολογούµενους και αναφέροµαι στις Ηνωµένες Πολιτείες και
το Ηνωµένο Βασίλειο. 

Δεν χρειάζεται να συµφωνήσετε µαζί µας ότι πρέπει να υπάρχει
δηµόσια τράπεζα. Συµφωνήστε, όµως, ότι δεν µπορεί να υπάρχει
απώλεια 40 δισεκατοµµυρίων ευρώ. Περιµένουµε, λοιπόν, και την
άποψή σας, κύριε Υπουργέ και την άµεση συνεννόηση σας µε τον
αξιόλογο Πρόεδρο της Επιτροπής Οικονοµικών, τον κ. Βεσυρό-
πουλο για να συζητήσουµε µαζί µε τους κυρίους του ΤΧΣ αυτή
την οδυνηρή για τα συµφέροντα του Έλληνα φορολογούµενου
επιλογή.

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική

Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού
προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥ-
ΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτη-
ρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής,

πενήντα µαθήτριες και µαθητές και πέντε συνοδοί εκπαιδευτικοί
από το 2ο Γενικό Λύκειο Κορίνθου. 

Η Βουλή τούς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει ο κ. Κατρίνης, Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος
του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλλαγής.

ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε. 
Θέλω και εγώ να ενώσω τη φωνή µου µε τους προλαλήσαντες

και να εκφράσω τη θλίψη µας για την απώλεια του Βασίλη Βασι-
λικού που µε το πιο πολυδιαβασµένο βιβλίο του χάραξε το «Ζ»
στις καρδιές και τις ψυχές των ανθρώπων και την πλειοψηφία των
Ελλήνων πολιτών, αφήνοντας το δικό του αποτύπωµα στη λογο-
τεχνία και τα ελληνικά γράµµατα.

Και βεβαίως, δεν πρέπει να ξεχνάµε ότι σήµερα, που είναι και
η Παγκόσµια Ηµέρα κατά του AIDS, σαράντα χρόνια µετά τον
πρώτο θάνατο στην Ελλάδα ασθενούς από HIV, µπορεί να έχει
προχωρήσει η επιστήµη, να έχουµε εξέλιξη και πρόοδο, όµως,
χρειάζεται πολύ µεγάλη µάχη για να νικήσουµε τις προκαταλή-
ψεις και το στίγµα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για το ΠΑΣΟΚ η σηµερινή συ-
ζήτηση δεν αφορά στην ανάγκη βελτίωσης ενός πλαισίου που
ψηφίστηκε, λειτουργεί και έχει αποτύχει στην πράξη, αλλά στην
ανάγκη να υπάρχει ένα ολιστικό σχέδιο που δίνει λύση, που δίνει
διέξοδο, που δίνει µια πραγµατική δεύτερη ευκαιρία αξιοπρέ-
πειας σε εκατοντάδες χιλιάδες πολίτες και επιχειρήσεις στη
χώρα.

Γιατί η πραγµατική συζήτηση δεν είναι αυτή που γίνεται µέχρι
στιγµής και όλες αυτές τις ηµέρες, αλλά θα έπρεπε να αφορά το
τεράστιο ζήτηµα του ιδιωτικού χρέους που ξεπερνά τα 270 δισε-
κατοµµύρια ευρώ, βαίνει αυξανόµενο και βεβαίως, αποτελεί
βόµβα στα θεµέλια της ελληνικής οικονοµίας, κυρίως, όµως, στα
θεµέλια της ελληνικής κοινωνίας. Γιατί πίσω από αυτά τα 270 δι-
σεκατοµµύρια ευρώ υπάρχουν άνθρωποι, υπάρχουν οικογένειες,
υπάρχουν επιχειρήσεις που δεν τα κατάφεραν, που ατύχησαν ή
έκαναν λανθασµένες επιλογές µέσα στη δίνη αλλεπάλληλων κρί-
σεων και κινδυνεύουν να χάσουν τους κόπους µίας ζωής, χωρίς
να υπάρχει κάποιο πλαίσιο προστασίας.

Γιατί η πραγµατική συζήτηση θα έπρεπε να είναι πώς η πολι-
τεία θα ανακτήσει την ευθύνη άσκησης πολιτικής πάνω στο ζή-
τηµα της διαχείρισης του ιδιωτικού χρέους και της προστασίας
της πρώτης κατοικίας και όχι αυτός ο ρόλος να συνεχίσει να εκτε-
λείται -στην κυριολεξία η λέξη- από τα funds, όπως έχει γίνει, µε
τις ευλογίες της Κυβέρνησης. Και αυτή είναι η βασική µας δια-
φορά µε τη φιλοσοφία της Κυβέρνησης. Δεν είναι, όµως, η µόνη.

Γιατί για την Κυβέρνηση τα κόκκινα δάνεια είναι ένα πρόβληµα
που πρέπει να αντιµετωπιστεί για την εξυγίανση κυρίαρχα των
ισολογισµών των τραπεζών και όχι το ίδιο σηµαντικά για τη στή-
ριξη των δανειοληπτών. Και αυτή είναι η πιο µεγάλη διαφορά
στην αντίληψη του ΠΑΣΟΚ και της Νέας Δηµοκρατίας.

Μειώθηκαν, λοιπόν, τα κόκκινα δάνεια -το ακούτε συχνά, το
λέει η Κυβέρνηση- και εξυγιάνθηκαν οι τράπεζες για να µπορούν
να επιτελούν το έργο τους και να στηρίξουν την οικονοµία, χο-
ρηγώντας νέα δάνεια. Πόσες φορές το έχουµε ακούσει από τα
επίσηµα κυβερνητικά χείλη; Και αλήθεια, συµβαίνει αυτό; Αλή-
θεια, οι τράπεζες επιτελούν το πιστωτικό τους έργο; Όπως είπε
ο Υπουργός στην επιτροπή, παίρνοντας την αποστροφή του Ευ-
ρωπαίου Επιτρόπου Ανταγωνισµού, συµβάλλουν στην ανάπτυξη
της ελληνικής οικονοµίας; Είναι ρητορικό το ερώτηµα, γιατί προ-
φανώς δεν το κάνουν και τα στοιχεία γκρεµίζουν το αφήγηµα,
αφού η µεγάλη πλειοψηφία επιχειρήσεων και της οικονοµικής
δραστηριότητας της χώρας αποκλείονται από τον τραπεζικό δα-
νεισµό, όπως επίσης και από τα δάνεια του Ταµείου Ανάκαµψης.

Τι κάνατε; Φέρατε νοµοσχέδιο για τις µικροπιστώσεις. Απέτυχε
και αυτό.

Τι κάνετε σήµερα; Δίνετε τη δυνατότητα σε εταιρείες διαχείρι-
σης να χορηγούν δάνεια δήθεν για να ενισχύσουν τον ανταγωνι-
σµό, στην πραγµατικότητα να χορηγούν δάνεια για να ξεπλη-
ρωθούν στους servicers τα δάνεια των οφειλετών και να επιτευ-
χθούν οι στόχοι των τιτλοποιήσεων. Άρα, νοµοθετείτε και πάλι
για τους servicers και τα funds και αυτή είναι η πραγµατικότητα.

Είναι προφανές ότι η Κυβέρνηση δεν διαθέτει σχέδιο για τη
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ρύθµιση ιδιωτικού χρέους που διαρκώς αυξάνεται, παρά τα πο-
σοστά που ο Υπουργός αναφέρει στην επιτροπή και λέει ότι το
ιδιωτικό χρέος στην Ελλάδα µειώνεται.

Η Κυβέρνηση δεν ενδιαφέρεται για την προστασία της κύριας
κατοικίας των αδύναµων δανειοληπτών, η οποία καταργήθηκε µε
δική της απόφαση οριστικά, ενώ ο φορέας δεν έχει συσταθεί τρία
ολόκληρα χρόνια µετά την ψήφισή του. Η Κυβέρνηση δεν θορυ-
βείται από το ρεκόρ πλειστηριασµών το 2022, από τους εξήντα
χιλιάδες πλειστηριασµούς που αναρτήθηκαν το 2023, από τους
διακόσιους πενήντα χιλιάδες πλειστηριασµούς που θα γίνουν
µέχρι το τέλος του 2026 και το γεγονός ότι οι πλειστηριασµοί
αυτοί αφορούν κυρίως µικρές ιδιοκτησίες και όχι βίλες και εξο-
χικά και σε µεγάλο ποσοστό κύριες κατοικίες.

Η Κυβέρνηση δεν ανησυχεί για τον κίνδυνο αφελληνισµού της
επιχειρηµατικότητας, την απώλεια αγροτικής γης και τις βίαιες
εξαγορές που µε ευκολία τις βαφτίζει «άµεσες ξένες επενδύ-
σεις».

Η Κυβέρνηση δεν στηρίζει συνεπείς δανειολήπτες, συνεπείς
οφειλέτες µέσα στην κρίση ακρίβειας, πληθωρισµού, αυξηµένων
επιτοκίων παρά την προσωπική δέσµευση του ίδιου του κ. Μη-
τσοτάκη.

Και βεβαίως, η Κυβέρνηση δεν επιθυµεί να δώσει ανάσα και
δεύτερη ευκαιρία στην αγορά που πνίγεται από ληξιπρόθεσµες
οφειλές στην εφορία, στον ΕΦΚΑ, αφού επιµένει σε ρυθµίσεις
στις οποίες µπαίνει µόλις το 10% των οφειλετών, ενώ έρχονται
και άλλες επιβαρύνσεις µε το φορολογικό νοµοσχέδιο που θα
ψηφιστεί την επόµενη εβδοµάδα.

Η Κυβέρνηση δεν ασχολείται µε δανειολήπτες σε ελβετικό
φράγκο, που µάλιστα τους χαρακτήρισαν κάποιοι ως επενδυτές.
Δεν ασχολείται µε τους εγγυητές δανείων οι οποίοι παραµένουν
εγκλωβισµένοι και βεβαίως, δεν την απασχολεί το γεγονός ότι
µόλις δέκα χιλιάδες οφειλέτες έχουν ρυθµίσει µέσω του εξωδι-
καστικού, όταν έχουµε επτά εκατοµµύρια αθροιστικά ΑΦΜ, µη-
τρώα και φυσικά πρόσωπα που χρωστούν, όταν οι διµερείς
ρυθµίσεις που τις επικαλείται η Κυβέρνηση µε τους servicers είναι
µόλις το 10% των δανείων που έχουν µεταφερθεί και όταν µεγάλο
τµήµα των ρυθµίσεων αθετείται πολύ σύντοµα -γιατί άραγε;- γιατί
αυτές οι ρυθµίσεις δεν είναι βιώσιµες, δεν τις ελέγχει κανένας.

Γι’ αυτό, λοιπόν και εξαντλεί τη στρατηγική της σε διαδικαστι-
κές βελτιώσεις, όπως το σηµερινό νοµοσχέδιο, στο οποίο, όπως
και στο πτωχευτικό που έφερε και έλεγε ότι θα λύσει το πρό-
βληµα του ιδιωτικού χρέους, ότι θα απαλλάξει από το άγος των
δανείων και των χρεών νοικοκυριά και επιχειρήσεις, είδαµε ποιο
είναι το αποτέλεσµα. Είναι ένα νοµοσχέδιο µε πολύ εντυπωσιακό
τίτλο, αλλά αποµένει µόνο στον εντυπωσιακό τίτλο. Και γιατί δεν
το κάνει; Γιατί δεν αξιοποιεί καν την κοινοτική οδηγία προς όφε-
λος δανειοληπτών, ενώ τα κριτήρια που περιλαµβάνει αποκλείουν
τη συντριπτική πλειοψηφία των αδύναµων νοικοκυριών, αφού για
τη Νέα Δηµοκρατία ευάλωτος δανειολήπτης είναι ο εξαθλιωµέ-
νος δανειολήπτης, αφού για τη Νέα Δηµοκρατία ευάλωτοι δανει-
ολήπτες µέχρι σήµερα, την 1η Δεκεµβρίου 2023, στη χώρα είναι
λιγότεροι από εκατόν πενήντα συµπολίτες µας.

Δεν δεσµεύει τα funds να θεσπίσουν µέτρα ανοχής και ρύθµιση
χρεών προς αποφυγή πλειστηριασµών πρώτης κατοικίας, δεν
υποχρεώνει εταιρείες διαχείρισης να συµµετάσχουν στις διαδι-
κασίες µε προτάσεις που να είναι ρεαλιστικές και σύµφωνα µε
τις αρχές και τα κριτήρια που προβλέπει ο κώδικας δεοντολογίας
του 2013. Και δεν περιλαµβάνει, ακόµα και µε αυτό που ψηφίζεται
σήµερα, τη µεγάλη πλειοψηφία των δανειοληπτών, αφού εξαι-
ρούνται τα δάνεια τα οποία έχουν τιτλοποιηθεί µε τον νόµο του
2015.

Απέναντι, λοιπόν, στα πολλά «δεν» που χαρακτηρίζουν τις επι-
λογές της Κυβέρνησης στο ζήτηµα του ιδιωτικού χρέους, το
ΠΑΣΟΚ στέκεται µε αίσθηµα ευθύνης και µε µια τελείως διαφο-
ρετική φιλοσοφία και πολιτική, γιατί είναι η παράταξη που µέσα
στη δίνη της οικονοµικής κρίσης, µε γνώµονα την κοινωνική συ-
νοχή έφερε στη Βουλή το πλαίσιο προστασίας της κύριας κατοι-
κίας, τον ν.3869, γνωστό και ως νόµο Κατσέλη, νόµο που απο-
τέλεσε το µοναδικό ασφαλές καταφύγιο για τους αδύναµους δα-
νειολήπτες µέσα στην κρίση, τους πραγµατικά αδύναµους δανει-
ολήπτες, αφού προέβλεπε δικαστική απόφαση για τη χορήγηση

προστασίας της πρώτης κατοικίας και όχι µία απλή αίτηση, που
µαντέψτε µε ποιανού τον νόµο, του κ. Χατζηδάκη, έγινε το 2013.

Και βεβαίως, για να πούµε την αλήθεια, ήταν ένας νόµος που
ο ΣΥΡΙΖΑ δεν τον ψήφισε, ένας νόµος που ο ΣΥΡΙΖΑ τον άλλαξε
και ήταν ένας νόµος που µέχρι σήµερα -δεν ξέρω αν θα µας αι-
φνιδιάσετε θετικά- δεν έχει ζητηθεί ποτέ να επανέλθει στην εσω-
τερική έννοµη τάξη.

Εµείς, λοιπόν, ζητούµε την επαναφορά του ν.3869/2010 για
τους αντικειµενικά αδύναµους δανειολήπτες µε νέα επικαιροποι-
ηµένα κριτήρια και προστασία κατοικίας µετά από δικαστική από-
φαση για τους πραγµατικά αδύναµους δανειολήπτες. Και όταν
µιλούµε για προστασία κύριας κατοικίας, εννοούµε πραγµατική
προστασία και όχι τους επτά άξονες που παρουσίασε ο Υπουρ-
γός στην επιτροπή, ένας εκ των οποίων είναι και ο φορέας µε
τους εκατόν σαράντα όλους και όλους αδύναµους δανειολήπτες,
τη χρονιά που έχουµε 140% αύξηση πλειστηριασµών.

Ζητούµε ρύθµιση εκατόν είκοσι δόσεων για χρέη σε εφορία και
ΕΦΚΑ, κάτι που ζητάει όλη η αγορά, µε κούρεµα 30% της οφει-
λής, εφ’ όσον τηρείται η ρύθµιση, ώστε να µπορέσουν να εντα-
χθούν όσο το δυνατόν περισσότερες επιχειρήσεις, να απλώσουν
το χρέος σε πολλές και µικρές δόσεις και έτσι και οι επιχειρηµα-
τίες και οι επαγγελµατίες να ρυθµίσουν και να είναι οικονοµικά
ενεργοί και το κράτος να εισπράξει, που σήµερα δεν εισπράττει,
αφού πάνω από 90% των οφειλετών είναι εκτός ρυθµίσεων, ενώ
το 50% των διακανονισµών αθετούνται µετά από σύντοµο χρο-
νικό διάστηµα.

Κι επειδή θα µας πείτε ότι πολύ ωραία τα λέει το ΠΑΣΟΚ και
µιλάει για κούρεµα 30%, θα αντιτείνω ότι στο δικό σας εξωδικα-
στικό ήδη έχουµε 22% κούρεµα και διακόσιους δεκαέξι µήνες
αποπληρωµής για χρέη στο δηµόσιο. Άρα, αυτό που προτείνει το
ΠΑΣΟΚ, αυτό που η πραγµατικότητα επιβεβαιώνει, κάντε πολύ
απλά κάτι. Νοµοθετήστε το.

Ζητούµε προστασία της αγροτικής γης ώστε οι γεωργοί και
κτηνοτρόφοι να διατηρήσουν το µοναδικό µέσο επιβίωσης. Και
επιτέλους, κάντε κάτι για τα δάνεια που έχουν µεταφερθεί στην
PQH από το 2012. Γιατί δεν γίνονται ρυθµίσεις, µεταβιβάζονται
περιουσίες αγροτών, συνεταιρισµών και κανένας από την Κυβέρ-
νηση τα τελευταία πέντε χρόνια δεν έχει κάνει τίποτα για να αλ-
λάξει και η ΕΠΑΘ του 2017 που προβλέπει πολύ υψηλά επιτόκια,
προκαταβολές και µικρή περίοδο αποπληρωµής. 

Ζητούµε το δικαίωµα αγοράς του δανείου, ώστε να µην απο-
τελεί αυτό αντικείµενο αισχροκέρδειας όταν πωλείται από fund
σε fund ή από fund ακόµα και σε τραπεζικό ίδρυµα στη δευτερο-
γενή αγορά και το 15% που αγοράζεται να ζητείται στο 100% από
τους δανειολήπτες µε την απειλή πλειστηριασµού. 

Βεβαίως, ζητάµε κώδικα δεοντολογίας για τους servicers και
να υπάρχει και ειδική επιτροπή της Ειδικής Γραµµατείας Διαχεί-
ρισης Ιδιωτικού Χρέους για να κρίνει αν οι ρυθµίσεις που προτεί-
νονται είναι πραγµατικά βιώσιµες. Κανόνες, επιτέλους, όχι αυτοί
όσον αφορά τα βήµατα που φέρνετε, αλλά όσον αφορά την
ουσία για τους servicers. 

Και βεβαίως, ζητούµε στήριξη των συνεπών δανειοληπτών και
οφειλετών. Ο κ. Μητσοτάκης υποσχέθηκε επιδότηση της αύξη-
σης επιτοκίου. Αυτό συµπεριέλαβε λιγότερους από έξι-επτά χι-
λιάδες από τους συνολικά τετρακόσιους χιλιάδες ενήµερους
δανειολήπτες οι οποίοι µατώνουν κάθε µήνα να πληρώσουν το
δάνειό τους. 

Βιώσιµη λύση για δανειολήπτες σε ελβετικό φράγκο και βε-
βαίως, τους εγγυητές δανείων οι οποίοι είναι δεµένοι χειροπό-
δαρα, χωρίς να έχουν εξαντληθεί τα µέτρα εναντίον των πρωτο-
φειλετών. 

Όλα αυτά εµείς τα καταθέτουµε µε συγκεκριµένες νοµοθετικές
ρυθµίσεις. Τα καταθέσαµε και σήµερα και ζητούµε από τη Κυ-
βέρνηση να πάρει υπεύθυνα θέση πάνω σ’ αυτά, που το ΠΑΣΟΚ
θεωρεί ότι είναι βιώσιµη ρύθµιση του ιδιωτικού χρέους. Άρα, κα-
ταθέτουµε δέσµη νοµοθετικών πρωτοβουλιών για το ιδιωτικό
χρέος το οποίο διογκώνεται στις παρούσες οικονοµικές συνθή-
κες, απειλώντας ευθέως δεκάδες ίσως και εκατοντάδες χιλιάδες
νοικοκυριά και επιχειρήσεις. 

Συνεχίζουµε τον διάλογο µε τους φορείς, µε την κοινωνία, για
µια ουσιαστική και όχι επίπλαστη δεύτερη ευκαιρία για όσους πά-
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λεψαν και άντεξαν και είναι σήµερα όρθιοι, έστω και βαριά τραυ-
µατισµένοι, µέσα από τις αλλεπάλληλες κρίσεις, για όλους όσοι
προσπαθούν, θέλουν να συνεχίσουν να προσπαθούν, όσους θέ-
λουν να ατενίζουν το µέλλον µε αισιοδοξία και να θεωρήσουν ότι
έχουν ακόµα µία ευκαιρία στη ζωή τους.

Γιατί πιστεύουµε ότι η κοινωνική συνοχή και η αλληλεγγύη δεν
είναι έννοιες χαµένες πίσω από αριθµούς, στόχους και ισολογι-
σµούς. Γιατί υπάρχει άλλος δρόµος. Εµείς τον δείχνουµε, αλλά
κυρίως πιστεύουµε ότι αυτό τον δρόµο πρέπει να τον διαβούµε
µε όσο το δυνατόν περισσότερους γίνεται. Γιατί αυτό για µας
είναι καθαρή επιλογή.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ – Κινήµατος

Αλλαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Επόµενος οµιλητής ο

Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-
τική Συµµαχία κ. Σωκράτης Φάµελλος. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία)

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία): Ευχαριστώ,
κυρία Πρόεδρε. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, κύριε Υπουργέ, θα µου επιτρέ-
ψετε να αναφερθώ ξεκινώντας στην απώλεια ενός σπουδαίου αν-
θρώπου, ενός σπουδαίου συγγραφέα. Μπορεί ο Βασίλης
Βασιλικός να µην βρίσκεται πια µαζί µας, να µην βρίσκεται πια
κοντά µας, όµως το έργο του θα «Ζ»ει για πάντα στις µνήµες µας,
αλλά και στην ιστορία της χώρας µας. Το έργο του έτυχε διε-
θνούς αναγνώρισης και µετατράπηκε σε σύµβολο του αντιδικτα-
τορικού αγώνα. Για όλους µας που τον γνωρίσαµε, όµως, είτε
διαβάζοντάς τον είτε ζώντας τον, ήταν ένας άνθρωπος µε περιε-
χόµενο, µε ουσία, ένας ευγενικός και πλούσιος άνθρωπος που
µας µετέδιδε αυτό τον πλούτο. Είχε µια ξεχωριστή πολιτική και
κοινωνική δράση και άφησε το στίγµα, το ίχνος του ενεργού πο-
λίτη. Παρενέβη στην ιστορία, έφτιαξε τη ζωή µας, έφτιαξε τη ζωή
του και µας έκανε καλύτερους. Ζήσαµε µαζί του σε αυτά τα
έδρανα και οφείλουµε να καταθέσουµε τα ειλικρινή µας συλλυ-
πητήρια, αλλά και την οδύνη όλων µας, ιδιαίτερα στην οικογένεια
και στους δικούς του ανθρώπους. 

Παγκόσµια µέρα του AIDS σήµερα κι εδώ θα έπρεπε ίσως να
αφιερώσουµε κι εδώ τις σκέψεις µας και τις δράσεις µας. Δυστυ-
χώς, η πεζή πραγµατικότητα µιας οικονοµικής κρίσης που χτυ-
πάει τις πόρτες των νοικοκυριών και των επιχειρήσεων για τα
κόκκινα δάνεια µας υποχρεώνει να συζητήσουµε για ένα νοµο-
σχέδιο το οποίο βλέπω ότι δεν έχει την απαραίτητη προσοχή από
τη µεριά της Κυβέρνησης. 

Πόσο µεγάλο είναι το θέµα των κόκκινων δανείων; Δεκάδες,
για να µην πω εκατοντάδες χιλιάδες, σίγουρα νοικοκυριά, αλλά
και επιχειρήσεις έχουν αυτή τη δαµόκλειο σπάθη πάνω από το
κεφάλι τους. Το πρόβληµα των κόκκινων δανείων αµφισβητεί τη
βιωσιµότητα και τη λειτουργία της χώρας µας και στο οικονοµικό
και στο κοινωνικό επίπεδο. Και αµφισβητεί αυτή την, αν θέλετε,
κατάσταση ετοιµόρροπης κοινωνικής ισορροπίας -ισορροπία
ετοιµόρροπη, τι δύσκολες λέξεις- που, όµως -προσέξτε- στη
Βουλή έρχεται να συζητηθεί -και θέλω να ξεκινήσω από αυτό- πα-
ραβιάζοντας κάθε κανόνα κοινοβουλευτικής δεοντολογίας. 

Προσέξτε λιγάκι -ο Υπουργός που είναι εδώ θέλω να µου απα-
ντήσει- πώς κατάφερε ενώ η διαβούλευση τελείωσε 29 Νοεµ-
βρίου για ένα τόσο κρίσιµο θέµα να φέρει το νοµοσχέδιο 22
Νοεµβρίου στη Βουλή; Σούπερµαν! Θυµάστε, εξάλλου, τη σηµει-
ολογική µεταφορά. Αυτό είναι σεβασµός της διαβούλευσης; Όχι,
είναι υποτίµηση της διαβούλευσης. Να το πούµε στον κόσµο, να
το πούµε στους νέους επιστήµονες ότι για τα µάτια του κόσµου
σηκώνονται τα νοµοσχέδια στο opengov.gr. 

Δεύτερον, µπαίνεις στις επιτροπές της Βουλής, για να τελει-
ώσει µέσα σε τέσσερις µέρες, χωρίς κανένα κενό, χωρίς ανάσα,
ενώ ταυτόχρονα είχαµε προϋπολογισµό και άλλο νοµοσχέδιο του
ίδιου Υπουργείου. Δηλαδή, συνεδριάζουν παράλληλα επιτροπές
για δύο νοµοσχέδια, προϋπολογισµός κι έχουµε και την Ολοµέ-
λεια. Αυτό είναι σεβασµός της Βουλής; 

Κύριε Χατζηδάκη, έχετε πρώτα απ’ όλα µια ευθύνη -βέβαια, την

έχει ο κ. Μητσοτάκης, πρώτα απ’ όλα- ότι προσβάλλετε τη Βουλή
και προσβάλλετε και τους πολίτες που νοιάζονται για ένα πολύ
σηµαντικό θέµα. Δηλαδή, τι µήνυµα αφήνουµε τους επιστήµονες,
στους φορείς της χώρας µας, ότι είναι αγγαρεία η Βουλή; Αν
είναι αγγαρεία, εγώ θα έλεγα να περάσετε µια διάταξη, να ψηφί-
ζουν µόνοι τους οι Υπουργοί στα γραφεία τους τους νόµους, να
µην ταλαιπωρήστε κιόλας ή έστω ψηφίστε το στο Υπουργικό Συµ-
βούλιο. Για τα µάτια του κόσµου έρχεστε εδώ. Κοροϊδεύετε. Και
κοροϊδεύετε και τον κόσµο που καίγεται για τα κόκκινα δάνεια. 

Το νοµοσχέδιο αυτό, όπως και το άλλο για τη φοροδιαφυγή
που συζητάει παράλληλα η Βουλή προσέξτε τώρα τι κοινά χαρα-
κτηριστικά έχει. Αυτό είναι µεθοδολογία Μητσοτάκη - Χατζηδάκη,
όµως είναι trademark, έχει βούλα. Πρώτον, βάζουµε έναν ωραίο
τίτλο για τα µάτια του κόσµου κυριολεκτικά. Λέει τώρα. «Διαφά-
νεια και προστασία των ευάλωτων». Ακριβώς το αντίθετο είναι. 

Δεύτερον, λέει ότι είναι µεγάλη µεταρρύθµιση µια απελπιστικά
µέτρια ρύθµιση. Είναι απελπιστικά µέτρια. Δηλαδή ο ίδιος µάς
είπε δεν µπορώ να πολλά. Κάνω αυτά και να είστε ευχαριστηµέ-
νοι, λίγο-πολύ εννοούσε. Είναι απελπιστικά µέτριο. Εκείνο το «εκ-
συγχρονιστικό» των πραγµατικών δηλώσεων ξεχάστε το. Είναι
πίσω και από αυτά που συµβαίνουν σήµερα στην κοινωνία.

Και τρίτον, ψεύτικη. Λέει ότι εξυπηρετεί τα συµφέροντα των
πολιτών, ενώ εξυπηρετεί τους servicers. Ξεκάθαρα ο Νίκος Παπ-
πάς προηγουµένως το παρουσίασε. 

Ας το πάρουµε λίγο σε µια σειρά µήπως βρούµε µια άκρη.
Εµείς εµπιστευόµαστε τη Βουλή γι’ αυτό και κάνουµε συζητήσεις
όσο µπορούµε καλύτερες. Έχουµε ανάγκη να λύσουµε το πρό-
βληµα; Σαφέστατα. Με ποιους όρους; Θέλουµε ένα πλαίσιο ρύθ-
µισης και εκκαθάρισης των οφειλών. Δεν είµαστε µε τους µπα-
ταχτσήδες. Να λύσουµε το πρόβληµα θέλουµε. Να προστατευτεί,
όµως, η κύρια κατοικία, η επαγγελµατική στέγη και η αγροτική
γη. Και προφανώς, θέλουµε και ένα σταθερό τραπεζικό σύστηµα
για να χρηµατοδοτεί την οικονοµία και την κοινωνία όµως, για συ-
γκεκριµένο λόγο.

Επιτυγχάνει κάτι τέτοιο; Όχι, βέβαια. Δεν το επιτυγχάνει. Δεν
επιτυγχάνει ούτε προστασία της κατοικίας ούτε λειτουργία του
τραπεζικού συστήµατος. Θα δούµε αποτελέσµατα, αν θέλετε, να
τα συζητήσουµε. Τουλάχιστον, ενσωµατώνει την οδηγία; Εδώ να
βάλουµε το πρώτο ζήτηµα το οποίο είναι µείζον. Δεν ενσωµατώ-
νει στο ελληνικό θεσµικό πλαίσιο ούτε καν την οδηγία. Δύο κο-
ρυφαία ζητήµατα: Προστασία πρώτης κατοικίας και ρύθµιση
δανείων σε ξένο νόµισµα. Κορυφαία ζητήµατα. Όπου κι αν πας,
σε όποια παρέα, σε όποια πόλη θα σου πουν αυτά τα δύο προ-
βλήµατα. Τι κάνουµε ένα κόκκινο δάνειο και τι κάνουµε τα δάνεια
σε ελβετικό νόµισµα. 

Λέει, λοιπόν, η οδηγία και το διαβάζω από την παράγραφο 56
της οδηγίας: «Απαιτείται εύλογη περίοδος ανοχής και µέτρα ανο-
χής που αφορούν στα συµφέροντα, τα δικαιώµατα και την ικανό-
τητα του καταναλωτή». Και µάλιστα λέει «…ιδιαίτερα όταν αυτά
αφορούν την ακίνητη περιουσία και την κύρια κατοικία». Το λέει
η οδηγία και δεν υπάρχει µέσα ούτε ένα άρθρο.

Δηλαδή έρχεται να ενσωµατώσει ο κ. Χατζηδάκης υποκριτικά
την οδηγία και πάει πίσω την Ελλάδα έστω από την οδηγία. Δεύ-
τερο σηµείο, εκεί που λέει για το τι κάνουµε µε τη δυνατότητα
µετατροπής νοµισµάτων. Στις λύσεις λέει η οδηγία ότι πρέπει να
υπάρχει δυνατότητα µετατροπής νοµισµάτων. Πάλι κανένα
µέτρο! Ξέρετε πόσες δεκάδες χιλιάδες καταναλωτές έχουν πρό-
βληµα µε δάνεια σε ελβετικό φράγκο; Τίποτα!

Μόνο µε την οδηγία έρχεται σε σύγκρουση; Όχι. Διαβάσατε
την Επιστηµονική Υπηρεσία της Βουλής, κύριε Χατζηδάκη; Στο
άρθρο 36 τι λέει; Λέει λοιπόν -γιατί θα τρελαθούµε τελείως- η Επι-
στηµονική Υπηρεσία της Βουλής ότι σχετικά µε την πληρότητα
του βαθµού συµµόρφωσης µε την οδηγία -τον έχει πιάσει αδιά-
βαστο, τον έπιασε να κλέβει µάλλον, όχι αδιάβαστο, ήξερε τα θέ-
µατα και έγραψε άλλα ο κ. Χατζηδάκης- δεν γίνεται µε τη χρήση
του όρου επίδειξης εύλογης ανοχής, που το ζητάει η οδηγία. Το
λέει η Επιστηµονική Υπηρεσία της Βουλής. Και στη σελίδα 14 -
να διαβάσετε λίγο καλύτερα µπας και στη δεύτερη ανάγνωση
είστε καλύτερα διαβασµένος- λέει ότι η επίδειξη εύλογης ανοχής
συνίσταται και σε αναχρηµατοδότηση, τροποποίηση των όρων
σύµβασης, όχι µόνο η αποφυγή της εσπευσµένης καταγγελίας. 
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Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, ξέρετε τι σηµαίνει αυτό; Σηµαίνει
ότι πρέπει η συζήτηση να σταµατήσει τώρα. Δεν έχει νόηµα να
συνεχίσουµε. Το λέει η οδηγία. Το λέει η Επιστηµονική Υπηρεσία
της Βουλής. Καλά, το είπαν και όλοι οι φορείς, αλλά τους φορείς
έτσι και αλλιώς τους γράφετε στα παλιά σας τα παπούτσια. Πρέ-
πει τώρα να σταµατήσει η συζήτηση στην Ολοµέλεια. Τι συζη-
τάµε; Για µη εφαρµογή της οδηγίας; Θα συνεχίσετε; Θα
συνεχίσετε τη συζήτηση, κύριε Χατζηδάκη; Θα επιµείνετε; Θα επι-
µείνετε, κύριε Χατζηδάκη; Εδώ λοιπόν υπάρχει ένα θέµα. Ακρι-
βώς το αντίθετο λοιπόν ισχύει από αυτό που υποστηρίζει ο κ.
Χατζηδάκης.

ΖΩΗ ΡΑΠΤΗ: Κυρία Πρόεδρε, δεν γίνεται να απευθύνεται συ-
νεχώς στον Υπουργό.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Δεν διακόπτετε. Στο
τέλος ό,τι θέλετε να πείτε.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία): Προσέξτε λιγάκι.
Εκ µέρους της κοινωνίας θα απευθύνοµαι σε µία Κυβέρνηση η
οποία υποβιβάζει τα συµφέροντα συνεχώς της κοινωνίας, πάει
πίσω ακόµα και από µια οδηγία και αφήνει ξεκρέµαστους δεκά-
δες χιλιάδες δανειολήπτες. Έχω υποχρέωση να απευθύνοµαι σε
αυτή την Κυβέρνηση. Έχω υποχρέωση να κατακρίνω αυτή την
Κυβέρνηση. Και έχω υποχρέωση να αποκαλύπτω όλη αυτή την
υποκρισία και την καταστροφική πολιτική, που είναι πρωτεργάτης
ο κ. Χατζηδάκης µε τις πλάτες του κ. Μητσοτάκη και εντολές ενός
συστήµατος servicers και διαφόρων άλλων συστηµάτων εξου-
σίας. Και θα τα πω όλα αυτά. Ξέρω ότι σας ενοχλεί. Θα πούµε κι
άλλα όµως. Δεν θα µας φιµώσετε κιόλας µέσα στη Βουλή. Δεν
θα µας φιµώσετε κιόλας!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία)

Τολµάτε να µιλάτε και αµφισβητείτε το δικαίωµα της Αξιωµα-
τικής Αντιπολίτευσης να αρθρώνει λόγο δηµοκρατικό, κατοχυρω-
µένο δηµοκρατικό λόγο στην ελληνική κοινωνία. Δεν θα σας
περάσουν όλα αυτά. Και µιλάω µε ευπρέπεια και σεβασµό απέ-
ναντι στους κοινοβουλευτικούς κανόνες. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία)

Ακριβώς λοιπόν τα αντίθετα συµβαίνουν και θα το αποδείξω.
Θα αποδείξω όλα αυτά τα οποία δεν ήταν στο δικό µου στόµα,
τα βάλατε εσείς και θα το αποδείξω. Ακριβώς λοιπόν το αντίθετο
κάνει από αυτά που λέει η οδηγία και να σας πω πού εξυπηρετεί
τα συµφέροντα των servicers. 

Τα είπε ο κ. Παππάς. Θέλετε να τα δείτε µε άρθρα; Με άρθρα
λοιπόν. Στο άρθρο 7 δρα µεροληπτικά υπέρ των servicers, γιατί
λέει ότι θα έχει και ακατάσχετο για τα χρέη. Δηλαδή δεν θα πλη-
ρώνει τις υποχρεώσεις του, αλλά θα έχει ακατάσχετο στο λογα-
ριασµό. Γιατί δεν το κάνετε σε όλες τις επιχειρήσεις Ελλάδας;
Να το συζητήσουµε εδώ. Θέλετε να είστε τίµιοι; Κάντε το.

Δεύτερο ζήτηµα: Στο άρθρο 38, «Μη εποπτευόµενοι οργανι-
σµοί από την Τράπεζα της Ελλάδος». Στο άρθρο 40 «Παράταση
στην άδεια χωρίς δικαιολογητικά». Αυτό τι είναι; Δεν είναι κλεψιά
εις βάρος όλης της υπόλοιπης κοινωνίας; Δηλαδή τα δάνεια των
πολιτών να είναι στην κόψη του ξυραφιού, αλλά να παίρνουν
άδεια και παράταση άδειας λειτουργίας χωρίς δικαιολογητικά,
να είναι ακατάσχετοι οι λογαριασµοί τους. Θέλετε κι άλλα; «Δι-
καίωµα ανακοπής σε πιστωτή αν λάβει µικρότερο ποσό σε σχέση
µε την αναγκαστική εκτέλεση του ακινήτου». Δηλαδή βρέξει χιο-
νίσει, πάµε για κατάσχεση ή τα λεφτά της κατάσχεσης. 

Στο άρθρο 89, θα µπορεί να πάρει το fund όχι µόνο την αξία
του ακινήτου που είχε όταν έγινε η πράξη, αλλά ακόµα και αν αυ-
ξηθούν οι αξίες των ακινήτων, θα πάρει και υπεραξία. Στο άρθρο
107 υπάρχουν άλλα 2 δισεκατοµµύρια εγγυήσεις. Γιατί; Για να
τζιράρουν τα funds. 

Θα µας πείτε στη συνέχεια πόσος ακριβώς ήταν ο τζίρος των
εταιρειών αυτών; Είναι ένα ερώτηµα. Εγώ το καταθέτω καλόπι-
στα. Υπουργός είναι, ξέρει το Υπουργείο του, υποθέτω. Ας µας
πει λοιπόν, πόσο τζιράρουν οι εταιρίες αυτές. Γιατί εδώ υπάρ-
χουν σοβαρά προβλήµατα. Και στο άρθρο 66 από µόνο του -το
διάβασε ο Νίκος Παππάς, δεν θέλω να καθυστερώ τη συζήτηση-
λέει ότι δεν µπορεί να υπάρχει µειωµένη ικανοποίηση της απαί-

τησης του πιστωτή σε σχέση µε την κατάσχεση. Δηλαδή εδώ
είναι ξεκάθαρο το δροµολόγιο, έτσι;

Και συνεχίζω. Γιατί αυτά θα τα πούµε όλα, κύριε Χατζηδάκη.
Δεν έχουµε πρόβληµα. Αναγνωρίζει λοιπόν από µια µεριά ότι
υπάρχουν καταχρηστικές συµπεριφορές των servicers, των
funds. Μάλιστα. Ποιανού είναι η ευθύνη; Υποθέτω του κ. Σταϊ-
κούρα. Ντρέπεστε να πείτε και τις λέξεις;

Πρώτο λοιπόν ζήτηµα, µε ευθύνη της Κυβέρνησης είναι ότι
υπάρχουν τέτοιες συµπεριφορές εναντίον των καταναλωτών που
έχουν σοβαρά προβλήµατα και έρχεται -λέει- µε την οδηγία να
λύσει τα θέµατα της διαφάνειας, τα θέµατα του σεβασµού και
της ενηµέρωσης των οφειλετών που θα έπρεπε να έχουν υπάρ-
ξει. 

Έρχεστε όµως τώρα και επιβάλλετε -προσέξτε- οικονοµική
ποινή στους servicers. Ο δανειολήπτης τον οποίο έριξε ο servicer,
πού ακριβώς εξυπηρετείται; Λαµβάνει ηθική δικαίωση; Ξέρετε ότι
υπάρχουν αποφάσεις δικαστηρίων για κατασχέσεις που στη συ-
νέχεια δικαιώνονται οι πολίτες; Μπορεί να έχει ένα πρόστιµο η
εταιρεία διαχείρισης των απαιτήσεων, αλλά οικονοµικό αποτέλε-
σµα για τον πολίτη δεν έχει. Δηλαδή δεν υπάρχει ούτε ακυρό-
τητα, ούτε πάγωµα των τόκων. Δεν υπάρχουν όλα αυτά. Προ-
σέξτε πόσο άδικο είναι το σύστηµα, ακόµα και γιατί δεν υπάρχει
κανένας φορέας να εποπτεύει. 

Το µεγάλο ερώτηµα όµως είναι: Η Κυβέρνηση έχει την ευθύνη
για όλα αυτά που συµβαίνουν; Ποια είναι αυτά συγκεκριµένα, να
τα πούµε για να καταγραφούν; Η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρα-
τίας τα προηγούµενα τέσσερα, τεσσεράµισι χρόνια έχει ευθύνη
γιατί δεν εφαρµόστηκαν τα εργαλεία που διαφηµίστηκαν. Πολ-
λαπλασιάζονται οι αναγγελίες των πλειστηριασµών, δεν µει-
ώνεται το ιδιωτικό χρέος όσον αφορά τα κόκκινα δάνεια, το
δηµόσιο είναι επιβαρυµένο µε εγγυήσεις που θα φτάσουν τα 20
δισεκατοµµύρια και κάποιες εταιρείες µε τις πλάτες της Κυβέρ-
νησης βγάζουν εκατοµµύρια. 

Ξέρετε πόσα βγάζουν -γιατί ρωτάτε- κύριε Χατζηδάκη; Και εγώ
ρωτάω να µου πείτε, Κυβέρνηση είστε. Έχετε στοιχεία για τον
τζίρο αυτό; Διότι µε εγγύηση του ελληνικού δηµοσίου 20 δισεκα-
τοµµυρίων έχουµε πληροφορίες ότι λίγες εταιρίες, στα δάχτυλα
των χεριών µετριούνται, βγάζουν προµήθειες, τζιράρουν, χωρίς
επενδύσεις σε πάγιο κεφάλαιο, τουλάχιστον εκατοντάδες εκα-
τοµµύρια. Εµείς λοιπόν λέµε, πείτε µας ποια είναι τα οφέλη αυτού
του κλάδου, που δηµιουργήθηκε µε τις πλάτες της εγγύησης του
ελληνικού δηµοσίου; 

Και ρωτάω: Δεν κάνει τίποτε ο κ. Χατζηδάκης, βάζει πλάτη η
Κυβέρνηση. Ο κ. Στουρνάρας κάνει κάτι; Δεν τον ενδιαφέρει αυτή
η αφαίµαξη ελληνικής οικονοµίας; Δεν τον ενδιαφέρει ότι φεύ-
γουν αυτά τα λεφτά από την οικονοµία; Δεν νοιάζεται και αυτός
για τη δηµοσιονοµική σταθερότητα της χώρας; Εµείς λέµε ότι
µπαίνουν 20 δισεκατοµµύρια των πολιτών εγγύηση για να τζιρά-
ρουν κάποιοι και τα κόκκινα δάνεια παραµένουν και οι κατασχέ-
σεις παραµένουν. Άρα κέρδος κανένα. Πείτε µας λοιπόν, τι κάνει
ο κ Στουρνάρας γι’ αυτό; 

Έχουν λοιπόν δύο απαρχαιωµένα εργαλεία. Το ένα είναι ο εξω-
δικαστικός και το άλλο ο κώδικας δεοντολογίας. Στον εξωδικα-
στικό ακούσαµε για 1 δισεκατοµµύριο στα 100, δηλαδή µιλάµε
για µια πολύ µικρή ένταξη, επί των οποίων µόνο η µία στις τέσ-
σερις περιπτώσεις καταλήγει σε βιώσιµη λύση. Δηλαδή ακόµα
και αυτά που µπαίνουν στον εξωδικαστικό, το 25% µόνο πληρώνει
δόσεις. Άρα δεν µπορούν να πληρωθούν οι δόσεις. Ο δε κώδικας
δεοντολογίας είναι απαρχαιωµένος και δεν εφαρµόζεται. Υπο-
θέτω το ξέρει ο κ. Χατζηδάκης. 

Εµείς λοιπόν θέλουµε πρώτα από όλα -και το λέµε ξεκάθαρα-
να συζητήσουµε για το όριο ευαλωτότητας. Νοµίζω το έβαλαν
και οι φορείς και οι φορείς των καταναλωτών. Γιατί µας είπαν ότι
έτσι όπως είναι µπαίνουν µόνο -συγγνώµη για τον όρο- οι εξα-
θλιωµένοι οφειλέτες. Γιατί δεν µπορούν να µπουν οι υπόλοιποι
οφειλέτες; Και γιατί δεν καθόµαστε να δούµε, ποιο είναι το όριο
ευαλωτότητας; Και µη µου πείτε τώρα ότι ο κ. Χατζηδάκης δεν
ξέρει στο Υπουργείο Οικονοµικών ποιο είναι το όριο ευαλωτότη-
τας και πώς τροποποιήθηκε ή ότι µπορούµε να χρησιµοποιούµε
το όριο του δεκαεπτά; Δηλαδή τον πληθωρισµό που τρέχει, δεν
τον ξέρει ο Υπουργός Εθνικής Οικονοµίας; Δεν ξέρει τον πληθω-
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ρισµό απληστίας για τον οποίον είναι υπεύθυνος, τις τιµές των
καταναλωτικών προϊόντων για τα οποία και ο ίδιος είναι υπεύθυ-
νος; Μήπως δεν ξέρει και τις τιµές του ρεύµατος για τις οποίες
προσωπικά ήταν υπεύθυνος για το πάρτι που έγινε στο Υπουρ-
γείο Ενέργειας όταν έβαλε µέσα το Χρηµατιστήριο Ενέργειας
χωρίς ρύθµιση και έλεγχο; Ο ίδιος ήταν προσωπικά υπεύθυνος.
Τα ξέρει πάρα πολύ καλά. Δεν αµφισβητούνται. Άρα πρέπει να
αλλάξουν όλα αυτά.

Και για τον κώδικα δεοντολογίας γιατί δεν βάζετε µία συζήτηση
µεταρρυθµιστική; Δεν είστε µεταρρυθµιστική Κυβέρνηση; Γιατί
δεν αλλάζει ο κώδικας δεοντολογίας; Γιατί δεν υπάρχουν κυρώ-
σεις; Ή πείτε µας ποιες κυρώσεις επιβλήθηκαν; Ποιος είναι ο
επόπτης τέλος πάντων; Δηλαδή για έναν κώδικα που δεν τον
εφαρµόζουν οι τράπεζες, προσπαθείτε να µας πείσετε ότι θα τον
εφαρµόσουν τα funds.

Και εγώ θα µπορούσα να κάνω και προτάσεις. Γιατί -ας πούµε-
δεν περνάτε τον κώδικα δεοντολογίας στο καταναλωτικό δίκαιο,
στον Συνήγορο του Καταναλωτή µε κυρώσεις του Υπουργείου
Ανάπτυξης; Γιατί όλα αυτά δεν γίνονται; Θα µπορούσαµε λοιπόν
κι άλλα πολλά να αναφέρουµε. 

Θέλω να µείνω λίγο στον φορέα απόκτησης και επαναµίσθω-
σης ακινήτων. Προσέξτε η φοβερή εξαγγελία Σταϊκούρα - τότε
που κάναµε και πρόταση µοµφής εµείς, νοµίζω µε τον µε τον πτω-
χευτικό- έχει υλοποιηθεί; Δουλεύει; Όχι δεν δουλεύει. Γιατί δεν
λέτε ότι απέτυχε µία τέτοια πολυδιαφηµισµένη προσπάθεια; 

Προσέξτε τώρα για τι µιλάµε, για κάτι ανήθικο, δηλαδή να πλη-
ρώνει νοίκι στο σπίτι του κάποιος που έχει µπει σε ρύθµιση και
σε προστασία. Μιλάµε για κάτι ακραία ανήθικο. 

Τι ζουν όµως οι δανειολήπτες, ξέρετε; Έχετε µιλήσει µε δανει-
ολήπτες; Επειδή µάλλον δεν ξέρετε, εκ του αποτελέσµατος -γιατί
υποθέτω ότι κάτι φτάνει σε εσάς- θα σας πω πως έχει δυσκολία
ακόµα και στην επικοινωνία µε τους servicers, προσχηµατική επι-
κοινωνία, καθυστερήσεις µηνών, για να µην πω ετών, για να απα-
ντήσουν στη συζήτηση, ενώ τρέχει ο πλειστηριασµός, αυξήσεις
επιτοκίων, αλλαγή δόσεων, αρνήσεις να εξοφληθεί το δάνειο για
να προλάβουν την κατάσχεση ή να πάρουν τους τόκους και τα
επιτόκια, µη τήρηση δικαστικών αποφάσεων, νοµικά τερτίπια που
υποχρεώνουν σε κόστος, ακόµη και για ένα εξώδικο, για δικα-
στική παράσταση σε κάθε ευάλωτο δανειολήπτη. Ας µην πω για
όλη τη συζήτηση που γίνεται για την αγορά του real estate, δίπλα
από τη διαδικασία των πλειστηριασµών, που πολλές φορές έχει
περιορισµένη συµµετοχή, που θέλει έρευνα. 

Το σηµαντικό πάντως είναι ότι για όλα αυτά υποχρεώνουν τον
δανειολήπτη να τρέχει στα δικαστήρια, µε καθυστέρηση και ανα-
βολές, µε πολύ µεγάλο κόστος και πρακτικά να µην µπορεί να
ζήσει. Αυτό ουσιαστικά κάνετε. Οι δανειολήπτες µε κόκκινα δά-
νεια στην Ελλάδα δεν έχουν σήµερα ανάσα για να µπορέσουν να
ζήσουν και να στηρίξουν τα νοικοκυριά τους. Κι όλα αυτά, ενώ
έχουν περάσει τρία χρόνια και τα ζούµε στην καθηµερινότητα και
πολλαπλασιάζονται. Συµφωνώ και µε τον εισηγητή του ΠΑΣΟΚ -
ΚΙΝΑΛ ότι πάµε για νούµερα των διακοσίων χιλιάδων πλειστηρια-
σµών. Τα είπαµε εµείς, τα επιβεβαιώσανε.

Και τώρα τι γίνεται µε τον «ΗΡΑΚΛΗ»; Γιατί πρέπει να το αξιο-
λογήσουµε και αυτό ως εργαλείο. Είναι ένα µεγάλο ζήτηµα. Με
λεφτά του ελληνικού δηµοσίου, που θα φτάσουν τα 19-20 δισ. -
δεν έχει ιδιαίτερη σηµασία. Ποια είναι η πραγµατικότητα; Έχουµε
λύσεις στο επίπεδο, παραδείγµατος χάριν, του τραπεζικού δα-
νεισµού; Της λειτουργίας των τραπεζών; Έχουµε πληροφορίες
µάλλον -για να το πω λίγο νωρίτερα, γιατί το βάζουµε ως ζήτηµα
και θέλω να το θέσω εισαγωγικά- για το πώς εξελίσσονται οι προ-
γραµµατισµοί των servicers και τα επιτόκια των servicers; Να λύ-
σουµε λίγο πρώτα αυτό το θέµα. Δηλαδή τα επιχειρησιακά
σχέδια τα ξέρει κάποιος; 

Εδώ λοιπόν εµείς ξεκάθαρα το έχουµε καταθέσει -και µε αί-
τηση κατάθεσης εγγράφων, για να µην υπάρχουν σκοτεινά ση-
µεία- εφόσον η πολιτεία βάζει τα λεφτά για την εγγύηση αυτής
της παρέµβασης, ας µας αποκαλύψετε ποιες είναι οι συνθήκες.
Να µας αποκαλύψετε λοιπόν αν αναθεωρήθηκαν -γιατί κι αυτό
δεν είναι γνωστό- τι ποσοστό κατασχέσεων προβλέπουν, τι πο-
σοστό εκταµιεύσεων προβλέπουν και αν τελικά υπάρχει κίνδυνος
δηµοσιονοµικής επιβάρυνσης. Θα µας το πει κανείς αυτό; Δεν το

λένε, το κρύβουν. 
Εµείς λοιπόν απαντούµε και θέλουµε µια απάντηση και σή-

µερα, κύριε Χατζηδάκη: Θα καταθέσετε τα επιχειρησιακά σχέδια
στη Βουλή; Διότι θα µπορούσα να θέσω κι άλλες ερωτήσεις, που
ίσως δεν έχω το χρόνο, που είναι πιο πρακτικές. Πώς γίνεται ένα
ΑΦΜ να έχει σε κάθε fund, σε κάθε εταιρεία διαχείρισης, διαφο-
ρετική αντιµετώπιση; Κάπου να είναι στα πράσινα, κάπου να είναι
στα κίτρινα, κάπου να είναι στα κόκκινα, ως χαρακτηρισµό δανει-
ολήπτη. Άντε βγάλτε άκρη δηλαδή.

Το βασικό όµως ερώτηµα που πρέπει να θέσουµε είναι αν τε-
λικά ο «ΗΡΑΚΛΗΣ» και αυτή η πολιτική σας έχει οδηγήσει έστω
σε µια ανάσα για το τραπεζικό σύστηµα. Για να δούµε, βοηθή-
θηκε το τραπεζικό σύστηµα γι’ αυτά που χρειαζόµαστε ως κοι-
νωνία; Δηλαδή µας είπατε ότι -ας το πούµε µε εισαγωγικά- θα
«ξεφορτωθούν» οι τράπεζες τα κόκκινα δάνεια και θα χρηµατο-
δοτήσουν την ελληνική οικονοµία και κοινωνία. Χρηµατοδοτήθηκε
η ελληνική κοινωνία και η οικονοµία µε αυτές τις παρεµβάσεις;
Δόθηκαν λεφτά στην αγορά; 

Βλέπω εδώ από στοιχεία της Τράπεζας της Ελλάδος -δεν πι-
στεύω να τα αµφισβητείτε- ότι η µηνιαία καθαρή ροή της χρηµα-
τοδότησης προς την ελληνική οικονοµία τον Αύγουστο του 2023
ήταν αρνητική κατά 566 εκατοµµύρια, αρνητική χρηµατοροή.
Άρα περισσότερα εισπράττουν, παρά αποδίδουν. Αρνητική κα-
θαρή ροή και τον προηγούµενο µήνα, 1,1 δισ.. 

Απ’ ό,τι είδα από τον πρόεδρο του Βιοτεχνικού Επιµελητηρίου
το 58% των µικρών και πολύ µικρών επιχειρήσεων είναι στα δά-
νεια και σε προβλήµατα αποπληρωµής. Μηδενικό ταµείο, το
οποίο το τακτοποιήσατε ξέρετε και για ποιον άλλο λόγο. Τις βγά-
λατε όλες αυτές από το Ταµείο Ανάκαµψης, κλείσατε τις στρό-
φιγγες παντού δηλαδή, και από τις τράπεζες και από τις χρηµα-
τοδοτήσεις.

Αλλά κερδίζει κάποιος; Και βέβαια κερδίζει, κυρίες και κύριοι
Βουλευτές. Κερδίζουν οι τράπεζες. Τα υπερκέρδη των τραπεζών
τα έχετε δει; Έχετε δει το ότι οι τράπεζες δεν εξασφαλίζουν ρευ-
στότητα στην ελληνική κοινωνία; 

Κλείνουν, κύριε Γιαννούλη, τα υποκαταστήµατα στην περιοχή
µας. Δηλαδή κοντά στη γειτονιά της Θεσσαλονίκης κλείνουν τα
υποκαταστήµατα σε όλη την περιφέρεια. Πρόσφατα είχαµε κινη-
τοποιήσεις και σε περιοχές πολύ κοντά στη Θεσσαλονίκη. Φαντα-
στείτε στην υπόλοιπη περιφέρεια. 

Και έχουµε τώρα, απ’ ό,τι βλέπω, 3,6 δισ. ευρώ µετά τους φό-
ρους κέρδη τραπεζών, για το 2022. 4,6 δισ. πρέπει να ήταν προ
φόρων το 2022. Το ίδιο θα συµβεί και το 2023. Διότι ήδη βλέ-
πουµε ότι τα κέρδη του πρώτου εξαµήνου είναι βελτιωµένα σε
σχέση µε το πρώτο εξάµηνο του 2022.

Στα επιτόκια, έχουµε από τις µεγαλύτερες ψαλίδες επιτοκίων
στην Ευρώπη και αυτό προκύπτει από δελτίο τύπου του Αυγού-
στου και του Οκτωβρίου του 2023 της Τράπεζας της Ελλάδος.
Νέα διεύρυνση -λέει- στην ψαλίδα. Δηλαδή, πολύ λιγότερα στις
καταθέσεις -στα επιτόκια- πολύ µεγαλύτερα στις χορηγήσεις,
ενώ στην ευρωζώνη µειώθηκε. Βλέπω σταθµισµένο επιτόκιο κα-
ταθέσεων 0,43 και δανείων 6,28. Η διαφορά είναι κοντά στο 5,8%.
Και ξέρετε, αυτό το επιτοκιακό περιθώριο φτάνει το διπλάσιο από
τον ευρωπαϊκό µέσο όρο. Έτσι θα λειτουργεί η ελληνική οικονο-
µία; Δηλαδή, η ανταγωνιστικότητα και βιωσιµότητα των επιχειρή-
σεων θα µειώνεται, συνεχώς, γιατί αφήνετε τις τράπεζες να
κάνουν πάρτι µε τα επιτόκια που βάζουµε και εγγύηση του ελλη-
νικού δηµοσίου -για να καθαρίσουν τα κόκκινα δάνεια- για να χρη-
µατοδοτήσουµε την ελληνική οικονοµία; Αυτό είναι κλοπή. Αυτό
είναι κλοπή και είναι κλοπή µε όλη τη σηµασία της λέξεως, γιατί
είναι κλοπή από την ελληνική παραγωγή. Είναι κλοπή από τα ελ-
ληνικά νοικοκυριά και γίνεται µε τις πλάτες του κ. Μητσοτάκη, αν
θέλετε αποδείξεις που ζητούσατε αποδείξεις προηγουµένως. Και
προσέξτε, προσθέστε κι αυτό που ζήτησε ο Παππάς, τη ζηµία της
τάξης των 40 δισεκατοµµυρίων µε την αποχώρηση του Ταµείου
Χρηµατοπιστωτικής Σταθερότητας από τις τράπεζες που θέ-
λουµε να το συζητήσουµε στη Βουλή. 

Αυτά είναι τα ζητήµατα για τα οποία εµείς θέλουµε να συζητή-
σουµε και να µας πει η Τράπεζα της Ελλάδος. Εµείς σεβόµαστε
τους θεσµούς και οι θεσµοί να σέβονται τις υποχρεώσεις τους.
Υπάρχουν αρχές που εποπτεύουν αυτή την αγορά των servicers;
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Μπαίνουν κυρώσεις Να µας πείτε, να έρθει να κάνουµε µια συζή-
τηση στην Επιτροπή Παραγωγής και Εµπορίου. Μετά το ΤΧΣ που
ζητήσαµε, κύριε Παππά, να κάνουµε και γι’ αυτό µία συζήτηση.

Τα αναθεωρηµένα business plan τα ξέρει, τα ελέγχει. Ελέγχει
τον κίνδυνο δηµοσιονοµικού αποτυπώµατος. Μειώνεται το από-
θεµα των κόκκινων δανείων; Είναι ερωτήσεις και για τον κ. Στουρ-
νάρα όλες αυτές, που αν δεν τις είχε ακούσει µέχρι τώρα την
Κυβέρνηση, ας τις ακούσει από την Αντιπολίτευση. Καλό θα κά-
νουµε στην ελληνική κοινωνία και οικονοµία, αν έστω αντιδράσει.
Κατά τα άλλα, περιµένουµε ακόµα το πόρισµα της Επιτροπής
Ανταγωνισµού. Νοµίζω ότι το Νοέµβριο του ’19 έγινε ο έλεγχος.
Ακόµα περιµένουµε. Το είχε διαφηµίσει τότε ο κ. Γεωργιάδης, δεν
βλέπουµε τίποτα. 

Κυρίες κύριοι Βουλευτές, θέλω να κλείσω µε δύο συµπερά-
σµατα. Τι ακριβώς κάνει η Κυβέρνηση σε αυτό τον τοµέα; Νοµίζω
ότι είναι ξεκάθαρο. Και µε τη διαχείριση του προβλήµατος των
κόκκινων δανείων κρατάει σε οµηρία την κοινωνία και πιθανά και
το πολιτικό σύστηµα, αλλά επί της ουσίας συντηρεί µία από τις
µεγαλύτερες αναδιανοµές περιουσίας που έχει γίνει ποτέ στην
Ελλάδα. Πρακτικά, η περιουσία των µικρών και µεσαίων επιχει-
ρήσεων και των νοικοκυριών περνάει σε µεγάλες επιχειρήσεις και
σε real estate συµφέροντα. Και αυτό γίνεται ξεκάθαρα, γίνεται µε
όλους τους τρόπους. Η περιουσία των πολιτών περνάει σε µε-
γάλα συµφέροντα και έτσι οι φτωχοί γίνονται φτωχότεροι και οι
πλούσιοι γίνονται πλουσιότεροι, αλλά δυστυχώς φτωχότερη γί-
νεται και η Ελλάδα µε τον κ. Μητσοτάκη. Και εδώ µιλάµε και για
µεταφορά παραγωγικού κεφαλαίου, άρα, και για αναίρεση και
αµφισβήτηση της παραγωγικής βάσης της χώρας. Διότι, µην το
κρύβουµε, δεν είναι µόνο η µικρή ιδιοκτησία που έχει πρόβληµα.
Και στη µεσαία και επαγγελµατική στέγη γίνονται παιχνίδια, µε
αυτά τα συµφέροντα, που έχουν µπει στο επίπεδο αυτό της δια-
χείρισης των κόκκινων δανείων. Και από την άλλη, το είπαµε: αρ-
κετός τζίρος, πολλές προµήθειες, αρκετά κέρδη και σίγουρα
κάποια γαλάζια παιδιά, τα ξέρει πολύ καλά αυτά τα συµφέροντα
ο κύριος Χατζηδάκης. 

Εµείς, κατά τη διάρκεια της διακυβέρνησης του ΣΥΡΙΖΑ -για να
λύσω και µια ανακρίβεια που άκουσα από τον Κοινοβουλευτικό
Εκπρόσωπο του ΠΑΣΟΚ - ΚΙΝΑΛ- βάλαµε πλάτη στο θέµα. Πή-
ραµε τον νόµο Κατσέλη, τον υποστηρίξαµε, τον επεκτείναµε µε
τον νόµο Σταθάκη και ακόµα και το ’19 δώσαµε παράταση ενός
χρόνου, για να υπάρχει ένα νέο νοµικό πλαίσιο που ήταν ήδη
γραµµένο στη διαπραγµάτευση ότι θα έχει προστασία της πρώ-
της κατοικίας. Κι αυτό είναι έργο ΣΥΡΙΖΑ και το κατοχυρώσαµε
ως έργο ΣΥΡΙΖΑ και το υποστηρίξαµε υποστηρίζοντας την κοινω-
νία και την οικονοµία.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία)

Και βέβαια καθ’ όλη τη διάρκεια διακυβέρνησης της Νέας Δη-
µοκρατίας, έχουµε φέρει πολλαπλές παρεµβάσεις -τουλάχιστον,
τέσσερις τροπολογίες για το θέµα αυτό- και η Κυβέρνηση δεν τις
συζήτησε. Με αυτό πρέπει να ασχοληθούµε. Πρέπει να ασχολη-
θούµε µε το ότι η Κυβέρνηση δεν ασχολήθηκε µε την προστασία
της πρώτης κατοικίας και τη διαχείριση των κόκκινων δανείων.

Εµείς καταθέσαµε τον Απρίλη του ’23 και παραµένει στην επι-
καιρότητα µία ολοκληρωµένη πρόταση µε τον Αλέξη Τσίπρα, που
µιλούσε για υφυπουργείο -τα είπε ο Νίκος ο Παππάς- για δηµόσια
εποπτική αρχή, για ειδικό ταµείο αναδιαρθρώσεων στην αναπτυ-
ξιακή τράπεζα. Μιλούσε βασικά -και θέλω να το θέσω ως πρό-
ταση σήµερα- για κανόνες στη λειτουργία των funds µε ενερ-
γητικό ρόλο του δηµοσίου. Διότι σήµερα η Κυβέρνηση ένα από
τα βασικά θέµατα για το οποίο την κατηγορούµε είναι ότι έχει πε-
ριοριστεί σε παθητικό ρόλο την πολιτεία στον έλεγχο αυτών των
εταιρειών και δεν εξασφαλίζει ούτε τη διαφάνεια ούτε τη δικαιο-
σύνη. 

Εµείς, λοιπόν, πρώτον, λέµε υποχρεωτική η κατάθεση σε δη-
µόσια εποπτική αρχή του συνόλου των πληροφοριών για όλα τα
ζητήµατα, για τα σχέδια, για τις τιτλοποιήσεις, για business plan
και δεύτερον, νόµιµη φορολογία και έλεγχο σε αυτές τις εται-
ρείες που εσείς έχετε ελαφρύνει µε πάρα πολλές ρυθµίσεις. Αυτό
είναι ξεκάθαρο και το λέµε ταυτόχρονα µε ένα σχέδιο, που έχει
συλλογική και συνολική ρύθµιση ληξιπρόθεσµων οφειλών, προ-

στασία της πρώτης κατοικίας της αγροτικής γης και της επαγ-
γελµατικής στέγης, συµµετοχή του δηµοσίου -περιέγραψα το τα-
µείο µε την αναπτυξιακή τράπεζα- και εποπτεία από δηµόσια
αρχή για όλους τους θεσµικούς πιστωτές. Δηλαδή, να βάλουµε
και το δηµόσιο και τα ασφαλιστικά ταµεία και να δώσουµε µια
λύση στο ιδιωτικό χρέος, γιατί λύση στο ιδιωτικό χρέος η Κυβέρ-
νηση αυτή δεν δίνει. Για κάθε φυσικό πρόσωπο, µε ή χωρίς πτω-
χευτική ικανότητα που δεν µπορεί να καλύψει τις οφειλές του.

Αυτή είναι η πρόταση του ΣΥΡΙΖΑ και εδώ οι προϋποθέσεις
είναι απλές: Στηρίζονται στο διαθέσιµο µηνιαίο εισόδηµα. Έχει
κάποια οροφή. Προφανώς, δεν µιλάµε γι’ αυτούς, που έχουν
πολύ υψηλό διαθέσιµο εισόδηµα. Δίνουµε δύο εναλλακτικές στον
εξωδικαστικό, για γρήγορη αποπληρωµή µε µείωση και του κε-
φαλαίου ή για πιο αργή αποπληρωµή. Να υπάρχει µια ηλεκτρο-
νική πλατφόρµα µε αντικειµενικότητα, µε ταχύτητα και ταυτό-
χρονα, ξεκάθαρη διάρκεια αποπληρωµής, έτσι ώστε να φύγει
αυτό το βάρος του δηµοσίου. 

Και ξέρετε, νοµίζω ότι αυτά µας λύνουν το πρόβληµα και µα-
κροπρόθεσµα. Δεν θα έρχεται κάθε εξάµηνο η Κυβέρνηση να συ-
ζητάει για τα θέµατα αυτά και για τα θέµατα των κόκκινων
δανείων και προφανώς, εδώ µέσα περιλαµβάνεται και η ρύθµιση
για τους δανειολήπτες µε ελβετικό φράγκο που πρέπει να περι-
λαµβάνει και την ισοτιµία την περίοδο που είχε συναφθεί το δά-
νειο, αλλά και το πόσο συνεπής είναι στην αποπληρωµή. Αυτά
προτείνουµε εµείς, για να µην λέτε ότι δεν υπάρχουν προτάσεις. 

Εσείς τι κάνετε; Απ’ ό,τι βλέπουµε και εσείς, κύριε Χατζηδάκη,
οχυρώνεστε πίσω από το 41%. Εµείς, όµως, ως Αξιωµατική Αντι-
πολίτευση είµαστε εδώ και γι’ αυτούς που µας ψήφισαν, αλλά και
γι’ αυτούς που δεν µας ψήφισαν. Εµείς είµαστε εδώ για να υπε-
ρασπιστούµε και αυτούς που ψήφισαν εσάς και τώρα τους κο-
ροϊδεύετε είτε αφορά το φορολογικό που θα έρθει σε λίγο είτε
αφορά τα κόκκινα δάνεια. 

Γιατί δεν µπορεί να είστε πλέον οχυρωµένοι πίσω από τη µε-
ταρρυθµιστική ατζέντα του κ. Μητσοτάκη. Αναρωτιέµαι, πόσο
γρήγορα ξέφτισε αυτή η λάµψη του 41%; Από τις φυσικές κατα-
στροφές του καλοκαιριού µέχρι τις δηµοτικές εκλογές και τώρα,
έξω, στα κινήµατα είτε µιλάµε για τους επιστήµονες του αστερο-
σκοπείου τους οποίους θέλετε να φιµώσετε, είτε για τους επιστή-
µονες που θέλετε να φορολογήσετε µε χαράτσια, είτε για τους
επαγγελµατίες. 

Για εµάς, λοιπόν, είναι υποχρέωσή µας να σταθούµε δίπλα
στους πολίτες και στους φορείς τους, να αποκαλύψουµε το κα-
ταστροφικό σας έργο, αλλά, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, έχουµε
και άλλη µία σηµαντική υποχρέωση: να καταθέσουµε εµείς ως
ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία την πρόταση κυβερνητικής διε-
ξόδου, προοδευτικής διεξόδου για τη χώρα µας. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική

Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Καλείται στο Βήµα ο

Πρόεδρος του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλλαγής, κ. Ανδρουλάκης. 
Πριν δώσω τον λόγο στον κ. Ανδρουλάκη, θα ήθελα να κάνω

µια ανακοίνωση.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο

Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά
θεωρεία, αφού ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου και
τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής και ξεναγή-
θηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ»,
σαράντα έξι µαθήτριες και µαθητές και τρεις συνοδοί-εκπαιδευ-
τικοί από το 2ο Γενικό Λύκειο Κορίνθου.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Κύριε Πρόεδρε, έχετε τον λόγο.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-

λαγής)
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΑΝΔΡΟΥΛΑΚΗΣ (Πρόεδρος του ΠΑΣΟΚ - Κινή-

µατος Αλλαγής): Κυρία Πρόεδρε, αγαπητοί συνάδελφοι, τα τε-
λευταία χρόνια οι πολίτες και κυρίως η αδύναµη µεσαία τάξη έχει
ακούσει πολλές φορές ότι έρχεται µια συνολική λύση για το τε-
ράστιο ζήτηµα της διαχείρισης του ιδιωτικού χρέους. Αντ’ αυτού,
λύσεις δεν βλέπουµε. Προτάσεις ατελέσφορες, που όχι µόνο δεν
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λύνουν το πρόβληµα, αλλά το οξύνουν περαιτέρω. 
Σήµερα που µιλάµε οι οφειλές νοικοκυριών και επιχειρήσεων

σε τράπεζες, funds, εταιρείες διαχείρισης απαιτήσεων, Εφορία,
ΕΦΚΑ, εταιρείες παροχής ρεύµατος, δήµους, ακάλυπτες επιτα-
γές, είναι 270 δισεκατοµµύρια ευρώ και ίσως λίγο περισσότερα.
Χρωστούν 7 εκατοµµύρια µητρώα, ΑΦΜ και φυσικά πρόσωπα.
Μόνο οι ληξιπρόθεσµες ασφαλιστικές οφειλές στο εξάµηνο του
τρέχοντος έτους παρουσιάζουν αύξηση κατά 618 -618!- εκατοµ-
µύρια ευρώ σε σχέση µε την περσινή αντίστοιχη περίοδο. Η πο-
ρεία αύξησης των οφειλών είναι µη αναστρέψιµη, µετά από τη
συνεχή αποτυχία ρυθµίσεων για την επανένταξη στις δόσεις τριά-
ντα έξι, εβδοµήντα δύο, εκατόν είκοσι.

Θέλω να σταθώ λίγο περισσότερο στην κοροϊδία των εκατόν
είκοσι δόσεων, που είχε γίνει σήµα κατατεθέν της Κυβέρνησης.
Ας αναρωτηθούν οι µικροµεσαίες επιχειρήσεις, οι Έλληνες πολί-
τες πόσοι είχαν τη δυνατότητα να ενταχθούν στις εκατόν είκοσι
δόσεις, που είχατε κάνει πέρυσι. Ελάχιστοι. Στο πλαίσιο αυτό τι
συµβαίνει; Κατασχέσεις τραπεζικών καταθέσεων, µισθών, συντά-
ξεων, ενοικίων, πλειστηριασµοί ακινήτων, αποτελούν επώδυνη
καθηµερινότητα που βιώνουν οι πολίτες και, απ’ ό,τι φαίνεται από
αυτά που µας έχετε εξαγγείλει, τίποτε από αυτά δεν είναι προτε-
ραιότητες της Κυβέρνησης για να αντιµετωπιστούν.

Είναι, λοιπόν, ξεκάθαρο ότι αυτά που προτείνετε είναι χαµηλού
βεληνεκούς σε σχέση µε το πραγµατικό µέγεθος του προβλήµα-
τος που λέγεται ιδιωτικό χρέος. Χιλιάδες οικογένειες, µικρές επι-
χειρήσεις βρίσκονται σε οµηρία, γιατί δεν µπορούν να σχεδιά-
σουν µε ασφάλεια και ελπίδα το µέλλον τους. Η Κυβέρνηση ως
απάντηση σε όλα αυτά τι λέει; Ότι έχουν µειωθεί τα κόκκινα δά-
νεια, υπονοώντας ότι µε τις πολιτικές της έχει αντιµετωπίσει το
πρόβληµα. Αυτό ισχύει εν µέρει και για ποιους; Για τους ισχυ-
ρούς, για τις τράπεζες, οι οποίες, βεβαίως, έχουν πουλήσει µε-
γάλο κοµµάτι κόκκινων δανείων στα funds. Όµως για τους
πολίτες, για τις επιχειρήσεις το πραγµατικό χρέος αυξάνεται,
όπως και η απογοήτευση για την περιφρόνηση που δείχνει το
κράτος στα πραγµατικά προβλήµατα που αντιµετωπίζουν, που
αυξάνουν τις δυσκολίες της καθηµερινότητας.

Ας δούµε, λοιπόν, τι λένε τα στοιχεία που εικονοποιούν την
πραγµατικότητα, που βιώνει ο ελληνικός λαός. Από το 2020
έχουν βγει συνολικά εκατόν σαράντα οκτώ χιλιάδες πλειστηρια-
σµοί ακινήτων µε τη µέση τιµή αξίας του ακινήτου στις 128.000
ευρώ. Τους τελευταίους δεκαοχτώ µήνες έχουν αναρτηθεί ενε-
νήντα πέντε χιλιάδες πλειστηριασµοί. Το 2023 εκτιµάται ότι θα
αναρτηθούν εξήντα χιλιάδες πλειστηριασµοί στη σχετική πλατ-
φόρµα, ενώ για το 2024 αναµένεται να αναρτηθούν περίπου εξή-
ντα πέντε χιλιάδες . Με βάση δηλώσεις εκπροσώπων των εται-
ρειών διαχείρισης δανείων, µέχρι το 2025 θα έχουν διενεργηθεί
διακόσιες πενήντα χιλιάδες πλειστηριασµοί, περίπου το ένα τρίτο
ακινήτων, που συνδέονται µε τα κόκκινα δάνεια. 

Αν πιστέψουµε τις κατά καιρούς εξαγγελίες της Κυβέρνησης,
το ζήτηµα του ιδιωτικού χρέους έχει ρυθµιστεί πολλάκις. Τι συµ-
βαίνει όµως στην πραγµατικότητα; Οι τράπεζες οι ίδιες δεν διευ-
κολύνουν τις ρυθµίσεις µε βάση τις πραγµατικές ανάγκες του
δανειολήπτη, απλά πουλούν µαζικά τα «κόκκινα» δάνεια για να
ξεφορτωθούν το πρόβληµα από τις πλάτες τους. 

Η Κυβέρνηση αντί να δώσει µια λύση µε µία πρόταση που είναι
στέρεη, επιµένει σε έναν εξωδικαστικό συµβιβασµό, σε έναν εξω-
δικαστικό µηχανισµό, όπου οι πιστωτές δεν υποχρεούνται να συµ-
µετέχουν, στην πραγµατικότητα χωρίς να έχουν καµµία συνέπεια.
Δηλαδή ακόµη και αυτά που προτείνουν είναι εκτός της πραγµα-
τικής δυνατότητας του δανειολήπτη, είναι επί της ουσίας µια αντι-
ρεαλιστική αντιπρόταση, που οδηγεί στη µη λύση. Είναι χαρα-
κτηριστικό ότι στους τριάντα µήνες λειτουργίας του εξωδικαστι-
κού µηχανισµού µόνο δέκα χιλιάδες είκοσι τρείς οφειλέτες έχουν
ρυθµίσει οφειλές συνολικού ύψους 3,7 δισεκατοµµυρίων ευρώ,
όταν το σύνολο του χρέους, όπως είπα προηγουµένως, υπερβαί-
νει τα 270 δισεκατοµµύρια. 

Ακόµα όµως και οι ρυθµίσεις που έχουν συµφωνηθεί -και θέλω
να δώσουµε εδώ λίγο παραπάνω βαρύτητα- κατά καιρούς µε
τους servicers στις περισσότερες περιπτώσεις δεν είναι ρεαλιστι-
κές. Γιατί τις κάνουν οι δανειολήπτες; Τις κάνουν για να κερδί-
σουν χρόνο. Δηλαδή κάνουν έναν µη ρεαλιστικό συµβιβασµό σε

σχέση µε τις πραγµατικές τους δυνατότητες, απλά για να κερδί-
σουν χρόνο και όχι γιατί αυτός ο συµβιβασµός τούς οδηγεί σε
µία λύση και σε ένα βιώσιµο µέλλον για να σχεδιάσουν µε αξιο-
πρέπεια και προοπτική το µέλλον της οικογένειας ή της επιχεί-
ρησής τους. Αυτό αποδεικνύεται από ένα ακόµα στοιχείο. Ένα
στα τρία δάνεια που ρυθµίζεται ξανά κοκκινίζει ξανά εντός δώ-
δεκα µηνών. Αυτή η κατάσταση οδηγεί σε χιλιάδες πλειστηρια-
σµούς κατοικιών. 

Όλα αυτά τα χρόνια µόνο η κυβέρνηση του ΠΑΣΟΚ το 2010 σε
πολύ δύσκολες συνθήκες διαπραγµάτευσης κατάφερε να προ-
στατέψει την πρώτη κατοικία του ελληνικού λαού, των Ελλήνων,
των πολιτών που δεν είχαν δυνατότητα να αποπληρώσουν το στε-
γαστικό τους δάνειο. Παρά την ασφυκτική πίεση της τρόικας,
εµείς φέραµε τον εµβληµατικό ν.3869/2010 που διατήρησε σε
πολύ µεγάλο βαθµό την κοινωνική συνοχή στην ελληνική κοινω-
νία.

Στη συνέχεια -παρά τις παρεµβάσεις των συναδέλφων του ΣΥ-
ΡΙΖΑ, γιατί δεν είµαστε αµνήµονες, ακούγαµε και θυµόµαστε- εί-
χαµε τη σεισάχθεια. Τι υπονοούσατε, τι εννοούσατε µε τη λέξη
σεισάχθεια; Εννοούσατε τη διαγραφή χρεών. Αντί, λοιπόν, να δει
ο ελληνικός λαός διαγραφή χρεών και σεισάχθεια, είδε τα ξένα
funds µε τον δικό σας νόµο να αγοράζουν την περιουσία του ελ-
ληνικού λαού στο 15% και 20% το πολύ της αξίας της.

Ήρθε µετά η Κυβέρνηση Νέας Δηµοκρατίας και καταργεί πλή-
ρως το πλαίσιο προστασίας της πρώτης κατοικίας. Αυτή είναι η
πραγµατικότητα.

Σ’ αυτή λοιπόν την εξαιρετικά δυσχερή συγκυρία το ΠΑΣΟΚ
βρίσκεται στο πλευρό της κοινωνίας και ιδίως των πιο ευάλωτων
πολιτών, µε ρεαλιστικές προτάσεις, µε βελτιώσεις που προτεί-
νουµε σήµερα, για να αλλάξει κάτι για τους πολίτες, για να µη
χαθεί άλλος πολύτιµος χρόνος. Μια ρεαλιστική λύση, µια ρεαλι-
στική διαχείριση της βόµβας, που λέγεται ιδιωτικό χρέος και είναι
στα θεµέλια της ελληνικής κοινωνίας. Μία λύση που, όπως έχω
πει πολλές φορές, δίνει πραγµατικά µια δεύτερη ευκαιρία αξιο-
πρέπειας σε αυτούς που προσπάθησαν, αγωνίστηκαν, αλλά δεν
άντεξαν και όχι σε αυτούς που είναι κακοπληρωτές ή µε δόλιους
τρόπους οδήγησαν την επιχείρησή τους σε χρεοκοπία. Μια δεύ-
τερη ευκαιρία αξιοπρέπειας γι’ αυτούς που ξαφνικά ως εγγυητές
βρέθηκαν να κινδυνεύουν να χάσουν το σπίτι τους, σε αυτούς
που αλλιώς τα περίµεναν κι αλλιώς τα έφερε η ζωή µέσα από τις
πολλαπλές οικονοµικές κρίσεις. Πρέπει, λοιπόν, να δώσουµε µια
προοπτική σε όλους αυτούς τους πολίτες και τις οικογένειές
τους, να τους απεγκλωβίσουµε, να τους δώσουµε µια ευκαιρία
να δηµιουργήσουν και να σταθούν όρθιοι µαζί µε τις οικογένειές
τους.

Άλλωστε η εµπειρία από χώρες που έχουν ασκήσει πολιτικές
δεύτερης ευκαιρίας τι αποδεικνύει; Όσοι αντικειµενικά και όχι -
όπως είπα προηγουµένως- µε δόλιους σκοπούς, τρόπους έφτα-
σαν στην καταστροφή, αυτοί που αγωνίστηκαν και δεν άντεξαν,
τη δεύτερη ευκαιρία θα την αξιοποιήσουν κατά τέτοιον τρόπο
που θα έχει σοβαρό κοινωνικό και οικονοµικό όφελος, διότι η
εµπειρία τους τούς κάνει να προστατεύουν την επιχείρησή τους
από νέες περιπέτειες. Είναι πολύ σηµαντικό να το λάβουµε σο-
βαρά αυτό υπ’ όψιν µας. Ένας άνθρωπος που έχει µια τέτοια
εµπειρία δεν επαναλαµβάνει τα ίδια λάθη που τον έφεραν σε µια
δύσκολη θέση, σε µια δύσκολη περιπέτεια.

Επίσης, µια κοινωνία που λειτουργεί µε όρους κοινωνικής δι-
καιοσύνης έχει χρέος να επιβραβεύσει και αυτούς που αγωνίστη-
καν και τα κατάφεραν, άντεξαν, είναι συνεπείς στις υποχρεώσεις
τους. Και αυτούς οφείλουµε να στηρίξουµε, γιατί το αξίζουν.

Φίλες και φίλοι, κύριοι συνάδελφοι, το ιδιωτικό χρέος έχουµε
χρέος να το αντιµετωπίσουµε, να το προσεγγίσουµε χωρίς λαϊκι-
σµό. Πρέπει να δούµε το πραγµατικό µέγεθος του προβλήµατος,
γιατί έχει και έναν εθνικό χαρακτήρα πέρα από την οικονοµική
λογική. Οδηγεί σε αφελληνισµό την ελληνική οικονοµία. Εκατο-
ντάδες επιχειρήσεις φεύγουν από ελληνικά χέρια και πάνε σε
χέρια ξένων. Ακίνητη περιουσία. Αυτό είναι το µέλλον που επιφυ-
λάσσουµε στον ελληνικό λαό, να είµαστε ξένοι στον τόπο µας;
Μέσα από τη διαχείριση που κάνετε, κάνετε πολύ ισχυρούς πα-
ράγοντες στην εγχώρια οικονοµική ζωή funds, ολιγάρχες εντός
και εκτός της χώρας, υπονοµεύετε το µέλλον της µικροµεσαίας
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επιχείρησης, υπονοµεύετε το µέλλον του ευάλωτου, της µεσαίας
τάξης. Πρέπει, λοιπόν, να µπούµε εµπόδιο και εµείς θα µπούµε
εµπόδιο και στα εγχώρια και στα εξωχώρια συµφέροντα που θέ-
λουν να πάρουν για ένα πινάκιο φακής την ακίνητη περιουσία του
ελληνικού λαού. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-
λαγής)

Δεν µπορούµε, λοιπόν, τα κόµµατα, οι Βουλευτές να παρακο-
λουθούµε απαθείς τον αφελληνισµό της ελληνικής οικονοµίας
επειδή εσείς έχετε επιλέξει να είστε «τροχονόµοι» αυτών των
ισχυρών οικονοµικών συµφερόντων. 

Πρέπει, λοιπόν, να δούµε τι κάνουµε. Αυξάνει το κόστος αγο-
ράς κατοικίας. Αυξάνουν τα ενοίκια. Δεν βλέπουµε το πρόβληµα;
Δεν βλέπουµε ότι όλη αυτή η πολιτική που ασκείται οδηγεί στο
µέλλον να έχουµε τεράστια κοινωνικά ζητήµατα και νέες ανισό-
τητες; Η νέα γενιά δεν µπορεί να δηµιουργήσει γιατί πολύ απλά
τα χρήµατα που βγάζει είναι πολύ λιγότερα από αυτά που χρει-
άζονται για να αποκτήσει ακίνητη περιουσία ή να νοικιάσει ένα
σπίτι και να οικοδοµήσει µε αξιοπρέπεια το µέλλον της. Εµείς εί-
µαστε το µόνο κόµµα όπως είπα προηγουµένως που προστάτεψε
µε πολιτικές την πρώτη κατοικία. Ερχόµαστε, λοιπόν, σήµερα
χωρίς λαϊκισµούς, χωρίς ευχολόγια να προτείνουµε. Καταθέ-
τουµε προτάσεις. Δεν καταδικάζουµε µόνο. Εµείς ξέρουµε πού
οδηγούν οι πολιτικές σας. Έχουµε όµως και συγκεκριµένες προ-
τάσεις για το πώς πρέπει να διαχειριστείτε την κατάσταση. 

Ποιος είναι ο στόχος µας; Στόχος είναι η βιώσιµη ρύθµιση του
ιδιωτικού χρέους και η προστασία των πραγµατικά αδύναµων
οφειλετών και δανειοληπτών από την απώλεια της πρώτης κατοι-
κίας. Στόχος µας είναι να κατοχυρώσουµε ως πολιτεία τον ρόλο
της πολιτείας απέναντι στους servicers στην άσκηση της πολιτι-
κής στο ζήτηµα του ιδιωτικού χρέους. Να προάγουµε τη διαφά-
νεια και την προστασία των δικαιωµάτων των δανειοληπτών. Να
προστατέψουµε τους δανειολήπτες, που έχουν πάρει δάνεια σε
ελβετικό φράγκο, από τις ακραίες διακυµάνσεις της συναλλαγµα-
τικής ισοτιµίας. Να επιβραβεύσουµε τους συνεπείς δανειολήπτες
και οφειλέτες. Να προστατέψουµε την αγροτική γη. Να διευθε-
τήσουµε τα στεγαστικά δάνεια των παλιννοστούντων οµογενών.
Όλα αυτά δεν είναι απλές πολιτικές εξαγγελίες. Είναι συγκεκρι-
µένες νοµοθετικές προτάσεις που έχουµε καταθέσει και στο πα-
ρελθόν στη Βουλή των Ελλήνων και που επαναφέρουµε σήµερα
µε τροπολογίες µας και καλούµε όλους τους Βουλευτές να στη-
ρίξουν αυτές τις τροπολογίες γιατί δίνουν λύση, προοπτική και
ελπίδα και σταµατάει ο εκβιασµός των funds εις βάρος της ελλη-
νικής οικονοµίας πάνω ή κάτω από το τραπέζι των δήθεν διαπρα-
γµατεύσεων που οδηγούν στην εξαγορά και στους πλειστηριασ-
µούς. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-
λαγής)

Πρώτον, προστασία της πρώτης κατοικίας στα πρότυπα του
νόµου του ΠΑΣΟΚ του 2010 µε νέα επικαιροποιηµένα κριτήρια,
εισοδηµατικά και αξίας περιουσίας για τους πραγµατικά ευάλω-
τους. Πλαίσιο προσωρινής προστασίας για όσους αποδεδειγµένα
είναι ευάλωτοι ή έχει µεταβληθεί ραγδαία η οικονοµική τους κα-
τάσταση λόγω των συνεχιζόµενων κρίσεων. Ο δανειολήπτης να
µπορεί να ρυθµίσει την οφειλή του µε βάση τις αρχές, τα κριτήρια
και τις λύσεις του κώδικα δεοντολογίας ο οποίος πρέπει επιτέ-
λους να καταστεί υποχρεωτικός και να έχει τη δυνατότητα ο δα-
νειολήπτης να προσφύγει σε ανεξάρτητες επιτροπές που θα
ελέγχουν επί της ουσίας τη ρύθµισή του. Να τελειώνουµε µε τους
εκβιασµούς και τις συναλλαγές κάτω από το τραπέζι. Θέλω να
δείτε όλοι οι Βουλευτές ποια ακίνητα φτάνουν σε πλειστηρια-
σµούς. Για να δείτε την αξία τους. Τα πολύ µεγάλα ακίνητα, οι
ακριβές εξοχικές κατοικίες δεν φτάνουν στον πλειστηριασµό. Ας
απαντήσετε γιατί, κύριε Χατζηδάκη.

Να απαγορευθεί στους πιστωτές που δεν συµµετέχουν στον
εξωδικαστικό συµβιβασµό µε ουσιαστικές προτάσεις να προχω-
ρούν σε πλειστηριασµούς ή να επιβαρύνουν τον οφειλέτη µε τό-
κους υπερηµερίας. Ο δανειολήπτης να έχει τη δυνατότητα να
αντιπροτείνει ρύθµιση και αυτή να αξιολογείται χωρίς να φοβάται
την απευθείας απόρριψη από την πλατφόρµα ή τον διαχειριστή
δανείων που οδηγεί σε κατάσχεση και πλειστηριασµό. Οι τράπε-

ζες και οι servicers να υποχρεούνται πριν τη µεταβίβαση του δα-
νείου ή την πώλησή του στη δευτερογενή αγορά, να κάνουν πρό-
ταση ρύθµισης στον οφειλέτη. Είναι µια πρόταση που είχα
συζητήσει και είχα καταθέσει επίσηµη ερώτηση το 2017 ως Ευ-
ρωβουλευτής των Σοσιαλιστών στον επίτροπο Μοσκοβισί. Στην
απάντησή του δεν ήταν αρνητικός στην ιδέα. Η τότε Κυβέρνηση
δεν έκανε τίποτα. Μάλιστα το ΠΑΣΟΚ είχε καταθέσει σχετική
πρόταση στη Βουλή ήδη από το 2019 -την οποία απορρίψατε-
προκειµένου ο δανειολήπτης να µπορεί να καταθέσει πρόταση
αγοράς του δανείου πριν αυτό καταλήξει στο fund. Όχι οποι-
οσδήποτε δανειολήπτης. Πάλι µε κριτήρια πάρα πολύ συγκεκρι-
µένα και στοχευµένα, γιατί εµείς δεν λαϊκίζουµε. Και δεν µιλάµε
για τους ισχυρούς. Δεν µιλάµε για τους στρατηγικά κακοπληρω-
τές. Μιλάµε γι’ αυτούς που πάλεψαν και ξαναλέω µε έντιµο τρόπο
δεν άντεξαν. Δε µπορεί όλοι να µπαίνουν στο ίδιο καλάθι. 

Πρέπει να δώσουµε προοπτική σε αυτούς που αγωνίστηκαν
αλλά η ατυχία της ζωής τούς έφερε σε πολύ δύσκολη θέση. Και
το λέω για έναν ακόµη λόγο. Αν περιµένετε να ανασυγκροτηθεί
η µικροµεσαία επιχείρηση, το αρχιπέλαγος των µικροµεσαίων
επιχειρήσεων, αν δεν αποκτήσετε στοχευµένη πολιτική διαχεί-
ριση του ελληνικού χρέους είστε µακράν νυχτωµένοι. Εµείς στο
όνοµα αυτό συζητάµε γιατί αν όλοι αυτοί σταθούν στα πόδια τους
και ο καθένας το επόµενο διάστηµα µπορεί να κάνει µία νέα θέση
εργασίας στην επιχείρησή του θα απαντάµε και στο πρόβληµα
της ανεργίας µε ποιοτικές θέσεις εργασίας και όχι µε τις θέσεις
των 400 ευρώ που δίνουν πλασµατική εικόνα στο τι συµβαίνει
στην αγορά εργασίας σήµερα στον τόπο. Επίσης, µε τις τροπο-
λογίες µας θέτουµε και το θέµα αγροτών και κτηνοτρόφων που
κινδυνεύουν να χάσουν την περιουσία τους. Γι’ αυτό εµείς προ-
τείνουµε την προστασία της αγροτικής γης για όσους αποτελεί
το µοναδικό µέσο επιβίωσής τους. 

Για το ελβετικό φράγκο. Επανακαταθέτουµε την πρότασή µας
για κατανοµή του συναλλαγµατικού κίνδυνου µεταξύ δανει-
ολήπτη στο ένα τρίτο και πιστωτικού ιδρύµατος στα δύο τρίτα.
Με βάση αυτή την πρόταση του ΠΑΣΟΚ οι δόσεις θα µειωθούν
κατά 40% ενώ το τελικό ποσό που θα πληρώσουν είναι 15% µε-
γαλύτερο σε σχέση µε αυτό που θα πλήρωναν αν είχαν λάβει το
δάνειό τους σε ευρώ. Βιώσιµες ρυθµίσεις για να απεγκλωβίσουµε
τους εγγυητές δανείων από δυσανάλογα και δυσβάσταχτα βάρη. 

Τέλος, η πρότασή µας για πραγµατικές εκατόν είκοσι δόσεις.
Εµείς δεν κοροϊδεύουµε όπως κάνατε εσείς πέρυσι. Το είδε η
αγορά στην πράξη. Προτείνουµε ρύθµιση εκατόν είκοσι δόσεων
για χρέη σε εφορία, ΕΦΚΑ µε κούρεµα 30% εφόσον τηρείται η
ρύθµιση. Πιστεύουµε ότι είναι ζήτηµα κοινωνικής δικαιοσύνης και
βιώσιµης ανάπτυξης να αντιµετωπίσουµε αυτό το πολύ µεγάλο
κοινωνικό και οικονοµικό ζήτηµα που λέγεται ιδιωτικό χρέος. 

Σε αντίθεση µε άλλες πολιτικές δυνάµεις εµείς δεν είπαµε µε-
γάλα λόγια. Ούτε σεισάχθειες, ούτε διαγραφές χρεών, που οδή-
γησαν στον αφελληνισµό της ελληνικής οικονοµίας, στην απελ-
πισία, στην απογοήτευση. Εµείς στεκόµαστε υπεύθυνα µε τις
τροπολογίες µας προτείνοντας συγκεκριµένο πλαίσιο. Αυτό ακρι-
βώς µας κάνει να είµαστε η Αντιπολίτευση δίπλα στον πολίτη, η
Αντιπολίτευση που βάζει τα πράγµατα µε το όνοµά τους απέναντι
σε µια Κυβέρνηση που δεν έχει καµµία διάθεση να στηρίξει τη µι-
κροµεσαία επιχείρηση και τον ευάλωτο δανειολήπτη.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-
λαγής)

Δεν χαϊδεύουµε τα αυτιά κανενός, δεν λαϊκίζουµε γιατί λέµε
συγκεκριµένα πράγµατα που έχουν υλοποιηθεί σε άλλες χώρες.
Ό,τι συµβαίνει αλλού, κύριε Χατζηδάκη, δεν έχει κανένα λόγο να
µη συµβεί και στην Ελλάδα για να απαντήσει σ’ αυτό το πολύ µε-
γάλο θέµα. Καλούµε, λοιπόν, την Κυβέρνηση να υιοθετήσει
µέρος των προτάσεών µας για να κάνει χιλιάδες νοικοκυριά και
µικροµεσαίες επιχειρήσεις να νιώσουν ξανά ασφάλεια, σιγουριά
και ελπίδα. Αλλιώς θα είναι υπόλογοι στον ελληνικό λαό γιατί επι-
τρέπει την ασυδοσία των funds εις βάρος των µικροµεσαίων. Για
µας χιλιάδες Έλληνες πολίτες αξίζουν τη δεύτερη ευκαιρία αξιο-
πρέπειας και έχετε χρέος να τους δώσετε αυτή την ευκαιρία και
για αυτούς και για τις οικογένειές τους. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-
λαγής)
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Κάτι τελευταίο για να ολοκληρώσω την τοποθέτησή µου.
Φέρνετε σήµερα σε τροπολογία το ζήτηµα του επιδόµατος που

αφορά την εφάπαξ ενίσχυση χαµηλοσυνταξιούχων και ατόµων
µε ειδικές ανάγκες. Προφανέστατα ένα επίδοµα που ανακουφίζει
χιλιάδες συµπολίτες µας έχουµε χρέος να το στηρίξουµε. Αλλά
εδώ µιλάµε για µια άλλη προσέγγιση. Θέλω να υπογραµµίσω ότι
τα χρήµατα αυτά τα έχετε προεισπράξει από τους έµµεσους φό-
ρους οι οποίοι σας φέρουν τεράστια έσοδα που τα πληρώνουν
αυτοί, οι αδύναµοι, οι πιο φτωχοί. 

Αυτούς επιβαρύνουν οι έµµεσοι φόροι που σας δίνουν τη δυ-
νατότητα να κάνετε φοροαπαλλαγές σε ισχυρά οικονοµικά συµ-
φέροντα µε εκατοµµύρια ευρώ ακίνητη περιουσία. 

Εµείς, λοιπόν, «ναι» λέµε, πρέπει να δώσουµε µια στήριξη σε
αυτούς µε ένα εφάπαξ επίδοµα, αλλά προκρίνουµε τις θεσµικές
λύσεις. Και ποιες είναι αυτές οι δίκαιες θεσµικές λύσεις; Για εµάς
είναι το νέο ΕΚΑΣ για τριακόσιους πενήντα χιλιάδες χαµηλοσυ-
νταξιούχους και η κατάργηση της προσωπικής διαφοράς. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ – Κινήµατος
Αλλαγής)

Αυτές είναι οι θεσµικές λύσεις που είναι µόνιµες και κάνουν το
κράτος να αποδεικνύει στην πράξη ότι σέβεται τον πολίτη και δεν
αξιοποιεί την αδυναµία του τις δύσκολες στιγµές.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ – Κινήµατος

Αλλαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού
προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥ-
ΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτη-
ρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής,
σαράντα ένας µαθήτριες και µαθητές και πέντε συνοδοί-εκπαι-
δευτικοί από το 2ο Γενικό Λύκειο Κορίνθου. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο. Είναι η οµιλία σας ή παρέµ-
βαση κάνετε;

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Εθνικής Οικονο-
µίας και Οικονοµικών): Η οµιλία µου είναι.

ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Από τους Βουλευτές δεν έχει µι-
λήσει κανένας.

ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ: Δεν έχει ξεκινήσει καν ο κατά-
λογος των οµιλητών, κυρία Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Μάλιστα. Το αντιλαµ-
βάνοµαι και κανονικά θα έπρεπε να έχετε µιλήσει πρώτος. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Εθνικής Οικονο-
µίας και Οικονοµικών): Να µην µιλήσω, δηλαδή. Αν δεν θέλετε,
µιλήστε εσείς.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κύριε Υπουργέ, δεν εν-
νοούσα ότι δεν δικαιούστε τον λόγο…

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Εθνικής Οικονο-
µίας και Οικονοµικών): Ξεκίνησε το νοµοσχέδιο το πρωί στις
9.00, είναι µεσηµέρι και το να µην µιλάει και ο Υπουργός, είναι
µια άποψη ωραία περί δηµοκρατίας. Τι να πω!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κύριε Υπουργέ, δεν εν-
νοούσα ότι δεν δικαιούστε τον λόγο, απλά σας ρώτησα διότι δεν
έχει ξεκινήσει ο κατάλογος των οµιλητών ώρα 2.00’ το µεσηµέρι
και ήθελα να ξέρω πώς θα γίνει η διαχείριση του χρόνου.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Εθνικής Οικονο-
µίας και Οικονοµικών): Έχουν µιλήσει πέντε διαφορετικοί Αρχη-
γοί κοµµάτων…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Σας εξηγώ, κύριε Υ-
πουργέ, ότι κανονικά οι Υπουργοί εισηγούνται, ζητούν τον λόγο
πρώτοι δηλαδή, κανονικά. Άλλο που εδώ τον τελευταίο καιρό έχει
αλλάξει και κλείνουν µόνο στο τέλος, για να το σηµειώσουµε και
αυτό.

Έχετε τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Εθνικής Οικονο-

µίας και Οικονοµικών): Τώρα, εν πάση περιπτώσει, νοµίζω ότι
όλοι οι στοιχειωδώς καλόπιστοι άνθρωποι αντιλαµβάνονται ότι
αυτό που κάνουµε εδώ είναι κάπως παράταιρο. Είµαι από το 2007

στη Βουλή και δεν έχω αντιληφθεί ποτέ να ζητηθεί από Υπουργό
να µην µιλήσει και να περιµένει το βράδυ. 

Κυρία Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, χάρηκα κατ’
αρχάς που ο κ. Φάµελλος και ο κ. Ανδρουλάκης επανέφεραν τη
συζήτηση στο νοµοσχέδιο, διότι προηγουµένως άκουγα πολλούς
οµιλητές από µικρότερα κόµµατα, οι οποίοι µας µίλησαν για την
Ελληνική Επανάσταση, για τη Μεγάλη Βρετανία, για διάφορα
άλλα ζητήµατα, εν πάση περιπτώσει. Περίµενα να ακούσω κάτι
για το νοµοσχέδιο, άκουσα κάτι λίγα στο τέλος των τοποθετή-
σεών τους. 

Και εδώ θα έπρεπε να µας προβληµατίσει -λέω εγώ τώρα- και
ο Κανονισµός της Βουλής εάν συζητάµε ένα νοµοσχέδιο, όποιο
κι αν είναι αυτό το νοµοσχέδιο, να συζητάµε πράγµατι για το νο-
µοσχέδιο. Έχουµε άλλες συζητήσεις να συζητήσουµε εκείνα τα
οποία µας απασχολούν και δεν αφορούν το θέµα που ενώπιόν
µας κάθε φορά συζητούµε. Εν πάση περιπτώσει. 

Θα περίµενα, όµως, ένα άλλο κλίµα στις τοποθετήσεις τους,
βεβαίως είχα προϊδεαστεί -να σας πω την αλήθεια- από την επι-
τροπή. Δεν περίµενα ότι θα λέγανε διαφορετικά τα κόµµατα στην
Ολοµέλεια, αλλά όταν καταθέταµε αυτό το νοµοσχέδιο ήµασταν
σίγουροι -και αυτή ήταν και η υποδοχή του σε γενικές γραµµές,
σχεδόν, σε όλο τον Τύπο- ότι εδώ έχουµε να κάνουµε µε θετικές
ρυθµίσεις σε διάφορα επίπεδα, ότι κάνουµε βήµατα µπροστά. 

Εδώ, αν κάποιος δεν έχει διαβάσει το νοµοσχέδιο και ακούσει
τις τοποθετήσεις των εκπροσώπων της Αντιπολίτευσης, θα πιστέ-
ψει ότι µιλάµε για κάτι άλλο, όχι γι’ αυτό το νοµοσχέδιο που σή-
µερα έχουµε εδώ µπροστά µας. Διότι το νοµοσχέδιο αυτό, σε
σχέση µε το σηµερινό σύστηµα, το οποίο έρχεται πράγµατι να
διαχειριστεί τα απόνερα µιας οξύτατης κρίσης του τραπεζικού
συστήµατος της περασµένης δεκαετίας, κάνει µόνο βελτιώσεις.
Μόνο βελτιώσεις! Για τους ευάλωτους, ιδιαίτερα, δανειολήπτες
ακόµα περισσότερο. 

Πρώτα απ’ όλα, έρχεται και ενσωµατώνει τη σχετική οδηγία
της Ευρωπαϊκής Ένωσης, κάνοντας τι; Ενσωµατώνοντας την
οδηγία µε τις µίνιµουµ προβλέψεις της, αλλά προσθέτοντας και
αρκετές θετικές για τους δανειολήπτες διατάξεις. Αυτό θα το
αποδείξω στη συνέχεια, αφού κάνω µια παρένθεση εδώ, διότι ει-
πώθηκε ότι ενσωµατώνουµε ατελώς την οδηγία. Δεν αντιλαµβά-
νοµαι πραγµατικά το πνεύµα της παρατήρησης, ιδιαίτερα για το
ελβετικό φράγκο, διότι τα δάνεια σε ελβετικό φράγκο είναι πρό-
βληµα, αυτήν την ώρα, σε όλες τις χώρες της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης. 

Δεν στέκοµαι στην απόφαση του Αρείου Πάγου που εδώ το
αντιµετώπισε µε ένα αρνητικό τρόπο για τους δανειολήπτες. Θα
ήθελα, παρακαλώ, από τις µελέτες σας να µου φέρετε µία χώρα
της Ευρωπαϊκής Ένωσης -διότι η οδηγία αυτή που έχει ψηφιστεί
εδώ και δύο χρόνια αφορά όλα τα κράτη της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης- που µε αφορµή αυτήν την οδηγία έχει λύσει το θέµα του ελ-
βετικού φράγκου. Θα είµαστε εδώ µέχρι το βράδυ. Είµαι βέβαιος
ότι για να το υποστηρίξετε µε τέτοιο κατηγορηµατικό τρόπο, ιδι-
αίτερα οι συνάδελφοι από τον ΣΥΡΙΖΑ, το θέµα αυτό, καθώς διαρ-
ρήξατε τα ιµάτιά σας, θα έχετε, λοιπόν, κάποιες χώρες να µας
υποδείξετε όπου λύθηκε το θέµα εκεί και ευχαρίστως εµείς θα
σας ακούσουµε. Φυσικά θα σας ακούσουµε, διότι, όπως και να
το µετρήσουµε, οι ψηφοφόροι οι δικοί µας σε σχέση µε τους δι-
κούς σας που έχουν πάρει δάνεια σε ελβετικό φράγκο, είναι πε-
ρισσότεροι. Το λέει η κοινή λογική. Άρα και από αυτήν την
πλευρά θα µας ενδιέφερε να το δούµε.

Προηγουµένως είπα ότι το νοµοσχέδιο αυτό φέρνει µόνο βελ-
τιώσεις και θα µου επιτρέψετε να τις απαριθµήσω. Έχω πολλές
να πω, αλλά θα σταθώ µόνο σε οκτώ πολύ συγκεκριµένες βελ-
τιώσεις, για να δείτε ότι µιλάω µε συγκεκριµένα στοιχεία. 

Πρώτα από όλα, το πρόγραµµα «ΗΡΑΚΛΗΣ», για τις εγγυήσεις
στις τράπεζες, προκειµένου να αντιµετωπίσουν το θέµα των κόκ-
κινων δανείων, να στηριχθούν και µε αυτόν τον τρόπο να στηρι-
χθούν όχι µόνο οι µέτοχοι αλλά και οι καταθέτες, διότι οι τρά-
πεζες χωρίς καταθέσεις δεν υπάρχουν και καταθέτες, επίσης,
χωρίς τράπεζες δεν υπάρχουν. Εποµένως, εδώ έγινε το πρό-
γραµµα «ΗΡΑΚΛΗΣ», το οποίο κατόρθωσε και περιόρισε τα κόκ-
κινα δάνεια που ήταν στις τράπεζες από το 45,8% -τόσο ήταν το
ποσοστό του, παγκόσµιο ρεκόρ- περίπου στο 8,5% σήµερα, µε
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µέσο ευρωπαϊκό όρο 1,8%. 
Τι επιδιώκουµε να κάνουµε; Να αντιµετωπίσουµε κάποια προ-

βλήµατα που υπάρχουν ακόµη, ιδιαίτερα στην Εθνική Τράπεζα
και στην Τράπεζα Πειραιώς, αλλά και στο λεγόµενο πέµπτο πυ-
λώνα του τραπεζικού συστήµατος -Παγκρήτια, Τράπεζα Αττικής
κ.λπ.- και γι’ αυτό κάναµε αυτήν την αίτηση στην Ευρωπαϊκή Επι-
τροπή να αντιµετωπιστεί το συγκεκριµένο ζήτηµα. Και περιµέ-
ναµε µε ενδιαφέρον -είναι η αλήθεια- εάν θα εγκρινόταν και το
νέο αίτηµα της ελληνικής Κυβέρνησης. Εγκρίθηκε, λοιπόν, και
υπάρχει η τοποθέτηση µεταξύ των άλλων και του αρµόδιου Βέλ-
γου Επιτρόπου του κ. Ντιντιέ Ρεντέρς, ο οποίος λέει στη δήλωσή
του: «Το καθεστώς «ΗΡΑΚΛΗΣ» έχει ήδη συµβάλλει επιτυχώς
στην άρση του βάρους των µη εξυπηρετούµενων δανείων από
τους ισολογισµούς των ελληνικών τραπεζών. Η επαναφορά του
θα επιτρέψει τώρα στην Ελλάδα να παράσχει περαιτέρω εγγυή-
σεις σύµφωνες µε τους όρους της αγοράς, οι οποίες δεν θα
στρεβλώνουν τον ανταγωνισµό. Αυτό µε τη σειρά του θα επιτρέ-
ψει στις ελληνικές τράπεζες να επικεντρωθούν στη συµβολή τους
στην ανάπτυξη της ελληνικής οικονοµίας». Αυτό λέει η Ευρω-
παϊκή Επιτροπή. 

Για εσάς, αυτό είναι καταστροφή. Δηλαδή να σταµατήσουµε
εδώ τον «ΗΡΑΚΛΗ» -αυτό λέτε- να αδιαφορήσουµε για την Εθνική
Τράπεζα, να αδιαφορήσουµε για την Τράπεζα Πειραιώς, να αδια-
φορήσουµε για την Παγκρήτια Τράπεζα, να αδιαφορήσουµε για
την Attica Bank, να αδιαφορήσουµε για το µέλλον τους, να αδια-
φορήσουµε για τις καταθέσεις τους και να κάνουµε τι; Λαϊκισµό
µαζί µε σας. Ε, όχι.

Δεν θα ήµασταν εντάξει απέναντι στο καθήκον µας, που είναι
η προστασία της ελληνικής οικονοµίας και η στήριξη της ανάπτυ-
ξης. Η ανάπτυξη µε κατεστραµµένες τράπεζες -το είδαµε την πε-
ρασµένη δεκαετία- δεν υπάρχει, εκτός αν ξέρετε να µας υποδεί-
ξετε καµµιά χώρα που προχωρεί χωρίς τράπεζες µπροστά. 

Δεύτερον, θεσπίζονται για πρώτη φορά υποχρεώσεις για τους
servicers. Και είµαι περίεργος, στις ονοµαστικές ψηφοφορίες και
στις τοποθετήσεις που θα κάνετε εκ µέρους των Κοινοβουλευτι-
κών Οµάδων, όταν κλείσει το νοµοσχέδιο, τι θα κάνετε για όλα
αυτά τα άρθρα; Θα τα καταψηφίσετε; Θα καταψηφίσετε, δηλαδή,
να µην υπάρχει πλατφόρµα ενηµέρωσης των δανειοληπτών; Θε-
σπίζεται µάλιστα -και ενοχλούνται οι servicers, το είπαν ανοιχτά
στην επιτροπή όταν ήρθαν- µέχρι τις 31 Μαρτίου του 2024 να έχει
δηµιουργηθεί. Θα καταψηφίσετε τη διάταξη αυτή, να µην ενηµε-
ρώνονται για τον λογαριασµό τους, για την εξέλιξή του, για τους
τόκους, για το υπόλοιπο, για όλα όσα συνδέονται µε τον λογα-
ριασµό; Εννοώ τους λογαριασµούς -κόκκινα δάνεια- που έχουν
πάει σε servicers. Θα τα καταψηφίσετε;

Θα καταψηφίσετε ότι αν δεν τηρούν τις υποχρεώσεις αυτές οι
servicers θα υφίστανται πρόστιµα -που τώρα θεσπίζονται- µέχρι
500.000 ευρώ; Θα καταψηφίσετε τη ρύθµιση που προβλέπει ότι
θα κλείνουν οι servicers, εάν δεν τηρούνται όλες αυτές οι υπο-
χρεώσεις; Γιατί υπάρχει και αυτή η ανώτατη ποινή. Να σας δω
στην ονοµαστική ψηφοφορία, λοιπόν, τι θα κάνετε. Τι θα κάνετε;

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Γιατί φοβάµαι ότι και οι επικεφαλής των Κοινοβουλευτικών

Οµάδων παρασύρονται από διάφορους εµβριθείς συνεργάτες
τους, οι οποίοι από τον κοµµατικό τους φανατισµό δεν βλέπουν
πολλές φορές τι διαβάζουν.

Επίσης, θα καταψηφίσετε τη διάταξη που για πρώτη φορά ει-
σάγεται να γίνονται σεβαστά τα προσωπικά δεδοµένα των δανει-
οληπτών; Τώρα εισάγεται αυτή η διάταξη. Δεν υπήρχε, θα κατα-
ψηφίσετε, επίσης, τη διάταξη που προστατεύει τα δικαιώµατα
των δανειοληπτών από αθέµιτες πρακτικές των servicers σε
σχέση µε υπενθυµίσεις επιθετικής µορφής και όλα αυτά τα πρά-
γµατα τα οποία συχνά καταγγέλλονται στην ελληνική κοινωνία;
Θα τα καταψηφίσετε;

ΠΑΥΛΟΣ ΓΕΡΟΥΛΑΝΟΣ: Φωνάξτε τον κ. Σταϊκούρα να του τα
πείτε. Αυτός τα πέρασε.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Εθνικής Οικονο-
µίας και Οικονοµικών): Οι κυβερνήσεις, ξέρετε, κύριε Γερου-
λάνο, δεν αντιµετωπίζουν τα θέµατα µε µιας και µετά «κάθονται»,
όπως ο Μίµης Φωτόπουλος. Εµείς πριν από τις εκλογές είχαµε
πει ότι θα φέρουµε αυτές τις ρυθµίσεις και το θέµα τώρα πια που

φέραµε τις ρυθµίσεις δεν αφορά εµάς, γιατί εµείς τις υποστηρί-
ζουµε. Το ερώτηµα αφορά εσάς. Θα τις καταψηφίσετε; Τότε θα
δω τι θα πείτε στους ανθρώπους που θεωρητικώς υποστηρίζετε
σήµερα διαρρηγνύοντας τα ιµάτιά σας.

ΠΑΥΛΟΣ ΓΕΡΟΥΛΑΝΟΣ: Μην ανησυχείτε. Αφήστε να ανησυ-
χούµε εµείς για το τι θα ψηφίσουµε.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Εθνικής Οικονο-
µίας και Οικονοµικών): Τώρα έχετε -ο ΣΥΡΙΖΑ- κρυφτεί πίσω από
µια λέξη, «εύλογη ανοχή», που το επισηµαίνει και η Επιστηµονική
Επιτροπή της Βουλής, διότι επιλέξαµε να παραπέµψουµε ευθέως
και να είναι συγκοινωνούντα δοχεία ο νόµος στον Κώδικα Δεο-
ντολογίας της Τράπεζας της Ελλάδος. Τόσο πια βαρύ αµάρτηµα
είναι που εξερράγη ο κ. Φάµελλος. Πώς άντεξε και δεν βγήκε από
τα ρούχα του! Εν πάση περιπτώσει, αν έχετε πρόταση ελάτε να
τη συζητήσουµε µέχρι το βράδυ. Αλλά η παραποµπή στον Κώδικα
Δεοντολογίας της Τράπεζας της Ελλάδος µε νόµο ενισχύει
ακόµα περισσότερο τον κώδικα δεοντολογίας. Δεν το βλέπετε;

Τρίτη θετική ρύθµιση, βελτιώσεις του εξωδικαστικού µηχανι-
σµού. Τι προβλέπουµε; Και θα περιµένω εγώ µε ενδιαφέρον να
τα καταψηφίσετε και αυτά. Προβλέπουµε ότι χαµηλώνει το επι-
τόκιο, 3% σταθερό επιτόκιο. Να το καταψηφίσετε και όταν θα το
κάνετε, εγώ θα βγω και θα πω πάντως ότι η φιλολαϊκή µας Αντι-
πολίτευση θέλει να επιβάλλει στους δανειολήπτες υψηλότερο
επιτόκιο, να δούµε αν είστε πράγµατι µε τους δανειολήπτες ή µε
τους servicers, γιατί τότε θα µετρηθούµε. Προβλέπει ακόµα επι-
πλέον κούρεµα σε σχέση µε το σηµερινό -έως και 28%- για τους
δανειολήπτες. Τι θα κάνετε; Θα πείτε: «Επειδή δεν γουστάρουµε
τον Μητσοτάκη και τον Χατζηδάκη, εµείς θέλουµε χαµηλότερο
κούρεµα για τους δανειολήπτες».

Επίσης προβλέπει ουσιαστικά υποχρεωτικότητα της ρύθµισης
για τους servicers σε σχέση µε τους ευάλωτους δανειολήπτες.
Σήµερα -σας το είπα και στην επιτροπή- οι servicers για τους ευά-
λωτους απορρίπτουν το 50% των ρυθµίσεων. Εσείς καταψηφίζο-
ντας αυτήν τη ρύθµιση, τι θα πείτε; Ότι θέλετε ουσιαστικά να
δώσετε όλα τα περιθώρια στους servicers να συνεχίσουν τις αθέ-
µιτες πρακτικές.

Είναι άνω ποταµών οι τοποθετήσεις σας. Δεν θα περίµενα πρα-
γµατικά το κοµµατικό πάθος να σας τυφλώνει τόσο πολύ, ώστε
να ερχόσαστε να λέτε όλα αυτά τα πράγµατα.

Ειδικότερα, ο ΣΥΡΙΖΑ λέει να προχωρεί ο εξωδικαστικός µηχα-
νισµός χωρίς να πειράζουµε την περιουσία. Δηλαδή, να γίνεται
ρύθµιση, αλλά όποιος έχει περιουσία -όποια κι αν έχει- να παίρνει
ένα δάνειο.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Όχι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Εθνικής Οικονο-

µίας και Οικονοµικών): Αυτό είπατε.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Όχι, να µην λέτε ψέµατα.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Εθνικής Οικονο-

µίας και Οικονοµικών): Εκείνο το οποίο, λοιπόν, θα συµβαίνει σε
αυτήν την περίπτωση είναι ότι θα παίρνουν οι δανειολήπτες δά-
νεια, θα τα κάνουν ακίνητα και, εν πάση περιπτώσει, κανείς δεν
θα πειράζει τα ακίνητά τους. Σοβαρή τοποθέτηση.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Πότε το είπαµε;
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Εθνικής Οικονο-

µίας και Οικονοµικών): Εν πάση περιπτώσει, εµείς διατηρούµε
ως προς αυτό -τον εξωδικαστικό µηχανισµό- το σύστηµα που
ίσχυε και επί ΣΥΡΙΖΑ. Αν διαφωνείτε µε τις δικές σας ρυθµίσεις,
να έρθετε να το πείτε, ότι αλλάξατε άποψη, ότι έχετε µια καινούρ-
για άποψη, αλλά µην κατηγορείτε εµάς γι’ αυτό που κάνατε και
εσείς. 

Έρχοµαι τώρα στο ζήτηµα του φορέα απόκτησης και επανα-
µίσθωσης. Πράγµατι είναι µια εκκρεµότητα. Όταν ήρθε στην πε-
ρασµένη τετραετία, πράγµατι είχατε πει -καταθέσατε και πρό-
ταση µοµφής εναντίον του κ. Σταϊκούρα- ότι µαύρα κοράκια µε
νύχια γαµψά θα έρθουν και θα κατασπαράξουν τους δανει-
ολήπτες, «τα χαρίζετε τα σπίτια» κ.λπ.. Ξεκίνησε η διαδικασία από
το καλοκαίρι του 2022 µε µια διαφορά, το είπα και στην επιτροπή,
ότι δεν εµφανίστηκε κανένα µαύρο κοράκι. Τίποτα. Διότι προφα-
νώς οι ρυθµίσεις που περάσαµε -και για τις οποίες υπέστη και
την πρόταση µοµφής ο κ. Σταϊκούρας- δεν ήταν τόσο ενδιαφέ-
ρουσες για όλους αυτούς για τους οποίους και σήµερα µιλήσατε.
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Προσπαθούµε, λοιπόν, να δούµε τι ιδέα, πώς θα ενισχυθεί και
πώς θα προχωρήσει. Τι λέµε µεταξύ άλλων; θα υπάρχει έκπτωση
στο ποσό µε το οποίο αγοράζει, όποιος είναι στον φορέα από-
κτησης και επαναµίσθωσης του ακινήτου κατά 30% για να είναι
πιο ελκυστικό και να περιοριστεί το ρίσκο του, αλλά αντίστοιχα
θα µπορεί να το επαναγοράζει και ο δανειολήπτης -εννοώ από
τον φορέα µόνο, γιατί είναι ειδική περίπτωση- και αυτός µέχρι
30% παραπάνω έκπτωση. Τι αρνητικό βρίσκεται σε αυτό; Θέλετε
ο δανειολήπτης να µην έχει έκπτωση; Να συνεχιστεί το µέχρι σή-
µερα καθεστώς; Επίσης, λέµε ότι ο δανειολήπτης δεν χρειάζεται
να περιµένει επί µια δωδεκαετία για να επαναγοράσει το ακίνητό
του. Μπορεί -λέµε- από εδώ και στο εξής να το επαναγοράζει νω-
ρίτερα. Εσείς τι θέλετε; Να περιµένει επί µια δωδεκαετία, αφού
είστε αντίθετοι και σε αυτήν τη ρύθµιση.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Λέτε τα µισά από την αλήθεια.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Εθνικής Οικονο-

µίας και Οικονοµικών): Συνεχίζω παρακάτω.
Έχουµε παρεµβάσεις και πάλι διευκολυντικές στον πτωχευτικό

κώδικα για να έρχεται νωρίτερα η λεγόµενη δεύτερη ευκαιρία,
όπως αναζήτηση οικονοµικών στοιχείων του οφειλέτη από δηµό-
σιους φορείς και τράπεζες αυτόµατα και επίσης τυχόν σφάλµατα
θα διορθώνονται κατά τη συζήτηση της αίτησης πτώχευσης,
ώστε αυτή να µην κηρύσσεται απαράδεκτη. Πού βλέπετε το πρό-
βληµα; Αποµένει να µας το πει και αυτό κάποιος.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο ΣΤ’
Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ)

Έκτον, διευρύνουµε το πεδίο των εταιρειών παροχής πιστώ-
σεων και στα στεγαστικά και στα επιχειρηµατικά δάνεια. Τι είναι
οι εταιρείες παροχής πιστώσεων; Είναι εταιρείες που και σήµερα
λειτουργούν για τα καταναλωτικά δάνεια στην Ελλάδα από το
2014 για µικροπιστώσεις και είναι εκτός τραπεζικού συστήµατος.
Έχει προκύψει αυτός ο θεσµός από ευρωπαϊκή οδηγία ήδη το
2001, λειτουργεί στις περισσότερες ευρωπαϊκές χώρες και η Ελ-
λάδα το θέσπισε όπως εξήγησα προηγουµένως το 2014.

Τώρα, ακριβώς επειδή υπάρχει πρόβληµα στην αγορά των στε-
γαστικών δανείων και γι’ αυτό είχαµε προωθήσει και το ειδικό
στεγαστικό πρόγραµµα της Κυβέρνησης το οποίο συνεχίζεται µε
άλλες µορφές, ερχόµαστε και δίνουµε περισσότερες δυνατότη-
τες στους καταναλωτές, που θέλουν να πάρουν στεγαστικά δά-
νεια. Διευρύνουµε όλους εκείνους, οι οποίοι µπορεί να δίνουν
δάνεια µε εγγυήσεις φυσικά για τον έλεγχο από την Τράπεζα της
Ελλάδος, σύµφωνα µε την ευρωπαϊκή οδηγία. Πού είναι το πρό-
βληµα; Θα το καταψηφίσετε κι αυτό; Θα περιµένω να δω τι θα
κάνετε.

Και το ίδιο κάνουµε και για επιχειρηµατικά δάνεια για τα οποία
µιλήσατε άλλωστε. Είπατε οι τράπεζες τι κάνουν; Να, επειδή βλέ-
πουµε εµείς το πρόβληµα ερχόµαστε και διευρύνουµε το πεδίο
όλων εκείνων που µπορεί να δίνουν δάνεια όπως είχαµε πει από
τις προγραµµατικές δηλώσεις. Και ενώ λοιπόν επισηµαίνετε το
πρόβληµα από τη µια πλευρά, καταψηφίζετε τη ρύθµιση της Κυ-
βέρνησης από την άλλη πλευρά. Άκρη δεν βγαίνει. Αντιπολίτευση
σε ακραίας µορφής vertigo. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

Συνεχίζω: έβδοµη ρύθµιση, ενίσχυση του συστήµατος IRIS. Τι
είναι το σύστηµα IRIS; Είναι ένα σύστηµα διατραπεζικών συναλ-
λαγών, χωρίς προµήθειες από το κινητό τηλέφωνο. Ο ένας συ-
ναλλάσσεται µε τον άλλον µέχρι 500 ευρώ -θα κάνω χρήση της
δευτερολογίας µου, κύριε Πρόεδρε- χωρίς να πληρώνουν προ-
µήθειες. Ισχύει εδώ και µερικά χρόνια, λίγα χρόνια. Εµείς λέµε
ότι κάθε ελεύθερος επαγγελµατίας θα πρέπει να έχει ένα επαγ-
γελµατικό λογαριασµό που να είναι διασυνδεδεµένος µε αυτό το
σύστηµα, ώστε όποιος θέλει να συναλλάσσεται µαζί του χωρίς
προµήθειες, πράγµα που εκτός των άλλων βοηθάει και στην κα-
ταπολέµηση της φοροδιαφυγής. Πάλι περίεργος είµαι να δω στις
επιµέρους ψηφοφορίες τι θα κάνετε και µε αυτή τη ρύθµιση. 

Και τέλος, το νοµοσχέδιο αυτό προβλέπει άµεση ανακοίνωση
των παραβάσεων που διαπιστώνει η Τράπεζα της Ελλάδος και
των σχετικών ποινών που επιβάλλει. Στην επιτροπή όταν ήρθε ο
εκπρόσωπος της Τράπεζας της Ελλάδας τον ρωτήσατε τι ποινές
έχετε βάλει, εκείνος είπε δεσµεύοµαι, διότι υπάρχουν περιορι-

σµοί. Τώρα πια δεν υπάρχει κανένας περιορισµός, ακριβώς διότι
και εµείς συµφωνούµε µαζί σας, ότι θα πρέπει όποιος πιάνεται
στα πράσα χωρίς να περιµένουµε να οριστικοποιηθεί η υπόθεση
να δηµοσιοποιείται το όνοµά του. Τώρα εµείς λοιπόν, που συµ-
φωνούµε µαζί σας, είµαστε περίεργοι να δούµε εσείς πια τι θα
κάνετε. Αν θα φύγετε από τη δική σας θέση, όπως την κατάλαβα
στην επιτροπή απλώς και µόνο διότι χωρίς ίσως να το καταλάβετε
το ίδιο υποστηρίζει και η Νέα Δηµοκρατία. 

Στη ζωή δεν παύει κανείς ποτέ να εκπλήσσεται κι αυτό δίνει κι
ένα ενδιαφέρον στη ζωή. Δεν υπάρχει καµµία αµφιβολία.

Εδώ όµως, και στις εκπλήξεις υπάρχει κάποιο όριο. Διότι δεν
είναι ένα και δύο τα σηµεία. Εδώ σας διάβασα οχτώ διαφορετικές
ρυθµίσεις µε επιµέρους υπο-ρυθµίσεις αν µου επιτρέπετε ο όρος
κι εσείς τοποθετήστε µε αυτόν τον τρόπο. Μετά ψάχνεστε για τα
εκλογικά σας αποτελέσµατα. Θα τα βρείτε κάποτε µε τον εαυτό
σας.

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
Συνεχίζω περαιτέρω. Είδα επανειληµµένως να αναφέρετε από

το πρωί δεν υπάρχει κανένα ενδιαφέρον για τους ευάλωτους, δεν
υπάρχει κανένα ενδιαφέρον για να προστατευθούν τα σπίτια τους
κ.λπ.. Θα σας διαβάσω λοιπόν ποιο είναι το πλαίσιο, ίσα-ίσα για
να είναι καταγεγραµµένο και στα Πρακτικά της Βουλής και να το
ξέρουν οι συµπολίτες µας. Πέρα από τις πάγιες ρυθµίσεις οφει-
λών στην ΑΑΔΕ και στο ΚΕΑΟ, τα αφήνω αυτά, υπάρχουν έξι
ακόµα επιµέρους δυνατότητες, συν επτά τώρα που θα προχωρή-
σει ελπίζω ο φορέας απόκτησης και επαναµίσθωσης. 

Ποιες είναι αυτές οι υπόλοιπες έξι; Διµερείς συµβάσεις µε τις
τράπεζες και τους servicers και ήδη ως προς τους servicers έχουν
υπογραφεί δεκάδες χιλιάδες διµερείς συµβάσεις τα τελευταία
χρόνια. Δεύτερον, ο εξωδικαστικός µηχανισµός, τον οποίον τον
ενισχύουµε και ο οποίος έχει επιταχυνθεί πάρα πολύ σε σχέση
µε την εποχή του ΣΥΡΙΖΑ. Έχουν πολλαπλασιαστεί οι σχετικές
ρυθµίσεις παρ’ ότι θέλουµε να το ενισχύσουµε ακόµα περισσό-
τερο και γι’ αυτό τον κάνουµε και υποχρεωτικό για τους ευάλω-
τους. Έχει πολύ περισσότερα περιθώρια να προχωρήσει µπρο-
στά. Το τρίτο είναι το Ενδιάµεσο Πρόγραµµα Στήριξης Κατοικίας
για τα Ευάλωτα Νοικοκυριά. Για όσους δηλαδή, θα µπορούσαν
να ενταχθούν στο Φορέα Απόκτησης και Επαναµίσθωσης και
µέχρι να υπάρξει ο Φορέας Απόκτησης και Επαναµίσθωσης
υπάρχει αυτό το προσωρινό πρόγραµµα, το οποίο δίνει µια ση-
µαντική επιδότηση ενοικίου. Λειτουργεί αυτό, υπάρχει. Το τέ-
ταρτο είναι το Πρόγραµµα Επιδότησης Επιτοκίου για δόσεις
δανείων των ευάλωτων νοικοκυριών από τις τράπεζες. Αυτό λει-
τουργεί ήδη, θα λήξει το φθινόπωρο του 2024. Στην περίµετρο
του προγράµµατος αυτού είναι πενήντα χιλιάδες συµπολίτες µας,
αλλά από αυτούς τους πενήντα χιλιάδες έχουν µπει µόνο οι επτά
χιλιάδες διότι οι υπόλοιποι σαράντα τρεις χιλιάδες αρνήθηκαν.
Απαιτούσε το πρόγραµµα άρση του απορρήτου των τραπεζικών
λογαριασµών. Δεν το θέλησαν οι συγκεκριµένοι συµπολίτες µας
και προτιµούν να πληρώνουν υψηλότερο επιτόκιο. Δεν θέλω να
κάνω κανένα σχόλιο, αλλά τα στοιχεία είναι πραγµατικά. Έχουµε
στη συνέχεια το στεγαστικό επίδοµα φυσικά του ΟΠΕΚΑ που δί-
νεται µε όλες τις κυβερνήσεις σε ευάλωτα νοικοκυριά, που µι-
σθώνουν την κύρια κατοικία τους, 400 εκατοµµύρια ευρώ σε
πάνω από διακόσιους ογδόντα χιλιάδες δικαιούχους ετησίως. Και
έχουµε και το πρόγραµµα «Στέγαση και Εργασία» που προ-
ωθούµε, προωθούσαµε και συνεχίζει το Υπουργείο να προωθεί
από το Υπουργείο Εργασίας για τους αστέγους, το οποίο είναι
αυτό που λέει, εξασφαλίζει στους άστεγους και στέγαση για δύο
χρόνια, µε πληρωµένο το νοίκι από το κράτος και δουλειά. Και
πηγαίνετε να τους ρωτήσετε, πηγαίνετε σε διάφορους δήµους
που το εφαρµόζουν αν ενδιαφέρονται γι’ αυτό το πρόγραµµα και
αν τους καλύπτει ή όχι, γιατί εγώ τους έχω γνωρίσει τους ανθρώ-
πους και έχω δική µου γνώµη γι’ αυτό το ζήτηµα. 

Εποµένως, εδώ υπάρχουν επτά διαφορετικές δυνατότητες για
να προστατευτούν οι πράγµατι ευάλωτοι. Αλλά υπογραµµίζω το
πράγµατι. Διότι όταν ο άλλος έχει τη δυνατότητα να πληρώνει
φθηνότερο επιτόκιο, χαµηλότερο επιτόκιο στο στεγαστικό του
δάνειο και δεν το κάνει, τότε υπάρχουν κάποιοι λόγοι που δεν το
κάνει, καλό είναι να τους σκεφτούµε όλες και όλοι µαζί. Γιατί πρέ-
πει να έχουµε το µυαλό µας στους ευάλωτους, αλλά µην ξεχνάµε
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ότι είναι και άλλοι οι οποίοι είναι ευάλωτοι και πληρώνουν κανο-
νικά το δάνειό τους και εκτός από τους κόκκινους υπάρχουν, θα
µου επιτρέψετε να πω, και οι πράσινοι δανειολήπτες οι οποίοι
είναι πράσινοι πολλές φορές πιεζόµενοι στο σπίτι τους. Άρα εδώ
µην κοιτάµε µονόπαντα στη Βουλή των Ελλήνων. Ναι, να κοιτάµε
προς τη µια πλευρά, αλλά να κοιτάµε και προς την άλλη αν θέ-
λουµε να είµαστε πραγµατικά δίκαιοι.

Και προχωρώ τώρα παραπέρα, για να απαντήσω και σε µερικές
άλλες παρατηρήσεις. Μίλησα στην επιτροπή. Θα κάνουµε, κύριε
Παππά και ειδική συνεδρίαση της επιτροπής µας για το θέµα της
αποεπένδυσης του ΤΧΣ και τι πραγµατικά έχουν κοστίσει οι τρά-
πεζες στο δηµόσιο ή όχι. Ξαναλέω και πάλι τα στοιχεία: στις ανα-
κεφαλαιοποιήσεις που έγιναν την περασµένη δεκαετία το
δηµόσιο κατέβαλε συνολικά 30,9 δισεκατοµµύρια ευρώ και έχει
εισπράξει 25,2 δισεκατοµµύρια από τη µείωση του δηµοσίου χρέ-
ους λόγω του κουρέµατος των οµολόγων, 3,8 δισεκατοµµύρια
από τα λεγόµενα CoCos, 1,067 από την αποεπένδυση µέχρι στι-
γµής. Σύνολο 33,4 δισεκατοµµύρια ευρώ. Επαναλαµβάνω, και
εδώ σύµφωνα µε τα µαθηµατικά που έµαθα στο σχολείο το 33,4
κέρδος είναι µεγαλύτερο από το 30,9 δισεκατοµµύρια ζηµία.
Αλλά την ίδια στιγµή εσείς που το βλέπετε και το αναλύετε τόσο
σφαιρικά το θέµα, ξεχάσατε ότι πέραν αυτού µε τις παρεµβάσεις
του κράτους και των κυβερνήσεων, σώθηκαν και εκατοµµύρια κα-
ταθέτες, διότι έµειναν όρθιες οι τράπεζες. 

Επίσης, να υπενθυµίσω ότι επί Σαµαρά, τον Ιούνιο του 2014, η
αξία των µετοχών των τραπεζών ήταν 20 δισεκατοµµύρια. 

Αυτό επί Τσίπρα-Βαρουφάκη, για να το λέµε ολόκληρο, έφτασε
από τα 20 δισεκατοµµύρια στα 675 εκατοµµύρια, δηλαδή, περί-
που τριάντα-σαράντα φορές κάτω, και ενώ παραλάβαµε τις τρά-
πεζες µε αξία 17 δισεκατοµµύρια ή 19 τέλος πάντων, για να µην
σας αδικώ, επί ΣΥΡΙΖΑ το καλοκαίρι του 2019, σήµερα είναι 37
δισεκατοµµύρια και είναι διπλάσια η αξία τους. Αυτά µιας και λέτε
για τους χειρισµούς που κάνουµε για τις τράπεζες.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Υπουργέ, επι-
τρέψτε µου, να ανακοινώσω το σχολείο που παρευρίσκεται γιατί
πρέπει να φύγει.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Εθνικής Οικονο-
µίας και Οικονοµικών): Βεβαίως. Εννοείται, κύριε Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού
προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥ-
ΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτη-
ρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής,
σαράντα επτά µαθήτριες και µαθητές και τρεις συνοδοί-εκπαι-
δευτικοί από το Γυµνάσιο Άστρος Αρκαδίας.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Κύριε Υπουργέ, συνεχίστε. Ευχαριστούµε πολύ.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Εθνικής Οικονο-

µίας και Οικονοµικών): Έρχοµαι τώρα σε ένα άλλο θέµα το
οποίο σας έχει απασχολήσει. Παραθέσατε στοιχεία τα οποία
πόρρω απέχουν της πραγµατικότητας και µε κατηγορήσατε, µά-
λιστα, προσωπικά λέγοντας: «Ντροπή και αίσχος». Αφορά την
εξέλιξη του ιδιωτικού χρέους. Προσέξτε, είπατε: «Το ιδιωτικό
χρέος έχει εκτοξευθεί και από τα 200 δισεκατοµµύρια έχετε αντι-
µετωπίσει το ένα δισεκατοµµύριο µε τον εξωδικαστικό µηχανισµό
και «πάπαλα»». 

NΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Δεν το είπαµε εµείς αυτό. Ο κ. Αθανα-
σόπουλος το είπε. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Μπροστά ήσασταν.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Εθνικής Οικονο-

µίας και Οικονοµικών): Το είπαν άλλοι, εν πάση περιπτώσει.
Ακούστε, κύριε Παππά, γιατί έχετε ελλιπή ενηµέρωση και καλό
είναι να δείτε τα στοιχεία…

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Μη διακόπτετε, πα-

ρακαλώ!
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Εθνικής Οικονο-

µίας και Οικονοµικών): Ακούστε παρακαλώ. Ακούστε, γιατί βλέ-
πετε το δέντρο -θα το καταλάβετε αµέσως- και χάνετε το δάσος.

Το 2019 το ιδιωτικό χρέος ήταν 238,2 δισεκατοµµύρια ευρώ. Το
2023, παρά το ότι έχουµε το θέµα µε τους τόκους, µε τα επιτόκια,
µε όλα τα γνωστά και ότι άλλοι άνθρωποι, εν πάση περιπτώσει,
έχουν πρόβληµα µε το χρέος, από τα 238,2 πέσαµε στα 236 δι-
σεκατοµµύρια, από την Τράπεζα της Ελλάδος.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Στην επιτροπή…
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Εθνικής Οικονο-

µίας και Οικονοµικών): Τώρα θα σας τα πω όλα. Δεν θα µείνει
τίποτα κρυφό! Δεν θα µείνει τίποτα κρυφό, τίποτα.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Εξηγήστε µας!
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Εθνικής Οικονο-

µίας και Οικονοµικών): Θα καταθέσω και τα στοιχεία στα Πρα-
κτικά. 

Λοιπόν, πάµε τώρα στους servicers και στις τράπεζες. Οι ser-
vicers έχουν ιδιωτικό χρέος που διαχειρίζονται 71,16 δισεκατοµ-
µύρια, 71,1 ουσιαστικά, και οι τράπεζες 13,1. Οι servicers για τους
οποίους λέτε: «Μα τι έχει γίνει, τίποτα δεν έγινε, ένα δισεκατοµ-
µύριο…», από τα 71,1 έχουν ρυθµιστεί, έχουν υπάρξει ήδη ρυθ-
µίσεις, για τα 35, δηλαδή, σχεδόν για τα µισά.

NΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Εξηγήστε µας για τα πανωτόκια.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Εθνικής Οικονο-

µίας και Οικονοµικών): Αυτά είναι τα επίσηµα στοιχεία. Όταν δεν
σας βολεύει η πραγµατικότητα, το δόγµα σας είναι: «Τόσο το χει-
ρότερο για την πραγµατικότητα».

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Οι οποίες καταπίπτουν…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Μη διακόπτετε, πα-

ρακαλώ!
ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, να τα καταθέσει!

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Εθνικής Οικονο-

µίας και Οικονοµικών): Έχουν δηµοσιοποιηθεί κατ’ επανάληψη.
Θα τα καταθέσω, αλλά να διαβάσω και τα υπόλοιπα. Είναι ακόµα
χειρότερα, για εσάς ακόµα χειρότερα. 

Προσέξτε τώρα, για να δείτε σε πόσες γκάφες κατ’ εξακολού-
θηση έχετε πέσει. Από όλα αυτά βεβαίως, αναφέρθηκε ο εκπρό-
σωπος των servicers στον εξωδικαστικό µηχανισµό, αλλά βλέπετε
ότι µε τις διµερείς συµφωνίες ρυθµίζονται πολύ-πολύ περισσό-
τερα, ο οποίος πράγµατι ενώ επί ΣΥΡΙΖΑ ήταν κολληµένος και
ήταν λίγα εκατοµµύρια τώρα έχει πάει χαµηλά, αλλά πάντως έχει
πάει 1,3 δισεκατοµµύριο ευρώ και φέρνουµε όλες αυτές τις ρυθ-
µίσεις που σήµερα ψηφίζουµε για να τον επιταχύνουµε και αυτόν.
Όµως, κατά τα λοιπά εσείς είστε αντίθετοι, γιατί θα καταψηφί-
σετε από ό,τι καταλαβαίνω την υποχρεωτικότητα για τους ευά-
λωτους. 

Αυτή είναι η κατάσταση. Μην παρασύρεστε από µια κουβέντα
που σας λέει ο ένας και ο άλλος και έρχεστε –και να έρχεστε, δεν
είστε υποχρεωµένοι να τα ξέρετε όλα- και κουνάτε το δάχτυλο
σε έναν άνθρωπο που ποτέ δεν έχει προκαλέσει. Αυτό δεν το κα-
ταλαβαίνω.

ΠΑΥΛΟΣ ΓΕΡΟΥΛΑΝΟΣ: Το ποιος κουνάει το δάχτυλο, κύριε
Υπουργέ…

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Εθνικής Οικονο-
µίας και Οικονοµικών): Αυτό δεν το καταλαβαίνω, γιατί ο καθέ-
νας από εµάς έχει τη διαδροµή του.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Υπουργέ, να
το µαζεύουµε, σας παρακαλώ.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Εθνικής Οικονο-
µίας και Οικονοµικών): Και εδώ -ορίστε τα στοιχεία, έχουµε κι
άλλα περαιτέρω στοιχεία- το ιδιωτικό χρέος της Ελλάδας, παρ’
ότι βιώσαµε αυτή την καταιγίδα που βιώσαµε την τελευταία δε-
καετία, παραµένει κάτω από τον ευρωπαϊκό µέσο όρο. Εδώ είναι
ο ευρωπαϊκός µέσος όρος, στην κόκκινη γραµµή -θα τα δείτε στη
συνέχεια- κι εδώ είναι η Ελλάδα.

Επίσης, η εξυπηρέτηση του ελληνικού ιδιωτικού χρέους παρα-
µένει φυσικά, και γι’ αυτό είµαστε εδώ, κρίσιµο ζήτηµα. Ωστόσο,
από το 2019 το ληξιπρόθεσµο ιδιωτικό χρέος ως ποσοστό του
συνολικού ιδιωτικού χρέους έχει παρουσιάσει σηµαντική µείωση.
Έπεσε από το 68,3% στο 61%.

Αυτά είναι τα στοιχεία.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Καταθέστε τα.
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ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Excel είναι;
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Εθνικής Οικονο-

µίας και Οικονοµικών): Θα τα καταθέσω, κύριε συνάδελφε, µην
αγωνιάτε.

Ορίστε, τα καταθέτω.
(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Εθνικής Οικονοµίας και Οικονο-

µικών κ. Κωνσταντίνος Χατζηδάκης καταθέτει για τα Πρακτικά τα
προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του
Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρα-
κτικών της Βουλής)

ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Έχετε αλλοιώσει την πραγµατικό-
τητα.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Εθνικής Οικονο-
µίας και Οικονοµικών): Τα έχουµε δηµοσιοποιήσει δύο φορές
αυτή την εβδοµάδα. Επειδή αγωνιά ο κ. Γιαννούλης, ας τα δει.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ελάτε τώρα. Ας µην
γίνεται διάλογος. Σας παρακαλώ.

Κύριε Υπουργέ, συντοµεύστε, σας παρακαλώ.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Εθνικής Οικονο-

µίας και Οικονοµικών): Προσέξτε, εάν δεν σας αρκεί αυτό το
Βατερλώ το οποίο υφίστασθε µε τις τοποθετήσεις σας, θέλω να
συνεχίσω για να σηµειώσω, διότι οφείλω να το κάνω, την υποκρι-
σία του ΣΥΡΙΖΑ και κλείνω. Ο ΣΥΡΙΖΑ θα ερχόταν και θα τα διόρ-
θωνε όλα µε έναν νόµο και µε ένα άρθρο. Υπενθυµίζω το: «Αγάπη
µου, έκλεισα τις τράπεζες». Πόσο µας κόστισε αυτό; Για να
δούµε αν το αµφισβητείτε κι αυτό. Μας κόστισε 5,5 δισεκατοµ-
µύρια ευρώ.

(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµα-
χία)

Ξέρω ότι σας ενοχλεί, αλλά όταν έρχεστε και επιτίθεστε µε
αυτή την τοξικότητα να ξέρετε ότι ενίοτε υπάρχουν και απαντή-
σεις και τις απαντήσεις αυτές παίρνετε.

Επίσης, θέλω να σας θυµίσω το εξής, επειδή υπεραµύνεστε
του νόµου Σταθάκη. Απαντώ και εκ µέρους του ΠΑΣΟΚ, γιατί δεν
το είπε ο κύριος Ανδρουλάκης. Όµως, θα πω και για το ΠΑΣΟΚ
στη συνέχεια, µην στενοχωριέστε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Υπουργέ, σας
παρακαλώ. Φτάσατε τα τριάντα τέσσερα λεπτά.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Εθνικής Οικονο-
µίας και Οικονοµικών): Ο νόµος Σταθάκη περιόρισε την κάλυψη,
σύµφωνα µε τον ίδιο τον νόµο, στο 58% που είχε ο νόµος Κα-
τσέλη. Στη συνέχεια ακολούθησαν οι ηλεκτρονικοί πλειστηρια-
σµοί που θεσµοθετήσατε, αλλά παριστάνετε ότι τους ξεχάσατε
και στη συνέχεια κάνατε το 2018 και το 2019 δεκάδες χιλιάδες
πλειστηριασµούς, εσείς οι ευαίσθητοι.

Για το ΠΑΣΟΚ έχω να πω ότι εµείς βλέπουµε τις προτάσεις του
και θα δείτε ότι στις νοµοτεχνικές βελτιώσεις που θα κάνουµε θα
υιοθετήσουµε κάποιες από αυτές. Όµως, την ίδια στιγµή δεν
µπορώ να µην σηµειώσω ότι υπήρχε στην τοποθέτηση του Αρχη-
γού του έντονη δόση λαϊκισµού µε αποκορύφωµα αυτό που ελέ-
χθη ότι η πρότασή σας είναι: «Όποιος είναι κόκκινος δανειολή-
πτης να αγοράζει αµέσως το δάνειό του, χωρίς να γίνεται όλη
αυτή η διαδικασία για την οποία κουβεντιάζουµε σήµερα».

Αυτή είναι η πρότασή σας, κύριε Γερουλάνο, αν δεν το έχετε
καταλάβει.

Εάν συµβεί αυτό, θα έχουν λόγο όλοι οι δανειολήπτες να γίνο-
νται κόκκινοι για να αγοράζουν µισοτιµής το δάνειό τους. Είναι
αυτή υπεύθυνη πρόταση; Είναι αυτή υπεύθυνη Αντιπολίτευση;
Ξεπερνάµε και κάποια όρια και έχω υποχρέωση να τα σηµειώσω.

Εν πάση περιπτώσει, το βέβαιο είναι ότι εδώ, όπως απέδειξα,
υπάρχουν µια σειρά βελτιώσεων και από την άλλη πλευρά υπάρ-
χει µια σειρά από γκάφες της Αντιπολίτευσης. Υπάρχει ένα τυφλό
κοµµατικό πάθος, ένας πολιτικός ερασιτεχνισµός ο οποίος εκδη-
λώνεται κατ’ επανάληψη. Υπάρχει µια Αντιπολίτευση σε σύγχυση
η οποία βλέπει πώς τη µετρά ο κόσµος σε όλες ανεξαιρέτως τις
δηµοσκοπήσεις που δηµοσιεύονται τελευταία.

Είστε, ξαναλέω και πάλι, κόµµατα που επιδοτείτε πολιτικά την
Κυβέρνηση Μητσοτάκη. Συνεχίστε να το κάνετε.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Θα δώσουµε τον

λόγο τώρα στην Πρόεδρο της Κοινοβουλευτικής Οµάδας της
Πλεύσης Ελευθερίας κ. Κωνσταντοπούλου.

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Η κ. Κωνσταντοπού-

λου έχει τον λόγο τώρα. Γίνεται, πώς δεν γίνεται; Έχει ζητήσει
τον λόγο Πρόεδρος Κοινοβουλευτικής Οµάδας.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Γεια σας, κύριε Χατζηδάκη. Καλώς ήρθατε.

Χθες φύγατε από τη συζήτηση του νοµοσχεδίου για το φερό-
µενο ως φορολογικό, αφού ενεργοποιήσατε για άλλη µια φορά
τις τακτικές που γνωρίζετε καλά όλοι όσοι ασκήσατε εξουσία
εφαρµόζοντας µνηµόνια, τις τακτικές δηλαδή, της ενοχοποίησης
της κοινωνίας, της αντιµετάθεσης των δικών σας ευθυνών, της
στοχοποίησης κοινωνικών κατηγοριών και της ενεργοποίησης
των κοινωνικών αυτοµατισµών και των αντανακλαστικών της κοι-
νωνίας να αµυνθεί.

Τα σπασµένα των πολιτικών σας ζητάτε για άλλη µία φορά να
τα πληρώσουν οι πολίτες! 

Έχετε επιλέξει από τη µία πλευρά να επιχαίρετε ότι πήρατε
41%. Σας θυµίζω ότι πήρατε σαράντα και κάτι τοις εκατό του 50%
που συµµετείχε στις εκλογές. Έχετε πάρει, λοιπόν, το 20%. Και
αν συνεχίσετε µε αυτήν την αλαζονεία και τη δική σας, όπως εκ-
φράστηκε και των Βουλευτών σας, όπως εκφράζεται στη διάρ-
κεια κάθε παρέµβασής µου και κάθε οµιλίας µου, σας διαβεβαιώ
ότι πολύ γρήγορα θα αρχίσετε να βλέπετε την κατηφόρα µετά
την άνοδο. Το έχουν πάθει και άλλοι πριν από εσάς. Και άλλοι
πριν από εσάς επέχαιραν ότι ο λαός δήθεν ενέκρινε την πολιτική
τους και ότι δεν είχαν πολιτικό κόστος που έφεραν το τρίτο µνη-
µόνιο.

Με το φορολογικό νοµοσχέδιο που φέρνετε παράλληλα στο-
χοποιείτε τη µεσαία τάξη στ’ αλήθεια. Στοχοποιείτε τους αυτοα-
πασχολούµενους πολίτες, επαγγελµατίες. Στοχοποιείτε τους
ελεύθερους επαγγελµατίες, τους δικηγόρους, τους γιατρούς,
αλλά και τους βιοτέχνες, τους κουρείς, τους ταξιτζήδες, τους
εµπόρους των λαϊκών αγορών, εκείνους που βγάζουν τίµια το
ψωµί τους, κάτι που είναι ζητούµενο και µεταξύ των µελών της
Κυβέρνησής σας. Και σας προσκάλεσα και εσάς και τα άλλα µέλη
της Κυβέρνησής σας να αναρωτηθείτε ποιοι και πόσοι από εσάς
βγάλατε το ψωµί σας εργαζόµενοι και πότε, γιατί είστε σε µεγάλη
πλειοψηφία κρατικοδίαιτοι µε αποζηµιώσεις του ελληνικού δηµο-
σίου για υπουργικές και βουλευτικές θέσεις και παρ’ όλα αυτά
διατυµπανίζετε ότι υπερασπίζεστε την ελεύθερη αγορά και την
δήθεν υγιή ανάπτυξη της οικονοµίας. 

Βέβαια, τώρα λέω δυσάρεστα και τα δυσάρεστα, για την Κυ-
βέρνηση, σπανίως προβάλλονται από τα µέσα ενηµέρωσης. Θα
πω και κάτι ευχάριστο και θετικό για να δούµε αν µόνο αυτό θα
δηµοσιοποιηθεί ή αν θα δηµοσιοποιηθούν και όλα τα άλλα που
έχω να σας καταµαρτυρήσω. 

Ο Πρωθυπουργός ηθεληµένα ή άθελά του δηµιούργησε µείζον
διπλωµατικό ζήτηµα γύρω από τα Γλυπτά του Παρθενώνα. Και
αυτό είναι ένα θετικό γεγονός που δεν θα πρέπει να το αποµει-
ώσει ο ίδιος, γιατί τον παρακολουθώ να το αποµειώνει λίγο-λίγο
και σιγά-σιγά και να υπαναχωρεί από την αρχική, σθεναρή τοπο-
θέτησή του. Το ότι το ζήτηµα των Γλυπτών του Παρθενώνα ανα-
βιβάστηκε µε την εντελώς άτσαλη ενέργεια του Βρετανού
Πρωθυπουργού να ακυρώσει τη συνάντηση µε τον Έλληνα Πρω-
θυπουργό είναι ένα γεγονός προς αξιοποίηση, δεν είναι ούτε ένα
γεγονός το οποίο πρέπει να αφεθεί πίσω ούτε να το κουκουλώ-
σετε και αυτό και να µην το χρησιµοποιήσετε. 

Η Πλεύση Ελευθερίας είπε από την πρώτη στιγµή εδώ σε
αυτήν την Αίθουσα και στις προγραµµατικές δηλώσεις ότι στηρί-
ζουµε και θα στηρίξουµε την επανένωση των Γλυπτών µε το Μνη-
µείο και την ακεραιότητα του Μνηµείου. Καταθέσαµε την πρώτη
επίκαιρη ερώτηση για το ζήτηµα, την έκανε ο Κοινοβουλευτικός
µας Εκπρόσωπος, ο κ. Καζαµίας στα τέλη του Αυγούστου, ρω-
τώντας την Υπουργό Πολιτισµού εάν θα αξιοποιηθεί νοµικά και
διπλωµατικά και πολιτικά µε τον δέοντα τρόπο το µείζον επιχεί-
ρηµα που επίσης υπάρχει πλέον, ότι δηλαδή δεν υπάρχει ασφα-
λής φύλαξη των γλυπτών, όπως µέχρι τότε διατεινόταν το
Βρετανικό Μουσείο και η βρετανική κυβέρνηση µε δεδοµένο ότι
διαπιστώθηκε ευρύτατης κλίµακας κλοπή και υπεξαίρεση και πα-
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ράδοση αρχαίων µνηµείων και αρχαίων τµηµάτων και αρχαίων
θραυσµάτων χιλιάδων και ελληνικών από τους ίδιους τους ιθύνο-
ντες του Βρετανικού Μουσείου. 

Βλέπω τον κ. Μητσοτάκη λίγο-λίγο να υπαναχωρεί, να λέει τα
αφήνουµε πίσω µας, περασµένα ξεχασµένα, δεν έχω µιλήσει µε
τον κ. Σούνακ. Είναι λάθος στρατηγική αυτή. Είναι εντελώς λάθος
το να αποµειώσει τη σηµασία της αναβάθµισης της δηµόσιας συ-
ζήτησης για την επιστροφή των Γλυπτών. 

Εµείς, λοιπόν, σας προτείνουµε το λέω από αυτό εδώ το Βήµα,
γιατί εκτός από την Αίθουσα αυτή και τους λίγους παρόντες Βου-
λευτές -και παρούσες- θα ακουστεί πιστεύω καθαρά στο πανελ-
λήνιο, αλλά και πέραν αυτού. 

Πρώτον, η διεκδίκηση των Γλυπτών του Παρθενώνα αποτελεί
εθνικό ζήτηµα. Δεύτερον, αποτελεί ζήτηµα ιστορικής σηµασίας
και πρέπει να διεκδικηθεί µε οµόθυµο τρόπο. Υπάρχει ένα ιστο-
ρικό, νοµικό, θεσµικό, πολιτικό και πολιτιστικό κεκτηµένο που δεν
το έχουµε ενεργοποιήσει και η Πλεύση Ελευθερίας σας προτείνει
να το αξιοποιήσετε. Ελπίζω να µε ακούει ο κ. Μητσοτάκης και να
έχει πράγµατι την πρόθεση να ενεργήσει. Το 2014, µε πρωτοβου-
λία Γερµανού διευθυντή µουσείου επεστράφησαν στο ελληνικό
κράτος δέκα χιλιάδες αρχαία αντικείµενα, τα οποία είχαν κλαπεί
από τους αρχαιολόγους των Ναζί. Ο διευθυντής του γερµανικού
µουσείου τα ανεύρε στις αποθήκες του µουσείου, όπου τα είχε
κρύψει ο προηγούµενος διευθυντής, αρχαιολόγος των Ναζί.
Πήρε την πρωτοβουλία ο ίδιος ο Γερµανός διευθυντής -επί κυ-
βερνήσεως Νέας Δηµοκρατίας και ΠΑΣΟΚ έγιναν αυτά και είναι
αξιοσηµείωτο ότι δεν αξιοποιούνται- και είπε τα επιστρέφω στην
Ελλάδα, διότι δεν είναι δικά µας, δεν µας ανήκουν, δεν δικαιού-
µαστε να τα κρατάµε. Και παραδόθηκαν το καλοκαίρι του 2014
στο ελληνικό κράτος µε τελετή µάλιστα που έγινε στο Υπουργείο
Πολιτισµού. 

Είχα την ευκαιρία να θέσω αυτό το ζήτηµα και στη σηµερινή
Υπουργό Πολιτισµού, την κ. Μενδώνη σε προγενέστερο χρόνο
και επ’ αφορµή των επιχειρηµάτων της διεκδίκησης των γερµα-
νικών οφειλών. Αυτή η ενέργεια που έγινε το 2014 αποτελεί κο-
ρυφαίο επιχείρηµα, κεκτηµένο, νοµικό, πολιτικό, πολιτιστικό και
διπλωµατικό προηγούµενο για τη διεκδίκηση των κλεµµένων Γλυ-
πτών του Παρθενώνα.

Και είναι µία από τις πολλές ενέργειες –µία από τις πολλές
ενέργειες!- που µπορούν να γίνουν και που έχουµε εµείς να προ-
τείνουµε για τη διεκδίκηση των Γλυπτών του Παρθενώνα.

Μία έτερη, κατά την άποψή µας –και το θέτω αυτή τη στιγµή,
γιατί θα πρέπει τα κόµµατα να πάρουν την ευθύνη τους και να
αναλάβουν τις υποχρεώσεις τους- επιβεβληµένη ενέργεια κοινο-
βουλευτικής διπλωµατίας είναι η σύσταση διακοµµατικής επιτρο-
πής της Βουλής για τη διεκδίκηση της επιστροφής των Γλυπτών
του Παρθενώνα.

Εµείς το προτείνουµε, η Πλεύση Ελευθερίας σάς προσκαλεί
να συγκροτήσουµε µία τέτοια διακοµµατική επιτροπή της Βου-
λής, πραγµατική, που το πόρισµά της και τη δραστηριότητά της
θα την αξιοποιήσει πραγµατικά η Κυβέρνηση που θα ασκήσει
πραγµατική κοινοβουλευτική διπλωµατία, γιατί δυστυχώς έχουµε
το πολύ κακό προηγούµενο της διακοµµατικής επιτροπής που
και εγώ αναβίβασα και αναβάθµισα για τη διεκδίκηση των γερµα-
νικών οφειλών, που έβγαλε πόρισµα από το 2016, αλλά η τότε
κυβέρνηση το πόρισµα αυτό το κράτησε στο συρτάρι για τρία
χρόνια µέχρι την προεκλογική περίοδο του 2019, οπότε το έφερε
προεκλογικά και µόνον για ψήφιση στην Ολοµέλεια.

Η σύσταση διακοµµατικής επιτροπής της Βουλής αποτελεί µία
ενέργεια έκφρασης οµόθυµης δράσης του Κοινοβουλίου για δι-
πλωµατική πολιτική διεκδίκηση σε διεθνές επίπεδο. Εµείς σας το
προτείνουµε και ελπίζουµε να βρούµε πραγµατικά ευήκοα ώτα
και κυρίως πρωτοβουλίες σύστασης µιας τέτοιας επιτροπής.
Όταν υπάρχει η βούληση, υπάρχει και ο τρόπος και µπορεί και ο
Πρόεδρος της Βουλής -εγώ του το προτείνω- να κάνει µια τέτοια
πρόταση στην Ολοµέλεια της Βουλής. Προσωπικά ως Πρόεδρος
της Βουλής το είχα κάνει και ήταν µία οµόφωνη τότε απόφαση
της Ολοµέλειας.

Μακάρι να υπάρξουν διεκδικητικές ενέργειες ουσιαστικές σε
όλα τα επίπεδα, γιατί δεν υπάρχει κανένα επίπεδο που επιτρέπε-
ται να περιφρονούµε, ούτε το πολιτικό, ούτε το κοινοβουλευτικό,

ούτε το διπλωµατικό, ούτε το πολιτιστικό, ούτε φυσικά, η καµπά-
νια επικοινωνίας που θα έπρεπε να γίνεται για τη διεκδίκηση των
Γλυπτών και τώρα την κάνουν κάποιοι Βρετανοί δηµοσιογράφοι
για λογαριασµό µας.

Έρχοµαι στο έτερο ζήτηµα της επικαιρότητας που είναι η χθε-
σινή ανακοίνωση του Πρωθυπουργού περί επιστολικής ψήφου.
Υπενθυµίζω ότι η Πλεύση Ελευθερίας είναι εκείνη η δύναµη που
υποχρέωσε την Κυβέρνηση από τις προγραµµατικές δηλώσεις
να πάρει την πρωτοβουλία αναγνώρισης πραγµατικού δικαιώµα-
τος ψήφου στους Έλληνες της Διασποράς, στους αποδήµους
και σε όλους τους ανθρώπους που µετανάστευσαν εξαναγκα-
στικά και καταναγκαστικά την περίοδο των µνηµονίων, την πε-
ρίοδο της κρίσης, στερούµενοι και τη δυνατότητα για λόγους
πρακτικούς και οικονοµικούς να ψηφίσουν και να διαµορφώσουν
το πολιτικό αποτέλεσµα µε βάση την πολιτική τους θέση και
εµπειρία.

Είµαστε εκείνοι που υποχρεώσαµε την Κυβέρνηση στην πρω-
τοβουλία αυτή και πάλι µε παρεµβάσεις µας -και δική µου κατά
τις προγραµµατικές δηλώσεις και του Κοινοβουλευτικού µας Εκ-
προσώπου, του κ. Καζαµία- και έχει πλέον συνοµολογηθεί ότι
αυτό ήταν και η θρυαλλίδα που οδήγησε σε αυτή την πρωτοβου-
λία και πια µπορούν χωρίς τις ασφυκτικές προϋποθέσεις που θέ-
τατε προηγουµένως να ψηφίζουν οι συµπατριώτες µας από το
εξωτερικό.

Η ανακίνηση της πρόσκλησης για συµµετοχή στις εκλογές
είναι για την Πλεύση Ελευθερίας κάτι µείζον, γιατί είµαστε εκείνοι
και ήµουν εγώ προσωπικά εκείνη που και στη διάρκεια της προ-
εκλογικής περιόδου έκανα επανειληµµένα διαβήµατα στην υπη-
ρεσιακή κυβέρνηση και στην υπηρεσιακή Υπουργό Εσωτερικών,
για να µπορέσουν να ψηφίσουν οι εποχικοί εργαζόµενοι που τους
στερήσατε το δικαίωµα της ψήφου και ξέρετε ότι στην πλει-
οψηφία τους θα σας «µαύριζαν», για να µπορέσουν να ψηφίσουν
οι φοιτητές που είχαν επιστρέψει στα πανεπιστήµιά τους, ή δεν
είχαν την οικονοµική δυνατότητα να ξαναµετακινηθούν. Προτεί-
ναµε τη δηµιουργία ειδικών εκλογικών καταλόγων, για να µπορέ-
σουν τα νέα παιδιά να ασκήσουν το εκλογικό τους δικαίωµα.

Είµαστε εκείνοι, λοιπόν, που πάντα θα µιλάµε µε γνώµονα –τι;-
να µην υπάρξει ούτε ένας άνθρωπος, ούτε ένας, ούτε µία πολίτης
της χώρας αυτής που θέλει να ψηφίσει και δεν µπορεί για λόγους
πρακτικούς, για λόγους οικονοµικούς, για τα προσκόµµατα που
προκύπτουν ή τους βάζετε µε την κατά περίπτωση και κατά το
συµφέρον σας κάθε φορά νοµοθέτηση.

Με την ίδια, λοιπόν, λογική και πρακτική θα στηρίξουµε πρα-
γµατικές πρωτοβουλίες για τη διευκόλυνση της συµµετοχής, όχι
πρωτοβουλίες που επιγράφονται «επιστολική ψήφος», αλλά στα
αλήθεια δεν εξυπηρετούν τη µεγαλύτερη συµµετοχή και δεν συν-
δυάζονται µε την έµπρακτη διευκόλυνση όλων των πολιτών στο
να ασκήσουν το εκλογικό τους δικαίωµα.

Αναµένουµε, λοιπόν, τη νοµοθετική σας πρωτοβουλία. Πι-
στεύουµε ότι µιας και χρειάζεται αυξηµένη πλειοψηφία για κάτι
τέτοιο, θα ευαρεστηθείτε αυτή τη φορά να µην φέρετε κατεπεί-
γουσες διαδικασίες, όπως κάνετε σε κάθε νοµοσχέδιο. Εδώ και
πέντε µήνες και έξι µέρες φέρνετε µόνον κατεπείγουσες διαδι-
κασίες, όλα µε συντετµηµένες προθεσµίες, όλα για να µην γίνεται
πραγµατική συζήτηση µέσα στη Βουλή, όλα για να περνάτε µε
το «έτσι θέλω» αυτό το οποίο εξαρχής είχατε την πρόθεση.

Έρχοµαι τώρα, κύριε Υπουργέ, στο νοµοσχέδιο, γιατί καλά τα
είπατε εδώ στον ΣΥΡΙΖΑ και στο ΠΑΣΟΚ, απαντήσατε, είπατε και
εκ µέρους του ΠΑΣΟΚ -δεν ξέρω τι άλλο µπορεί να ακούσουµε
σε αυτή την Αίθουσα- αλλά έχει και σηµειολογικό ενδιαφέρον και
πολιτικό ενδιαφέρον αυτό το οποίο συµβαίνει.

Εγώ, όµως, σας µιλάω µε τη συνέπεια που έχει διακρίνει την
πορεία µου από τότε που ήµουν µαθήτρια και άρα, σε εµένα,
κύριε Υπουργέ, δεν µπορείτε να πείτε «και εσείς τα ίδια κάνατε»,
ούτε µπορείτε να πείτε «άλλα λέγατε πριν, άλλα λέτε τώρα», γιατί
εγώ λέω τα ίδια. Λέω τα ίδια από τότε που υπερασπιζόµουν την
πρωτοβουλία για «Σεισάχθεια» και για διαγραφή των χρεών των
υπερχρεωµένων νοικοκυριών. Τώρα οι τρεις Βουλευτές του ΣΥ-
ΡΙΖΑ που είναι εδώ δεν ήταν στον ΣΥΡΙΖΑ τότε, αλλά ήµουν
εκείνη η οποία συνέγραψε την πρώτη πρόταση νόµου του ΣΥΡΙΖΑ
τον Αύγουστο του 2012 για τη διαγραφή των χρεών των υπερ-
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χρεωµένων νοικοκυριών και δεν τα πρόδωσα αυτά τα οποία τότε
έλεγα.

Ήµουν εκείνη που καταψήφισα το τρίτο µνηµόνιο που έφερε
και τα funds και τους πλειστηριασµούς και τους ηλεκτρονικούς
πλειστηριασµούς και δεν τα πρόδωσα αυτά τα οποία η Αριστερά
υπερασπίστηκε, αυτά για τα οποία ο κόσµος της κοινωνίας και
όχι µόνον ο κόσµος της Αριστεράς εµπιστεύθηκε ένα πολιτικό
κόµµα που πάρα πολύ γρήγορα µεταλλάχθηκε, γιατί κάποιοι άν-
θρωποι στην ηγεσία του κόµµατος αυτού πάρα πολύ γρήγορα
ανακάλυψαν τις πολυτέλειες της εξουσίας και την ανάγκη τους
να ασκούν εξουσία, να αντλούν προσωπικά οφέλη, οικονοµικά
οφέλη και να προδίδουν εκείνους που τους εµπιστεύτηκαν.

Κύριε Υπουργέ, έρχεστε σήµερα και µιλάτε µε αριθµούς και µι-
λάτε µε τεχνικές, υποτιθέµενες αναλύσεις, αλλά αυτό που δεν
λέτε στον κόσµο είναι γιατί για άλλη µια φορά τα δικά σας τα
σπασµένα θα τα πληρώνουν οι πολίτες και οι δανειολήπτες. 

Όταν έγινε το σκάνδαλο του χρηµατιστηρίου, εκείνη την πε-
ρίοδο που ενθάρρυναν οι κυβερνήσεις τον κόσµο να τζογάρει
στο χρηµατιστήριο και οδήγησαν ανθρώπους στην αυτοκτονία
και στην καταστροφή, υπήρξε κάποια λογοδοσία; 

Όταν η χώρα µπήκε στο ευρώ χωρίς προϋποθέσεις και για να
καλυφθεί η απόλυτη µεταστροφή των συνθηκών µε εργαλεία σας
τις τράπεζες, στις διοικήσεις των οποίων είχατε διορίσει πολιτικά
πρόσωπα και βρίσκονταν στις διοικήσεις των τραπεζών πρόσωπα
τα οποία είτε προηγουµένως είτε στη συνέχεια άσκησαν πολιτική
εξουσία, όταν λέγατε στον κόσµο «δανείσου, δανείσου» για να
µην καταλάβει τη διαφορά στο κόστος ζωής του µε τη µετάβαση
στο ευρώ, δεν σκεφτόσασταν ότι τον εξαπατάτε τον κόσµο αυτό;

Όταν ο κόσµος έπαιρνε και άνθρωποι που µπορεί να µην είχαν
ούτε τη δυνατότητα για δικαιοπραξία έπαιρναν στο σπίτι τους
προεγκεκριµένες κάρτες, τηλεφωνήµατα για προεγκεκριµένα δά-
νεια, χωρίς αίτηση, γινόταν εν αγνοία των κυβερνήσεών σας
αυτό; 

Όταν διαβεβαιώνατε τον κόσµο το 2008 ότι η ελληνική οικονο-
µία δεν κινδυνεύει από τη διεθνή κρίση, γιατί οι ελληνικές τράπε-
ζες δεν έχουν τοξικά προϊόντα, δεν ξέρατε ότι εξαπατάτε τον
κόσµο; 

Κι όταν στη συνέχεια είπατε στον κόσµο αυτό, που τον εξαπα-
τήσατε, τον εξωθήσατε στην υπερχρέωση και στη συνέχεια τον
αφήσατε εκτεθειµένο, ότι «µαζί τα φάγαµε», δεν ξέρατε ότι του
λέτε ψέµατα και ότι προσπαθείτε να τον ενοχοποιήσετε;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κυρία Πρόεδρε, να
σας διακόψω για να κάνουµε µία ανακοίνωση για το σχολείο που
µας παρακολουθεί γιατί ήρθε η ώρα να φύγουν.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Ναι, βεβαίως, κύριε Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού
προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥ-
ΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτη-
ρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής,
τριάντα τρεις µαθήτριες και µαθητές και τρεις εκπαιδευτικοί-συ-
νοδοί τους από το Γυµνάσιο Μεγαλόπολης Αρκαδίας. 

Η Βουλή τούς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Συνεχίστε, κυρία Πρόεδρε.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Γεια σας παιδιά. Εύχοµαι να ξαναέρθετε στη Βουλή. Να
µην απογοητεύεστε που τη βλέπετε άδεια. Είµαστε κάποιοι που
επιµένουµε να δώσουµε και ζωή και συµµετοχή στη Βουλή και να
έρχεστε όλο περισσότεροι νέοι άνθρωποι στη Βουλή. 

Όταν, λοιπόν, κύριε Υπουργέ, γυρίσατε προς την κοινωνία κου-
νώντας της το δάχτυλο και είπατε «µαζί τα φάγαµε», δεν ξέρατε
ότι πάτε να της αντιµεταθέσετε τις δικές σας ευθύνες; 

Είπατε ότι υπάρχει ένα δηµόσιο χρέος και πρέπει να το πλη-
ρώσετε εσείς οι πολίτες κι εσείς τα παιδιά. Τα παιδιά που γεννι-
ούνται από το 2010 και µετά, πριν πάρουν την πρώτη τους ανα-
πνοή, µε τις δικές σας αποφάσεις χρωστάνε. Τα φάγανε µαζί σας
κι αυτά τα παιδιά; Όχι. Τα χρεώσατε και τα επιφορτίσατε, όµως,
µε το να αποπληρώνουν ένα χρέος που δεν τους ανήκει, που δεν

το δηµιούργησαν και που δεν αντιστοιχεί σε δηµόσιες δαπάνες
που έγιναν για κοινό σκοπό ή για κοινωνικό σκοπό. 

Στη συνέχεια επιβάλατε φόρους και χαράτσια για να αποπλη-
ρωθεί αυτό το χρέος και καταστράφηκαν άνθρωποι, καταστρά-
φηκαν επιχειρήσεις και ζητήσατε από τον κόσµο χρήµατα για να
ανακεφαλαιοποιήσετε τις τράπεζες. Διότι όταν λέτε πληρώθηκαν
από το ελληνικό δηµόσιο οι τράπεζες της ανακεφαλαιοποίησης,
µε συγχωρείτε πάρα πολύ, αλλά µιλάτε χωρίς τον ξενοδόχο,
κύριε Υπουργέ. Δεν είναι δικά σας χρήµατα αυτά που δόθηκαν,
είναι χρήµατα των πολιτών. 

Όταν, λοιπόν, του πήρατε τα χρήµατα µε αναγκαστική αντισυ-
νταγµατική φορολογία και τα δώσατε στις τράπεζες, δεν σκεφτή-
κατε ότι θα πρέπει τον κόσµο αυτόν να τον ανακουφίσετε, θα
πρέπει να του διαγράψετε οφειλές για να µην καταστραφεί; Όταν
κουρέψατε τα οµόλογα του ελληνικού δηµοσίου, δίνοντας πρώτα
τη δυνατότητα στις ξένες τράπεζες να τα ξεφορτωθούν, δεν ξέ-
ρατε ότι επιβαρύνετε και το δηµόσιο, το οποίο ζηµιώθηκε και
τους µικροοµολογιούχους του ελληνικού δηµοσίου που τους κα-
ταστρέψατε; 

Τα ξέρατε βέβαια όλα αυτά, ξέρατε ότι οι απλοί άνθρωποι ήταν
και είναι πάντα τα θύµατα αυτών των πολιτικών και αυτό το ήξερε
βέβαια και η κυβέρνηση που ακολούθησε τη δική σας και επέλεξε
δυστυχώς, να φέρει και τον νέο Κώδικα Πολιτικής Δικονοµίας, µε
τον οποίο νοµιµοποιήθηκαν οι ηλεκτρονικοί πλειστηριασµοί και
τον ψήφισαν και πολλοί από αυτούς που κάνουν τώρα τους εξω-
κοινοβουλευτικούς αριστερούς και όλοι από εκείνους που κάνουν
τους κοινοβουλευτικούς αποσχισθέντες αριστερούς. Όλοι τον
ψήφισαν στις 22 Ιουλίου του 2015 και µαζί σας, βέβαια. Όλοι µαζί
τα κάνατε αυτά. Τα κάνατε όλοι µαζί. 

Τότε, λοιπόν, δεν γνωρίζατε -όταν όλα αυτά τα ψηφίζατε- ότι
δηµιουργείται ένα πρωτοφανές προηγούµενο, απολύτως ακατο-
χύρωτης θεσµικά και νοµικά πρωτότυπης κατασκευής, η οποία
διευκολύνεται από τις πολιτικές σας φορολογικά και οικονοµικά
να καταδυναστεύει τους πολίτες όταν η υποτιθέµενη αριστερή
κυβέρνηση, κύριοι που τότε αρχίσατε να πλησιάζετε τον ΣΥΡΙΖΑ,
όταν η υποτιθέµενη αριστερή κυβέρνηση λοιπόν είπε ναι, στους
ηλεκτρονικούς πλειστηριασµούς, ναι στους πλειστηριασµούς
πρώτης κατοικίας; Και κάποιοι ήµασταν στα ειρηνοδικεία και τους
σταµατάγαµε αυτούς τους ηλεκτρονικούς πλειστηριασµούς. Και
η τότε κυβέρνηση έκανε αυτό που εσείς σήµερα κάνετε -γιατί
αυτές είναι οι τακτικές- έλεγε ότι εξυπηρετούµε, αυτοί που στα-
µατάγαµε τους πλειστηριασµούς µε το σώµα µας πια στα ειρη-
νοδικεία, εξυπηρετούµε, λέει, κάποιους µεγαλοοφειλέτες και
κάποιους µεγαλοκαρχαρίες. Οι ίδιες τακτικές, οι ίδιες πρακτικές,
αυτές που έχει οµολογηθεί ότι σε αυτές εκπαιδεύει και επιλεγµέ-
νους δηµοσιογράφους το Διεθνές Νοµισµατικό Ταµείο. Αποκα-
λύφθηκαν όλα αυτά στη διάρκεια των εργασιών της Επιτροπής
Αλήθειας Δηµοσίου Χρέους το 2015. 

Όταν, κύριοι, όλοι και οι έντεκα και οι τριάντα έξι -όχι οι τριάντα
έξι ίσως, κάποιοι από τους τριάντα έξι- όταν όλοι ψηφίζατε να
είναι ιδιώνυµο αδίκηµα η διακοπή πλειστηριασµού πρώτης κατοι-
κίας και πλειστηριασµού στο ειρηνοδικείο, δεν ξέρατε ότι εκθέ-
τετε αθώους πολίτες σε εξώσεις από τις κατοικίες τους; 

Εγώ, επειδή βρισκόµουν πάντοτε µε την πλευρά της κοινωνίας
και είµαι πάντα στην κοινωνία µε την πλευρά των απλών ανθρώ-
πων και σήµερα υπερασπίζοµαι αφιλοκερδώς -δεν ξέρω αν θέ-
λετε να µε εξαιρέσετε κι από καµµία άλλη επιτροπή- υπερα-
σπίζοµαι αφιλοκερδώς ανθρώπους που πάτε να του πάρετε εσείς
τα σπίτια, γιατί εσείς τη διευκολύνετε αυτήν την πολιτική, εσείς
εφαρµόζετε τους νόµους που έφερε ο ΣΥΡΙΖΑ το 2015 και το
2017, εσείς παριστάνετε ότι τώρα ανακουφίζετε ενώ κρατάτε την
κοινωνία σε µία εξάρτηση. 

Κι εσείς αρνείστε να αναγνωρίσετε το κεφαλαιώδες, το απλό,
το δεδοµένο, το επιβεβληµένο, αυτό που κατακτήθηκε στο διε-
θνές στερέωµα το 2012-2013 στην Ισπανία, ότι δηλαδή, απαγο-
ρεύεται η έξωση ανθρώπου από την κατοικία του για οποιο-
δήποτε χρέος, γιατί το δικαίωµα στη στέγη είναι συνταγµατικό
υπερνοµοθετικά προστατευόµενο δικαίωµα και κανένας νόµος
από όλους αυτούς που έχετε ψηφίσει και εφαρµόζετε δεν µπορεί
να καταλύσει το δικαίωµα αυτό.

Εγώ σας τα λέω αυτά, έχοντας κάνει και νοµικές ενέργειες
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κατά των ηλεκτρονικών πλειστηριασµών που έφερε ο ΣΥΡΙΖΑ,
αλλά στείλατε τους εκπροσώπους σας, τους εκπροσώπους του
Νοµικού Συµβουλίου του Κράτους, να σας υπερασπιστούν στο
Συµβούλιο της Επικρατείας και να υπερασπιστούν την αρπαγή
των σπιτιών των απλών ανθρώπων, µε το πάτηµα ενός κουµπιού,
χωρίς καµµία προϋπόθεση. Η Έλενα Καραγεωργοπούλου, η Βου-
λευτής µας, είναι η συµβολαιογράφος εκείνη που αντιτάχθηκε σε
αυτή την αρπακτική διαδικασία. 

Μιλάτε, λοιπόν, κύριε Υπουργέ, σε ανθρώπους που δίνουν τη
µάχη και που ξέρουν πολύ καλά ότι καµµία καρέκλα δεν έχει καµ-
µία αξία. Αξία έχουν οι αρχές µας, η συνέπειά µας, οι άνθρωποι
και πως υπερασπιζόµαστε τα δικαιώµατά τους. Και βέβαια, ξέ-
ρουµε -επίσης, πολύ καλά- ότι η ιστορία γράφεται µε στάσεις
ζωής, µε ανυπακοή, µε αντίσταση και όχι µε φιλοφρονήσεις στις
εξουσίες και µε ανταλλαγές εξυπηρετήσεων.

Δεν άκουσα να είπατε κάτι -και µε αυτό θα κλείσω- δεν άκουσα
να είπατε κάτι, αλλά µπορεί, επειδή δεν ήµουν στην έναρξη της
οµιλίας σας, µπορεί και να το έχασα. Δεν άκουσα να είπατε κάτι
για τον θάνατο χτες του Χένρι Κίσιντζερ, ενός ανθρώπου ο
οποίος έχει βάψει τα χέρια του µε το αίµα πολλών ανθρώπων και
πολλών λαών, αλλά βραβεύθηκε µε Νόµπελ Ειρήνης, γιατί υπάρ-
χει αυτή η αντινοµία και αυτή η αντίφαση. Πολλές φορές µέχρι η
ιστορία να καταγράψει και να στείλει εκεί που πρέπει εκείνους
που ζηµιώνουν τις κοινωνίες και τους λαούς, πολλές φορές η επι-
κοινωνία τους αποθεώνει. 

Εγώ επειδή έκανα µήνυση στον Χένρι Κίσιντζερ το 2003 -ήταν
η πρώτη µου νοµική ενέργεια µε την ιδιότητα της δικηγόρου, του
ιστορικού δηµοσιογράφου Ηλία Δηµητρακόπουλου- και έκανα
αυτή τη µήνυση που το ελληνικό κράτος δεν την υποστήριξε,
αλλά την υποστήριξε πολύς κόσµος σε διεθνές επίπεδο, για να
ελεγχθεί ο Κίσιντζερ για διεθνή εγκλήµατα, για τη συµµετοχή στα
εγκλήµατα της Χούντας και για την κυπριακή τραγωδία, τα διεθνή
εγκλήµατα σε βάρος του κυπριακού λαού. 

Επειδή, λοιπόν, από τότε µέχρι σήµερα δεν αλλάζω αυτά που
λέω, δεν αλλάζω στάση και δεν λοξοδροµώ και πρέπει να σας πω
ότι δεν το έχω µετανιώσει, γιατί µπορώ να κυκλοφορώ στον
δρόµο κοιτώντας τους συµπολίτες µου στα µάτια χωρίς να έχω
φύλαξη και άλλου είδους προστασία, µπορώ να είµαι µία από
τους πολίτες πάντα και µπορώ να κοιτώ στα µάτια και τις οικογέ-
νειες των θυµάτων των Τεµπών που βλέπουν αυτή σας τη λυσ-
σώδη προσπάθεια να µε εξαιρέσετε από την εξεταστική επιτροπή
για το έγκληµα των Τεµπών και καταλαβαίνουν ότι πάλι κάτι θέ-
λετε να κρύψετε, πάλι όλα θέλετε να τα διαχειριστείτε και να τα
φέρετε στα µέτρα σας. 

Ξέρω ότι ενοχλώ. Ξέρω ότι ενοχλώ πολλές και ισχυρές εξου-
σίες, ξέρω ότι η Πλεύση Ελευθερίας, αυτό το µικρό καραβάκι,
είναι πολύ ενοχλητικό και το βαρούν πολλοί, αλλά είναι και ανθε-
κτικό, κύριε Υπουργέ, και θα παραµείνει εδώ, όσο κι αν προσπα-
θείτε να το τορπιλίσετε και να το καταβυθίσετε. Θα παραµείνει
εδώ και θα συνεχίσει να πλέει προς την ελευθερία!

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Πλεύσης Ελευθερίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Θα περάσουµε στον

κατάλογο οµιλητών. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Εθνικής Οικονο-

µίας και Οικονοµικών): Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο, όχι
για να απαντήσω στην κ.Κωνσταντοπούλου. Θα καταλάβετε ότι
είναι για κάτι διευκρινιστικό. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Σύντοµα, σας παρα-
καλώ, για ένα λεπτό.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Εθνικής Οικονο-
µίας και Οικονοµικών): Για τους δανειολήπτες µε ρήτρα ελβετι-
κού φράγκου επαναλαµβάνω αυτά που είπα προηγουµένως, για
να γίνουν σαφή.

Πρώτον, δεν υπάρχει νοµοθέτηση επί του θέµατος σε καµµία
άλλη χώρα της Ευρωπαϊκής Ένωσης.

Δεύτερον, ούτε µε αυτή εδώ την οδηγία που σήµερα συζητάµε
έχει υπάρξει κάποια διαδικασία νοµοθέτησης επί του συγκεκρι-
µένου θέµατος.

Τρίτον, υπάρχει στην Ελλάδα αρνητική απόφαση του Αρείου
Πάγου.

Αυτά τα σηµείωσα και προηγουµένως απαντώντας στους συ-
ναδέλφους.

Αυτά που δεν είπα και πρέπει να τα προσθέσω, για να υπάρχει
µια πληρότητα στην ενηµέρωση, είναι ότι υπάρχουν από ορι-
σµένα -λίγα- δικαστήρια της Ευρωπαϊκής Ένωσης, ανώτατα δι-
καστήρια, προδικαστικά ερωτήµατα στο Δικαστήριο της Ευρω-
παϊκής Ένωσης. Υπάρχει µία απόφαση του γαλλικού ανωτάτου
δικαστηρίου. Στην Ελλάδα επίσης υπάρχει µία νέα, συλλογική
αυτή τη φορά, αγωγή που θα εκδικαστεί και πάλι ενώπιον του
Αρείου Πάγου. 

Εποµένως η Κυβέρνηση θα περιµένει τη νέα απόφαση του
Αρείου Πάγου, συντονίζεται και θα συντονίζεται µε τις άλλες
χώρες-µέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης και θα δούµε πώς θα εξε-
λιχθεί το πράγµα. Θα επιχειρήσουµε µαζί και µε τους εταίρους
µας σε ευρωπαϊκό επίπεδο να βρούµε τη δικαιότερη λύση. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο επί

του συγκεκριµένου θέµατος που µόλις ανέφερε ο κύριος Υπουρ-
γός.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Έχουν εγγραφεί σα-
ραντά πέντε οµιλητές. Δεν ξεκινήσαµε τον κατάλογο οµιλητών.
Η συνεδρίαση -για να κάνουµε ένα συµµάζεµα- σήµερα ξεκίνησε
στις 9 η ώρα και µέχρι τώρα δεν έχει µιλήσει κανένας Βουλευτής.
Το λέω προς όλους αυτό.

Δεύτερον, ζήτησε τον λόγο ο κ. Κατρίνης γιατί θέλει να κατα-
θέσει κάποια έγγραφα.

Τρίτον, µε βάση τον κατάλογο, όπως έχει διαµορφωθεί, πρώ-
τος οµιλητής είναι ο κ. Σπάνιας, µετά είναι η κ.Τζάκρη, η κ. Λια-
κούλη κι ο κ. Συντυχάκης. Θερµή παράκληση να προτάξουµε τον
κ. Συντυχάκη διότι στις 16.20’ φεύγει το αεροπλάνο του. Να µι-
λήσει για να φύγει, αν δεν υπάρχει διαφωνία από τους Βουλευ-
τές. 

Οπότε, κύριε Κατρίνη, σύντοµα εσείς καταθέστε ό,τι έχετε να
καταθέσετε στα Πρακτικά, για να συνεχίσουµε.

ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Επειδή ο Υπουργός αναφέρθηκε στο
θέµα του ελβετικού φράγκου, εγώ θέλω να καταθέσω από την
Υπηρεσία Έρευνας του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου ένα έγγραφο
του 2021 που µιλάει για αποφάσεις σε διάφορες χώρες, όπως
είναι η Ουγγαρία, µε εµβληµατικότερη την Κροατία, που ανακού-
φισε πενήντα πέντε χιλιάδες δανειολήπτες, και την απόφαση του
Ευρωπαϊκού Δικαστηρίου σε ερώτηµα πολωνικού δικαστηρίου. 

Και δράττοµαι της ευκαιρίας να πω επειδή είναι και ο Υπουρ-
γός Δικαιοσύνης εδώ -και τελειώνω-…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Εντάξει, κύριε Κα-
τρίνη, καταθέστε τα παρακαλώ. Θα τα λάβουν οι Κοινοβουλευτι-
κές Οµάδες. 

ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ:...ότι απάντησε το Ευρωπαϊκό Δικαστήριο
-το λέω για να µε ακούσει κι ο Υπουργός Δικαιοσύνης- γιατί απη-
ύθυνε ερώτηµα το πολωνικό δικαστήριο. Και είναι απορίας άξιον
γιατί ο Άρειος Πάγος δεν έχει απευθύνει ανάλογο ερώτηµα. Σε
αυτό θα πρέπει να υπάρχει και µια πολιτική απάντηση.

Ευχαριστώ. 
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Μιχαήλ Κατρίνης καταθέτει

για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκο-
νται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στε-
νογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Καλώς. 
Κύριε Συντυχάκη, έχετε τον λόγο. 
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-

εδρε και ευχαριστώ και τους συναδέλφους που µου παραχώρη-
σαν τη θέση τους. 

Το νοµοσχέδιο αυτό είναι νοµοσχέδιο στήριξης των τραπεζών,
σε µια περίοδο που η ακρίβεια τσακίζει το λαϊκό εισόδηµα και µε
την Κυβέρνηση να ακονίζει τα µαχαίρια µε νέα έξτρα φορολεη-
λασία για το 2024 ύψους 6,2 δισεκατοµµυρίων, όπως προβλέπει
ο νέος κρατικός προϋπολογισµός, 2,2 δισεκατοµµύρια αύξηση
εσόδων από ΦΠΑ και 1,7 δισεκατοµµύρια επιπλέον φόρο εισοδή-
µατος φυσικών προσώπων, και οριστικό χτύπηµα στους αυτοα-
πασχολούµενους, µικρούς ελεύθερους επαγγελµατίες, µε αυτό
το κατάπτυστο φορολογικό νοµοσχέδιο, µε το εφεύρηµα του τε-
κµαρτού εισοδήµατος που δεν είναι τίποτε άλλο παρά ένας νέος
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κεφαλικός φόρος.
Το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο προβλέπει την επανεισαγωγή του

προγράµµατος «ΗΡΑΚΛΗΣ» για να αρθούν και τα όποια τελευταία
εµπόδια έχουν αποµείνει για την πλήρη απαλλαγή των τραπεζών
από τα βαρίδια των µη εξυπηρετούµενων δανείων. Και αυτή είναι
η ουσία του νοµοσχεδίου. Γι’ αυτό έχει και την έγκριση και την
απόλυτη στήριξη της Ευρωπαϊκής Επιτροπής, των τραπεζών, της
Τράπεζας της Ελλάδος, της Ευρωπαϊκής Κεντρικής Τράπεζας,
του Ταµείου Χρηµατοπιστωτικής Σταθερότητας, δηλαδή, όλων
των αντιλαϊκών χρηµατοπιστωτικών µηχανισµών του αστικού κρά-
τους και της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

Το σχέδιο «ΗΡΑΚΛΗΣ» το οποίο είχε καταψηφίσει το ΚΚΕ το
2019 -θα καταψηφίσει και σήµερα αυτό το συγκεκριµένο νοµο-
σχέδιο- απάλλαξε τις τράπεζες από τα βαρίδια των µη εξυπηρε-
τούµενων δανείων. Μέσα από τον «ΗΡΑΚΛΗ 1 και 2», το κράτος
τούς έδωσε ως κρατικές εγγυήσεις 18,7 δισεκατοµµύρια ευρώ
ζεστό κρατικό χρήµα, ιδρώτα του ελληνικού λαού µέσα από την
υπερφορολόγηση του, για να τιτλοποιήσουν και να µεταβιβάσουν
τα προβληµατικά δάνεια σε επενδυτές στα funds και τα άλλα κο-
ράκια. Τώρα µε το «ΗΡΑΚΛΗΣ 3» δίνει η Κυβέρνηση άλλο ένα
δώρο στις τράπεζες 2 δισεκατοµµύρια κρατική εγγύηση για τη
µείωση των µη εξυπηρετούµενων δανείων τα οποία θα χρεωθούν
και αυτά στον λαό εάν εκπέσουν. Δηλαδή, αφορολόγητη χρηµα-
τοδότηση στο όνοµα εξυγίανσης του χαρτοφυλακίου των τραπε-
ζών για να εξασφαλιστεί η συνέχιση της κερδοφορίας των
τραπεζών αλλά και για να διευκολύνει τη µείωση των κόκκινων
δανείων της Attica Bank και της Παγκρήτιας Τράπεζας ως προ-
ϋπόθεση για τη συγχώνευσή τους.

Οι ρυθµίσεις αυτές είναι προφανές ότι δεν ευνοούν τους µεν
και τους δε και τις τράπεζες και τα funds και τους δανειολήπτες.
Ή θα είσαι µε τα υπερχρεωµένα νοικοκυριά και την απαλλαγή
τους από τα χρέη ή θα είσαι µε τη σωτηρία των τραπεζών. Και τα
δύο δεν γίνεται και δεν πρέπει να υπάρχουν αυταπάτες περί
αυτού. Παρ’ όλα αυτά η Κυβέρνηση εµφανίζει το νοµοσχέδιο ως
«Ρυθµίσεις για τη διαφάνεια και την προστασία των ευάλωτων»
την ώρα που οι τραπεζικοί όµιλοι καταγράφουν επιπλέον κέρδη
3 δισεκατοµµύρια το εννεάµηνο του 2023. Μόνο από την αύξηση
των επιτοκίων τους τελευταίους δεκαοκτώ µήνες έχουν γίνει ενε-
νήντα έξι χιλιάδες πλειστηριασµοί ακινήτων και περίπου εκατόν
πενήντα χιλιάδες από το 2020, ενώ προβλέπονται για τους επό-
µενους µήνες άλλοι δεκατέσσερις νέοι πλειστηριασµοί ακινήτων
και χιλιάδες από αυτούς αφορούν λαϊκές κατοικίες που δεν έχουν
να πληρώσουν τις δόσεις των δανείων στις τράπεζες. Ο εξοντω-
τικός συνδυασµός φόρων, χρεών πλειστηριασµών και κατασχέ-
σεων αποκαλύπτει το µέγεθος του εγκλήµατος που διαπράττει η
Κυβέρνηση σε βάρος των λαϊκών νοικοκυριών. Πλειστηριασµοί
και κατασχέσεις σφίγγουν σαν θηλιά στον λαιµό του λαού, ο
οποίος σε συνθήκες µεγάλης ακρίβειας και µισθών στα τάρταρα
προσπαθεί να επιβιώσει και ταυτόχρονα να ανταποκριθεί στους
δυσβάσταχτους φόρους και τα χαράτσια. 

Ο ΣΥΡΙΖΑ εµµέσως πλην σαφώς συµφωνεί µε τον πυρήνα του
«ΗΡΑΚΛΗ», όπως άλλωστε και το ΠΑΣΟΚ. Δεν το κρύβουν. Φά-
νηκε και κατά τη συζήτηση του 2019, φαίνεται και από τη σηµε-
ρινή συζήτηση. Οι λαϊκές οικογένειες όµως συνεχίζουν να
υποφέρουν. Πόσοι απελπισµένοι συµπολίτες µας δεν οδηγήθη-
καν στην αυτοκτονία; Πόσες οικογένειες δεν διαλύθηκαν; Πόσοι
δανειολήπτες δεν ζουν καθηµερινά τον εξευτελισµό και τις απει-
λές δικηγορικών γραφείων; Ευθύνες έχουν όλοι και όλες οι κυ-
βερνήσεις διαχρονικά, Νέα Δηµοκρατία, ΣΥΡΙΖΑ, ΠΑΣΟΚ που όχι
µόνο άφησαν τη λαϊκή κατοικία έρµαιο στα κοράκια αλλά µε συν-
δυασµό αντιλαϊκών νόµων όπως του ΠΑΣΟΚ το 2003, του ΣΥΡΙΖΑ
το 2015, 2016, 2017, το ιδιώνυµο για όσους αντιστέκονται στους
πλειστηριασµούς σπιτιών λαϊκών οικογενειών, της Νέας Δηµο-
κρατίας το 2020 και του περιβόητου νόµου Κατσέλη, τον πτωχευ-
τικό κώδικα και την απαράδεκτη απόφαση του Αρείου Πάγου
έλυσε τα χέρια τραπεζών και funds για να τρέξουν τους πλειστη-
ριασµούς χιλιάδων σπιτιών και επαγγελµατικών στεγών λαϊκών
οικογενειών. Κανένας νόµος, καµµιά ρύθµιση δεν χτύπησε ποτέ
τους πραγµατικούς µπαταχτσήδες, δηλαδή µεγάλους επιχειρη-
µατικούς οµίλους που είναι υπεύθυνοι για τον µεγάλο όγκο κόκ-
κινων δανείων και των χρεών προς το δηµόσιο.

Και δεν τους αγγίζει, διότι από κοινού µε τις τράπεζες σχεδιά-
ζουν τα µεγάλα deal µε διάφορα επενδυτικά funds, µέσω συγχω-
νεύσεων, εξαγορών, αναδιαρθρώσεων, ακόµα και λουκέτων. Κι
αν όλοι αυτοί είναι µε τη µεριά των αρπακτικών και των τραπεζών
το ΚΚΕ είναι στην άλλη πλευρά, είναι µε τη σωστή πλευρά της
ιστορίας, στην πλευρά των πολλών και µε το σύνθηµα «κανένα
σπίτι σε χέρια τραπεζίτη».

H επιτυχία του προγράµµατος «ΗΡΑΚΛΗΣ» είναι ο θάνατος των
δανειοληπτών για τη ζωή των τραπεζών. Ο θάνατός σου, η ζωή
µου. Γι’ αυτό λένε ότι δεν µπορούν να συνδυαστούν µαζί και τα
δύο και εξυγίανση κόκκινων δανείων -µε σκοπό την αναβάθµιση
τραπεζών- και ανακούφιση υπερχρεωµένων λαϊκών νοικοκυριών,
από την άλλη. 

Το λέµε καθαρά, το ΚΚΕ είναι µε την προστασία των υπερχρε-
ωµένων λαϊκών νοικοκυριών και γι’ αυτόν ακριβώς τον λόγο, για
να προστατευθούν αυτά, πρέπει να πληρώσουν οι µέτοχοι των
τραπεζών και να παρθούν µέτρα ανακούφισης τους. 

Οι προτάσεις του ΚΚΕ είναι οι µόνες ρεαλιστικές από τη σκοπιά
των λαϊκών συµφερόντων. Η απαγόρευση των πλειστηριασµών
λαϊκής κατοικίας και η διαγραφή των τόκων από δάνεια των πα-
λιννοστούντων -τροπολογία που κατέθεσε το ΚΚΕ χθες- το κού-
ρεµα και η ρύθµιση των χρεών σε τράπεζες, δηµόσιο και ταµεία,
σε συνδυασµό µε άλλα µέτρα που προτείνει το ΚΚΕ για την ενί-
σχυση του εισοδήµατος και την ανακούφιση από τη µεγάλη ακρί-
βεια -πρόταση νόµου, την οποία κατέθεσε στις 28 του Νοέµβρη-
είναι διεκδικήσεις αιχµής στον αγώνα εργαζοµένων και λαϊκών
στρωµάτων, είναι ο µόνος δρόµος για να πάρουν ανάσα, διεκδι-
κώντας να πληρώσει το κεφάλαιο και όχι ο λαός για τα προαπαι-
τούµενα της επενδυτικής αναβάθµισης και του νέου γύρου
στήριξης των επιχειρηµατικών οµίλων. 

Είναι προτάσεις νόµου και τροπολογίες που κατατίθενται επα-
νειληµµένα από το ΚΚΕ και επανειληµµένα απορρίπτονται από
όλες τις κυβερνήσεις, λοιδορώντας τες µάλιστα µε το επιχείρηµα
ότι δεν αντέχει η οικονοµία, την ώρα που οι τραπεζικοί όµιλοι δεν
καταβάλλουν ούτε σέντ φόρο, µε την πατέντα τού αναβαλλόµε-
νου φόρου. Την ώρα που συνεχίζει απροκάλυπτα την εθελοντική
φορολογία των εφοπλιστών µε πενήντα οκτώ διαφορετικές φο-
ροαπαλλαγές, ενώ δεν είδαν και δεν άκουσαν τίποτα για τις off-
shore, τις τριγωνικές συναλλαγές, τους φορολογικούς παρα-
δείσους, τα σκανδαλώδη προνόµια και το ζεστό κρατικό χρήµα
στους επιχειρηµατικούς οµίλους. 

Με σύνθηµα, λοιπόν, «κανένα σπίτι στα χέρια τραπεζίτη», κα-
νένας πλειστηριασµός ή κατάσχεση σε βάρος της λαϊκής οικο-
γένειας, το ΚΚΕ καλεί τους εργαζόµενους να αποτρέψουν τους
χιλιάδες πλειστηριασµούς που έχει προϋπολογίσει η Κυβέρνηση
ότι θα γίνουν το επόµενο διάστηµα. 

Ο συντονισµένος και οργανωµένος αγώνας είναι αναντικατά-
στατος. Κάθε σπίτι λαϊκής οικογένειας που βγαίνει σε πλειστη-
ριασµό πρέπει να γίνεται σπίτι όλης της γειτονιάς, των σωµα-
τείων, των µαζικών φορέων κάθε περιοχής. Μόνο έτσι θα κοπεί ο
αέρας στα κοράκια και στις κυβερνήσεις. Τα σπίτια του λαού, τα
σώζει µόνο ο λαός. Γι’ αυτό και ο αγώνας πρέπει να κλιµακωθεί
και γι’ αυτό, άλλωστε, το ΚΚΕ καταψηφίζει το συγκεκριµένο νο-
µοσχέδιο. 

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κυρίες και κύριοι

συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού
προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥ-
ΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτη-
ρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής,
τριάντα τέσσερις µαθήτριες και µαθητές και τρεις συνοδοί εκπαι-
δευτικοί από το Γυµνάσιο Μεγαλόπολης Αρκαδίας, Β’ Τµήµα. 

Η Βουλή τούς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τώρα θα δώσω τον λόγο στον κ. Σπάνια Αριστοτέλη από τη
Νέα Δηµοκρατία. Θα ακολουθήσει η κ. Τζάκρη από το ΣΥΡΙΖΑ,
εν αναµονή της κ. Λιακούλη, η οποία δεν ξέρουµε αν θα έρθει. 

Στο σηµείο αυτό θα ήθελα να κάνω µια παράκληση, επίσης,
προς το Σώµα, αν δεν έχετε αντίρρηση να προτάξουµε την κ. Στα-
ρακά, η οποία είναι ενδέκατη οµιλήτρια και στις 17.00’ έχει να
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προλάβει µία πτήση. 
Ορίστε, κύριε Σπάνια, έχετε τον λόγο.
ΑΡΙΣΤΟΤΕΛΗΣ (ΤΕΛΗΣ) ΣΠΑΝΙΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, κύριε

Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε το νοµοσχέδιο το
οποίο σήµερα συζητάµε θεσπίζονται υποχρεώσεις διαφάνειας,
ενηµέρωσης και σεβασµού των δικαιωµάτων των οφειλετών.
Έτσι, επιβάλλεται, πλέον, η υποχρέωση στους servicers να δια-
θέτουν ηλεκτρονικό σύστηµα προσωποποιηµένης πληροφόρη-
σης, να παρέχουν πλήρη και αναλυτική ενηµέρωση προς τους
οφειλέτες για τα ποσά που οφείλει ο δανειολήπτης, την περιοδι-
κότητα των δόσεων και όλα εκείνα τα στοιχεία που διαθέτουν ως
τις 31 Μαΐου 2024, που θα ξεκινήσει.

Η επικοινωνία µε τους δανειολήπτες πλέον πρέπει να γίνεται
µε σεβασµό, µε όρους και κανόνες: Να γνωστοποιούνται στον
δανειολήπτη εγγράφως -όποτε αυτά ζητούνται, σε γλώσσα
σαφή- πληροφορίες σχετικά µε τα ποσά που οφείλει, επιτρεπό-
µενες χρεώσεις, τα στοιχεία επικοινωνίας του αγοραστή των πι-
στώσεων και των αρµόδιων αρχών στις οποίες ο δανειολήπτης
µπορεί να υποβάλει την καταγγελία του, να καθιερώσουµε δια-
φανείς, άµεσες και δωρεάν διαδικασίες για τη διαχείριση των κα-
ταγγελιών των δανειοληπτών, να εφαρµόζουν µηχανισµούς εσω-
τερικού ελέγχου, διασφαλίζοντας τον σεβασµό των δικαιωµάτων
των δανειοληπτών, συµµόρφωση µε τους κανόνες για την προ-
στασία τους, λαµβάνοντας υπ’ όψιν την οικονοµική τους κατά-
σταση, καταγραφή και διεκπεραίωση των καταγγελιών, εφαρ-
µογή του κώδικα δεοντολογίας της Τράπεζας της Ελλάδος. Δεν
επιτρέπεται η µονοµερής τροποποίηση της σύµβασης και του
επιτοκίου και µε τις ρυθµίσεις που εισάγονται παρέχεται πλέον η
δυνατότητα στους servicers να χορηγούν δάνεια σε δανει-
ολήπτες µε σκοπό την αναχρηµατοδότηση των πιστώσεων. Να
διαχειρίζονται τα ακίνητα χωρίς, όµως, να αποκτούν µε οποι-
οδήποτε τρόπο ούτε µε πλειστηριασµό ακίνητα που συνδέονται
µε τα δάνεια που διαχειρίζονται. Οι ποινές και τα πρόστιµα φτά-
νουν τα 500.000 ευρώ, µέχρι ανάκληση της άδειας λειτουργίας.

Την προηγούµενη τετραετία επιτεύχθηκε η απαλλαγή σε µε-
γάλο βαθµό του τραπεζικού συστήµατος από το αγκάθι των κόκ-
κινων δανείων και µε τον νόµο για τη ρύθµιση οφειλών και την
παροχή δεύτερης ευκαιρίας, θεσπίζοντας έτσι µόνιµα εργαλεία
ρύθµισης οφειλών, όπως είναι ο εξωδικαστικός µηχανισµός. Ο
εξωδικαστικός µηχανισµός είναι µια αυτοµατοποιηµένη διαδικα-
σία και µε το ποσοστό κουρέµατος -που καθορίζεται µε αλγό-
ριθµο- ο οποίος µειώνεται τώρα έως και κατά 28% σε σχέση µε
την υφιστάµενη κατάσταση για το σύνολο των οφειλετών που
έχουν δάνεια µε έµπρακτη εξασφάλιση και όχι µόνο για τους ευά-
λωτους. Εκτός αυτού, η πρόταση αναδιάρθρωσης του χρέους
των ευάλωτων οφειλετών γίνεται υποχρεωτικά αποδεκτή από τις
τράπεζες και τους servicers και το δηµόσιο, οι οποίοι θα πρέπει
να προσφεύγουν πλέον δικαστικά.

Με την αναδιάρθρωση αναστέλλονται οι πλειστηριασµοί κατά
του οφειλέτη. Δίδεται η δυνατότητα ένταξης στο εξωδικαστικό
και στα πρόσωπα που κληρονόµησαν οφειλές προς το δηµόσιο
και φορείς κοινωνικής ασφάλισης που έχουν βεβαιωθεί σε βάρος
επιχειρήσεων που έχουν κλείσει. Ορίζεται σε 3% σταθερό για
τρία χρόνια το επιτόκιο των ρυθµίσεων. Έτσι οι δανειολήπτες θω-
ρακίζονται από τα υψηλά επιτόκια τα οποία ισχύουν διεθνώς.

Επαναφορά του προγράµµατος «ΗΡΑΚΛΗΣ», σαν «ΗΡΑΚΛΗΣ
3», που µειώνει τα µη εξυπηρετούµενα δάνεια, µειώνοντας το κό-
στος δανεισµού για τις ελληνικές τράπεζες, απελευθερώνοντας
κεφάλαια για δάνεια σε επιχειρήσεις και καταναλωτές. Το 2019
χορηγήθηκαν εγγυήσεις ύψους 18,7 δισεκατοµµυρίων ευρώ, µει-
ώνοντας το απόθεµα µη εξυπηρετούµενων δανείων από 40,6%
στις 12 Σεπτέµβριου σε 8,6% των Ιούλιο του 2023, ένα ισχυρό
όπλο απέναντι στην αντιµετώπιση του προβλήµατος των κόκκι-
νων δανείων.

Καταργείται η υποχρέωση του οφειλέτη να πληρώσει τα µι-
σθώµατα των δώδεκα ετών σε περίπτωση που ασκήσει νωρίτερα
από τα δώδεκα έτη το δικαίωµα επαναγοράς. Προβλέπεται ο φο-
ρέας να αποκτήσει τα ακίνητα µε έκπτωση 30% επί της εµπορικής
αξίας, έκπτωση από την οποία όµως θα ωφεληθεί και ο δανει-
ολήπτης, καθώς θα µειωθεί αντίστοιχα η τιµή επαναγοράς του
ακινήτου του. Απλοποιούνται διαδικασίες σε σχέση µε την πτώ-

χευση, καθώς µεταξύ άλλων προβλέπεται ότι µε την υποβολή της
αίτησης πτώχευσης αναζητούνται αυτοµάτως τα οικονοµικά στοι-
χεία του οφειλέτη από δηµόσιους φορείς και τράπεζες. Με πράξη
του εισηγητή δικαστή τίθεται ένα σαφές τέλος στη διαδικασία
της πτώχευσης µε τον µηδενισµό των χρεών του «πτωχού».

Σύσταση µητρώου παρακολούθησης, ιδιωτικό χρέος. Θα κα-
ταχωρούνται δεδοµένα από δηµόσιους και ιδιωτικούς φορείς πα-
ροχής πίστωσης για τον ακριβή προσδιορισµό του ιδιωτικού
χρέους, εξυπηρετούµενο και µη. Το µητρώο θα τηρείται στη Γε-
νική Γραµµατεία Χρηµατοπιστωτικού Τοµέα και Διαχείρισης Ιδιω-
τικού Χρέους, η οποία θα καταρτίζει κάθε εξάµηνο έκθεση δια-
χείρισης ιδιωτικού χρέους. Οι εταιρείες παροχής πιστώσεων θα
µπορούν να χορηγούν και στεγαστικά ή επιχειρηµατικά δάνεια,
έτσι ώστε να λειτουργήσει στην πράξη ο θεσµός τους και να αυ-
ξηθεί ο ανταγωνισµός στον τοµέα των χορηγήσεων, διευκολύνο-
ντας έτσι την αναχρηµατοδότηση και την αντιµετώπιση των
κόκκινων δανείων, αποκτώντας πρόσβαση σε χρηµατοδότηση
φυσικά και νοµικά πρόσωπα τα οποία σήµερα αποκλείονται από
το τραπεζικό σύστηµα.

Οι ελεύθεροι επαγγελµατίες και οι αυτοαπασχολούµενοι υπο-
χρεούνται να συνδέσουν τον επαγγελµατικό τους λογαριασµό µε
το σύστηµα άµεσων πληρωµών, όπως επίσης να δέχονται και
άµεση πληρωµή από οποιοδήποτε φυσικό πρόσωπο τους το ζη-
τήσει. Από 1 Δεκεµβρίου του 2024 οι επιχειρήσεις που -υποχρε-
ούνται- δέχονταν πληρωµές µε κάρτες, θα συνδεθούν στο σύ-
στηµα άµεσων πληρωµών, συµβάλλοντας έτσι και στην καταπο-
λέµηση της φοροδιαφυγής.

Μειώνονται οι φόροι συγκέντρωσης κεφαλαίου από 0,5% σε
0,2% και χρηµατιστηριακών συναλλαγών κατά 50% στο 1 τοις χι-
λίοις ενισχύοντας την επιχειρηµατικότητα, αλλά και την ελληνική
κεφαλαιαγορά. Η Τράπεζα της Ελλάδος οφείλει να ανακοινώσει
άµεσα τις παραβάσεις στο πλαίσιο των ελέγχων στους κλάδους
που εποπτεύει.

Με το σηµερινό σχέδιο νόµου δηµιουργείται ένα ευρύ πλαίσιο
προστασίας των δανειοληπτών και ιδίως των ευάλωτων, ενισχύο-
ντας το ήδη υπάρχον που µαζί µε τα άλλα µέτρα όπως οι διµερείς
συµφωνίες, µε τις οποίες µπορούν απευθείας οι δανειολήπτες να
ρυθµίζουν τα δάνειά τους µε το εκάστοτε χρηµατοπιστωτικό
ίδρυµα, το ενδιάµεσο πρόγραµµα στήριξης που εξασφαλίζει την
αναστολή των πλειστηριασµών και την επιδότηση της δόσης του
δανείου για τα νοικοκυριά που δεν µπορούν να ανταπεξέλθουν
στις δανειακές τους υποχρεώσεις, το πρόγραµµα «Επιδότησης
Επιτοκίου» για τις δόσεις δανείων από τις τράπεζες, το στεγα-
στικό επίδοµα του ΟΠΕΚΑ γι’ αυτούς που µισθώνουν την κύρια
κατοικία τους που αφορά πάνω από 280 χιλιάδες οικογένειες, τις
πάγιες ρυθµίσεις οφειλών έως είκοσι τέσσερις δόσεις σε ΑΑΔΕ
και ΚΕΑΟ, το πρόγραµµα «Στέγαση και Εργασία» που παρέχει
στέγη και απασχόληση σε άστεγους. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Κυβέρνηση αυτή κάνει πράξη
τις προεκλογικές της δεσµεύσεις. Στέκεται δίπλα στον πολίτη και
πολύ περισσότερο σε αυτούς που έχουν περισσότερα προβλή-
µατα. Η διαφάνεια, η δικαιοσύνη και η στήριξη των ευάλωτων συ-
µπολιτών µας αποτελεί το κέντρο της πολιτικής της Κυβέρνησης
Μητσοτάκη. 

Το νοµοσχέδιο αυτό αποτελεί µια ηχηρή απόδειξη. 
Σας ευχαριστώ.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον

κ. Σπάνια.
Τον λόγο έχει τώρα η κ. Τζάκρη Θεοδώρα από τον ΣΥΡΙΖΑ. 
ΘΕΟΔΩΡΑ ΤΖΑΚΡΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Χατζηδάκη, τι να πω. Την Κυβέρνησή σας µπορεί κά-

ποιος να τη χαρακτηρίσει και κυβέρνηση της ασυλίας. Η Νέα Δη-
µοκρατία ιστορικά και κατά την Κυβέρνηση Μητσοτάκη κατά την
πρώτη και τη δεύτερη θητεία της, πραγµατικά έχουµε χάσει το
µέτρηµα πόσες και ποιες ασυλίας έχει ουσιαστικά ψηφίσει. Από
την ασυλία των τραπεζιτών µέχρι και την ασυλία των λοιµωξιολό-
γων της επιτροπής λοιµωξιολόγων. Ειλικρινά µη δείτε εγκληµα-
τική πράξη που θα µπορούσε να διαπραχθεί. Έχετε µια φυσική
ροπή να νοµοθετείτε την ίδια στιγµή την ασυλία της. Και όσες
δεν µπορείτε να τις κουκουλώσετε στην κυριολεξία µιντιακά, ακο-
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λουθείτε τη «νόµιµη» οδό της ψήφισης της ασυλίας για να µπο-
ρούν τα στελέχη σας στην κυριολεξία να κάνουν τις δουλίτσες
σας. Και όταν λέω δουλίτσες καταλαβαίνετε πολύ καλά τι εννοώ,
χωρίς να µπορούν να διώκονται αστικά και ποινικά. 

Ειλικρινά τι είναι αυτό το ακαταδίωκτο για αστική ευθύνη που
σήµερα νοµοθετεί ο κ. Χατζηδάκης για το ΤΑΙΠΕΔ; Είναι µια ανα-
κάλυψη την οποία ο ίδιος βεβαίως µπορεί να µας εξηγήσει, τι
ακριβώς ετοιµάζεται να γίνει εκεί και από ποιους κινδύνους προ-
σπαθείτε να τους σώσετε. Μόνο εσείς γνωρίζετε. 

Έρχοµαι τώρα στο νοµοσχέδιο που συζητούµε σήµερα. 
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, η 12η Δεκεµβρίου του 2019 θα

µπορούσε να µείνει στην ιστορία και ως η ηµέρα κατά την οποία
η Κυβέρνηση Μητσοτάκη νοµοθέτησε την οιονεί κρατικοποίηση
των κόκκινων δανείων, µέσω των εγγυήσεων 18 δισεκατοµµυρίων
που έδωσε στους servicers, δηλαδή τις εταιρείες διαχείρισης
χρεών που συνέστησαν τα κερδοσκοπικά και σε κάποιες περι-
πτώσεις αδιαφανή funds. 

Μάλιστα, κατατέθηκε στα Πρακτικά της Βουλής από τον ΣΥ-
ΡΙΖΑ λίστα δεκάδων funds φαντασµάτων που έχουν µετοχικό κε-
φάλαιο από λίγες εκατοντάδες ως λίγες χιλιάδες ευρώ και τα
περισσότερα από αυτά έχουν τις ίδιες εικονικές έδρες ως επί το
πλείστον σε χώρες όπως η Ιρλανδία. 

Ουσιαστικά ο ν.4649/2019 είναι ο νόµος ο οποίος έδωσε εγ-
γυήσεις 18 δισεκατοµµυρίων ευρώ σε αεριτζήδες για να διαχει-
ρίζονται δηµοσία δαπάνη τα κόκκινα δάνεια µε σίγουρο κέρδος
και µηδενικό ρίσκο. Και πρακτικά το ελληνικό δηµόσιο έκλεισε
για τέταρτη φορά το πρόβληµα της κεφαλαιακής φερεγγυότητας
των τραπεζών µε χρήµατα του δηµοσίου, γιατί αν οι εγγυήσεις
αυτές καταπέσουν αυτοµάτως διογκώνεται κατά 18 δισεκατοµ-
µύρια και το δηµόσιο χρέος. Την ίδια στιγµή απεµπόλησε τη δυ-
νατότητα υπεύθυνης και κρατικά εποπτευόµενης διαχείρισης
αυτών των χαρτοφυλακίων µε κριτήρια που να προστατεύουν δί-
καια τις κατηγορίες των ευάλωτων δανειοληπτών. Η Κυβέρνηση
δηλαδή εκχώρησε τη συνταγµατική της υποχρέωση να µεριµνά
για την ευηµερία των πολιτών δολίως, αποφεύγοντας για τρία
χρόνια να ενσωµατώσει την οδηγία 2021/2167. Και γιατί τη φέρνει
σήµερα την ενσωµάτωση αυτή; Γιατί τώρα ουσιαστικά την έχει
καταστήσει γράµµα κενό περιεχοµένου. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τα κόκκινα δάνεια είναι κατ’ εξο-
χήν πρόβληµα των δανειοληπτών, γιατί πίσω από αυτά βρίσκονται
άνθρωποι και επιχειρήσεις που έχουν συνδέσει την ύπαρξή τους
µε αυτά και κλονίζονται όταν τελικά αδυνατούν να τα αποπληρώ-
σουν, σύµφωνα µε τους όρους που είχαν συµφωνήσει αρχικά.

Τα δάνεια, λοιπόν, µετατράπηκαν σε εµπορεύµατα και συγχρό-
νως χάθηκε η αποστολή του τραπεζικού συστήµατος στην ανα-
πτυξιακή πορεία της οικονοµίας, να προχωρά δηλαδή τις χρη-
µατοδοτήσεις νοικοκυριών και επιχειρήσεων για να καλύψουν τις
ανάγκες τους. Πρόκειται για ένα τραπεζικό σύστηµα το οποίο
φέρει το µεγαλύτερο µέρος της ευθύνης για τη σηµερινή κατά-
σταση, όταν από το 2000 ως το 2009 αναζήτησε τρόπους να δια-
θέσει την υπερβάλλουσα ρευστότητά του, καθώς το ελληνικό
κράτος είχε στραφεί στις διεθνείς αγορές των οµολόγων για να
καλύψει τις δανειακές του ανάγκες. Επιλέγοντας οι τράπεζες τον
δανεισµό νοικοκυριών και επιχειρήσεων µε πάρα πολύ ελαστικά
κριτήρια, υπονόµευσαν την ίδια την αποστολή τους και τους κα-
νόνες χρηµατοδότησης, µε το γνωστό αποτέλεσµα των τριών
χρηµατοδοτήσεων από το 2011 έως το 2014. 

Η προσφορά δανείων σε συνδυασµό µε την επιθετική πολιτική
που ακολουθούσαν οι τράπεζες εκείνης της περιόδου και τη σχε-
τική απειρία των περισσότερων Ελλήνων, οδήγησαν µέσα σε λίγα
χρόνια στην υπερχρέωση πολλών νοικοκυριών και επιχειρήσεων.

Στη συνέχεια βέβαια ακολούθησε η γνωστή δηµοσιονοµική και
οικονοµική κρίση της περασµένης δεκαετίας, όπου πολλά νοικο-
κυριά όχι µόνο ήταν υπερχρεωµένα, αλλά είχαν να αντιµετωπί-
σουν και την απώλεια σηµαντικού µέρους των εισοδηµάτων τους.
Έτσι προέκυψε το φαινόµενο της εκτόξευσης των µη εξυπηρε-
τούµενων δανείων. 

Αυτά, λοιπόν, τα µη εξυπηρετούµενα δάνεια, τα τραπεζικά
ιδρύµατα έπρεπε να τα βγάλουν από τους ισολογισµούς τους και
να δηµιουργήσουν µια παράλληλη και ασύνδετη αγορά, ένα
φάσµα funds, servicers, εισπρακτικών εταιρειών και δικηγορικών

γραφείων, τα οποία λειτουργούσαν και λειτουργούν µε τρόπο
τόσο πιεστικό και καταχρηστικό που κατέστρεψαν οικογένειες,
την κοινωνική συνοχή και επιχειρήσεις και έκαναν τον Έλληνα πο-
λίτη να αισθάνεται και να είναι υποχείριο ενός απρόσωπου συ-
στήµατος από το οποίο ουδέποτε δανείστηκε. Ο πολίτης δανεί-
στηκε από την τράπεζα και κατέληξε να πληρώνει πανωτόκια σε
ιδιώτες. 

Στην ελληνική αγορά δραστηριοποιούνται σήµερα περίπου εί-
κοσι τέτοια funds και η διαχείριση των δανείων για λογαριασµό
τους γίνεται από είκοσι τρεις εταιρείες διαχείρισης απαιτήσεων,
τους λεγόµενους servicers. Στην πράξη, όµως, τέσσερις είναι οι
εταιρείες που διαχειρίζονται σχεδόν το σύνολο του αποθέµατος
των µη εξυπηρετούµενων δανείων και ελέγχουν περίπου το 80%
της αγοράς. Άλλη µια ρηχή ολιγοπωλειακή αγορά που επιβάλλει
τους κανόνες της.

Ενδεικτικά θέλω να αναφέρω ότι µία µόνο από αυτές τις εται-
ρείες διαχείρισης κόκκινων δανείων, η µεγαλύτερη στην Ελλάδα,
το τρίτο τρίµηνο του 2021 είχε έσοδα 179 εκατοµµύρια ευρώ και
έχει δηλώσει ότι προσδοκά για το 2024 έσοδα από 255 ως 260
εκατοµµύρια ευρώ. Άλλη µια τέτοια εταιρεία έχει υπερκέρδη και
µοιράζει παχυλά µπόνους στους υπαλλήλους της και από την
άλλη ακούσαµε ότι έχουν υποβληθεί και κάποια «πρόστιµα χάδια»
σε κάποιες από αυτές τις εταιρείες, που σωρευτικά αγγίζουν τις
250.000 ευρώ. Σταγόνα στον ωκεανό, λοιπόν, µπροστά στα υπερ-
κέρδη τους.

Ας δούµε, όµως, την πραγµατικότητα. Σήµερα η επικοινωνία
µε τους servicers είναι εξαιρετικά προβληµατική, ενώ οι δανει-
ολήπτες στέλνουν αιτήµατα µέσω e-mails, µέσω εξωδίκων, µέσω
επιστολών, δεν απαντούν. Δεν υπάρχει καµµία ενηµέρωση για
την εξέλιξη των υποθέσεών τους, για τους τόκους, για το συνο-
λικό ποσό της οφειλής, για τα επιτόκια και για άλλα στοιχεία σχε-
τικά µε το δάνειό τους. Σε πολλές δε περιπτώσεις παρατηρείται
το φαινόµενο να προτείνονται εντελώς ανεδαφικές ρυθµίσεις σε
οφειλέτες, µε αµφίβολες εκτιµήσεις της περιουσιακής τους κα-
τάστασης, µε αποτέλεσµα να δροµολογείται απευθείας η διαδι-
κασία τους σε αναγκαστική εκτέλεση και σε πλειστηριασµούς.

Για τον κλάδο των servicers υπάρχει ένας αυξανόµενος αριθ-
µός καταγγελιών, οι οποίες παραπέµπονται βέβαια στον κώδικα
δεοντολογίας, ο όποιος δεν είναι υποχρεωτικός ούτε καν για τις
ίδιες τις τράπεζες.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, ρωτώ: Γιατί δεν ενσωµατώθηκε
πιο νωρίς η οδηγία που περιέχει κατά το περιεχόµενό της και
σύµφωνα µε το προοίµιό της και προστασία της πρώτης κατοι-
κίας και ορίζει το θεσµικό πλαίσιο για τους servicers; Γιατί η τα-
κτική της Κυβέρνησής σας είναι η ίδια σε όλους τους τοµείς.
Αφήνει συνειδητά την όποια αγορά αρρύθµιστη, ώστε να γίνονται
ακόµα πιο πλούσιοι οι επιχειρηµατικοί όµιλοι, εξωχώριοι και εν-
δοχώριοι, και εις βάρος κυρίως των µικροµεσαίων οικογενειακών
προϋπολογισµών. Όταν ο κόµπος φτάνει στο χτένι, αποφασίζει
να παρέµβει νοµοθετώντας όπως και σήµερα υπέρ του κεφα-
λαίου και όχι των πολιτών.

Έτσι, λοιπόν, αφού πέρασαν τρία χρόνια σε µια ωραία ζούγκλα
µε funds και servicers, που εν τω µεταξύ θησαύριζαν χωρίς να
φορολογούνται, αποφάσισε να παρέµβει προσχηµατικά. Και
εξηγώ γιατί. Γιατί το παρόν σχέδιο νόµου δεν προβλέπει τίποτα
για την προστασία της πρώτης κατοικίας, κάτι που προβλέπεται
στο σηµείο 56 του προοιµίου και σας παρακαλώ πραγµατικά να
το διαβάσετε προσεκτικά. 

Και όσον αφορά τον εξωδικαστικό µηχανισµό φέρνετε διάταξη
που τελικά µπορεί να υπάρχει υποχρεωτικότητα στην πλατφόρµα
του εξωδικαστικού, όπως είχε προτείνει και ο ΣΥΡΙΖΑ την πρό-
ταση ενός αλγορίθµου, που δεν τον ξέρουµε, του οποίου το απο-
τέλεσµα θα είναι υποχρεωτικό να εφαρµοστεί και για τις τρά-
πεζες και για το δηµόσιο, αλλά µόνο για τους ευάλωτους δανει-
ολήπτες. Γιατί, λοιπόν, δεν µπορεί να γίνει αποδεκτή η πρόταση
του ΣΥΡΙΖΑ µε διεύρυνση των εισοδηµατικών κριτηρίων, λαµβά-
νοντας υπ’ όψιν τις εύλογες δαπάνες διαβίωσης; 

Όσον αφορά στον ιδιωτικό φορέα αγοράς και επαναµίσθωσης,
που ακόµη δεν υπάρχει, ο ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία χθες
διά του Προέδρου του Στέφανου Κασσελάκη πήρε ξεκάθαρη
θέση ότι πρέπει να είναι µια αναπτυξιακή τράπεζα, η οποία µε την
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εγγύηση του δηµοσίου θα αποκτήσει τιτλοποιηµένα δάνεια και
θα τα διαχειριστεί µε σεβασµό στη δυνατότητα αποπληρωµής
κάθε νοικοκυριού και επιχείρησης. 

Η Κυβέρνηση, όµως, ακόµα και σήµερα δεν αποσαφηνίζει ούτε
ποιο θα είναι το νοµικό πρόσωπο αυτό ούτε τον τρόπο της λει-
τουργίας του και αυτό το κάνει για να το καταστήσει ανενεργό
εν τω γεννάσθαι. 

Αντίθετα, ο ΣΥΡΙΖΑ λέει ξεκάθαρα ότι πρέπει να ενεργοποι-
ήσουµε την αναπτυξιακή τράπεζα, η οποία ως ανώνυµη εταιρεία
µπορεί να λάβει εγγυήσεις χωρίς να παραβιάσει τους κανόνες
της Ευρωπαϊκής Κεντρικής Τράπεζας και της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης. 

Εν τω µεταξύ µε το άρθρο 225, παράγραφος 1 του Πτωχευτι-
κού, που παραµένει σε ισχύ, αυτό σηµαίνει ότι το ελληνικό δηµό-
σιο βάζει εγγύηση στη χρηµατοδότηση του φορέα για να πάρει
µε έκπτωση σπίτια ευάλωτων δανειοληπτών. Ωστόσο, αυτός που
θα γίνει ενοικιαστής στο σπίτι του θα επαναγοράσει το σπίτι του
σε περίπτωση αύξησης της αξίας του ακινήτου, πληρώνοντας την
επιπλέον αξία και δεν θα παραµείνει στο 70% της αξίας που το
αγόρασε ο φορέας, ενώ τα µισθώµατα της δωδεκαετίας δεν
αφαιρούνται από το τελικό ποσό του δανείου. 

Να σηµειωθεί, επιπλέον, ότι οι µεγάλες φοροαπαλλαγές από
τον ειδικό φόρο ακινήτων δεν προσδιορίζονται ποσοτικά ούτε καν
στην Έκθεση του Γενικού Λογιστηρίου του Κράτους. Τελικά
ποιον προστατεύετε, κύριε Υπουργέ, τον φορέα ή τους δανει-
ολήπτες; Δεν προβλέπει δυνατότητα µετατροπής νοµίσµατος
στις δανειακές συµβάσεις, όπως προβλέπει η οδηγία σαφώς, γε-
γονός που αφήνει απέξω δανειολήπτες µε ελβετικό φράγκο που
στην Ελλάδα υπολογίζονται περισσότεροι από διακόσιες χιλιά-
δες. 

Και τι να πω για τη δήθεν ευνοϊκή ρύθµιση της Κυβέρνησης για
το πάγωµα των επιτοκίων σε δανειολήπτες, που τελικά πάγωσαν
τα επιτόκια -ακούστε τώρα- δανείων 3,36 δισεκατοµµύρια ευρώ
σε σύνολο 89 δισεκατοµµυρίων κόκκινων δανείων συν 28 δισεκα-
τοµµυρίων επανατοκίων, δηλαδή µόνο στο 2,8% του συνόλου των
κόκκινων δανείων. 

Για µια ακόµη φορά η Κυβέρνησή σας δεν θέλει να προστατέ-
ψει τους δανειολήπτες. Το νοµοσχέδιο περιέχει αναποτελεσµα-
τικές ρυθµίσεις για τον εξωδικαστικό συµβιβασµό και τον κώδικα
δεοντολογίας των τραπεζών, ελλιπή έλεγχο στους servicers και
στα funds και υψηλά επιτόκια τραπεζών. Οι δανειολήπτες θα συ-
νεχίσουν να βρίσκονται σε αδύναµη θέση απέναντι στις αυθαιρε-
σίες των εταιρειών που έχουν αγοράσει τα δάνειά τους κοψο-
χρονιά.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κυρία Τζάκρη, φτά-
σαµε τα έντεκα λεπτά. Σας παρακαλώ πολύ, ολοκληρώστε.

ΘΕΟΔΩΡΑ ΤΖΑΚΡΗ: Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε.
Εξάλλου, η επόµενη µέρα είναι έτοιµη. Σήµερα το 75% των

πλειστηριασµών αποβαίνουν άγονοι. Ξέρετε γιατί; Αφ’ ενός µεν
γιατί δεν υπάρχουν πλειοδότες να καλύψουν την υπερπροσφορά
και αφ’ ετέρου γιατί οι ίδιοι οι servicers δηλώνουν περαιωµένη
την αποστολή τους και αµείβονται από τις τράπεζες για ακίνητα
που µέσω των πλειστηριασµών επιστρέφουν στις ίδιες τις τρά-
πεζες µέσω των εταιρειών real estates που οι ίδιοι συντηρούν.

Ο ΣΥΡΙΖΑ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, καταψηφίζει αυτό το
νοµοσχέδιο.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει τώρα
η κ. Λιακούλη Ευαγγελία από το ΠΑΣΟΚ. 

ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ ΛΙΑΚΟΥΛΗ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, δεν είναι εδώ ο Υπουργός, κουράστηκε. Ήταν το σόου
µεγάλο αυτό που έδωσε στη Βουλή σήµερα, προφανώς, γιατί
εγώ έτσι το είδα. 

Τι να σας πω. Απίστευτοι είστε, πραγµατικά. Σας κοιτάζει κα-
νείς, σας εξετάζει, σας αναλύει, εµβαθύνει στο τι κάνετε και πάλι
είσαστε µία έκπληξη. Και το λέω αυτό, µετά λόγου γνώσεως, διότι
στην τελική τι µας είπε ο κύριος Υπουργός σήµερα; Ήρθε και
ήταν µάλιστα εν εξάλλω καταστάσει και είπε: Δεν θα ψηφίσει η
Αντιπολίτευση αυτά τα καλά που φέρνω εγώ για τους οφειλέτες,
τους δανειολήπτες; Η κακή Αντιπολίτευση δεν δέχεται τις καλές

ρυθµίσεις και διατάξεις που έφερα εγώ; Ποιος; 
Τι κάνατε ακριβώς; Διορθώνετε σε κάποια ελάχιστα σηµεία τον

κακό σας εαυτό χωρίς να προσφέρετε τίποτα στους µικρούς και
µεσαίους και θέλετε να σας χειροκροτήσουµε κιόλας. 

Είναι απίστευτο αυτό που προσπαθείτε να περάσετε στον ελ-
ληνικό λαό, αλλά δεν περνάει! Και ξέρετε γιατί δεν περνάει; Δεν
περνάει διότι δεν είναι από αυτά που περνάνε, διότι το νιώθει ο
άλλος, είναι βίωµα, δεν είναι κάτι που το συναντάει σε ένα χώρο
έξω από τον ίδιο, από την προσωπική του σφαίρα, αλλά τον
αφορά. Αφορά το σπίτι του, χάνει το σπίτι του, χάνει την επιχεί-
ρησή του. Άρα τι να του πεις εσύ, ότι βελτίωσα τη διάταξη και θα
τηρήσω τον κώδικα δεοντολογίας όταν θα έρθεις να διαπραγµα-
τευτείς µε την τράπεζα; Αυτό του λέτε; Αυτό του λέτε! 

Πέρα από το γεγονός, για να δείξω και πόσο σκληροί είστε, κα-
ταθέτω σήµερα και την εµπειρία µου από τη Θεσσαλία, την πληµ-
µυροπαθή Θεσσαλία, µε τα κροκοδείλια δάκρυα τα δικά σας,
όλοι της Κυβέρνησης, που την παρατήσατε στο έλεος. Λήγουν
τα µέτρα προστασίας δήθεν του διµήνου και δεν έχετε τίποτα να
πείτε γι’ αυτό. Κουβέντα! Λες και η Θεσσαλία των οκτακοσίων χι-
λιάδων κατοίκων, µια µεγάλη περιφέρεια, ζωτική, η καρδιά της
παραγωγής…. 

Βλέπω και συναδέλφους από τη Θεσσαλία. Για πείτε κι εσείς,
ελάτε από εδώ. Πείτε όλοι. Τι έχετε να πείτε για τα οικονοµικά
µέτρα, για τους οφειλέτες, για τις επιχειρήσεις που δεν δου-
λεύουν, για τα νοικοκυριά που χάνουν τα σπίτια τους. Τι έχετε να
πείτε γι’ αυτούς; Ότι θα βάλετε ένα νέο κώδικα διαπραγµάτευ-
σης; Απίστευτα πράγµατα, λοιπόν. 

Κοιτάξτε, µιλάνε όλοι για αριθµούς. Βοµβαρδίζουµε τον ελλη-
νικό λαό µε αριθµούς. Πίσω όµως από τους αριθµούς κρύβεται
ανθρώπινος πόνος και αγώνας επιβίωσης στην καθηµερινότητα.
Επτακόσια πενήντα είναι εκείνα τα νοικοκυριά που δήλωσαν σε
µία συνέντευξη και σε µία έρευνα µικρή που έγινε από κάποιους
ακαδηµαϊκούς φοιτητές ότι δεν µπορούν να τα βγάλουν πέρα και
σκέφτονται να φύγουν µακριά από αυτή τη χώρα παίρνοντας µαζί
τους και τα παιδιά τους, τα υπάρχοντά τους, τα πάντα τους, όλα,
σε ένα δείγµα έρευνας χιλίων νοικοκυριών. 

Να πούµε για τα 270 δισεκατοµµύρια που είναι συνολικά οι
οφειλές των νοικοκυριών και των επιχειρήσεων, που οι συνάδελ-
φοι όλοι ανέλυσαν πριν; Δεν ξέρετε εσείς τα ΑΦΜ; Επτά εκατοµ-
µύρια ΑΦΜ χρωστάνε παντού. Δεν ξέρετε εσείς ότι βγαίνουν σε
πλειστηριασµό τα φτωχόσπιτα; Δεν ξέρετε εσείς ότι ο εξωδικα-
στικός µηχανισµός ήταν µια πλήρης αποτυχία και επί ΣΥΡΙΖΑ;
Δυόµισι χιλιάδες περίπου ανθρώπους είχαν αυτοί που πήγαν εκεί,
δέκα χιλιάδες είχατε εσείς. Δυόµισι ήταν εκείνοι, δέκα χιλιάδες
εσείς. Αφήστε το αυτό. Απέτυχε! Απέτυχε!

Εδώ είναι γενναίο να έρθετε και να πείτε: Απέτυχε αυτό, πρέπει
να κάνουµε µια διαβούλευση να βρούµε ποιο είναι το σωστό, να
το πάµε από την αρχή! Φέρεται ο κύριος Υπουργός όταν λέει ότι
τα πήγα καλύτερα γιατί εγώ έχω δέκα χιλιάδες στον εξωδικα-
στικό µηχανισµό, ενώ επί ΣΥΡΙΖΑ ήταν δύο χιλιάδες; 

Και να σας πω και κάτι; Ποιον εξωδικαστικό; Μιλάµε -είναι και
ο Υπουργός Δικαιοσύνης εδώ- και ως νοµικοί, κύριε Υπουργέ.
Εξωδικαστικός µηχανισµός είναι εκεί που βάζεις το κουµπί και
τρέµει το δάκτυλο, διότι αν µπει η πρόταση του οφειλέτη στην
πλατφόρµα και απορριφθεί από το τραπεζικό σύστηµα, δεν µπο-
ρεί να επανέλθει, πρώτον, στις περισσότερες των περιπτώσεων
και, δεύτερον, έχει το δικαίωµα µονοµερώς να το βγάλει κατευ-
θείαν σε πλειστηριασµό; Τι κουβεντιάζουµε τώρα; Πώς να το πα-
τήσει αυτό το κουµπί εκείνο το δάχτυλο; Ποιο δάχτυλο; Το
δάχτυλο που δεν έχει και δεν µπορεί, που δεν νιώθει ότι έχει δύ-
ναµη µέσα του, ούτε ότι έχει πλέγµα προστασίας. Αυτό είναι το
δάχτυλο που εσείς του λέτε να πάει να χτυπήσει τον εξωδικα-
στικό µηχανισµό που δεν υπάρχει. 

Και βεβαίως ακούµε εδώ ότι δεν θα µπορούσατε να κάνετε «δε-
δοµένων των συνθηκών». Είναι αγαπηµένη έκφραση, το ξαναεί-
πατε «δεδοµένων των συνθηκών». Ποιων συνθηκών; Ποιες συν-
θήκες; Άκουγα τι λέγατε, τι έλεγε ο κύριος Υπουργός για το ελ-
βετικό φράγκο. Το είπε και στη δευτερολογία του. Κόλλησε στο
ελβετικό φράγκο ότι δεν υπάρχει άλλο παράδειγµα -λέει- ευρω-
παϊκό. Εσείς τι είστε; Δεν είστε Ευρώπη; Εµείς δεν είµαστε ευ-
ρωπαϊκή χώρα; Δεν κατάλαβα. 
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Και ποιος Άρειος Πάγος; Για να το πούµε κι αυτό. Σας περιο-
ρίζει στις κυβερνητικές σας πολιτικές ο Άρειος Πάγος για να αλ-
λάξετε τη νοµοθεσία και να δώσετε αυτά που προτείνει το
ΠΑΣΟΚ; Γιατί εµείς έχουµε πολύ συγκεκριµένη πρόταση για τους
ανθρώπους, οι οποίοι παγιδεύτηκαν στη συναλλαγή µε το ελβε-
τικό φράγκο. Γιατί δεν είστε εσείς η πρώτη χώρα; Είναι δηλαδή
επιχείρηµα Υπουργού ότι δεν υπάρχει άλλη χώρα της Ευρωπαϊ-
κής Ένωσης; Και εµείς τι είµαστε; Εµείς δεν είµαστε χώρα της
Ευρωπαϊκής Ένωσης; Εµείς δεν έχουµε εντρυφήσει στο συγκε-
κριµένο ζήτηµα; Δεν έχουµε και βοηθητικές αποφάσεις δικαστη-
ρίων; Δεν το κατάλαβα!

(Στο σηµείο αυτό κτυπά το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Παλιννοστούντες, για ποιον λόγο δεν εφαρµόζεται την επιτυχή
λύση του ΟΕΚ; Για ποιον λόγο δεν το κάνετε αυτό; Ρυθµίσεις συ-
νεπείς. Δεν µιλάµε για τους µπαταχτσήδες, κύριε Υπουργέ. Δεν
µιλάµε γι’ αυτούς που κατά καιρούς έχουν χρησιµοποιήσει ευνοϊ-
κές ρυθµίσεις. Τους ξέρουµε όλοι και λοιπά και λοιπά. Μιλάµε για
ασφαλιστικές δικλίδες που υπάρχουν και µπορούν να ρυθµίσουν
τα πράγµατα και την αγορά µαζί. 

Στους συνεπείς δανειολήπτες δεν θα δώσουµε κίνητρα; Στους
ανθρώπους που δεν µπορούν να τα βγάλουν πέρα, δεν θα δώ-
σουµε διέξοδο; Στα νοικοκυριά που έχουν να αναθρέψουν οικο-
γένειες και παιδιά δεν θα παρεκτείνουµε τις δόσεις, δεν θα
επεκτείνουµε το χρονικό διάστηµα; Κάνει τίποτα τέτοιο το νοµο-
σχέδιό σας; Μα, δεν κάνει τίποτα τέτοιο, ενώ θα µπορούσε. 

Η προστασία της αγροτικής γης. Η παλιά Αγροτική Τράπεζα
είχε δεσµεύσει µέχρι και τα κοτέτσια. Δεσµευµένα τα βλέπουµε
τα υπόστεγα, τα κοτέτσια. Όποιος έχει δουλέψει στην Αγροτική
Τράπεζα ή ξέρει από φακέλους Αγροτικής Τράπεζας το γνωρίζει.
Αυτόν, λοιπόν, που βιοπορίζεται, τον αγρότη και τον κτηνοτρόφο,
από τη δουλειά του, θα του δεσµεύσετε το χωράφι; Και µετά τι
θα τον κάνετε; Πού θα τον πάτε; Στο Υπουργείο σας; Θα τον κά-
νετε κλητήρα; Εκτός αν έχετε τέτοιο σχέδιο. 

Και βεβαίως, υπάρχουν κανόνες για όλους. Οι εταιρείες δια-
χείρισης δανείων έχουν κανόνες; Για να µιλήσω τώρα και ως δι-
κηγόρος. Τι κανόνες; Έχουν κανόνες που δεν µπορούµε να πά-
ρουµε ούτε extrait; Έχουν κανόνες που δεν µπορούµε να πά-
ρουµε την καρτέλα; Ασυδοσία είναι η λέξη που ταιριάζει στον
τρόπο που διαχειρίζονται τους ανθρώπους οι εταιρείες, οι δευ-
τερογενείς εταιρείες, που έχουν πάρει τα δάνεια. 

Για τους εγγυητές των δανείων, επίσης, δεν υπάρχει καµµία
απολύτως µέριµνα. Τους µεταχειρίζονται όπως τους πρωτοφει-
λέτες. 

Κοιτάξτε, εδώ δεν µπορείτε να πείσετε κανέναν ότι προσπα-
θείτε να κάνετε κάτι θετικό, κάτι καλύτερο, όχι σε σχέση µε τον
κακό σας εαυτό, αλλά σε σχέση µε αυτό που χρειάζεται η ελλη-
νική κοινωνία µετά από µία δεκαετία κρίσης, που έβαλαν όλοι
πλάτη για να σηκωθεί η χώρα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κυρία Λιακούλη,
ολοκληρώνετε. 

ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ ΛΙΑΚΟΥΛΗ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. Είδατε ότι
δεν κάνω κατάχρηση. Να πω µόνο µία κουβέντα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Πώς; Φτάσατε τα
εννέα λεπτά. Μια µικρή κατάχρηση, όσο να ’ναι, την κάνατε. 

ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ ΛΙΑΚΟΥΛΗ: Ναι, µικρή έκανα, κύριε Πρόεδρε κι
εσείς µου την συγχωρείτε γιατί είστε και συντοπίτης µου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Όχι, δεν έχει τέτοια.
Κανονικά έπρεπε στο έβδοµο λεπτό να κλείσω το χρόνο. 

ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ ΛΙΑΚΟΥΛΗ: Όταν µιλάµε για τη δεύτερη ευκαιρία,
κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, που αφορά τους ανθρώπους της
αξιοπρέπειας, θέλω να δώσω στη Βουλή -για δευτερόλεπτα- ένα
παράδειγµα ζωής. Ένα ζευγάρι µε τέσσερα παιδιά, ο ένας δηµό-
σιος υπάλληλος και η άλλη τραπεζική υπάλληλος. Είχαν εισό-
δηµα 2.500 ευρώ. Πήραν στεγαστικό δάνειο από συστηµική
τράπεζα 150.000 ευρώ για να αγοράσουν ένα σπίτι. Η δόση ήταν
900 ευρώ το µήνα για είκοσι πέντε χρόνια. Κρίση, µείωση συντά-
ξεων, νόµος Κατρούγκαλου. Αποτέλεσµα; Η τραπεζική υπάλλη-
λος έφυγε και έµεινε άνεργη στα 55, µητέρα µε ανήλικο χωρίς
δουλειά και χωρίς σύνταξη, ο δηµόσιος υπάλληλος έµεινε µε
µισή σύνταξη 850 ευρώ. 

Πείτε µας σε αυτή την οικογένεια και σε αυτό το ζευγάρι η Κυ-
βέρνησή σας σήµερα τι κάνει, πώς θα πληρώνουν αυτοί οι άν-
θρωποι τα 1.000 ευρώ το µήνα για το στεγαστικό τους δάνειο.
Δεν µπορείτε να απαντήσετε σε αυτό και αφού δεν µπορείτε να
απαντήσετε σε αυτό, δεν µπορείτε να απαντήσετε στην ελληνική
κοινωνία. Είστε εκτός τόπου και χρόνου. Όσο θέατρο και αν
υπάρξει, όσο παράσταση µεγάλη κι αν κάνετε, το σφυγµό, την
καρδιά, τον παλµό του ελληνικού λαού δεν µπορείτε να τον πιά-
σετε. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-
λαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Επόµενος οµιλητής
θα είναι ο κ. Φωτόπουλος Στυλιανός από την Ελληνική Λύση. Θα
ακολουθήσει ο κ. Δηµητριάδης από τους Σπαρτιάτες και όπως
είχαµε συνεννοηθεί λίγο νωρίτερα θα δώσουµε προτεραιότητα
στην κ. Σταρακά µετά, επειδή έχει πτήση στις 17.00’.

Ορίστε, κύριε Φωτόπουλε, έχετε τον λόγο.
ΣΤΥΛΙΑΝΟΣ ΦΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι

συνάδελφοι, θα µου επιτρέψετε να αναφερθώ στις συνεδριάσεις
που προηγήθηκαν για το παρόν νοµοσχέδιο. 

Συγκεκριµένα, θα ξεκινήσουµε τη δεύτερη συνεδρίαση της
Επιτροπής Οικονοµικών Υποθέσεων, στην οποία είχαµε την ακρό-
αση φορέων και θεωρώ πως ήταν µία από τις καλύτερες ακροά-
σεις και συνεδριάσεις στις οποίες έχω παραστεί και θα εξηγήσω
αµέσως το γιατί. 

Κατ’ αρχάς, ακούσαµε -και νοµίζω όλοι συµφωνούµε σε αυτό-
ποιοι είναι ευχαριστηµένοι µε το παρόν νοµοσχέδιο, οι τράπεζες
και οι servicers. Ποιοι δεν είναι ευχαριστηµένοι; Οι δανειολήπτες,
οι επαγγελµατίες, οι αγρότες, το σύνολο της ελληνικής κοινωνίας
δηλαδή. Μάθαµε, δηλαδή, επί της ουσίας µε ποιους διαβουλευ-
τήκατε όλο το προηγούµενο διάστηµα. 

Σε αυτή τη δεύτερη συνεδρίαση, σύµφωνα µε τον κ. Τσικριπή,
αν θυµάµαι καλά το όνοµά του, Γενικό Διευθυντή Προληπτικής
Εποπτείας και Εξυγίανσης της Τράπεζας της Ελλάδος, η αποµά-
κρυνση των κόκκινων δανείων από τους ισολογισµούς των τρα-
πεζών δεν συνεπάγεται αυτόµατη εξυγίανση στο χρέος. Σωστά. 

Αυτό το καθήκον το αναθέσατε στους servicers. Ποιοι είναι,
όµως, οι servicers; Είναι αυτές οι ιδιωτικές επιχειρήσεις, στις
οποίες εσείς διαβιβάσατε δάνειο ύψους περίπου 71 δισεκατοµ-
µυρίων ευρώ -εδώ οι γνώµες διίστανται και αλλάζουν- εκ των
οποίων τα 45 δισεκατοµµύρια µε εγγυήσεις του ελληνικού δηµο-
σίου, του Έλληνα φορολογούµενου.

Οι servicers, όπως ακούσαµε και στην επιτροπή, δεν είναι ιδιο-
κτήτες των δανείων, αλλά διαχειριστές, κάτι το οποίο, µε συγχω-
ρείτε, αλλά δεν προκύπτει από τη συµπεριφορά τους στους
οφειλέτες. 

Είχαµε πιστέψει όλοι, όσοι έχουµε τέτοιου είδους εµπειρίες,
πως µε βάση αυτή τη συµπεριφορά είναι οι ιδιοκτήτες των δα-
νείων, των σπιτιών, των επιχειρήσεων και των ζώων των Ελλήνων
πολιτών. Τι άλλο, όµως, είναι οι servicers; Είναι οικονοµικές οντό-
τητες, οι οποίες µε κεφάλαια -άκουσον, άκουσον!- από 100.000
ευρώ διαχειρίζονται όλα τα παραπάνω δισεκατοµµύρια και περι-
ουσίες του ελληνικού λαού. 

Όταν θέσαµε στον εκπρόσωπο της Τράπεζας της Ελλάδας το
θέµα της κεφαλαιακής επάρκειας αυτών των εταιρειών, µας απά-
ντησε πως η Τράπεζα της Ελλάδος δεν ελέγχει τα κεφάλαιά τους
και σε αντιδιαστολή µάς είπε ότι υπάρχουν και servicers µε κε-
φάλαιο 4,5 εκατοµµύρια ευρώ, όταν ο ίδιος εκπρόσωπος των ser-
vicers στην επιτροπή παραδέχτηκε πως υπάρχουν µέλη της
ένωσής τους, οι οποίοι δεν µπορούν να ανταποκριθούν στο ίδιο
το επενδυτικό τους πρόγραµµα.

Ποιος είναι και πού είναι ο εποπτικός ρόλος της Τράπεζας της
Ελλάδος σε αυτό το θέµα; Θα µας επιτρέψετε να σας πούµε ότι
θεωρούµε απαράδεκτο επιχειρήσεις, οι οποίες διαχειρίζονται µε
τον άλφα ή βήτα τρόπο περιουσίες της τάξεως των 70, 80, 100
δισεκατοµµυρίων ευρώ και διαµορφώνουν τις ζωές εκατοµµυ-
ρίων Ελλήνων, να µην ελέγχονται εξονυχιστικά, όταν η τελευταία
ανώνυµη εταιρεία στην επικράτεια χάνει την άδειά της την αµέ-
σως επόµενη στιγµή που τα κεφάλαιά της κηρύσσονται αρνητικά
και δεν κάνει αύξηση µετοχικού κεφαλαίου. 

Ζητήσαµε, επίσης, από τον εκπρόσωπο της Τράπεζας της Ελ-
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λάδος να µας πει τι ελέγχους έχει κάνει η τράπεζα ως εποπτικός
φορέας στους servicers σε σχέση και µε τη λειτουργία τους και
µε τον νόµο περί εταιρικής διακυβέρνησης. Μας ανέφερε για
πρόστιµα διακοσίων σαράντα τριών χιλιάδων ευρώ που αφορούν
κυρίως την εταιρική διακυβέρνηση. Θα µου επιτρέψετε να σας
πω ότι αυτό δεν είναι πρόστιµο, αυτό είναι χάδι σε σχέση µε όλα
αυτά τα οποία έχουν κάνει οι συνεργάτες τους και οι ίδιες στους
δανειολήπτες. 

Ψάχνοντας λίγο τις επιβληθείσες κυρώσεις της Τράπεζας της
Ελλάδος ανακαλύψαµε τις κυρώσεις και σε πιστωτικά ιδρύµατα
και σε τρίτους και σε ασφαλιστικές εταιρείες, οι περισσότερες
εκ των οποίων αφορούν το πλαίσιο για την καταπολέµηση του ξε-
πλύµατος µαύρου χρήµατος. Ιδιαίτερο ενδιαφέρον, να µου επι-
τρέψετε να σας πω, παρουσιάζει µία περίπτωση µίας τράπεζας
τουρκικών συµφερόντων, η οποία παραβίασε και τους περιορι-
σµούς στη µεταφορά κεφαλαίων. 

Για τον λόγο αυτόν προσκοµίζω για τα Πρακτικά τα πρόστιµα
τα οποία έχει επιβάλει η Τράπεζα της Ελλάδος σε αυτούς τους
φορείς. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Στυλιανός Φωτόπουλος κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής) 

Ρωτήσαµε, επίσης, τον εκπρόσωπο της Τράπεζας της Ελλάδος
για το φαινόµενο της τεράστιας διαφοράς µεταξύ επιτοκίων, κα-
ταθέσεων και χορηγήσεων που υπάρχει στην ελληνική αγορά
χρήµατος και τι κάνει η εποπτεύουσα αρχή για αυτό. Αντ’ αυτού
-θα το δείτε και στα Πρακτικά- πήραµε µια απάντηση-διαπίστωση
ότι, ναι, η Ελλάδα είναι ανάµεσα στις πρώτες χώρες στην Ευ-
ρώπη µε τόσο µεγάλη διαφορά στο spread. Επί της ουσίας, δη-
λαδή, και δράσεις της Τράπεζας δεν ακούσαµε και, αν µου
επιτρέπετε, πήραµε και µια λάθος απάντηση, καθώς σύµφωνα µε
προχθεσινή δηµοσίευση του διεθνούς οίκου αξιολόγησης DPRS,
η Ελλάδα δεν είναι µία από τις χώρες µε µεγάλη διαφορά, είναι
η χώρα µε τη µεγαλύτερη διαφορά στο spread στην Ευρωπαϊκή
Ένωση.

Προσκοµίζω το σχετικό γράφηµα για τα Πρακτικά. 
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Στυλιανός Φωτόπουλος κα-

ταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής) 

Κύριε Υπουργέ, δυστυχώς ο κλήρος πέφτει σε εσάς, κύριε
Φλωρίδη και όχι στον κ. Χατζηδάκη που ήταν, στη διάρκεια της
επιτροπής. Ακούσαµε τον Γενικό Διευθυντή της Ένωσης Αγροτι-
κών Συνεταιρισµών να λέει τι; Έχετε συνειδητοποιήσει στην Κυ-
βέρνηση τι είπε; Είπε ότι η αγροτική γη µεταφέρεται σε χέρια
εκτός αγροτών. 

Έχετε συνειδητοποιήσει, κύριοι της Συµπολίτευσης, τι σηµαίνει
αυτό για τη διατροφική επάρκεια και ασφάλεια της χώρας; Έχετε
συνειδητοποιήσει τι σηµαίνει για το ισοζύγιο τρεχουσών συναλ-
λαγών και τις εξαγωγές; Έχετε συνειδητοποιήσει, τέλος, τι ση-
µαίνει για την ασφάλεια της χώρας, όταν αυτό συµβαίνει σε
εθνικά ευαίσθητες περιοχές, όπως είναι η Ξάνθη;

Αν όχι, λυπάµαι. Εάν ναι, ποια είναι η απάντησή σας µε το πα-
ρόν νοµοσχέδιο σε αυτό το πρόβληµα και πώς θα το αντιµετωπί-
σετε;

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κύριε Πρόεδρε, θέλω την ανοχή σας για λίγο. Δεν το συνηθίζω,
αλλά θα χρειαστώ ένα λεπτό. 

Υποτίθεται πως µε το παρόν νοµοσχέδιο ρυθµίζονται οφειλές
προς τις τράπεζες. Επειδή ασχολούµαι περίπου τριάντα χρόνια
µε την ανάγνωση, τη σύνταξη και την ανάλυση οικονοµικών κα-
ταστάσεων, επιχειρήσεων και οργανισµών, µετά λόγου γνώσεως,
σας λέω πως έχω δει -η αλήθεια είναι όχι πολλές φορές- το εξής
φαινόµενο: Έχω δει, δηλαδή, το υπόλοιπο των δανειακών υπο-
χρεώσεων της κυλιόµενης χρήσης σε έναν ισολογισµό να ισούται
µε το άθροισµα του υπολοίπου της προηγούµενης χρήσης συν
τους δεδουλευµένες τόκους της τρέχουσας περιόδου, όπως
αυτά εµφανίζονται στην κατάσταση αποτελεσµάτων χρήσης. Να
µην έχει πληρώσει, δηλαδή, µια οικονοµική οντότητα ούτε ευρώ

ούτε δραχµή στη διάρκεια της κυλιόµενης χρήσης. Καµµία,
όµως, καµµία οικονοµική οντότητα δεν διανοήθηκε ποτέ να ισχυ-
ριστεί ότι τα χρέη αυτά είναι ρυθµισµένα, όπως κάνετε εσείς για
τα χρέη τα οποία εµφανίζονται στις οικονοµικές καταστάσεις
όλων των ειδών του κόµµατός σας. 

Αυτό δεν είναι ηθικό, κύριοι. Δεν µπορείτε να κουνάτε το δά-
χτυλο στους Έλληνες πολίτες. 

Κλείνοντας, θα ήθελα να παραδώσω για τα Πρακτικά προς ενη-
µέρωση και του Σώµατος µια ερώτηση, την οποία είχαµε κάνει
τον Οκτώβριο για τις χρεώσεις των τραπεζών λόγω της χρήσης
των POS στα περίπτερα. Την ερώτηση την είχαµε απευθύνει
προς το Υπουργείο Οικονοµικών και από τις απαντήσεις που λά-
βαµε αφ’ ενός µας µιλάτε γενικά για επιχειρηµατικά κριτήρια στα
πλαίσια της ελεύθερης αγοράς αφ’ ετέρου µας παραπέµπετε
στην Ένωση Ελληνικών Τραπεζών. 

Έχω εδώ εκτός του ερωτήµατος και την απάντησή σας. Η δε
Ένωση Ελληνικών Τραπεζών µάς παραπέµπει στις εταιρείες, οι
οποίες τώρα διαχειρίζονται τα POS, δηλαδή από τον Άννα στον
Καϊάφα. Αυτό είναι ενδεικτικό του πώς αντιµετωπίζεται τα προ-
βλήµατα της ελληνικής κοινωνίας. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Στυλιανός Φωτόπουλος κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής) 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστώ και εγώ
τον κ. Φωτόπουλο.

Θα δώσω τον λόγο στην κ. Χριστίνα Σταρακά, αλλά πριν ανέβει
στο Βήµα, έχει ζητήσει τον λόγο ο κ. Φλωρίδης, για να τοποθε-
τηθεί. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΦΛΩΡΙΔΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Ας προηγη-
θεί. Δεν µε πειράζει.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ωραία. 
Κυρία Σταρακά, έχετε τον λόγο. Μετά, θα πάρει τον λόγο ο κ.

Φλωρίδης για την τροπολογία και θα ακολουθήσουν ο κ. Δηµη-
τριάδης, που έδωσε τη σειρά του στην κ. Σταρακά, ο κ. Δελβε-
ρούδης, ο κ. Φλώρος και µετά ο κ. Κωνσταντινόπουλος, ο Αντι-
πρόεδρος. 

ΧΡΙΣΤΙΝΑ ΣΤΑΡΑΚΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε, και εσάς και
το Σώµα για την κατανόηση.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µετά από τεσσεράµισι χρόνια
διακυβέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας έρχεται σήµερα ένα νο-
µοσχέδιο το οποίο διαφηµίζει ότι βάζει κανόνες στα funds. Μάλι-
στα. Πριν από ακριβώς οκτώ έτη, τον Δεκέµβριο του 2015,
ψηφιζόταν ο ν.4354/2015 και µε τα τρία πρώτα άρθρα του, στην
ουσία, εισήγαγε για πρώτη φορά τον θεσµό των εταιρειών δια-
χείρισης και απόκτησης απαιτήσεων από δάνεια και πιστώσεις,
τα λεγόµενα funds. Αυτά που ο ΣΥΡΙΖΑ ξόρκιζε µέχρι τον Δεκέµ-
βριο του 2014, αλλά βεβαίως το 2015 -µετά το αδιέξοδο στο
οποίο οδήγησε τη χώρα ο ΣΥΡΙΖΑ- έβαλε τα θεµέλια γι’ αυτό το
οικοδόµηµα, που πλέον διαχειρίζεται 70 δισεκατοµµύρια ευρώ
κόκκινα δάνεια. Και κατά µια διαβολική σύµπτωση ο νυν Υπουρ-
γός Οικονοµικών ήταν τότε εισηγητής της Νέας Δηµοκρατίας. 

Ξέρετε, το να διαβάζεις το τι έλεγε κάποιος πριν και το τι έκανε
µετά, δεν είναι τίποτα άλλο παρά ένας δείκτης αξιοπιστίας. Και
θα αναφερθώ σε µερικά ενδεικτικά παραδείγµατα-αποσπάσµατα.
Τότε ο κ. Χατζηδάκης ειρωνευόταν τον ΣΥΡΙΖΑ ότι αντί για τον
ενδιάµεσο φορέα που υποσχόταν, ψήφιζε για τη σύσταση των
funds. Μεµφόταν το γεγονός ότι οι συµβάσεις των δανείων προ-
χωράνε ασχέτως -όπως έλεγε- του ανεκχώρητου που έχει υπο-
γραφεί µεταξύ των µερών, δηλαδή, της τράπεζας και του
δανειολήπτη. Και έθεσε επί λέξει το ερώτηµα: «Πόσες φορές κά-
λεσε τις τράπεζες ο Υπουργός και τις πίεσε για να κάνουν κού-
ρεµα δανείων;». Βεβαίως, ο ίδιος και η Κυβέρνηση της Νέας
Δηµοκρατίας «κούµπωσε» τέλεια µετά το 2019 µε τα funds που
καταψήφιζαν το 2015 και φυσικά και µε τις τράπεζες.

Ψήφισαν, επίσης, και τις εγγυήσεις του προγράµµατος «ΗΡΑ-
ΚΛΗ» και µάλιστα σήµερα θα ψηφίσετε, κύριοι συνάδελφοι, 2 δι-
σεκατοµµύρια ευρώ επιπλέον εγγυήσεις για τη µεταφορά και
άλλων κόκκινων δανείων στα funds. Ψηφίσατε, επίσης, και τον
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πτωχευτικό νόµο που κόπηκε και ράφτηκε για τους πιστωτές και
µάλιστα εν µέσω πανδηµίας και δροµολογήσατε 12 δισεκατοµ-
µύρια δάνεια από το Ταµείο Ανάκαµψης για να δοθούν αποκλει-
στικά και µόνο, µέσα από τις τράπεζες, πάντα σε λίγους και σε
προνοµιούχους και τα υπερκέρδη των τραπεζών, επίσης, ανέχε-
στε. Και σήµερα ψηφίζετε για τα funds να µπορούν, αν είναι δυ-
νατόν, να χορηγούν και αυτά δάνεια στους δανειολήπτες. 

Αλλά, κύριε Υπουργέ, η υποκρισία της Κυβέρνησης δεν φαίνε-
ται µόνο από το τι λέγατε, αλλά και από το τι ψηφίσατε τελικά και
φαίνεται κυρίως και από τα αποτελέσµατα των επιλογών σας.

Αυτή τη στιγµή το κόκκινο ιδιωτικό χρέος προς τις τράπεζες,
τα funds, τις εφορίες, τα ασφαλιστικά ταµεία -το είπαν και άλλοι
συνάδελφοι, το είπε και ο Πρόεδρός µας- ξεπερνά τα 270 δισε-
κατοµµύρια ευρώ. Και δεν φαίνεται καθόλου να µειώνεται. Κάθε
µήνα συνεχίζει να σπάει προηγούµενο ρεκόρ. Και νοµίζετε ότι αν
βάλετε ένα µέρος του κάτω από το χαλί των funds δεν θα φαίνε-
ται. Αλήθεια,  πού είναι το κούρεµα του χρέους; Εκτός αν εννο-
είτε κούρεµα του χρέους του 90% που έφτασε για κάποιους
προνοµιούχους επιχειρηµατίες σύµφωνα µε δηµοσιεύµατα, τα
οποία, όµως, ποτέ και από κανέναν δεν διαψεύστηκαν. 

Για όλους τους υπόλοιπους: πλειστηριασµοί. Τα είπε αναλυ-
τικά ο Πρόεδρός µας για τους εκατόν σαράντα οκτώ χιλιάδες
πλειστηριασµούς µέχρι το 2020, και µάλιστα µε µέση αξία ακινή-
του 128.000 ευρώ, που σηµαίνει λαϊκές κατοικίες ως επί το πλεί-
στον. Για τους τελευταίους δεκαοκτώ µήνες, είπε ο Πρόεδρος
για ενενήντα πέντε χιλιάδες πλειστηριασµούς. Είπε για το 2023
ότι θα αναρτηθούν εξήντα χιλιάδες πλειστηριασµοί, για το 2024
εξήντα πέντε χιλιάδες πλειστηριασµοί και πάει λέγοντας. 

Και πάµε στο σύνολο. Σύµφωνα µε δηλώσεις εκπροσώπων των
εταιρειών διαχείρισης των δανείων µέχρι το 2025 θα έχουν διε-
νεργηθεί διακόσιες πενήντα χιλιάδες πλειστηριασµοί ακινήτων,
περίπου το ένα τρίτο των κόκκινων δανείων, των δανείων που
συνδέονται µε τα κόκκινα δάνεια. Αυτό, λοιπόν, ακριβώς και µόνο
αυτό, είναι το µέλλον για χιλιάδες συµπολίτες µας. 

Και µη διανοηθείτε να µου πείτε ότι αυτοί οι διακόσοι πενήντα
χιλιάδες είναι στρατηγικοί κακοπληρωτές, γιατί, αν το κάνετε
αυτό, είναι απλά και µόνο παραδοχή αποτυχίας. 

Κύριε Υπουργέ, στις 22 Φεβρουαρίου του 2022 ο προκάτοχος
του νυν Υπουργού Οικονοµικών, ο κ. Σταϊκούρας, είπε από αυτό
εδώ το Βήµα επί λέξει: «Ο εξωδικαστικός µηχανισµός αποδει-
κνύεται εκ του αποτελέσµατος το πιο επιτυχηµένο εργαλείο ρύθ-
µισης οφειλών των τελευταίων δώδεκα ετών». Με βάση τα
τελευταία διαθέσιµα στοιχεία µόνο δέκα χιλιάδες είκοσι τρείς
οφειλέτες έχουν ρυθµίσει τις οφειλές τους µέσω του εξωδικαστι-
κού µηχανισµού. Έχουµε συνολικό ύψος ρυθµισµένων χρεών: 3,7
δισεκατοµµύρια ευρώ, όταν -όπως σας είπα- το σύνολο του χρέ-
ους υπερβαίνει τα 270 δισεκατοµµύρια και αυτούς τους δέκα χι-
λιάδες είκοσι τρείς που ρύθµισαν, όταν διακόσιες πενήντα χι-
λιάδες πλειστηριασµοί δροµολογήθηκαν ή θα δροµολογηθούν. 

Αλήθεια, κύριε Υπουργέ, αυτό το λέτε εσείς τη µεγαλύτερη επι-
τυχία της δωδεκαετίας που διανύσαµε; Εγώ το λέω τη µεγαλύ-
τερη κοροϊδία της τελευταίας δωδεκαετίας που διανύσαµε. Γιατί
ακόµη και γι’ αυτούς που ρυθµίζουν τα δάνειά τους, σύµφωνα µε
επίσηµα στοιχεία, οι δύο στις τρεις ειδήσεις ξανά κοκκινίζουν
άµεσα. 

Και το δίληµµα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι απλό: Είτε
το νεοφιλελεύθερο αδιέξοδο για την κοινωνία µε την πολιτική της
Νέας Δηµοκρατίας, που αποδεικνύεται Ελ Ντοράντο για τα funds,
είτε η διέξοδος µε το ΠΑΣΟΚ, το µόνο κόµµα που προστάτεψε -
και πρέπει αυτό να το πούµε και να το ξαναπούµε από τούτο εδώ
το Βήµα- πραγµατικά τα ευάλωτα νοικοκυριά µε τον ν.3869/2010,
που κατήργησαν διαδοχικά τόσο η Νέα Δηµοκρατία, όσο και ο
ΣΥΡΙΖΑ βέβαια. 

Εµείς καταθέσαµε τις προτάσεις µας ενυπόγραφα µε οκτώ
τροπολογίες που καταθέσαµε. Και σ’ αυτό το σηµείο, περιττό
ίσως, αλλά θέλω να θυµίσω ότι η Νέα Δηµοκρατία ως αντιπολί-
τευση εκτός από την κριτική που έκανε, δεν κατέθεσε καµµία
πρόταση νόµου παρά µόνο αυτή για τους απόδηµους. Να τα λέµε
κι αυτά. 

Εµείς λέµε ξεκάθαρα τώρα ότι οι τράπεζες, αλλά και τα funds,
σηµειώνουν τεράστια υπερκέρδη και αυτά δεν πρέπει να ξοδευ-

τούν σε µπόνους των στελεχών και στα κέρδη των µετόχων. Πρέ-
πει το παράθυρο ευκαιρίας να αξιοποιηθεί και να υλοποιηθούν οι
προτάσεις µας. Και θα τις επαναλάβουµε: Εκατόν είκοσι δόσεις
για τα χρέη σε εφορία και ΕΦΚΑ, µε κίνητρο τη µείωση του 30%
της οφειλής, εφόσον τηρείται η ρύθµιση. Επαναφορά της προ-
στασίας της κύριας κατοικίας µε επικαιροποίηση του ν.3869/
2010. Γενναία µείωση προκαταβολής φόρου και για τους συνε-
πείς δανειολήπτες, µε επιδότηση της αύξησης του επιτοκίου.
Προστασία της αγροτικής περιουσίας στους κατά κύριο επάγ-
γελµα αγρότες από τους πλειστηριασµούς, που τους έχουµε ξε-
χάσει. Βιώσιµες λύσεις για τους εγγυητές δανείων και για τους
ογδόντα χιλιάδες δανειολήπτες του ελβετικού φράγκου και βέ-
βαια, για τους σαράντα χιλιάδες παλιννοστούντες. Αυτές είναι οι
προτάσεις που θα βγάλουν την κοινωνία µας από το αδιέξοδο. 

Και για το ιδιωτικό χρέος, αγαπητοί συνάδελφοι, η µόνη λύση
είναι η µεταρρύθµιση που προτείνει το ΠΑΣΟΚ. Και µπορεί να
γίνει πολύ πιο νωρίς από όσους πιστεύουν ότι τα υπερκέρδη των
funds και οι χιλιάδες πλειστηριασµοί είναι κανονικότητα. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-

λαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Θα δώσουµε τον

λόγο στον Υπουργό Δικαιοσύνης τον κ. Φλωρίδη, για να τοποθε-
τηθεί για την τροπολογία µε αριθµό 4514. 

Ορίστε, κύριε Υπουργέ.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΦΛΩΡΙΔΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Ευχαριστώ

πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, επειδή αυτή τη στιγµή βρίσκοµαι

στο κατ’ εξοχήν πολιτικό Σώµα της χώρας, την ώρα που έµπαινα
στην Αίθουσα -αυτό είναι ένα µικρό σχόλιο που θέλω να κάνω-
άκουσα τον κ. Φάµελλο να ανησυχεί λέγοντας τη φράση «µα, πού
πήγε η λάµψη του 41%;». Είναι εντυπωσιακή η αγωνία που αφορά
το πού πήγε η λάµψη του 41%, διότι, όπως δείχνουν οι µετρήσεις,
το 41% είναι εκεί που ήταν. Το ερώτηµα είναι πού πήγε το 36,5%
του ΣΥΡΙΖΑ του 2015 και είναι τώρα στο 12%. Αυτό ας ψάξει ο κ.
Φάµελλος. Το 41% είναι εκεί που ήταν και είναι µια χαρά. 

Στο Σώµα τώρα εισάγονται δύο ρυθµίσεις που έχουν κατεπεί-
γοντα χαρακτήρα και γι’ αυτό βρίσκοµαι σήµερα εδώ. Η πρώτη
συνδέεται µε τον ν.5026/2023, ο οποίος καθιέρωσε µία καινούρ-
για µορφή του πόθεν έσχες, δηλαδή έναν τρόπο υποβολής του
πόθεν έσχες των υπόχρεων προς αυτό που είναι ένας τρόπος
γρήγορος, αποτελεσµατικός και ασφαλής και προβλέπει µία δια-
λειτουργικότητα, έτσι ώστε και η υποβολή των στοιχείων να είναι
εύκολη, αλλά και ο έλεγχος να είναι, επίσης, γρήγορος και εύκο-
λος. Όµως, η διαλειτουργικότητα δεν έχει επιτευχθεί µέχρι αυτή
τη στιγµή στον βαθµό που θα θέλαµε και η Κυβέρνηση εισηγείται
προς το Κοινοβούλιο να εγκρίνει την παράταση της προθεσµίας
υποβολής των δηλώσεων του πόθεν έσχες το 2023 που αφορά
το 2022, ώστε να γίνει µέχρι την 30η Ιουνίου του 2024 και αυτοί
που για πρώτη φορά αποκτούν την υποχρέωση να υποβάλλουν
τη δήλωση πόθεν έσχες, αυτή να γίνει τον Φεβρουάριο του 2024.

Η δεύτερη διάταξη που εισηγούµαστε στο Κοινοβούλιο αφορά
την ειδική νοµική υπηρεσία του Υπουργείου Δικαιοσύνης. Η ει-
δική νοµική υπηρεσία απαρτίζεται από δικαστικούς λειτουργούς,
οι οποίοι αποσπώνται στην υπηρεσία αυτή µε προεδρικό διάτα-
γµα µε απόφαση πάντα του Ανωτάτου Δικαστικού Συµβουλίου
και η θητεία των οποίων µπορεί να ανανεώνεται κάθε χρόνο µέχρι
να συµπληρωθούν τρία χρόνια. Οι δικαστικοί λειτουργοί που υπη-
ρετούν τώρα έχουν συµµετάσχει σε κάθε νοµοθετική πρωτοβου-
λία υπήρξε τα προηγούµενα χρόνια και σε αυτές που έχουν
διαµορφωθεί και είναι σε εξέλιξη τώρα. Άρα, λοιπόν, η παρουσία
τους για µας είναι απαραίτητη.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

Κάποιων, λοιπόν, λήγει η θητεία, δηλαδή ολοκληρώνεται τώρα
η τριετία. Το αίτηµα που έχουµε προς τη Βουλή είναι να εγκρίνει
τη διάταξη -του οργανισµού δικαστηρίων-, έτσι ώστε να υπάρχει
η δυνατότητα παράτασης της θητείας αυτών των δικαστικών λει-
τουργών για έναν ακόµα χρόνο, έως ότου δηλαδή συµπληρω-
θούν τα τέσσερα χρόνια. 

Αυτές είναι οι δύο διατάξεις και σας ευχαριστώ πολύ.
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ωραία. 
Ευχαριστούµε τον κύριο Υπουργό. 
Τον λόγο έχει τώρα ο κ. Πέτρος Δηµητριάδης από τους Σπαρ-

τιάτες και µετά θα πάρει τον λόγο ο κ. Κωνσταντινόπουλος, γιατί
στις 17.00’ θα προεδρεύσει. Μετά είναι ο κ. Δελβερούδης, ο κ.
Φλώρος και µετά ο κ. Βρεττός, ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος
της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Νίκη». 

Ορίστε, κύριε Δηµητριάδη, έχετε τον λόγο. 
ΠΕΤΡΟΣ ΔΗΜΗΤΡΙΑΔΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι Βουλευτές, ερ-

χόµαστε σήµερα να συζητήσουµε για µία ακόµα φορά ένα χρόνιο
πρόβληµα, ένα «αγκάθι» της ελληνικής κοινωνίας, τα λεγόµενα
κόκκινα δάνεια. Πρόκειται για ένα πρόβληµα το οποίο δηµιουρ-
γήθηκε από τις αρχές του 2000, όταν το πολιτικό σύστηµα σε συ-
νεργασία µε το τραπεζικό σύστηµα και θέλοντας να καλύψει την
ύφεση που θα υπήρχε στη ζωή των πολιτών λόγω της έλευσης
του ευρώ, έδωσε το σύνθηµα στις τράπεζες να δίνουν αφειδώς
δάνεια και να χορηγούν τραπεζικές και πιστωτικές κάρτες σε
όλους τους Έλληνες. 

Θυµόµαστε όλοι πως µπορούσες να πάρεις δάνειο µε ένα τη-
λεφώνηµα, πως σου ερχόταν στο σπίτι σου οι προπληρωµένες
κάρτες και γενικότερα υπήρχε µια τάση του «δώσε δάνεια στον
λαό», για να ξεχαστεί και να µην έχει πρόβληµα επιβίωσης. Και
ενώ από όλα αυτά βλέπαµε ότι θα υπήρχε πρόβληµα, το 2008
έβγαινε εδώ ο κ. Αράπογλου της Εθνικής Τράπεζας και µας έλεγε
ότι δεν υπάρχει κανένα πρόβληµα µε τις ελληνικές τράπεζες και
ότι είναι οι πιο θωρακισµένες τράπεζες στον κόσµο. Δύο χρόνια
µετά ήρθε η χρεωκοπία και τα µνηµόνια. Φυσικά εκείνη την πε-
ρίοδο δόθηκαν δάνεια, «θαλασσοδάνεια», όπως λέµε εµείς, δά-
νεια δηλαδή χωρίς αντίκρισµα σε µεγαλόσχηµους πολιτικούς, σε
κόµµατα, σε επιχειρηµατίες και πάνω απ’ όλα αυτά δεν είχαν κα-
νένα αντίκρισµα και πολλές φορές δεν επεστράφησαν και ποτέ.

Επίσης, θα ήθελα να πω ότι αυτό ήταν πάρα πολύ άθλιο, να το
πω έτσι, για το τραπεζικό σύστηµα, το οποίο ενώ τα γνώριζε όλα
αυτά, γνώριζε δηλαδή ότι θα υπάρξει πρόβληµα, δεν έκανε τί-
ποτα για να αποτρέψει την κατάσταση. 

Όταν, λοιπόν, ξέσπασε η κρίση το 2010, αντί να οδηγηθούν στη
φυλακή οι υπαίτιοι αυτής της καταστάσεως, ήτοι τα πολιτικά στε-
λέχη, αλλά και τα υψηλόβαθµα τραπεζικά στελέχη που ευνοού-
σαν την κατάσταση -όπως έγινε, θυµίζω, στην Ισλανδία το 2009,
όπου οι επικεφαλής τραπεζών µπήκαν στη φυλακή- εδώ τους πα-
ρασχέθηκε ασυλία. Έγινε, δηλαδή, το ακριβώς αντίθετο και έως
και σήµερα έχουν µια προκλητική ασυλία για όλη αυτή η απλη-
στία που έκαναν εις βάρος όλων των Ελλήνων φορολογουµένων. 

Αναγκαστήκαµε, λοιπόν, όλοι οι Έλληνες φορολογούµενοι να
δώσουµε δεκάδες δισεκατοµµύρια στις τράπεζες µέσω των λε-
γόµενων «ανακεφαλαιοποιήσεων» και µέχρι σήµερα συνεχίζουµε
να δίνουµε δισεκατοµµύρια στις τράπεζες, όταν οι τράπεζες κερ-
δίζουν από παντού, όταν οι τράπεζες συνεχώς κλείνουν υποκα-
ταστήµατα, όταν συνεχώς χρεώνουν προµήθειες σε όλες τις
συναλλαγές, στα εµβάσµατα, και όταν ακόµα και σήµερα χρεώ-
νουν την απλή ενηµέρωση. Ακόµα και ένα extrait να πάρεις σε µια
ενηµέρωση οφειλών, θα πρέπει να πληρώσεις την τράπεζα. Παρά
το γεγονός ότι γίνονται όλα αυτά εδώ, ακόµη και σήµερα δίνουµε
προκλητικά συνεχώς δισεκατοµµύρια. Και θέλω να ρωτήσω έως
πότε θα τραβήξει όλο αυτό.

Μάλιστα, όλα αυτά γίνονται όταν κάποιοι µας µιλάνε για κουλ-
τούρα πληρωµών. Ποιος θα µας µιλήσει για κουλτούρα πληρω-
µών; Η Νέα Δηµοκρατία που χρωστάει 435 εκατοµµύρια; Ή
µήπως θα µας µιλήσουν για κουλτούρα πληρωµών κάποιες µε-
γάλες επιχειρήσεις που είναι καταχρεωµένες; Ποιος θα µας το
πει αυτό εδώ και σε ποιους θα το πει; Στον µέσο Έλληνα πολίτη
που τον κυνηγάτε για µερικές χιλιάδες ευρώ;

Να θυµίσω, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πως ακόµα και σή-
µερα, όπως µε ενηµέρωσε ο συνάδελφος κ. Μανούσος Γιώργος,
στο Αρκαλοχώρι της Κρήτης γίνονται πλειστηριασµοί σε σεισµο-
παθείς. Σε λίγο καιρό θα σταµατήσουν τα µέτρα ανακούφισης
στη Θεσσαλία και θα έχουµε και εκεί πλειστηριασµούς στους
πληµµυροπαθείς της Θεσσαλίας. Να θυµίσω, επίσης, πως στη
Χαλκιδική -µάλιστα το θέµα έχει λάβει µεγάλη έκταση- έγινε
έξωση από fund σε έναν ογδονταδιάχρονο που είχε αναπηρία.

Θα ήθελα, λοιπόν, να ρωτήσω το εξής: «Όλα αυτά δεν τα βλέ-
πουµε; Γιατί δεν κάνουµε τίποτα για όλα αυτά εδώ και κυνηγάµε
µόνο τον µέσο Έλληνα;».

Τελειώνοντας, θα ήθελα να πω και κάτι για τα funds, να πω τι
είναι τα funds, γιατί ο κόσµος δεν τα ξέρει. Τα funds, λοιπόν, ήταν
µια απόρροια, µια συνέπεια του τρίτου µνηµονίου, το οποίο ψη-
φίστηκε τον Αύγουστο του 2015 και µας εµφανίστηκαν για πρώτη
φορά µε τον ν.4354/2015. Τι είναι, λοιπόν, τα funds; Πρόκειται για
κάποιες εταιρείες, τις οποίες µία συνάδελφός µας που ασχολού-
νταν µε τα κόκκινα δάνεια αποκαλούσε ως «φαντάσµατα». Και
πράγµατι αυτό είναι. Είναι εταιρείες που εδρεύουν στη Ιρλανδία,
σε έναν ουρανοξύστη και πολλές φορές είναι µόνο µία θυρίδα ή
ένα γραφείο και πολλές από αυτές τις εταιρείες έχουν ελάχιστο
εταιρικό και χρηµατοδοτικό κεφάλαιο. Φανταστείτε ότι κάποιες
από αυτές τις εταιρείες που διαχειρίζονται εκατοντάδες δισεκα-
τοµµύρια έχουν µετοχικό κεφάλαιο µερικές εκατοντάδες ευρώ,
κάτι που είναι πραγµατικά αστείο.

Αυτά, λοιπόν, τα funds έχουν ορίσει κάποιες εταιρείες που ονο-
µάζονται «servicers». Είναι εταιρείες διαχειριστές απαιτήσεων.
Αυτές οι εταιρείες, λοιπόν, το µόνο που κάνουν ουσιαστικά είναι
να παρενοχλούν συνεχώς τον κόσµο. Παίρνουν συνεχώς τηλέ-
φωνα, στέλνουν συνεχώς εξώδικα, βάζουν υπαλλήλους να παρι-
στάνουν τους δικηγόρους και να εκφοβίζουν τον κόσµο λέγοντας
διάφορα εξωφρενικά, όπως ότι αν δεν πληρώσεις το δάνειο, θα
σε πάµε φυλακή, θα χάσεις τα πάντα κ.λπ.. Και όλα αυτά γίνονται
µε την ανοχή όλων των κυβερνήσεων, δυστυχώς και της σηµερι-
νής. 

Σήµερα λοιπόν και µε αφορµή το σηµερινό νοµοσχέδιο, θέλω
να πω το εξής. Κάθεστε και πανηγυρίζετε, γιατί επιτέλους και
µετά από τόσο καιρό θα ενηµερώνεται ο δανειολήπτης. Θα υπάρ-
χει, λέει, διαφάνεια και θα ξέρει ο δανειολήπτης από τους «ser-
vicers» πόσα χρωστάει. Και εδώ θέλω να ρωτήσω το εξής: Θα τον
ενηµερώνουν πλήρως; Θα υπάρχει πλήρης ενηµέρωση; Για
όσους δεν το ξέρουν, θα ήθελα να θυµίσω πως πολλές απαιτή-
σεις των τραπεζών και κατ’ επέκταση των funds εµπεριέχουν
µέσα πάρα πολλές παράνοµες χρεώσεις. Υπάρχουν, ξέρετε, και
δικαστικές αποφάσεις και των εφετείων και των πρωτοδικείων,
µερικές από τις οποίες έχω πετύχει κι εγώ ως δικηγόρος. Τι λένε
αυτές οι χρεώσεις; Ότι ανατοκίζεται παρανόµως η εισφορά που
πληρώνουν οι τράπεζες στον ν.128/1975. Υπολογίζονται τα επι-
τόκια µε βάση όχι το µεγαλύτερο έτος, αλλά το έτος των τριακο-
σίων εξήντα ηµερών και ουσιαστικά ο δανειολήπτης επιβαρύνεται
1,1% παραπάνω κάθε έτος.

Επίσης, υπάρχει υπέρβαση των δικαιοπρακτικών επιτοκίων και
των επιτοκίων υπερηµερίας, πολλές φορές πολύ παραπάνω από
αυτό που ορίζει η Τράπεζα της Ελλάδος. Όλες, λοιπόν, αυτές οι
παρανοµίες δεν θα αναφέρονται µέσα στην ενηµέρωση. Θα θε-
ωρούνται νόµιµες. 

Το δε χειρότερο απ’ όλα είναι ότι εµείς θα περιµέναµε, ξέρετε,
να υπάρξει µια αυτοτελής προστασία της πρώτης κατοικίας. Αντι-
θέτως εσείς επικαλείστε συνεχώς τον εξωδικαστικό µηχανισµό,
ο οποίος έχει αποτύχει παταγωδώς, κάτι που δεν λέµε εµείς, το
λένε τα αποτελέσµατα. Διότι µόλις δέκα χιλιάδες άτοµα έχουν
υπαχθεί στον νόµο και επίσης έχουµε εκατόν πενήντα χιλιάδες
πλειστηριασµούς από το 2020 - 2023.

Εµείς, λοιπόν, θα περιµέναµε κάτι πιο γενναίο, κάτι πιο αποφα-
σιστικό, αλλά δυστυχώς, δεν το βλέπουµε. Αντιθέτως, βλέπουµε
να δίνετε συνεχώς πάσα, να το πω έτσι λαϊκά, στα funds και
στους servicers να συνεχίσουν τους πλειστηριασµούς και να βγά-
ζουν συνεχώς στον δρόµο τον µέσο Έλληνα πολίτη, την ώρα που
σε κάποιους άλλους µεγαλόσχηµους, όπως στον κ. Πηλαδάκη
στη Λάρισα, χάρισε η Τράπεζα Πειραιώς -δεν το λέω εγώ, το λέει
το «DOCUMENTO»- 138 εκατοµµύρια. Αυτά τα πράγµατα, λοιπόν,
είναι απαράδεκτα.

Εµείς, λοιπόν, ως Σπαρτιάτες καταψηφίζουµε αυτό το νοµο-
σχέδιο, διότι λέµε «όχι» στην εκποίηση της πρώτης κατοικίας,
«ναι» στην προστασία των ευάλωτων δανειοληπτών και «όχι» στην
υφαρπαγή της ιδιωτικής περιουσίας από ξένες εταιρείες. 

Ευχαριστώ πάρα πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα των Σπαρτιατών)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο Αντι-
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πρόεδρος κ. Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος από το ΠΑΣΟΚ - Κί-
νηµα Αλλαγής.

ΚΟΜΝΗΝΟΣ ΔΕΛΒΕΡΟΥΔΗΣ: Νόµιζα ότι θα µιλήσω εγώ τώ-
ρα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Είχα ανακοινώσει
µετά τον κ. Δηµητριάδη ότι θα µιλήσει ο κ. Κωνσταντινόπουλος.
Μετά θα µιλήσει ο κ. Δελβερούδης, µετά ο κ. Φλώρος και µετά ο
κ. Βρεττός.

Ελάτε, κύριε Αντιπρόεδρε.
ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ (Ε’ Αντιπρόεδρος της

Βουλής): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η 4η Δεκεµβρίου έχει οριστεί ως

Παγκόσµια Ηµέρα Τραπεζών µε ψήφισµα στη Γενική Συνέλευση
του ΟΗΕ το 2019. Έτσι, η Κυβέρνηση πρώιµα ήθελε να γιορτάσει
αυτό, δίνοντας ένα µεγάλο ή µικρό δώρο -εµείς λέµε «πολύ µε-
γάλο δώρο»- στις τράπεζες.

Και θέλω να αρχίσω, κύριε Υπουργέ, ρωτώντας σας γιατί η Κυ-
βέρνησή σας µε την τροπολογία που αφορά τον έλεγχο της πώ-
λησης των µετοχών από το ΤΑΙΠΕΔ, ενώ έχει ψηφίσει να γίνεται
προληπτικός έλεγχος από το κλιµάκιο του Ελεγκτικού Συνεδρίου,
τον βγάζει. Δεν είναι πρόβληµα αυτό. 

Κοιτάξτε, κύριε Υπουργέ. Έχετε αυτό το ύφος το ήρεµο, αλλά
αυτό είναι δώρο. Μπορεί να είστε ήρεµος, νηφάλιος, µε τον χα-
ρακτήρα σας να πιστεύουν ότι δεν γίνεται τίποτα. Όµως, όταν έρ-
χεστε και αφήνετε εκτός το Ελεγκτικό Συνέδριο, όταν πρόκειται
για πώληση µετοχών από το ΤΑΙΠΕΔ, µε συγχωρείτε, αλλά υπάρ-
χει κάτι που κρύβετε και ενώ το έχετε ψηφίσει πριν λίγο καιρό.
Άρα έχετε την ευθύνη να το αλλάξετε, όχι να µας εξηγήσετε.
Έλεγε «εντός σαράντα οκτώ ωρών» και εσείς το διώξατε και ζη-
τάτε από τις τράπεζες, που θα έχουν συµµετοχή σε όλα αυτά- να
µας πουν αν πρέπει να πουληθούν ή όχι. Ε, όχι, κύριε Υπουργέ!

Και επειδή το δώρο αυτό της 4ης Δεκεµβρίου το συνεχίζετε,
θέλω να σας πω κάποια νούµερα που δίνετε. Σήµερα δώσατε 2
δισεκατοµµύρια εύκολα στους τραπεζίτες. Οι Έλληνες φορολο-
γούµενοι ψήφισαν και έδωσαν πάρα πολλά λεφτά για τις ανακε-
φαλαιοποιήσεις. Για τις αναβαλλόµενες φορολογικές απαιτήσεις,
ανέρχονται µέσα στο 2023 σε 18,5 δισεκατοµµύρια ευρώ, 60 των
συνολικών εποπτικών ιδίων κεφαλαίων τους. Ακούστε να µετρή-
σουµε λίγο τα λεφτά που δίνει η Κυβέρνηση να δείτε στο τέλος
ότι η Κυβέρνηση για τους επενδυτές τραπεζίτες έχει κοµµουνι-
στικά χαρακτηριστικά, για τα funds και τους επενδυτές και τους
τραπεζίτες! Δεν θέλω να µιλήσω για τη «σεισάχθεια» του ΣΥΡΙΖΑ
και όλα αυτά. Έχουν ειπωθεί πάρα πολλά και τα ξέρουµε όλοι. 

Πόσα λεφτά διοχετεύτηκαν από το Ταµείο Ανάκαµψης στο τρα-
πεζικό σύστηµα; 12,7 δισεκατοµµύρια. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Εθνικής Οικονο-
µίας και Οικονοµικών): Μέσα από το τραπεζικό σύστηµα.

ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ (Ε’ Αντιπρόεδρος της
Βουλής): Ναι, µέσα από το τραπεζικό σύστηµα. Μισό λεπτό. Ηρε-
µήστε.

Από αυτά έχουν χορηγηθεί 3,5 δισεκατοµµύρια ευρώ. Αν βά-
λουµε και τους πόρους του ΕΣΠΑ -εσείς ξέρετε, κύριε Υπουργέ,
ήσασταν από εκεί-, τα τελευταία δύο χρόνια οι τράπεζες κάνουν
τον επιχειρηµατία µε το χρήµα του ελληνικού λαού. Δεν σας λέω
«µε τις καταθέσεις του ελληνικού λαού». Με το χρήµα του ελλη-
νικού λαού το κάνουν. 

Θα περιµένω να µας απαντήσετε πώς αλλάξατε πρώτα το Ελε-
γκτικό Συνέδριο και µετά αυτά. 

Κι επειδή, κύριε Υπουργέ, είστε Υπουργός Οικονοµικών, αυτά
τα κέρδη από τις προµήθειες, τα επιτόκια πόσο είναι στην Ελλάδα
και πόσο είναι στο εξωτερικό; Θέλετε να σας πω εγώ; Το λεγό-
µενο περιθώριο επιτοκίου δανείων και καταθέσεων είναι σχεδόν
6%, το υψηλότερο τα τελευταία είκοσι χρόνια! Ποιος κερδίζει από
αυτό; Αυτοί που τους κάνατε δώρα και γιορτάζουν στις 4 Δεκεµ-
βρίου. Είστε η Κυβέρνηση που φέρατε τα δώρα τρεις µέρες νω-
ρίτερα στους τραπεζίτες.

Αρνηθήκατε την πρότασή µας για τη φορολόγηση των υπερ-
κερδών. Κύριε Υπουργέ, είστε Ευρωπαίος, φιλελεύθερος. Κοµ-
µουνιστής για τις τράπεζες είστε -τα δίνετε όλα-, αλλά εν πάση
περιπτώσει. 

Τι λέει το ΚΕΠΕ σχετικά µε τη µείωση της συµµετοχής του ΤΧΣ

στις τράπεζες;. Κανένα κόµµα, καµµία εφηµερίδα, κανένας
άλλος. Το ΚΕΠΕ. Ακούστε τι λέει το ΚΕΠΕ. Το δηµόσιο έριξε 46
δισεκατοµµύρια ευρώ και είναι ζήτηµα αν θα πάρει 3 - 4 δισεκα-
τοµµύρια ευρώ πίσω. Δώρο Κυβέρνησης Νέας Δηµοκρατίας
τρεις µέρες πριν τη γιορτή των τραπεζών, που είναι στις 4 Δεκεµ-
βρίου. Απλό και κατανοητό. Δεν το λέω εγώ. Το λέει το ΚΕΠΕ,
κύριε Υπουργέ. 

Και βέβαια, πόσο φιλοτραπεζικοί είσαστε! Θα έλεγε τώρα κά-
ποιος πως αυτό θα µπορούσε να το κάνει κάποιος ο οποίος δεν
ξέρει σαν και εσάς τα πράγµατα τόσο καλά: Να ταυτίζει τη µεί-
ωση των κόκκινων δανείων που φεύγουν µε τους ισολογισµούς
των τραπεζών, γιατί µετά πρασινίζουν τα δάνεια. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι τράπεζες δεν είναι απλά το
θέµα που τέθηκε σήµερα και από τον πρόεδρο του ΠΑΣΟΚ και
από πολλούς οµιλητές, από τους συναδέλφους, για τον αφελλη-
νισµό της δηµόσιας, της κρατικής, της ιδιωτικής περιουσίας,
κύριε Υπουργέ. Το χειρότερο είναι ότι αυτός αφελληνισµός των
funds δεν γίνεται µε τα δικά τους λεφτά, γίνεται µε τα λεφτά που
παίρνουν, τα δάνεια, από τις ελληνικές τράπεζες! Αυτό είναι το
σηµαντικότερο, ότι αυτούς που έρχονται από το εξωτερικό και
λέµε ότι έρχονται να φέρουν τα χρήµατά τους, τους δανείζουν οι
ελληνικές τράπεζες -στις οποίες θέλετε να πουλήσετε τη συµµε-
τοχή του ΤΧΣ- για να µπορέσουν να αγοράσουν όλα αυτά. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η πρόταση που καταθέτει το
ΠΑΣΟΚ δεν είναι µια πρόταση που δεν τη γνωρίζατε και δεν την
ξέρατε, παρ’ ότι πολλές φορές την υποτιµήσατε και εσείς και οι
υπόλοιποι. Έχει κατατεθεί το 2017 από το ΠΑΣΟΚ πάλι και σή-
µερα επικαιροποιήθηκε. Είναι µια πρόταση που δίνει πραγµατική
λύση στα προβλήµατα των Ελλήνων πολιτών. Την καταθέτω στα
Πρακτικά.

(Στο σηµείο αυτό ο Ε’ Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. Οδυσσέας
Κωνσταντινόπουλος καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν
έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Θέλω να γνωρίζετε -και το γνωρίζετε όλοι- ότι το ΠΑΣΟΚ στην
πιο δύσκολη φάση της ιστορίας των οικονοµικών, το 2009, έφερε
την προστασία της κατοικίας. Εσείς, µετά τα µνηµόνια, το µόνο
που κάνετε είναι να κάνετε δώρα στις διοικήσεις των τραπεζών. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-

λαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον

κ. Κωνσταντινόπουλο.
Τον λόγο έχει τώρα ο κ. Κοµνηνός Δελβερούδης από την Κοι-

νοβουλευτική Οµάδα «Νίκη». 
ΚΟΜΝΗΝΟΣ ΔΕΛΒΕΡΟΥΔΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κύριε Υπουργέ, αξιότιµοι κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, καλού-

µαστε σήµερα ως Εθνική Αντιπροσωπεία να ψηφίσουµε ένα νο-
µοσχέδιο το οποίο εισέρχεται στη Βουλή µε έναν ελκυστικό και
ελπιδοφόρο τίτλο: «Διαφάνεια, ανταγωνισµός, προστασία των
ευάλωτων», δηλώνοντας όµως και προαναγγέλλοντας παραπλα-
νητικά ακριβώς τα αντίθετα από όσα πραγµατεύονται και ρυθµί-
ζουν τα επιµέρους άρθρα του. 

Εύκολα µπορούµε να φανταστούµε την αντίδραση ενός απε-
γνωσµένου δανειολήπτη, όταν ήρθε σε γνώση του η αρχική εξαγ-
γελία του νοµοσχεδίου µε τον πολλά υποσχόµενο τίτλο. Παρά το
γεγονός ότι η µνήµη της προηγούµενης εξαπάτησης του µε τον
ν.4738/2020 ήταν ακόµα νωπή, το µέγεθος της απόγνωσης του
άναψε γι’ αυτόν ένα µικρό φως αισιοδοξίας, σκεπτόµενος ότι δεν
µπορεί η Κυβέρνηση της χώρας του να µην έχει δει το προφανές
και να εξακολουθεί να αδιαφορεί για τα τεράστια προβλήµατα
που αντιµετωπίζει ως απελπισµένος δανειολήπτης. 

Η απογοήτευσή του, όµως, όταν πια έκανε µια δεύτερη και πιο
προσεκτική ανάγνωση των διατάξεων του νοµοσχεδίου, ήταν
πολύ µεγαλύτερη και έχει µετατραπεί πλέον σε θυµό. Απόλυτα
δικαιολογηµένη η απογοήτευση, διπλά δικαιολογηµένος και επι-
βεβληµένος ο θυµός. 

Επιχειρώντας µία αναλυτική προσέγγιση, αναρωτιόµαστε κι
εµείς µε τη σειρά µας πού ακριβώς βρίσκεται η υποκρύπτουσα
αδιαφάνεια που επικαλείται το νοµοσχέδιο, όταν το ενηµερωµένο
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ή κόκκινο δάνειο ενός δανειολήπτη έχει αλλάξει πλέον χέρια και
από την τράπεζα µεταβιβάστηκε σε κάποιο άγνωστο fund ξένων
συµφερόντων, ενώ στη συνέχεια το διαχειρίζεται µια άλλη εται-
ρεία servicer και o δανειολήπτης υφίσταται σχεδόν καθηµερινά
ένα διαρκές ψυχολογικό µπούλινγκ από µια άλλη εταιρεία δήθεν
ενηµέρωσης.

Βέβαια, οι συντάξαντες το νοµοσχέδιο θα σπεύσουν να ισχυ-
ριστούν ότι υπάρχει και το άρθρο 13 που προβλέπει καλόπιστη
και δίκαιη σχέση των funds και των servicers µε τους δανει-
ολήπτες, µε επαρκή και έντιµη ενηµέρωσή τους για τις υποχρε-
ώσεις τους. Οι συγκεκριµένες προβλέψεις οµολογουµένως
ηχούν όµορφα στα αυτιά του καθενός. Γνωρίζοντας, όµως, την
ωµή πραγµατικότητα, τίποτα από τα παραπάνω δεν εφαρµόζεται
και δεν πρόκειται να εφαρµοστεί στο µέλλον, διότι πρόκειται
απλά για ένα αφηρηµένο ευχολόγιο του νοµοσχεδίου, χωρίς συ-
γκεκριµένες και ουσιαστικές δεσµεύσεις από τα funds και τους
servicers. 

Πώς είναι δυνατόν το παρόν νοµοσχέδιο να επικαλείται καλή
πίστη και ενηµέρωση, όταν οι δανειολήπτες ενηµερώνονται -αν
ενηµερώνονται- µόνο για τα απολύτως αυτονόητα και δεν γνωρί-
ζουν το πιο σηµαντικό; Ποιο είναι αυτό; Το τίµηµα µε το οποίο
αγοράστηκε από τα funds το δάνειό τους, είτε αυτό ήταν ενήµερο
είτε είχε κοκκινίσει. 

Πού ακριβώς κρύβεται και δεν τη βλέπουµε εµείς, κυρίες και
κύριοι της Κυβέρνησης, η δίκαιη µεταχείριση και η προστασία
των δανειοληπτών, όταν εξαγοράζονται δάνεια στο 10% ή ακόµη
και στο 5% της ονοµαστικής τους αξίας, µε προσδοκώµενο κέρ-
δος άνω του 900% και αυτό δεν χαρακτηρίζεται ως ληστρική αι-
σχροκέρδεια, αλλά ως επένδυση; 

Εµείς στη Νίκη, για να αποτραπούν αυτά τα φαινόµενα αισχρο-
κέρδειας, ζητούµε να θεσπιστεί ανώτατο όριο κέρδους για τους
servicers που θα υπολογίζεται λαµβάνοντας υπ’ όψιν το πραγµα-
τικό ποσό αγοράς των δανείων. 

Γιατί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της Πλειοψηφίας, δεν δί-
νετε τη δυνατότητα στους δανειολήπτες, πριν τη µεταβίβαση των
δανείων τους, να κάνουν οι ίδιοι µια έντιµη απευθείας διαπρα-
γµάτευση µε τις τράπεζες, είτε για µια βιώσιµη ρύθµιση του δα-
νείου τους είτε ακόµη και για την επαναγορά του µε ένα ρεα-
λιστικό τίµηµα; Πού ακριβώς βρίσκεται η καλή πίστη και η δικαιο-
σύνη, όταν οι εταιρείες διαχείρισης καλούν µε χυδαία εκβιαστικό
τρόπο τους δανειολήπτες να ενταχθούν σε ρύθµιση µε εξωπρα-
γµατικούς όρους, δηλαδή καταβολής αρχικά ενός υπέρογκου
εφάπαξ ποσού εντός δύο - τριών ηµερών και επιβάλλοντας για
τη συνέχεια ένα πρόγραµµα εξοντωτικών δόσεων;

Όσον αφορά δε το καθεστώς διαπραγµάτευσης, αυτή γίνεται
µε όρους -αν το θέσουµε ευγενικά- «take it or leave it», ενώ στην
πραγµατικότητα γίνεται µε αναχρονιστικούς και εκβιαστικούς
όρους. Ακόµη βέβαια και στην περίπτωση που καταφέρει κάποιος
να ενταχθεί σε αυτές τις ρυθµίσεις, στον πρώτο µήνα που ανθρω-
πίνως µπορεί να φανεί ασυνεπής, βγαίνει αυτοµάτως και από το
καθεστώς της ρύθµισης. 

Τι να πούµε βέβαια και για την προβλεπόµενη προστασία της
ιδιωτικής ζωής του δανειολήπτη, όταν η βάναυση παραβίασή της,
η θρασύτατη συνεχής παρενόχληση και η απρόκλητη επίθεση µε
ειρωνικούς, υποτιµητικούς και εξευτελιστικούς χαρακτηρισµούς
είναι πλέον η καθηµερινότητα που πρέπει να διαχειριστεί ένας
δανειολήπτης, ο οποίος έχει καθυστερήσει έστω και λίγο την
αποπληρωµή των δόσεών του; 

Πώς είναι δυνατό να συζητούµε για συναίνεση σε νοµοσχέδιο
που υποτίθεται ότι προστατεύει τον δανειολήπτη, όταν δεν κάνει
καµµία αναφορά στην προστασία της πρώτης κατοικίας, στην
προστασία της µικροµεσαίας επιχείρησης και της αγροτοκτηνο-
τροφικής µονάδας οποιουδήποτε µεγέθους, από την οποία επι-
βιώνει ο οφειλέτης;

Είναι ποτέ δυνατόν, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να ισχυρί-
ζεστε ότι θέλετε να προστατεύσετε τους ευάλωτους δανει-
ολήπτες, όταν τα κριτήρια για να χαρακτηριστεί κάποιος ευάλω-
τος είναι τόσο χαµηλά, προς όφελος και πάλι των servicers, που
δεν έχουν καµµία σχέση µε τη σηµερινή οικονοµική και ενεργει-
ακή πραγµατικότητα;

Παρακαλώ εξηγήστε µας πώς ακριβώς προστατεύετε τους δα-

νειολήπτες, όταν δεν υπάρχει καµµία πρόβλεψη για τις ευάλωτες
κοινωνικά οµάδες των πολυτέκνων, των µονογονεϊκών οικογε-
νειών, των ατόµων µε ειδικές ανάγκες, των πληγέντων από φυσι-
κές καταστροφές, των υπερηλίκων και τόσων άλλων. Ελπίζω
ειλικρινά να µη συµµερίζεστε την άποψη των funds και των ser-
vicers ότι «εµείς είµαστε επενδυτές και όχι φιλανθρωπικά ιδρύ-
µατα». 

Γνωρίζω ότι η µόνιµη απάντηση - επωδός του αρµόδιου Υπουρ-
γού και πολλών από τους συναδέλφους της Νέας Δηµοκρατίας
είναι ότι πρέπει να ενισχύσουµε και να προστατεύσουµε το τρα-
πεζικό σύστηµα από τους στρατηγικούς κακοπληρωτές, τους
«µπαταχτσήδες» και τους «πονηρούληδες». 

Αλήθεια, πόση ακόµα ενίσχυση των τραπεζών θα πρέπει να ση-
κώσει ο Έλληνας πολίτης, όταν τις έχει ανακεφαλαιοποιήσει µε
40 δισεκατοµµύρια ευρώ από το δικό του υστέρηµα; Εφόσον
εσείς στην Κυβέρνηση παρουσιάζετε αυτή την αλλεργία στους
«πονηρούληδες», γιατί δεν φροντίζετε να επιβραβεύονται οι συ-
νεπείς δανειολήπτες;

Και επειδή µιλήσαµε για στρατηγικούς κακοπληρωτές, για ενί-
σχυση των τραπεζών, για διαφάνεια κ.λπ., θα ήταν χρήσιµο κά-
ποια στιγµή η Νέα Δηµοκρατία και το ΠΑΣΟΚ να δηµοσιοποιή-
σουν τα στοιχεία των δανειακών υποχρεώσεων και οφειλών τους,
για να ενισχύσουν µε αυτόν τον τρόπο το παράδειγµα της δίκαιης
και ισότιµης µεταχείρισης των δανειοληπτών, στα πλαίσια πά-
ντοτε της διαφάνειας.

Φυσικά και θα συµφωνήσουµε ότι όλοι µας θέλουµε ένα ισχυρό
τραπεζικό τοπίο, αλλά εδώ έχουµε οδηγηθεί στο άλλο άκρο,
όπου ο Έλληνας πολίτης θα πρέπει εφ’ όρου ζωής µε τις θυσίες
του να στηρίζει, να ενισχύει και να σώζει τις ελληνικές τράπεζες,
να τις καθιστά αρκετά ισχυρές και επικερδείς, ώστε να µπορούν
στη συνέχεια µε άνεση και µε νοµοθετικό «µανδύα» να του πά-
ρουν το σπίτι και την επιχείρηση. 

Όπως αποδεικνύεται, το παρόν νοµοσχέδιο δεν έρχεται προς
ψήφιση για να προστατευτούν οι δανειολήπτες, παρά µόνο για
να στρώσει τον δρόµο για το επικείµενο «τσουνάµι» πλειστηρια-
σµών από τα funds που έχουν σαν σκοπό να βγάλουν στο σφυρί
τις πρώτες κατοικίες και τα λοιπά ακίνητα των Ελλήνων πολιτών,
τις επαγγελµατικές στέγες, τις µικροµεσαίες επιχειρήσεις και τις
αγροτοκτηνοτροφικές εκµεταλλεύσεις µαζικά και χωρίς διαµαρ-
τυρίες. 

Στο µείζον αυτό θέµα η θέση της Νίκης είναι ξεκάθαρη: Άµεση
νοµοθέτηση της κατάργησης εξώσεων και πλειστηριασµών. 

Τελειώνοντας και επειδή κατά το πρόσφατο παρελθόν η αξιο-
πιστία των πολιτικών επλήγη για µια ακόµη φορά, όταν αποκαλύ-
φθηκε ότι πολιτικοί και Βουλευτές του κυβερνώντος κόµµατος
εµπλέκονταν στην αγορά κόκκινων δανείων, διεκδικώντας πλη-
ρωµές για δάνεια Ελλήνων πολιτών τα οποία είχαν εξαγοράσει
σε εξευτελιστικές τιµές, προτείνουµε για λόγους προστασίας της
διαφάνειας του πολιτικού συστήµατος την προσθήκη ιδιαίτερης
παραγράφου στο άρθρο 6 του νοµοσχεδίου, µε την οποία να
απαγορεύεται ρητά για τα πολιτικά πρόσωπα να κατέχουν µετο-
χές σε funds και servicers. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Νίκη καταψηφίζει το παρόν
νοµοσχέδιο και ζητά από την Κυβέρνηση να δώσει επιτέλους
πραγµατικές και ουσιαστικές λύσεις στα τεράστια προβλήµατα
των Ελλήνων δανειοληπτών µέσα σε πλαίσιο πραγµατικής διαφά-
νειας, υγιούς ανταγωνισµού και ουσιαστικής προστασίας, µε γνώ-
µονα τον Έλληνα πολίτη και όχι τα ληστρικά συµφέροντα τρίτων. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νίκης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Επόµενος οµιλητής
είναι ο κ. Κωνσταντίνος Φλώρος, Ανεξάρτητος Βουλευτής. Θα
ακολουθήσει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Νίκης κ.
Βρεττός. 

Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΦΛΩΡΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, κύριε Υπουργέ,

κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το νοµοσχέδιο που τίθεται σήµερα
προς ψήφιση µπορεί να ερµηνευθεί υπό την κάτωθι διττή προ-
σέγγιση: Από τη µία πλευρά πρόκειται για την ταφόπλακα του
Έλληνα καταναλωτή ή δανειολήπτη και από την άλλη προωθεί
την ασύδοτη, παράνοµη και αντισυνταγµατική -σύµφωνα µε πολ-

6318 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



λούς έγκριτους νοµικούς- εξυπηρέτηση των τραπεζικών ιδρυµά-
των και των funds που έχουν εξαγοράσει σε τιµή ευκαιρίας τα λη-
ξιπρόθεσµα κόκκινα δάνεια. 

Ο Έλληνας καταναλωτής και φορολογούµενος εδώ και δεκα-
τρία και πλέον έτη έχει βιώσει την κατακόρυφη αποµείωση του
εισοδήµατός του και τον προσωπικό εξευτελισµό, δεδοµένου ότι
υποχρεώθηκε να αλλάξει δραµατικά το βιοτικό του επίπεδο και
την ίδια στιγµή κινδυνεύει µε εξώσεις και πλειστηριασµούς της
κατοικίας του για οφειλές χρηµατικών ποσών πολύ µικρότερων
από την πραγµατική αξία του ακινήτου. Σε προσωπικό επίπεδο,
έρχεται αντιµέτωπος µε την ουσιαστική διάλυση της οικογένειάς
του και την περαιτέρω οικονοµική του εξόντωση για τον απλού-
στατο λόγο ότι µέσα στο µνηµονιακό περιβάλλον και την κατ’ ου-
σίαν δίωξη που ασκείται καθηµερινά από κρατικούς και εξω-
χώριους οικονοµικούς φορείς, αδυνατεί να είναι ενήµερος στις
δανειακές του υποχρεώσεις έναντι των κυριολεκτικά τοκογλυφι-
κών χρηµατοπιστωτικών ιδρυµάτων. Και πώς θα µπορούσε άλ-
λωστε να είναι οικονοµικά ενήµερος όταν το ψωµί πλέον έχει
φτάσει στο 1 ευρώ, η βενζίνη είναι ακόµα στα 2 ευρώ και δεν µπο-
ρεί να ζήσει; 

Η επιδροµή του πολιτικού και οικονοµικού νεοφιλελευθερι-
σµού, η σκανδαλώδης παρακµή του εγχώριου πολιτικού συστή-
µατος, καθώς και η µεθοδευµένη σύνδεση των εθνικών οικο-
νοµιών µε τις εταιρείες που διαχειρίζονται τα κεφάλαια και τα οι-
κονοµικά συµφέροντα των παγκόσµιων ολιγαρχών αποτελεί κατά
κύριο λόγο την αιτία, πρώτον, για την επιβολή των µνηµονίων που
κατέστρεψαν τις δοµές της πρωτογενούς παραγωγής, δεύτερον,
την αποσύνθεση του εθνικού κοινωνικού ιστού, τρίτον την εκχώ-
ρηση των θεµελιωδών κυριαρχικών δικαιωµάτων και, τέταρτον,
την de jure παράδοση της εθνικής περιουσίας σε υπερεθνικούς
θεσµούς -βλέπε Ευρωπαϊκή Ένωση. 

Το νοµικό πλαίσιο εξυφαίνεται τεχνηέντως όλα αυτά τα έτη της
παγκόσµιας µετάλλαξης µε την αθρόα νοµοθέτηση και ενσωµά-
τωση των ντιρεκτίβων της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Είναι γνωστό σε
όλους ότι αποτελεί ένα µόνο από τα µέσα που οδηγούν στην ου-
σιαστική εξαφάνιση του έθνους - κράτους. 

Και πώς θα εξαφανιστεί ένα έθνος - κράτος; Η απάντηση είναι
δυστυχώς εύκολη και συνάµα τραγική: φτωχοποίηση, εξάλειψη
ιδιοκτησιακών δικαιωµάτων των πολίτων και συγκέντρωση του
κεφαλαίου σε λίγα χέρια. Αυτόν ακριβώς τον σκοπό εξυπηρετεί
το νοµοσχέδιο, κύριοι της Κυβέρνησης. Έχετε βάλει στο στόχα-
στρο την ιδιοκτησία των πολιτών που µε κόπους και προσωπικό
αγώνα στην πλειοψηφία τους κατάφεραν να αποκτήσουν και µά-
λιστα τους τιµωρείτε, επειδή δανείστηκαν όταν στις εποχές από
το 2000 και εντεύθεν οι τράπεζες είχαν ανοίξει τις κάνουλες για
να υπερχρεώσουν τους καταναλωτές έχοντας όµως ως στρατη-
γικό σχεδιασµό δεκαπενταετίας την υφαρπαγή των περιουσιών
οι οποίες υποθηκεύονταν για να δανειοδοτηθούν οι ανυποψίαστοι
πολίτες. 

Είναι τραγικό το γεγονός ότι στο παρόν νοµοσχέδιο περιέχο-
νται µόλις τρία άρθρα που αφορούν την προστασία του κατανα-
λωτή. Όλα τα υπόλοιπα αφορούν επί της ουσίας την προστασία
των χρηµατοπιστωτικών εταιρειών. Αυτή είναι και η κοινωνική σας
πολιτική: σκυµµένο κεφάλι και όποιον πάρει ο Χάρος! Ακόµα και
σε ό,τι αφορά τις δικονοµικές προβλέψεις του νοµοσχεδίου πα-
ρατηρούµε ότι στο άρθρο 70 του παρόντος προβλέπεται η επι-
λογή της διαδικασίας των ασφαλιστικών µέτρων, αφ’ ενός για να
επιταχυνθεί η πτώχευση - καταστροφή του οφειλέτη και να στε-
ρήσετε το δικαίωµα ασκήσεως ενδίκου µέσου και αφ’ ετέρου για
να διευκολύνετε τους πιστωτές. Σε άλλες χρονικές περιόδους
αυτά θα θεωρούνταν πραξικοπήµατα. Δυστυχώς η αξιακή καταρ-
ράκωση των θεσµών της πολιτείας έχει ήδη οδηγήσει στην πλήρη
δικαϊική αποδόµηση, µε αποτέλεσµα ο πολίτης να διαβιοί σε κα-
θεστώς ανασφάλειας και αισθήµατος αδικίας. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Ε’ Αντι-
πρόεδρος της Βουλής κ. ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ)

Από τα ανωτέρω διαπιστώνεται και είναι δόκιµο να αναφερθεί
για λόγους ηθικής και πολιτικής τάξης ότι αντί να έχουµε ένα κρά-
τος - αρωγό για τους πολίτες εσείς και οι προηγούµενοι από εσάς
δηµιουργήσατε ένα κράτος - τέρας, τιµωρό των αδυνάµων και
υπηρέτη των δυνατών. 

Η Κυβέρνηση για να αναδείξει την πραγµατική έννοια του κρά-
τους δικαίου, όφειλε να νοµοθετήσει µε γνώµονα την οικονοµική
ανακούφιση των δανειοληπτών και να προβλέπει σηµαντικά κου-
ρέµατα των κόκκινων δανείων σε συνδυασµό µε την οικονοµική
κατάσταση του υπερχρεωµένου, καθώς και την επιµήκυνση του
χρόνου αποπληρωµής, να καταργήσει το ολοκληρωτικό µέτρο
των ηλεκτρονικών πλειστηριασµών και τη θεσµοθέτηση διατά-
ξεων για τη ρεαλιστική επίλυση µέσω του εξωδικαστικού συµβι-
βασµού, ώστε να υπάρχει δυνατότητα εξυπηρέτησης του αρχι-
κού κεφαλαίου, λαµβάνοντας υπ’ όψιν παράλληλα τις πληθωρι-
στικές αλλαγές από την ηµεροµηνία λήψης των δανείων µέχρι και
την ηµεροµηνία καταγγελίας τους, καθώς και την αποφασιστική
χρηµατοδότηση των πληττοµένων όχι µέσω νέου δανεισµού, που
εκ των πραγµάτων δηµιουργεί τοκοφορία σε βάρος του φτωχού,
αλλά µέσω άντλησης κεφαλαίων και άτοκης δανειακής κατανο-
µής τους µε βάση τα εισοδηµατικά κριτήρια και τα λοιπά χαρα-
κτηριστικά των νοικοκυριών. 

Εν κατακλείδι θεωρώ ότι η οικονοµική πολιτική που εφαρµόζε-
ται, καταδεικνύει έλλειµµα κοινωνικής ευαισθησίας και αντίληψης
της κοινωνικής πραγµατικότητας. Για τους λόγους αυτούς και
όσους προανέφερα καταψηφίζω το εισαγόµενο νοµοσχέδιο και
επικαλούµαι την κοινή λογική και τη συµπαράστασή µου προς
τους αδύναµους οικονοµικά συµπολίτες µου.

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε Παπ-

πά, έχετε ζητήσει τον λόγο;
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Σε λίγο, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Εντάξει.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι

από τα άνω δυτικά θεωρεία παρακολουθούν τη συνεδρίαση,
αφού ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο
οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής και ξεναγήθηκαν στην
έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» σαράντα δύο
µαθητές και µαθήτριες και δύο συνοδοί εκπαιδευτικοί από το
ιδιωτικό γυµνάσιο Ελληνική Παιδεία Λάρισας.

Σας καλωσορίζουµε.
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει ο κ. Βρεττός και αµέσως µετά ο κ. Χνάρης.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΡΕΤΤΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε το παρόν νο-

µοσχέδιο ερχόµαστε να αντιµετωπίσουµε ένα εφιαλτικό σενάριο
διαλυτικό για την κοινωνία που αφορά τα δάνεια. Ο τίτλος εξαι-
ρετικός: Διαφάνεια, ανταγωνισµός, προστασία ευάλωτων και
επανεισαγωγή του προγράµµατος «ΗΡΑΚΛΗΣ», η υποκρισία δη-
λαδή σε όλο της το µεγαλείο!

Δεν σας κρύβω πως στη διαστρέβλωση της πραγµατικότητας
η Κυβέρνηση είναι µακράν πρωταθλήτρια. Το µόνο σίγουρο -και
αυτό δεν πρόκειται να συµβεί- είναι πως αν εµφανιζόταν από
κάπου ο Ηρακλής µε το ρόπαλό του θα έστρεφε τα νερά του Αλ-
φειού και του Πηνειού στις ακάθαρτες κυβερνητικές επιλογές,
απαλλάσσοντας τον ελληνικό λαό από τις τραπεζικές όρνιθες και
από τις κοµµατικές λερναίες ύδρες -βλέπε Πάτση και όχι µόνο.
Κι όµως χωρίς ίχνος ντροπής το επιτελικό κράτος χρησιµοποιεί
τα πρότυπα αρετής της µυθολογίας µας ενάντια στους δυνάστες
και τους τυράννους του λαού ως τιµητή του διαβρωµένου τοξι-
κού πολιτικού και τραπεζικού κατεστηµένου. Δήθεν γι’ αυτό ήρθε
και αυτό το συζητούµενο νοµοσχέδιο για τα κόκκινα δάνεια. Θε-
ωρητικά κατατίθεται στο πλαίσιο ενσωµάτωσης της ευρωπαϊκής
οδηγίας. Μάλιστα µετά τη Γαλλία, είµαστε η δεύτερη χώρα που
έσπευσε τάχιστα να την εναρµονίσει στην εθνική µας νοµοθεσία,
ασυνήθιστη κυβερνητική πρωτοβουλία αν αναλογιστούµε τον
µέσο όρο ενσωµάτωσης των ευρωπαϊκών οδηγιών, που σε κά-
ποιες περιπτώσεις φθάνει και τα είκοσι χρόνια, αν δεν τα ξε-
περνά. 

Όµως, ακόµα κι αν βάζαµε καλό λογισµό, η δοµή του νοµοσχε-
δίου δεν µας το επιτρέπει ούτε καν να το υποθέσουµε, γιατί
πέραν του προσχηµατικού του χαρακτήρα πως δήθεν προστα-
τεύει τους πραγµατικά ευάλωτους δανειολήπτες και τους εγγυη-
τές τους σε ένα δήθεν περιβάλλον διαφάνειας στο πλαίσιο ενός
υποτιθέµενου υγιούς ανταγωνισµού, έρχεται ωµά και απροκάλυ-
πτα να εφαρµόσει το ανίερο σχέδιό της. Δηλαδή η Κυβέρνηση

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΞΒ’ - 1 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2023 6319



υποταγµένη στις εντολές της τρόικας και του ντόπιου τραπεζικού
κατεστηµένου, εξασφαλίζοντας βεβαίως το αζηµίωτο της παρα-
µονής της στην εξουσία, προχωρά άµεσα και εντατικά στην κα-
τακόρυφη µείωση της ιδιοκατοίκησης των Ελλήνων πολιτών, στην
ολική καταστροφή του πρωτογενούς αγροτικού τοµέα και των
αγροτών, στη σαρωτική εξαφάνιση των µικρών και µικροµεσαίων
επαγγελµατιών, στην κατάσχεση της πρώτης κατοικίας, στη διά-
λυση δηλαδή του κοινωνικού ιστού της πατρίδας µας. Γι’ αυτό
και το νοµοσχέδιο αποτελεί µέρος της εξοντωτικής για τον λαό
τραγικής νοµοθετικής τριλογίας µαζί µε το φορολογικό και τον
επερχόµενο Προϋπολογισµό του 2024. Φυσικά για το κυβερνη-
τικό επιτελείο όλος αυτός το νοµοθετικός οργασµός επικοινωνεί-
ται και προπαγανδίζεται ως αναπτυξιακός προγραµµατισµός της
βουλιαγµένης Θεσσαλίας, της γκρεµοτσακισµένης Μαγνησίας,
της κατακαµένης Δαδιάς του Έβρου και της αιµατοβαµµένης Ελ-
λάδας των Τεµπών. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της κυβερνητικής παράταξης, το
άδικο δεν ευλογείται. Ακόµα κι αν «ασπρίσατε» τις τράπεζες µε
την αποεπένδυση του ΤΧΣ, ακόµη κι αν οι Βουλευτές σας και λοι-
ποί κυβερνητικοί σηµατοδότησαν την αδίστακτη αρπακτικότητα
των funds, ακόµα και αν οι εταιρείες παροχής πιστώσεων τυγχά-
νουν της αµέριστης και προκλητικής εποπτείας της Τράπεζας της
Ελλάδος, ακόµα και αν επικαλεστείτε οποιαδήποτε κοινοτική οδη-
γία ή παγκόσµια πρακτική σωτηρίας, δεν µπορείτε να απαλλα-
γείτε από τη συνείδησή σας και τις ευθύνες σας. Δεν µπορείτε
να ξεγελάσετε τον λαό που χάνει τα σπίτια του µε δόλιο τρόπο.
Δεν είναι όλοι µπαταχτσήδες.

Με το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο τον υποχρεώνεται -και εκεί
είναι η δολιότητά του- να συναινέσει στην καταδίκη του. Τον υπο-
χρεώνετε ανάλγητα να ενοχοποιήσει την επιλογή του, να εµπι-
στευτεί τις κυβερνήσεις, εσάς, τις κυβερνήσεις της καταστροφής
του. Τον υποχρεώνετε να αποδεχτεί την αναξιοπρέπεια στην
οποία τον οδηγήσατε. Τον υποχρεώνετε να αποδεχθεί πως δεν
δικαιούται να ζει σε κράτος δικαίου. Τον υποχρεώνετε να ευελπι-
στεί σε ένα κουπόνι επιβίωσης. Τον υποχρεώνετε να συµβιβάζετε
µε τη µείωση του βιοτικού επιπέδου και του προσδόκιµου της
ζωής του. Τον υποχρεώνετε να αισθάνεται ως φυσικές τις συν-
θήκες διαβίωσης στη Στοκχόλµη του νότου. Τον υποχρεώνετε
επίσης να νιώθει πονηρούλης. Κι όλα αυτά ποιοι; 

Άλλοι τα επιβάλλουν, εσείς δηλαδή στον φιλότιµο λαό µας,
εσείς δηλαδή που είστε οι εξυπνάκηδες της κυβερνητικής οµά-
δας, οι γνώστες της παγκόσµιας σκακιέρας, οι γνωστές-γκουρού
της ανάπτυξης, οι γνώστες - θεµατοφύλακες των αντιδηµοκρα-
τικών πρακτικών και οι γνώστες των προστατών των απανταχού
τυχοδιωκτικών και κερδοσκοπικών ντόπιων ή ξένων κεφαλαίων
της απληστίας. 

Εµείς στο δηµοκρατικό πατριωτικό κίνηµα Νίκη ενστερνιζόµα-
στε πλήρως την αδικία των µη προνοµιούχων Ελλήνων, ταυτιζό-
µαστε απόλυτα µε το δικαίωµα της αξιοπρέπειάς τους και θα
καταψηφίσουµε αυτό το ληστρικό νοµοσχέδιο ρύθµισης ντε και
καλά των δανείων του.

Παράλληλα, καταθέτουµε τους βάσιµους περαιτέρω κινδύνους
από την ενεργοποίηση των νέων εταιρειών παροχής πιστώσεων
µετά την ψήφιση του παρόντος νόµου, ειδικά όταν νοµοθετείτε
τον ανεξέλεγκτο δανεισµό, χωρίς αξιόπιστη διαδικασία αξιολό-
γησης του δανειολήπτη, ειδικά όταν το νοµοσχέδιο αυτό θα λει-
τουργήσει ως πλυντήριο βρώµικου χρήµατος και διαφθοράς,
ειδικά όταν το νοµοσχέδιο αυτό θεσµοθετεί τη ληστρική κερδο-
σκοπία της αισχροκέρδειας των τραπεζών, που χωρίς ντροπή τη
νοµιµοποιείτε, ειδικά όταν αυτό το νοµοσχέδιο θα τοκίζει µε πολύ
υψηλότερα επιτόκια, ειδικά όταν θα µπορούν να κηρύσσουν έκ-
πτωτο το δάνειο, όταν ο οφειλέτης θα αδυνατεί λόγω ασθένειας
ή ανεργίας να πληρώσει, µε συνέπεια τη µεταβίβασή του σε fund
το οποίο θα απαιτεί το σύνολο της αξίας του. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Δώστε µου και τον χρόνο της δευτερολογίας µου σας παρα-
καλώ, κύριε Πρόεδρε.

Ακόµα διαφαίνεται σφόδρα πως οι εν λόγω εταιρείες παροχής
πιστώσεων ή τα funds θα µπορούν να επεκταθούν σε οποι-
αδήποτε άλλη ακίνητη ή κινητή περιουσία του οφειλέτη. 

Επίσης, προβλέπεται νέο έντονο κύµα πλειστηριασµών, διώ-
ξεων, υποδαύλισης ακραίων κοινωνικών φαινοµένων, όπως πολ-
λαπλάσιες πτωχεύσεις µικροµεσαίων επιχειρήσεων, αυξανόµενη
φτωχοποίηση του λαού, συνεχιζόµενη µετανάστευση, απονενοη-
µένες πράξεις και λοιπές εκδηλώσεις διάρρηξης του κοινωνικού
ιστού. 

Φυσικά οι ΕΠΠ θα συνδράµουν καθοριστικά στον µαρασµό και
την οριστική ταφόπλακα των µικρών και µικροµεσαίων επαγγελ-
µατιών, που είναι αποκλεισµένοι από τη χορήγηση δανεισµού,
από τις διασωθείσες από το λαό συστηµικές τράπεζες και φυ-
σικά, από τα χαµηλότερα από τα χαµηλότοκα δάνεια και τις επι-
δοτήσεις του ΤΑΑ.

Οι προβλέψεις αυτές δεν αποτελούν φανταστικά σενάρια συ-
νωµοσιολογίας και αρνητισµού, δεδοµένου ότι στους δέκα προ-
σεχείς µήνες θα βγουν σε πλειστηριασµό δεκατέσσερις χιλιάδες
ακίνητα, ενώ η πρόβλεψη της επόµενης εξαετίας είναι για άλλες
διακόσιες πενήντα χιλιάδες ακίνητα. Τα τελευταία χρόνια ήδη
έχουν βγει σε πλειστηριασµό εκατόν σαράντα οκτώ χιλιάδες ακί-
νητα αξίας 18,3 δισεκατοµµυρίων ευρώ και µε τις εκτιµήσεις το
ύψος των «κόκκινων» δανείων θα φτάσει τα 90 δισεκατοµµύρια
ευρώ. Με τι; Με εµπράγµατες εξασφαλίσεις ενός εκατοµµυρίου
ακινήτων, εκ των οποίων το 75% αφορά κατοικίες. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της Κυβέρνησης, ειδικά της πε-
ριφέρειας που έχετε άµεση επαφή και ενηµέρωση των προβλη-
µάτων των κόκκινων δανείων των αγροτών, των αγροτικών συνε-
ταιρισµών, των παλιννοστούντων, που ζείτε την αγωνία και τους
φόβους τους, µε µια ακρίβεια που καλπάζει και στραγγαλίζει
κάθε προσπάθεια ανάπτυξης και αναδηµιουργίας του πρωτογε-
νούς τοµέα, γνωρίζετε πως το νοµοσχέδιο για τα δάνεια δεν
εδράζεται στις βάσεις του κράτους δικαίου και κυρίως, δεν υπη-
ρετεί τους κανόνες της κοινωνικής συνοχής. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε συ-
νάδελφε, κλείστε γιατί έχετε κάνει και την τριτολογία σας, όχι τη
δευτερολογία. Η δευτερολογία έχει τελειώσει, γιατί µίλησε ο
Πρόεδρός σας.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΡΕΤΤΟΣ: Είστε πολύ αυστηρός.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Όχι δεν

είµαι αυστηρός. Δέκα λεπτά σας έχω δώσει. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΡΕΤΤΟΣ: Είστε ο πιο αυστηρός από όλους τους

προεδρεύοντες και δεν θα έρθω σε αντιδικία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Έτσι είναι. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΡΕΤΤΟΣ: Αυτή είναι η αλήθεια όµως.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευτυχώς

δεν ψηφίζετε στην εκλογική µου περιφέρεια.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΡΕΤΤΟΣ: Μου φτάνει που είστε πατριώτης µου.
Εποµένως, για να µην αναφερθώ για τους λόγους που θα

έπρεπε να µην ψηφιστεί αυτό το νοµοσχέδιο -αυτοί περιεγράφη-
καν από τον Πρόεδρο και από τον ειδικό αγορητή µας- είναι όµως
βασικό να αναφερθώ στον σηµαντικό για εµάς λόγο που σε αυτό
το νοµοσχέδιο δεν υπάρχει πρόβλεψη. Είναι η ρύθµιση των δα-
νείων µε ρήτρα ελβετικού φράγκου στο πλαίσιο της συνολικής
επιδότησης που θα έπρεπε να έχετε φροντίσει, στη διαφορά του
επιτοκίου σε σχέση µε τη µεσοσταθµική πορεία των αντίστοιχων
τρεχουσών συµβατικών επιτοκίων. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι και κύριε Πρόεδρε, στη βάση
των παραπάνω θέσεων και των αναλυτικότερα ανεπτυγµένων
από τον αγορητή της Νίκης, δεν θα συµβάλλουµε ψηφίζοντας
έναν νόµο ο οποίος δεν στηρίζεται στην εθνική συµφωνία ανά-
καµψης και ανεκτικότητας. Εσείς µε το προτεινόµενο νοµοσχέδιο
δυστυχώς στηρίζετε την ανάκαµψη και την ανθεκτικότητα των τυ-
χοδιωκτικών και αρπακτικών ελληνικών και ξένων κεφαλαίων της
απληστίας. 

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νίκης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε.

Τον λόγο έχει ο κ. Παππάς για δύο λεπτά.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Ευχαριστώ πάρα πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Δύο σηµεία και η κατάθεση του αιτήµατος ονοµαστικής ψηφο-

φορίας εκ µέρους του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία για κά-
ποια άρθρα.
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Κύριε Υπουργέ, χαίροµαι που είστε εδώ. Είπατε, απευθυνόµε-
νος προς την Αντιπολίτευση, ότι δεν πρέπει να µιλάµε για τα ζη-
τήµατα του ελβετικού φράγκου, διότι δεν υπάρχει άλλο ευρω-
παϊκό παράδειγµα. 

Κατ’ αρχάς είναι δοµικά ατυχές να επικαλείστε αυτό το επιχεί-
ρηµα, τη στιγµή που το ζήτηµα του ελβετικού φράγκου και της
µετατροπής νοµισµάτων είναι στην ευρωπαϊκή οδηγία που συζη-
τάµε σήµερα. 

Μας ζητήσατε ευρωπαϊκά παραδείγµατα. Πρέπει να σας ενη-
µερώσω ότι χώρες όπως Ελλάδα, Κροατία, Ουγγαρία, Αυστρία,
Πολωνία, Ρουµανία, Σλοβενία και εκτός Ευρώπης Μαυροβούνιο
και Σερβία έχουν τέτοιου τύπου ζητήµατα, είχαν νοµοθετήσει και
µάλιστα, τα δικαστήριά τους, µε βάση µια πολύ πρωθύστερη οδη-
γία, όπου εκεί αποδείχθηκε ότι έχει και η ευρωπαϊκή νοµοθέτηση
µια δυναµική, την οδηγία 13/93 σχετικά µε τις καταχρηστικές ρή-
τρες απέναντι στους καταναλωτές, βγάλανε αποφάσεις ευνοϊκές
για τους καταναλωτές. 

Παράδειγµα, η Πολωνία επέτρεψε την αγορά ελβετικών φρά-
γκων από την αγορά χωρίς να δεσµεύει τους καταναλωτές στις
τράπεζες που χρέωναν τις ισοτιµίες που επέλεγαν οι ίδιες. Η
Ουγγαρία πέρασε νόµο και κλείδωσε άλλη ισοτιµία για το λογι-
στικό υπόλοιπο των δανείων από την τρέχουσα και στο ίδιο πα-
ράδειγµα ακολούθησαν Κροατία, Κύπρος, Μαυροβούνιο, Ρου-
µανία, Σερβία. Η Ρουµανία δε οµόφωνα µετέτρεψε τα δάνεια σε
τοπικό νόµισµα και βεβαίως το ίδιο έκανε και η Κροατία. 

Θα σας καταθέσω λοιπόν µια µελέτη της Υπηρεσίας Μελετών
του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου να τη δείτε και εσείς και οι συνερ-
γάτες σας και να συζητήσουµε µε ψυχραιµία και το επόµενο διά-
στηµα τι θα µπορούσαµε να κάνουµε εδώ για τους εβδοµήντα
χιλιάδες δανειολήπτες που πληρώνουν το δάνειό τους για είκοσι
χρόνια και αυτή τη στιγµή το υπόλοιπο του δανείου τους είναι
παραπάνω από αυτό που είχαν δανειστεί. 

Δεύτερον, σας άκουσα κι εσάς να λέτε, χωρίς καµµία έκπληξη
βεβαίως, διότι από τη δική σας πτέρυγα επαναλαµβάνεται µονό-
τονα, ότι δεν υπήρχε προστασία της πρώτης κατοικίας επί ΣΥΡΙΖΑ. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Εθνικής Οικονο-
µίας και Οικονοµικών): Είπα εγώ αυτό;

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Δεν το είπατε; Αν δεν το είπατε, είπατε
κάτι άλλο πολύ χειρότερο, ότι τώρα προτείνουµε να υπάρχει προ-
στασία οποιουδήποτε και ανεξαρτήτως ύψους περιουσίας. Δεν
το είπατε ούτε αυτό; Εδώ δεν νοµίζω ότι µε απατά η µνήµη µου
καθόλου. 

Κύριε Υπουργέ, εν πάση περιπτώσει, για να αποκαταστήσουµε
τα πράγµατα για ακόµα µια φορά, διότι ακούστηκε και από κά-
ποιες άλλες πτέρυγες και το διαπιστώσαµε µε λύπη, παραλάβαµε
τον νόµο Κατσέλη να έχει λήξει, τον αναβιώσαµε, υπήρξε επέ-
κταση της προστασίας και της περιµέτρου µε τον νόµο Κατσέλη
- Σταθάκη και ήρθε ο νόµος Φλαµπουράρη µέχρι να τελειώσει η
δική µας θητεία.

Εσείς φέρατε τον Πτωχευτικό, στον οποίο ακριβώς δεν υπάρ-
χει καµµία προστασία της πρώτης κατοικίας. Τα νούµερα τα
οποία ο ίδιος οµολογήσατε κατά τη διάρκεια της τοποθέτησής
σας για τα υποτιθέµενα επτά µέτρα και τις επτά διαφορετικές δυ-
νατότητες για να προστατέψει κανείς την κατοικία του είναι δη-
λωτικά. Δε νοµίζω ότι χρειάζεται κανένα άλλο σχόλιο από τη
µεριά της Αντιπολίτευσης. 

Επίσης, δυστυχώς, το λέω µε λύπη, στην οµιλία σας δεν απα-
ντήσατε σε αυτά τα ζητήµατα τα οποία σας βάλαµε. Κάνατε µια
πανοµοιότυπη οµιλία µε αυτή που µας κάνατε στην επιτροπή.
Εδώ µέσα ακούσατε κάποιες κριτικές, και από την πλευρά τη δική
µας, και από την πλευρά του ΠΑΣΟΚ - ΚΙΝΑΛ, και από το ΚΚΕ,
και από άλλες πτέρυγες. Θα περιµέναµε εκεί πάνω να εστιάσετε
και να µας εξηγήσετε πώς ερµηνεύετε αυτού του τύπου τη νοµο-
θέτηση. Και εξηγούµαι: Πείτε µας ποιον και γιατί εξυπηρετεί να
έχουν ακατάσχετο οι servicers, δηλαδή να µπορεί ένας servicer
να εισπράττει κανονικά, να µην αποδίδει στην εφορία και τον
ΕΦΚΑ και να έχει τον ακατάσχετο µέσω του οποίου να εισπράττει
και να εκπληρώνει τις υποχρεώσεις προς τους οµολογιούχους. 

Και όχι µόνο αυτό. Σε άρθρο παρακάτω λέτε ότι θα υπάρξει
παράταση των αδειών χωρίς δικαιολογητικά. Δηλαδή θα µπορούν
οι servicers να λειτουργούν µέχρι τα τέλη Ιουνίου του 2024 χωρίς

τυπική ανανέωση της άδειας. 
Πάµε παρακάτω. Μπορεί οι servicers επίσης να είναι οργανι-

σµός που δεν εποπτεύεται από την Τράπεζα της Ελλάδος. Τέ-
λειος συνδυασµός: ούτε εποπτεία ούτε ακατάσχετος.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Θα πάρετε
όλη την οµιλία σας;

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, και θα σας
καταθέσω και την πρόταση για τις ονοµαστικές.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Παρακα-
λώ, συνεχίστε.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Βεβαίως, θα ζητήσουµε γι’ αυτά τα
άρθρα ονοµαστική ψηφοφορία καθώς και για το άρθρο 66, όπου
είναι προφανές ότι ακυρώνεται η έννοια του εξωδικαστικού, διότι
έχει το δικαίωµα ανακοπής ο δανειοδότης, ο πιστωτής, εάν το
αποτέλεσµα του εξωδικαστικού είναι χαµηλότερο -διαβάστε, σας
παρακαλώ, το εδάφιο β’- από αυτά που θα έπαιρνε από την ανα-
γκαστική εκτέλεση. Συνεπώς εκεί δεν υπάρχει κανένας απολύτως
εξωδικαστικός.

Για το άρθρο 107 επίσης, για τον «ΗΡΑΚΛΗ», εξηγήσαµε τη
στάση µας και βεβαίως ονοµαστική ψηφοφορία και για την τρο-
πολογία σας που φέρνει ξανά την ασυλία των στελεχών. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε.

Η ονοµαστική ψηφοφορία θα διεξαχθεί µετά το πέρας της
συζήτησης του νοµοσχεδίου.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Εθνικής Οικονο-
µίας και Οικονοµικών): Κύριε Πρόεδρε, ζητώ τον λόγο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Παρα-
καλώ, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Εθνικής Οικονο-
µίας και Οικονοµικών): Κύριε Παππά, είχα µιλήσει, αλλά είχατε
φύγει εσείς, για το θέµα του ελβετικού φράγκου και µετά είχαµε
και έναν διάλογο µε το ΠΑΣΟΚ επί του συγκεκριµένου θέµατος.
Θα πω τα ίδια αναγκαστικά πολύ σύντοµα, για να µην θεωρείτε
ότι δεν σας απαντώ. 

Επαναλαµβάνω ότι δεν υπάρχει νοµοθέτηση, ότι δεν προξενεί-
ται από αυτή τη νοµοθεσία υποχρέωση νοµοθέτησης από την εν-
σωµάτωση της οδηγίας. Είπα ότι υπάρχει απόφαση του Αρείου
Πάγου στην Ελλάδα αρνητική, ότι έχουν τεθεί προδικαστικά ερω-
τήµατα από δικαστήρια άλλων κρατών προς το ΔΕΕ, προς το Δι-
καστήριο της Ευρωπαϊκής Ένωσης, διαδικαστική µορφής, εν
πάση περιπτώσει, ότι το γαλλικό δικαστήριο έχει τοποθετηθεί, ότι
σε εµάς υπάρχει νέα συλλογική αγωγή που θα εκδικαστεί στον
Άρειο Πάγο, ότι θα περιµένουµε την απόφαση του Αρείου Πάγου,
ότι συντονιζόµαστε µε τα άλλα κράτη της Ευρωπαϊκής Ένωσης
και θα δούµε ποια είναι η βέλτιστη λύση. Ανατρέξετε στα Πρα-
κτικά. Τα ξαναλέω καθώς προφανώς δεν το παρακολουθήσατε. 

Δεύτερον, σε σχέση µε την προστασία από τον ΣΥΡΙΖΑ, αυτό
το οποίο είπα και το επαναλαµβάνω είναι ότι ο νόµος Σταθάκη,
όπως έλεγε ο ίδιος ο νόµος, περιόρισε την προστασία σε σχέση
µε τον νόµο Κατσέλη στο 58%. Ανατρέξτε, να το δείτε. Σε σχέση
µε τα funds και τους servicers και το ακατάσχετο σας είπα και
στην επιτροπή, το επαναλαµβάνω και εδώ, διαβάστε το, είµαι βέ-
βαιος ότι θα µου δώσετε δίκιο, ότι το ακατάσχετο αφορά τις µε-
ταξύ τους σχέσεις, τις απαιτήσεις δηλαδή των funds από τους
servicers. Εσείς δεν έχετε λόγο να υποστηρίζετε ούτε τα funds
ούτε τους servicers. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Το δηµόσιο υποστηρίζουµε.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Εθνικής Οικονο-

µίας και Οικονοµικών): Ναι, αλλά είναι οφειλές µεταξύ τους. 
Για την άδεια, που λέτε τον Ιούνιο του 2024, λέµε ότι ισχύει η

άδεια και πρέπει να ανανεωθεί από τον Ιούνιο του 2024. Αν δεν
το λέγαµε, δεν θα µας κάνατε και καµία συζήτηση τώρα. Είναι µια
ρύθµιση αυτονόητη. Λέµε τελειώνει η µία άδεια και ξεκινάει η
άλλη. 

Το άρθρο 46 είναι µια βασική αρχή που ισχύει σε όλες αυτές
τις ρυθµίσεις οπουδήποτε στον κόσµο. Αυτή είναι η τοποθέτηση
που είχα να κάνω. Σταµατάω και θα µιλήσω µετά για τις τροπο-
λογίες. 

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΞΒ’ - 1 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2023 6321



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ο κ. Χνά-
ρης, Βουλευτής του ΠΑΣΟΚ, έχει τώρα τον λόγο. 

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΧΝΑΡΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πριν ξεκινήσω

την οµιλία µου για το παρόν νοµοσχέδιο δεν µπορώ να µην ανα-
φερθώ για ακόµα µία φορά στο ζήτηµα της δηµόσιας υγείας, που
ταλανίζει το Ρέθυµνο και την Κρήτη γενικότερα, όπως επίσης και
στη χθεσινή Παγκρήτια κινητοποίηση των πολιτών και του ιατρι-
κού και νοσηλευτικού προσωπικού του νησιού. 

Η Κυβέρνηση, αν και γνωρίζει πως τα δηµόσια νοσοκοµεία στο
νησί µας τελούν υπό κατάρρευση και παρά τις δύο επισκέψεις
του αρµόδιου Υπουργού, που είχαν επικοινωνιακό και µόνο χα-
ρακτήρα, δεν έχει λάβει κανένα ουσιαστικό µέτρο για την αντιµε-
τώπιση της κατάστασης. Απλά έχουµε µετατόπιση των ευθυνών
µε αποποµπές των διοικητών των νοσοκοµείων. 

Διαπιστώνουµε ότι το υπέρτατο κοινωνικό αγαθό της υγείας,
η οποία θα πρέπει να είναι δωρεάν και προσβάσιµη σε όλους,
εξακολουθεί να απαξιώνεται από τη Νέα Δηµοκρατία µε σκοπό
την πλήρη ιδιωτικοποίησή της. 

Αναφορικά τώρα µε το εν λόγω νοµοσχέδιο αφορά ένα µείζον
ζήτηµα που απασχολεί την ελληνική κοινωνία την τελευταία,
πλέον, δεκαετία και δεν είναι άλλο από το ζήτηµα του ιδιωτικού
χρέους. Τα κόκκινα δάνεια πλήττουν σε καθηµερινή βάση το βιο-
τικό επίπεδο των πολιτών και παράλληλα υπονοµεύουν τη χρη-
µατοπιστωτική σταθερότητα, εµποδίζοντας τη βιώσιµη οικονο-
µική ανάπτυξη της χώρας. Όπως ανέφερε και ο Πρόεδρός µας,
ο Νίκος Ανδρουλάκης, το σύνολο των οφειλών των νοικοκυριών
και των επιχειρήσεων σε τράπεζες, σε funds, σε εταιρείες διαχεί-
ρισης, αλλά και προς το δηµόσιο ξεπερνά τα 270 δισεκατοµµύρια
ευρώ. Επιπλέον οι κατασχέσεις και οι πλειστηριασµοί της κύριας
κατοικίας των πολιτών διπλασιάστηκαν το 2022 σε σχέση µε το
2021. 

Είναι πασιφανές ότι µέχρι και σήµερα η Κυβέρνησή σας δεν
προσφέρει καµία διασφάλιση της περιουσίας των δανειοληπτών.
Μετά την κατάργηση του νόµου για τα υπερχρεωµένα νοικοκυ-
ριά, του εµβληµατικού αυτού νόµου του ΠΑΣΟΚ, δεν έχετε θε-
σπίσει κανένα αντίστοιχο νοµοθετικό πλαίσιο για την προστασία
της κύριας κατοικίας. Παράλληλα τόσο η διαδικασία του εξωδι-
καστικού µηχανισµού όσο και ο σχετικός Πτωχευτικός Κώδικας
που έχετε εισαγάγει εκ του αποτελέσµατος προκύπτει ότι εξυπη-
ρετούν αποκλειστικά τις τράπεζες και σε καµία περίπτωση τους
δανειολήπτες. 

Ας δούµε όµως τι προβλέπει το εν λόγω νοµοσχέδιο. Αν και εν-
σωµατώνει την ευρωπαϊκή οδηγία µε τίτλο: «Διαφάνεια, ανταγω-
νισµός, προστασία των ευάλωτων» στην πραγµατικότητα διαπι-
στώνουµε ότι δεν συµβάλλει ούτε κατ’ ελάχιστο στην προστασία
των ευάλωτων ούτε προάγει τη διαφάνεια. Αντιθέτως, εκφράζει
την πολιτική της Κυβέρνησης για το πρόβληµα των κόκκινων δα-
νείων το οποίο υφίσταται µονοµερώς, δηλαδή µόνο ως πρόβληµα
των τραπεζών και όχι των δανειοληπτών. Γι’ αυτόν τον λόγο δεν
διαθέτει για τη ρύθµισή τους ρεαλιστικούς και βιώσιµους όρους,
οδηγώντας εκατοντάδες δανειολήπτες σε απόγνωση. Αυτό απο-
δεικνύεται και από τα άρθρα στα οποία ενδεικτικά πρόκειται να
αναφερθώ. 

Η διατήρηση του εξωδικαστικού µηχανισµού ακόµα και µε τις
προτεινόµενες αλλαγές δεν συµβάλλει στη λύση του προβλήµα-
τος των κόκκινων δανείων. Η Κυβέρνηση επιµένει σε έναν εξωδι-
καστικό µηχανισµό όπου οι πιστωτές δεν υποχρεούνται να
συµµετέχουν µε αντιπρόταση, να αιτιολογούν την απόρριψη της
αντιπρότασης του δανειολήπτη και να εφαρµόζουν τον κώδικα
δεοντολογίας. 

Συνδυαστικά η εξάρτηση του αποτελέσµατος από έναν αλγό-
ριθµο χωρίς καµία ανθρώπινη παρέµβαση συνεπάγεται εκ των
πραγµάτων τον αποκλεισµό από τη ρύθµιση µεγάλου µέρους των
οφειλετών. Τέλος, η ένταξη στην πλατφόρµα κληρονόµων δεν
επιλύει το πρόβληµα απλά το µεταθέτει στις επόµενες γενιές. 

Η Κυβέρνηση παρουσίασε ως καινοτοµία τη διάταξη που
αφορά την ενηµέρωση των οφειλετών από τους διαχειριστές
χωρίς ωστόσο την πρόβλεψη αναφοράς στο ιστορικό της οφει-
λής.

Είναι µία ενηµέρωση, που συνιστά αυτονόητο το δικαίωµα κάθε

οφειλέτη. Αν και είναι γνωστές οι δυσκολίες που αντιµετωπίζουν
σε καθηµερινή βάση οι οφειλέτες, αποφεύγει ρητή κατοχύρωσή
του, δυσχεραίνοντας ακόµη περισσότερο τη θέση τους. 

Η παραποµπή των δανειοληπτών στον Κώδικα Δεοντολογίας
είναι άνευ ουσίας, καθώς στην πράξη δεν παράγει αποτελέ-
σµατα. Αν και µέσω αυτού θα ήταν δυνατή η επίτευξη ρύθµισης
µεταξύ των συµβαλλοµένων προς όφελος του δανειολήπτη, στην
πραγµατικότητα οι τράπεζες το χρησιµοποιούν ως µια διαδικα-
στική υποχρέωση κι όχι ως ευκαιρία για την επίτευξη συµφέρου-
σας ρύθµισης για τον οφειλέτη. 

Η ανεπάρκεια της κυβερνητικής πρότασης είναι δεδοµένη. Αντί
να αξιοποιήσει την ενσωµάτωση της εν λόγω οδηγίας, για την θέ-
σπιση ενός προστατευτικού πλαισίου για τους δανειολήπτες, εκ-
χωρεί ουσιαστικά τη διαχείριση του προβλήµατος των κόκκινων
δανείων στα funds, στις εταιρείες διαχείρισης, µε αποτέλεσµα να
δηµιουργείται συνεχώς ένας φαύλος κύκλος. 

Παραλείπει, µεταξύ άλλων, να ενσωµατώσει το κυριότερο
µέρος της οδηγίας, που αφορά την προστασία των οφειλετών.
Δηλαδή, εκεί όπου τα κράτη-µέλη υποχρεώνουν funds και εται-
ρείες διαχείρισης, για τη θέσπιση µέτρων ανοχής και ρύθµιση
χρεών, όταν υπάρχει κίνδυνος πλειστηριασµού. 

Παραπέµπει στον Κώδικα Δεοντολογίας, που είναι κενό
γράµµα. Εµµένει σε έναν εξωδικαστικό µηχανισµό, που εξυπηρε-
τεί µόνο τις τράπεζες. Δεν προβλέπει ρυθµίσεις για τους δανει-
ολήπτες, που έχουν λάβει δάνειο µε ελβετικό φράγκο.

Παραλείπει να αναφερθεί στους αγρότες και κτηνοτρόφους,
που κινδυνεύουν να χάσουν την περιουσία τους από κατασχέ-
σεις, λόγω των επιθετικών πολιτικών των εταιρειών διαχείρισης.
Επίσης, δεν γίνεται καµµία αναφορά στους αγρότες που επλή-
γησαν από τις θεοµηνίες των τελευταίων µηνών. 

Σε πλήρη αντίθεση µε τη Νέα Δηµοκρατία, που στην ουσία εξυ-
πηρετεί τα συµφέροντα των funds και των εταιρειών διαχείρισης,
η παράταξή µας θεωρεί ότι το πρόβληµα του ιδιωτικού χρέους
απαιτείται να λυθεί άµεσα. Τόσο για την ανακούφιση των οφειλε-
τών, όσο και για την ανάκαµψη της οικονοµίας. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Γι’ αυτό και µεταξύ άλλων έχουµε προτείνει την προστασία των
πραγµατικά αδύναµων δανειοληπτών από την απώλεια της κύ-
ριας κατοικίας, τον κυρίαρχο ρόλο της πολιτείας στην άσκηση
της πολιτικής για τα κόκκινα δάνεια και όχι των εταιρειών διαχεί-
ρισης. Την επιβολή κανόνων στις εταιρείες διαχείρισης, µε σκοπό
την προστασία των οφειλετών, τη χορήγηση κινήτρων στους συ-
νεπείς δανειολήπτες, τη συνολική βιώσιµη ρύθµιση του ιδιωτικού
χρέους. 

Συνεπώς, το ΠΑΣΟΚ, µια παράταξη µε βαθιά ριζωµένη την έν-
νοια της κοινωνικής ευθύνης και δικαιοσύνης, προτείνει την επα-
ναφορά µε επικαιροποιηµένα κριτήρια της προστασίας της
κύριας κατοικίας, προτείνοντας την παροχή δεύτερης ευκαιρίας
αξιοπρέπειας σε όλους εκείνους που δοκιµάστηκαν από την
κρίση. 

Εκ των πραγµάτων, δεν θα µπορούσε παρά να καταψηφίσει επί
της αρχής το παρόν νοµοσχέδιο, το οποίο εξυπηρετεί µονοµε-
ρώς τα δικαιώµατα των τραπεζών, οδηγώντας εκατοντάδες νοι-
κοκυριά σε αδιέξοδο. 

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-

λαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε. 
Τον λόγο τώρα έχει κ. Ελένη Βατσινά από το ΠΑΣΟΚ. Θα συ-

µπληρώσουµε τα δευτερόλεπτα που άφησε ο συνάδελφος κ.
Χνάρης.

Παρακαλώ, κυρία συνάδελφε, έχετε τον λόγο. 
ΕΛΕΝΗ ΒΑΤΣΙΝΑ: Ευχαριστώ, πολύ κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, τη σηµαντικότητα του σηµερινού νοµοσχεδίου

την καθορίζει η κοινωνική ανάγκη. Η ανάγκη του ελληνικού λαού,
του ευάλωτου ελληνικού νοικοκυριού να σώσει µε δίκαιους
όρους όσα -χωρίς δική του υπαιτιότητα- κινδυνεύει να χάσει.

Διακόσιοι τριάντα πέντε χιλιάδες αναρτηµένοι και µελλοντικοί
πλειστηριασµοί. Τετρακόσιες εβδοµήντα χιλιάδες επιχειρήσεις
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έχουν κατασχεµένους λογαριασµούς. Το 60% των µικροµεσαίων
επιχειρήσεων έχει χρέη. Ογδόντα πέντε χιλιάδες δάνεια πολιτών
έχουν χορηγηθεί σε ελβετικό φράγκο. Από 160 ευρώ έως 240
ευρώ η αύξηση της δόσης ενός στεγαστικού δανείου 100.000
ευρώ.

Σας σοκάρουν, άραγε, αυτοί οι αριθµοί; Σίγουρα δεν σας τι-
µούν. Τι θα έγραφε ο ιστορικός του µέλλοντος, µε αυτά τα νού-
µερα για την 1η Δεκεµβρίου 2023; Η Κυβέρνηση της Νέας Δη-
µοκρατίας εισάγει στη Βουλή των Ελλήνων σχέδιο νόµου για την
προστασία των ευάλωτων.

Ας δούµε πρώτα τι έχει ήδη γράψει ιστορία και ποιοι προστά-
τευσαν πραγµατικά τα ευάλωτα πρόσωπα.

Τον Αύγουστο του 2010, επί Κυβερνήσεως ΠΑΣΟΚ, στην πιο
δύσκολη οικονοµική συγκυρία της χώρας, τέθηκε σε εφαρµογή
το σπουδαιότερο νοµοθέτηµα των τελευταίων δεκαετιών, ο ν.
3869, για την προστασία των υπερχρεωµένων φυσικών προσώ-
πων προς ιδιώτες και δηµόσιο, ο βασικότερος κανόνας δικαίου,
ο πιο γνωστός νόµος του αιώνα, που ρητά προστάτευσε την
πρώτη κατοικία και όχι µόνο. 

Επειδή, µας ακούει ο λαός, ο λαός γνωρίζει ότι έχει σήµερα
αποπληρώσει τα δάνεια του, έχει σώσει το σπίτι του, το πατρικό
του, τη γη που καλλιεργούσε για να ζει, χάρη σε αυτόν τον νόµο.
Αυτό έχει γράψει η ιστορία. 

Όµως τι έχει γράψει η ιστορία για εσάς; Νόµοι 4335 και 4346
του 2015 ψηφίστηκαν τον Ιούλιο και τον Νοέµβριο του 2015 αντί-
στοιχα. Τον Ιούλιο του 2015 µόλις είχε αρχίσει να υλοποιείται το
πρόγραµµα σωτηρίας που ευαγγελιζόταν ο ΣΥΡΙΖΑ, τόση σωτή-
ρια που το κύριο µέληµά του ήταν η αλλαγή του κώδικα πολιτικής
δικονοµίας και η επιτάχυνση των πλειστηριασµών για πρώτη
φορά µετά από τριάντα χρόνια. Αυτό έχει σηµασία για τον ΣΥ-
ΡΙΖΑ, να δοθεί ο χώρος στις τράπεζες να τρέξουν την εκτέλεση
και την κατάσχεση µε γρήγορες διαδικασίες. 

Τον Νοέµβριο του 2015, µόλις δύο µήνες µετά τη δεύτερη
εκλογή του ΣΥΡΙΖΑ η σωτηρία του λαού συνεχίστηκε. Μόλις δύο
µήνες µετά τροποποιήσατε των ν.3869/2010. Θέσατε όριο στην
προστασία της πρώτης κατοικίας µε βάση την αντικειµενική της
αξία και συνδέσατε το ποσό της δόσης του δανείου µε αυτό που
θα έπαιρνε η τράπεζα σε περίπτωση πλειστηριασµού. Κι αυτό το
έχει γράψει η ιστορία. 

Λίγα χρόνια µετά κι ενώ κάνατε τα πάντα, ώστε στο νόµο Κα-
τσέλη να υπάγονται όλο και λιγότερα φυσικά πρόσωπα, τον Νο-
έµβριο του 2018 ο κ. Στουρνάρας παρουσίασε σε συνέδριο ότι
πάνω από διακόσιες χιλιάδες δανειολήπτες βρίσκονται στον νόµο
Κατσέλη. Είχε πει ότι τρία στα δέκα στεγαστικά δάνεια ήταν υπό-
θεση του νόµου κι ότι πρέπει να γίνει επιτάχυνση των δικαστικών
εκκρεµοτήτων. 

Το έργο αυτό, δηλαδή να τελειώνουµε µε την προστασία της
πρώτης κατοικίας, ανέλαβε να το ολοκληρώσει η Κυβέρνηση σας,
κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας. Κι αυτό το έχει γράψει η ιστορία
και µάλιστα το έχει γράψει µε µελανά γράµµατα. Καταργήσατε
τον νόµο Κατσέλη µε ένα σύνολο νόµων από το 2019, θέσατε αυ-
στηρά εισοδηµατικά και περιουσιακά όρια για την υπαγωγή στις
πλατφόρµες, βάλατε ταβάνι στην αντικειµενική αξία της πρώτης
κατοικίας για να προστατεύεται, ανοίξατε το δρόµο για µεταβί-
βαση δανείων σε funds χωρίς καµµία γνώση του δανειολήπτη.
Δεν µεριµνήσατε για καµµία εξαίρεση προστασίας για τα δάνεια
σε περιπτώσεις πυρκαγιών ή σε πληµµυροπαθείς ή σεισµοπαθείς
που το ίδιο το κράτος είχε αναγνωρίσει επισήµως ως πληγέντες,
όπως συνέβη και συµβαίνει στους σεισµοπαθείς της Κρήτης µας
εδώ και τρία χρόνια. 

Αγνοήσατε τέλος ολοκληρωτικά την προστασία των εγγυητών
και ουσιαστικά εστιάστε στον απόλυτο στόχο σας να φύγουν τα
κόκκινα δάνεια από τους ισολογισµούς των τραπεζών, χωρίς να
εξασφαλίζετε την προστασία των δανειοληπτών. 

Να µιλήσουµε τέλος και για την άγνωστη σε εσάς αρχή της
ισότητας των όπλων, την ισότητα των συµβαλλοµένων στις συµ-
βάσεις. Να σας δώσουµε, κύριοι της Κυβέρνησης, µια εικόνα για
το πώς έχουν συναφθεί αυτά τα «κόκκινα» δάνεια και σε ποια κα-
τάσταση έχει οδηγηθεί ο µέσος δανειολήπτης, ο οποίος πήγε
στην τράπεζα πριν από είκοσι έτη και ζήτησε ένα στεγαστικό δά-
νειο. Ο υπάλληλος της τράπεζας κατά πάσα πιθανότητα του

έδωσε µια έτοιµη σύµβαση, την υπέγραψε χωρίς να µπορεί να
αλλάξει κάτι στο περιεχόµενό της, του είπε µάλιστα «γατί δεν
παίρνεις ένα µεγαλύτερο δάνειο, αφού το δικαιούσαι» ή «έχει
βγει τώρα ένα προνοµιακό δάνειο σε ελβετικό φράγκο µε µεγάλη
σταθερότητα». Τότε ο µισθός του ήταν µεγαλύτερος. Στο σου-
περµάρκετ πλήρωνε λιγότερα και οδηγούσε το αυτοκίνητό του
χωρίς να χρειάζεται να πληρώνει 2 ευρώ το λίτρο. 

Μέσα σε αυτά τα είκοσι χρόνια, έστω τα δέκα ήταν συνεπής,
τα υπόλοιπα δέκα υπογράφει «ρυθµίσεις» µε τις οποίες πληρώνει
στην ουσία µόνο τόκους, συνεχίζοντας να οφείλει κεφάλαιο.
Έπειτα ανοίγει µια µέρα το γραµµατοκιβώτιο του και διαβάζει κά-
ποια ακαταλαβίστικα γράµµατα, τα αρχικά κάποιων εταιρειών
άγνωστων σε αυτόν, µε έδρα το Δουβλίνο και άλλες χώρες του
εξωτερικού. Κι αυτά χωρίς καµµία ενηµέρωση, χωρίς καµµία ερώ-
τηση, χωρίς καµµία πρόσκληση για υπογραφή. 

Με αυτόν τον τρόπο νοµοθετήσατε να συστήσουν οι τράπεζες
στον κόσµο τα funds. Τέλος, µιας και φυσικό κατάστηµα εξυπη-
ρέτησης δεν υπάρχει, ο κόσµος καλεί στο τηλέφωνο να δει τι συ-
νέβη, πόση είναι η δόση του, γιατί το επιτόκιο είναι µεγαλύτερο,
αν ισχύει η ρύθµιση του και δεν απαντά κανείς. Αυτό είναι το δη-
µιούργηµα σας τα τελευταία πέντε χρόνια, κύριοι της Κυβέρνη-
σης. Οι οφειλές από δάνεια και οι οφειλές προς δηµόσιους
φορείς, σήµερα αγγίζουν πλέον τα 270 δισεκατοµµύρια ευρώ.
Και µέσα σε όλο αυτό το τραγικό καθεστώς η µεταβίβαση των
δανείων στα funds και η τιτλοποίηση των δανείων έγινε µε κρα-
τική εγγύηση. Για το έκτρωµα αυτό εγγυάται υπέρ των funds το
κράτος χωρίς καµµία οριοθέτηση µε ευνοϊκούς όρους µόνο για
τα funds. 

Το ΠΑΣΟΚ έφερε στη χώρα αυτό που µάχεστε συντονισµένα
να καταργήσετε. Είναι µονόδροµος η επαναφορά ενός επικαιρο-
ποιηµένου νόµου προστασία της πρώτης κατοικίας και της αγρο-
τικής γης. Είναι µονόδροµος η προηγούµενη πρόταση ρύθµισης
πριν τη µεταβίβαση δανείων στα funds, είναι µονόδροµος η προ-
στασία των οφειλετών µέσα από ανεξάρτητες επιτροπές. 

Τι θα γράψει λοιπόν ο ιστορικός του µέλλοντος, κύριοι της Κυ-
βέρνησης, για τη σηµερινή µέρα; 

Θα γράψει ότι το ΠΑΣΟΚ ήρθε σήµερα µε πλήρη και σοβαρή
πρόταση για τα κόκκινα δάνεια και δεν δέχτηκε να γίνει ο πολίτης
έρµαιο των εισπρακτικών και των servicers και θα γράψει ιστορία
ότι ο τίτλος του νοµοσχεδίου σας είναι κατ’ ευφηµισµόν. Θα γρά-
ψει ότι είστε η Κυβέρνηση της προστασίας των ευάλωτων τρα-
πεζών και όχι των ευάλωτων πολιτών.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ-Κινήµατος Αλ-

λαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε.
Αµέσως µετά τον λόγο έχει η κ. Σκόνδρα από τη Νέα Δηµοκρα-

τία.
ΑΣΗΜΙΝΑ ΣΚΟΝΔΡΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σήµερα συζη-

τάµε ένα θέµα που απασχολεί µεγάλο µέρος συµπολιτών µας,
αλλά και εµάς όλους ανεξαιρέτως. Ορισµένες κοµβικές διατάξεις
του νοµοσχεδίου σάς διαβεβαιώ ότι οι πολίτες τις περιµένουν και
τις καλωσορίζουν. Βλέπετε, έχουν ταλαιπωρηθεί επί σειρά ετών
από τον Γολγοθά τον αρρύθµιστων και ληξιπρόθεσµων οφειλών
τους.

Με τη νοµοθέτηση αυτή έχουµε διπλό όφελος. Πρώτον, επι-
διώκουµε την ολιστική, οριστική και ουσιαστική διαχείριση του
ιδιωτικού χρέους και δεύτερον, θωρακίσουµε τους πραγµατικά
ευάλωτους οφειλέτες, δηµιουργώντας ένα πλαίσιο προστασίας
των δικαιωµάτων και των συµφερόντων τους.

Εισάγονται ρυθµίσεις οι οποίες, µεταξύ άλλων, θα υποχρεώ-
νουν τους servicers να παρέχουν στους πολίτες άµεση και πλήρη
ενηµέρωση σχετικά µε τις δανειακές τους υποχρεώσεις. Επίσης,
θα προστατέψει τους οφειλέτες από προβληµατικές, αρνητικές,
συχνά απαράδεκτες τακτικές και συµπεριφορές, που εφαρµό-
ζουν οι εταιρείες διαχείρισης δανείων ενάντια στους κανόνες της
συνεργασίας και της καλής πίστης. Θα ξεκαθαρίσει, δηλαδή, το
θολό τοπίο και οι πολίτες θα µπορούν να µαθαίνουν τι χρωστούν,
από πότε, µε τι επιτόκιο και άλλες λεπτοµέρειες των δανείων
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τους, που µέχρι σήµερα έπρεπε να διάγουν τη βάσανο της ανύ-
παρκτης διαπροσωπικής ή τηλεφωνικής επικοινωνίας ή του πινγκ
πονγκ από υπάλληλο σε υπάλληλο των εταιρειών ενηµέρωσης ή
δικηγορικών γραφείων, χωρίς καµµία βεβαιότητα ότι θα ενηµε-
ρωθούν σωστά και αναλυτικά.

Πέραν δε της ενηµέρωσης και της εξυπηρέτησης, το νοµοσχέ-
διο προβλέπει συγκεκριµένες υποχρεώσεις που αφορούν στον
σεβασµό στα δικαιώµατα των δανειοληπτών, την προστασία των
προσωπικών στοιχείων και της ιδιωτικής ζωής τους, αλλά και την
απαγόρευση αθέµιτης επιρροής κατά τις επικοινωνίες.

Ταυτόχρονα, θεσπίζεται ότι οι πιστωτές θα υποχρεούνται να
αποδέχονται την πρόταση του εξωδικαστικού, ενώ αντίθετα, ο
οφειλέτης θα διατηρεί το δικαίωµα να την απορρίψει. Η υποχρε-
ωτικότητα αυτή ωφελεί τους ευάλωτους δανειολήπτες και επιτα-
χύνει σηµαντικά τις διαδικασίες ρύθµισης των κόκκινων δανείων.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι γνωστό ότι, µειώνοντας τα
µη εξυπηρετούµενα δάνεια, µειώνουµε το κόστος δανεισµού για
τις τράπεζες και κατ’ αυτό τον τρόπο, απελευθερώνουµε νέα κε-
φάλαια για δάνεια σε επιχειρήσεις και καταναλωτές. Άρα, απε-
λευθερώνονται πόροι που θα ενισχύσουν την αγορά και την
περαιτέρω ανάπτυξη της οικονοµίας.

Σε αυτή τη διαδικασία θα συµβάλει η επέκταση του προγράµ-
µατος «ΗΡΑΚΛΗΣ» έως τις 31 Δεκεµβρίου του 2024. Έτσι, θα συ-
νεχίσει η παροχή κρατικής εγγύησης τιτλοποιηµένων δανείων,
όπου -σηµειωτέον- από τον Δεκέµβριο του 2019 που ξεκίνησε
έως τον Ιούνιο του 2023, το δηµόσιο έχει προχωρήσει σε εγγυή-
σεις ύψους 18,7 δισεκατοµµυρίων ευρώ, συµβάλλοντας στη µεί-
ωση των µη εξυπηρετούµενων δανείων, µε αποτέλεσµα να
µειωθούν από 40,6% σε 8,6%. Το πρόγραµµα αυτό θα βελτιώσει
και άλλο την πιστοληπτική αξιολόγηση των ελληνικών τραπεζών
και θα τις καταστήσει πιο ελκυστικές σε διεθνείς επενδυτές.

Το παρόν νοµοσχέδιο είναι διαρθρωµένο, ώστε να προφυλάξει
και να ωθήσει περισσότερο την τροχιά ανόδου και δηµοσιονοµι-
κής σοβαρότητας, που βρίσκεται ήδη η οικονοµία µας, αλλά και
να θεραπεύσει χρόνιες παθογένειες που θέτουν αναχώµατα στην
ανάπτυξη και την οικονοµική µας πρόοδο. Περιλαµβάνει ρυθµί-
σεις για την ενίσχυση του ανταγωνισµού, όπως η χορήγηση δα-
νείων από µη τραπεζικούς φορείς, επεκτείνει τις συναλλαγές που
υλοποιούνται µέσω του συστήµατος άµεσων πληρωµών και κάνει
υποχρεωτική τη σύνδεση των επαγγελµατικών λογαριασµών µε
το σύστηµα, ώστε να διασφαλιστεί η διαφάνεια των συναλλαγών.
Βελτιώνει τη λειτουργία του φορέα απόκτησης και επαναµίσθω-
σης ακινήτων, απλοποιεί και επιταχύνει τις διαδικασίες του Πτω-
χευτικού Κώδικα, συνδέοντας την αίτηση µε αυτόµατο έλεγχο
οικονοµικών στοιχείων.

Τέλος, προβλέπει τη σύσταση µητρώου παρακολούθησης ιδιω-
τικού χρέους, όπου θα καταχωρούνται δεδοµένα από δηµόσιους
και ιδιωτικούς φορείς παροχής πίστωσης και φυσικά, θεσπίζει τη
δηµοσιοποίηση των επιχειρήσεων στις οποίες η Τράπεζα της Ελ-
λάδος εντοπίζει παραβάσεις, ώστε το κοινό να ενηµερώνεται και
να αναθεωρεί τις καταναλωτικές επιλογές του.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τα κόκκινα δάνεια και τα υπερ-
χρεωµένα νοικοκυριά είναι ένα σηµαντικό ζήτηµα που έχει απα-
σχολήσει έντονα την ελληνική πολιτεία. Η συνολική πολιτική της
Κυβέρνησης Μητσοτάκη έχει αποφέρει καρπούς και στο ζήτηµα
αυτό. Την περίοδο 2019 - 2023 έχει επιτευχθεί µείωση 7,3% του
συνολικού ληξιπρόθεσµου ιδιωτικού χρέους στην Ελλάδα, ήτοι
το ύψος των ληξιπρόθεσµων δανείων µειώθηκε από 107 δισεκα-
τοµµύρια ευρώ στα 84 δισεκατοµµύρια ευρώ. Για αυτόν ακριβώς
τον λόγο εγκρίθηκε από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή η παράταση
του προγράµµατος «ΗΡΑΚΛΗΣ», γιατί µειώνονται οι ληξιπρόθε-
σµες υποχρεώσεις των Ελλήνων πολιτών και αυτό αποδεικνύεται
από τα επίσηµα νούµερα.

Ταυτόχρονα, να τονίσω πως το παρόν µειώνει πραγµατικούς
φόρους από ευάλωτους ιδιώτες οφειλέτες και επιχειρήσεις. Συ-
νεπώς, οι αντιρρήσεις της Αντιπολίτευσης δεν στοιχειοθετούνται.
Η στάση τους έρχεται σε αντίθεση µε τις θετικές προστατευτικές
πολιτικές που χαράσσει η Κυβέρνηση για την προστασία των ευά-
λωτων συµπολιτών µας, αλλά και του τραπεζικού συστήµατος.
Άλλωστε, από ό,τι ακούσαµε και από την Αντιπολίτευση, όλα ήταν
κινδυνολογία και βαρύγδουπες κορώνες, καλυπτόµενοι πίσω από

το δικαίωµα που νοµίζουν ότι έχουν, ακριβώς επειδή βρίσκονται
στην Αντιπολίτευση.

Όµως, ακούσαµε, κύριοι συνάδελφοι, συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ
να επικαλούνται τον νόµο Κατσέλη. Αλήθεια, πιστεύετε ότι είµα-
στε λωτοφάγοι; Τάζατε σεισάχθεια. Η κυβέρνησή σας, όµως,
ήταν αυτή που κατήργησε τον νόµο Κατσέλη και την προστασία
της πρώτης κατοικίας. Εσείς δεν απελευθερώσατε τους πλειστη-
ριασµούς και µάλιστα, τους κάνατε ηλεκτρονικούς; Ο ΣΥΡΙΖΑ δεν
έφερε τα funds στην Ελλάδα; Εσείς δεν αφήσατε τότε τους δα-
νειολήπτες έρµαιο αυτών των funds, που ούτε καν τα φορολογή-
σατε; Δεν πρέπει κάποια στιγµή να σταµατήσει ο λαϊκισµός και η
υποκρισία σας;

Κλείνοντας, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα τονίσω την ανα-
γκαιότητα των ρυθµίσεων που εισάγει το παρόν νοµοσχέδιο.

Σε αυτό το σηµείο, κύριε Υπουργέ, θα ήθελα να θέσω και µια
παράµετρο, που πιστεύω ότι θα λάβετε υπ’ όψιν σας. Σε ό,τι
αφορά την πληροφόρηση των οφειλετών από τους παρόχους, η
εξειδικευµένη πλατφόρµα είναι σίγουρα µια σύγχρονη και ευέλι-
κτη λύση. Δεν είναι, όµως, 100% προσβάσιµη από όλους. Μην ξε-
χνάτε ότι υπάρχουν συµπολίτες µας που είτε δεν έχουν πρόσ-
βαση στα νέα µέσα τεχνολογίας είτε η γνώση τους είναι αρκετά
περιορισµένη, ώστε να µη µπορούν να τη χρησιµοποιήσουν. Η
συνθήκη αυτή θα αναγκάσει τους ήδη οικονοµικά επιβαρυµένους
συµπολίτες µας να απευθυνθούν σε ειδικευµένα γραφεία και φυ-
σικά, όχι δωρεάν. Αυτό παρατηρείται ευρέως σε περιπτώσεις ψη-
φιακών συναλλαγών, τουλάχιστον στην περιφέρεια και κυρίως,
στις µεγαλύτερες ηλικιακές οµάδες.

Κύριε Πρόεδρε, υπερψηφίζω το παρόν νοµοσχέδιο, που, πρα-
γµατικά, πιστεύω ότι οι ρυθµίσεις του θα επιλύσουν ζητήµατα και
πάντα προς όφελος µιας µεγάλης κοινωνικής µερίδας συµπολι-
τών µας.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Έχω την
τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακο-
λουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξενα-
γήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ»
και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο ορ-
γάνωσης και λειτουργίας της Βουλής, σαράντα µία µαθήτριες και
µαθητές και τρεις εκπαιδευτικοί συνοδοί τους από το Γυµνάσιο
Κωστακιών Άρτας.

Σας καλωσορίζουµε!
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τώρα τον λόγο έχει ο κ. Στέφανος Παραστατίδης από το ΠΑ-
ΣΟΚ.

ΣΤΕΦΑΝΟΣ ΠΑΡΑΣΤΑΤΙΔΗΣ: Κύριε Υπουργέ, κύριε Χατζη-
δάκη, ξεκινώ µε ένα πολιτικό σχόλιο επειδή σας άκουσα να επα-
ναλαµβάνετε τη λέξη «λαϊκισµός» στην οµιλία σας. Και να πω ότι
πιθανώς δεν έχετε κάνει τη διάκριση σωστά µεταξύ λαϊκισµού και
δηµαγωγίας. Δηµαγωγία είναι όταν ένα κόµµα υιοθετεί θέσεις
που ευχαριστούν τον λαό και απαντούν στο συναίσθηµά του και
κατόπιν τον βλάπτουν. Για παράδειγµα, δηµαγωγία είναι αν προ-
εκλογικά µιλάµε για µείωση φόρων και κλείνουµε το µάτι σε
όλους τους ελεύθερους επαγγελµατίες και µετεκλογικά τον βλά-
πτουµε, θέτοντας το φορολογικό νοµοσχέδιο το οποίο έρχεται
εν όψει. Αυτό το λέω γιατί βαπτίζουµε τα πάντα λαϊκισµό και δί-
νουµε χώρο και ρόλο στον λαϊκισµό και εν τέλει γινόµαστε χορη-
γοί του λαϊκισµού. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στα σύγχρονα κράτη δικαίου η
αρχή της προστασίας του αδύναµου µέρους, προϊόν µακροχρό-
νιων κοινωνικών αγώνων και κατακτήσεων, αποτελεί θεµελιώδες
πολιτικό αξίωµα και βασική κατευθυντήρια γραµµή νοµοθέτησης.
Πρόκειται για αρχή που αποτέλεσε ανέκαθεν µέρος της σπονδυ-
λικής στήλης της δηµοκρατικής παράταξης στη χώρα µας, αλλά
και της ευρωπαϊκής σοσιαλδηµοκρατίας. Έτσι το εργατικό δίκαιο
κατοχυρώθηκε, µε σκοπό να προστατεύσει τον εργαζόµενο από
την αυθαιρεσία του εργοδότη. Έτσι το Ποινικό Δίκαιο προστα-
τεύει τον κατηγορούµενο από τη συντριπτική υπεροπλία ισχύος
του κατασταλτικού µηχανισµού. Έτσι το δίκαιο προστασίας του
καταναλωτή προστατεύει τον τελευταίο από τις καταχρηστικές
πρακτικές των µεγάλων εταιρειών.
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Για τους δανειολήπτες των κόκκινων δανείων στη χώρα µας
αυτή η αρχή προστασίας του αδύναµου µέρους είναι παντελώς
ανύπαρκτη. Μιλάµε για πολίτες µε υποχρεώσεις, αλλά πολίτες
χωρίς δικαιώµατα. Και αυτό παρ’ ότι, σύµφωνα µε την ευρωπαϊκή
νοµοθεσία, φέρουν την ιδιότητα του καταναλωτή, και άρα θα
έπρεπε να απολαµβάνουν το σύνολο των δικαιωµάτων µε τα
οποία τους έχει εξοπλίσει το ευρωπαϊκό και το Εθνικό µας Δίκαιο.
Αντ’ αυτού, µετά τη σταδιακή κατάργηση των προστατευτικών
διατάξεων του εµβληµατικού νόµου 3869/2010 που το ΠΑΣΟΚ ει-
σήγαγε στην ελληνική έννοµη τάξη, το πεδίο έχει αφεθεί πρα-
κτικά αρρύθµιστο και ανεξέλεγκτο, παρ’ ότι η ανισορροπία
ισχύος µεταξύ των funds και των οφειλετών είναι τεράστια. Δεν
θα ξεχάσω µια φράση που χρησιµοποίησε ένας φίλος για να µου
περιγράψει τι νιώθει κάθε φορά που του τηλεφωνούν υπάλληλοι
εισπρακτικών εταιρειών. Μου είπε: «Στέφανε, πρόκειται κάθε
φορά για έναν µικρό θάνατο».

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο οφειλέτης ενός κόκκινου δα-
νείου βιώνει κάθε µήνα δεκάδες τέτοιους µικρούς θανάτους: Συ-
νεχείς τηλεφωνικές κλήσεις από επιθετικές και αγενείς εταιρείες
διαχείρισης, µέσω υπαλλήλων των 500 ευρώ που επιτελούν έναν
άχαρο ρόλο. Απειλές εκποίησης ακίνητης περιουσίας. Παραπλα-
νητικές πρακτικές. Ασφυκτική ψυχολογική πίεση. Διαπραγµατεύ-
σεις που τερµατίζονται απροειδοποίητα µε επίδοση κατασχετη-
ρίων και πλειστηριασµούς πρώτων κατοικιών. Αξίωση τεράστιων
προκαταβολών. Απροειδοποίητη υπαναχώρηση από συµφωνίες
ρυθµίσεις. Μπούλινγκ ακόµα και στους δικηγόρους τους. 

Τα funds και οι εταιρείες διαχείρισης χρέους πρακτικά ανεξέ-
λεγκτα σε ένα σύµπαν πλήρους ασυδοσίας και αδιαφάνειας
έχουν διαµορφώσει ένα νοµικό φέουδο µε δικούς του κανόνες:
Πληρεξούσια σε δικηγόρους που πρέπει να έχουν συγκεκριµένη
µορφή και λήγουν σε τρεις µήνες. Διευθύνσεις ή e-mail που δεν
λειτουργούν. Τηλέφωνα που δεν απαντώνται. Δικαστικές αποφά-
σεις που δεν εφαρµόζονται. Άρνηση παροχής πληροφόρησης.
Αυτό που συµβαίνει στη χώρα µας αποτελεί ύβρη για το νοµικό
µας πολιτισµό, αποτελεί ύβρη για το κράτος δικαίου. 

Στην παράγραφο 20 του προοίµιο της ευρωπαϊκής οδηγίας
2021/2167 που ενσωµατώνεται µε το παρόν νοµοσχέδιο, περι-
γράφεται η συµπεριφορά διαχειριστών και αγοραστών πιστώ-
σεων προς τους δανειολήπτες: Να ενεργούν καλή τη πίστει. Να
επιφυλάσσουν δίκαιη µεταχείριση. Να σέβονται την ιδιωτικότητά
τους. Να µην τους παρενοχλούν, ούτε να τους παρέχουν παρα-
πλανητικές πληροφορίες. Να τους δηλώνουν ότι εξακολουθεί να
εφαρµόζεται όλη η σχετική ενωσιακή και εθνική νοµοθεσία. Τι
κάνει προς αυτή την κατεύθυνση αυτή η Κυβέρνηση; Απολύτως
τίποτα. Ένα µοντέλο κοµµένο και ραµµένο στα µέτρα των funds
και των servicers. Επιβραβεύει την ασυδοσία και διαιωνίζει ένα
καθεστώς κατάφωρης παραβίασης των δικαιωµάτων των δανει-
οληπτών, εµµένοντας σε θεσµούς αποτυχηµένους που δεν προ-
σφέρουν καµµία προστασία, όπως ο εξωδικαστικός µηχανισµός,
όπως ο πτωχευτικός νόµος, όπως ο κώδικας δεοντολογίας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η προσπάθεια της Κυβέρνησης
και του τραπεζικού λόµπι να αποπολιτικοποιήσουν το θέµα, πα-
ρουσιάζοντάς το ως µια τεχνοκρατική συζήτηση, είναι µια συνει-
δητή πολιτική επιλογή. Είναι πολιτική επιλογή να απαξιώνεις τον
κοινωνικό διάλογο µε φορείς, όπως οι εκπρόσωποι των µικροµε-
σαίων επιχειρήσεων, οι ενώσεις καταναλωτών και η ολοµέλεια
των δικηγορικών συλλόγων, και αντί για αυτό να καθιστάς απο-
κλειστικούς συνοµιλητές τους ίδιους τους servicers και τους τρα-
πεζίτες. Είναι πολιτική επιλογή να βάζεις πλάτη στην αδιαφάνεια
και την ασυδοσία µε την αδράνειά σου, αντί να δηµιουργείς θε-
σµούς προστασίας, να ρυθµίζεις µε νόµους και να προστατεύεις
τους ευάλωτους. Είναι πολιτική επιλογή να επιτρέπεις, δια της
αδράνειάς σου, ακραία καταχρηστικές συµπεριφορές να µετα-
τρέπονται σε κανονικότητα στις σχέσεις µεταξύ των servicers και
των οφειλετών. Πρόκειται για συµπεριφορές που στις σχέσεις
µεταξύ ιδιωτών θα συνιστούσαν ακόµη και αξιόποινες πράξεις.
Είναι πολιτική απόφαση να επιλέγεις το µοντέλο της τιτλοποι-
ήσης των funds και των εταιρειών διαχείρισης, µιας λύσης µε
αποικιακά χαρακτηριστικά στη λογική «αρπάζω ό,τι προλάβω»,
αντί άλλων λύσεων µε µικρότερη επιβάρυνση στους δανει-
ολήπτες.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η οικονοµική κρίση της προ-
ηγούµενης δεκαετίας και τα δηµοσιονοµικά µέτρα προσαρµογής
µε στόχο τη διάσωση του τραπεζικού συστήµατος είχαν ως συ-
νέπεια µία τεράστια κοινωνική αλλαγή. Μεγάλα τµήµατα της ελ-
ληνικής µεσαίας τάξης γνώρισαν, µέσω της απώλειας εισοδη-
µάτων και της απαξίωσης της περιουσίας τους, µια άνευ όρων
προηγούµενη καθοδική κινητικότητα. Και ενώ στις ελληνικές τρά-
πεζες κατευθύνθηκαν -και εξακολουθούν να κατευθύνονται- δι-
σεκατοµµύρια από χρήµατα των Ελλήνων φορολογουµένων, η
διαδικασία επανένταξης στην ελληνική µεσαία τάξη των θυµάτων
της κρίσης βρίσκεται σε καθεστώς διαρκούς αναβολής. Αυτή
είναι η µεγάλη εικόνα, τµήµα της οποίας αποτελεί και η αντιµε-
τώπιση της υπερχρέωσης των ελληνικών νοικοκυριών και των µι-
κρών επιχειρήσεων. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κλείνοντας, κύριε Πρόεδρε και κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
θέλω να πω ότι για εµάς στη δηµοκρατική παράταξη οι επιλογές
µας είναι ξεκάθαρες. Επιλέγουµε να είµαστε µε τις Ελληνίδες και
τους Έλληνες που αποτελούν τη ραχοκοκαλιά αυτής της χώρας,
και όχι µε όσους επιχειρούν ρεσάλτο στο βιός τους και στις ζωές
τους. Επιλέγουµε δηµόσιους θεσµούς και θεσµούς της κοινωνίας
των πολιτών που ενηµερώνουν, προστατεύουν και ενδυναµώνουν
τον απλό πολίτη, και όχι µε αποτυχηµένα εργαλεία στα µέτρα των
κερδοσκόπων. Επιλέγουµε νοµοθετήµατα που προστατεύουν
πραγµατικά, που παρέχουν ουσιαστικά νοµικά όπλα στον ευά-
λωτο, που τον λυτρώνουν από τον φόβο, την ακραία ανασφάλεια
και την απογοήτευση, που του επιτρέπουν να ανασάνει και να επι-
στρέψει σε µια φυσιολογική ζωή, και όχι µε προσχηµατικές συ-
νταγές αποτυχίας. Επιλέγουµε την ελπίδα και όχι τους δεκάδες
µικρούς θανάτους. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-

λαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε, κύριε συνάδελφε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να κάνω µια ενηµέρωση προς

το Σώµα. Σήµερα θα τελειώσουν όλοι οι οµιλητές, όλοι οι ειση-
γητές, όλοι οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι. Θα µείνει µόνο η
ψηφοφορία για το µεσηµέρι της Δευτέρας.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΟΥΛΚΙΩΤΗΣ: Τη Δευτέρα είναι της Αγίας Βαρβά-
ρας, της προστάτιδας του Πυροβολικού µας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ναι, είναι
της Αγίας Βαρβάρας, µεγάλη η χάρη της.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΩΤΣΟΣ: Τι ώρα θα βάλετε την ψηφοφορία;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Η ψηφοφο-

ρία θα γίνει στις 13.00’.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΩΤΣΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, στις 13.00’ δεν θα προ-

λάβουµε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Τώρα τον

λόγο έχει ο Βουλευτής του ΠΑΣΟΚ- Κινήµατος Αλλαγής κ. Γεώρ-
γιος Μουλκιώτης 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΟΥΛΚΙΩΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το έχω πει αρκετές φορές, είναι

εντυπωσιακός ο καταιγισµός των νοµοθετικών πρωτοβουλιών της
Κυβέρνησης του κ. Μητσοτάκη, είναι δεδοµένες και οι επικοινω-
νιακές κορώνες. Όµως, κάποια στιγµή θα έχει αξία αυτή η Κυ-
βέρνηση των αυτοαποκαλούµενων «αρίστων» να δει τα αποτε-
λέσµατα των νοµοθετηµάτων της. Γιατί λέω να δει τα αποτελέ-
σµατα των νοµοθετηµάτων της; Το λέω, κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, διότι το σύνολο της πολιτικής αυτής της Κυβέρνησης,
µέχρι σήµερα, για το ζήτηµα των δανείων έχει αποτύχει, και δεν
χωράει καµµία αµφιβολία ότι αποτελεί αποτυχία. Και ιδού ο δε-
κάλογος της αποτυχίας. 

Πρώτον, το ιδιωτικό χρέος να αυξάνεται διαρκώς µε αποτέλε-
σµα να έχει υπερβεί τα 270 δισεκατοµµύρια ευρώ. 

Δεύτερον, τα κόκκινα δάνεια να έχουν µειωθεί µόνο στους ισο-
λογισµούς των τραπεζών. 

Τρίτον, στις υπάρχουσες ρυθµίσεις οφειλών σε ΕΦΚΑ και
ΑΑΔΕ να εντάσσονται µόλις το 5% έως 6% όλων όσων χρωστούν,
ενώ µόνο το τελευταίο τρίµηνο τα ληξιπρόθεσµα χρέη στον ΕΦΚΑ
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να έχουν αυξηθεί 622 εκατοµµύρια ευρώ.
Τέταρτον, στο ισχύον πρόγραµµα για την προστασία της πρώ-

της κατοικίας να έχουν ενταχθεί µόλις εκατόν σαράντα ευάλωτοι
δανειολήπτες. 

Πέµπτον, κάθε χρόνο να σπάµε το ρεκόρ πλειστηριασµών. 
Έκτον, χιλιάδες αγρότες, χιλιάδες κτηνοτρόφοι να χάνουν τις

περιουσίες τους και να τίθενται πρακτικά εκτός οικονοµίας, αφού
όποιος σήµερα είναι οφειλέτης σε αυτό το πακέτο των δανείων
που προσφέρθηκαν και µεταφέρθηκαν το 2012 στην εταιρεία
«PQH» ξέρει την οδυνηρή πραγµατικότητα. 

Έβδοµος λόγος, οι εταιρείες διαχείρισης να δρουν ανεξέλε-
γκτες δίχως να εφαρµόζουν τον κώδικα δεοντολογίας και να λει-
τουργούν χωρίς πλαίσιο και σαφείς κανόνες. 

Ο κ. Παραστατίδης είπε: «Να µην τύχει, κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, να σας πάρει τηλέφωνο κάποιος από αυτές τις εται-
ρείες. Να µη σας τύχει». Αυτό σας λέω µόνο. Έχω πελάτη, ο
οποίος έχει πάθει καρδιακό επεισόδιο για αυτόν τον λόγο και δεν
το λέω τυχαία. Ως δικηγόρος το λέω. Αυτό έχει γίνει. 

Όγδοον, ο εξωδικαστικός µηχανισµός ρύθµισης οφειλών να
έχει οδηγήσει σε δέκα χιλιάδες περίπου ρυθµίσεις µετά από τριά-
ντα µήνες –ακούσατε, τριάντα µήνες, να δείτε το µέγεθος αυτού
του µηχανισµού που τον λέτε όπως τον λέτε-, ενώ το σύνολο των
οφειλετών αθροιστικά να υπερβαίνει τα επτά εκατοµµύρια ΑΦΜ
και µητρώα.

Ένατον, οι δανειολήπτες σε ελβετικό φράγκο να κινδυνεύουν
να χάσουν τις περιουσίες τους, αφού δεν υλοποιήθηκε καµµία
µα καµµία υπόσχεση από αυτές που άκουσαν.

Και ο δέκατος λόγος είναι οι εγγυητές δανείων να παραµένουν
εγκλωβισµένοι αντιµετωπίζοντας εξοντωτικά µέτρα, ακόµα και αν
έχουν απαλλαγεί οι πρωτοοφειλέτες λόγω πτώχευσης ή υπαγω-
γής στις διατάξεις του ν.3869/2010.

Και σήµερα, λοιπόν, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τι γίνεται;
Συζητάµε άλλο ένα πολύ καλά διαφηµισθέν και συνεχιζόµενο να
διαφηµίζεται νοµοθέτηµα της Κυβέρνησης Μητσοτάκη, ένα νο-
µοσχέδιο για τα δάνεια που κατά βάση δεν κάνει τίποτα για να
δώσει ουσιαστική λύση σε αυτό ακριβώς το πρόβληµα. Αντιθέ-
τως, -το λέµε ξεκάθαρα- βάζει τον πήχη πάρα πολύ χαµηλά,
καθώς αυτό αναδεικνύεται επίσης, από δέκα λόγους. Κοιτάξτε
σύµπτωση: Επίσης από δέκα λόγους. 

Πρώτον, δεν αφορά την πλειοψηφία των χρεωµένων Ελλήνων
και δεν αντιµετωπίζει το πρόβληµα του ιδιωτικού χρέους. 

Δεύτερον, παραµερίζει όλες τις σηµαντικές προστατευτικές
διαδικασίες που έχει η ευρωπαϊκή οδηγία για πολλούς δανει-
ολήπτες και έτσι η προστασία της κατοικίας για το µεγαλύτερο
µέρος αυτών καθίσταται ανεπαρκής και ανεπιτυχής. 

Τρίτον, δεν δίνει κίνητρο σε καλοπληρωτές. 
Τέταρτον, δεν δίνει στον δανειολήπτη τη δυνατότητα να αγο-

ράσει το δάνειο πιο φθηνά. 
Πέµπτον, δεν αντιµετωπίζει το πρόβληµα για την προστασία

των δικαιωµάτων των εγγυητών. 
Έκτον, δεν επεκτείνει τις προστατευτικές ρυθµίσεις της ευρω-

παϊκής οδηγίας στην περίπτωση µεταβίβασης ή τιτλοποίησης. 
Έβδοµον, δεν συµβάλλει καθοριστικά, ώστε ο κώδικας δεοντο-

λογίας τραπεζών να παράγει αποτελέσµατα στην πράξη. Είναι
κώδικας δεοντολογίας; Tabula rasa ουσιαστικά. Είναι ένα έγ-
γραφο το οποίο έχει πολλές σελίδες, ουδέποτε όµως εφαρµόζε-
ται.

Όγδοον, δεν αφορά τους αγρότες που έχει κατασχεθεί το χω-
ράφι τους ούτε και τους δανειολήπτες σε ελβετικό φράγκο. 

Ένατον, δεν προσφέρει δυνατότητα συµψηφισµού οφειλών
στο δηµόσιο και στον ΕΦΚΑ.

Και, δέκατον, εµµένει σε έναν εξωδικαστικό µηχανισµό όπου
οι πιστωτές δεν υποχρεούνται ούτε να συµµετάσχουν ούτε στην
πραγµατικότητα να αιτιολογούν την απουσία ρεαλιστικής πρότα-
σης δίχως να αντιµετωπίζουν για αυτό οποιαδήποτε συνέπεια. 

Και ξέρετε τι σηµαίνει εξωδικαστικός; Δεν έχεις να κάνεις µε
κάποιο φυσικό πρόσωπο να τον ρωτάς και να σου απαντάει. Το
σύστηµα απαντάει και συνήθως το σύστηµα ουδέποτε απαντά.

Κυρίες και κύριοι της Συµπολίτευσης, εµείς ως ΠΑΣΟΚ, ως
Αντιπολίτευση, δεν κάνουµε απλώς στείρα κριτική. Σας έχουµε
προτείνει και επαναπροτείνουµε συνέχεια λύσεις που µπορούν

να δώσουν διέξοδο από την απελπισία σε χιλιάδες κόσµο, ολο-
κληρωµένες λύσεις και προτάσεις. 

Έχουµε προτείνει, πρώτον, για τα χρέη σε εφορία και ΕΦΚΑ
ρύθµιση εκατόν είκοσι δόσεων για όλους και «κούρεµα» 30%
εφόσον τηρηθεί η ρύθµιση. 

Δεύτερον, για την προστασία της κύριας κατοικίας µε επανα-
φορά του νόµου του ΠΑΣΟΚ µε επικαιροποιηµένα κριτήρια, όµως
-όχι όπως ήταν, επαναλαµβάνω επικαιροποιηµένα κριτήρια- και
ένα πλαίσιο προσωρινής προστασίας για όσους αποδεδειγµένα
είναι ευάλωτοι. 

Τρίτον, για τους αγρότες που δεν µιλάτε καθόλου µε την προ-
στασία της αγροτικής γης που είναι υποθηκευµένη σήµερα στο
«PQH». Το λέω πάλι: Είναι υποθηκευµένη στην «PQH» σήµερα
άλλων συµφερόντων, αλλότριων συµφερόντων, ενώ έχουν ως µο-
ναδικό µέσο επιβίωσης οι αγρότες αυτά τα χωράφια τους. 

Τέταρτον, για τους δανειολήπτες που πρέπει να αποκτούν δι-
καίωµα για ρύθµιση της οφειλής µε βάση τις αρχές, τα κριτήρια
και τις λύσεις του κώδικα δεοντολογίας και δυνατότητα προσφυ-
γής σε ανεξάρτητες επιτροπές που θα ελέγχουν επί της ουσίας
τη ρύθµιση. 

Επίσης, οι τράπεζες και οι servicers, κύριε Πρόεδρε, να υπο-
χρεούνται πριν τη µεταβίβαση του δανείου ή την πώληση στη
δευτερογενή αγορά να κάνουν πρόταση ρύθµισης στον οφει-
λέτη, να µην τον αγνοούν ούτε να τον αιφνιδιάζουν. 

Πέµπτον, έχουµε κάνει πρόταση για τους εγγυητές δανείων.
Έκτον, έχουµε καταθέσει πρόταση για τους δανειολήπτες σε

ελβετικό φράγκο. Η Κυβέρνηση κωφεύει, αγνοεί. Ας µας πει τι
κάνει. 

Έβδοµον, έχουµε καταθέσει πρόταση, επίσης, για τους παλιν-
νοστούντες οµογενείς πρόταση και τα σαράντα χιλιάδες στεγα-
στικά δάνειά τους. 

Όγδοον, έχουµε καταθέσει πρόταση και για τους συνεπείς δα-
νειολήπτες οφειλέτες µε πρόβλεψη για γενναία µείωση προκα-
ταβολής φόρου και επιδότησης της αύξησης του επιτοκίου µε
πόρους που θα προέλθουν από τη φορολόγηση των επικερδών
των τραπεζών.

Και, ένατον, προτείνουµε συµψηφισµό οφειλών στο δηµόσιο
και στον e-ΕΦΚΑ και τον οφειλέτη να µπορεί να συµψηφίσει τις
οφειλές του µε απαιτήσεις κατά αυτών ή όταν πιστωτής είναι δια-
φορετικός φορέας, να εκχωρεί αυτές µε ταυτόχρονη παύση της
επιβάρυνσής του µε τόκους ή προσαυξήσεις. 

Κυρίες και κύριοι της Συµπολίτευσης, η διαφορά µας είναι κα-
θαρά αξιακή. Εµείς δεν µεριµνούµε πρωτίστως για τις τράπεζες.
Αυτό είναι τελειωµένο. Ούτε κάνουµε νοµοθετικά «µερεµέτια»
που επιφέρουν µικροβελτιώσεις, µικροφτιαξίµατα µε αποτυχη-
µένα, όµως, εργαλεία και πρακτικές σαν να µεταφέρουµε το πρό-
βληµα στο µέλλον. Εµείς θεωρούµε ότι απαιτείται άµεσα µια
ολοκληρωµένη προσέγγιση, η οποία επιτυγχάνεται µόνο µε την
ολοκλήρωση των προτάσεών µας. 

Εµείς, κύριε Υπουργέ, κύριε Χατζηδάκη, εάν δεν δεχθείτε τις
προτάσεις µας, θα επαναφέρω µια γνωστή ατάκα, που δεν την
άκουσα σήµερα, την οποία κάνετε συνήθως ως επισπεύδων
Υπουργός σε νοµοσχέδια, ότι εµείς είµαστε µε την κοινωνία και
εσείς µε τις ιδεοληψίες σας. 

Για αυτό τον λόγο, λοιπόν, δεν θα πρέπει να το πείτε αυτό στο
ΠΑΣΟΚ, αλλά να το αντιστρέψετε και να το πείτε στην παράταξή
σας.

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-

λαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε. 
Έχει ζητήσει τον λόγο η κ. Ράπτη και αµέσως µετά ο κ. Κατρί-

νης. Θα προηγηθεί, όµως, η κ. Σπυριδάκη και αµέσως µετά θα
συνεχίσετε.

Η κ. Σπυριδάκη, Βουλευτής του ΠΑΣΟΚ, έχει τον λόγο.
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ (ΚΑΤΕΡΙΝΑ) ΣΠΥΡΙΔΑΚΗ: Ευχαριστώ πολύ, κύ-

ριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητούµε για το ιδιωτικό χρέος

και τα κόκκινα δάνεια υπό τον µανδύα των λέξεων διαφάνεια,
ανταγωνισµός και προστασία των ευάλωτων. Οι περισπούδαστες
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λέξεις δεν κρύβουν την τραγωδία των κόκκινων δανείων, των
πλειστηριασµών και των κατασχέσεων που υφίστανται καθηµε-
ρινά οι αδύναµοι συµπολίτες µας. 

Μόνο το χρέος σε τράπεζες, funds, εφορία και ΕΦΚΑ ξεπερνά
τα 256 δισεκατοµµύρια ευρώ, ενώ το σύνολο του ιδιωτικού χρέ-
ους υπερβαίνει τα 270 δισεκατοµµύρια. Αθροιστικά χρωστούν
πάνω από επτά εκατοµµύρια µητρώα, ΑΦΜ και φυσικά πρόσωπα.

Σύµφωνα µε την ΕΛΣΤΑΤ, οι πλειστηριασµοί και οι κατασχέσεις
για χρέη προς το δηµόσιο υπερδιπλασιάστηκαν το 2022 σε σχέση
µε το 2021. Το ιδιωτικό χρέος αποτελεί βραχνά για τους πολίτες
και λειτουργεί ανασχετικά στην αναπτυξιακή πορεία της χώρας
µας. 

Η κύρια και αποτελεσµατική προστασία της πρώτης κατοικίας
θεσµοθετήθηκε το 2010 µε τον ν.3869 της κυβέρνησης του
ΠΑΣΟΚ µε Πρωθυπουργό τον Γιώργο Παπανδρέου µέσα στην οι-
κονοµική κρίση και παρά τις διαφωνίες της τρόικα. Ο ΣΥΡΙΖΑ δεν
ψήφισε τον συγκεκριµένο νόµο, ενώ ως κυβέρνηση τον κατήρ-
γησε ουσιαστικά µε τον ν.4605/2019. Και, φυσικά, το 2020 η Νέα
Δηµοκρατία άδραξε την ευκαιρία και κατάργησε την προστασία
της κύριας κατοικίας µε τον πτωχευτικό νόµο 4738/2020. 

Το νοµοσχέδιο του 2020 θα έδινε δεύτερη ευκαιρία στα ευά-
λωτα νοικοκυριά και στις ασθενέστερες κοινωνικές οµάδες. Ό-
µως, την έδωσε; Σήµερα η κύρια κατοικία προστατεύεται για ένα
πολύ µικρό αριθµό ευάλωτων δανειοληπτών. Όµως, αυτός ήταν
στόχος;

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, Νέα Δηµοκρατία και ΣΥΡΙΖΑ
απέτυχαν να προστατεύσουν την πρώτη κατοικία, διότι και οι δύο
διαµόρφωσαν εξωδικαστικούς µηχανισµούς ρύθµισης των χρεών
στα µέτρα των τραπεζών και όχι στα µέτρα των δανειοληπτών
µέσω µιας πλατφόρµας χωρίς αξιολόγηση προτεινόµενων ρυθ-
µίσεων από κάποιον τρίτο. Ο οφειλέτης δεν µπορεί να αντιπρο-
τείνει άλλη βιώσιµη ρύθµιση και να αρνηθεί την προτεινόµενη,
απειλείται µε κατάσχεση και πλειστηριασµό. Το αποτέλεσµα είναι
ένα στα τρία δάνεια να ξανακοκκινίζει σύντοµα και η κατάσταση
να επιδεινώνεται συνεχώς λόγω υψηλού πληθωρισµού και αύξη-
σης των επιτοκίων. 

Σήµερα χιλιάδες πλειστηριασµοί κατοικιών επισπεύδονται από
εταιρείες που έχουν αγοράσει τα δάνεια σε εξευτελιστικές τιµές.
Σύµφωνα µε εταιρείες διαχείρισης των δανείων, µέχρι το 2025
θα διενεργηθούν διακόσιες πενήντα χιλιάδες πλειστηριασµοί ακι-
νήτων, σχεδόν το ένα τρίτο των ακινήτων που συνδέονται µε τα
κόκκινα δάνεια. 

Ο ισχυρισµός της Κυβέρνησης ότι τα κόκκινα δάνεια µει-
ώθηκαν είναι παραπλανητικός, διότι αυτός αφορά τους ισολογι-
σµούς των τραπεζών και όχι το πραγµατικό χρέος πολιτών και
επιχειρήσεων που διαρκώς αυξάνεται. 

Σύντοµα η ελληνική οικονοµία θα αντιµετωπίσει πρόβληµα
αφελληνισµού της ιδιωτικής περιουσίας, της επιχειρηµατικότη-
τας, αλλά και της αγροτικής παραγωγής. Διότι η ζοφερή αυτή
κατάσταση αφορά και τους αγρότες και τους κτηνοτρόφους µας.
Αφορά τις µικροµεσαίες επιχειρήσεις και τους επαγγελµατίες
που έχουν γονατίσει, διότι εκτός των άλλων πλήττονται και από
τις οριζόντιες φορολογήσεις. Υπάρχουν συµπολίτες µας αγρότες
που µέσω της «PQH» είναι εγκλωβισµένοι σε µια κατάσταση
χωρίς δυνατότητα διεξόδου. Έχετε αναρωτηθεί τι περνάνε όλοι
αυτοί οι άνθρωποι; Έχετε συλλογιστεί εκείνοι τι πρέπει να κάνουν
ή µήπως δεν σας αφορά;

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Κυβέρνηση πανηγυρίζει για τις
οικονοµικές της επιτυχίες, που όµως αποτυπώνονται µόνο σε
φτιασιδωµένα στοιχεία και δεν βελτιώνουν την καθηµερινότητα
των πολιτών. Η ακρίβεια καλπάζει, ο πληθωρισµός αυξάνεται,
όταν στην υπόλοιπη Ευρώπη αποκλιµακώνεται. Ο πληθωρισµός
των τροφίµων είναι ο δεύτερος υψηλότερος στην Ευρώπη. Η
ανταγωνιστικότητα µειώνεται. Το δηµόσιο χρέος παραµένει το
υψηλότερο στην Ευρωζώνη ξεπερνώντας 160% του ΑΕΠ. Η περί-
θαλψη και η εκπαίδευση υποβαθµισµένη, η κλιµατική κρίση και τα
ακραία καιρικά φαινόµενα λόγω της κυβερνητικής ανεπάρκειας
διαλύουν και πλήττουν τον οικονοµικό και κοινωνικό ιστό. Το δη-
µογραφικό πρόβληµα καθίσταται µείζον εθνικό πρόβληµα, αφού
σε εβδοµήντα πέντε χρόνια ο πληθυσµός θα έχει µειωθεί κατά
24%, µε τεράστιες επιπτώσεις στο ΑΕΠ και στην απασχόληση. 

Αυτή είναι η πραγµατικότητα και µέσα σε µια τέτοια πραγµατι-
κότητα η Κυβέρνηση επιλέγει αντί πολιτικών επίλυσης του οξυ-
µένου προβλήµατος της στέγασης των πολιτών, να γίνονται
πλειστηριασµοί και να χάνονται περιουσίες. 

Χρειάζεται µια άλλη πολιτική, χρειάζεται µια άλλη προσέγγιση,
χρειάζεται ένας άλλος σχεδιασµός. Η δική µας πολιτική είναι αν-
θρωποκεντρική. Δεν θέλουµε πολίτες εγκλωβισµένους και εκτός
παραγωγικής διαδικασίας. Και όπως πολύ σωστά επισήµανε ο ει-
δικός αγορητής µας Παύλος Γερουλάνος, έχουµε εντελώς δια-
φορετική προσέγγιση στο πρόβληµα. Εσείς λέτε «για να σώ-
σουµε τους δανειολήπτες, πρέπει να δυναµώσουµε τις τράπε-
ζες», ενώ εµείς λέµε «για να σώσουµε τις τράπεζες, πρέπει να
δυναµώσουµε τους δανειολήπτες». 

Για εµάς οι προτεραιότητες είναι άλλες: η βιώσιµη ρύθµιση του
ιδιωτικού χρέους και η προστασία των αδύνατων οφειλετών, η
επιβράβευση των συνεπών δανειοληπτών µε κίνητρα να συνεχί-
σουν να αποπληρώνουν το δάνειό τους, η προστασία της αγρο-
τικής γης που κινδυνεύει από funds και κόκκινα δάνεια των
συνεταιρισµών και η αποτροπή αφελληνισµού της επιχειρηµατι-
κότητας. 

Για εµάς προτεραιότητα είναι µια δεύτερη ευκαιρία στους πο-
λίτες, στους αγρότες και στη µεσαία τάξη που παλεύουν καθη-
µερινά, καθώς και η παρέµβαση της πολιτείας για ρύθµιση του
ιδιωτικού χρέους µε δικαιοσύνη και διαφανείς διαπραγµατεύσεις.
Η διαφάνεια και η προστασία των δικαιωµάτων των δανειοληπτών
αποτελεί καθήκον µιας ευνοµούµενης πολιτείας. Γιατί το ζήτηµα
δεν είναι οικονοµικό. Είναι βαθιά κοινωνικό και εκφράζεται στην
οικονοµία. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σήµερα η επαναφορά του
ν.3869/2010 µε επικαιροποιηµένα κριτήρια είναι ανάγκη επιτα-
κτική και εµείς, ως οφείλουµε, κάνουµε το καθήκον µας τονίζο-
ντας την ανάγκη αυτή. Καταθέσαµε τροπολογίες που περιλαµ-
βάνουν διατάξεις για τη βιώσιµη ρύθµιση οφειλών εκατόν είκοσι
δόσεων προς το δηµόσιο, θεσµοθέτηση πλαισίου προσωρινής
προστασίας της κατοικίας για ευάλωτους πολίτες, θεσµοθέτηση
της υποχρέωσης των τραπεζών πριν τη µεταβίβαση ή πώληση
του δανείου να δώσουν τη δυνατότητα στον δανειολήπτη να εξα-
γοράσει το ίδιο το δάνειο, προστασία της αγροτικής γης µε
όρους αντίστοιχους µε την προστασία της κατοικίας ώστε αγρό-
τες και κτηνοτρόφοι να µην χάσουν το µοναδικό µέσο που δια-
θέτουν για την επιβίωσή τους, προστασία των δανειοληπτών
δανείων σε ελβετικό φράγκο, προστασία των εγγυητικών τραπε-
ζικών δανείων πιστώσεων µε οριοθέτηση της οφειλής τους και
δυνατότητα ρύθµισής της ακόµα και στις περιπτώσεις που το δά-
νειο έχει µεταβιβαστεί σε funds. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το συζητούµενο νοµοσχέδιο
αποδεικνύει ότι η Κυβέρνηση αντιµετωπίζει τους δανειολήπτες
όπως και οι τράπεζες, ως αριθµούς και όχι ως ανθρώπους.
Όµως, πίσω από τα δάνεια υπάρχουν άνθρωποι µε ιστορίες
πόνου, φόβου, απογοήτευσης και απόγνωσης. Ακόµη και στην
ευρωπαϊκή οδηγία, την οποία θα ψηφίσουµε, παραλείφθηκαν ση-
µαντικές προστατευτικές διαδικασίες, διατάξεις που αφαιρέθη-
καν λέγοντας ότι µας καλύπτει ο κώδικας δεοντολογίας. 

Και όµως το νοµοσχέδιο, όπως και το σχέδιο «ΗΡΑΚΛΗΣ»
αφορά τις τράπεζες και τα funds και όχι τους δανειολήπτες. Δεν
δίνει διεξόδους, δεν αντιµετωπίζει το πρόβληµα του ιδιωτικού
χρέους. Δεν δηµιουργεί ασφάλεια στους ευάλωτους συµπολίτες
µας. Δεν δίνει προοπτική, δεν δίνει ανάσα, δεν δίνει ελπίδα για
µια δεύτερη ευκαιρία στην αξιοπρέπεια. Δεν απαντάει στις ανά-
γκες όλων όσοι αυτή τη στιγµή αγωνιούν, έχουν χάσει τον ύπνο
τους. Δεν προωθεί τη διαφάνεια, τον ανταγωνισµό και την προ-
στασία των ευάλωτων. Δεν έχει τη σύµφωνη γνώµη µας και γι’
αυτό το καταψηφίζουµε. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-

λαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε. 
Είχαµε ανακοινώσει την κ. Ράπτη και τον κ. Κατρίνη. Είχε ζητή-

σει τον λόγο και ο κ. Καραθανασόπουλος, αλλά είπε να µιλήσει
µετά. 
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Θα προχωρήσουµε τώρα µε τον κ. Κουλκουδίνα από τη Νέα
Δηµοκρατία που έχει αλλάξει θέση µε τον κ. Κωτσό. 

Ορίστε, κύριε Κουλκουδίνα, έχετε τον λόγο. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΚΟΥΛΚΟΥΔΙΝΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα µου επιτρέ-

ψετε να ξεκινήσω την οµιλία µου αναφερόµενος στην απρέπεια
του Βρετανού Πρωθυπουργού και την προσβλητική συµπερι-
φορά απέναντι στον Έλληνα Πρωθυπουργό και τη χώρα µας. 

Ελλάδα και Βρετανία βρέθηκαν στην ίδια και κυρίως στη σωστή
πλευρά της ιστορίας στους δύο µεγαλύτερους πολέµους. Έχου-
µε σχέσεις φιλίας µε τον βρετανικό λαό, σχέσεις που έχουν χτι-
στεί µέσα στην ίδια την ιστορία. 

Ο Κυριάκος Μητσοτάκης, µε τη συνέντευξή του στο BBC,
έθεσε το θέµα στις πραγµατικές του διαστάσεις. Ευαισθητοποί-
ησε πολλούς και αυτό ήταν το πρώτο από τα πολλά θετικά που
αναδείχθηκε από αυτή την υπόθεση. Το δεύτερο ήταν φυσικά η
οµόθυµη καταδίκη από τις πολιτικές δυνάµεις της χώρας, αλλά
και τη συντριπτική πλειοψηφία του ελληνικού λαού αυτής της πο-
λιτικής συµπεριφοράς απέναντι στη χώρα µας. 

Ακόµη και ο Διευθυντής του Βρετανικού Μουσείου, ο κ. Τζορτζ
Όσµπορν, αποδοκίµασε τη στάση του Βρετανού Πρωθυπουργού
αναφέροντας µάλιστα ότι από την πλευρά του το µουσείο θα συ-
νεχίσει τις προσπάθειες για να καταλήξουν σε µια συµφωνία µε
τους Έλληνες, ακόµη κι ας µην έχουν τη στήριξη της συντηρητι-
κής κυβέρνησης. 

Ισχυρό µήνυµα έστειλε και πριν από λίγες ώρες ο Βασιλιάς Κά-
ρολος στη συνδιάσκεψη για το κλίµα στο Ντουµπάι, όπου εµφα-
νίστηκε και πάλι µε τη γραβάτα µε τις ελληνικές σηµαίες, την
οποία συνηθίζει να φοράει το τελευταίο διάστηµα. 

Έρχοµαι τώρα στη συζήτηση για το νοµοσχέδιο, ένα νοµοσχέ-
διο που δεν µπορεί να αντιµετωπίζεται, κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, µε όρους τοξικότητας και ξύλινου αντιπολιτευτικού λό-
γου, χωρίς ουσιαστικά επιχειρήµατα για την καταψήφισή του,
γιατί το νοµοσχέδιο αντιµετωπίζει υπαρκτά προβλήµατα. 

Και σας ερωτώ, αγαπητοί συνάδελφοι της Αντιπολίτευσης:
Υπήρχε ή όχι ζήτηµα στη συµπεριφορά funds και servicers απέ-
ναντι σε δανειολήπτες, ενώ είχαν γίνει και σχετικές καταγγελίες;
Σαφέστατα και υπήρχε. 

Έρχεται λοιπόν το νοµοσχέδιο και δηµιουργεί ένα νέο πλαίσιο
κανόνων και υποχρεώσεων, αλλά κυρίως ένα νέο, συγκεκριµένο
πρότυπο συµπεριφοράς απέναντι στους δανειολήπτες. Υποχρε-
ώνει τις συγκεκριµένες εταιρείες να ενηµερώνουν σε προσωπικό
επίπεδο τους δανειολήπτες για το ύψος της οφειλής, το ιστορικό
των πληρωµών, τις δόσεις και το επιτόκιο της ρύθµισης. Όλα
αυτά θα γίνονται µέσα από µία ειδική ηλεκτρονική πλατφόρµα,
που θα πρέπει να λειτουργήσει µέχρι τις 31 Μαρτίου του 2024.
Μέχρι τότε, οι εταιρείες θα πρέπει να ενηµερώνουν εγγράφως
τον δανειολήπτη. Παράλληλα, προβλέπεται η απαγόρευση παρε-
νόχλησης, καταναγκασµού ή αθέµιτης επιρροής κατά την επικοι-
νωνία του servicer µε τον δανειολήπτη, αλλά και ο σεβασµός και
η προστασία στα προσωπικά του δεδοµένα. 

Ακούγοντας τους συναδέλφους από την Αξιωµατική Αντιπολί-
τευση να κατακρίνουν το νοµοσχέδιο, πραγµατικά αισθάνθηκα
να υποτιµούν και τη µνήµη και τη νοηµοσύνη µας. Γιατί η εκχώ-
ρηση των δανείων των πολιτών σε funds έγινε µε το ν.4354/2015
που ψήφισε η κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ και …

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Ακυρώστε τον. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΚΟΥΛΚΟΥΔΙΝΑΣ: …τον ψήφισε –όπως θα ακυρώ-

νατε µε έναν νόµο και µε ένα άρθρο και εσείς πολλά και δεν κά-
νατε τίποτα τελικά!- χωρίς να θέσει ένα πλαίσιο κανόνων για τη
λειτουργία και συµπεριφορά funds και servicers, αυτό δηλαδή
που ερχόµαστε και κάνουµε σήµερα εµείς. Επιβάλλονται κανόνες
και θεσπίζουµε κυρώσεις που φτάνουν ακόµα και σε πρόστιµα
µισού εκατοµµυρίου ευρώ, αλλά και αφαίρεση της άδειας για τις
εταιρείες διαχείρισης των δανείων. 

Ζήτηµα δεύτερο. Αγαπητοί συνάδελφοι, υπήρχε ή όχι η ανάγκη
να διευρυνθεί η περίµετρος προστασίας για τους αδύναµους
οφειλέτες και δανειολήπτες στον εξωδικαστικό µηχανισµό; Σα-
φέστατα και υπήρχε και γι’ αυτό οι διατάξεις του νοµοσχεδίου
προστατεύουν τους πραγµατικά ευάλωτους οφειλέτες. 

Από εδώ και στο εξής, η πρόταση αναδιάρθρωσης του χρέους

των ευάλωτων οφειλετών που προκύπτει από αλγόριθµο, γίνεται
υποχρεωτικά αποδεκτή από τις τράπεζες, τους servicers και το
δηµόσιο. Αυτό σηµαίνει ότι δεν θα µπορεί µία τράπεζα ή ένα fund
να αγνοεί και να απορρίπτει τις προτάσεις του εξωδικαστικού και
να αρνείται την ένταξη στις ρυθµίσεις ενός δανειολήπτη. 

Να υπενθυµίσω ότι µε τα σηµερινά δεδοµένα το 50% των προ-
τάσεων ρύθµισης των χρεών των ευάλωτων οφειλετών απορρί-
πτονται από τους servicers. Με τις νέες διατάξεις οι πραγµατικά
ευάλωτοι οφειλέτες θα µπορέσουν να ρυθµίσουν τα χρέη τους. 

Ζήτηµα τρίτο. Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, υπήρχε ή όχι
θέµα µε τις υψηλές χρεώσεις και προµήθειες των τραπεζών για
τις ηλεκτρονικές συναλλαγές που αφορούν κυρίως στο λιανικό
εµπόριο, αλλά και τις συναλλαγές µικρών ποσών των επαγγελ-
µατιών; Σαφέστατα και υπήρχε και αυτό λειτουργούσε και ως
αντικίνητρο για την εγκατάσταση των POS. Πριν από καιρό είχα
καταθέσει πρόταση για την επέκταση των ανέπαφων συναλλαγών
µέσω του συστήµατος IRIS, µε τις οποίες µεταφέρονται αµέσως
τα χρήµατα στον λογαριασµό του επαγγελµατία, χωρίς χρεώσεις
και προµήθειες από τράπεζα. Χαίροµαι ιδιαίτερα, λοιπόν, κύριε
Υπουργέ, που στο υπό ψήφιση νοµοσχέδιο αυτό γίνεται πράξη.

Ζήτηµα τέταρτο. Στη διάρκεια της κρίσης οι κλυδωνισµοί που
προκλήθηκαν στο τραπεζικό σύστηµα το οδήγησαν να είναι ιδι-
αίτερα φειδωλό στη χορήγηση δανείων. Συµφωνούµε, όµως, όλοι
φαντάζοµαι ότι η οικονοµία και κυρίως οι επιχειρήσεις χρει-
άζονται πρόσβαση στη ρευστότητα. Εφόσον οι τράπεζες δεν
µπορούν να καλύψουν αυτή την ανάγκη, υπάρχουν εναλλακτικές
λύσεις, όπως οι εταιρείες παροχής πιστώσεων που λειτουργούν
εδώ και χρόνια στις χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης και στη
χώρα µας επετράπη η λειτουργία τους το 2014. Αυτές οι εται-
ρείες θα µπορούν πλέον να χορηγούν επιχειρηµατικά και στεγα-
στικά δάνεια, να έχουν πρόσβαση στον δανεισµό φυσικά
πρόσωπα, αλλά και επιχειρήσεις, που σήµερα, δυστυχώς, δεν
έχουν αυτή τη δυνατότητα. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η χώρα κοιτάζει µπροστά και σε
αυτή τη χώρα υπάρχει µία Κυβέρνηση µε νωπή λαϊκή εντολή, που
λειτουργεί συγκροτηµένα, που λειτουργεί µε σοβαρότητα και
ασχολείται µε τα πραγµατικά προβλήµατα, δίνοντας λύσεις σε
αυτά. Και να είστε σίγουροι ότι αυτό ακριβώς θα συνεχίσει να
κάνει.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε. 

Τον λόγο έχει ο Υπουργός για να κάνει µία µικρή παρέµβαση
για την τροπολογία και αµέσως µετά θα πάρει τον λόγο η κ.
Ράπτη.

Ορίστε, κύριε Υπουργέ.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Εθνικής Οικονο-

µίας και Οικονοµικών): Θα κατατεθούν σε λίγο οι νοµοτεχνικές
-απλώς το λέω τώρα-, οι οποίες είναι αρκετές. Θα τις δείτε, θα
έχετε καιρό να τις επεξεργαστείτε. Βασικά λαµβάνουν υπ’ όψιν
τις συζητήσεις που έγιναν, µια-δύο τροπολογίες του ΠΑΣΟΚ που
ενσωµατώνονται υπό τη µορφή νοµοθετικών βελτιώσεων και
άλλες παρατηρήσεις που έγιναν στον δηµόσιο διάλογο, προκει-
µένου να βελτιωθεί το νοµοσχέδιο. 

Θέλω τώρα, εκτός από αυτό, να µιλήσω και για τη µία από τις
δύο τροπολογίες. Για την άλλη, που περιλαµβάνει το κοινωνικό
επίδοµα αλληλεγγύης, θα σας µιλήσει αργότερα ο αρµόδιος
Υφυπουργός, ο κ. Θάνος Πετραλιάς. Θα σας µιλήσω εγώ για την
τροπολογία που έχει µέσα τις διατάξεις σχετικά µε το ΤΑΙΠΕΔ,
τα νοµιµοποιητικά έγγραφα και τα λοιπά. 

Πρώτα από όλα σε σχέση µε το ΤΑΙΠΕΔ και το Ελεγκτικό Συ-
νέδριο να το ξεκαθαρίσουµε. Πράγµατι, ενώ δεν υπάρχει τέτοια
υποχρέωση από το Σύνταγµα -να γίνει αυτό σαφές-, είχαµε φέρει
µε δική µας πρωτοβουλία το καλοκαίρι µία ρύθµιση, µετά από
επαφές που είχαν γίνει µε το Ελεγκτικό Συνέδριο, έτσι ώστε οι
χρηµατιστηριακού τύπου συναλλαγές που προωθούνται από το
ΤΑΙΠΕΔ να ελέγχονται εντός σαράντα οκτώ ωρών, γιατί είναι η
φύση των συναλλαγών αυτών, από το Ελεγκτικό Συνέδριο. 

Ενώ, λοιπόν, είχε συµφωνηθεί µια τέτοια διαδικασία, το Ελε-
γκτικό Συνέδριο µας διεµήνυσε ότι δεν θα µπορούσε να προχω-
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ρήσει λόγω προφανώς ελλείψεως της σχετικής τεχνογνωσίας,
προκειµένου να διεκπεραιωθεί ο έλεγχος µέσα σε σύντοµο χρο-
νικό διάστηµα. Θα έπρεπε, λοιπόν, να βρεθεί µία εναλλακτική
λύση και η εναλλακτική λύση που βρέθηκε είναι να ακολουθούµε
τις διαδικασίες που ακολουθούνται στο Ταµείο Χρηµατοπιστωτι-
κής Σταθερότητας και ακολουθήθηκαν πρόσφατα χωρίς καµµία
παρατήρηση, χωρίς καµµία αντίρρηση, ούτε από εσάς ούτε από
κανένα κόµµα της Αντιπολίτευσης, σε τρεις περιπτώσεις τώρα το
φθινόπωρο: η αποεπένδυση της EUROBANK, η αποεπένδυση της
ALPHA BANK και η αποεπένδυση της Εθνικής. Ό,τι ακολουθείται
εκεί, η ίδια διαδικασία θα ακολουθείται από τούδε και στο εξής
στο ΤΑΙΠΕΔ από πλευράς χρηµατιστηριακών συναλλαγών. Και
επίσης, ισχύει για τα µέλη του διοικητικού συµβουλίου του ΤΑΙ-
ΠΕΔ ως προς αυτά τα ζητήµατα, ό,τι ισχύει και για τα µέλη του
διοικητικού συµβουλίου του Ταµείου Χρηµατοπιστωτικής Σταθε-
ρότητας. 

Υπάρχει, επίσης, η ρύθµιση για την εξαιρετική νοµιµοποίηση
διαχειριστών πιστώσεων, τα νοµιµοποιητικά έγγραφα. Εδώ, αν
δείτε την έκθεση της Επιστηµονικής Επιτροπής της Βουλής, θα
δείτε πως επί του άρθρου 41 επισηµαίνει η Επιτροπή της Βουλής
ότι υπάρχει ένα νοµοθετικό κενό και θα έπρεπε να αντιµετωπιστεί
για να µην υπάρχουν συνέχεια δίκες στις οποίες οι διάδικοι θα
υποστήριζαν από διαφορετική σκοπιά τις απόψεις τους. 

Εποµένως, πήραµε ως σηµείο αναφοράς την τελευταία από-
φαση επί του ζητήµατος του Αρείου Πάγου και ρυθµίζουµε το
θέµα αυτό µε βάση το πνεύµα και το γράµµα της απόφασης του
Αρείου Πάγου και µετά από σύσταση –επαναλαµβάνω- της ίδιας
της Επιτροπής της Βουλής. 

Στη δε διάταξη για τις προκαταβολές που έχουµε, επειδή κι
εδώ υπήρχε αβεβαιότητα και ακυρώνονταν διάφοροι εξωδικαστι-
κοί συµβιβασµοί, γιατί και από την πλευρά των servicers σε πολ-
λές περιπτώσεις υπήρχαν υπερβολικές αξιώσεις, ο καθένας το
ερµήνευε από τη δική του σκοπιά -servicers από τη µια πλευρά
και δανειολήπτες από την άλλη, «Ποια προκαταβολή θα δώσω;»,
«Ποια δεν θα δώσω;»-, ορίζουµε ένα ποσοστό 10% για να αντιµε-
τωπιστεί και αυτό το θέµα. 

Αυτά είναι τα ζητήµατα τα οποία υπάρχουν σε αυτή την τρο-
πολογία, συν ένα, επίσης, διαδικαστικό για ορισµένους οι οποίοι
έχουν χάσει εξ αµελείας τις ρυθµίσεις του εξωδικαστικού συµβι-
βασµού και δίνουµε ένα περιθώριο ενός έτους, δηλαδή αν έχει
περάσει ένα έτος, να µπορέσουν να επανασυνδεθούν και να ολο-
κληρώσουν τον εξωδικαστικό συµβιβασµό. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να κάνω µια σύ-

ντοµη ερώτηση στον Υπουργό;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ορίστε,

κύριε Κατρίνη, έχετε τον λόγο.
ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Κύριε Υπουργέ, επειδή είναι κρίσιµο για

την τροπολογία αυτή, για το άρθρο 2, εµείς έχουµε ζητήσει να
επεκταθεί και για τα δάνεια που τιτλοποιούνται, που µεταφέρο-
νται µέσω τιτλοποιήσεων, η υποχρεωτική εφαρµογή του Κώδικα
Δεοντολογίας. Θα το ενσωµατώσετε αυτό στις νοµοτεχνικές βελ-
τιώσεις; Είναι πολύ κρίσιµο αυτό. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Εθνικής Οικονο-
µίας και Οικονοµικών): Η πρόθεσή µας είναι να το κάνουµε,
αλλά θα σας παρακαλούσα να διαβάσετε τις νοµοτεχνικές, που
θα έρθουν σε λίγο για να δείτε αν είστε ικανοποιηµένοι. Προανήγ-
γειλα ότι θα έρθουν και θα το διαβάσετε, κύριε Κατρίνη. Εδώ δεν
µπορούµε να συνεννοηθούµε πολλές φορές µεταξύ µας για πρά-
γµατα που έχουµε µπροστά µας. Φανταστείτε για κάτι το οποίο
δεν το έχετε αυτή την ώρα µπροστά σας. 

Ξαναλέω ότι πιστεύω πως σας καλύπτουµε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ωραία. 
Τον λόγο έχει η κυρία Ράπτη.
ΖΩΗ ΡΑΠΤΗ: Κύριοι Υπουργοί, κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνά-

δελφοι Βουλευτές, µε το σηµερινό νοµοσχέδιο ενσωµατώνεται
στο Ελληνικό Δίκαιο η οδηγία 2021/2167 και έρχεται να προστε-
θεί στο νοµοθετικό έργο της Κυβέρνησης ακριβώς για την προ-
στασία των ευάλωτων συµπολιτών µας, σε συνδυασµό µε την
οικονοµική εξυγίανση της χώρας µας και την κοινωνική προστα-
σία. 

Η στήριξη όλων των συµπολιτών µας, αλλά ιδιαίτερα των πιο
ευάλωτων, βρίσκεται στην καρδιά της πολιτικής της Νέας Δηµο-
κρατίας, όπως και όλων των συµπολιτών µας που αντιµετωπίζουν
καθηµερινά τις συνέπειες της εισαγόµενης ακρίβειας και τον
αντίκτυπο του ασταθούς διεθνούς περιβάλλοντος. Η πολιτεία συ-
νεχίζει σταθερά να στέκεται στο πλευρό τους µε πολλούς τρό-
πους και σε αυτούς εντάσσεται και το θέµα που συζητείται
σήµερα, δηλαδή η µείωση των κόκκινων δανείων, για την οποία
η Κυβέρνηση εργάζεται ήδη από το 2019. 

Οι στόχοι του σηµερινού νοµοσχεδίου είναι ακριβώς η διαφά-
νεια στις σχέσεις των δανειοληπτών µε τις εταιρείες διαχείρισης
κόκκινων δανείων, κάτι που ήταν ζητούµενο για πάρα πολλά χρό-
νια, η προστασία των ευάλωτων δανειοληπτών, αλλά και η ενί-
σχυση του ανταγωνισµού στο τραπεζικό σύστηµα προς όφελος
των πολιτών που δανείζονται.

Ως προς το πρόγραµµα «ΗΡΑΚΛΗΣ», είναι γνωστό ότι µετά τις
εθνικές εκλογές του Ιουλίου του 2019, η Κυβέρνηση παρέλαβε
µια κατάσταση στην οποία σχεδόν ένα στα δύο δάνεια ήταν µη
εξυπηρετούµενο και χάρη σε αυτό ακριβώς το πρόγραµµα που
η Κυβέρνηση σχεδίασε και διαπραγµατεύτηκε µε την Ευρωπαϊκή
Επιτροπή, το απόθεµα των µη εξυπηρετούµενων δανείων στις
τράπεζες µειώθηκε από το 40,6% τον Δεκέµβριο του 2019 σε πο-
σοστό ρεκόρ 8,6% τον Ιούνιο του 2023. Και ήδη σήµερα µε αυτό
το νοµοσχέδιο προβλέπεται η χορήγηση περαιτέρω εγγυήσεων
συνολικού ύψους 2 δισεκατοµµυρίων στις τράπεζες, ακριβώς για
να µειωθεί το απόθεµα των µη εξυπηρετούµενων δανείων, να µει-
ωθεί το κόστος δανεισµού για τις ελληνικές τράπεζες και βεβαίως
να απελευθερωθούν τα κεφάλαια για δάνεια σε επιχειρήσεις και
καταναλωτές. 

Επίσης, µε αυτό το νοµοσχέδιο υποχρεώνονται για πρώτη
φορά οι servicers να παρέχουν µέσω ειδικής ψηφιακής πλατφόρ-
µας µια προσωποποιηµένη και αναλυτική για καθέναν ενηµέρωση
προς τους οφειλέτες για το ύψος ακριβώς της οφειλής, το ιστο-
ρικό των πληρωµών τους, τις δόσεις τους και το επιτόκιο της ρύθ-
µισης. Είναι αυτό το πάνδηµο αίτηµα που επί πολλά χρόνια
ζητούσε το σύνολο των δανειοληπτών της χώρας.

Επιπλέον, εισάγονται νέες υποχρεώσεις για την ενηµέρωση,
εξυπηρέτηση, αλλά και για τον σεβασµό των δικαιωµάτων των
καταναλωτών µε ένα νέο σύστηµα που, όπως είπε ο Υπουργός,
θα ξεκινήσει να λειτουργεί το αργότερο έως την 31η Μαρτίου του
2024.

Τέλος, εισάγεται ένα αυστηρότατο πλαίσιο κυρώσεων για τους
servicers που περιλαµβάνει πρόστιµα ύψους 500.000 ευρώ και
κυρώσεις που φτάνουν µέχρι και την ανάκληση της άδειας λει-
τουργίας τους, όταν ακριβώς παραβαίνουν τις προαναφερόµενες
υποχρεώσεις τους. Μάλιστα, πραγµατοποιείται δηµοσιοποίηση
από την Τράπεζα της Ελλάδος των παραβάσεων των servicers,
αλλά και των ποινών που αυτή έχει επιβάλλει προς γνώση όλων
των πολιτών. Είναι αυτά µέτρα για την υποστήριξη των ευάλωτων
συµπολιτών µας ή όχι; Τα ζητούσαν οι πολίτες τόσα χρόνια; Διε-
ρωτώµαι, λοιπόν, αν εσείς, συνάδελφοι από την Αντιπολίτευση,
θα τα ψηφίσετε ή όχι. 

Εξάλλου, µε αυτό το παρόν νοµοσχέδιο επιδιώκουµε να βελ-
τιώσουµε και τη λειτουργία του εξωδικαστικού µηχανισµού, γιατί
είναι γνωστό ότι µέχρι σήµερα το 50% των προτάσεων ρύθµισης
χρεών ευάλωτων οφειλετών απορρίπτονταν από τους servicers.
Από σήµερα δεν θα µπορεί πλέον να απορρίπτει ένας υπάλληλος
των τραπεζών ή των servicers µια πρόταση εξωδικαστικού µηχα-
νισµού, γιατί αυτό που αλλάζει εφεξής είναι ότι η πρόταση ανα-
διάρθρωσης του χρέους, όπως προκύπτει από τον αλγόριθµο,
γίνεται υποχρεωτικά πλέον αποδεκτή από τις τράπεζες, τους ser-
vicers και το δηµόσιο. 

Μάλιστα, σε περίπτωση αµφισβήτησης εκ µέρους των τραπε-
ζών ή των servicers, αυτοί πρέπει να προσφύγουν δικαστικά ανα-
λαµβάνοντας βεβαίως και το κόστος της διαδικασίας και µόνο αν
διαθέτουν στοιχεία που να αποδεικνύουν ότι ο ευάλωτος δανει-
ολήπτης δεν είναι πραγµατικά ευάλωτος, ενώ το δικαίωµα απόρ-
ριψης της πρότασης του εξωδικαστικού παραµένει µόνο για τον
δανειολήπτη. Μάλιστα, µε υπουργική απόφαση που θα εκδοθεί
µετά την ψήφιση του νοµοσχεδίου, όπως µας ενηµέρωσε ο
Υπουργός, βελτιώνεται ο αλγόριθµος για το σύνολο των οφειλε-
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τών που έχουν δάνεια µε εµπράγµατη εξασφάλιση και όχι µόνο
για τους ευάλωτους. Δύναται, µάλιστα, το ύψος της οφειλής να
µειωθεί µέχρι 28% της ρυθµιζόµενης οφειλής και το επιτόκιο των
ρυθµίσεων να οριστεί 3% σταθερό για τρία έτη µε προφανές το
όφελος για τον δανειολήπτη από τη µείωση. Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, διερωτώµαι αν είναι ή δεν είναι ρυθµίσεις αυτές για
την προστασία και το όφελος των ευάλωτων δανειοληπτών.

Και έρχοµαι τώρα στον φορέα απόκτησης και επαναµίσθωσης,
ο οποίος θεσπίστηκε µε τον ν.4738/2020 και δεν έχει λειτουργή-
σει, γιατί δεν υπήρξε επενδυτικό ενδιαφέρον. Ο συγκεκριµένος
νόµος θα µπορέσει µε τις νέες ρυθµίσεις να στηρίξει τους ευά-
λωτους οφειλέτες δίνοντάς τους ακριβώς τη δυνατότητα να επα-
ναγοράσουν το ακίνητό τους πριν την πάροδο της δωδεκαετίας
µε έκπτωση 30%. Εποµένως, ο οφειλέτης έχει πλέον τη δυνατό-
τητα να ανακτήσει το ακίνητό του σε συντοµότερο χρόνο και µε
µικρότερο κόστος από αυτό που ίσχυε µέχρι σήµερα. Εξάλλου,
εδώ και δεκαετίες στην Ευρωπαϊκή Ένωση λειτουργούν εταιρείες
παροχής πιστώσεων για τη χορήγηση στεγαστικών και επιχειρη-
µατικών δανείων. Με το νοµοσχέδιο αυτό δίνεται η δυνατότητα
στις εταιρείες αυτές να χορηγούν ανάλογες πιστώσεις µε στόχο
να αυξηθεί ο ανταγωνισµός στον τοµέα των χορηγήσεων, να προ-
σφέρονται περισσότερες επιλογές, αλλά και πρόσβαση σε νοι-
κοκυριά και επιχειρήσεις για τη χρηµατοδότηση κατανάλωσης
και επενδύσεων. Οι εταιρείες αυτές θα λειτουργούν µε άδεια από
την Τράπεζα της Ελλάδος και υπό την αυστηρή εποπτεία της. 

Ακόµα, µε την επέκταση του συστήµατος των άµεσων πληρω-
µών IRIS θα διευκολυνθεί η καθηµερινότητα των πολιτών και θα
απαλλαγούν από το κόστος των τραπεζικών προµηθειών, ενώ θα
συµβάλουµε στη διαφάνεια των συναλλαγών, αλλά και στην κα-
ταπολέµηση της φοροδιαφυγής.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για την προστασία των δανει-
οληπτών και ιδίως των ευάλωτων υπάρχει ένα ευρύ πλαίσιο προ-
στασίας τόσο για δεκάδες χιλιάδες διµερείς συµβάσεις που
έχουν συναφθεί µεταξύ τραπεζών και servicers από τη µία και πο-
λιτών και επιχειρήσεων από την άλλη, όπως ο εξωδικαστικός µη-
χανισµός που βελτιώνουµε µε το σηµερινό νοµοσχέδιο, το
ενδιάµεσο πρόγραµµα στήριξης κατοικίας για τα ευάλωτα νοικο-
κυριά που προβλέπει ακριβώς καταβολή συνεισφοράς από το δη-
µόσιο στους οφειλέτες, για να επέλθει αναστολή της διαδικασίας
αναγκαστικής εκτέλεσης στην κύρια κατοικία τους, αλλά και το
στεγαστικό πρόγραµµα του ΟΠΕΚΑ που αφορά ευάλωτα νοικο-
κυριά που µισθώνουν την κύρια κατοικία τους και µάλιστα συγκε-
κριµένα πάνω από διακόσιους ογδόντα χιλιάδες δικαιούχους και
χρηµατοδοτείται ετησίως µε 400 εκατοµµύρια ευρώ, αλλά και το
καινοτόµο πρόγραµµα «Στέγαση και εργασία για τους άστεγους»
που στηρίζει αποφασιστικά τους ευάλωτους, για να µπορούν να
έχουν µια αυτόνοµη διαβίωση, εργασιακή επανένταξη και ψυχο-
κοινωνική υποστήριξη αποτελούν µερικά από τα µέτρα προστα-
σίας για τους ευάλωτους συµπολίτες µας που έχει νοµοθετήσει
αυτή η Κυβέρνηση.

Θα ήταν, όµως, χρήσιµο να θυµηθούµε και τα δικά σας έργα
και ηµέρες, κυρίες και κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ, γιατί, αν θυµάµαι καλά,
µετά την περήφανη διαπραγµάτευση και το τρίτο µνηµόνιο µε το
οποίο φορτώσατε τη χώρα, εσείς ψηφίσατε τον ν.4354/2015, ο
οποίος προέβλεπε ακριβώς τη δυνατότητα να µπορούν οι τράπε-
ζες να πωλούν τα κόκκινα δάνεια των Ελλήνων σε funds και µάλι-
στα σε εξευτελιστικές τιµές. Ήταν η δική σας κυβέρνηση του
ΣΥΡΙΖΑ που συµφώνησε ότι η πώληση των κόκκινων δανείων θα
πρέπει να γίνεται µε εγγύηση του ελληνικού δηµοσίου. Ήσασταν
εσείς στον ΣΥΡΙΖΑ που λάβατε σειρά νοµοθετικών πρωτοβουλιών
για τη διεξαγωγή των πλειστηριασµών. Ήσασταν εσείς που αφό-
του νοµοθετήσατε την εφαρµογή των ηλεκτρονικών πλειστηρια-
σµών τον Μάιο του 2017, θεσπίσατε και την αυτεπάγγελτη δίωξη
και αυτόφωρη διαδικασία για όσους εµποδίζουν τους ηλεκτρονι-
κούς πλειστηριασµούς τον Δεκέµβριο του 2017. Επί δικής σας
διακυβέρνησης έγιναν πάνω από τριάντα χιλιάδες πλειστηρια-

σµοί, αλλά ο κ. Τσίπρας δεν τους θεωρούσε πολλούς. Συγκεκρι-
µένα, το 2018 έγιναν µόνο δεκαεπτά χιλιάδες πλειστηριασµοί,
ενώ το πρόγραµµά σας για το 2019 προέβλεπε δεκαοκτώ χιλιά-
δες πλειστηριασµούς. Τέλος, ήσασταν εσείς που νοµοθετήσατε
ένα αναποτελεσµατικό πρόγραµµα παροχής κρατικής επιδότη-
σης για την προστασία της πρώτης κατοικίας µε πολύ αυστηρά
κριτήρια για τους δανειολήπτες διάρκειας µόλις έξι µηνών και
στο οποίο δεν υποβλήθηκε καµµία αίτηση.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πριν από λίγο ο κ. Φάµελλος µας
κούνησε το δάχτυλο λέγοντας ότι έχει σβήσει η λάµψη του 41%
που πήραµε στις τελευταίες εκλογές. Τι έχετε να πείτε, κύριε Φά-
µελλε, για το σκοτάδι του 10% στο οποίο περιπέσατε πέντε µόλις
µήνες µετά τις πρόσφατες εκλογές, µε βάση τις τελευταίες δη-
µοσκοπήσεις; Αναρωτιέστε µήπως γιατί οι πολίτες που το 2015
σας είχαν δώσει 35%, σας έδωσαν στη συνέχεια 31% το 2019 και
17% τον Ιούνιο του 2023; Αναρωτιέστε γιατί άραγε ενάµιση εκα-
τοµµύριο πολίτες µέσα σε οκτώ χρόνια σας γύρισαν την πλάτη
και στήριξαν τη Νέα Δηµοκρατία µε τόσο µεγάλο ποσοστό; Είναι
ακριβώς γιατί µπορούν να διακρίνουν ανάµεσα στον αξιόπιστο
πολιτικό λόγο και τον άκρατο λαϊκισµό, ανάµεσα στο κοστολογη-
µένο πρόγραµµα και στις υποσχέσεις χωρίς αντίκρισµα, ανάµεσα
στην έµπρακτη κοινωνική ευαισθησία και την υποκριτική ρητο-
ρική. 

Αυτή την ψήφο εµπιστοσύνης -και επειδή έχουµε ανάµεσά µας
και πολλά νέα παιδιά, τα χαιρετίζω- τιµούµε εµείς καθηµερινά θέ-
τοντας ως έναν από τους κύριους άξονες της πολιτικής µας την
προστασία όλων των συµπολιτών µας και ιδιαίτερα των πιο ευά-
λωτων µέσα στα όρια της δηµοσιονοµικής υπευθυνότητας. Αυτό
το µείγµα πολιτικού ορθολογισµού και κοινωνικής ευαισθησίας
είναι που οδήγησε την Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας να επι-
τύχει την ανάκτηση της επενδυτικής βαθµίδας, τη µείωση της
ανεργίας στο 9,6% τον Οκτώβριο του 2023 από το 17,4% που πα-
ραλάβαµε τον Ιούλιο από τη δική σας διακυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ,
τη µείωση του δηµόσιου χρέους στο 145% του ΑΕΠ έναντι του
189% το 2020, τις µειώσεις που έφερε η Κυβέρνησή µας σε πε-
νήντα φόρους, τις αυξήσεις µετά από πολλά χρόνια σε µισθούς
και συντάξεις, καθώς επίσης και τα στοχευµένα µέτρα για τους
πιο ευάλωτους συµπολίτες µας, όπως το επίδοµα κοινωνικής αλ-
ληλεγγύης που συζητάµε σήµερα ύψους 352 εκατοµµυρίων ευρώ
που θα δοθεί σε 2,3 εκατοµµύρια δικαιούχους. 

Έχουµε πάντα ως οδηγό τη συνέπεια λόγων και έργων που
αποτελεί τη βάση της εµπιστοσύνης των συµπολιτών µας υλοποι-
ώντας πάντα το προεκλογικό µας πρόγραµµα. Στο πλαίσιο αυτό
εντάσσεται και το σηµερινό νοµοσχέδιο και για όλους αυτούς
τους λόγους σάς καλώ να το υπερψηφίσετε.

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ελάτε,
κύριε Υπουργέ. Δεν φύγατε; 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Εθνικής Οικονο-
µίας και Οικονοµικών): Έµεινα, για να καταθέσω τις νοµοτεχνι-
κές βελτιώσεις, οι οποίες είναι τριάντα. 

Ο κ. Κατρίνης ας διαβάσει τη νοµοτεχνική βελτίωση 3. Το λέω,
για να σας διευκολύνω, επειδή είναι και τεχνικά διατυπωµένες.

Και ο κ. Παππάς ας διαβάσει τη νοµοτεχνική βελτίωση µε
αριθµό 16 για την εύλογη ανοχή. Προσπαθούµε να εξασφαλί-
σουµε και τη δική σας εύλογη ανοχή και να ψηφίσετε το νοµο-
σχέδιο, κύριε Παππά. Εις µάτην, νοµίζω.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Για συναίνεση ούτε λόγος.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Εθνικής Οικονο-

µίας και Οικονοµικών): Τις καταθέτω. Ευχαριστώ πολύ.
(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Εθνικής Οικονοµίας και Οικονο-

µικών κ. Κωνσταντίνος Χατζηδάκης καταθέτει για τα Πρακτικά τις
προαναφερθείσες νοµοτεχνικές βελτιώσεις, οι οποίες έχουν ως
εξής:
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ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο για
µια παρέµβαση.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Για παρέµ-
βαση έχετε δυο λεπτά και µετά θα έχει τον λόγο ο κ. Καραθανα-
σόπουλος.

ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Δεν θα έπαιρνα τον λόγο, αλλά πραγµατικά ο τρόπος µε τον

οποίον η Υπουργός τοποθετήθηκε στην οµιλία του και το οργίλο
ύφος, µε το οποίο στην πρωτολογία του αντιµετώπισε τις θέσεις
της Αντιπολίτευσης, πραγµατικά µας έκανε εµάς να είµαστε άνω
ποταµών και να εξοργιζόµαστε. Γιατί έφτασε στο σηµείο ουσια-
στικά να µας εγκαλεί, γιατί ο φορέας, που η δική του Κυβέρνηση
είχε νοµοθετήσει να συσταθεί, δεν λειτουργεί µέχρι σήµερα, µε
αποτέλεσµα να µην υπάρχει προστασία πρώτης κατοικίας. Και
βεβαίως, πανηγυρίζει ο κ. Χατζηδάκης, γιατί δεν υπάρχει φορέας,
αλλά την ίδια στιγµή έχουµε εξήντα χιλιάδες πλειστηριασµούς
που αναρτήθηκαν και πέντε χιλιάδες επτακόσιοι που ολοκληρώ-
θηκαν το 2022, καθώς τρία χρόνια δεν έχουν γίνει αυτά που προ-
έβλεπε ο δικός σας νόµος. 

Δεύτερον, µιλάει στο όνοµα των ευάλωτων δανειοληπτών. Η
οµιλία του συνεχώς ήταν για τους ευάλωτους δανειολήπτες. Αλή-
θεια, µπορείτε να µας πείτε πόσοι είναι αυτοί οι ευάλωτοι δανει-
ολήπτες, οι οποίοι ήταν στο ενδιάµεσο πρόγραµµα, µέχρι να γίνει
ο φορέας; Είναι εκατόν σαράντα άτοµα όλα κι όλα. Άρα, η Κυ-
βέρνηση και ο κ. Χατζηδάκης τι µας είπε; Ότι κακώς µιλάγατε για
τον φορέα, δεν έγινε ο φορέας, άρα δεν γίνονται πλειστηριασµοί
και εσείς ενδιαφέρεστε για τους ευάλωτους. Γίνονται πέντε χι-
λιάδες επτακόσιοι πλειστηριασµοί, είναι εκατόν σαράντα ευάλω-
τοι, πανηγυρίζει η Κυβέρνηση για αυτήν την κατάσταση. Προ-
στασία πρώτης κατοικίας. Είπε επτά µέτρα, µέσα στα οποία ήταν
και οι ευάλωτοι και ο ενδιάµεσος φορέας. Για τους εκατόν σα-
ράντα µιλάτε, κύριε Υπουργέ! Λέτε ότι προστατεύετε σαν Νέα
Δηµοκρατία την πρώτη κατοικία και ένα από τα επτά µέτρα είναι
οι εκατόν σαράντα ευάλωτοι του ενδιάµεσου προγράµµατος. 

Τρίτον, µας κατηγόρησε, γιατί, λέει, τολµάει το ΠΑΣΟΚ -το ση-
κώσατε και στο twitter µάλιστα- να προτείνει το δικαίωµα των δα-
νειοληπτών να αγοράζουν το δάνειό τους, πριν πωληθεί από τις
τράπεζες στο fund και από το fund στις τράπεζες, για να έχουν
έσοδα οι τράπεζες, να αισχροκερδούν σε ένα δάνειο που αγορά-
ζουν στο 15% και ζητάτε ανάκτηση στο 100% και δεν µπαίνει ένα
πλαφόν στο περιθώριο κέρδους µε ενέχυρο την πρώτη κατοικία.
Και µας κατηγορεί η Κυβέρνηση, γιατί εµείς ζητάµε να υπάρχει
δικαίωµα διαπραγµάτευσης, πριν γίνουν οι πολλαπλές πωλήσεις
από fund σε fund.

Και βέβαια, είπατε και για την επιδότηση των συνεπών δανει-
οληπτών. Δηλαδή, ο κ. Μητσοτάκης λέει ότι «εµείς θα επιβραβεύ-
σουµε τους συνεπείς δανειολήπτες», προσέξτε, τον Οκτώβριο
στην Πάτρα το 2022. Είναι τετρακόσιες χιλιάδες οι συνεπείς δα-
νειολήπτες. Οι τράπεζες –όχι εσείς, όχι η Κυβέρνηση- φτιάχνουν
ένα πρόγραµµα µε περίµετρο –εσείς λέτε- πενήντα χιλιάδες, στο
οποίο µπαίνουν λιγότεροι από επτά χιλιάδες από τις τετρακόσιες
χιλίαδες συνεπείς και οι υπόλοιποι είναι πονηρούληδες και δεν
µπαίνουν, οι συνεπείς δανειολήπτες που µατώνουν. 

Απλώσατε µεγάλο τραχανά. Μιλήσατε για πάρα πολλά πρά-
γµατα κατοχύρωσης δικαιωµάτων, κούρεµα δανείων, κυρώσεις
σε servicers, κώδικα δεοντολογίας, επέκταση πιστώσεων, ενώ ξέ-
ρετε ότι αυτό που φέρνετε είναι η αναχρηµατοδότηση των υφι-
στάµενων δανείων για λογιστικούς και µόνο λόγους για τους
servicers και βέβαια και για τις προµήθειες. Τα ίδια ακριβώς είχε
πει και ο κ. Σταϊκούρας τρία χρόνια πριν. 

Δεν είπατε τίποτα για τα χρέη στην εφορία και στον ΕΦΚΑ που
διογκώνονται. Δεν είπατε τίποτα, γιατί αφήνετε τα δάνεια των
αγροτών, γιατί η «PQH» δεν κάνει απολύτως το ελάχιστο τρία
χρόνια. Και δεν είπατε τίποτα αν θα διευρύνετε τα κριτήρια για
τους πραγµατικά ευάλωτους δανειολήπτες. 

Και στο ερώτηµα -και ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε- που απευ-
θύνατε σε εµάς, αν είµαστε µε τους δανειολήπτες ή τους ser-
vicers, θέλω να σας ενηµερώσω, κύριε Υπουργέ, ότι το ίδιο
ερώτηµα απευθύναµε εµείς στον κ. Σταϊκούρα τρία χρόνια πριν
και απεδείχθη εκ του αποτελέσµατος ότι αυτά τα οποία εσείς
φέρνατε και εµείς καταψηφίζαµε ήταν για τους servicers και όχι

για τους δανειολήπτες.
Και το ερώτηµα είναι ένα και το απευθύνω σε εσάς: Θα αφή-

σετε στους servicers να κάνουν πολιτική ιδιωτικού χρέους στην
Ελλάδα ή θα αναλάβει η πολιτεία επιτέλους αυτό τον ρόλο που
τους αναλογεί;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι
από τα άνω δυτικά θεωρεία παρακολουθούν τη συνεδρίαση,
αφού ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο
οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής και ξεναγήθηκαν στην
έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ», σαράντα εν-
νέα µαθήτριες και µαθητές και τρεις συνοδοί εκπαιδευτικοί από
το Γενικό Λύκειο Λούρου Πρέβεζας.

Σας καλωσορίζουµε
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο τώρα έχει ο κ. Καραθανασόπουλος, Κοινοβουλευτι-
κός Εκπρόσωπος από το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε. 

Το συζητούµενο νοµοσχέδιο αφορά µια πτυχή του συνολικό-
τερου προβλήµατος, που είναι το ιδιωτικό χρέος, το ιδιωτικό
χρέος ιδιαίτερα των λαϊκών νοικοκυριών, γιατί αυτό µας ενδιαφέ-
ρει. Αυτή η εικόνα του ιδιωτικού χρέους δεν είναι τίποτε άλλο
παρά το χειροπιαστό αποτέλεσµα τόσο της κρίσης όσο και της
ανάπτυξής σας. Ο κύριος Υπουργός είπε πριν ότι σε συνθήκες
ανάπτυξης ελληνικής οικονοµίας το ιδιωτικό χρέος αντί να περιο-
ρίζεται διευρύνεται. Και, βεβαίως, δεν θα κάνουµε και εµείς τη
λαθροχειρία που κάνουν και άλλοι µιλώντας απλά και µόνο για
το ληξιπρόθεσµο ιδιωτικό χρέος. Είναι και το εξυπηρετούµενο.
Και άµα προσθέσουµε ληξιπρόθεσµο και εξυπηρετούµενο ιδιω-
τικό χρέος, τότε καταλαβαίνει πολύ καλά κάποιος τον γολγοθά,
τον οποίο έχει να ανέβει η λαϊκή οικογένεια, για να µπορέσει να
πληρώσει τις τρέχουσες ανάγκες της σε φόρους, σε ασφαλιστικά
ταµεία, σε δάνεια, καθώς και αυτά τα οποία έχουν λήξει.

Από αυτή την άποψη, για να µπορέσουµε να εντοπίσουµε το
πρόβληµα αλλά και για να είµαστε αποτελεσµατικοί σε αυτό που
προτείνουµε, πρέπει να δούµε ποιες είναι οι αιτίες. Και εδώ
έχουµε να κάνουµε µε πολλαπλές αιτίες, που όµως όλες αυτές
συντείνουν και διαµορφώνουν τη µεγάλη εικόνα. 

Ποιες είναι, λοιπόν, αυτές οι αιτίες; 
Πρώτον, είναι η συνεχιζόµενη επίθεση, είναι η επίθεση διαρ-

κείας από όλες ανεξαιρέτως τις κυβερνήσεις στο λαϊκό εισόδηµα.
Έτσι, λοιπόν, η µείωση των µισθών είναι συγκεκριµένη: Ο µέσος
µισθός σήµερα υπολείπεται κατά 25% του µέσου µισθού του
2009. Άρα, λοιπόν, έχουµε τεράστιες απώλειες στους µισθωτούς
όλα αυτά τα χρόνια. Μείωση των συντάξεων: Μεσοσταθµικά οι
συνταξιούχοι έχουν χάσει πάνω από το 30% των συντάξεών τους.
Κατάργηση για δηµόσιους υπαλλήλους και συνταξιούχους του
δέκατου τρίτου και δέκατου τέταρτου µισθού και της δέκατης
τρίτης και δέκατης τέταρτης σύνταξης. Και, βεβαίως, ευελιξία
στην αγορά εργασίας, που πάνω από το 25% των µισθωτών σή-
µερα αµείβεται µε ποσό µικρότερο του κατώτερου µισθού. Άρα
είναι ωροµίσθιοι, δουλεύουν λιγότερο χρόνο. 

Δεύτερος παράγοντας είναι η συνεχής εµπορευµατοποίηση
των λαϊκών αναγκών, οι ιδιωτικές δαπάνες για την υγεία, για το
φάρµακο, για την παιδεία. 

Τρίτον, η ακρίβεια, η οποία κατατρώει το υπολειπόµενο εισό-
δηµα, που είναι αποτέλεσµα των ασκούµενων πολιτικών σας. Για
παράδειγµα, η απελευθέρωση των κλάδων της οικονοµίας της
Ευρωπαϊκής Ένωσης δεν έχει οδηγήσει σε τεράστιες αυξήσεις
των τιµών; Ακτοπλοϊκά εισιτήρια: καρτέλ στην αγορά ακτοπλοϊ-
κών εισιτηρίων. Στο όνοµα της απελευθέρωσης και του ανταγω-
νισµού έγινε αυτό. Τηλεπικοινωνίες, αντίστοιχο παράδειγµα. Και
δεν µιλάµε για την ενέργεια, όπου συνδιαµορφώθηκε ένα µείγµα
ενεργειακό πολύ ακριβό και το οποίο βεβαίως είναι και ανεπαρ-
κές και ακριβό . Θα πληρώνει για τις επόµενες δεκαετίες στο
πλαίσιο της «πράσινης» µετάβασης ο ελληνικός λαός αυτό το
πράσινο ενεργειακό µείγµα. 

Τέταρτον, η τεράστια φοροεπιδροµή. Μειώσατε µισθούς, µει-
ώσατε συντάξεις, κάνετε και φοροεπιδροµή. 
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Ένα απλό στοιχείο δείχνει την πραγµατικότητα: Όπως εκτιµά
ο κρατικός προϋπολογισµός για το 2024, το ονοµαστικό ΑΕΠ το
2024 θα ανέλθει στα 233 δισεκατοµµύρια ευρώ. Το 2008 µπο-
ρείτε να µας πείτε πόσο ήταν, κύριε Υπουργέ; Το 2008 ήταν 239.
Θα προσεγγίσει, δηλαδή, το 2024 τα επίπεδα του 2008 το ονο-
µαστικό ΑΕΠ.

Για να δούµε µια διαφορά: Τι φόρους πλήρωνε ο κόσµος, ποιο
ήταν το συνολικό έσοδο από τους φόρους το 2008; Ήταν 51 δι-
σεκατοµµύρια. Ποιο θα είναι το 2024; 63 δισεκατοµµύρια. Δη-
λαδή και µε µικρότερο ονοµαστικό ΑΕΠ από το 2008, θα πλη-
ρώσει ο κόσµος 23% περισσότερους φόρους απ’ ό,τι πλήρωνε
το 2008 µε µεγαλύτερα εισοδήµατα.

Αυτό είναι το αποτέλεσµα των πολιτικών Νέας Δηµοκρατίας,
ΠΑΣΟΚ και ΣΥΡΙΖΑ: η φοροεπιδροµή, η µείωση των µισθών, η µεί-
ωση των συντάξεων, η κατάργηση της δέκατης τρίτης και δέκα-
της τέταρτης σύνταξης, η ευελιξία στην αγορά εργασίας, η
φοροεπιδροµή στα ασφαλιστικά ταµεία µε τον νόµο Κατρούγκα-
λου και όχι µόνο. 

Και από αυτή την άποψη είναι ιδιαίτερα αποκαλυπτική η εικόνα
των ληξιπρόθεσµων οφειλών:

Η µία πλευρά είναι τα κόκκινα δάνεια, τα στεγαστικά δάνεια
που χρωστά η λαϊκή οικογένεια, που χρωστάνε οι επαγγελµατίες,
οι βιοτέχνες, οι αυτοαπασχολούµενοι, οι βιοπαλαιστές, οι αγρό-
τες, οι κτηνοτρόφοι και οι ψαράδες.

Η δεύτερη πλευρά είναι τα ληξιπρόθεσµα χρέη στην εφορία.
Με βάση τα τελευταία στοιχεία που δηµοσιεύτηκαν, συνολικά
στην εφορία χρωστάνε τρία εκατοµµύρια εννιακόσιες ενενήντα
χιλιάδες ΑΦΜ. Το 80% από αυτούς που χρωστάνε στην εφορία,
δηλαδή οι τρία εκατοµµύρια διακόσιες σαράντα χιλιάδες ΑΦΜ,
ξέρετε πόσα χρωστάνε, κύριε Υπουργέ; Μόλις το 1,4% του συ-
νολικού ληξιπρόθεσµου χρέους, χρωστάνε δηλαδή συνολικά 1,6
δισεκατοµµύριο, όταν το συνολικό ληξιπρόθεσµο χρέος είναι 116
δισεκατοµµύρια ευρώ. Μέχρι 3 χιλιάδες ευρώ χρωστά αυτός ο
κόσµος, µαζί µε το χρέος, τις προσαυξήσεις και τους όποιους τό-
κους έχουν επιβληθεί.

Το 80%, λοιπόν, αυτών που χρωστάνε στην εφορία, χρωστάνε
µόλις το 1,4%. Γιατί δεν τα διαγράφετε; Θα ανακουφιστούν τρία
εκατοµµύρια τετρακόσιες χιλιάδες ΑΦΜ που δεν θα χρωστούν
στην εφορία. Αυτός ο κόσµος χρωστάει γιατί δεν µπορεί να πλη-
ρώσει. Και δεν φτάνει ότι αυτός ο κόσµος χρωστά γιατί δεν µπο-
ρεί να πληρώσει, φέρνετε τώρα και το νέο φορολογικό νοµο-
σχέδιο και βάζετε και κεφαλικό φόρο στους αυτοαπασχολούµε-
νους, στους επαγγελµατίες, στο όνοµα της πάταξης της φορο-
διαφυγής. Να ποια είναι η εικόνα. Όλος αυτός ο κόσµος, η
συντριπτική πλειοψηφία χρωστάει στην εφορία µικροποσά γιατί
δεν µπορεί να πληρώσει και θα τους βάλετε και φόρους πάνω
στον φόρο.

Αντίστοιχη είναι η εικόνα και στα ασφαλιστικά ταµεία. Το 83%
όσων χρωστούν στα ασφαλιστικά ταµεία, χρωστούν µόλις το 27%
του συνόλου των ασφαλιστικών εισφορών που οφείλονται. Και
δεν µιλάµε γι’ αυτούς που χρωστάνε στο ΙΚΑ, αυτούς που χρω-
στάνε δηλαδή τα ασφάλιστρα των εργαζοµένων, µιλάµε για τους
αυτοαπασχολούµενους, για τους επαγγελµατίες, για τους αγρό-
τες. Στον ΟΓΑ χρωστάνε τετρακόσιες χιλιάδες αγρότες µε βάση
τα επικαιροποιηµένα στοιχεία του Σεπτέµβρη. Γιατί χρωστάνε;
Διότι δεν µπορούν να καταβάλουν ούτε αυτές τις εισφορές για
να έχουν ιατροφαρµακευτική περίθαλψη και σύνταξη. Να ποιο
είναι το πρόβληµα. Όλο αυτό το κάνουν για να αποκτήσουν πε-
ριουσιακά στοιχεία; Μα είναι δυνατόν να ισχυρίζεται κανείς κάτι
τέτοιο; 

Αυτή η εικόνα έχει διαµορφωθεί και από αυτή την άποψη εµείς
λέµε καθαρά ότι αυτή η εικόνα έχει υπευθύνους: Είναι η Νέα Δη-
µοκρατία, είναι ο ΣΥΡΙΖΑ, είναι και το ΠΑΣΟΚ. Και δεν φτάνει
µόνο ότι τους οδηγήσατε στην υπερχρέωση, αλλά έχετε πάρει
και µια σειρά µέτρα συµπληρωµατικού χαρακτήρα που επιδεινώ-
νουν ακόµη περισσότερο την κατάσταση: 

Πρώτον, για την προστασία του χρηµατοπιστωτικού συστήµα-
τος και τη βιωσιµότητά του ανακεφαλαιοποίηση µε περίπου 40
δισεκατοµµύρια ευρώ που µεταφέρονται στο κρατικό χρέος, ανα-
βαλλόµενος φόρος για δεκαετία τώρα στις τράπεζες, ο οποίος
θα συνεχιστεί, δεν πληρώνουν δηλαδή φόρο για τα κέρδη τους

µε ευθύνη όλων των κυβερνήσεων, ολόπλευρη κρατική στήριξη
των µεγαλοµετόχων των επιχειρήσεων, οι προµήθειες που παίρ-
νουν οι τράπεζες, οι οποίες είναι σκανδαλώδεις ή η διαφορά του
επιτοκίου που είναι τοκογλυφική.

Το αποτέλεσµα ποιο είναι; Από 2009 έχουν µειωθεί τα κατα-
στήµατα των τραπεζών κατά 65%, έκλεισαν πάνω από δύο χιλιά-
δες επτακόσια καταστήµατα. Σήµερα λειτουργούν µόλις χίλια
τετρακόσια εβδοµήντα και ο κόσµος δυσκολεύεται να εξυπηρε-
τηθεί, ιδιαίτερα στην επαρχία και σε άγονες περιοχές. Και όχι
µόνο αυτό, αλλά χάθηκαν και σαράντα χιλιάδες θέσεις εργασίας
τραπεζοϋπαλλήλων από το 2008 έως σήµερα. Το 2009 οι τραπε-
ζοϋπάλληλοι ήταν περίπου εξήντα εννέα χιλιάδες και σήµερα
είναι µόλις είκοσι εννέα χιλιάδες. Η µείωση αυτή των τραπεζοϋ-
παλλήλων κατά σαράντα χιλιάδες οδήγησε σε εντατικοποίηση
της εργασίας των τραπεζοϋπαλλήλων οι οποίοι συνεχίζουν ακόµη
να απασχολούνται και αυτή τη διαδικασία της συρρίκνωσης των
τραπεζών είναι συνεχής, δεν έχει ηµεροµηνία λήξης. 

Επίσης, έχουµε τη κρατική στήριξη από την άλλη µεριά για την
απαλλαγή από τα κόκκινα δάνεια, για να βελτιωθεί το χαρτοφυ-
λάκιο των τραπεζών. Είχαµε µία σειρά από νοµοθετικές πρωτο-
βουλίες που ενίσχυαν αυτή τη διαδικασία, όπως για παράδειγµα
το ξήλωµα του νόµου Κατσέλη ο οποίος προστάτευε πολύ λίγο
και λίγους όσον αφορά τα υπερχρεωµένα λαϊκά στρώµατα -
πολλή φασαρία για το τίποτα δηλαδή-, τη µετατροπή των πλει-
στηριασµών σε ηλεκτρονικούς από τον ΣΥΡΙΖΑ, τη µετατροπή
της παρεµπόδισης πλειστηριασµών πρώτης κατοικίας και γενικά
των πλειστηριασµών σε ιδιώνυµο αδίκηµα και τη δυνατότητα να
µεταβιβαστούν τα κόκκινα δάνεια στα κοράκια, στα funds. Αυτές
ήταν οι νοµοθετικές πρωτοβουλίες που πήρε ο ΣΥΡΙΖΑ το διά-
στηµα που ήταν κυβέρνηση. 

Και έρχεστε µετά εσείς, κάνετε τον νέο Πτωχευτικό Κώδικα για
να διευκολυνθούν οι πλειστηριασµοί και τα σχέδια «ΗΡΑΚΛΗΣ Ι»
και «ΗΡΑΚΛΗΣ ΙΙ» που χρηµατοδοτούνται µε 18,2 δισεκατοµµύρια
ευρώ κρατικές εγγυήσεις στις τράπεζες για να απαλλαγούν από
τα κόκκινα δάνεια. Σε περίπτωση που δεν επιστραφούν αυτά τα
χρήµατα, τότε θα µετατραπούν σε κρατικό χρέος. Αυτή είναι η
παγίδα. Τράπεζες, κράτος και funds θέλουν να γίνουν πλειστη-
ριασµοί για να µην καταγράψουν ζηµιές, το κράτος για τα 18 δι-
σεκατοµµύρια -γι’ αυτό επιµένει στους πλειστηριασµούς-, οι
τράπεζες για να έχουν κέρδη και τα funds το ίδιο. Όλο αυτό το
νοµοθετικό πλέγµα, το οποίο διαµορφώσατε µε τον «ΗΡΑΚΛΗ»,
επιταχύνει τη διαδικασία των πλειστηριασµών για να µην κατα-
γραφούν οι ζηµιές. Και σήµερα έρχεστε µε τον «ΗΡΑΚΛΗ ΙΙΙ» να
δώσετε άλλα 2 δισεκατοµµύρια ως κρατικές εγγυήσεις στην
Εθνική, στην Τράπεζα Πειραιώς, στη διαµόρφωση του πέµπτου
πυλώνα, στη συγχώνευση, δηλαδή της Attica Bank µε την Πα-
γκρήτια και, βεβαίως, για το ενδεχόµενο απαιτήσεων για τυχόν
νέα κόκκινα δάνεια λόγω ακριβώς της αύξησης των επιτοκίων.

Ισχυρίστηκε ο κύριος Υπουργός ότι µε το νοµοσχέδιο το οποίο
φέρνει, εισάγει βελτιώσεις. Το ότι θα γίνει η πλατφόρµα ενηµέ-
ρωσης των δανειοληπτών από τα funds για το τι χρωστάνε σε τό-
κους, κεφάλαια και τι πληρώνουν, αλλάζει κάτι από την κατά-
στασή τους; Βελτιώνεται η κατάσταση τους σε σχέση µε τα χρέη
τα οποία θα έχουν; Τίποτα από όλα αυτά. Άρα πολλή φασαρία
για το τίποτα. 

Και κοιτάξτε τη διαφορετική εικόνα: Με αυτόν τον τρόπο αντι-
µετωπίζετε τα στεγαστικά δάνεια, τα δάνεια που χρωστούν τα
λαϊκά στρώµατα, ενώ αντίθετα οι τράπεζες αντιµετωπίζουν δια-
φορετικά τα δάνεια των µεγάλων επιχειρηµατικών οµίλων.

Από την εποχή του «ΗΡΑΚΛΗ Ι», τέσσερα χρόνια πριν το ΚΚΕ
ζητάει σε κάθε ευκαιρία να έρθει στη Βουλή ο πίνακας µε τα στοι-
χεία από την Ένωση Τραπεζών και από το Υπουργείο -Οικονοµι-
κών τότε, Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών τώρα- για το
σύνολο των δανείων που έχει διαγραφεί και έχουν κουρευτεί έως
80% για τους επιχειρηµατικούς οµίλους. Γιατί δεν τον φέρνετε
αυτόν τον πίνακα; Εφοπλιστικά δάνεια τόσο ήταν, τόσο κουρεύ-
τηκαν, τόσο διαγράφτηκαν. Να δούµε ποιος διαγράφει για ποιον.
Κατασκευαστικά, δάνεια για ξενοδοχεία στον τουριστικό κλάδο.
Δεν θέλουµε τα ονοµατεπώνυµα, θέλουµε την εικόνα η οποία έχει
διαµορφωθεί, πόσα δισεκατοµµύρια δάνεια έχουν διαγραφεί για
µεγάλους επιχειρηµατικούς οµίλους και πόσα έχουν κουρευτεί
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έως 80%. Ένα παράδειγµα που έχει δηµοσιευτεί: για να µπορέσει
να συγχωνευθεί ο όµιλος του Μαρινόπουλου µε τον Σκλαβενίτη
έγινε κούρεµα των δανείων 80%, 80% κούρεµα στην εφορία και
στα ασφαλιστικά ταµεία. Γιατί, λοιπόν, γι’ αυτόν έγινε κούρεµα
και ο άνεργος πρέπει να πληρώσει το σύνολο του χρέους του;

Την ίδια αντιµετώπιση που έχουν οι µεγάλοι επιχειρηµατικοί
όµιλοι έχει και ένας µισθωτός ή ένας συνταξιούχος; Όχι. Είναι τε-
λείως διαφορετική. Γι’ αυτό επιµένουµε και ζητάµε αυτά τα στοι-
χεία, πόσα επιχειρηµατικά δάνεια διαγράφηκαν, πόσα «κουρεύ-
τηκαν» έως 80%, για να µπορεί να υπάρχει καθαρή η εικόνα της
ταξικής πολιτικής και των τραπεζών και του αστικού κράτους,
γιατί είναι ένα εχθρικό κράτος απέναντι στον λαό.

Η αντιµετώπιση, από την άλλη µεριά, των υπερχρεωµένων νοι-
κοκυριών ποια είναι; Επιµήκυνση -λέει- των δόσεων, ούτως ώστε
µε το όποιο µικρό «κούρεµα» γίνεται, στο τέλος να πληρώνει
πολύ περισσότερα απ’ αυτά που χρωστάει λόγω των τόκων που
έχει να πληρώσει. Τόκους πάνω στους τόκους, τόκους όχι µόνο
στο χρεολύσιο αλλά και στο τοκοχρεολύσιο, που ορισµένα funds,
ορισµένα «κοράκια», επιβάλλουν σε δανειολήπτες µη εξυπηρε-
τούµενων δανείων που έχουν µεταφερθεί στα κόκκινα funds. 

Αυτή είναι, λοιπόν, η πολιτική την οποία ακολουθούν η Κυβέρ-
νηση, οι τράπεζες και τα διάφορα funds. Με όλη αυτή τη διαδι-
κασία και τον νόµο διευκολύνετε τη δράση των κόκκινων funds,
γιατί βεβαίως -πρώτον- είναι η ευρωπαϊκή οδηγία που καθιστά
µια αγορά ενιαία και διευκολύνει τη δράση και, δεύτερον, τη δυ-
νατότητα να αναχρηµατοδοτούν ή να δίνουν καινούργια δάνεια.
Παροχή δανείων. 

Ποια είναι η διέξοδος; Οι προτάσεις του ΣΥΡΙΖΑ και του
ΠΑΣΟΚ, αλλά και άλλων κοµµάτων που ακούστηκαν, είναι συ-
µπληρωµατικές, γι’ αυτό µε µεγάλη ευκολία η Κυβέρνηση έκανε
αποδεκτές δύο τροπολογίες του ΠΑΣΟΚ, γιατί λειτουργούν συ-
µπληρωµατικά και δεν αµφισβητούν τη βασική πολιτική. Ποια
είναι αυτή; Το ευρωπαϊκό πλαίσιο το οποίο έχει διαµορφωθεί, το
πλαίσιο της Ευρωπαϊκής Ένωσης που είναι αντιδραστικό. Δεύτε-
ρον, δεν αµφισβητούν τη λογική ότι οι τράπεζες πρέπει να είναι
βιώσιµες και κερδοφόρες και, τρίτον, δεν αµφισβητούν τη δηµο-
σιονοµική εξυγίανση των οικονοµικών του κράτους. Σε αυτό το
πλαίσιο, το οποίο έχετε συνδιαµορφώσει, βεβαίως οι προτάσεις
που θα κάνουν είναι συµπληρωµατικές της κυβερνητικής πολιτι-
κής και άρα η κριτική τους είναι ανώδυνη για την Κυβέρνηση και
πολύ εύκολα µπορεί η Κυβέρνηση να απαντήσει.

Τι διαφοροποιεί το ΚΚΕ από τις προτάσεις όλων των άλλων
κοµµάτων, όχι µόνο ΣΥΡΙΖΑ, ΠΑΣΟΚ και Νέας Δηµοκρατίας, αλλά
και των υπολοίπων; Εµείς λέµε καθαρά ότι πρέπει να πληρώσουν
οι µεγαλοµέτοχοι των τραπεζών. Την πρόταση νόµου που είχαµε
καταθέσει την επικαιροποιούµε και την επαναλαµβάνουµε. Και η
κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ την είχε απορρίψει και η προηγούµενη
κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας. Λέµε, λοιπόν, στην πρόταση
την οποία καταθέσαµε ως ΚΚΕ για τα δάνεια ότι πρέπει να υπάρ-
ξει γενναίο «κούρεµα», αφαίρεση όλων των τόκων και των πανω-
τοκίων, γενναίο «κούρεµα» του υπολοίπου έως 50% δανείου το
οποίο υπάρχει για τα στεγαστικά δάνεια, τα επαγγελµατικά δά-
νεια και τα αγροτοκτηνοτροφικά δάνεια και διευκόλυνση βεβαίως
του κόσµου, ώστε να µπορεί να τα αποπληρώσει. 

Η τροπολογία για τους παλιννοστούντες οµογενείς είναι πολύ
συγκεκριµένη, 50% «κούρεµα» µετά την αφαίρεση των τόκων και
10% η ετήσια επιβάρυνση του φορολογητέου εισοδήµατός τους.
Την κάνετε δεκτή; Όχι, δεν την κάνετε. 

Αντίστοιχη είναι και η λογική για το ελβετικό φράγκο, για το
οποίο είχαµε καταθέσει κι εσείς τσακώνεστε αν οι ευρωπαϊκές
οδηγίες το βλέπουν ή όχι. Τι σηµασία έχει; Είτε σε ξένο νόµισµα
είτε στο ευρώ, να µπορούν να έχουν την ίδια αντιµετώπιση όλα
τα δάνεια και βεβαίως να πληρώσει και το ίδιο το κράτος. 

ΣΥΡΙΖΑ και ΠΑΣΟΚ, σας έλεγα «βάλτε δόσεις», εκατόν είκοσι
δόσεις. Πόσες φορές έχουν µπει εκατόν είκοσι δόσεις; Εγώ του-
λάχιστον θυµάµαι τρεις ή τέσσερις φορές να έχει δοθεί η δυνα-
τότητα για εκατόν είκοσι δόσεις σε χρέη προς ασφαλιστικά
ταµεία και προς εφορίες. Το αποτέλεσµα ποιο ήταν; Όχι µόνο να
µη µειωθούν τα ληξιπρόθεσµα χρέη, αλλά να αυξηθούν. Είναι δυ-
νατόν κάποιος να πληρώνει τους τόκους των χρεών που έχει και
ταυτόχρονα να καταβάλλει και τις τρέχουσες ανάγκες για τα

ασφαλιστικά ταµεία και την εφορία; Πώς µπορεί να γίνει αυτό σε
συνθήκες φοροεπιδροµής; Αν µπορούσε να πληρώσει τα τρέχο-
ντα, δεν θα είχε χρέη. Εδώ δεν µπορεί να πληρώσει καν τα τρέ-
χοντα και του λέτε «πλήρωσε τη δόση, πλήρωσε τα τρέχοντα για
να µπορείς να είσαι ενήµερος», µε αποτέλεσµα κάθε φορά να
βγαίνουν έξω απ’ αυτή τη ρύθµιση και να µην µπορούν να αντα-
ποκριθούν. Άσε που τους έχετε οµήρους για µια δεκαετία στις
εφορίες και στα ασφαλιστικά ταµεία και επί της ουσίας κάνετε
την εφορία και τα ασφαλιστικά ταµεία συνεταίρους στο εισόδηµα
του µισθωτού, του συνταξιούχου, του επαγγελµατία. 

Απ’ αυτή την άποψη εµείς λέµε πολύ καθαρά να καταργηθούν,
να υπάρξει γενναίο «κούρεµα» των χρεών των λαϊκών στρωµάτων
µε κριτήρια προς τις τράπεζες και την εφορία. 

Σας είπα ένα παράδειγµα. Καταργήστε, διαγράψτε όλους αυ-
τούς που χρωστάνε ως 3.000 ευρώ, τρία εκατοµµύρια διακόσιες
χιλιάδες ΑΦΜ, που είναι µόλις το 1% των ληξιπρόθεσµων χρεών.
Πολύ µικρό το δηµοσιονοµικό κόστος, κύριε Υπουργέ, σε σχέση
µε τα 6 δισεκατοµµύρια που θα κληθούν να πληρώσουν φορολο-
γία το 2024.

Επίσης, κατάργηση κάθε είδους καταναγκαστικών µέτρων, δη-
λαδή κατάργηση της δυνατότητας της εφορίας και των ασφαλι-
στικών ταµείων να κατάσχουν τους λογαριασµούς των µισθωτών
και των συνταξιούχων, των επαγγελµατιών και βεβαίως κατάρ-
γηση της δυνατότητας πλειστηριασµών πρώτης κατοικίας και
µιας σειράς άλλων περιουσιακών στοιχείων, όπως λέει η δεύτερη
τροπολογία που κατέθεσε σήµερα το ΚΚΕ.

Το λέµε καθαρά. Δεν έχουµε ελπίδα ότι η Κυβέρνηση θα κάνει
τέτοιες ρυθµίσεις, γι’ αυτόν ακριβώς τον λόγο η προστασία της
κατοικίας και των περιουσιακών στοιχείων του λαού επαφίεται
στο ίδιο το λαϊκό κίνηµα. Παρά τις διώξεις που κάνετε σ’ όλους
αυτούς που πρωτοστατούν για να σωθεί η πρώτη κατοικία, το
ΚΚΕ θα συνεχίσει σ’ αυτή την κατεύθυνση.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε.

Τον λόγο έχει η κ. Καλλιόπη Βέττα από τον ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-
τική Συµµαχία.

ΚΑΛΛΙΟΠΗ ΒΕΤΤΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το σηµερινό νοµοσχέδιο αποτε-

λεί έναν ακόµη κρίκο στην αλυσίδα της κυβερνητικής παραχάρα-
ξης της πραγµατικότητας. Αποτελεί συνηθέστατη και επαναλαµ-
βανόµενη πρακτική να χρησιµοποιούνται όροι και έννοιες µε θε-
τικό πρόσηµο, όπως ελευθερία, δικαιοσύνη, διαφάνεια, προστα-
σία των ευάλωτων κ.λπ., την ώρα που αναπαράγονται και εντεί-
νονται πρακτικές αδικίας, ευνοιοκρατίας και µεροληψίας. 

Δεν είναι, όµως, µόνο νοµοθετική πρακτική αυτή η διαστρέ-
βλωση της αλήθειας. Αποτελεί γενικό κανόνα. Ειδικά στον τοµέα
της οικονοµίας, η Κυβέρνηση επιδίδεται σε µια σειρά από παρα-
ναγνώσεις. 

Τι εννοώ; Πρώτα απ’ όλα, υποστηρίζει ότι η αντιµετώπιση της
ακρίβειας γίνεται µε τον πλέον ενδεδειγµένο τρόπο, δηλαδή µε
τα «pass» και τα επιδόµατα, την ώρα που η αγοραστική δύναµη
των πολιτών φθίνει διαρκώς. Επιδοκιµάζει την πώληση των µετο-
χών των τραπεζών από το Ταµείο Χρηµατοπιστωτικής Σταθερό-
τητας, θεωρώντας ότι είναι επωφελής για το δηµόσιο, την ώρα
που 40 δισεκατοµµύρια πηγαίνουν στον βρόντο. Πρεσβεύει ότι
τα οριζόντια µέτρα που εισάγει µε το φορολογικό νοµοσχέδιο και
το ελάχιστο τεκµαρτό εισόδηµα συνιστούν δικαιοσύνη αντί για
οµολογία αποτυχίας και προεκλογικής εξαπάτησης. Δεν διαπι-
στώνει κανένα πρόβληµα από το πρωτοφανές χάσµα µεταξύ επι-
τοκίου δανεισµού και επιτοκίου καταθέσεων, δηλαδή από την
απόλυτη τραπεζική κερδοφορία-ρεκόρ που έχουµε στην Ευ-
ρώπη. 

Τέλος, η Κυβέρνηση δεν προβληµατίζεται για την έλλειψη ρευ-
στότητας των µικροµεσαίων επιχειρήσεων και τη χαµηλή πρό-
σβαση στον τραπεζικό δανεισµό και τα υπόλοιπα χρηµατοδοτικά
εργαλεία. 

Σήµερα µε το νοµοσχέδιο που συζητάµε η Κυβέρνηση υποστη-
ρίζει ότι φέρνει µέτρα προστασίας των δανειοληπτών, την ώρα
που στην πράξη εδραιώνει και διαιωνίζει ένα καθεστώς ασυδο-
σίας των τραπεζών, των servicers και των funds.

Υπενθυµίζω ότι το θέµα του ιδιωτικού χρέους αφορά έναν
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τοµέα οφειλών περίπου 235 δισεκατοµµυρίων ευρώ µε 222.000
δάνεια, ενώ τα µη εξυπηρετούµενα δάνεια ύψους 85 δισεκατοµ-
µυρίων τα διαχειρίζονται περίπου είκοσι funds και αντίστοιχος
αριθµός servicers. Πρόκειται, δηλαδή, για ένα οξυµµένο πρό-
βληµα µε σοβαρές κοινωνικές προεκτάσεις.

Η ευρωπαϊκή οδηγία 2021/2167 που ενσωµατώνουµε σήµερα
στο πρωτότυπό της προβλέπει τη δυνατότητα και καλεί τις κυ-
βερνήσεις για πρόσθετα µέτρα προστασίας, ειδικές παραχωρή-
σεις και µέριµνα για την πρώτη κατοικία και τους ευάλωτους
δανειολήπτες. 

Ειδικότερα, στην οδηγία και συγκεκριµένα στο σηµείο 56, υπο-
χρεώνονται τα funds για µέτρα ειδικής µεταχείρισης σε προσω-
πικό και συλλογικό επίπεδο, συνυπολογισµό της οικονοµικής
κατάστασης, ενώ προβλέπει και επιπλέον δυνατότητες για τα
κράτη-µέλη που επιθυµούν να υιοθετήσουν πρόσθετα µέτρα για
τους πολίτες. 

Αναλυτικά προβλέπονται µέτρα-ρυθµίσεις ανοχής υπέρ του
δανειολήπτη για δάνεια εξασφαλισµένα µε υποθήκη της πρώτης
κατοικίας, µερική άφεση του χρέους, αναβολή δόσεων, αναχρη-
µατοδότηση δανείου, παράταση διάρκειας, µείωση του επιτο-
κίου, αναστολή δόσεων, ακόµα και µετατροπές νοµίσµατος,
δηλαδή υπάρχει µνεία και για το θέµα των δανείων µε ελβετικό
φράγκο που ταλανίζει χιλιάδες δανειολήπτες εδώ και είκοσι σχε-
δόν χρόνια. 

Ωστόσο, τι κάνει η Κυβέρνηση; Δεν υιοθετεί τα προβλεπόµενα
στην οδηγία και κινείται τόσο σήµερα όσο και διαχρονικά στον
αντίποδα, νίπτοντας τας χείρας στην καλύτερη, υποβοηθώντας
το έργο της ιδιοποίησης των περιουσιών των πολιτών από τα
funds στη χειρότερη. 

Με αυτή την αφορµή πρέπει να κάνουµε µια νύξη για τα funds
που ελέω Κυβέρνησης λειτουργούν µε µεγάλη αυθαιρεσία στη
χώρα µας. Διαβάζουµε στην ειδησεογραφία ότι νέα ιταλική εται-
ρεία διαχείρισης κόκκινων δανείων ανακοίνωσε τα στοιχεία εννε-
αµήνου για το 2023, επισηµαίνοντας ότι σε Ελλάδα και Κύπρο το
λειτουργικό κέρδος από τη διαχείριση των δανείων είναι 55,5%,
ενώ στην Ιταλία το αντίστοιχο είναι µόλις 20% και στην Ιβηρική
ήταν αρνητικό.

Άραγε η Κυβέρνηση πώς αισθάνεται από τις ανακοινώσεις κερ-
δών της συγκεκριµένης, αλλά και άλλων εταιρειών; Αισθάνεται
περηφάνεια γι’ αυτό; Αισθάνεται αδιαφορία ή ντροπή; 

Κλείνοντας, πρέπει να επαναλάβω ότι µε το σηµερινό νοµοσχέ-
διο δεν προστατεύεται η πρώτη κατοικία, αλλά ούτε γίνονται ου-
σιαστικά βήµατα στο πεδίο ενηµέρωσης των δανειοληπτών µε
διαφάνεια και απλότητα. Οι δανειολήπτες είναι όµηροι µιας ασύ-
δοτης διαδικασίας, µε την ανοχή της πολιτείας που δεν προστα-
τεύει το βασικό και αναφαίρετο δικαίωµα, αυτό δηλαδή στην
ενηµέρωση. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το πεδίο των servicers και των
funds χρειάζεται επειγόντως απλοποίηση και καθαρά βήµατα για
όλους. Γι’ αυτό η Κοινοβουλευτική µας Οµάδα, η Κοινοβουλευ-
τική Οµάδα του ΣΥΡΙΖΑ, κατέθεσε αίτηση κατάθεσης εγγράφων,
ζητώντας τα επιχειρηµατικά σχέδια των servicers που διαχειρίζο-
νται τα κόκκινα δάνεια, ώστε να διασφαλιστεί η διαφάνεια για
όσους διαχειρίζονται ακίνητα µε εγγύηση και του δηµοσίου. 

Γι’ αυτό οµοίως για λόγους διαφάνειας και αποτελεσµατικότη-
τας, ο ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία είχε καταθέσει προεκλο-
γικά ένα σαφές, ολιστικό, δίκαιο και απλό σχέδιο για τη διαχεί-
ριση του ιδιωτικού χρέους, µε αυτοµατοποιηµένες διαδικασίες,
υποχρεώσεις για τις τράπεζες και τα funds, δικαιώµατα επιλογών
σε κάθε στάδιο για τους δανειολήπτες. Η πρότασή µας είναι η
διαγραφή µέρους του ιδιωτικού χρέους για ιδιώτες, επαγγελµα-
τίες και αγρότες, µε εγγυήσεις µέσω της αναπτυξιακής τράπε-
ζας. 

Πλέον, υπό το βάρος των νέων δυσµενών εξελίξεων µε την
ακρίβεια, τον πληθωρισµό, την αισχροκέρδεια, το πρόβληµα µε
τη διαθεσιµότητα και το κόστος για τη στέγαση, η πρόταση του
ΣΥΡΙΖΑ, συµπληρωµένη και επικαιροποιηµένη, πρέπει να αποτε-
λέσει εφαλτήριο για µια νέα ηµέρα στο συγκεκριµένο πεδίο που
δηµιουργεί πρόβληµα στους ισολογισµούς των τραπεζών, αλλά
πρώτιστα και κυρίως, ναρκοθετεί την κοινωνική συνοχή και την
ευηµερία. 

Τελειώνοντας, κύριε Πρόεδρε, να πω ότι αυτή τη στιγµή στον
τοµέα του ιδιωτικού χρέους υπάρχει ένα συνεχές φάσµα που πε-
ριλαµβάνει την Κυβέρνηση, τις τράπεζες, τα funds και τους ser-
vicers που λειτουργούν ο καθένας στον τοµέα του µε αδιάφορη,
αδίστακτη και ασύδοτη µονοµέρεια. Οι δανειολήπτες µε τα µη
ενηµερωµένα δάνεια είναι στο σκοτάδι, είναι στο έλεος των δια-
χειριστών και του συστήµατος, έρµαια των διαθέσεων της πολι-
τικής ηγεσίας, την ώρα που οι επενδυτικές «ευκαιρίες» στα
κόκκινα δάνεια πληθαίνουν. 

Σε αυτό το πλαίσιο, το σηµερινό νοµοσχέδιο όχι µόνο δεν δίνει
τέλος, αλλά το αναπαράγει και το διαιωνίζει και γι’ αυτόν τον
λόγο είναι ευθύνη και υποχρέωσή µας να το καταψηφίσουµε.

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική

Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε.
Τον λόγο έχει ο κ. Γεώργιος Κωτσός από τη Νέα Δηµοκρατία

και µετά ο κ. Τσίµαρης.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΩΤΣΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, αγαπητές και αγαπητοί συνάδελφοι, το σηµε-

ρινό µας νοµοσχέδιο διαπραγµατεύεται τα δάνεια, τους ευάλω-
τους δανειολήπτες, τους servicers και φυσικά, το νέο σχέδιο
«ΗΡΑΚΛΗΣ». 

Επί της ουσίας η Κυβέρνησή µας επιχειρεί να δώσει απάντηση,
να δώσει λύση σε ένα εξαιρετικά δύσκολο και πολύπλοκο, εξαι-
ρετικά σηµαντικό και σοβαρό κοινωνικό, οικονοµικό και τραπεζικό
πρόβληµα, που απασχολεί εκατοµµύρια συµπολίτες µας. Και
αυτό το πρόβληµα είναι και πολυπαραµετρικό και πολυπαραγο-
ντικό. Εµπλέκονται οι servicers, οι δανειολήπτες και, φυσικά, το
δηµόσιο. 

Για να δούµε έναν-έναν από αυτούς τους παράγοντες και πώς
προσπαθεί η Κυβέρνησή µας να λύσει αυτή την εξαιρετικά δύ-
σκολη και πολυπαραµετρική εξίσωση, αφ’ ενός µεν δηµιουργώ-
ντας ένα ευνοϊκό περιβάλλον για εκείνους τους δανειολήπτες
στους οποίους οφείλουµε να επιδείξουµε ευαισθησία και προ-
στασία, αλλά και ταυτόχρονα να προστατέψει και το τραπεζικό
σύστηµα, ως αναπόσπαστο τµήµα της οικονοµικής και αναπτυ-
ξιακής προοπτικής της χώρας µας. 

Δανειολήπτες. Είναι όλοι της ίδιας ποιότητας; Είναι όλοι ευά-
λωτοι; Είναι όλοι αντικειµενικά κοκκινισµένοι λόγω των αντικειµε-
νικών και εξωγενών προβληµάτων που αντιµετώπισαν ή µέσα
στους δανειολήπτες υπάρχουν και πάρα πολλοί οι οποίοι είναι
στρατηγικοί κακοπληρωτές; 

Πού εστιάζει το νοµοσχέδιό µας; Στους ευάλωτους, σε εκεί-
νους που µέσα στη δίνη των προβληµάτων, των οικονοµικών προ-
βληµάτων της προηγούµενης δεκαετίας δεν µπόρεσαν να
αντεπεξέλθουν στις υποχρεώσεις τους απέναντι στις τράπεζες. 

Το νοµοσχέδιο, το οποίο εισηγείται σήµερα η Κυβέρνηση, έχει
θετικό πρόσηµο γι’ αυτούς τους δανειολήπτες, για τους ευάλω-
τους, για τους ανήµπορους; Μα, προφανώς και έχει θετικό πρό-
σηµο. Έρχεται ένας νέος εξωδικαστικός συµβιβασµός, εκσυγ-
χρονισµένος, απλοποιηµένος, που διασφαλίζει χαµηλότερα επι-
τόκια, µεγαλύτερο κούρεµα και υποχρεωτική αποδοχή από τους
διαχειριστές των δανείων, που µέχρι πρότινος µε ένα απλό «όχι»
θα µπορούσαν να καταρρίψουν τον όποιο συµβιβασµό. 

Άκουσα πάρα πολλούς συναδέλφους να διατείνονται -και
ορθώς- ότι οι δανειολήπτες και ιδιαίτερα οι ευάλωτοι δεν µπο-
ρούσαν να έχουν καµµία επαφή µε τους διαχειριστές των δανείων
τους, δεν απαντούσαν στα τηλέφωνά τους, δεν ήξεραν τι επιτόκια
έχουν, δεν ήξεραν τι υπόλοιπο κεφάλαιο υπάρχει, δεν ήξεραν την
κίνηση του δανείου τους. Ορθό, αληθές. 

Το σηµερινό νοµοσχέδιο δίνει απαντήσεις σε αυτόν τον τοµέα,
σε αυτά τα ζητήµατα; Βεβαίως, διότι υποχρεώνει τους servicers
να ενηµερώνουν διαρκώς και αδιαλείπτως µέσα από ειδική πλατ-
φόρµα το σύνολο των δανειοληπτών για το ύψος της οφειλής,
για το επιτόκιό τους, για το ιστορικό των πληρωµών, αλλά και για
τις δόσεις. Ταυτόχρονα, προβλέπει και πρόστιµο 500.000 ευρώ
για όσους δεν συµµορφώνονται προς αυτή τη διαδικασία. Πα-
ράλληλα, δίνεται η δυνατότητα εξαγοράς του ακινήτου τους µε
έκπτωση 30%.
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Είναι, αγαπητές και αγαπητοί συνάδελφοι, θετικές αυτές οι
προβλέψεις του νοµοσχεδίου; Κινούνται προς τη σωστή κατεύ-
θυνση; Οφείλετε να το αναγνωρίσετε; Οφείλουµε να το αναγνω-
ρίσουµε; 

Για να δούµε και τις τράπεζες. Έχουν ευθύνη για το πρόβληµα
που έχει δηµιουργηθεί; Προφανώς και έχουν ευθύνη. Ιδιαίτερα
την περίοδο των παχιών αγελάδων, θυµάστε µε πόση απερισκε-
ψία, µε πόση απλοχεριά έδιναν τα δάνεια.

Θα µπορούσε κάποιος να πει «εφόσον φταίνε, ας τις αφήσουµε
στη µοίρα τους». Είναι έτσι; Μια σώφρων πολιτική δύναµη θα το
επέτρεπε αυτό; Ανακαλέστε από τη µνήµη σας τι είχε συµβεί όταν
είχαν επιβληθεί capital control στις τράπεζες. Θυµηθείτε τι πόνο
πέρασαν οι Ελληνίδες και οι Έλληνες απέναντι σε αυτό το ζήτηµα
και κυρίως -ποιοι;- οι µικροκαταθέτες. 

Άρα, λοιπόν, είναι υποχρέωση της πολιτείας και το τραπεζικό
σύστηµα ως αναπόσπαστο κοµµάτι της οικονοµικής, επιχειρηµα-
τικής, αναπτυξιακής ζωής της πατρίδας µας να το προστατεύ-
σουµε, να το ανορθώσουµε, να το βοηθήσουµε να µειώσει τα
κόκκινα δάνεια. 

Γίνεται αυτή η προσπάθεια; Νοµίζω ότι γίνεται και µάλιστα σε
πολύ µεγάλο βαθµό. Τα νούµερα τα οποία ανέφεραν οι συνάδελ-
φοί µου πιο πριν είναι σηµαντικά. Μειώθηκαν κοντά στο 5% συ-
νολικά τα κόκκινα δάνεια των τραπεζών. Αυτό συνέβαλε στην
εξυγίανση του τραπεζικού κλάδου της χώρας µας; Βεβαίως και
συνέβαλε. Βοήθησε αυτή η εξυγίανση του τραπεζικού κλάδου
της χώρας µας στην ανάκτηση της επενδυτικής βαθµίδας; Βε-
βαίως και συνέβαλε. Είναι θετικά βήµατα όλα αυτά; Βεβαίως και
είναι θετικά βήµατα. 

Ο «ΗΡΑΚΛΗΣ ΙΙΙ» τι έρχεται να κάνει; Να ολοκληρώσει όλη αυτή
τη διαδικασία ακόµη περισσότερο, να βοηθήσει στη µείωση
ακόµη περισσότερο των κόκκινων δανείων, να αυξήσει τη φερεγ-
γυότητα των τραπεζών, να τους δώσει τη δυνατότητα να λειτουρ-
γήσουν ακόµη πιο ουσιαστικά στο επιχειρείν, να µπορέσουν να
εκχωρήσουν δάνεια σε µικροµεσαίες επιχειρήσεις, σε ιδιώτες
που έχουν τη δυνατότητα να τα καλύψουν, ούτως ώστε να ανα-
ζωπυρωθεί η αναπτυξιακή διαδικασία στη χώρα µας και η οικο-
νοµική δραστηριότητα. 

Έχουµε την πολυτέλεια να το καταψηφίσουµε αυτό το νοµο-
σχέδιο; Ταπεινά πιστεύω πως όχι, διότι κινείται προς τη σωστή
κατεύθυνση, δίνει απαντήσεις σε µια σειρά από ζητήµατα που
έχουν να κάνουν και µε τους ευάλωτους δανειολήπτες και µε το
τραπεζικό σύστηµα της χώρας µας. Εκτιµώ ότι, αν απαλλαγούµε
όλοι µας από µικροκοµµατικά και µικροπολιτικά οφέλη που πιθα-
νότατα να νοµίζουµε ότι θα αποκοµίσουµε ξιφουλκώντας ενα-
ντίον του νοµοσχεδίου, τότε θα το στηρίξουµε. Αυτό σας καλώ
να κάνετε, αγαπητές και αγαπητοί συνάδελφοι.

Πιστεύω ότι θα επικρατήσει η λογική και θα ξεφύγουµε από
όλες αυτές τις παθογένειες που διακρίνουν το πολιτικό µας σύ-
στηµα. Την τελευταία εβδοµάδα δείξαµε ότι µπορούµε να τα ξε-
περάσουµε. Ιδιαίτερα µε το ζήτηµα που προέκυψε µε την εντε-
λώς άκαιρη -εγώ θα τη χαρακτήριζα και απαράδεκτη- στάση του
Βρετανού Πρωθυπουργού απέναντι στον Έλληνα Πρωθυπουργό
αναφορικά µε την επιστροφή των Γλυπτών του Παρθενώνα. Όλες
οι πολιτικές δυνάµεις έδειξαν ότι µπορούµε σε µεγάλα ζητήµατα
να οµονοήσουµε. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε. 

Συνεχίζουµε τώρα µε τον Βουλευτή του ΠΑΣΟΚ κ. Γιάννη Τσί-
µαρη. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΤΣΙΜΑΡΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κύριε Υπουργέ, αγαπη-
τοί συνάδελφοι, µε την κατάθεση του παρόντος νοµοσχεδίου η
Κυβέρνηση µάς δίνει την εντύπωση πως µάλλον κυβερνά σε µια
άλλη πραγµατικότητα, σε µια χώρα που οι πολίτες της δεν είναι
εγκλωβισµένοι µεταξύ τραπεζών, funds και servicers και δεν βιώ-
νουν µια πολύπλευρη οικονοµική αφαίµαξη. Για την Κυβέρνηση
οικονοµική και κοινωνική δικαιοσύνη είναι αλληλένδετη µε αριθ-
µούς τους οποίους αξιολογεί επιφανειακά και χωρίς καθόλου να
ενδιαφέρεται για τον άνθρωπο. Έτσι φέρνει το παρόν νοµοσχέ-
διο για τα κόκκινα δάνεια προς ψήφιση, το οποίο καµµία ουσια-

στική λύση δεν φαίνεται να φέρει για την πλειοψηφία των ελλη-
νικών νοικοκυριών. 

Κανείς δεν µπορεί να διαψεύσει ή να αµφισβητήσει την ύπαρξη
του µεγάλου ιδιωτικού χρέους στην ελληνική οικονοµία. Για εµάς,
το ΠΑΣΟΚ, η επίλυση του ζητήµατος του ιδιωτικού χρέους δεν
επιδέχεται άλλης αναβολής. Υπονοµεύει την κοινωνική συνοχή
και την προοπτική ανάκαµψης της οικονοµίας, γιατί το δυσβά-
σταχτο οικονοµικό βάρος που κουβαλούν τόσο οφειλέτες όσο
και εγγυητές, αλλά και οι οικογένειές τους, οδηγεί την οικονοµία
σε µία αδράνεια. 

Το σύνολο του ιδιωτικού χρέους υπερβαίνει τα 270 δισεκατοµ-
µύρια ευρώ. Εµείς έχουµε καταθέσει προτάσεις. Σε κάποιες θα
αναφερθώ επιγραµµατικά. Μέρος αυτού του χρέους είναι στην
εφορία και στον ΕΦΚΑ. Το ΠΑΣΟΚ έχει καταθέσει τροπολογία για
τη ρύθµιση εκατόν είκοσι δόσεων µε κούρεµα 30% εφόσον τη-
ρείται η ρύθµιση. Η ρύθµιση αυτή βρίσκει απόλυτα σύµφωνους
όλους τους εταίρους της αγοράς, εµπορικούς συλλόγους και επι-
µελητήρια.

Κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης, το πραγµατικό χρέος των
πολιτών και επιχειρήσεων διαρκώς αυξάνεται. Το πρόγραµµα τι-
τλοποιήσεων «ΗΡΑΚΛΗΣ» βοήθησε τις τράπεζες να ξεφορτωθούν
µεγάλο όγκο κόκκινων δανείων, αλλά δεν άλλαξε την κατάσταση
για τους οφειλέτες. Μάλιστα όλο αυτό το πρόγραµµα δεν έµεινε
χωρίς κόστος για τον Έλληνα φορολογούµενο, όπως υποστήριξε
και ο αρµόδιος τότε Υφυπουργός, ο κ. Ζαβός, αφού έχουν παρα-
σχεθεί κρατικές εγγυήσεις στον «ΗΡΑΚΛΗ» ύψους 17,9 δισεκα-
τοµµυρίων ευρώ του ελληνικού λαού. 

Καταθέσαµε, λοιπόν, τροπολογίες στις οποίες η µεν πρώτη
αφορά τη ρητή κατοχύρωση του αυτονόητου δικαιώµατος του
δανειολήπτη να λαµβάνει πλήρη ενηµέρωση για το ιστορικό της
οφειλής του και δεύτερη τροπολογία η οποία αφορά την επέ-
κταση της προστασίας του δανειολήπτη και σε δάνεια που µετα-
βιβάζονται µέσω τιτλοποιήσεων και όχι µόνο µέσω πωλήσεων. 

Οι αλλαγές που φέρνει το νοµοσχέδιο στην πράξη αποκλείουν
τη συντριπτική πλειοψηφία των αδύναµων νοικοκυριών. Όσοι
όµως και από αυτούς τους λίγους υπάγονται στο καθεστώς ρύθ-
µισης θα αδυνατούν να εξυπηρετήσουν µε βάση το εισόδηµά
τους τα δάνεια αυτά, λόγω των αυστηρών όρων που προβλέπο-
νται. 

Η Κυβέρνηση επιµένει σε έναν εξωδικαστικό µηχανισµό όπου
οι πιστωτές, servicers και τράπεζες δεν υποχρεώνονται να συµ-
µετέχουν µε αντιπρόταση, έχοντας στην πραγµατικότητα την ευ-
χέρεια απόρριψης οποιασδήποτε ρύθµισης, να αιτιολογούν την
απόρριψη της αντιπρότασης του δανειολήπτη, αντιµετωπίζοντας
τις συνέπειες του νόµου να εφαρµόζουν τον κώδικα δεοντολο-
γίας της Τράπεζας της Ελλάδος για τη ρύθµιση των δανείων από
τράπεζες και funds αφού δεν ελέγχονται. Αν δούµε και τα δεδο-
µένα µε βάση τα τελευταία διαθέσιµα στοιχεία, µόνο δέκα χιλιά-
δες είκοσι τρεις οφειλέτες έχουν ρυθµίσει τις οφειλές του µέσω
του εξωδικαστικού µηχανισµού. Είναι ένα συνολικό ύψος 3,7 δι-
σεκατοµµυρίων ευρώ, δηλαδή 1,37% των 270 δισεκατοµµυρίων
µέσα στους τριάντα µήνες που ισχύει ο νόµος. Αν, λοιπόν, ο εξω-
δικαστικός µηχανισµός που προτείνατε είναι αποτελεσµατικός
και, κατά τα λεγόµενά σας, το πιο πετυχηµένο εργαλείο γιατί τα
στοιχεία αποδεικνύουν κάτι άλλο; 

Το νέο εξωδικαστικό είναι ήσσονος σηµασίας και δεν θα αλλά-
ξουν αυτές οι µεταβολές που φέρνει την κατάσταση προς όφε-
λος των οφειλετών. Γιατί; Διότι κοιτάει τα συµφέροντα των τρα-
πεζών και όχι των δανειοληπτών. Γιατί δεν υπάρχει µια πλατ-
φόρµα η οποία θα επιτρέπει την αξιολόγηση των προτεινόµενων
ρυθµίσεων από κάποιον τραπεζικό διαµεσολαβητή ή επιτροπή
υπό την εποπτεία της Ειδικής Διαχείρισης Ιδιωτικού Χρέους,
όπως προτείνει το ΠΑΣΟΚ. Εµείς, ως ΠΑΣΟΚ, καταθέσαµε τρο-
πολογία η οποία αφορά τον εξωδικαστικό µηχανισµό και πιο συ-
γκεκριµένα την υποχρεωτική συµµετοχή των πιστωτών στη
διαδικασία του, την υποχρέωση του πιστωτή για αιτιολόγηση της
πρότασής του µε βάση τις αρχές και τα κριτήρια του κώδικα δε-
οντολογίας καθώς και τη δυνατότητα προσφυγής του δανει-
ολήπτη στην Ανεξάρτητη Επιτροπή Διευθέτησης Οφειλών. Το
ΠΑΣΟΚ καταθέτει προτάσεις ρεαλιστικές και αποτελεσµατικές
για τους δανειολήπτες. 
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Το επόµενο ζήτηµα που ταλανίζει τους οφειλέτες είναι τι µέλλει
γενέσθαι µε την προστασία της πρώτης κατοικίας. Ο ν.3869/2010,
νόµος του ΠΑΣΟΚ, ήταν η µόνη νοµοθετική παρέµβαση που δεν
προστάτευσε τους δανειολήπτες. Να υπενθυµίσουµε ότι τον
νόµο δεν τον έχει ψηφίσει ο ΣΥΡΙΖΑ. Η προστασία της κύριας κα-
τοικίας καταργήθηκε οριστικά µε τον πτωχευτικό νόµο της Νέας
Δηµοκρατίας, τον ν.4738/2020. 

Σήµερα µε τον πτωχευτικό της Κυβέρνησης η µόνη δυνατότητα
που παρέχεται είναι να µπορεί ο ευάλωτος δανειολήπτης να συ-
νεχίσει να µένει στην κατοικία του µέχρι και δώδεκα έτη. Είναι µια
δυνατότητα που αφορά περίπου τρεισήµισι χιλιάδες µόνο ευά-
λωτους δανειολήπτες, οι οποίοι εντάσσονται στην περίµετρο
υπαγωγής του Φορέα Απόκτησης και Επαναµίσθωσης Ακινήτων,
φορέα που έχει ψηφίσει η Νέα Δηµοκρατία και δεν έχει τρία
ακόµα χρόνια συσταθεί. 

Καταθέσαµε και γι’ αυτό το φλέγον ζήτηµα τροπολογία µε την
οποία εισηγούµαστε την επαναφορά του ν.3869/2010 µε νέα επι-
καιροποιηµένα κριτήρια, τόσο εισοδηµατικά όσο και περιου-
σιακά, για τους πραγµατικά ευάλωτους, οι οποίοι έχουν αυξηθεί
δραµατικά λόγω ακρίβειας, πληθωρισµού, επιτοκίων αλλά και της
αύξησης των αντικειµενικών αξιών των ακινήτων. 

Τέλος, θέλω να αναφερθώ στο θέµα των εγγυητών δανείων, οι
οποίοι είναι εγκλωβισµένοι, αφού ακόµα και αν οι οφειλέτες ρυθ-
µίσουν τα χρέη τους ή απαλλαγούν από αυτά, οι εγγυητές παρα-
µένουν υπόχρεοι για το υπόλοιπο και το σύνολο του δανείου. Ο
αριθµός αυτών των εγγυητών είναι πάρα πολύ µεγάλος.

Σε σχετική τροπολογία που καταθέσαµε προβλέπεται να εισά-
γονται κανόνες, που προστατεύουν τους εγγυητές, περιορίζουν
την ευθύνη τους µέσα στα πλαίσια εκείνα που δικαιολογεί ο επι-
κουρικός χαρακτήρας της εγγύησης, τους παρέχουν δυνατότητα
ρύθµισης της οφειλής τους και τους προστατεύουν από κατα-
χρηστικές πρακτικές. 

Το ΠΑΣΟΚ πιστεύει ότι, για την πραγµατική ανάταση και ενί-
σχυση της ελληνικής οικονοµίας, πρέπει να εστιάσουµε στον άν-
θρωπο, στις µικροµεσαίες επιχειρήσεις που τόσο έχετε στοχο-
ποιήσει. Δεν µπορούν τα άλλοτε επιδερµικά νοµοθετήµατά σας -
και άλλοτε εξοντωτικά, για την πλειοψηφία των Ελλήνων πολιτών
και επιχειρήσεων- να ανταποκριθούν στις ανάγκες της ελληνικής
πραγµατικότητας. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Η’ Αντι-
πρόεδρος της Βουλής κ. ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ) 

Γι’ αυτό, σας προτείνουµε -και συνεχίζουµε να σας προτεί-
νουµε και µέσω των τροπολογιών- λύσεις ρεαλιστικές και εφαρ-
µόσιµες, που µπορούν να βγάλουν από αδιέξοδο χιλιάδες πολί-
τες. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης, το παρόν νοµοσχέδιο δεν
δίνει ουσιαστικές λύσεις. Δίνει χρόνο σε εσάς, τις τράπεζες, τα
funds. Δεν στηρίζετε ούτε την κοινωνία ούτε την οικονοµία µας. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-

λαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Τσίµαρη.
Επόµενος οµιλητής θα είναι ο κ. Ιωάννης Λοβέρδος. Θα ακο-

λουθήσει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Ελληνικής Λύσης
κ. Χήτας, µετά ο κ. Παύλος Χρηστίδης και η κ. Ραλλία Χρηστίδου. 

ΙΩΑΝΝΗΣ - ΜΙΧΑΗΛ (ΓΙΑΝΝΗΣ) ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Σας ευχαριστώ
πολύ, κύριε Πρόεδρε.

Το Χρηστίδης φαίνεται δηµοφιλές επώνυµο. Μετά το Παππάς
πρέπει να είναι το Χρηστίδης!

Χαίροµαι πάρα πολύ σήµερα, διότι έχουν εγγραφεί και µιλούν
γι’ αυτό το τόσο σηµαντικό νοµοσχέδιο αρκετοί οµιλητές από όλα
τα κόµµατα κι αυτό είναι θετικό. Όσο περισσότεροι εγγράφονται
και µιλούν τόσο καλύτερο είναι για το επίπεδο του Κοινοβουλίου
µας. Μπορεί να διαφωνούµε, µπορεί να συµφωνούµε, είναι µέσα
στην κοινοβουλευτική διαδικασία. Το να απέχουµε είναι κακό. 

Γι’ αυτό, πάντα συνιστώ στους συναδέλφους να παίρνουν τον
λόγο, να διαβάζουν τα νοµοσχέδια, να έχουν άποψη κι όχι µόνον
την κοµµατική γραµµή, να έχουν και τη δική τους άποψη -αυτό

άλλωστε, προβλέπει και το Σύνταγµα για τους Βουλευτές- και να
εκφράζουν την άποψή τους από του Βήµατος αυτού -του ιερού
βήµατος της δηµοκρατίας. Είναι το πιο σηµαντικό βήµα για το
κοινοβουλευτικό µας σύστηµα. 

Ξέρω ότι πολλοί προτιµούν να είναι στις περιφέρειές τους,
αλλά τι να κάνουµε; Το χρέος µας είναι στη Βουλή -πρωτίστως-
και µετά στις περιφέρειές µας. Μπορεί να µην κερδίσετε ψήφους
µιλώντας στη Βουλή. Μπορεί να µην εκτιµηθεί από την ηγεσία
του κόµµατός σας ότι είστε οµιλητής στη Βουλή, αλλά είναι το
χρέος µας και το καθήκον µας αυτό. Κι εγώ θα συνεχίσω να το
λέω και να το εκτελώ. 

Από την επόµενη βδοµάδα, απ’ ότι καταλαβαίνω, θα έχουµε κι
εννέα κόµµατα στη Βουλή, θα έχουµε κι εννέα Αρχηγούς κοµµά-
των και εννέα Κοινοβουλευτικούς Εκπροσώπους και εννέα ειση-
γητές. Καταλαβαίνετε ότι θα γίνεται ακόµα πιο δυσχερής για τον
απλό Βουλευτή, που δεν κατέχει κάποια από αυτές τις θέσεις, η
δυνατότητα να µιλάει. 

Γι’ αυτό, πρέπει όλοι να σεβόµαστε τον Κανονισµό και αυτό το
λέω και για τον χρόνο. Και το λέω για τον χρόνο και για τους Προ-
έδρους των Κοινοβουλευτικών Οµάδων και για τους Κοινοβου-
λευτικούς Εκπροσώπους και για τους Υπουργούς. Μην εκµεταλ-
λεύεστε το γεγονός για να µιλάτε παραπάνω από ό,τι προβλέπε-
ται από τον Κανονισµό. 

Είχε πει ο Κυριάκος Μητσοτάκης µια κουβέντα πριν από µερι-
κές εβδοµάδες που θεωρώ πολύ σηµαντική: Προτού µιλήσετε να
βουτάτε τη γλώσσα σας στο µυαλό σας. Αυτό ισχύει για όλους,
ισχύει και για τους Υπουργούς. Καλό είναι και οι Υπουργοί προ-
τού µιλήσουν να βουτάνε τη γλώσσα τους στο µυαλό τους. Αυτό
ισχύει για όλους τους Βουλευτές και όλους τους πολιτικούς. Άλ-
λωστε, ζούµε σε εποχές τέτοιες που οποιαδήποτε φράση µας
µπορεί και να παρερµηνευθεί. 

Γι’ αυτό, για ένα τόσο σηµαντικό θέµα, όπως αυτό που συζη-
τάµε σήµερα και που µοιραία συνδέεται µε το επόµενο νοµοσχέ-
διο, που θα αφορά την φορολόγηση των ελευθέρων επαγγελµα-
τιών, πρέπει να είµαστε πάρα πολύ προσεκτικοί στο τι λέµε και
κυρίως στο τι πράττουµε. Γι’ αυτό σας διαβεβαιώνω, παρά το γε-
γονός ότι έγινε µια προσπάθεια παρερµηνείας, δεν υπάρχει κα-
νένα απολύτως θέµα αύξησης του ορίου συνταξιοδότησης και
δεν υπάρχει κανένα απολύτως θέµα να µη σεβόµαστε όλους τους
επαγγελµατίες που δεν τους θεωρούµε στο σύνολό τους φορο-
φυγάδες, όπως κακώς υπονοείται από την Αντιπολίτευση και δεν
εξοµοιώνουµε ούτε τους δικηγόρους µε τους ντελιβεράδες, ούτε
τους ντελιβεράδες µε τους δικηγόρους. 

Ο καθένας έχει τον ρόλο του στην κοινωνία. Τους σεβόµαστε
όλους τους δικηγόρους -άλλωστε, οι περισσότεροι συνάδελφοι
Βουλευτές προέρχονται από τον χώρο της δικηγορίας- τους σε-
βόµαστε πάρα πολύ και τους θέλουµε να συµµετέχουν ενεργά
στην ελληνική κοινωνία. 

Σήµερα συζητάµε ένα νοµοσχέδιο που προσπαθεί να θεραπεύ-
σει και να διορθώσει όσο το δυνατόν γίνεται ένα µείζον ζήτηµα
το οποίο µας ταλαιπωρεί εδώ και περίπου δώδεκα, δεκατρία χρό-
νια. Είναι το θέµα των κόκκινων δανείων. Το θέµα των κόκκινων
δανείων είναι µια τραγική ιστορία που έχει πλήξει κι έχει τραυµα-
τίσει την ελληνική κοινωνία όσο δεν λέγεται. Και είναι αποτέλεσµα
-κακά τα ψέµατα- της χρεοκοπίας που υπέστη η χώρα µας το
2010, κάτι που προσπαθούµε να το ξεχάσουµε. Καλό είναι να το
ξεχάσουµε, αλλά να µαθαίνουµε, να προχωράµε µπροστά αλλά
να µαθαίνουµε από τα λάθη του παρελθόντος. 

Το 2010, το 2011 η Ελλάδα χρεοκόπησε. Αυτό είναι γεγονός.
Κι όλοι έχουµε ένα µικρό -άλλοι περισσότερο άλλοι µικρότερο-
µερίδιο ευθύνης για τη χρεοκοπία της Ελλάδας, πρώτα απ’ όλα
οι κυβερνήσεις, αλλά µεγάλο µερίδιο ευθύνης φέρουν και οι τρά-
πεζες, οι οποίες καταχρέωσαν τους πολίτες που δεν είχαν εµπει-
ρία δανεισµού κατά τη διάρκεια της δεκαετίας του 2000. 

Εδώ συνέβη το εξής πρωτόγνωρο, υποθέτω ότι ακόµη κι αν
δεν ήσασταν Βουλευτές, ακόµη και αν δεν ασχολούσασταν µε
την πολιτική, όλοι θυµάστε ότι η δεκαετία του 2000 ήταν µια πε-
ρίοδος πρωτόγνωρης έκρηξης του δανεισµού, για την οποία φέ-
ρουν µεγάλη ευθύνη οι τράπεζες. Δεν την υποτιµώ. Και παρα-
σύρθηκαν και πάρα πολλοί από εµάς, ανάµεσά τους κι εγώ και
υπερδανειστήκαµε µε τρόπο που όταν ήρθε η κατάρρευση δεν
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µπορούσαµε να εξυπηρετήσουµε τον τραπεζικό µας δανεισµό.
Και πάρα πολλοί από εµάς, περίπου εκατοντάδες χιλιάδες έως
και ένα εκατοµµύριο, ανήκουν στον χώρο των κόκκινων δανει-
οληπτών, µεγάλος αριθµός, πάρα πολύ µεγάλος αριθµός. 

Αυτό είναι ένα άγχος που µας ακολουθεί τώρα και αρκετά χρό-
νια. Αυτό προσπαθούµε να το θεραπεύσουµε. Δεν υπάρχει περί-
πτωση να θεραπευτεί πλήρως. Δεν υπάρχει τρόπος να θερα-
πευτεί πλήρως, δεν έχει θεραπευτεί σε καµµία χώρα στον κόσµο.
Αδικίες θα έχουν γίνει, πολλοί από εµάς θα θεωρούµε τον εαυτό
µας αδικηµένο. Άλλοι µπορεί να το κάνουν και επίτηδες κιόλας
για να κοροϊδέψουν. Κάθε περίπτωση είναι και διαφορετική από
τους κόκκινους δανειολήπτες. Δεν υπάρχει τρόπος να καλυ-
φθούν όλες αυτές οι περιπτώσεις. 

Αυτό που γίνεται µε το νοµοσχέδιο που φέρνει η Κυβέρνηση
του Κυριάκου Μητσοτάκη, η ηγεσία του Υπουργείου Οικονοµικών
σήµερα, είναι προς τη θετική κατεύθυνση. Βάζει ένα φρένο στην
ασύδοτη τακτική των servisers, οι οποίοι έχουν ξεφύγει από τα
όρια και πρέπει να µπουν κανόνες και ευτυχώς µπαίνουν µε το
νοµοσχέδιο αυτό. Βάζει τη δυνατότητα να προχωρήσει κάπως
καλύτερα ο εξωδικαστικός συµβιβασµός ο οποίος µέχρι τώρα
όµως, δεν λειτουργεί στον βαθµό που θα θέλαµε, αλλά είναι προς
τη σωστή κατεύθυνση. Δεν θα λυθεί το ζήτηµα. Σας το λέω ότι
οριστικά, πλήρως το ζήτηµα των κόκκινων δανειοληπτών δεν µπο-
ρεί να λυθεί. Σε καµµία χώρα του κόσµου δεν έχει λυθεί, αλλά να
κάνουµε κάποιες σωστές παρεµβάσεις και η Κυβέρνηση είναι
ανοιχτή να δεχτεί κι άλλες προτάσεις -γιατί θα είναι κάτι διαρκές
αυτό, δεν πρόκειται να σταµατήσει τώρα δυστυχώς- για να πε-
ριορίσουµε όσο το δυνατόν το πρόβληµα που υπάρχει και που
θα συνεχιστεί δυστυχώς να υπάρχει και τα επόµενα χρόνια. 

Είναι προς τη σωστή κατεύθυνση το νοµοσχέδιο. Εγώ δεν θα
βρίσκοµαι τη Δευτέρα για να ψηφίσω, θα ψηφίσω µε επιστολική
ψήφο, γιατί θα είµαι σε αποστολή της Βουλής, αλλά σας βεβαι-
ώνω ότι χρειάζεται όλοι µας -και οι τριακόσιοι- να το υπερψηφί-
σουµε κι αν έχουµε αντιρρήσεις, ας τις δούµε στην πορεία. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Λοβέρδο, ειδικά για την υπόδειξη. 

Καλείται στο Βήµα ο κ. Κωνσταντίνος Χήτας, Κοινοβουλευτικός
Εκπρόσωπος της Ελληνικής Λύσης. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Τίποτα δεν πρόκειται να πετύχετε, αγαπητοί συνάδελφοι της

Νέας Δηµοκρατίας, γιατί αυτό το οποίο νοµοθετείτε σήµερα δεν
είναι τίποτα διαφορετικό από όσα ισχύουν µέχρι τώρα.

Αν θέλετε, λοιπόν, να κάνετε τη διαφορά, όπως είπατε, νοµο-
θετείστε να έχουν τη δυνατότητα οι Έλληνες πολίτες -που απλώ-
νουν τα βρώµικα χέρια τους τα λυσσασµένα funds πάνω στα
σπίτια τους- να πληρώνουν τα δάνειά τους όσο τα εξαγοράζουν
τα funds. Μετά, θα συζητήσουµε διαφορετικά και θα δείτε αν
υπερψηφίσουν όλοι αυτό το νοµοσχέδιο ή όχι.

Όµως, κύριε Υπουργέ, ήρθατε αργά. Ακούσατε τον κ. Χατζη-
δάκη σήµερα ή ήσασταν στο Υπουργείο; Τι να πω πραγµατικά;

Αυτό που µας ενοχλεί περισσότερο από όλα είναι και η ειρω-
νεία µε την οποία αντιµετωπίζει την Αντιπολίτευση ο συγκεκριµέ-
νος, ιδίως, Υπουργός, ο κ. Χατζηδάκης, αλλά και το ότι µάλλον
µας περνάει και για ιθαγενείς. Δεν καταλαβαίνει τι είµαστε εµείς
εδώ, ότι εµείς µάλλον δεν καταλαβαίνουµε τίποτα από ό,τι λέει.
Δηλαδή, µας µάλωνε που δεν θα υπερψηφίσουµε αυτό το κατα-
πληκτικό νοµοσχέδιο που έφερε η Νέα Δηµοκρατία, το οποίο θα
σώσει τους Έλληνες πολίτες και εµείς, οι απάνθρωποι, οι σκλη-
ροί, οι αιµοσταγείς δεν θα το υπερψηφίσουµε και θα κάνουµε του
κεφαλιού µας.

Ποιους κανόνες για ευάλωτους ακριβώς νοµοθετείτε; Πείτε
µας πότε νοµοθετήσατε, δηλαδή, για την προστασία των ευάλω-
των συµπολιτών µας, όταν όλη σας η πολιτική αποδεδειγµένα
έχει σκοπό τη στήριξη και φυσικά, την κερδοφορία των τραπεζών,
όταν όλοι σας οι νόµοι προώθησαν και προωθούν την κερδοσκο-
πία των funds, των servicers, να θησαυρίζουν αυτοί από την ανά-
γκη και την οικονοµική καταστροφή των Ελλήνων πολιτών.

Και αυτό το νοµοσχέδιο, δυστυχώς, τέτοιες επιδιώξεις ακριβώς
έχει. Είναι, λέει, η συνέχεια του νέου πτωχευτικού νόµου, που ψη-

φίσατε πριν λίγα χρόνια, που µας κάνατε εδώ χρυσούς δύο µέρες
που το κουβεντιάζαµε να το υπερψηφίσουµε. Τόσο καλός νόµος
ήταν εκείνος τον οποίο αλλάζετε πάλι τώρα, γιατί τελικά αποδεί-
χθηκε ότι δεν ήταν καλός.

Αυτό γίνεται τώρα. Η δεύτερη τετραετία σας, αν δεν το έχετε
καταλάβει, είναι να αλλάζω τους νόµους που ψήφισα το 2019-
2023. Αυτό κάνετε. Είναι ο πέµπτος, έκτος νόµος που φέρνετε,
που αλλάζει, τροποποιεί προηγούµενο νόµο δικό σας. Και µιλάµε
για την πλήρη εξαθλίωση του Έλληνα, που βγάζετε στο σφυρί το
σπίτι του, που τον αφήνετε απροστάτευτο, που θα πρέπει να αι-
σθάνεται και ευγνωµοσύνη -αυτό µας είπε ο κ. Χατζηδάκης σή-
µερα- απέναντί σας, αν στην καλύτερη περίπτωση τον κάνετε
νοικάρη στο ίδιο του το σπίτι. Να σας πει και «ευχαριστώ». Και
ζητάτε από εµάς να σας χειροκροτήσουµε, να σας αποθεώσουµε
και να υπερψηφίσουµε αυτό το πράγµα.

Αυτό είναι πολιτικό θράσος τουλάχιστον! Για ποια προστασία
ευάλωτων µιλάτε; Πείτε µας λίγο -θέλουµε να σας ακούσουµε-
όταν έχετε αφήσει τους πολίτες έρµαιο των διαφόρων funds, τα
οποία κάνουν ό,τι θέλουν, όποτε θέλουν, εκβιάζουν τους συµπο-
λίτες µας, τους συνέλληνες ότι θα τους πάρουν την περιουσία,
όταν ασκούν τέτοια πίεση στα τηλέφωνα, όταν φέρνουν σε τέτοια
απόγνωση τους Έλληνες πολίτες, όταν τους πιέζουν και δεν σέ-
βονται κανέναν και τίποτε, όταν ο σκοπός τους -και εκεί είναι όλη
η ιστορία- δεν είναι να διευκολύνουν τον πολίτη. Ο σκοπός τους
είναι να βάλουν το βρώµικο χέρι τους πάνω στο σπίτι του πολίτη.
Αυτός είναι ο σκοπός τους.

Και δεν µιλάµε µόνο για τα εγχώρια funds. Είµαστε καλοί σε
αυτό.

Κάνουµε και εξαγωγές, κύριε Υπουργέ! Εξάγουµε το προϊόν
των funds. Έχουµε και τα διεθνή funds, που έχουν αναλάβει
δράση στη χώρα µας µέσω των servicers. Είναι 87 δισεκατοµµύ-
ρια ευρώ τα κόκκινα δάνεια των τραπεζών που µεταβιβάστηκαν
σε funds χωρίς καν να ερωτηθούν οι δανειολήπτες.

Κατά τα άλλα -άλλη υποκρισία εδώ!- ο Διοικητής της Τράπεζας
της Ελλάδος στις αρχές του έτους επέπληξε τους servicers, τους
µάλωσε, τους «έκανε ντα» και είδαµε τι αποτέλεσµα είχε. Κανένα
απολύτως! Να συνεχίζουν οι ίδιοι ακάθεκτοι τις επιθετικές τους -
τις εκβιαστικές τους, θα πούµε εµείς- συµπεριφορές στον οφει-
λέτη, στον Έλληνα πολίτη, στον Έλληνα φορολογούµενο.

Και εδώ είναι, λοιπόν, ο ρόλος της πολιτείας, που θα πρέπει να
προστατέψει τους πολίτες. Τι κάνετε; Απολύτως τίποτε. Μένετε
απαθείς απέναντι σε τέτοιες συµπεριφορές και από την άλλη, ο
πολίτης είναι µόνος. Ποιος πολίτης είναι µόνος; Είναι αυτός ο πο-
λίτης µόνος που δεν µπορεί να τα βγάλει πέρα, που τον έχει τσα-
κίσει η ακρίβεια, τον έχει τσακίσει η υπερφορολόγηση.

Προετοιµάζετε τώρα εσείς, το Υπουργείο σας πάλι, το έδαφος
µε το φορολογικό νοµοσχέδιο που έρχεται, ένα φορολογικό νο-
µοσχέδιο-οδοστρωτήρας πραγµατικά. Και, φυσικά, η αισχροκέρ-
δεια καλπάζει και το ράλι των τιµών, επίσης.

Ακούστε, κύριε Υπουργέ. Άντε, εµείς λέµε υπερβολές.
Χθες µόλις, κύριε Πετραλιά, η EUROSTAT δηµοσίευσε σειρά

στατιστικών για τον στεγαστικό τοµέα στην Ευρώπη. Ακούστε τα
κατορθώµατα της Ελλάδας. Σύµφωνα, λοιπόν, µε την EUROSTAT
-όχι µε την Ελληνική Λύση- για το 2022 υπάρχει µείωση σε επεν-
δύσεις στις νέες κατοικίες, ενώ το µέγεθος της ελληνικής κατοι-
κίας είναι µικρότερο του ευρωπαϊκού.

Συγκεκριµένα, πάνω από ένας στους τέσσερις Έλληνες, 28%
των Ελλήνων δηλαδή, ποσοστό διπλάσιο από την Ευρωπαϊκή
Ένωση, έχουν περιορισµένο χώρο στα σπίτια. Ζουν, δηλαδή, σε
µικρά σπίτια.

Το 18,7%, κύριε Πετραλιά, δεν µπορούσε να ζεστάνει επαρκώς
το σπίτι του, ποσοστό διπλάσιο από αυτό της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης. Το κόστος στέγασης είναι και αυτό στα ύψη, όταν πάνω από
ένα στα πέντε νοικοκυριά, το 27,3% πλήρωνε το 2022 πάνω από
το 40% του διαθέσιµου εισοδήµατος για στέγαση, ποσοστό τρι-
πλάσιο από την υπόλοιπη Ευρωπαϊκή Ένωση.

Και κάτι ακόµα πιο σηµαντικό, το 45,5% των Ελλήνων -ακούστε
αυτό και δώστε χαιρετισµούς στους servicers, στα funds και στις
τράπεζες- ζούσαν σε σπίτια µε ληξιπρόθεσµες δόσεις στεγαστι-
κών δανείων ή απλήρωτα ενοίκια και λογαριασµούς κοινής ωφέ-
λειας. Στην Ευρωπαϊκή Ένωση το αντίστοιχο ποσοστό άγγιζε
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µόλις το 9,2% και εµείς είµαστε στο 45,5%.
Αυτή είναι η Ελλάδα και εσείς σήµερα επαίρεστε. Χαίρεστε,

νιώθετε υπερήφανοι και είστε οι σωτήρες του έθνους. Άλλα λένε
οι αριθµοί, πάντως, εδώ.

Να σας πω και κάτι τελευταίο: Την προστασία, λοιπόν, των ευά-
λωτων, την οποία ευαγγελίζεστε την είδαµε πριν από λίγες µέρες
στη Χαλκιδική, κύριε Υπουργέ, όπου έγινε έξωση σε έναν άν-
θρωπο ογδόντα δύο ετών µε προβλήµατα αναπηρίας, το σπίτι
του οποίου βγήκε στο σφυρί και ο άνθρωπος έµεινε στον δρόµο.

Ποια είναι η προστασία στους ευάλωτους, δηλαδή; Δεν τα βλέ-
πετε αυτά; Αυτά είναι τα πραγµατικά προβλήµατα του κόσµου.
Και ας προσπαθείτε εσείς πάντα µε διάφορα επικοινωνιακά τρικ,
είτε µε τα µέσα ενηµέρωσης είτε µε τα καλά, χαϊδεµένα δελτία
ειδήσεων και διάφορα πυροτεχνήµατα να κρύψετε όλα τα προ-
βλήµατα κάτω από το χαλί, όπως κάνετε τώρα εδώ πέρα.

Έχουµε και άλλο τώρα από 1ης Ιανουαρίου: Είναι οι λογαρια-
σµοί του ηλεκτρικού ρεύµατος. Αντί, ως πολιτεία, να συγκρατή-
σετε τις τιµές, µε το ενεργειακό κόστος να έχει φτάσει στα ύψη,
τι κάνετε; Θα σας πούµε τι κάνετε; Κάνετε ακριβώς το αντίθετο,
µπερδεύετε τον κόσµο. Φέρνετε τώρα πράσινους, κόκκινους, κί-
τρινους λογαριασµούς, βάζετε τους πολίτες να διαλέξουν χρώ-
µατα, αλλά και λογαριασµούς, λες και είναι χάντρες.

Πού να ξέρει ο κυρ-Θόδωρος στον Λαγκαδά τι να επιλέξει; Πού
να ξέρουν οι πολίτες τι να επιλέξουν και τι τους συµφέρει και τι
όχι; Αυτό, δηλαδή, που έπρεπε να κάνετε εσείς, βάζετε να το
κάνει ο κόσµος; Έπρεπε να θέσετε εσείς ένα πλέγµα προστασίας
των καταναλωτών, ένα όριο στις τιµές. Εσείς, όµως, βάζετε τον
πολίτη να κάνει τον ντετέκτιβ, να κάνει τον αναλυτή για να βρει
το καλύτερο τιµολόγιο.

Και δεν χρειάζεται να θυµίσω ότι πάρα πολλοί από τους συ-
µπολίτες µας είναι και άνθρωποι ηλικιωµένοι. Μήπως πιστεύετε,
πραγµατικά, ότι το µέτρο αυτό θα λειτουργήσει; Γιατί βάζετε τον
κόσµο σε αυτή τη διαδικασία και σε αυτό το άγχος;

Κύριε Πρόεδρε, δεν θέλω να εκµεταλλευτώ ούτε την καλοσύνη
σας ούτε, φυσικά, την κόπωση που υπάρχει στο Σώµα. Έχω να
πω πάρα πολλά πράγµατα ακόµη. Θα βάλω µια τελεία εδώ, όµως,
σεβόµενος φυσικά και τους υπόλοιπους συναδέλφους.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Χήτα, ειδικά για την τήρηση του χρόνου.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο
Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά
θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αί-
θουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την
ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας
της Βουλής, σαράντα επτά µαθήτριες και µαθητές και τέσσερις
εκπαιδευτικοί συνοδοί τους από το 7ο Γενικό Λύκειο Ιωαννίνων.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Επόµενος οµιλητής είναι ο κ. Παύλος Χρηστίδης, Βουλευτής
του ΠΑΣΟΚ - ΚΙΝΑΛ.

ΠΑΥΛΟΣ ΧΡΗΣΤΙΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, σας ευχαριστώ πολύ.
Πριν ξεκινήσω την τοποθέτησή µου για το νοµοσχέδιο, νοµίζω

ότι σήµερα που είναι η Παγκόσµια Ηµέρα κατά του AIDS, είναι
πάρα πολύ σηµαντικό να σταθούµε στην πολύ µεγάλη πρόοδο
που έχει κάνει η επιστήµη τα τελευταία χρόνια, τις τελευταίες δε-
καετίες και δίνει τη δυνατότητα στους ανθρώπους οι οποίοι έχουν
HIV να συνεχίσουν τη ζωή τους κανονικά. Και µεγαλύτερος κίν-
δυνος από αυτό, είναι το στίγµα, είναι οι προκαταλήψεις, είναι
όλο αυτό το οποίο κουβαλούν οι άνθρωποι αυτό µέσα τους και
που τους επιβαρύνει. Και είναι χρέος της Βουλής, της Κυβέρνη-
σης και όλων των πολιτικών κοµµάτων να κάνουν ό,τι περνάει από
το χέρι τους για να υπερβούµε αυτή τη σιωπή, να σπάσουµε το
στίγµα και τις προκαταλήψεις και να δώσουµε µια ζωή αξιοπρέ-
πειας και περηφάνιας σε όλους αυτούς τους ανθρώπους οι
οποίοι έχουν δώσει πολύ µεγάλους αγώνες. 

Είναι σαφές, κύριε Υπουργέ, ότι έχουµε το σπάνιο φαινόµενο
στη µεταρρυθµιστική Νέα Δηµοκρατία εδώ και τέσσερα χρόνια -
πέντε χρόνια περίπου- να φέρνει κάθε χρόνο λύσεις για µια σειρά
ζητηµάτων και η νοµοθέτησή της να είναι τόσο κακή, που να περ-

νάει ο χρόνος και να φέρνει νέο νοµοσχέδιο για να διορθώνει το
δικό της νοµοσχέδιο και ξανά το ίδιο. Από το 2019 η Κυβέρνηση
της Νέας Δηµοκρατίας κάθε χρόνο προαναγγέλλει λύσεις για
τους δανειολήπτες, για τους οφειλέτες του δηµοσίου, για τους
οφειλέτες των ασφαλιστικών ταµείων. Κάθε χρόνο φέρνει και τη
νοµοθετική διάψευση των υποσχέσεων που δίνει και των προσ-
δοκιών που καλλιεργεί στον ελληνικό λαό και σε όσους έχουν
πρόβληµα. Κάθε χρόνο επικοινωνεί τις αγαθές προθέσεις. Κάθε
χρόνο φέρνει διατάξεις στη Βουλή που όχι απλώς δεν λύνουν κα-
νένα πρόβληµα, αλλά µοιάζουν να υπαγορεύονται από τα συµ-
φέροντα τα οποία στέκονται απέναντι στην κοινωνία. 

Συνηθίζετε να χύνετε κροκοδείλια δάκρυα, αλλά αυτά τα δά-
κρυα στο τέλος της ηµέρας δεν πείθουν κανέναν. Διότι έρχεται
η ώρα που ο ελληνικός λαός θα επιλέξει πολιτικά κόµµατα και
παρατάξεις που στέκονται στη µεριά των πράξεων και όχι στη
µεριά των λόγων. Θα επιλέξει πολιτικά κόµµατα τα οποία πι-
στεύουν στη δικαιοσύνη και όχι στη µεροληψία. Και θα επιλέξει
κόµµατα, τα οποία, ειδικά στη συζήτηση για το ιδιωτικό χρέος,
κατάφεραν να κάνουν πράξη επιλογές οι οποίες ήταν εξαιρετικά
δύσκολες, µε τους δανειστές να είναι πάνω από το κεφάλι µας,
στο µακρινό 2010, µε έναν νόµο ο οποίος υπερασπίστηκε την
πρώτη κατοικία. Και είναι ο µοναδικός νόµος τον οποίο όλες οι
ενώσεις πολιτών, καταναλωτών που έχουν τεράστια προβλήµατα
µε τα σπίτια τους σήµερα και βρίσκονται απέναντι στα funds, πα-
ραδέχονται ότι διέσωσε τις περιουσίες τους. 

Συζητάµε ένα νοµοσχέδιο το οποίο αφορά περίπου ένα στα
δέκα νοικοκυριά. Στην πραγµατικότητα, όµως, µιλάµε για το
ποιος και µε ποιους όρους θα είναι ο ιδιοκτήτης ενός όλο και µε-
γαλύτερο τµήµατος της ελληνικής γης και της ακίνητης περιου-
σίας του ελληνικού λαού. Η Κυβέρνηση είναι ξεκάθαρη. Θυµίζει
εκείνο το κόµµα το οποίο χάριζε σπίτια, οικόπεδα και χωράφια
στους διαχειριστές των κόκκινων δανείων, στερώντας τα σήµερα
µε τις επιλογές της από όσους πήραν τα δάνεια και τους κληρο-
νόµους τους, αλλά και από όσους δεν πήραν τα δάνεια και ήταν
εγγυητές αυτών. Ενώ για µια ακόµη φορά δεν δίνει καµµία απο-
λύτως λύση σε όσους δανείστηκαν, κατόπιν προτροπής των τρα-
πεζών, και πολλών στελεχών των τραπεζών, σε ελβετικό φράγκο
και είδαν τις οφειλές τους να διπλασιάζονται σε µία νύχτα. 

Ποιον συµφέρει να υπάρχουν κόκκινα δάνεια; Δεν συµφέρει τις
τράπεζες διότι γίνονται επισφαλείς και χάνουν κέρδη. Δεν συµ-
φέρει τους δανειολήπτες, διότι κινδυνεύουν να χάσουν το σύνολο
ή ένα πολύ µεγάλο µέρος της περιουσίας τους. Δεν συµφέρει συ-
νολικά τον ελληνικό λαό που υποχρεώνεται να χρηµατοδοτήσει
τη διάσωση των τραπεζών µε άνισο τρόπο. Δεν συµφέρει την
πραγµατική οικονοµία διότι κρατά τη συντριπτική πλειοψηφία των
επιχειρήσεων αποκλεισµένη από οποιαδήποτε δυνατότητα πρα-
γµατικής χρηµατοδότησης στην ανάπτυξή τους, και προφανώς
τους στερεί και πελάτες. Ποιους συµφέρει; Συµφέρει αποκλει-
στικά και µόνο τα funds και τους servicers που αγόρασαν δάνεια
στο υποπολλαπλάσιο της αξίας τους, λαµβάνοντας για την επέν-
δυσή τους εγγυήσεις του δηµοσίου, δηλαδή του ελληνικού λαού,
και απαιτώντας κερδοφορία ακόµα και 500% της επένδυσής
τους.

Εισάγει αυτό το νοµοσχέδιο κανόνες οι οποίοι βοηθούν στη
λειτουργία και τη διαδικασία ελέγχου των funds και των servicers;
Όποιος δικηγόρος έχει αναλάβει έστω και µία υπόθεση υπερχρε-
ωµένου νοικοκυριού και αναγκάστηκε να επικοινωνήσει µε τους
διαχειριστές αυτών των δανείων, επιδιώκοντας µια λογική και
βιώσιµη ρύθµιση, έχει πλέον σε εικόνα στο µυαλό του µία λέξη.
Η λέξη είναι «µπάχαλο». Δεν δίνουν στοιχεία. Δεν γνωρίζουν -κά-
νουν ότι δεν γνωρίζουν- τι έχει εισπραχθεί. Προτείνουν δήθεν
“ρυθµίσεις” που είναι αδύνατον να εξυπηρετηθούν. Αρνούνται
ακόµη και να συζητήσουν οποιαδήποτε αντιπρόταση. Ούτε υπάρ-
χει, ούτε προτείνεται σε αυτό εδώ το νοµοσχέδιό σας κάποια
αρχή ελέγχου των funds. Θα συνεχίσουν να κάνουν ό,τι ακριβώς
θέλουν, χωρίς καµµία επίπτωση, και προφανώς να διεκδικούν τα
σπίτια, τις περιουσίες, τα χωράφια των δανειοληπτών και των εγ-
γυητών τους, ακόµα και για µικροποσά. 

Τρίτη ερώτηση. Προστατεύει αυτό το νοµοσχέδιο την κοινωνία
και τη χώρα από νέα κόκκινα δάνεια; Ο εξωδικαστικός µηχανι-
σµός παραµένει ο ίδιος, οδηγώντας το 99% των υπερχρεωµένων
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δανειοληπτών στην πτώχευση και την απώλεια του συνόλου της
περιουσίας τους. Οι ελάχιστοι που πετυχαίνουν κάποια ρύθµιση
αδυνατούν να ανταποκριθούν στους όρους που θέτουν τα funds
και επανέρχονται στην πρότερη ή και σε χειρότερη κατάσταση. 

Το συµπέρασµα, κύριε Υπουργέ, είναι ότι ο µοναδικός νόµος
που συνέβαλε ήταν ο νόµος του ΠΑΣΟΚ. Και σήµερα το ΠΑΣΟΚ
έρχεται για να καταθέσει µια σειρά από προτάσεις, οι οποίες
αφορούν τα πραγµατικά προβλήµατα των πολιτών: Βιώσιµη ρύθ-
µιση συνολικά του ιδιωτικού χρέους. Αδιαπραγµάτευτο ρόλο της
πολιτείας και όχι των servicers στην άσκηση πολιτικής στο θέµα
του ιδιωτικού χρέους και της κύριας κατοικίας. Προστασία των
πραγµατικά αδύναµων οφειλετών και δανειοληπτών από την
απώλεια της κύριας κατοικίας τους. Επιβράβευση των συνεπών
δανειοληπτών και οφειλετών. Παροχή πραγµατικής δεύτερης ευ-
καιρίας για όσους βρέθηκαν στη δίνη της κρίσης. Επιβολή κανό-
νων και προστασία των δικαιωµάτων των δανειοληπτών έναντι
των servicers. Και φυσικά, κυρίαρχα, την αποφυγή του αφελλη-
νισµού της ελληνικής επιχειρηµατικότητας και την προστασία της
αγροτικής γης.

Εξακολουθεί, και µετά το δικό σας νοµοσχέδιο, το ιδιωτικό
χρέος να αποτελεί µια πολύ µεγάλη βόµβα στα θεµέλια της ελ-
ληνικής οικονοµίας. Και είναι σαφές ότι οι οφειλέτες οφείλουν να
έχουν µια δυνατότητα ρύθµισης των δικών τους οφειλών. Αυτή
είναι µια πολιτική την οποία όχι µόνο υπόσχεται, αλλά και δε-
σµεύεται, το ΠΑΣΟΚ να κάνει την επόµενη µέρα που θα επιστρέ-
ψει στην εξουσία.

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-

λαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Χρηστίδη.
Καλείται στο Βήµα η Βουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική

Συµµαχία κ. Ραλλία Χρηστίδου. Θα ακολουθήσει ο κ. Χρήστος
Καπετάνος από τη Νέα Δηµοκρατία και µετά ο Κοινοβουλευτικός
Εκπρόσωπος της Πλεύσης Ελευθερίας κ. Αλέξανδρος Καζαµίας. 

ΡΑΛΛΙΑ ΧΡΗΣΤΙΔΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Για λίγα δευτερόλεπτα θέλω µόνο να εκφράσω την έντονη δια-

µαρτυρία µου, εννοείται όχι προς το πρόσωπό σας, κύριε Πρό-
εδρε -ξέρετε πόσο σας εκτιµώ- αλλά προς το Προεδρείο. Διότι
θεωρώ ότι υπάρχει πάρα πολύ µεγάλη υποβάθµιση του Κοινο-
βουλίου, πάρα πολύ µεγάλη υποβάθµιση του θεσµού του Βου-
λευτή. Δεν είναι δυνατόν να είναι η ώρα 20.00’ και να είµαστε σε
αυτόν τον αριθµό οµιλητών από τους Βουλευτές.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κυρία Χρηστίδου,
είναι θέµα Προέδρων. Ο Κανονισµός αυτό λέει. Λέει ότι όταν οι
Πρόεδροι είναι εδώ, µιλάνε. Άρα αυτό που λέτε, µάλλον, δεν είναι
σωστό.

ΠΑΥΛΟΣ ΓΕΡΟΥΛΑΝΟΣ: Έχει απόλυτο δίκιο η κ. Χρηστίδου
σε αυτό, κύριε Πρόεδρε.

ΡΑΛΛΙΑ ΧΡΗΣΤΙΔΟΥ: Εγώ κατέθεσα την άποψή µου ως δια-
µαρτυρία. Και προχωράµε παρακάτω.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Σεβαστή η άποψή σας,
αλίµονο.

ΡΑΛΛΙΑ ΧΡΗΣΤΙΔΟΥ: Κύριε Υφυπουργέ, απευθύνοµαι προς
τους Υπουργούς που ήταν πριν από εσάς. Αλήθεια; Με τον Υ-
πουργό Δικαιοσύνης που ήταν πριν λίγες ώρες εδώ νωρίτερα, µι-
λούν µεταξύ τους; Μιλούν άραγε; Διότι εκείνος, ο Υπουργός Δι-
καιοσύνης, τις τελευταίες ηµέρες πανηγυρικά διακηρύσσει την
κατάργηση της ασυλίας των τραπεζιτών, µέσω του νέου Ποινικού
Κώδικα. Τι ακριβώς συµβαίνει εδώ σήµερα; Τι ακριβώς κάνει ο
Υπουργός σήµερα εδώ µε αυτή την τροπολογία; Γιατί απαλλάσ-
σει τα µέλη του διοικητικού συµβουλίου των εµπειρογνωµόνων
του ΤΑΙΠΕΔ από αστική ευθύνη για πράξεις ή παραλείψεις προς
συναλλαγές του ταµείου; Σε τι ακριβώς αποσκοπεί εκτός από τη
συγκάλυψη όλων των παράνοµων ενεργειών; 

Είναι κάτι που το αναρωτιόµαστε όλοι εδώ από την αρχή αυτής
της συνεδρίασης, από τις 9.00’ η ώρα το πρωί, εκτός κι αν µας
πείτε -που δεν µας το είπε αυτό, βέβαια, ο Υπουργός νωρίτερα-
ότι και αυτό γίνεται για λόγους διαφάνειας και προστασίας των
ευάλωτων, όπως και όλα τα υπόλοιπα. Απλά θέτουµε το ερώ-
τηµα. 

Την περασµένη Τρίτη, την ηµέρα που η αρµόδια επιτροπή της
Βουλής έκανε την έναρξη της επεξεργασίας του σηµερινού προς
ψήφιση νοµοσχεδίου, γίναµε µάρτυρες µιας ακόµα ντροπής και
αυτή τη φορά ήταν στη Χαλκιδική. Ένας συνταξιούχος ογδόντα
ενός ετών ανάπηρος πετιόταν στον δρόµο για δεύτερη φορά. Το
σπίτι του βγήκε στον πλειστηριασµό από fund τον περασµένο Δε-
κέµβριο για τιµή, µάλιστα, υποπολλαπλάσιας της αξίας του και
προχθές, όπως φάνηκε, δόθηκε η χαριστική βολή και ολοκληρώ-
θηκε η διαδικασία της έξωσης. Ο ίδιος, οι συγγενείς του και η
γειτονιά βρίσκονται από προχθές στον δρόµο και εσείς εδώ επαί-
ρεστε και καµαρώνετε για το νοµοσχέδιό σας και αναφέρεστε
κιόλας σε νοµοθέτηση της Κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ, που κοντεύουν
δέκα χρόνια πια από τότε και αρνείστε να καταλάβετε ότι για τον
ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία έχει ξηµερώσει µια νέα µέρα
πολύ διαφορετική από αυτή στην οποία έχετε συνηθίσει µέχρι
τώρα να αντιπολιτεύεστε. Κοντεύουν πέντε χρόνια από τότε που
αντιπολιτεύεστε την κυβέρνηση που είχε ο ΣΥΡΙΖΑ. 

Αλήθεια, κύριε Υπουργέ, οι ντροπιαστικές αυτές εικόνες ποια
ακριβώς σχέση έχουν µε τη διαφάνεια, την ανταγωνιστικότητα ή
-πολύ περισσότερο- την προστασία των ευάλωτων που τόσο ευ-
φάνταστα και υποκριτικά επικαλείστε στο νοµοσχέδιό σας; Καµ-
µία απολύτως. Είναι απλά ακόµα ένα επικίνδυνο δείγµα της
κοινωνικά ανάλγητης και επικίνδυνης πολιτικής σας. Δεν πρόκει-
ται για µεµονωµένο περιστατικό, αλλά για την τραγική καθηµερι-
νότητα ενός εκατοµµυρίου συµπολιτών µας µε κόκκινα δάνεια
που βλέπουν τις ζωές και τις περιουσίες τους να εκποιούνται και
να διαλύονται. 

Προχθές ήταν στη Χαλκιδική, την περασµένη εβδοµάδα ήταν
το ζευγάρι των ανέργων στους Αµπελόκηπους Θεσσαλονίκης,
πριν έναν µήνα ήταν η άνεργη γυναίκα στην Κυψέλη, η οποία είχε
δανειστεί σε ελβετικό φράγκο, ήταν η µονογονεϊκή οικογένεια
στα Άνω Πετράλωνα -τι να θυµηθώ;- η πενταµελής οικογένεια στο
Αιγάλεω, η οικογένεια αναπήρων στα Πετράλωνα, η δασκάλα
στην Καλλιθέα, η Ιωάννα Κολοβού στου Ζωγράφου. 

Ο κατάλογος είναι µακρύς, είναι ατελείωτος και µέχρι τα τέλη
του έτους έχουν προγραµµατιστεί περισσότεροι από έξι χιλιάδες
πλειστηριασµοί. Αυτό είναι το αποτέλεσµα της επικίνδυνης πολι-
τικής σας. Αυτά είναι τα καταστροφικά επιτεύγµατα του πτωχευ-
τικού κώδικα που εσείς ψηφίσατε το 2020, προκαλώντας την
οριζόντια κατάργηση της προστασίας της κύριας κατοικίας και
οδηγώντας στην απελευθέρωση των πλειστηριασµών των πρώ-
των κατοικιών φτωχών και µεσαίων στρωµάτων. 

Σήµερα, λοιπόν, έρχεστε να ενσωµατώσετε εντελώς κακότεχνα
και εκπρόθεσµα µια ευρωπαϊκή οδηγία χωρίς να λάβετε υπ’ όψιν
σας την ουσιώδη µέριµνα για την προστασία της πρώτης κατοι-
κίας, ενώ το ίδιο προοίµιο περιέχει τη σχετική πρόβλεψη και κάθε
κράτος-µέλος έχει την ευχέρεια να το πράξει λαµβάνοντας σχε-
τικά µέτρα. Ακόµη δεν λαµβάνεται υπ’ όψιν τις εύλογες δαπάνες
διαβίωσης σε αντίθεση µε ό,τι γίνεται στις ευρωπαϊκές χώρες και
αρκείστε απλά σε έναν εξαιρετικά περιοριστικό ορισµό του ευά-
λωτου δανειολήπτη που καµµία προϋπόθεση και κανένα πλέγµα
προστασίας δεν εξασφαλίζει.

Αλήθεια, πείτε µας: Γιατί δεν ενσωµατώθηκε νωρίτερα, ήδη
από το 2021 όταν το ζητούσε ο διοικητής, ο ίδιος ο Διοικητής της
Τράπεζας της Ελλάδας, η οδηγία που περιέχει εκ των πραγµάτων
την προστασία για τους δανειολήπτες και ορίζει το θεσµικό πλαί-
σιο των servicers;

Ξέρετε πολύ καλά ότι το ύψος του ιδιωτικού χρέους για τα κόκ-
κινα δάνεια µαζί µε τα πανωτόκια ξεπερνά τα 115 δισεκατοµµύρια
ευρώ. Αυτά δεν είναι απλά αριθµοί. Πρόκειται για καταχρεωµένα
νοικοκυριά, επιχειρήσεις, σπίτια, περιουσίες ζωές ανθρώπων. Για
εσάς, όµως, που λειτουργείτε ως εκπρόσωποι των funds είναι η
χρυσή ευκαιρία εξαγοράς σε τιµές του κόστους των κόκκινων δα-
νείων, ενώ οι δανειολήπτες βρίσκονται στο έλεος των εισπρακτι-
κών. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Κύριε Πρόεδρε, ζητώ την ανοχή σας για τριάντα δευτερόλε-
πτα.

Τώρα ως προς τον εξωδικαστικό µηχανισµό, ενώ τα ίδια νού-
µερα αποδεικνύουν την αποτυχία του και ενώ κατηγορούσατε

6342 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



προεκλογικά τον ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία ότι οι όποιες
εξαγγελίες περί υποχρεωτικής ρύθµισης από την πλατφόρµα
ήταν εξωθεσµικές, έρχεστε τώρα µε διάταξη στο νοµοσχέδιο να
προτείνετε την επιβολή ενός αλγόριθµου που θα καθοριστεί και
αυτός µελλοντικά, το αποτέλεσµα του οποίου θα είναι υποχρεω-
τικό να εφαρµοστεί από τράπεζες και δηµόσιο και θα αφορά µόνο
τους ευάλωτους δανειολήπτες. 

Εποµένως, εφόσον µε αυτή την παραδοξότητα υιοθετείτε την
υποχρεωτικότητα στην πλατφόρµα του εξωδικαστικού, γιατί δεν
αποδέχεστε την πρόταση του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία
για διεύρυνση των εισοδηµατικών κριτηρίων µε βάση τις εύλογες
δαπάνες διαβίωσης;

Σαφώς σηµειώνεται µεταξύ άλλων ότι δεν προβλέπεται στο νο-
µοσχέδιο καµµία δυνατότητα µετατροπής νοµίσµατος σε δανει-
ακές συµβάσεις, γεγονός που πλήττει τους δανειολήπτες σε
άλλο νόµισµα, παραδείγµατος χάριν ελβετικό φράγκο, και δεν
εξασφαλίζεται καµµία απολύτως διαφάνεια εκ µέρους των ser-
vicers για τα επιτόκια, αφού δεν προβλέπει τη δηµοσιοποίηση των
στόχων των επιχειρηµατικών σχεδίων. 

Σας τα ζήτησε χθες η Κοινοβουλευτική Οµάδα του ΣΥΡΙΖΑ -
Προοδευτική Συµµαχία να τα καταθέσετε στην Αντιπροσωπεία.
Είναι στοιχειώδης υποχρέωση λογοδοσίας και διαφάνειας. Αντί-
θετα, αφήνετε περιθώρια σε µια γκρίζα αρρύθµιστη ζώνη για
τους servicers, που δεν έχουν αδειοδοτηθεί µε το ισχύον καθε-
στώς και ενδέχεται να µην πληρούν τα κριτήρια λειτουργίας. 

Κλείνω, κύριε Πρόεδρε, λέγοντας ότι καµµία µέριµνα και κα-
νένα ενδιαφέρον δεν επιδεικνύεται για την εφαρµογή του κώδικα
δεοντολογίας των τραπεζών. Κανονιστικό κείµενο είναι, όπως ξέ-
ρετε, µε δεσµευτική ισχύ και µε µέτρα επιβολής κυρώσεων για
την προστασία καταναλωτών και δανειοληπτών. 

Εποµένως ποιο νόηµα έχουν οι καταγγελίες όταν δεν θα επι-
βάλλονται κυρώσεις και κανένας δεν ελέγχεται;

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Μιλάτε εις βάρος των
συναδέλφων.

ΡΑΛΛΙΑ ΧΡΗΣΤΙΔΟΥ: Κλείνω, κύριε Πρόεδρε.
Αλήθεια, πόσες κυρώσεις έχει επιβάλει η Τράπεζα της Ελλά-

δας σε τράπεζες που δεν συµµορφώνονται µε τον κώδικα δεο-
ντολογίας; Την ίδια τακτική πάτε να εφαρµόσετε και τώρα µε τα
funds. Εξυπηρετεί φαίνεται η ατιµωρησία.

Με την ονοµαστική ψηφοφορία που θα γίνει τη Δευτέρα θα
φανεί ποια και πόσα από τα µέλη της κυβερνητικής πλειοψηφίας
θα στοιχηθούν πίσω από µια καταστρεπτική πολιτική, που θα εκτι-
νάξει το ιδιωτικό και δηµόσιο χρέος και θα αφήσει ιδιώτες, νοι-
κοκυριά και επιχειρήσεις εντελώς απροστάτευτους. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κυρία συνάδελφε,
έχετε πάει στα εννιά λεπτά.

ΡΑΛΛΙΑ ΧΡΗΣΤΙΔΟΥ: Ο ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία όλο
το προηγούµενο διάστηµα και προεκλογικά έχει καταθέσει τις θέ-
σεις του για τα κόκκινα δάνεια, τον εξωδικαστικό µηχανισµό επί-
λυσης διαφορών και εµείς πιστεύουµε ότι οι άνθρωποι βρίσκονται
πίσω από τα νούµερα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κυρία Χρηστίδου, βλέ-
πετε που δεν τηρείτε τους κανόνες; Σας παρακαλώ.

ΡΑΛΛΙΑ ΧΡΗΣΤΙΔΟΥ: Αυτή είναι η διαφορά µας και µε τις δια-
στάσεις που έχει προσλάβει η στεγαστική κρίση έχουµε καθήκον
να σταθούµε απόλυτα και ξεκάθαρα απέναντι από τις κυβερνητι-
κές και ισοπεδωτικές πολιτικές. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική

Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

την κ. Χρηστίδου.
Παρακαλώ πολύ να τηρείται ο χρόνος. Είναι πάρα πολλοί Βου-

λευτές στη συνέχεια. 
Επόµενος οµιλητής ο κ. Πάρις Κουκουλόπουλος, Βουλευτής

του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλλαγής, που ζήτησε την άδεια από τον
Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο.

ΠΑΡΙΣ ΚΟΥΚΟΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
να ευχαριστήσω τους Κοινοβουλευτικούς Εκπροσώπους που µου
παραχώρησαν τη θέση τους. 

Κάνω µια προσέγγιση λίγο διαφορετική, κύριε Πρόεδρε, για να
το πάρουµε αλλιώς.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Αρκεί να µην αργή-
σετε.

ΠΑΡΙΣ ΚΟΥΚΟΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Όχι, όχι, βάλτε το χρονόµετρο. 
Χθες ο Πρωθυπουργός έκανε µια εξαγγελία για την επιστολική

ψήφο, µεταξύ των άλλων, και σήµερα το πρωί στο ρεπορτάζ δια-
βάσαµε ότι η Κυβέρνηση διατυπώνει κάποιες προσδοκίες, θεµι-
τές καθ’ όλα από όλους µας νοµίζω, ότι αυτή της η ενέργεια
µεταξύ των άλλων ή κυρίως, αν θέλετε, θα οδηγήσει στην αντι-
µετώπιση της αποχής, θα µειώσει την αποχή, ιδιαιτέρως στις ευ-
ρωεκλογές που είναι µπροστά µας, ενώπιόν µας. 

Πρακτικές όπως η επιστολική ψήφος, µε διαφάνεια πάντα -το
τονίζω-, διευκολύνουν αυτούς που θέλουν να ψηφίσουν. Δεν απο-
τελούν απάντηση όµως στο πρόβληµα της αποχής. Η αποχή δεν
έχει προκύψει τυχαία στις ανεπτυγµένες χώρες, στις σύγχρονες
φιλελεύθερες δηµοκρατίες. Συνιστά µια µεγάλη απειλή και έχει
συγκεκριµένη αιτιολογία. Οφείλεται στο ότι ολοένα και περισσό-
τεροι πολίτες πιστεύουν ότι λίγα έως καθόλου έχουν να περιµέ-
νουν από την πολιτική και τους πολιτικούς. Αυτή είναι η µεγάλη
αλήθεια. 

Ο καλπασµός των ανισοτήτων, από τη µια, και η πρωτοφανής
δύναµη οικονοµικών και τεχνολογικών κολοσσών συνιστούν τη
γενεσιουργό αιτία αυτού του φαινοµένου. Οι ανισότητες, λοιπόν,
είναι το πρόβληµα. Αν θέλουµε να παραφράσουµε τη γνωστή
φράση για την οικονοµία και την ηλιθιότητα που είχε πει ο σύµ-
βουλος του Μπιλ Κλίντον, θα λέγαµε σήµερα οι ανισότητες είναι
το πρόβληµα, «οι ανισότητες, ηλίθιε», όπως ήταν εκείνη η ιστο-
ρική φράση. 

Είναι δεκαετίες τώρα που αµήχανοι οι πολίτες στις φιλελεύθε-
ρες δηµοκρατίες παρακολουθούν τράπεζες πρώτα, τεχνολογι-
κούς κολοσσούς στη συνέχεια και πρόσφατα ενεργειακούς
γίγαντες να συσσωρεύουν πρωτοφανή κέρδη συµπιέζοντας τα
µεσαία και χαµηλά εισοδήµατα προς τα κάτω και αυτό βέβαια δη-
µιουργεί πρωτοφανή στην πρόσφατη ιστορία παγκόσµια ανισό-
τητα -παντού, σε όλες τις κοινωνίες, δεν είναι ελληνικό το φαινό-
µενο- και βέβαια συνδέεται άµεσα και στενά, όπως είπα, µε την
αποχή, γιατί συνιστά και αποτελεί γενεσιουργό αιτία. 

Αν θέλουµε λοιπόν και στην Ελλάδα -γιατί δεν αποτελούµε
εξαίρεση- να απαντήσουµε στην αποχή, άλλη είναι η οδός και όχι
η επιστολική ψήφος, που άλλα προσφέρει όπως είπα. Οι ανισό-
τητες είναι το ζήτηµα στην Ελλάδα σήµερα, η λογική ότι δεν
υπάρχει δίληµµα ανάµεσα στην οικονοµία και τη δηµοκρατία,
όπως είπαµε και στην επιτροπή προχθές και στην Ολοµέλεια το
πρωί ο εισηγητής µας. Δεν υπάρχει δίληµµα αν είναι µπροστά η
οικονοµία ή η κοινωνία ακριβώς γιατί οι ανισότητες είναι το ζή-
τηµα. 

Στο παρόν νοµοσχέδιο, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, καταθέ-
σαµε σειρά ολοκληρωµένων τροπολογιών και προτάσεων, µε τις
οποίες πραγµατικά οδηγούµε στον απεγκλωβισµό ενός µεγάλου
µέρους της κοινωνίας, γιατί -όπως είπα- η Ελλάδα όχι απλά δεν
είναι εξαίρεση, αλλά το ζήτηµα των κόκκινων δανείων και του
ιδιωτικού χρέους γενικότερα, όπως το θέτουµε εµείς από την
πλευρά µας, συνιστά πραγµατικά µία απειλή στη φιλελεύθερη
δηµοκρατία, οδηγεί στην απογοήτευση και την αποχή τους πολί-
τες και πρέπει να δώσουµε µηνύµατα από τη Βουλή των Ελλήνων
και κυρίως η Κυβέρνηση. 

Όµως, η Κυβέρνηση έχει στρογγυλοκαθίσει, µε περισσή αλα-
ζονεία, στο 41% και αρνείται να ακούσει τη φωνή της κοινωνίας
και τα προβλήµατά της. Σε όλη αυτή η διαδικασία την οποία πε-
ριέγραψα στην Ελλάδα -που όπως είπα δεν είναι ξένη, δεν απο-
τελούµε εξαίρεση, διότι κι εδώ άθροισαν και αθροίζουν κέρδη
τράπεζες, µεγάλοι ενεργειακοί όµιλοι πρόσφατα-, οι τράπεζες
είναι το ζήτηµα στα κόκκινα δάνεια. Για τις τράπεζες έγινε αυτό
το νοµοσχέδιο και από τις τράπεζες, όπως αποδείχθηκε στη δια-
βούλευση, και όχι από τους δανειολήπτες για τους δανειολήπτες
ή από την κοινωνία για την κοινωνία. 

Εµείς, λοιπόν, είµαστε παρόντες εδώ ως ΠΑΣΟΚ, κυρίες και
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κύριοι συνάδελφοι, για να δώσουµε απάντηση σε ένα ζήτηµα το
οποίο ολοένα και περισσότερο κυριαρχεί στην ελληνική κοινωνία,
ότι όλοι είµαστε ίδιοι. Γιατί στην Ελλάδα αυτό το φαινόµενο -που
περιέγραψα ανά τον κόσµο- κάπως έτσι εµφανίζεται και παρου-
σιάζεται. Η αδιαφορία των πολιτών, η αυξανόµενη αδιαφορία των
πολιτών για τα πολιτικά πράγµατα, η αµφιβολία τους ή η άρνησή
τους ότι µπορούν να βρουν λύση από την πολιτική συµπυκνώνε-
ται στη γνωστή φράση, που τσακίζει πραγµατικά: «Όλοι είστε
ίδιοι». 

Ε, δεν είµαστε, λοιπόν, όλοι ίδιοι. Και οι πρωτοβουλίες, όπως
έλεγα νωρίτερα, που αναλάβαµε σε αυτό το νοµοσχέδιο και οι
προτάσεις µας, όπως αύριο στο φορολογικό, όπως χθες και προ-
χθές σε άλλα νοµοσχέδια και όπως θα γίνεται κάθε µέρα και συ-
στηµατικά από το ΠΑΣΟΚ, αυτόν τον δρόµο θα δείχνει, ότι δεν
είµαστε όλοι ίδιοι. 

Θα δηλώσουµε ικανοποιηµένοι αν γίνουν, όπως είπε νωρίτερα
ο Υπουργός, κάποιες από τις τροπολογίες µας δεκτές, γιατί εί-
µαστε εδώ για να δίνουµε λύσεις και όχι για να διαιωνίζουµε προ-
βλήµατα. Όµως, όπως είπα, αν κάτι υπηρετούµε πάνω απ’ όλα,
αν κάτι κάναµε προχθές µε τον Πρόεδρο µας, τον Νίκο Ανδρου-
λάκη, µε τους κοινωνικούς εταίρους και εκπροσώπους των δα-
νειοληπτών, αν κάναµε κάτι σήµερα συστηµατικά στη Βουλή,
είναι να δώσουµε µια ολοκληρωµένη, διαφορετική προσέγγιση,
την οποία θα υπηρετήσουµε βήµα βήµα, µε πρώτο µεγάλο
σταθµό τις ευρωεκλογές. 

Έτσι βλέπουµε την εξέλιξη, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έτσι
αντιµετωπίζουµε τα κόκκινα δάνεια. Βάζουµε µπροστά τους αν-
θρώπους και όχι τους αριθµούς και κυρίως γιατί αντιµαχόµαστε,
όπως είπα, την ισοπεδωτική λογική, που εν µέρει δικαιολογηµένα
έχουν υιοθετήσει οι πολίτες, ότι όλοι είµαστε ίδιοι. 

Όχι, ξαναλέω, δεν είµαστε όλοι ίδιοι. Εµείς πιστεύουµε στη φι-
λελεύθερη δηµοκρατία. Ξέρουµε καλά ότι για να τη στηρίξουµε
πρέπει να πάρουν πειστικές απαντήσεις οι πολίτες και αυτό ακρι-
βώς κάναµε, κάνουµε και θα εξακολουθήσουµε να κάνουµε σε
αυτή την κοινοβουλευτική περίοδο, µε πίστη και αισιοδοξία και
πιστεύοντας πραγµατικά στην υπεροχή των θέσεών µας και των
ιδεών µας, ότι οι πολίτες ολοένα και περισσότερο δίνουν τόπο σε
αυτά που λέει του ΠΑΣΟΚ και εµείς είµαστε εδώ για να ανταπο-
κριθούµε στις αγωνίες τους.

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-

λαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Κουκουλόπουλο. 
Καλείται στο Βήµα ο κ. Χρήστος Καπετάνος, Βουλευτής της

Νέας Δηµοκρατίας. 
Κύριε Καπετάνο, κατάλαβα προηγουµένως ότι σας είχε ρωτή-

σει. 
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΚΑΖΑΜΙΑΣ: Είχα παραχωρήσει τη θέση µου

κατ’ εξαίρεση στον κ. Κουκουλόπουλο. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Μετά ακολουθείτε

εσείς. Κάνετε λάθος. Ο κ. Καπετάνος ήταν πριν και µετά τον κ.
Καπετάνο ήσασταν εσείς. 

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Είναι Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ο κ. Κουκουλόπουλος
θεώρησα ότι ρώτησε εσάς και τον κύριο εδώ. 

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος προηγείται. Αφού
είναι στο Βήµα Βουλευτής, ας µιλήσει. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΠΕΤΑΝΟΣ: Κύριε Πρόεδρε,…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κοιτάξτε, ο κ. Καζα-

µίας µε είχε ρωτήσει προηγουµένως και του είχα πει ότι θα είναι
µετά τον κ. Καπετάνο. Ρωτήθηκε, άλλαξε τη θέση του. Αυτό έγινε.
Δεν έγινε κάτι ιδιαίτερο. 

Παρακαλώ πολύ, κύριε συνάδελφε, έχετε το λόγο. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΠΕΤΑΝΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Επειδή στην πολιτική τα λόγια πρέπει να συµβαδίζουν και µε

τα έργα και εδώ είµαστε µια οκτακοµµατική -εννεακοµµατική,
πλέον- Βουλή πρέπει όλοι να τηρούµε αυτό που είναι από τα
κύρια καθήκοντά µας, δηλαδή να σεβόµαστε τον Κανονισµό, που

βασικό του στοιχείο είναι ο σεβασµός του χρόνου από όλους
µας. 

Θέλω να πω ότι εισέρχεται σήµερα προς συζήτηση και ψήφιση
στην Ολοµέλεια της Βουλής ένα νοµοσχέδιο όπου σχεδόν όλα
τα κόµµατα της Αντιπολίτευσης είπαν ότι έχει εύηχο τίτλο, αλλά
το περιεχόµενό του δεν συµβαδίζει µε αυτό το οποίο γράφει. 

Πάµε, λοιπόν, να πάρουµε τα πράγµατα µε τη σειρά. Εγώ να
πάρω -για την οικονοµία της συζήτησης- τη θέση που η Αντιπολί-
τευση σύσσωµη εκφράζει, ότι αυτό το νοµοσχέδιο δεν διορθώνει
τα πράγµατα, τα χειροτερεύει. Τι προβλέπει, λοιπόν, αυτό το νο-
µοσχέδιο, που χειροτερεύει την κατάσταση που άφησε ο ΣΥΡΙΖΑ
το 2019; 

Πρώτον, επεκτείνει το πρόγραµµα «ΗΡΑΚΛΗΣ», µε στόχο την
περαιτέρω µείωση των µη εξυπηρετούµενων δανείων. Τι ίσχυε το
2019, όταν αυτή η κυβέρνηση ανέλαβε, µε την ψήφο του λαού,
τις τύχες του τόπου; Ίσχυε ότι υπήρχαν δάνεια που στο τέλος
του 2019 ήταν περίπου στο 40,6%. Πόσο είναι σήµερα; Με την
εφαρµογή του προγράµµατος «ΗΡΑΚΛΗΣ» -που επεκτείνεται και
πάµε στο τρίτο του στάδιο- από 40,6% πήγε στο 8,6%. Μα, είπαν
ότι δεν έγιναν καλά τα πράγµατα. 

Το δεύτερο που προβλέπει αυτό το «κακό» νοµοσχέδιο είναι
ότι θεσπίζονται υποχρεώσεις διαφάνειας, ενηµέρωσης και σεβα-
σµού των δικαιωµάτων των οφειλετών για τους servicers. Μέχρι
τώρα τι ίσχυε; Η απόλυτη ασυλία των servicers. Κανένας δεν ενη-
µέρωνε κανέναν. Είµαι δικηγόρος, είχα υποθέσεις, το έβλεπα.
Έρχεται αυτό το νοµοσχέδιο και τι λέει; Κάνω µια ψηφιακή πλατ-
φόρµα όπου θα υπάρχει ενηµέρωση για το ύψος της οφειλής,
της δόσης, τα επιτόκια. Κακό και αυτό; Να το καταψηφίσω!

Πάµε στο τρίτο που προβλέπει αυτό το νοµοσχέδιο. Εκσυγχρο-
νίζεται ο εξωδικαστικός µηχανισµός και διευρύνεται η προστασία
για τους πραγµατικά ευάλωτους οφειλέτες. Τι ίσχυε µέχρι σή-
µερα; Το 50% µε 60% των υποθέσεων απορρίπτονταν κατευ-
θείαν. Τι ισχύει τώρα; Η αναδιάρθρωση πλέον γίνεται υποχρεω-
τικά δεκτή από το δηµόσιο και τις τράπεζες. Υπολογίζεται ότι η
µείωση του δανεισµού της δανειακής οφειλής µπορεί να φτάνει
ακόµα και το 28%. Κι αυτό είναι στα κακά του νοµοσχεδίου;

Πάµε παρακάτω. Βελτιώνεται το πλαίσιο λειτουργίας του φο-
ρέα απόκτησης και επαναµίσθωσης ακινήτων. Εδώ τι γίνεται; Αί-
ρεται η υποχρεωτικότητα του οφειλέτη να προπληρώνει µισθώ-
µατα δώδεκα µηνών όταν αφορά δικαιώµατα τα οποία τον
αφορούν και είναι δικαιώµατα τα οποία θεωρεί ότι δεν πρέπει να
υπάρχουν. 

Πέµπτον, εισάγονται ρυθµίσεις που ενισχύουν τον ανταγωνι-
σµό, όπως η χορήγηση δανείων από µη τραπεζικούς φορείς. Τι
σηµαίνει αυτό; Ότι οι τράπεζες δεν είναι οι αποκλειστικοί εταί-
ροι-συνέταιροι του πολίτη στη δανειοδότηση. Όµως, εάν είναι
ένα νοµοσχέδιο που ευνοεί καθαρά τις τράπεζες, γιατί βάζει και
άλλους µέσα; Βάζει, λοιπόν, αυτό το νοµοσχέδιο µέσα και τους
µη τραπεζικούς φορείς, γιατί θέλει να αυξήσει τον ανταγωνισµό,
να βελτιώσει τα επιτόκια, να βελτιώσει την υπάρχουσα κατά-
σταση. 

Έκτον, απλοποιούνται οι διαδικασίες του πτωχευτικού κώδικα.
Τι σηµαίνει αυτό; Είχαµε έναν πτωχευτικό κώδικα ο οποίος είχε
θέµατα. Εδώ τώρα, αυτόµατα, γίνεται αναζήτηση των οικονοµι-
κών στοιχείων, για να µη δυσχεραίνεται ο πολίτης να φέρει τα
στοιχεία, να τα ψάξει, να τα βρει, να τα πάρει από κτηµατολόγια,
από υποθηκοφυλακεία, από οτιδήποτε. Εδώ τώρα γίνεται αυτό-
µατα και, αν υπάρξει και λάθος, υπάρχει η δυνατότητα βελτίω-
σης. 

Τέλος, επεκτείνονται οι συναλλαγές µέσω των συστηµάτων
IRIS. Οι ελεύθεροι επαγγελµατίες και οι αυτοαπασχολούµενοι
µπορούν να δώσουν και να πάρουν χρήµατα χωρίς προµήθεια,
την τραπεζική προµήθεια που οι τράπεζες παίρνουν τώρα. Και
αυτό είναι κακό; 

Είναι, λοιπόν, όλα αυτά θέµατα εξαιτίας των οποίων κάποιος
µπορεί να πει «δεν ψηφίζω το νοµοσχέδιο, διότι δυσχεραίνει τη
θέση του Έλληνα πολίτη, που παίρνει το δάνειο»; Πρέπει να
πάψει η «καραµέλα» ότι αυτή η Κυβέρνηση είναι η ανάλγητη και
όλα τα υπόλοιπα κόµµατα είναι αυτά τα οποία νοιάζονται. Κανέ-
νας -είναι η άποψή µου- δεν είναι ανάλγητος. Όλοι παλεύουµε
και ο καθένας βλέπει από τη δική του οπτική γωνία πώς µπορεί
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να αντιµετωπιστεί το πρόβληµα. Η διαφορά µας είναι ότι τούτη η
Κυβέρνηση έχει προτάσεις. Είναι προτάσεις τις οποίες φέρνει το
Υπουργείο Οικονοµικών. Η Γενική Γραµµατέας Διαχείρισης του
Ιδιωτικού Χρέους -που γίνεται µια σοβαρή δουλειά- λύνει τα προ-
βλήµατα; Θα σας πω ευθαρσώς όχι. Βελτιώνει όµως την κατά-
σταση. Και βεβαίως αυτό όφειλαν όλα τα κόµµατα να το ανα-
γνωρίζουν. 

Μας είπε ο εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ ότι δεν διαβάσαµε και
πρέπει να διαβάσουµε το µανιφέστο των προτάσεων του ΣΥΡΙΖΑ.
Και αναρωτιέµαι: Άραγε αυτό το µανιφέστο των προτάσεων ο
Πρόεδρος του ΣΥΡΙΖΑ το έχει διαβάσει; Ποιες είναι οι προτάσεις;
Είναι αυτές που έλεγε το 2015 ο τότε Υπουργός Εθνικής Οικονο-
µίας του ΣΥΡΙΖΑ, ότι «η ύπαρξη των funds δίνει µεγαλύτερη ευε-
λιξία στην αντιµετώπιση των κόκκινων δανείων και µεγαλύτερο
εύρος αναδιάρθρωσης αυτών»; Είναι και αυτό µέσα; Γιατί µην ξε-
χνάµε ότι επί ΣΥΡΙΖΑ θεσµοθετήθηκαν τα funds, θεσµοθετήθηκαν
οι ηλεκτρονικοί πλειστηριασµοί, οι τριάντα χιλιάδες, που ο κ. Τσί-
πρας έλεγε «σιγά το ποσό, πόσο πολύ είναι;» και, τέλος, έγινε αυ-
τόφωρη διαδικασία το να παρεµποδίζεις τον πλειστηριασµό. 

Όλα αυτά δείχνουν ποια είναι η θέση ενός υπεύθυνου κόµµα-
τος, που είναι η Νέα Δηµοκρατία, που είναι αυτή η Κυβέρνηση.
Δείχνουν ταυτόχρονα ότι οι µίζερες απόψεις που εκφράζει η Αντι-
πολίτευση δεν έχουν θέση και γι’ αυτό ο ελληνικός λαός παίρνει
τις σωστές αποφάσεις. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Καπετάνο. 
Καλείται στο Βήµα ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Πλεύ-

σης Ελευθερίας κ. Αλέξανδρος Καζαµίας. Θα ακολουθήσει ο κ.
Αθανάσιος Καββαδάς, η κ. Αποστολάκη, ο κ. Καραµέρος και µετά
ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος των Σπαρτιατών.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΚΑΖΑΜΙΑΣ: Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, ο
τρόπος µε τον οποίο ο Βρετανός Πρωθυπουργός Ρίσι Σούνακ συ-
µπεριφέρθηκε στον κ. Μητσοτάκη την περασµένη Τρίτη στο Λον-
δίνο µάς θυµίζει άλλες εποχές. Ο Έλληνας Πρωθυπουργός πήγε
να θέσει το θέµα της επιστροφής των Γλυπτών του Παρθενώνα,
αλλά βρέθηκε αντιµέτωπος µε την αποικιακή υπεροψία ενός πα-
ρηκµασµένου βρετανικού κατεστηµένου, που τα τελευταία χρό-
νια κρατιέται όλο και πιο σφιχτά από την ανάµνηση της χαµένης
αυτοκρατορίας. 

Ο κ. Μητσοτάκης σωστά απάντησε στις πρώτες δηλώσεις του
ότι ο κ. Σούνακ απέφυγε να τον συναντήσει διότι δεν έχει πίστη
στα επιχειρήµατά του. Πράγµατι στην υπόθεση των Γλυπτών του
Παρθενώνα ο Βρετανός Πρωθυπουργός δεν έχει κανένα σοβαρό
επιχείρηµα να αντιτείνει. Να πει τι; Ότι τα γλυπτά φυλάσσονται
καλύτερα στο Βρετανικό Μουσείο, από το οποίο πρόσφατα εκλά-
πησαν χιλιάδες αντικείµενα κάτω από τη µύτη των βρετανικών
αρχών; Ή να ισχυριζόταν ότι οι επισκέπτες του µουσείου απο-
λαµβάνουν την οµορφιά των Γλυπτών, όταν τα βλέπουν βανδαλι-
σµένα και ξεκοµµένα από τον ναό στον οποίο ανήκουν; 

Βέβαια ο κ. Σούνακ δεν είχε κανένα επιχείρηµα και φυσικά η
Πλεύση Ελευθερίας στηρίζει µε όλες τις δυνάµεις της τη διεκδί-
κηση των Γλυπτών του Παρθενώνα και θεωρεί ότι ο κ. Μητσοτά-
κης, ηθεληµένα ή άθελά του, συνέβαλε στο να αναβαθµιστεί το
θέµα, τόσο στη Βρετανία όσο και διεθνώς. 

Η Πλεύση Ελευθερίας έθεσε το θέµα των Γλυπτών του Παρ-
θενώνα αρκετές φορές στη Βουλή. Στα τέλη Αυγούστου υπέβαλα
ερώτηση στην Υπουργό Πολιτισµού, εκφράζοντας επιφυλάξεις
για τη χαµηλών τόνων στρατηγική διαπραγµάτευσης που υιοθε-
τεί η Κυβέρνηση, ιδίως µετά τις αποκαλύψεις περί µεγάλης έκτα-
σης κλοπής θησαυρών από το Βρετανικό Μουσείο. Την επόµενη
Τετάρτη θα συζητηθεί η επίκαιρη ερώτηση που επέβαλα στην
Υπουργό Πολιτισµού για τις δηλώσεις του Πρωθυπουργού στην
πρόσφατη συνέντευξή του στο BBC. Αυτά σε ανύποπτο χρόνο,
δηλαδή πριν από την απρεπή στάση του κ. Σουνάκ την περα-
σµένη Τρίτη. 

Σήµερα αρκετοί θεωρούν ότι άλλαξε ριζικά το πλαίσιο των ελ-
ληνοβρετανικών συνοµιλιών πάνω στο θέµα αυτό. Εµείς, όµως,
εκτιµούµε ότι ακόµη δεν υπήρξε ουσιαστική µεταβολή. Γιατί;
Πρώτον διότι ο κ. Σούνακ δεν θα είναι Πρωθυπουργός για πολύ
ακόµα. Οι συνοµιλίες που είχαν πράγµατι σηµασία ήταν εκείνες

που προηγήθηκαν ανάµεσα στον Έλληνα Πρωθυπουργό και τον
Αρχηγό των Εργατικών, Κιρ Στάρµερ, οι οποίες πιθανόν να ήταν
και ένας από τους λόγους που ενόχλησαν τον κ. Σούνακ. Οι συ-
νοµιλίες µε τον Στάρµερ µπορεί να πήγαν καλά επικοινωνιακά,
όµως, ως Αρχηγός των Βρετανών Εργατικών, ξεκαθάρισε ότι
υποστηρίζει τον νόµο του 1963, που ερµηνεύεται στη Βρετανία
ως και να απαγορεύει την επιστροφή των Γλυπτών στην Ελλάδα. 

Δεύτερον, χθες ο Πρόεδρος του Βρετανικού Μουσείου, Τζορτζ
Όσµπορν, άσκησε δηµόσια κριτική στον κ. Σούνακ και επιβεβαί-
ωσε την επιθυµία του να συνεχίσει τις διαπραγµατεύσεις του
Βρετανικού Μουσείου µε την Ελλάδα. 

Η Πλεύση Ελευθερίας θεωρεί ότι στην παρούσα συγκυρία πρέ-
πει να κεφαλαιοποιηθούν και να αναβαθµιστούν οι συνοµιλίες της
Κυβέρνησης µε το Βρετανικό Μουσείο στο πλαίσιο µιας πιο ευ-
ρείας εκστρατείας γύρω από το θέµα αυτό. Ταυτόχρονα, δεν
πρέπει µε κανέναν τρόπο η ελληνική Κυβέρνηση να αποδεχτεί
οποιαδήποτε ρύθµιση που θα µπορούσε να ερµηνευθεί ως δα-
νεισµός. 

Το καταστατικό του Βρετανικού Μουσείου λέει ρητά ότι κανέ-
νας δανεισµός συλλογών του µουσείου δεν µπορεί να πραγµα-
τοποιηθεί, αν δεν αναγνωριστεί προηγουµένως η κυριότητα του
µουσείου επί της συλλογής αυτής. Γι’ αυτό µας προβληµατίζει η
δήλωση του Πρωθυπουργού στο BBC ότι το ζήτηµα των Γλυπτών
δεν είναι θέµα ιδιοκτησίας. 

Ελπίζουµε η Κυβέρνηση αλλά περισσότερο από όλους οι πο-
λίτες να προσέξουν ιδιαίτερα αυτό το κρίσιµο σηµείο. Με κανέναν
τρόπο δεν πρέπει η Ελλάδα να αποδεχτεί τον δανεισµό των Γλυ-
πτών από το Βρετανικό Μουσείο ως όρο για να τα φέρει για λί-
γους µήνες στην Αθήνα. Αν κάτι τέτοιο συµβεί, θα είναι σαν να
αναγνωρίζουµε την κυριότητα του Βρετανικού Μουσείου επάνω
στα Γλυπτά, κάτι που η Πλεύση Ελευθερίας, αλλά και κάθε Ελ-
ληνίδα και Έλληνας, δεν πρόκειται να αποδεχτεί. 

Με δεδοµένη αυτή την κόκκινη γραµµή, φυσικά θα στηρίξουµε
κάθε σοβαρή πρωτοβουλία για την επιστροφή των Γλυπτών στο
πλαίσιο συνοµιλιών µε τη βρετανική πλευρά.

Σχετικά µε το νοµοσχέδιο που συζητάµε σήµερα, η Πλεύση
Ελευθερίας πρόκειται να το καταψηφίσει, διότι θεωρεί πως οι δια-
τάξεις του δεν αντιµετωπίζουν ικανοποιητικά τους δύο κεντρι-
κούς στόχους τους οποίους υποτίθεται πως επιδιώκει. 

Δηλαδή, πρώτον, την προστασία της κοινωνίας και συγκεκρι-
µένα τα υπερχρεωµένα νοικοκυριά, τις επιχειρήσεις και τους πο-
λίτες που κινδυνεύουν να χάσουν την πρώτη κατοικία τους. Η
Πλεύση Ελευθερίας θεωρεί ότι το νοµοσχέδιο δεν παρέχει πλαί-
σιο προστασίας της πρώτης κατοικίας και αυτό µάς είναι από
µόνο του αρκετό για να το καταψηφίσουµε. 

Δεύτερον, το προτεινόµενο νοµοσχέδιο δεν αρκεί για να αντι-
µετωπίσει το πρόβληµα του λεγόµενου «ιδιωτικού χρέους», µε το
σύνολο των µη εξυπηρετούµενων δανείων να παραµένει υπερβο-
λικά υψηλό. Ως το τέλος του 2023 εκτιµάται ότι θα έχουµε δεκά-
δες χιλιάδες πλειστηριασµούς, ενώ η αύξηση του κόστους ζωής
έχει εξωθήσει πολλά ευάλωτα νοικοκυριά στην αδυναµία εξυπη-
ρέτησης των δανείων τους.

Το παρόν νοµοσχέδιο εισάγει µια σειρά από διορθωτικές ρυθ-
µίσεις εµβαλωµατικού χαρακτήρα που αποβλέπουν στην καλύ-
τερη λειτουργία του υφιστάµενου πλαισίου που εισήγαγε το 2020
η κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας. Μεταξύ αυτών, είναι η µε-
γαλύτερη διαφάνεια στις συναλλαγές των servicers, η υποχρέ-
ωση των servicers να επιδιώκουν εξωδικαστικό συµβιβασµό, η
απαλλαγή του οφειλέτη από την υποχρέωση καταβολής µισθω-
µάτων για δώδεκα χρόνια σε περίπτωση που θέλει να ξαναγορά-
σει νωρίτερα το σπίτι του, η επιτάχυνση των διαδικασιών του
πτωχευτικού κώδικα, η σύσταση µητρώου παρακολούθησης του
ιδιωτικού χρέους και ούτω καθεξής. Όλες αυτές τις διορθώσεις
θα έπρεπε να τις είχατε κάνει, κύριοι της Κυβέρνησης, εξαρχής�
και, αντί να ζητάτε εύσηµα διότι τις φέρνετε τώρα, θα έπρεπε να
κάνετε αυτοκριτική, γιατί δεν είχατε την πρόνοια να τις εισαγά-
γετε νωρίτερα. Αυτό, βεβαίως, είναι θέµα ήθους και ύφους εξου-
σίας, που πρέπει ειλικρινά να το ξανασκεφτείτε. 

Τόσο στη διάρκεια των συζητήσεων στην επιτροπή αλλά και
στην οµιλία του νωρίτερα, ο κ. Χατζηδάκης επέµεινε ότι το υφι-
στάµενο πλαίσιο είναι βελτιωµένο σε σχέση µε εκείνο που φέρατε
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προ τριετίας και µάλιστα ζήτησε τα ρέστα από την Αντιπολίτευση
επειδή δεν σας συγχαίρει εσάς, κύριοι της Κυβέρνησης, γι’ αυτό. 

Εδώ η Πλεύση Ελευθερίας πρέπει να είναι απολύτως σαφής.
Το νοµοσχέδιο του Υπουργείου Εθνικής Οικονοµίας για τα κόκ-
κινα δάνεια εισάγει κάποιες µικρές εµβαλωµατικές διορθώσεις,
αλλά το κάνει µε µεγάλη και αδικαιολόγητη καθυστέρηση και
στηριζόµενη σε ένα πλαίσιο που η Πλεύση Ελευθερίας απορρί-
πτει από τη βάση του. Με άλλα λόγια, στολίζετε ένα απαίσιο κτή-
ριο για να κρύψετε κάπως την ασχήµια του και θέλετε να σας
πούµε ότι µας αρέσουν τα στολίδια και όχι να σας θυµίζουµε ότι
το ίδιο το οικοδόµηµα είναι αποκρουστικό. Τι δεν καταλαβαίνετε
σε αυτή την κριτική; 

Γιατί θεωρούµε ότι πρέπει να γκρεµιστεί από τη βάση του το
θεσµικό πλαίσιο που ισχύει από τα χρόνια των µνηµονίων για την
αντιµετώπιση των κόκκινων δανείων; Πρώτον, διότι δεν προστα-
τεύει πλήρως την πρώτη κατοικία και επιτρέπει τις εξώσεις οικο-
γενειών από τα σπίτια τους. Δεύτερον, διότι έχει ανοίξει διάπλατα
τις πόρτες στα κακόφηµα funds και τους servicers, αυτά τα απαί-
σια αρπακτικά, που κερδοσκοπούν αγοράζοντας φθηνά δάνεια
από τις τράπεζες και πουλώντας τα ξανά πιο ακριβά στους ίδιους
οφειλέτες και τις οικογένειές τους.

Εσείς µπορεί να µην το βλέπετε, αλλά το να αγοράζεις δάνεια
και να τα ξαναπουλάς έχει µια ηθική διάσταση. Είναι -πώς να το
πω;- ένα είδος αισχρής τοκογλυφίας το να αγοράζεις χρήµα πάµ-
φθηνα και µετά να πουλάς το ίδιο χρήµα ξανά ακριβά, µόνο και
µόνο επειδή µπορείς να υποβάλλεις για χρόνια µια οικογένεια
στη διαρκή απειλή ότι ανά πάσα στιγµή µπορείς να την πετάξεις
στον δρόµο.

Θα κλείσω, κύριε Πρόεδρε, µε µια σύντοµη περιγραφή της
πρότασής µας, που αποτελείται από τρία σκέλη. Η Πλεύση Ελευ-
θερίας θεωρεί ότι πρέπει να καταργηθεί το πρόγραµµα «ΗΡΑ-
ΚΛΗΣ» και να περάσουν τα κόκκινα δάνεια σε ένα πρόγραµµα
«Σεισάχθειας», µε σκοπό το κούρεµα των χρεών και την αποµά-
κρυνση των funds και των servicers, που κερδοσκοπούν εις βάρος
εκατοντάδων χιλιάδων νοικοκυριών και µικροοφειλετών. 

Δεύτερον, προτείνουµε να επιβληθεί ένας φόρος καλής τύχης,
«windfall tax», στα υπερκέρδη των τραπεζών, που για το 2023
αναµένεται να πλησιάσουν τα 7 δισεκατοµµύρια. Ένα τέτοιο
µέτρο είχε επιβάλει στις βρετανικές τράπεζες το 1981 ακόµη και
η «µητέρα» του νεοφιλελευθερισµού, η Μάργκαρετ Θάτσερ. και
αργότερα το 1998 το επέβαλε ξανά στις βρετανικές τράπεζες ο
τότε Υπουργός Οικονοµικών και µετέπειτα Πρωθυπουργός,
Γκόρντον Μπράουν.

Τέλος, η Πλεύση Ελευθερίας -και αυτό είναι το τρίτο µέτρο-
υποστηρίζει την εισαγωγή νοµοθετικής ρύθµισης µε την οποία
να προστατεύεται πλήρως και σε κάθε περίπτωση η πρώτη κα-
τοικία όλων των πολιτών, την οποία εξάλλου εγγυάται το άρθρο
21 του Συντάγµατος, που λέει: «Η απόκτηση κατοικίας από αυ-
τούς που τη στερούνται ή που στεγάζονται ανεπαρκώς αποτελεί
αντικείµενο ειδικής φροντίδας του κράτους». Είναι ακριβώς αυτό
που το νοµοσχέδιό σας δεν κάνει. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Πλεύσης Ελευθερίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Καζαµία. 
Καλείται στο Βήµα ο κ. Αθανάσιος Καββαδάς, Βουλευτής της

Νέας Δηµοκρατίας. 
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Κύριε Πρόεδρε, µετά ζητώ τον λόγο. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Για παρέµβαση, κυρία

Πρόεδρε; 
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Ναι, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ορίστε, κύριε Καβ-

βαδά, έχετε τον λόγο. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΚΑΒΒΑΔΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όλοι γνωρίζουµε

ότι στα χρόνια της κρίσης διογκώθηκαν οι οφειλές των πολιτών
όχι µόνο σε σχέση µε τις δανειακές τους υποχρεώσεις, αλλά και
µε τις οφειλές τους προς το δηµόσιο. Κάποιοι υπόσχονταν σει-
σάχθεια, διαγραφή χρεών µε έναν νόµο και ένα άρθρο και είδαµε

πού οδήγησε όλο αυτό, σε κλειστές τράπεζες, σε υπερφορολό-
γηση, σε νέα µνηµόνια.

Η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας από τον Ιούλιο του 2019
αντιµετώπισε το πρόβληµα του ιδιωτικού χρέους µε αίσθηµα ευ-
θύνης απέναντι στους πολίτες και κυρίως µε σοβαρότητα. Η σο-
βαρότητα και η συγκροτηµένη πολιτική αντιµετώπιση του προ-
βλήµατος του ιδιωτικού χρέους αποτελούν προαπαιτούµενα για
να δοθεί η δυνατότητα στους πολίτες να απεγκλωβιστούν από
αυτή την παγίδα του χρέους. Τα µέτρα έχουν ήδη αποδώσει καρ-
πούς, αφού τον Δεκέµβριο του 2019 µέχρι τον Ιούνιο του 2023
το απόθεµα των µη εξυπηρετούµενων δανείων στις τράπεζες
έπεσε από 40,6% σε 8,6%. Το κόκκινο χρέος ως προς το σύνολο
των οφειλών έπεσε στο ίδιο διάστηµα από 68,3% σε 61%. Το ιδιω-
τικό χρέος ως ποσοστό του ΑΕΠ διαµορφώθηκε το 2022 σε
101%, πολύ χαµηλότερα από το 133% του µέσου όρου στην Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση. 

Όµως, η βελτίωση δεν σηµαίνει ότι το πρόβληµα λύθηκε. Από
τα 387 δισεκατοµµύρια του ιδιωτικού χρέους, τα 236 δισεκατοµ-
µύρια είναι ληξιπρόθεσµες οφειλές. Χρειάζονται, εποµένως, κι
άλλα µέτρα και το νοµοσχέδιο που έρχεται σήµερα προς συζή-
τηση και ψήφιση στη Βουλή είναι ακριβώς η επικαιροποίηση και
η βελτίωση µιας σειράς παραµέτρων που σχετίζονται µε το ιδιω-
τικό χρέος.

Μέσα από τις διατάξεις του νοµοσχεδίου επέρχονται σηµαντι-
κές αλλαγές στο λειτουργικό πλαίσιο τραπεζών, servicers και
funds, ενώ επανέρχεται βελτιωµένο το σχέδιο «ΗΡΑΚΛΗΣ» για τη
διαχείριση των κόκκινων δανείων. Στόχος είναι η προστασία των
πραγµατικά ευάλωτων και αδύναµων οφειλετών µέσα από ορθο-
λογικές και ρεαλιστικές ρυθµίσεις. 

Μέσα από την ενσωµάτωση στην εθνική νοµοθεσία της κοινο-
τικής οδηγίας 2021/2167 τίθενται πλέον συγκεκριµένοι κανόνες
για τη λειτουργία funds και servicers. Οι τελευταίοι αναλαµβά-
νουν πλέον συγκεκριµένες υποχρεώσεις και θα πρέπει να λει-
τουργούν µέσα σε ένα πλαίσιο κανόνων που επιβάλλει την απα-
γόρευση παρενόχλησης, καταναγκασµού ή αθέµιτης επιρροής
κατά την επικοινωνία τους µε τον δανειολήπτη, την καθιέρωση
διαφανών, άµεσων και δωρεάν διαδικασιών για τη διαχείριση των
καταγγελιών των δανειοληπτών, την προστασία των προσωπικών
δεδοµένων και της ιδιωτικής ζωής των δανειοληπτών. Εποµένως
η υποχρέωση των servicers να σέβονται τον οφειλέτη γίνεται
νόµος και µάλιστα επί ποινή αυστηρών προστίµων που φτάνουν
τις 500.000 ευρώ ή ακόµα και σε ανάκληση της άδειας λειτουρ-
γίας τους.

Επίσης τα funds αναλαµβάνουν την υποχρέωση να παρέχουν
µέσω ειδικής ψηφιακής πλατφόρµας προσωποποιηµένη και ανα-
λυτική ενηµέρωση προς τους οφειλέτες για το ύψος οφειλής, το
ιστορικό των πληρωµών, τις δόσεις και το επιτόκιο της ρύθµισης.
Το νοµοσχέδιο προβλέπει ότι η ψηφιακή αυτή πλατφόρµα θα
πρέπει να τεθεί σε λειτουργία το αργότερο έως 31 Μαρτίου του
2024. 

Σηµαντικές, όµως, είναι και οι αλλαγές που προβλέπονται στον
εξωδικαστικό µηχανισµό και προβλέπουν, µεταξύ των άλλων: 

Πρώτον, τη βελτίωση του µαθηµατικού τύπου για τα δάνεια µε
εµπράγµατη εξασφάλιση, προκειµένου να αυξηθεί το κούρεµα
της οφειλής για όλους τους δανειολήπτες και όχι µόνο τους ευά-
λωτους. Το κούρεµα σε αυτές τις περιπτώσεις µπορεί να φτάσει
και το 28%. 

Δεύτερον, σταθερό επιτόκιο 3% για τρία χρόνια για όλες τις
ρυθµίσεις και αυτό αφορά κυρίως τις τράπεζες, που µέχρι σή-
µερα ήταν πολύ υψηλότερο. 

Τρίτον, δυνατότητα ένταξης στον εξωδικαστικό µηχανισµό φυ-
σικών προσώπων που κληρονόµησαν οφειλές προς το δηµόσιο
και φορείς κοινωνικής ασφάλισης οι οποίες έχουν βεβαιωθεί σε
βάρος επιχειρήσεων που έχουν κλείσει.

Τέταρτον, αυτόµατη και υποχρεωτική αποδοχή της αναδιάρ-
θρωσης χρέους ευάλωτων οφειλετών από τους δανειστές. Ο
οφειλέτης, αν θέλει, µπορεί να την απορρίψει, όµως οι πιστωτές
µπορούν να την προσβάλουν µόνο στα δικαστήρια και αιτιολογη-
µένα µε στοιχεία. 

Μια νοµοθετική διάταξη µε σαφές κοινωνικό πρόσηµο είναι
αυτή που αφορά στον Φορέα Απόκτησης και Επαναµίσθωσης
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Ακινήτων, που δίνει τη δυνατότητα στους ευάλωτους δανει-
ολήπτες να µένουν στο σπίτι τους για δώδεκα χρόνια πληρώνο-
ντας ένα µικρό ενοίκιο και έχοντας παράλληλα και το δικαίωµα
επαναγοράς από τον φορέα. Στο εξής, ο οφειλέτης θα µπορεί να
αποπληρώσει το τίµηµα της κατοικίας του και να την επαναγορά-
σει, ακόµη και πριν να συµπληρωθούν τα δώδεκα χρόνια, χωρίς
να υποχρεούται να πληρώσει τα ενοίκια που αποµένουν για τη
συµπλήρωση της δωδεκαετίας. Επιπλέον, ο φορέας θα µπορεί
να αγοράζει το ακίνητο έως 30% χαµηλότερα από την εµπορική
αξία, µείωση η οποία φυσικά θα µετακυλίεται στον δανειολήπτη,
όταν και εφόσον θελήσει να αγοράσει πίσω το ακίνητό του. 

Επίσης, σηµαντική διάταξη για τη χρηµατοδότηση της οικονο-
µίας και τη ρευστότητα είναι αυτή που δίνει τη δυνατότητα σε
εταιρείες εκτός τραπεζικού συστήµατος να χορηγούν δάνεια.
Αυτό δεν γίνεται πρώτη φορά. Είναι γνωστό ότι ήδη δίνονται δά-
νεια από µη τραπεζικούς φορείς, κυρίως δάνεια καταναλωτικά ή
µικροπιστώσεις. Πλέον η δυνατότητα επεκτείνεται σε επιχειρη-
µατικά και στεγαστικά δάνεια. 

Αξίζει ακόµη να υπογραµµιστούν τα πλεονεκτήµατα που προ-
κύπτουν για τους ελεύθερους επαγγελµατίες και αυτοαπασχο-
λούµενους από την επέκταση του συστήµατος των άµεσων
πληρωµών µέσω του συστήµατος IRIS. Αυτό σηµαίνει άµεση µε-
ταφορά χρηµάτων σε λογαριασµούς των δικαιούχων, χωρίς προ-
µήθειες και χρεώσεις, για συναλλαγές ποσών έως 500 ευρώ. 

Τέλος, δεν µπορώ να µην κάνω µία σύντοµη αναφορά στην
υπουργική τροπολογία για την ενίσχυση ευάλωτων συµπολιτών
µας. Μέχρι το τέλος του χρόνου πολλές κατηγορίες ευάλωτων
συνανθρώπων µας θα στηριχθούν οικονοµικά µε διάφορα ποσά.
Για παράδειγµα, πάνω από ένα εκατοµµύριο συνταξιούχοι και
ανασφάλιστοι υπερήλικες θα λάβουν από 150 ευρώ, οκτακόσιες
χιλιάδες δικαιούχοι του επιδόµατος παιδιού θα λάβουν µισό επί-
δοµα επιπλέον, διακόσιες δέκα χιλιάδες δικαιούχοι του ελάχιστου
εγγυηµένου εισοδήµατος θα λάβουν επιπλέον 50% του µηνιαίου
επιδόµατος, διακόσιες είκοσι πέντε χιλιάδες δικαιούχοι διαφόρων
αναπηρικών επιδοµάτων θα λάβουν ενίσχυση 200 ευρώ. Εποµέ-
νως µια ακόµη δέσµευση µε κοινωνικό πρόσηµο γίνεται πράξη. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σε όλη τη διάρκεια της συζήτη-
σης του νοµοσχεδίου στην επιτροπή αλλά και στην Ολοµέλεια
δεν ακούσαµε αντιπροτάσεις, µόνο αφορισµούς και εύκολες λύ-
σεις, που όµως είναι εκτός πραγµατικότητας. Η Κυβέρνηση όµως
της Νέας Δηµοκρατίας έχει επιλέξει τον δρόµο της ευθύνης απέ-
ναντι στους πολίτες. Αντιµετωπίζει µετωπικά το σοβαρό πρό-
βληµα της διαχείρισης του ιδιωτικού χρέους. Εξαντλεί όλα τα
περιθώρια και βελτιώνει διαρκώς το θεσµικό πλαίσιο για την προ-
στασία των ευάλωτων δανειοληπτών. Σε αυτόν τον δρόµο θα συ-
νεχίσουµε για τη διασφάλιση της κοινωνικής συνοχής και της
αναπτυξιακής πορείας της οικονοµίας µας. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Καββαδά. 

Καλείται στο Βήµα η κ. Μιλένα Αποστολάκη, Βουλευτής του
ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλλαγής. Στη συνέχεια, έχει ζητήσει τον λόγο
για µία παρέµβαση η κ. Κωνσταντοπούλου και µετά είναι ο κ. Κα-
ραµέρος, ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος των Σπαρτιατών κ.
Κόντης και ο κ. Νικητιάδης.

Έχετε τον λόγο, κυρία συνάδελφε.
ΜΙΛΕΝΑ ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΗ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το νο-

µοσχέδιο, πέραν της ενσωµάτωσης της ευρωπαϊκής οδηγίας,
αποτελεί µια de jure παραδοχή του γεγονότος ότι η χώρα µας
δέκα και πλέον χρόνια µετά την έναρξη της κρίσης, πέντε και
πλέον χρόνια µετά την έξοδο από το τρίτο µνηµόνιο και έχοντας
ανακτήσει την επενδυτική βαθµίδα, βρίσκεται πάντα αντιµέτωπη
µε ένα υποσύνολο του δυσθεώρητου ιδιωτικού χρέους, ίσως το
πιο υπονοµευτικό για την κοινωνική συνοχή, τα κόκκινα δάνεια. 

Το συνολικό πρόβληµα, όµως, δηλαδή αυτό που µε διάφορες
παραµέτρους πλαισιώνει το ιδιωτικό χρέος -παραµέτρους όπως
είναι η απροθυµία πάταξης της φοροδιαφυγής, η προστασία απέ-
ναντι στα υπερκέρδη ολιγοπωλιακών τοµέων της οικονοµίας, η
σκόπιµη ανοχή σας απέναντι στην ακρίβεια και στην αισχροκέρ-
δεια- τέσσερα και πλέον χρόνια µετά τη διακυβέρνηση της χώρας

από τη σηµερινή Πλειοψηφία, αντανακλά τον στρατηγικό σχεδια-
σµό της Κυβέρνησης. 

Το διαρκώς επιδεινούµενο πρόβληµα των κόκκινων δανείων
δεν οφείλεται σε έλλειψη αποτελεσµατικότητας. Πρόκειται περί
στοχευµένης επιλογής που αφορά τη λειτουργία της οικονοµίας
και, εν προκειµένω, του τραπεζικού συστήµατος. Το σχέδιο νό-
µου επικυρώνει τη µονοµερή προσέγγιση της Κυβέρνησης, που
αντιµετωπίζει το πρόβληµα των κόκκινων δανείων µόνο ως πρό-
βληµα των τραπεζών, ενώ είναι και πρόβληµα των δανειοληπτών.

Ρώτησε ο κ. Χατζηδάκης: «Να αδιαφορήσουµε για τις τράπε-
ζες;». Προσέξτε, σύµφωνα µε τα στοιχεία της Τράπεζας της Ελ-
λάδος για τα δάνεια και τις καταθέσεις, τα νέα δάνεια που κάθε
µήνα εκδίδονται είναι σε σταθερή βάση λιγότερα από αυτά που
αποπληρώνονται. Τα ξέρει αυτά ο Υπουργός. Προσέξτε ακόµα.
Ανακοινώθηκαν πρόσφατα τα αποτελέσµατα των stress tests για
τις ελληνικές συστηµικές τράπεζες και είναι καλά. Οι τέσσερις
συστηµικές τράπεζες κατατάχθηκαν στην τέταρτη θέση σε σύ-
νολο δεκαέξι χωρών της Ευρωπαϊκής Ένωσης και στην πρώτη
θέση ανάµεσα στις τράπεζες του Νότου. Ασφαλώς, λοιπόν, η κε-
φαλαιακή ασφάλεια και η φερεγγυότητα µας απασχολεί πάρα
πολύ και είναι θετική αυτή εξέλιξη, αλλά θα έπρεπε να συνοδεύε-
ται από επέκταση του χαρτοφυλακίου δανείων και όχι από υπο-
χώρηση η οποία σταθερά καταγράφεται και την οποία γνωρίζετε.

Βοηθήσατε τις τράπεζες µέσω του προγράµµατος τιτλοποι-
ήσεων «ΗΡΑΚΛΗΣ» και ξεµπέρδεψαν πουλώντας τα ενυπόθηκα
δάνεια τους στα funds σε ποσοστό που δεν ξεπερνούσε µεσο-
σταθµικά το 15% µε 20% της αξίας. Και τώρα είναι η δική µας
σειρά να ρωτήσουµε: Ποιο είναι το αναπτυξιακό και κοινωνικό µέ-
ρισµα που οι τράπεζες κατέβαλαν στην προσπάθεια ανάταξης
της οικονοµίας και της κοινωνίας και ποιες είναι οι αντίστοιχες
µέριµνές σας για τους δανειολήπτες, τους οποίους σκόπιµα πα-
ρουσιάζετε ως στρατηγικούς κακοπληρωτές; «Πονηρούληδες»
τους είπατε, αλλά πονηρούληδες είστε εσείς, που λίγες µέρες
πριν από τις εκλογές διαβεβαιώνατε τον κόσµο ότι δεν θα φέρετε
κανένα νέο φορολογικό νοµοσχέδιο για τους ελεύθερους επαγ-
γελµατίες και την άλλη εβδοµάδα ψηφίζετε την οριζόντια αντιµε-
τώπιση των επαγγελµατιών.

Και τώρα τα funds ζητάνε µέσω των servicers από τους δανει-
ολήπτες µέχρι και το 100% της αρχικής αξίας πλέον τόκων, απει-
λώντας µε πλειστηριασµούς γι’ αυτά που οι ίδιοι αγόρασαν στο
15% µε 20%. Επιµένετε σε έναν εξωδικαστικό µηχανισµό όπου οι
πιστωτές δεν υποχρεούνται να εφαρµόζουν τον Κώδικα Δεοντο-
λογίας της Τράπεζας της Ελλάδος και κανένας δεν τους ελέγχει
-εσείς, δηλαδή, δεν τους ελέγχετε-, δεν υποχρεούνται να συµµε-
τέχουν µε αντιπρόταση, απορρίπτοντας στην ουσία οποιαδήποτε
πρόταση ρύθµισης, δεν υποχρεούνται να αιτιολογούν την απόρ-
ριψη της αντιπρότασης του δανειολήπτη αντιµετωπίζοντας τις
συνέπειες του νόµου. 

Τα αποτελέσµατα της πολιτικής σας είναι δηλωτικά για το ποι-
ους υπερασπίζεστε και ποιους προστατεύετε, όχι πάντως τους
ευάλωτους δανειολήπτες, όχι όλους αυτούς που, καθώς οι ρυθ-
µίσεις οι οποίες τους επιβάλλονται είναι αδύνατο µε βάση την ει-
σοδηµατική τους κατάσταση να τηρηθούν, µπαίνουν στον φαύλο
κύκλο, τα δάνεια τους ξανακοκκινίζουν εντός εξαµήνου. Και δί-
νετε µάλιστα και τη δυνατότητα στους servicers να χορηγούν δά-
νειο σε αυτούς τους ανθρώπους, για να εξοφλήσουν την οφειλή,
τη στιγµή που στη δευτερογενή αγορά πολλά από τα δάνεια που
ρυθµίζονται αγοράζονται από τράπεζες και funds πάλι σε ποσο-
στό πολύ χαµηλότερο από την αξία του δανείου. 

Τι κάνετε για τους συνεπείς δανειολήπτες, οι οποίοι µε την αύ-
ξηση των επιτοκίων επιβαρύνθηκαν στις δόσεις τους µέχρι και
30%; Είµαι βέβαιη ότι γνωρίζετε, κύριε Υφυπουργέ, ότι από το
άνοιγµα της ψαλίδας µεταξύ επιτοκίου χορηγήσεων και επιτοκίου
καταθέσεων υπολογίζεται ότι έχουν εισρεύσει στις ελληνικές
τράπεζες επιπλέον κέρδη, που ξεπερνούν το ένα δισεκατοµµύριο
ευρώ. 

Τα κόκκινα δάνεια, λοιπόν, µειώθηκαν, αλλά µόνο για τους ισο-
λογισµούς των τραπεζών, όχι για το πραγµατικό χρέος πολιτών
και επιχειρήσεων, το οποίο διαρκώς αυξάνεται. Είναι άνω των 90
δισεκατοµµυρίων ευρώ το ποσό που µεταφέρθηκε από τις τρά-
πεζες στους servisers. 
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Τι κάνετε για τη διαφάνεια; Δεν κατοχυρώνετε ούτε καν την
υποχρέωση αναφοράς των servisers στο ιστορικό της οφειλής.
Πρέπει να σας πούµε και να πούµε και στον κ. Χατζηδάκη, που
απουσιάζει, ότι δικαιούται να έχει τη δική του άποψη, αλλά δεν
δικαιούται να έχει τα δικά του δεδοµένα, αυτά που µας παρου-
σίασε σε σχέση µε το σύνολο του νοµοσχεδίου αλλά και µε την
υποχρέωση για το ιστορικό της οφειλής. 

Τι κάνετε για το προφανές κίνητρο που έχουν οι servisers να
αποτύχουν οι ρυθµίσεις, ώστε να επωφεληθούν οι ίδιοι από τον
πλειστηριασµό ή την πώληση ενός ακινήτου στα σηµερινά υψηλά
επίπεδα τιµών, ενώ οι ίδιοι το αγόρασαν κοψοχρονιά;

Τι θα κάναµε εµείς, λοιπόν; Απαντώ στη συστηµατική διαρροή
σας, την οποία πρόθυµα κάποιοι αναπαράγουν, ότι τάχα το
ΠΑΣΟΚ δεν έχει προτάσεις ή ότι τάχα αυτά είναι ανεφάρµοστα. 

Για την προστασία της πρώτης κατοικίας έχουµε µιλήσει. Θα
επαναφέρουµε τον νόµο της κυβέρνησης Παπανδρέου. 

Για τις ρυθµίσεις των δανείων έχουµε πει ότι ο δανειολήπτης
πρέπει να αποκτά δικαίωµα για τη ρύθµιση της οφειλής του µε
βάση τις αρχές, τα κριτήρια και τις λύσεις του κώδικα δεοντολο-
γίας, αυτόν για τον οποίο εσείς λέτε ότι υπάρχει µία πρόβλεψη
στο νοµοσχέδιο, αλλά σηµασία έχει ότι µε τις ρυθµίσεις σας, µε
την πολιτική σας δεν καθιστάτε υποχρεωτική την τήρηση του Κώ-
δικα Δεοντολογίας της Τράπεζας της Ελλάδος.

Για την πώληση των δανείων έχουµε προτείνει την υποχρέωση
εκ µέρους των τραπεζών και των servisers πριν από τη µεταβί-
βαση του δανείου ή την πώλησή του στη δευτερογενή αγορά να
καταθέτουν πρόταση ρύθµισης στον οφειλέτη, δίχως την οποία
να µην µπορούν να ενεργοποιηθούν τα µέτρα αναγκαστικής εκτέ-
λεσης, δηλαδή κατασχέσεις και πλειστηριασµοί. Από το 2019 έχει
κατατεθεί η τροπολογία, όπως και η πρόταση νόµου για την επι-
βολή κανόνων στις εταιρείες διαχείρισης, που εσείς επιτρέπετε
την ασύδοτη λειτουργία τους.

Απαιτείται µια άλλη πολιτική, που θα θέτει στο επίκεντρο τις
ανάγκες των αδύναµων δανειοληπτών και όχι µόνο των τραπε-
ζών. Δεν είναι τυχαίο που επιµένετε σε έναν ορισµό για τους ευά-
λωτους που αποκλείει τη συντριπτική πλειοψηφία των νοικοκυ-
ριών. Κυβερνάτε χωρίς ηθικό νόηµα και µε πλαστό ιστορικό αφή-
γηµα. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, προσέξτε, σας παρακαλώ, αξίζει
τον κόπο: Η «DOVALUE» συνεργάζεται στην Ελλάδα µε δύο συ-
στηµικές τράπεζες, διαχειρίζεται δάνεια και στην Ιταλία και στην
Ελλάδα. Τα δάνεια που διαχειρίζεται στην Ιταλία είναι ύψους 68,7
εκατοµµυρίων ευρώ. Στην Ελλάδα είναι ύψους 29 εκατοµµυρίων.
Είναι πολύ λιγότερα, λιγότερα από τα µισά. Τα κέρδη της στην
Ιταλία είναι 84 εκατοµµύρια ευρώ, τα κέρδη της στην Ελλάδα
είναι 158,9 εκατοµµύρια ευρώ. Πρέπει να υπάρχει αυτό στα Πρα-
κτικά της Βουλής. Είναι υπερδιπλάσια. 

Αυτοί είστε, αυτά είναι τα υπερκέρδη που προστατεύετε, υπη-
ρετώντας µε τις πολιτικές σας την ανισότητα και την αισχροκέρ-
δεια ταυτόχρονα, δηλαδή τον βέβαιο δρόµο για τη διάρρηξη της
κοινωνικής συνοχής! 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Μιλένα Αποστολάκη καταθέ-

τει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκε-
ται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-
λαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
την κ. Αποστολάκη.

Κυρία Κωνσταντοπούλου, έχετε τον λόγο για µια παρέµβαση,
όπως είπατε, για πέντε λεπτά. 

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Είπα µία παρέµβαση µε βάση τον Κανονισµό της Βου-
λής.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Αυτός είναι ο Κανονι-
σµός, για πέντε λεπτά.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Και ποιο είναι το πρόβληµα, κύριε Πρόεδρε; Γιατί το κά-
νετε, λοιπόν, αυτό;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Σας ρώτησα, γιατί σας

είδα να έρχεστε στο Βήµα. Για πέντε λεπτά δεν υπήρχε λόγος,
αλλά εσείς κρίνετε.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Κύριε Πρόεδρε, όλοι κρινόµαστε και αυτή είναι όντως
µια κρίσιµη στιγµή για το Κοινοβούλιο και θα µου επιτρέψετε να
µιλήσω για το θέµα το οποίο κρατιέται εκτός των Πρακτικών της
Ολοµέλειας και κρατιέται όσο το δυνατόν πιο χαµηλά στη δηµο-
σιότητα. 

Ποιο είναι αυτό; Ότι υπάρχει µία κίνηση εκτροπής από πλευ-
ράς του κ. Μητσοτάκη και του κ. Τασούλα, µε τη στυγνή προσπά-
θεια να αλλοιωθεί η σύνθεση της Εξεταστικής Επιτροπής για το
έγκληµα των Τεµπών, µε την ευθεία, αντισυνταγµατική, χωρίς δι-
καίωµα και αξιόποινη παρέµβαση στη σύνθεση της επιτροπής και
µε λοβιτούρες, οι οποίες φαίνεται ότι τους είναι γνωστές και οι-
κείες και από άλλες υποθέσεις. 

Χαίροµαι που είναι παρόντες και παρούσες από τα περισσό-
τερα κόµµατα εκπρόσωποι, γιατί, κυρίες και κύριοι, είναι ευθύνη
όλων σας εάν θα επιτρέψετε να συµβεί αυτό το οποίο προετοι-
µάζει να συµβεί ο κ. Μητσοτάκης µε όργανό του τον κ. Τασούλα,
ο οποίος µε τη σειρά του εργαλειοποιεί το Επιστηµονικό Συµβού-
λιο της Βουλής για να χρησιµοποιήσει µία χωρίς δικαίωµα, εκτός
αρµοδιότητας, γνωµοδότηση, η οποία εκδίδεται κατά παραγγε-
λία, και να κρυφτεί πίσω από αυτή για να εξαιρέσει από την εξε-
ταστική επιτροπή εµένα ως Επικεφαλής της Πλεύσης Ελευθε-
ρίας, ως Βουλευτή του ελληνικού Κοινοβουλίου, ως πρόσωπο
που έχω στο παρελθόν δείξει µε ποιον τρόπο συµµετέχω στις
εξεταστικές επιτροπές -το έκανα στην Εξεταστική και στην Προ-
ανακριτική Επιτροπή για τη λίστα Λαγκάρντ-, ως πρόσωπο δη-
λαδή που ξέρουν πολύ καλά ότι δεν µπορούν να αντιµετωπίσουν
ούτε ο κ. Καραµανλής ούτε ο κ. Μητσοτάκης εάν κληθούν ενώ-
πιον της εξεταστικής επιτροπής. 

Ξέρουν και ξέρετε ότι το πρώτο που έβαλα ως αίτηµα και ως
θέµα ήταν η κλήση του κ. Μητσοτάκη και η κλήση του κ. Καρα-
µανλή. 

Ξέρετε ότι ο κ. Βορίδης έχασε την ψυχραιµία του και το χιού-
µορ του όταν του είπα εδώ στην Ολοµέλεια ότι θα εγγυηθώ προ-
σωπικά ότι η υπόθεση των Τεµπών όχι απλώς δεν θα κλείσει,
αλλά θα ανοίγει κάθε µέρα και περισσότερο. 

Ξέρετε ότι έφτασε να µου φωνάζει να µην του κάνω υποδείξεις
και του είπα «σας δίνω φιλικές συµβουλές», για να µου απαντήσει
«δεν είµαστε φίλοι» και να του ανταπαντήσω «βεβαίως και δεν εί-
µαστε φίλοι και ούτε θα σφίξετε ποτέ το δικό µου χέρι όπως σφί-
ξατε το χέρι του κ. Πολάκη την πρώτη µέρα που ορκιστήκαµε εδώ
στη Βουλή».

Κυρίες και κύριοι, είναι η ώρα της αλήθειας και η ώρα της ευ-
θύνης, γιατί όταν τέθηκε το ζήτηµα της αίτησης εξαίρεσης από
πλευράς του κ. Πλεύρη, πρώην Υπουργού, ο οποίος έχει και την
ιδιότητα µάρτυρα στην υπόθεση, όταν τέθηκε ως πρόταση της
πλειοψηφίας, δηλαδή της Νέας Δηµοκρατίας, µου επιτέθηκαν
Βουλευτές της Αντιπολίτευσης από τουλάχιστον τρία κόµµατα
και έδειξαν µε αυτές τις επιθέσεις, αντί να είναι σθεναροί -όπως
είναι η Πλεύση Ελευθερίας, που υπερασπίζεται τους θεσµούς, τη
νοµιµότητα, τη διαφάνεια, την ακεραιότητα και την αξιοπρέπεια
κάθε Βουλευτή σε όποιο κόµµα κι αν ανήκει-, αντί να είναι οι Βου-
λευτές αυτοί της Αντιπολίτευσης στο ύψος της περίστασης, επέ-
λεξαν την επίθεση.

Και αισθάνοµαι -και θα το πω όπως το αισθάνοµαι- ότι το επέ-
λεξαν αυτό γιατί η Πλεύση Ελευθερίας χαλάει την πιάτσα της
Αντιπολίτευσης. Παρακάνουµε αντιπολίτευση, παραεπιµένουµε
να έρθουν οι εµπλεκόµενοι, παραπροτείνουµε να συνεδριάζει η
επιτροπή, παραδεσµευόµαστε ότι θα είµαστε εκεί για τις εργα-
σίες της και αυτό χαλάει την πιάτσα.

Είπε ένας Βουλευτής «την ουσία να δούµε, δεν θέλουµε εξαι-
ρέσεις, αλλά περιµένουµε τη γνωµοδότηση». Άλλη Βουλευτής
µού επιτέθηκε µε χυδαίο και ακραίο τρόπο, ταυτίζοντάς µε µε τον
υπόλογο κ. Καραµανλή. 

Σε αυτή τη συνθήκη, κυρίες και κύριοι, εγώ οφείλω να θέσω
στα Πρακτικά της Ολοµέλειας και να καταθέσω στα Πρακτικά της
Ολοµέλειας αυτά που έχουν συµβεί, να θέσω τα κόµµατα της
Αντιπολίτευσης κυρίως, αλλά και τη συνείδηση των Βουλευτών
της Πλειοψηφίας προ της ευθύνης αυτού που συµβαίνει.
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Κύριοι του ΠΑΣΟΚ, αναζητώντας τι έχει κάνει στο παρελθόν το
Επιστηµονικό Συµβούλιο της Βουλής, στο πρόσφατο παρελθόν,
ανακάλυψα µια κατά παραγγελία γνωµοδότησή του στα τέλη
Φλεβάρη του 2023 για την υπόθεση της ΑΔΑΕ, σκανδαλώδη γνω-
µοδότηση, σκανδαλωδώς κατά παραγγελία, για να εµποδιστεί ο
Πρόεδρος της ΑΔΑΕ κ. Ράµµος να ενηµερώσει την Επιτροπή Θε-
σµών και Διαφάνειας της Βουλής, µε προκλητικές διατυπώσεις.
Δεν την είχα υπ’ όψιν µου, δεν ξέρω αν δώσατε έµφαση και συ-
νέχεια. Ίσως µεσολάβησε το έγκληµα των Τεµπών και προσανα-
τολίστηκαν προς άλλη κατεύθυνση τα βλέµµατα όλων και
δικαίως. Είναι πολλοί εξάλλου που στη συνέχεια ωφελήθηκαν
από το έγκληµα των Τεµπών.

Εκείνο, όµως, που έχει σηµασία είναι ότι κάποιοι προσπαθούν
σήµερα, χρησιµοποιώντας ως πρόσχηµα τη δήθεν γνωµοδότηση
του Επιστηµονικού Συµβουλίου, να εξαιρέσουν κόµµα της Αντι-
πολίτευσης αλλά και Βουλευτή και Επικεφαλής πολιτικού κόµµα-
τος, από τη σύνθεση µιας επιτροπής τριάντα ενός µελών. Από τα
τριάντα ένα µέλη ενοχλεί ένα, µία. Και εκείνοι οι οποίοι έχουν τα-
χθεί στην Αντιπολίτευση και εκείνοι οι οποίοι θα βρεθούν στην
ίδια θέση, έχουν βρεθεί στην ίδια θέση, δυστυχώς εκείνη τη στι-
γµή σκέφτηκαν µικροπολιτικά και µικροκοµµατικά. 

Θα ήθελα, όχι απευθυνόµενη πια βέβαια τώρα εντός της Αί-
θουσας, αλλά απευθυνόµενη στους πολίτες της χώρας και κυ-
ρίως στα θύµατα, στις οικογένειες των θυµάτων, στους επιζήσα-
ντες τραυµατίες -που είναι και αυτοί θύµατα και εγώ τουλάχιστον
δεν τους ξεχνάω, γιατί επικοινωνώ µαζί τους και αυτό το θεωρώ
τιµή µου, το θεωρώ καθήκον µου και σε καµµία περίπτωση δεν
το θεωρώ στίγµα και όνειδος-, ότι ο κ. Μητσοτάκης και η Κυβέρ-
νησή του, η κυβερνητική πλειοψηφία µέσα σε αυτή εδώ την Αί-
θουσα επέλεξαν να πουν ευθέως ότι οι οικογένειες των θυµάτων
είναι εχθροί τους και ότι, επειδή υπερασπίζοµαι αφιλοκερδώς τις
οικογένειες των θυµάτων, δεν µπορώ να είµαι µέλος της εξετα-
στικής επιτροπής, οµολογούν ότι βρίσκονται απέναντι στις οικο-
γένειες, απέναντι στα θύµατα και ότι έργο τους και µέριµνά τους
είναι η συσκότιση και όχι η διαλεύκανση. 

Θα ήθελα, λοιπόν, να ενηµερώσω τους πολίτες -πρώτον- ότι
δεν υπάρχει κανένα απολύτως νοµικό, δικονοµικό, συνταγµατικό,
ποινικό, δικονοµικό κώλυµα σε µία συνήγορο οικογενειών θυµά-
των που είναι και Βουλευτής να συµµετέχει στην εξεταστική επι-
τροπή η οποία εξετάζει τα πράγµατα από το 1997 µέχρι σήµερα,
σύµφωνα µε την πρόταση που κατατέθηκε και υπερψηφίστηκε.
Κανένα απολύτως κώλυµα, το γνωρίζει αυτό ο κ. Μητσοτάκης, το
γνωρίζει αυτό ο κ. Τασούλας, το γνωρίζετε όλοι της Νέας Δηµο-
κρατίας, γι’ αυτό και δεν θέσατε κανένα ζήτηµα όταν ανακοίνωσα
τη συµµετοχή µου στην εξεταστική επιτροπή, έχοντας κατ’ επα-
νάληψη δηλώσει ότι είµαι συνήγορος των οικογενειών των θυµά-
των. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κυρία Πρόεδρε…
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Μια µικρή ανοχή, κύριε Πρόεδρε, γιατί είναι πολύ σο-
βαρό το ζήτηµα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ήδη έχετε τον διπλά-
σιο χρόνο, κυρία Πρόεδρε. Τους κανόνες…

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Κύριε Πρόεδρε, µια µικρή ανοχή, σας παρακαλώ. Αν θέ-
λετε να σταµατήσω, θα σταµατήσω, να µην καταγραφούν στα
Πρακτικά αυτά που έχω να καταγγείλω.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Όχι, δεν υπάρχει τέ-
τοιος λόγος. Απλώς, παρακαλώ πολύ να συντοµεύετε.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Ωραία. Θα σας παρακαλούσα πάρα πολύ να µην κά-
νουµε άλλο αυτή την πολύ άχαρη διαδικασία. Θα σας παρα-
καλούσα πολύ να σεβαστείτε το πόσο σοβαρό είναι αυτό που
συµβαίνει και να σεβαστείτε επίσης ότι εµείς, επειδή δεν δεχθή-
καµε να ψηφίσουµε τον κ. Τασούλα ως Πρόεδρο της Βουλής,
έχουµε ως αντίποινο ότι η Πλεύση Ελευθερίας δεν έχει Αντιπρό-
εδρο της Βουλής.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Τι λέτε τώρα, κυρία
Πρόεδρε; Προσβάλλετε. 

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Κι εσείς προσβάλλεστε. Μάλιστα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ο κανόνας είναι να µι-
λήσετε για πέντε λεπτά, σας ρώτησα προηγουµένως, µου είπατε
για πέντε λεπτά, έχετε τον διπλάσιο χρόνο ήδη.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Όχι, δεν σας είπα για πέντε λεπτά, σας είπα για µια πα-
ρέµβαση.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Η παρέµβαση είναι για
πέντε λεπτά, κυρία Πρόεδρε.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Κύριε Πρόεδρε, πείτε µου αν θέλετε να διακόψω και να
κατέβω από το Βήµα ή αν θα µου δώσετε τον χρόνο να πω αυτά
τα πολύ σοβαρά που πρέπει να πω.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Δεν θέλω να διακό-
ψετε, θέλω απλά να ολοκληρώσετε όσο πιο γρήγορα µπορείτε.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Μπορώ να ολοκληρώσω χωρίς διακοπές;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Παρακαλώ.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Πολύ ωραία. 
Είναι αυτό ακριβώς το οποίο επεσήµανα, ότι δυστυχώς εκεί

όπου θα έπρεπε να υπάρχει τουλάχιστον από τα κόµµατα της
Αντιπολίτευσης συναίσθηση του τι ακριβώς είναι αυτό το οποίο
συµβαίνει, υπάρχει αυτός ο διαγκωνισµός, ποιος θα είναι καλύ-
τερος εκφραστής της τυπικής άσκησης της εξουσίας. 

Έχω, λοιπόν, να καταθέσω και κοιτάξτε, την Τρίτη στις 12 η
ώρα συνεδριάζει η εξεταστική επιτροπή για να κρίνει τα ζητήµατα
αυτά και όλοι θα κριθούµε και από τη στάση που θα τηρήσουµε
και θα τηρήσετε τότε και από τη στάση βέβαια που θα τηρήσουµε
και θα τηρήσετε µέχρι τότε, εν γνώσει αυτών που στη συνέχεια
θα πω.

Πρώτον, το Επιστηµονικό Συµβούλιο της Βουλής δεν έχει καµ-
µία αρµοδιότητα να γνωµοδοτεί για τη σύνθεση των εξεταστικών
επιτροπών, καµµία, µα καµµία, αρµοδιότητα. Επιλήφθηκε µε προ-
συνεννόηση από πλευράς Προέδρου της Βουλής και Βουλευτών
της Νέας Δηµοκρατίας. Όταν το κατήγγειλα αυτό και ζήτησα εξη-
γήσεις και από τον Πρόεδρο της Εξεταστικής Επιτροπής και από
το Επιστηµονικό Συµβούλιο, δεν έλαβα καµµία απάντηση. Όταν
κατήγγειλα ότι ο κύριος Πρόεδρος της Βουλής έχει εργαλειοποι-
ήσει το Επιστηµονικό Συµβούλιο και άλλη φορά για να περιορίσει
τη δική µου κοινοβουλευτική συµµετοχή και την εκπροσώπηση
της Πλεύσης Ελευθερίας, ζητώντας ιδιωτική γνωµοδότηση για
να περιορίσει το δικαίωµά µου να παίρνω τον λόγο ως πρώην
Πρόεδρος της Βουλής, το Επιστηµονικό Συµβούλιο απάντησε ότι
δεν µπορεί να γνωστοποιήσει, δεν απάντησε, περιέχεται αυτό στη
σηµερινή γνωµοδότηση, ότι εκδίδει και άλλες γνωµοδοτήσεις τις
οποίες θέτει υπ’ όψιν του Προέδρου της Βουλής και άµα θέλει ο
Πρόεδρος της Βουλής τις δηµοσιοποιεί. Συνοµολογήθηκε, δη-
λαδή, ότι πρόκειται για συµβούλιο απολύτως ελεγχόµενο, στην
απόλυτη διάθεση και προαίρεση του κ. Τασούλα. 

Υπάρχει, όµως, ένα ζήτηµα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κυ-
ρίες και κύριοι Βουλευτές, που δεν µπορεί να το αντιπαρέλθει κα-
νείς. Εγώ το έθεσα µε έγγραφό µου και κάποιοι θέλουν να το
κουκουλώσουν. Το ζήτηµα αυτό είναι ότι δύο από τα µέλη του
Επιστηµονικού Συµβουλίου εµπλέκονται ενεργά στην υπερά-
σπιση κατηγορουµένων για τα Τέµπη. Το ότι εµπλέκονται ενεργά
ο ένας ως συνήγορος υπεράσπισης και ο άλλος ως τεχνικός σύµ-
βουλος της υπεράσπισης οµολογείται τελικώς, µετά από την κα-
ταγγελία που έγινε σήµερα, που έκανα σήµερα το πρωί, στο
σηµερινό πρακτικό του Επιστηµονικού Συµβουλίου, όπου επίσης
οµολογείται, πρώτον, ότι δεν απαντούν στα έγγραφα που τους
έχω απευθύνει θεσµικά, ότι δεν γνωρίζουν καν το όνοµα του κόµ-
µατος του οποίου είµαι επικεφαλής -το αναφέρουν ως Ελεύθερη
Πλεύση, τόσο Επιστηµονικό Συµβούλιο είναι αυτό-, ότι η σύνθεση
του Επιστηµονικού Συµβουλίου αποτελείται εξ ολοκλήρου από
συνταξιούχους καθηγητές, τον κ. Κώστα Μαυριά ως Πρόεδρο,
τον οµότιµο καθηγητή του Πανεπιστηµίου…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κυρία Πρόεδρε, τε-
λειώνετε;

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): …τον κ. Νικόλαο Σκανδάµη, τον οµότιµο καθηγητή του
Εθνικού Μετσόβιου Πολυτεχνείου, τον κ. Ιωάννη Βασιλείου, τον
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τέως καθηγητή του Οικονοµικού Πανεπιστηµίου Αθηνών, τον κ.
Ιωάννη Πανάρετο, τον οµότιµο καθηγητή του Πανεπιστηµίου
Αθηνών και µέλος της Ακαδηµίας Αθηνών, τον κ. Πασχάλη Κιτρο-
µηλίδη, τον κ. Παναγιώτη Παπανικολάου, επίσης οµότιµο, τον κ.
Χρήστο Μυλωνόπουλο, που δήλωσε αποχή, τον κ. Χαράλαµπο
Χρυσανθάκη, που δήλωσε αποχή, τον κ. Κωνσταντίνο Καραµάνη
-αυτός νοµίζω ότι είναι και ο µόνος εν ενεργεία καθηγητής- και
τον πρέσβη επί τιµή… 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κυρία Πρόεδρε, τελει-
ώνετε; 

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Πώς είπατε;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Παρακαλώ να ολοκλη-
ρώσετε. Έχετε ήδη µιλήσει για δεκαπέντε λεπτά. Τριπλάσιο
χρόνο έχετε πάρει, όσο η κύρια οµιλία σας.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Κύριε Βιλιάρδο, θα ολοκληρώσω. Καταλαβαίνω ότι ενό-
χλησαν και τα ονόµατα…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Όχι, κυρία Πρόεδρε.
Μα, τι λέτε; Τι είναι αυτά τα πράγµατα που λέτε; Σας παρακαλώ.
Απλά περιµένουν τόσοι συνάδελφοι να µιλήσουν, είχατε πέντε
λεπτά, µου υποσχεθήκατε πέντε λεπτά…

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Δεν σας υποσχέθηκα ούτε είχα πέντε λεπτά. Μου το εί-
πατε εσείς.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Αυτός είναι ο χρόνος.
Αυτό λέει ο Κανονισµός και πρέπει να σέβεστε τον Κανονισµό.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Κύριε Βιλιάρδο, θέλετε εντελώς να µε εµποδίσετε να
ολοκληρώσω την οµιλία µου;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Μα, τι λέτε τώρα;
Θέλω να σας εµποδίσω; 

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Γιατί είναι εξόχως ασυνήθιστο αυτό που κάνετε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Μα, τι λέτε ότι θέλω
να σας εµποδίσω; Είναι πράγµατα αυτά που λέτε; Προσβάλλετε
όλον τον κόσµο; Δεν είναι καλά αυτά που λέτε. Περιµένουν οι συ-
νάδελφοι τόση ώρα.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Λυπάµαι πάρα πολύ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Εσείς προηγουµένως
κάνατε παράπονα επειδή άργησε πέντε λεπτά να µιλήσει ο Κοι-
νοβουλευτικός σας Εκπρόσωπος.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Σας παρακαλώ. Σας παραδίδω ως Βουλευτή της Ελλη-
νικής Λύσης στην κρίση των ανθρώπων που σας παρακολουθούν.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Παραδώστε µε στην
κρίση παρακαλώ, κυρία Πρόεδρε. Τελειώστε µόνο.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Σας παραδίδω στην κρίση των ανθρώπων που µας πα-
ρακολουθούν.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Παραδώστε µε σε
όποια κρίση νοµίζετε, απλά ολοκληρώστε.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Είστε ο δεύτερος που το κάνει. Το έκανε και ο κ. Λα-
µπρούλης από τη θέση του Αντιπροέδρου. Σας παραδίδω πραγ-
µατικά στην κρίση των ανθρώπων οι οποίοι παρακολουθούν.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Να µε παραδώσετε
στην κρίση, κυρία Πρόεδρε.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Θέλετε να συνεχίσετε να µε διακόπτετε;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Τι να σας διακόπτω;
Τελειώσατε. Δεκαέξι λεπτά έχετε. Δεν το καταλαβαίνετε ότι πε-
ριµένουν τόσοι συνάδελφοι να µιλήσουν;

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Θέλετε να µε αφήσετε να ολοκληρώσω την οµιλία µου
ή θέλετε…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Αρκεί να µου πείτε
πόση ώρα θέλετε ακόµη, διότι πήγατε στα δεκαεπτά λεπτά.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Μα, µιλάτε τα πέντε από τα δεκαεπτά, αν µε διακόπτετε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κυρία Πρόεδρε, δεν
µπορούµε να συνεννοηθούµε. Ολοκληρώστε, σας παρακαλώ.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Πείτε µου πόσο χρόνο µού δίνετε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Δύο λεπτά.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Κύριε Πρόεδρε, καταθέτω στα Πρακτικά της Βουλής την
αίτησή µου προς το Επιστηµονικό Συµβούλιο της Βουλής, η
οποία απεστάλη µε ηµεροµηνία 28-11-2023, τη δήλωση και αί-
τησή µου προς το προεδρείο και τα µέλη της Εξεταστικής Επι-
τροπής της Βουλής για τη διερεύνηση του εγκλήµατος Τεµπών
και όλων των πτυχών που συνδέονται µε αυτό. Καταθέτω στα
Πρακτικά επίσης τη σηµερινή δεύτερη αίτηση και δήλωσή µου
προς το Επιστηµονικό Συµβούλιο της Βουλής. Καταθέτω στα
Πρακτικά τη µε σηµερινή ηµεροµηνία φερόµενη ως γνωµοδό-
τηση των προσώπων στα οποία αναφέρθηκα. 

(Στο σηµείο αυτό η Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευθερίας κ. Ζωή
Κωνσταντοπούλου καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέ-
ντα έγγραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος
Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της
Βουλής)

Κι επίσης καταγγέλλω ότι έχει δοθεί εντολή προς τη Γραµµα-
τεία της Εξεταστικής Επιτροπής από τον Πρόεδρο της Εξεταστι-
κής Επιτροπής κ. Μαρκόπουλο, δηλαδή από τον Βουλευτή
εκείνον ο οποίος χαρακτηρίζει το έγκληµα των Τεµπών ατύχηµα
και καταστροφή και αρνείται να το χαρακτηρίσει έγκληµα, προς
την προϊσταµένη της Γραµµατείας της Εξεταστικής Επιτροπής
να µη µου χορηγήσει το έγγραφο που φέρεται ότι έχει αποστείλει
µε αριθµό εισερχοµένου «1» προς το Επιστηµονικό Συµβούλιο
της Βουλής, το οποίο ουδέποτε κοινοποιήθηκε σε κανένα από τα
µέλη. 

Απευθύνοµαι µόνο στα θύµατα, µόνο στις οικογένειές τους,
µόνο στους ανθρώπους που αγωνιούν και µόνο στους πολίτες.

Να ξέρετε ότι εγώ δεν θα σταµατήσω να παλεύω και να ξέρετε
επίσης ότι ό,τι και αν λέει όποιος λέει, σηµασία έχει τι κάνει. Εδώ
µέσα φαίνεται τι κάνουν εκείνοι οι οποίοι παριστάνουν ότι σας
υπερασπίζονται και φαίνεται πώς ανησυχούν όταν κλονίζονται οι
εξουσίες που θέλουν να σας στραγγαλίσουν. Εγώ είµαι µαζί σας
και θα συνεχίσω να είµαι µαζί σας και όλοι θα κριθούµε. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστώ πολύ την

κ. Κωνσταντοπούλου.
Τον λόγο έχει ζητήσει η Κοινοβουλευτική Εκπρόσωπος της

Νέας Δηµοκρατίας για µία παρέµβαση, για δύο λεπτά, παρα-
καλώ.

ΖΩΗ ΡΑΠΤΗ: Κύριε Πρόεδρε, δράττοµαι της ευκαιρίας, µετά
τα όσα είπε η Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευθερίας σε σχέση µε
την Επιστηµονική Επιτροπή της Βουλής, να πω ότι η Επιστηµο-
νική Επιτροπή της Βουλής ασκεί ελεύθερα και µε απόλυτη σύ-
νεση τα καθήκοντά της. Είναι προφανές ότι δεν εργαλειοποιείται
από οιονδήποτε. 

Το πόρισµα το οποίο έχει εκδώσει και το οποίο έχει θέσει και
δηµοσιοποιήσει αναφέρεται σε νοµικά ζητήµατα τα οποία σχετί-
ζονται µε τη δυνατότητα ή µη της Προέδρου της Πλεύσης Ελευ-
θερίας, η οποία αποτελούσε και αποτελεί και έχει ασκήσει καθή-
κοντα συνηγόρου µέλους κάποιου θύµατος στην υπόθεση των
Τεµπών. Αυτό ως κώλυµα δεν επιτρέπει την παραµονή της στην
εξεταστική επιτροπή. 

Αυτό, όµως, είναι ένα πόρισµα το οποίο έχει εκδοθεί, θα τεθεί
υπ’ όψιν της δικής µας επιτροπής και βεβαίως στη συνέχεια αυτό
ως γνωµοδότηση και ως πόρισµα θα αποτελέσει και το σηµείο
επί του οποίου θα συζητήσουµε στην επόµενη συνεδρίαση.

Το να εργαλειοποιείται τώρα κατ’ αυτόν τον τρόπο από την
Πρόεδρο της Πλεύσης Ελευθερίας νοµίζω ότι προσβάλλει κατ’
αρχάς εµάς ως Σώµα, το Σώµα της Βουλής των Ελλήνων, αλλά
προσβάλλει και ατοµικά τον καθένα και την καθεµία εκ των µελών
του και εγώ θα ζητούσα να ανακαλέσει. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
την κ. Ράπτη. 

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Κύριε Πρόεδρε, να απαντήσω.
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Είναι τόσο ανεξάρτητο και τόσο επιστηµονικό το Επιστηµονικό
Συµβούλιο, που λέει τα εξής στη γνωµοδότησή του: «Συγκροτή-
θηκε µε την υπ’ αριθµόν» τάδε «απόφαση του Προέδρου της Βου-
λής, κατόπιν της απόφασης της Ολοµέλειας της Βουλής και
συγκλήθηκε µετά από πρόσκληση του κ. Κωνσταντίνου Τα-
σούλα». Δεν το συγκάλεσε καν ο Πρόεδρός του, ο κ. Μαυριάς,
το συγκάλεσε ο κ. Τασούλας και κάναµε, λέει, δήθεν τηλεδιά-
σκεψη εχθές 30 Νοεµβρίου, ενώ στις 28 Νοεµβρίου εγώ ήξερα
ότι ήδη ένα µέλος είχε δηλώσει αποχή, αλλά κατά τα άλλα έγινε,
υποτίθεται, χθες διάσκεψη.

Είναι τόσο ανεξάρτητο το Επιστηµονικό Συµβούλιο της Βουλής
που δείτε τι λέει για τον εαυτό του: «Το Επιστηµονικό Συµβούλιο
της Βουλής επικοινωνεί, όταν απαντά σε ερωτήµατα του Προ-
έδρου της Βουλής µόνον µε τον Πρόεδρο της Βουλής, ακριβώς
γιατί υπάγεται απευθείας σε αυτόν και για τον ίδιο λόγο µόνο ο
Πρόεδρος της Βουλής µπορεί να θέτει ερωτήµατα προς το Επι-
στηµονικό Συµβούλιο της Βουλής και να επικοινωνεί µε αυτό. Οι
γνώµες τις οποίες διατυπώνει το Επιστηµονικό Συµβούλιο της
Βουλής είναι απλές γνώµες επί επιστηµονικών ζητηµάτων και δεν
αποτελούν εκτελεστές διοικητικές πράξεις ούτε προκύπτει από
διάταξη του Κανονισµού της Βουλής ότι αποτελούν µέρος σύν-
θετης διοικητικής ενέργειας. Εποµένως δεν εφαρµόζονται επ’
αυτών οι ρυθµίσεις περί του δικαιώµατος ακροάσεως κατά το
άρθρο 20 παράγραφος 2 του Συντάγµατος και το άρθρο 6 του
Κώδικα Διοικητικής Διαδικασίας», της ακροάσεως δηλαδή που
εγώ ζήτησα πριν γνωµοδοτήσουν χωρίς να έχουν κανένα στοιχείο
αφού εγώ δεν είχα ακουστεί.

Ακούστε δε τι παραπάνω είναι. Δεν είναι, λέει, εκτελεστικό ούτε
διοικητικό όργανο. Τότε γιατί εξαιρέθηκαν οι δύο υπερασπιστές
κατηγορουµένων µε οµόφωνη µάλιστα απόφαση;

Και ακούστε ακόµη τι άλλο λέει για τον εαυτό του και για τις
γνώµες του το Επιστηµονικό Συµβούλιο της Βουλής, για το οποίο
εθίγητε και εσείς και άλλοι: «Οι γνώµες αυτές, δοθέντος ότι απευ-
θύνονται αποκλειστικά στον Πρόεδρο της Βουλής ως αποτελού-
σες την απάντηση του επιστηµονικού συµβουλίου επί ερωτή-
µατος ή ερωτηµάτων του προς αυτό, µπορούν να αποκτούν δη-
µοσιότητα µόνον κατά την κρίση του Προέδρου της Βουλής. Ου-
δεµία δε αρµοδιότητα διαθέτει το Επιστηµονικό Συµβούλιο της
Βουλής ή ο πρόεδρός του να κοινοποιεί σε πρόσωπα άλλα πλην
του Προέδρου της Βουλής τις γνώµες αυτές».

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ,
κυρία Πρόεδρε.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Μισό λεπτό, κύριε Πρόεδρε. Μισό λεπτό παρακαλώ και
θα έχω ολοκληρώσει. Μετρήστε και τα δευτερόλεπτα.

Αυτό µου απαντάει όταν λέω: «Δώστε µου ποιες άλλες γνωµο-
δοτήσεις έχετε εκδώσει επί τέτοιων θεµάτων». Και δεν το απα-
ντάει σε εµένα, το γράφει σε πρακτικό που αν θέλει, θα το δη-
µοσιοποιήσει ο Πρόεδρος της Βουλής.

Μην παριστάνετε, κυρία Ράπτη και κύριοι της Νέας Δηµοκρα-
τίας, ότι µπερδεύεστε. Είναι άλλο το Επιστηµονικό Συµβούλιο της
Βουλής, οι συνταξιούχοι δηλαδή καθηγητές µε αντιµισθία διορι-
σµένοι από τον Πρόεδρο της Βουλής και είναι άλλο η Επιστηµο-
νική Υπηρεσία της Βουλής. Μην κάνετε ότι µπερδεύεστε. Δεν
είναι γνωµοδότηση της επιστηµονικής υπηρεσίας, είναι γνωµο-
δότηση αυτού το συµβουλίου που δέχεται µε όρους χούντας ότι
θα λειτουργεί ως µακρύ χέρι του κ. Τασούλα και του κ. Μητσο-
τάκη.

Και εσείς ως πρώην Υπουργός Υγείας που ήσασταν στα Τέµπη
το βράδυ εκείνο και τη νύχτα εκείνη, θα έπρεπε να είστε λίγο πιο
αυτοσυγκρατηµένη, όταν λειτουργείτε µε αυτόν τον τρόπο για
να συγκαλύψετε τις ευθύνες στον κ. Καραµανλή και του κ. Μη-
τσοτάκη.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Τον λόγο έχει ο κ.
Γιώργος Καραµέρος Βουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ-Προοδευτική Συµ-
µαχία.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΜΕΡΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κύριοι Βουλευτές, η ευρωπαϊκή οδηγία που κα-

λούµαστε να υιοθετήσουµε κινείται σε πνεύµα και περιεχόµενο
στο άλλο άκρο από αυτό που εσείς προσαρµόζετε στο νοµοθέ-
τηµα. Θα πω αρκετά στοιχεία, τα οποία συνηγορούν σε αυτή την

κατεύθυνση. Δεν είναι ένα νοµοσχέδιο για την προστασία των
ευάλωτων δανειοληπτών, αλλά είναι ένα νοµοσχέδιο στην πρα-
γµατικότητα που κάνει σέρβις στους servicers. Ακούστηκε πολύ
αυτός ο όρος εδώ. Ήρθαν στην επιτροπή, καταλάβαµε και τις
προθέσεις τους και την ικανοποίησή τους, αλλά και πως κινείστε
εσείς. Θα πω τι ακριβώς κάνουµε εµείς, για να έχουµε µια πλη-
ρέστερη εικόνα του τι ακριβώς συµβαίνει µε τους servicers,
καθώς ζητήσαµε από την αρµόδια Επιτροπή Παρακολούθησης
Εγγυήσεων του Ελληνικού Δηµοσίου, που εποπτεύει αυτούς τους
διαχειριστές, µε κατάθεση εγγράφων τα αρχικά επιχειρηµατικά
τους πλάνα.

Θέλω να σταθώ επίσης στην προκλητική παρουσία εδώ νωρί-
τερα του Υπουργού Δικαιοσύνης, του κ. Φλωρίδη, δεδοµένου ότι
φέρνετε και αυτή την τροπολογία για την ασυλία των στελεχών
του ΤΑΙΠΕΔ, το ακαταδίωκτο από αστική ευθύνη. Αλήθεια, τι ετοι-
µάζονται να κάνουν και µέσα σε αυτό το νοµοσχέδιο φέρνετε τη
συγκεκριµένη τροπολογία; Γιατί να εξαιρούνται οι συναλλαγές
τους από τον έλεγχο του Ελεγκτικού Συνεδρίου;

Ο κύριος Υπουργός, ο οποίος ειρωνεύτηκε την Αξιωµατική
Αντιπολίτευση, θυµάµαι στις προγραµµατικές δηλώσεις πως δεν
θυµόταν πως ένα άλλο καταδιωκτικό, µια άλλη ασυλία, για τους
τραπεζίτες µε τον ν.4637/2019 ήταν πρόνοια και νοµοθέτηµα της
Κυβέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας και όχι του ΣΥΡΙΖΑ, όπως
είχε κάνει λάθος και είχε αναφέρει, πριν από λίγες ηµέρες µάς
ενηµέρωσε ότι θα αρθεί και θα αρθεί και το ακαταδίωκτο για τα
µέλη του Ταµείου Χρηµατοπιστωτικής Σταθερότητας και σήµερα
έρχεστε µε αυτή την τροπολογία να δώσετε ακαταδίωκτο και
ασυλία στα στελέχη του ΤΑΙΠΕΔ.

Δεν σας ενδιαφέρει στην πραγµατικότητα να προστατέψετε
τους ευάλωτους δανειολήπτες. Αν σας ενδιέφερε, θα ήταν µια
τελείως διαφορετική συνεδρίαση, σε ένα τελείως διαφορετικό
πλαίσιο, µια άλλη µέρα µε µεγαλύτερη προσοχή και όχι Παρα-
σκευή, που έχουν το γνωστό πρόβληµα οι Βουλευτές της περι-
φέρειας και φεύγουν κυρίως µετά το µεσηµέρι, σε ένα τελείως
διαφορετικό κλίµα.

Εσείς, λοιπόν, δεν αφήνετε καµµία χαραµάδα προστασίας της
κύριας κατοικίας, ενώ απλώνετε δίχτυ προστασίας σε όλους τους
άλλους, τράπεζες, funds, servicers. Πρόκειται ουσιαστικά για µια
διαστρέβλωση της ευρωπαϊκής οδηγίας. Με έναν διαµορφωµένο
λαβύρινθο µε µινώταυρο αυτά τα είκοσι funds, τις είκοσι τρεις
εταιρείες διαχείρισης απαιτήσεων και τις διακόσιες είκοσι δύο χι-
λιάδες χρεωµένα νοικοκυριά και επιχειρήσεις να βρίσκονται διαρ-
κώς στη δίωξη των servicers.

Η οδηγία έπρεπε να έχει ενσωµατωθεί γιατί ζητά µεγαλύτερη
προστασία µε µέτρα και ειδικές παραχωρήσεις στους οφειλέτες,
όπως αναφέρει και η παράγραφος 2 του άρθρου 28 της οδηγίας,
µε µερική διαγραφή χρέους, µε αναβολή δόσεων, αναχρηµατο-
δότηση δανείου, παράταση διάρκειας, µεταβολή του επιτοκίου
όχι προς τα πάνω, αναστολή δόσεων, µετατροπές νοµίσµατος,
όπου εδώ θα µπορούσαν να υπαχθούν και τα δάνεια σε ελβετικό
φράγκο.

Τους εκπροσώπους των δανειοληπτών σε ελβετικό φράγκο
τους τραβολογούσατε στο Μέγαρο Μαξίµου προεκλογικά µε διά-
φορες υποσχέσεις, αλλά ήρθε σήµερα ο κύριος Υπουργός, ο κ.
Χατζηδάκης, νωρίτερα και είπε «αφού υπάρχει απόφαση του
Αρείου Πάγου», ενώ η οδηγία δίνει τη δυνατότητα µετατροπής
του νοµίσµατος. Και εν πάση περιπτώσει το τι κάνει η δικαιοσύνη
είναι δουλειά της δικαιοσύνης µολονότι εκκρεµεί και ακόµα µία
µαζική αγωγή. Εσείς γιατί δεν νοµοθετείτε σε ένα πολύ µεγάλο
πρόβληµα όχι µόνο για εβδοµήντα χιλιάδες οικογένειες, νοικοκυ-
ριά που έχουν πρώτη κατοικία µε ελβετικό φράγκο, αλλά ακόµα
περισσότερους, οι οποίοι βρίσκονται µε διπλές και τριπλάσιες
οφειλές σε σχέση µε το αρχικό κεφάλαιο που έλαβαν ως δάνειο;

Αντί να αξιοποιήσετε, λοιπόν, την ελευθερία που δίνεται στα
κράτη-µέλη στη µέριµνα µέτρων προστασίας των δανειοληπτών,
των ευπαθών οµάδων και ευάλωτων καταναλωτών εσείς κάνετε
το αντίθετο. Δείτε πόσο µεροληπτικοί είστε: Στο άρθρο 89 απο-
δέχεστε ο ιδιωτικός φορέας απόκτησης και επαναµίσθωσης να
έχει τη δυνατότητα απόκτησης του ακινήτου στο 70% της αξίας
του εκβιαστικά πέντε µέρες πριν τον πλειστηριασµό του. Διευκο-
λύνετε, δηλαδή, τη µεταβίβαση πρώτης κατοικίας στον φορέα.
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Δεν ισχύει ότι ο ενοικιαστής επαναγοράζει το ίδιο του το σπίτι
στο 70% της αξίας, που αγόρασε ο φορέας, διότι αναφέρεται ότι
σε περίπτωση αύξησης της αξία του ακινήτου πληρώνει επιπλέον
την υπεραξία υπέρ του φορέα.

Παραµένει η πρόβλεψη εγγύησης οµόλογου του ελληνικού δη-
µοσίου στους servicers, δηλαδή τους δίνετε και έκπτωση 30% για
να αποκτούν ακίνητα ευάλωτων µε εγγύηση του δηµοσίου.

Εµείς υπερασπιστήκαµε το 2019 στο άρθρο 66 του εξωδικα-
στικού την υποχρεωτικότητα της ρύθµισης από την πλατφόρµα.
Το ίδιο κάναµε και στο ολοκληρωµένο πρόγραµµα που καταθέ-
σαµε, που προτείναµε στους πολίτες προεκλογικά τον Μάιο.

Βέβαια εσείς όλα αυτά τα οποία φέρνετε τώρα, το σέρβις
στους servicers, το φορολογικό νοµοσχέδιο για τους ελεύθερους
επαγγελµατίες και τις ατοµικές επιχειρήσεις, τα κρύψατε προσε-
κτικά κάτω από την επικοινωνιακή χειραγώγηση και την ατζέντα
που βάλατε προεκλογικά. Με το σύστηµα το οποίο έχετε δηµι-
ουργήσει βάζατε µπροστά στην προµετωπίδα του προεκλογικού
σας αγώνα τον φράχτη ή τη µουσουλµανική µειονότητα. Και έρ-
χεστε τώρα και µεταξύ άλλων εισάγετε τον αλγόριθµο µε υπο-
χρεωτικότητα εφαρµογής από τράπεζες και δηµόσιο, αλλά µόνο
για ευάλωτους δανειολήπτες κατά τα εισοδηµατικά τους κριτή-
ρια. Ποιοι είναι αυτοί για εσάς; Αυτοί µε 7.000 ευρώ. Είναι µια
πολύ µικρή, συγκεκριµένη περίµετρος. Λες και δεν αντιλαµβάνε-
ται ο οποιοσδήποτε ότι µε 7.000 ευρώ εισόδηµα τον χρόνο δεν
µπορεί κάποιος και να ανταποκρίνεται και να πληροί και άλλα κρι-
τήρια διαβίωσης.

Γιατί δεν διευρύνετε τα εισοδηµατικά κριτήρια; Γιατί δεν αυξά-
νετε την περίµετρο; Γιατί δεν λαµβάνετε υπ’ όψιν τις συνθήκες
διαβίωσης; Είναι θέµα κοινής λογικής όταν θέλεις πραγµατικά να
υπερασπιστείς τους οικονοµικά αδύναµους.

Αυτό, λοιπόν, το καθεστώς αδιαφάνειας, ειδικά όταν υπάρχει
κάποιο αξιόλογο ακίνητο, ζουν οι πολίτες, οι δανειολήπτες, οι
οποίοι καταλαβαίνουν από την επαφή τους µε τα funds, µε τους
servicers τι τους επιφυλάσσουν στην πραγµατικότητα.

Μιλήσατε για τον κώδικα δεοντολογίας. Θέλω να σταθώ λίγο
σε αυτό. Στον κώδικα δεοντολογίας όπου, αν ο δανειολήπτης δεν
µπορέσει να απαντήσει σε µία έστω κλήση, γίνεται µη συνεργά-
σιµος. Θέλω να σταθώ στο ακατάσχετο των servicers που, επί-
σης, τους αφήνετε.

Κύριε Πρόεδρε, ζητώ την ανοχή σας για ένα λεπτό και πάω κα-
τευθείαν στις προτάσεις που έχουµε εµείς.

Λέµε διαγραφή µέρους του ιδιωτικού χρέους για φυσικά πρό-
σωπα, επιχειρήσεις και αγρότες µε πρόνοια, ώστε να πληρώνουν
όλοι αυτό που πραγµατικά µπορούν µε βάση τις εύλογες δαπά-
νες διαβίωσης. Για έναν ενάρετο κύκλο και όχι µια δουλεία στα
χρέη πολλών πραγµατικών κρίσεων. Λέµε για τον ρόλο της Ανα-
πτυξιακής Τράπεζας, που θα αγοράζει από τα funds πακέτα κόκ-
κινων δανείων, µικρών και µεσαίων επιχειρήσεων και νοικοκυριών,
µε έκδοση οµολόγου µε εγγύηση του ελληνικού δηµοσίου και
χρηµατοδότηση από την αγορά. Τα δάνεια θα διαγράφονται, θα
κουρεύονται µε πολύ µεγάλο ποσοστό σε σχέση µε το ύψος της
αγοράς τους συν ένα εύλογο κέρδος, ώστε να εξασφαλίζει η Ανα-
πτυξιακή Τράπεζα και την πληρωµή των τοκοµεριδίων που εκδί-
δει. Αυτές είναι οι προτάσεις. Είναι ρεαλιστικές, σε εντελώς
αντίθετη κατεύθυνση µε αυτό το νοµοσχέδιο που φέρνετε για την
εξυπηρέτηση των servicers.

Για όλους αυτούς τους παραπάνω λόγους καταψηφίζουµε το
παρόν νοµοσχέδιο και συνεχίζουµε να στηρίζουµε τους ευάλω-
τους δανειολήπτες και οφειλέτες µε τις ρεαλιστικές µας προτά-
σεις.

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική

Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστώ πολύ τον

κ. Καραµέρο.
Τον λόγο έχει ο κ. Ιωάννης Κόντης Κοινοβουλευτικός Εκπρό-

σωπος των Σπαρτιατών.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΟΝΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υφυπουργέ, κύριοι συνάδελφοι, έχουµε κλείσει ήδη δω-

δεκάµισι ώρες συνεδρίασης όσοι είµαστε παρόντες από το πρωί.
Τελικά ανακυκλώνουµε τα ίδια πράγµατα, τα ίδια θέµατα. Έχουν

εµπεδωθεί πλέον και στις επιτροπές που συµµετείχαµε.
Το θέµα είναι ότι έρχονται αυτά τα νοµοσχέδια σε αστραπιαία

µορφή το βράδυ της προηγούµενης ηµέρας, αρχίζουν οι επιτρο-
πές την επόµενη και σε τέσσερις ηµέρες τα ψηφίζουµε, αφού έχει
γίνει πρωτίστως βέβαια η διαβούλευση και έχουν ειπωθεί αυτά
που λέµε και εµείς εδώ σε κύριο λόγο.

Τα funds αυτά, τα οποία πλέον έχουν γίνει ένα µέρος της ελ-
ληνικής κοινωνίας και καταδυναστεύουν τη ζωή των Ελλήνων, δεν
είναι κάτι σηµερινό. Τα θυµόµαστε και τα βλέπουµε ακόµα και σε
χρέη των εταιρειών κοινής ωφελείας, στον ΟΤΕ, στη ΔΕΗ.

Εµένα προσωπικά µε έχουν πάρει τηλέφωνο µία ηµέρα πριν
λήξει η ηµεροµηνία πληρωµής του τηλεφώνου µου και µου ζη-
τάνε από δικηγορικό γραφείο να τους πω εάν θα το πληρώσω την
επόµενη ηµέρα. Είναι αφάνταστα ενοχλητικοί, είναι θρασύτατοι
και πλέον έχουν φτάσει να είναι απαράδεκτα παρεµβατικοί στη
ζωή των Ελλήνων, µε τη µορφή ξένων εταιρειών, όπως εµφανί-
ζονται. Στην πραγµατικότητα, βέβαια, είναι Έλληνες και τράπε-
ζες. Και βρήκανε τώρα και την πατέντα την ελληνική του servicers
τα τελευταία χρόνια που υποτίθεται ότι προσλαµβάνουν τις υπη-
ρεσίες τους και τους έχουν σαν σερίφηδες να κυνηγάνε τους
οφειλέτες.

Εµένα που δεν είµαι οικονοµολόγος και ήµουν απλός πολίτης
µέχρι προχθές και Βουλευτής σήµερα, µου γεννάται η απορία:
Ποιος µας βεβαιώνει ότι πέντε ή δέκα δανειολήπτες δεν ιδρύουν
ένα fund στο εξωτερικό και δεν έρχονται να αγοράσουν τα δικά
τους δάνεια µε τους όρους που τους αγοράζουν από τις τράπε-
ζες και δεν το κάνουν και συνεταιρικά µε τράπεζα, στο 10% του
συνολικού ποσού, οπότε απαλλάσσονται και του ποσού αυτού;
Χωρίς να χρειαστεί να βγουν στην αγορά να το µεταπωλήσουν,
ήδη έχουν αποσβέσει το 90% της οφειλής τους. Ποιος µας βε-
βαιώνει ότι αυτό δεν µπορεί να γίνει ή ότι δεν γίνεται;

Σήµερα, αυτοί που έχουν πάρει τα δάνεια αυτά, έχουν αντιλη-
φθεί ότι είναι δύσκολο πλέον να τα εισπράξουν από τους οφειλέ-
τες πιέζοντάς τους και προσπαθούν µε χίλιους τρόπους να
επαναδιαπραγµατευθούν πωλώντας τα ξανά σε άλλους, οι οποίοι
θα είναι ενδιαφερόµενοι, σε ένα χρηµατιστήριο µεταπώλησης
του προϊόντος, το οποίο είναι ο κόπος των Ελλήνων.

Δεν είναι µόνο τα σπίτια των Ελλήνων τα οποία κινδυνεύουν,
δεν είναι µόνο οι επιχειρήσεις των Ελλήνων οι οποίες -όπως εί-
παµε και στις επιτροπές µε παραδείγµατα- έχουν προβλήµατα
από δανεισµούς –παρ’ όλο που έχουν αποπληρώσει το µεγαλύ-
τερο µέρος τους, ορισµένες φορές ακόµα και 95% και τους βγά-
ζουν σε πλειστηριασµό όλη την επιχείρηση- είναι και οι αγρότες
µας, οι οποίοι κατά 80%, για να µην πω µεγαλύτερο ποσοστό,
έχουν υποθηκευµένη τη γη τους. Αυτά τα δάνεια των αγροτών,
µε κάποιο τρόπο πάλι θα περάσουν εκεί. Διότι, αυτά τα κοράκια
αγοράζουν τα πάντα. Όποιος έχει ένα δάνειο, ακόµα και αυτά τα
παλιά καταναλωτικά, τα ταξιδιωτικά δάνεια, κάποιοι τα έχουν
αγοράσει. Δεν είναι µόνο τα κόκκινα δάνεια των σπιτιών.

Δεν είναι, όµως, όπως τους ονοµάζουν, κακοπληρωτές και κα-
κόπιστοι οι Έλληνες που κινδυνεύουν να χάσουν τα σπίτια τους.
Και ούτε λέµε εµείς να χαριστούµε. Διότι, όταν λέµε να αγορα-
στούν από τους ιδιώτες που χάνουν τα σπίτια τους στην ίδια τιµή
που πουλάνε στα funds και µας λένε ότι αυτό θα γίνει πρακτική
και δεν θα πληρώνει κανείς τη δόση του, εµείς δεν λέµε να γίνει
πρακτική µε αυτό τον τρόπο.

Λέµε ότι θα πρέπει να εξεταστεί µε ποιες συνθήκες τους έδω-
σαν τότε οι τράπεζες δάνεια -όπως είπαν κι άλλοι συνάδελφοι-
ακόµα και παρακαλετά και παρελκυστικά και τους έδιναν κι άλλα
δάνεια παράλληλα, σε τι αντιστοιχούσε η αγοραστική δυναµική
τους τότε, σύµφωνα µε τον µισθό που έπαιρναν µε την οικονοµική
κατάσταση της Ελλάδος, µε την δυνατότητα που είχε η οικογέ-
νειά τους να αποπληρώνει ένα µερίδιο και σε τι ποσοστό αντι-
στοιχούσε στις τότε απολαβές τους, βάσει των δεδοµένων που
έχουµε στην εφορία. Και µε τι δεδοµένα σήµερα αυτοί οι άνθρω-
ποι, που µπορεί να έχουν χάσει τη δουλειά τους, µπορεί να έχουν
υποβαθµιστεί µισθολογικά, µπορεί να µην εργάζονται λόγω ασθε-
νειών, γιατί αυτοί θα πρέπει να τιµωρηθούν, αφού δεν είναι κα-
κοπληρωτές, αλλά οι συνθήκες τους κάνουν να µην µπορούν να
αντεπεξέλθουν στις δόσεις που οι ίδιες οι τράπεζες µε µεγάλη
ευκολία τους έδωσαν;
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Θα φανεί σίγουρα ποιοι είναι κακοπληρωτές. Όπως είπατε και
σε άλλη συζήτηση, θα φανεί µε το φορολογικό νοµοσχέδιο που
κάνετε ότι υπάρχουν και επαγγελµατίες οι οποίοι κερδίζουν λιγό-
τερα χρήµατα από τους υπαλλήλους τους. Φαίνονται αυτά όλα
µέσα από τον κύκλο εργασιών των επιχειρήσεων, των ιδιωτών και
των φορολογικών δηλώσεων.

Για ποιο λόγο, λοιπόν, να µη δώσουµε την ευκαιρία σε κάποι-
ους, οι οποίοι πραγµατικά δεν µπορούν να πληρώσουν, είτε να
τους δώσουµε µια περίοδο χάριτος είτε να τους βοηθήσουµε µε
µεγαλύτερες δόσεις άτοκες. Και να µεριµνήσουµε και για αυτούς
οι οποίοι –και είναι πάρα πολλοί Έλληνες- πήραν δάνεια µε το ελ-
βετικό φράγκο. Και πάρα πολλοί προσέφυγαν στα δικαστήρια.
Άλλοι κέρδισαν άλλοι έχασαν τις υποθέσεις αυτές. Τελικά κανείς
δεν ξέρει τι έχει γίνει µε αυτούς. Μάλλον έχουν χαθεί, αλλά και
πάλι δεν έφταιγαν αυτοί. Διότι την εποχή εκείνη τους εγγυήθηκαν
οι τράπεζες ότι σύµφωνα µε τα δεδοµένα που υπήρχαν µε το ελ-
βετικό φράγκο, η κατάστασή τους θα ήταν βεβαιωµένη µέχρι να
λήξει το δάνειο τους.

Υπάρχουν σήµερα δανειολήπτες σπιτιών, οι οποίοι έχουν απο-
πληρώσει το αρχικό κεφάλαιο, έχουν αποπληρώσει τους τόκους
και φαίνεται σαν να έχουν πληρώσει τα µισά χρήµατα µε τους το-
κογλυφικούς όρους, για τους οποίους πλέον τους κυνηγάνε οι
τράπεζες. Δεν θα πρέπει να δοθεί ένα χέρι βοηθείας σε όλους
αυτούς οι οποίοι µπορεί να είναι συγγενείς µας, φίλοι µας, διπλα-
νοί µας να µπορέσουν να αντεπεξέλθουν και όπως είπαµε, να µη
φτάσουν στο επίπεδο που έφτασαν κάποιοι άλλοι Έλληνες να αυ-
τοκτονούν ή να κρεµιούνται από δέντρα, όπως γίνεται τα τελευ-
ταία χρόνια;

Διότι δεν κρεµάστηκαν από ερωτική απογοήτευση πέντε χιλιά-
δες Έλληνες που έχουν αυτοκτονήσει τα τελευταία οκτώ χρόνια,
αλλά από οικονοµικά προβλήµατα τα οποία έχουν επιφέρει τα
µνηµόνια, έχει επιφέρει ο τρόπος που λειτουργούν οι τράπεζες,
οι οποίες έχουν ανακεφαλαιοποιηθεί πάρα πολλές φορές και πα-
ρουσιάζουν κέρδη σήµερα και πάλι εµφανίζονται να λένε ότι δεν
βγαίνουν στη σηµερινή αγορά οι τράπεζες οι οποίες δίνουν επι-
τόκια δέκα φορές λιγότερα ή πέντε φορές λιγότερα από αυτά τα
χρήµατα από τα επιτόκια που δανείζουν και κανείς δεν τις αγγί-
ζει.

Και εν πάση περιπτώσει, µία Κυβέρνηση και µία χώρα, ένα πο-
λιτικό σύστηµα µπορεί να χρειάζεται τις τράπεζες, αλλά δεν θα
κάνει τις τράπεζες το απαραίτητο «ένα» στην ελληνική οικονοµία
και δεν θα τους κάνει να είναι αυτοί οι οποίοι θα ρυθµίζουν τις
ζωές των Ελλήνων. Τις ζωές των Ελλήνων τις ρυθµίζουν οι ίδιοι
οι Έλληνες µέσα από την εργασία τους, µέσα από τη δυνατότητα
να αντεπεξέλθουν στις υποχρεώσεις τους, να ζουν τα παιδιά
τους, να πηγαίνουν τα παιδιά τους περήφανα σχολείο κι όχι να
ντρέπονται επειδή δεν έχουν να τους πάρουν ρούχα, επειδή δεν
έχουν να τα φροντίζουν, να τα στείλουν στον γιατρό και από
πάνω να κινδυνεύουν και να ακούν τους γονείς τους το βράδυ να
µην µπορούν να κοιµηθούν, επειδή σκέφτονται ότι το πρωί µπορεί
να τους χτυπήσει την πόρτα ένας σερίφης. Και έχουµε δει πώς
ενεργούν κάποιοι, ακόµη και δικαστικοί κλητήρες, να µπαίνουν
στα σπίτια, να σπάνε τις πόρτες για να τους πάρουν για να τους
πετάξουν έξω σαν τα σκυλιά.

Δεν γεννήθηκαν γι’ αυτό οι Έλληνες, η Ελλάδα µεγάλωσε
επειδή υπήρχε συναίσθηµα στην κοινωνία, υπήρχε πολλά χρόνια
η ενσυναίσθηση. Και νοµίζουµε ότι κι αυτό πρέπει να συµβεί
τώρα. Οι τράπεζες πλέον έχουν γίνει ανώνυµες κι αυτές και ξένες
οι συστηµικές. Θα πρέπει, όµως, όλοι εµείς να βάλουµε το χέρι
και να δούµε πού πηγαίνουµε. Διότι σε λίγο η Ελλάδα δεν θα ανή-
κει ούτε στους Έλληνες αλλά ούτε και οι Έλληνες θα µπορούν
να επιβιώσουν.

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Κόντη.
Επόµενος οµιλητής είναι ο κ. Απόστολος Βεσυρόπουλος, Βου-

λευτής της Νέας Δηµοκρατίας.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υφυπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Κυβέρνηση

του Κυριάκου Μητσοτάκη συνεχίζει το πλούσιο νοµοθετικό της
έργο, δίνοντας ρεαλιστικές λύσεις σε δύσκολα και δυσεπίλυτα

προβλήµατα. Στην κατεύθυνση αυτή κινείται και το νοµοσχέδιο
που συζητάµε σήµερα, το οποίο περιλαµβάνει οκτώ βασικές πα-
ρεµβάσεις αναφορικά µε τη διαχείριση του ιδιωτικού χρέους, την
προστασία των ευάλωτων δανειοληπτών και την ενίσχυση του
ανταγωνισµού στο τραπεζικό σύστηµα.

Σαφέστατα το ζήτηµα του ιδιωτικού χρέους είναι ιδιαίτερα σο-
βαρό. Έχει πανευρωπαϊκή διάσταση και απασχολεί τα τελευταία
έτη όχι µόνο την ελληνική πολιτεία, αλλά και το σύνολο των θε-
σµών της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Μάλιστα ο δείκτης του ελληνικού
ιδιωτικού χρέους ως ποσοστό του ΑΕΠ για το 2022 ανέρχεται στο
101%, ενώ ο µέσος όρος του δείκτη για τις είκοσι επτά χώρες
της Ευρωπαϊκής Ένωσης είναι 133%. Συνεπώς η Ελλάδα βρίσκε-
ται κάτω από τον ευρωπαϊκό µέσο όρο.

Τώρα σε ό,τι αφορά στη διαχείρισή του. Στο νοµοσχέδιο που
συζητάµε σήµερα προβλέπεται η επέκταση του προγράµµατος
«ΗΡΑΚΛΗΣ» ύστερα από σχετική συµφωνία που επιτεύχθηκε µε
την Ευρωπαϊκή Επιτροπή. Συγκεκριµένα εισάγει την τρίτη φάση
του προγράµµατος, η οποία θα έχει ανώτατο όριο χορηγήσεων,
εγγυήσεων έως και 2 δισεκατοµµύρια ευρώ και διάρκεια έως και
τις 31-12-2024, ώστε να εξεταστούν αιτήµατα που θα υποβλη-
θούν τόσο από συστηµικές όσο και από µη συστηµικές ελληνικές
τράπεζες.

Το σχέδιο «ΗΡΑΚΛΗΣ» που ενεργοποίησε η Κυβέρνηση του Κυ-
ριάκου Μητσοτάκη το 2019 έχει έως τώρα συµβάλει αποφασι-
στικά στη µείωση του αποθέµατος µη εξυπηρετούµενων δανείων
στις τράπεζες από 40,6% τον Δεκέµβριο του 2019, σε 8,6% τον
Ιούνιο του 2023.

Παράλληλα, στο νοµοσχέδιο προβλέπεται η σύσταση µητρώου
παρακολούθησης ιδιωτικού χρέους, όπου θα καταχωρούνται δε-
δοµένα από δηµόσιους και ιδιωτικούς φορείς παροχής πίστωσης,
ώστε να είναι εφικτό να προσδιοριστούν µε τη µεγαλύτερη δυ-
νατή ακρίβεια το σύνολο του ιδιωτικού χρέους και οι τάσεις δια-
κύµανσής του. Διευκολύνεται, συνεπώς, σηµαντικά η δυνατότητα
παρέµβασης της πολιτείας, όταν απαιτείται µε τα κατάλληλα ερ-
γαλεία.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το νοµοσχέδιο του Υπουργείου
Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών που συζητάµε σήµερα πε-
ριλαµβάνει ρυθµίσεις µε τις οποίες διευρύνεται η προστασία των
πραγµατικά ευάλωτων δανειοληπτών και παράλληλα, βελτιώνεται
η λειτουργία του εξωδικαστικού µηχανισµού για όλους όσους
προσφεύγουν σε αυτόν.

Ειδικότερα: Εφεξής, η πρόταση αναδιάρθρωσης του χρέους
των ευάλωτων οφειλετών που προκύπτει από αλγόριθµο θα πρέ-
πει να γίνεται υποχρεωτικά αποδεκτή από όλους, δηλαδή τις τρά-
πεζες, το δηµόσιο και τις εταιρείες διαχείρισης κόκκινων δανείων,
τους λεγόµενους servicers. Ο δανειολήπτης διατηρεί το δικαίωµα
να απορρίψει την πρόταση, ενώ οι τράπεζες και οι servicers µπο-
ρούν να την προσβάλουν στα δικαστήρια, εφόσον έχουν στοιχεία
ότι ο δανειολήπτης δεν είναι πραγµατικά ευάλωτος. Διαµορφώ-
νεται, συνεπώς, ένα νέο καθεστώς µε το οποίο προστατεύονται
οι πραγµατικά ευάλωτοι οφειλέτες και όχι οι στρατηγικοί κακο-
πληρωτές.

Ακόµη µια ουσιαστική παρέµβαση αποτελεί η ρύθµιση µε την
οποία για το σύνολο των οφειλετών που έχουν δάνεια µε εµπρά-
γµατη εξασφάλιση βελτιώνεται ο αλγόριθµος από τον οποίο προ-
κύπτει το ύψος της διαγραφής και της οφειλής µέσα από τον
εξωδικαστικό µηχανισµό. Η εν λόγω ρύθµιση συνεπάγεται µείωση
έως και 28% της ρυθµιζόµενης οφειλής από δάνεια µε εµπρά-
γµατη εξασφάλιση.

Μια πρόσθετη σηµαντική παράµετρο του νοµοσχεδίου αποτε-
λούν οι υποχρεώσεις διαφάνειας, ενηµέρωσης και σεβασµού των
δικαιωµάτων των οφειλετών, που θεσπίζονται για τους servicers,
καθώς και οι ρυθµίσεις που εισάγονται σύµφωνα µε τις προβλέ-
ψεις της σχετικής κοινοτικής οδηγίας 2021/2167.

Ενδεικτικά, αναφέρω ότι το νοµοσχέδιο υποχρεώνει τους ser-
vicers να παρέχουν προσωποποιηµένη και αναλυτική ενηµέρωση
στους οφειλέτες µέσα από ειδική ψηφιακή πλατφόρµα που θα
πρέπει να έχει τεθεί σε λειτουργία έως τον Μάρτιο του 2024 για
το ύψος της οφειλής, το ιστορικό των πληρωµών, τις δόσεις, το
επιτόκιο της ρύθµισης και λοιπά στοιχεία.

Σε περίπτωση µη συµµόρφωσης των servicers µε τις υποχρε-
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ώσεις τους απέναντι στους πολίτες και τους κανόνες για τον σε-
βασµό και την προστασία των οφειλετών, το νοµοσχέδιο προβλέ-
πει ποινές, όπως η επιβολή προστίµου έως και 500.000 ευρώ,
καθώς και η ανάκληση της άδειας λειτουργίας αυτών των εται-
ρειών.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η βελτίωση του κανονιστικού
πλαισίου που αφορά στη λειτουργία του φορέα απόκτησης και
επαναµίσθωσης ακινήτων αναµένεται να έχει αναµφισβήτητα θε-
τικές επιπτώσεις, αφού µε τις σχετικές διατάξεις του νοµοσχε-
δίου ο οφειλέτης θα έχει τη δυνατότητα να αποπληρώσει το
τίµηµα της κατοικίας του και να την επαναγοράσει ακόµα και πριν
να συµπληρωθούν τα δώδεκα έτη µίσθωσης, χωρίς να είναι υπο-
χρεωµένος να πληρώσει τα ενοίκια που αποµένουν για τη συ-
µπλήρωση της δωδεκαετίας.

Επίσης, προβλέπεται ότι ο φορέας απόκτησης και επαναµί-
σθωσης ακινήτων θα αποκτά τα ακίνητα µε έκπτωση 30% επί της
εµπορικής τους αξίας ή της τιµής πρώτης προσφοράς, κάτι που
σηµαίνει ότι θα επωφελείται και ο οφειλέτης κατά την άσκηση
του δικαιώµατος της επαναγοράς.

Μια ιδιαίτερα σηµαντική νοµοθετική παρέµβαση στο πλαίσιο
της ενίσχυσης του ανταγωνισµού στον τοµέα των χορηγήσεων
αποτελεί η διευκόλυνση της αναχρηµατοδότησης και η αντιµε-
τώπιση του προβλήµατος των κόκκινων δανείων εκτός τραπεζι-
κού συστήµατος.

Συγκεκριµένα, προβλέπεται ότι οι εταιρείες παροχής πιστώ-
σεων θα µπορούν στο εξής να χορηγούν και στεγαστικά ή επιχει-
ρηµατικά δάνεια, ενώ παράλληλα, απλοποιείται και το πλαίσιο
αδειοδότησης των εταιρειών αυτών από την Τράπεζα της Ελλά-
δος.

Τέλος, ιδιαίτερα θετική είναι και η νοµοθετική ρύθµιση µε την
οποία επεκτείνονται οι συναλλαγές µέσω του συστήµατος άµε-
σων πληρωµών IRIS για τους ελεύθερους επαγγελµατίες και τους
αυτοαπασχολούµενους. Και είναι θετική, γιατί τα χρήµατα θα µε-
ταφέρονται άµεσα στους επαγγελµατικούς λογαριασµούς ελεύ-
θερων επαγγελµατιών και αυτοαπασχολούµενων, χωρίς να
υπόκεινται σε τραπεζικές προµήθειες και χρεώσεις.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το σύνολο των διατάξεων του
νοµοσχεδίου που συζητάµε σήµερα στοχεύει στην ενίσχυση της
διαφάνειας στις σχέσεις των δανειοληπτών µε τις εταιρείες δια-
χείρισης κόκκινων δανείων, στην προστασία των ευάλωτων δα-
νειοληπτών και στην ενίσχυση του ανταγωνισµού στο τραπεζικό
σύστηµα. Πρόκειται για ένα ακόµη νοµοσχέδιο της Κυβέρνησης
του Κυριάκου Μητσοτάκη που δίνει ρεαλιστικές και ουσιαστικές
λύσεις κατόπιν µεθοδικής µελέτης.

Αυτόν τον δρόµο συνεχίζουµε να ακολουθούµε για δεύτερη τε-
τραετία, έχοντας την εµπιστοσύνη των Ελλήνων πολιτών, µια
εµπιστοσύνη που ανανεώθηκε πρόσφατα και επιβεβαιώνεται κα-
θηµερινά.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Βεσυρόπουλο.

Επόµενος οµιλητής είναι ο κ. Γιώργος Νικητιάδης, Βουλευτής
του ΠΑΣΟΚ - ΚΙΝΑΛ. Θα ακολουθήσουν ο κ. Ιωάννης Πασχαλίδης,
ο κ. Παναγής Καππάτος, η κ. Μαρία Κοµνηνάκα, ο κ. Φόρτωµας,
ο κ. Κρητικός και ο κ. Παρασύρης.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΙΚΗΤΙΑΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υφυπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο κ. Χατζη-

δάκης εµφανίστηκε εδώ, τοποθετούµενος για το υπό συζήτηση
νοµοσχέδιο, επαιρόµενος, έχοντας ένα καθηγητικό ύφος και πε-
ρίπου αφήνοντας να εννοηθεί ότι σήµερα καταθέτει ένα νοµοθε-
τικό αριστούργηµα.

Αντιθέτως, η δική µας άποψη -η δική µου προσωπική άποψη-
είναι ότι µιλάµε για ένα πολιτικό ανοσιούργηµα. Όµως, θα ήθελα
να µεταφέρετε στον Υπουργό και να αναρωτηθείτε και εσείς γιατί
µόνο δεκαεπτά Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας, µόλις το 10%
ενεγράφη για να υποστηρίξει αυτό το νοµοσχέδιο. Σπανίως σε
νοµοθετήµατά σας εγγράφονται τόσο λίγοι οµιλητές.

Από τη δική µας την πλευρά, η µισή Κοινοβουλευτική Οµάδα
και παραπάνω ενεγράφη και τοποθετήθηκε. Τι σηµαίνει αυτό το
πράγµα; Σηµαίνει, προφανώς, ότι αποδίδουµε διαφορετική ση-

µασία σε αυτό το τόσο, µα τόσο πολύ µεγάλο θέµα, το ιδιωτικό
χρέος. Διότι το ζήτηµα, το αντικείµενο, το θέµα είναι τεράστιο.
Το νοµοθέτηµα είναι που το καθιστά προβληµατικό, προβληµα-
τικότερο από ό,τι είναι µέχρι σήµερα. Διότι δύο είναι οι παράµε-
τροι στην οικονοµία που µετρούν, το ιδιωτικό χρέος και το
δηµόσιο χρέος.

Η συζήτησή µας σήµερα δεν αφορά στο δηµόσιο χρέος.
Αφορά στο ιδιωτικό χρέος. Έχει τεράστια σηµασία. Το 2000 αυτό
το χρέος ήταν 9 δισεκατοµµύρια, 11% του ΑΕΠ και αυτό είναι που
µετράει, όχι τόσο το ύψος του ιδιωτικού χρέους, αλλά η σχέση
του µε το ΑΕΠ της χώρας. Σήµερα, είναι 250 δισεκατοµµύρια και
κατά 110% του ΑΕΠ. Αυτό είναι και το τεράστιο πρόβληµα.

Ας δούµε, όµως, ποιο είναι το ζήτηµα που προκαλείται από ένα
τόσο µεγάλο ιδιωτικό χρέος, όταν αυτό δεν εξυπηρετείται. Πρώ-
τον -το σηµαντικότερο, βεβαίως- οι χιλιάδες εγκλωβισµένοι, οι χι-
λιάδες άνθρωποι, παραγωγικές δυνάµεις που αυτή τη στιγµή
είναι απενεργοποιηµένες, που θα µπορούσαν να συνεισφέρουν
στην ανάπτυξη, να συνεισφέρουν στο ΑΕΠ, να συνεισφέρουν
στην πρόοδο της χώρας, να προσθέσουν και δεν µπορούν. Αδυ-
νατούν, δεν µπορούν να συµµετάσχουν, δεν µπορούν να µπουν
µέσα στην αγορά είτε γιατί είναι κόκκινοι είτε γιατί έχουν µπλο-
καρισµένους λογαριασµούς, είτε διότι είναι πτωχευµένοι είτε
διότι δεν έχουν καµµιά δυνατότητα στήριξης από καµµιά τρά-
πεζα.

Σε άλλες χώρες τι γίνεται; Γιατί δεν κοιτάζετε την Αµερική;
Εσείς είστε της φιλελεύθερης οικονοµίας. Μία φορά, δύο φορές,
τρεις φορές, τέσσερις φορές, πέντε φορές µπορεί να πτωχεύσει
κάποιος άνθρωπος και να επανέλθει. Του δίνει η χώρα τη δυνα-
τότητα να επανέλθει. Εδώ πέρα τι γίνεται; Κάποιος µπλοκάρεται,
απέτυχε. Είναι πολύ λογικό πολύς κόσµος να µην επιτυγχάνει
πάντα σε µια επιχειρηµατική δραστηριότητα. Κοκκινίζει, τελει-
ώνει, δεν µπορεί να επανέλθει σε καµµία περίπτωση.

Δεν πρέπει να µας απασχολήσει αυτό; Αχρηστεύουµε τόσες
χιλιάδες κόσµο. Και εδώ δηµιουργείται ένα επικίνδυνο ντόµινο:
Αυτοί οι άνθρωποι απενεργοποιούνται, δεν µπορούν να παραγά-
γουν, δεν µπορούν να δουλέψουν, δεν πληρώνουν. Δεν πληρώ-
νουν τον προµηθευτή, δεν πληρώνουν την τράπεζα, δεν
πληρώνουν αυτούς στους οποίους χρωστούσαν και αυτοί όλοι
που περίµεναν να εισπράξουν αργά, αλλά σταθερά καθίστανται
και αυτοί προβληµατικοί.

Αντιλαµβανόµαστε, λοιπόν, πόσο µεγάλο είναι το πρόβληµα µε
το ιδιωτικό χρέος.

Ας δούµε, λοιπόν, γιατί εγώ το χαρακτήρισα ανοσιούργηµα.
Θα πάρω µερικά παραδείγµατα. Εξωδικαστικός συµβιβασµός.
Δεν ξέρω, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πόσο µελετήσατε αυτό
το νοµοσχέδιο. Δεν ξέρω αν είδατε, ας πούµε, όπως είπαν και
άλλοι συνάδελφοι, ότι µε το προηγούµενο καθεστώς έγιναν µόνο
δέκα χιλιάδες είκοσι τρεις συµβιβασµοί. Τι προβλέπετε ότι θα
γίνει σήµερα; Πιστεύετε ότι θα αλλάξει κάτι µε το παρόν νοµο-
σχέδιο; Απολύτως τίποτα, και θα εξηγήσω γιατί.

Θα πάρω µόνο µία διάταξη, κύριε Υπουργέ, και αν θέλετε ση-
µειώστε το, µήπως και καταλάβετε ότι πρέπει να αλλάξετε κάποια
πράγµατα. Με βάση τον προηγούµενο νόµο, οι τράπεζες, µετά
από την ψήφιση, αποστέλλουν στη γραµµατεία ιδιωτικού χρέους
ένα κείµενο µε τους όρους και τις προϋποθέσεις που θα αποδέ-
χονται τους συµβιβασµούς µε τον εξωδικαστικό συµβιβασµό. Ο
σηµερινός νόµος, το σηµερινό νοµοσχέδιο προβλέπει ακριβώς
το ίδιο πράγµα, που σηµαίνει ότι θα ψηφίσουµε τον νόµο και µετά
από δέκα ηµέρες οι τράπεζες θα αποστείλουν στη γραµµατεία
ιδιωτικού χρέους ένα κείµενο και θα λένε: «Εµείς θα προχωρούµε
σε έναν εξωδικαστικό συµβιβασµό υπό αυτούς και υπό αυτούς
και υπό αυτούς τους όρους».

Ξέρετε τι σηµαίνει αυτό; Σηµαίνει ότι οι τράπεζες νοµοθετούν
και ότι δεν νοµοθετούµε εµείς σήµερα εδώ πέρα. Μην έχετε κα-
θόλου αυτή την αίσθηση. Με βάση αυτό το σχέδιο νόµου, οι τρά-
πεζες είναι που θα νοµοθετήσουν ένα τµήµα αυτής της ιστορίας.
Συνεπώς εδώ έχουµε ένα τεράστιο πρόβληµα µε τον εξωδικα-
στικό συµβιβασµό. Ρωτήστε δικηγόρους, ρωτήστε λογιστές, ρω-
τήστε αυτούς που ασχολούνται να σας πουν πόσες αιτήσεις
υπέβαλαν και πόσες έγιναν αποδεκτές. Στο χέρι των τραπεζών
είναι να καθορίσουν αν θα δεχτούν τον συµβιβασµό.

6354 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Όµως, έχουµε και άλλο θέµα, τα περίφηµα κόκκινα δάνεια. Τι
κάνουµε ξανά; Ξανά έρχεται το δηµόσιο να εγγυηθεί. Φίλοι του
ΣΥΡΙΖΑ, θα είµαι µέρος της ιστορίας σας το ότι εσείς πουλήσατε,
εσείς δώσατε τη δυνατότητα στις τράπεζες να πουλάνε στα funds
τα δάνεια. Το συνεχίζει η Νέα Δηµοκρατία. Έρχεται τώρα ξανά
µε εγγύηση του δηµοσίου για να πετύχουµε τελικά τι; Πούλησε
η τράπεζα στο fund; Το fund έχει σήµερα το δικαίωµα να πουλή-
σει -αφού κονόµησε, αφού έβγαλε τα χρήµατα που ήθελε- είτε
να πουλήσει σε άλλο fund είτε να πουλήσει πίσω στην τράπεζα,
η οποία του είχε πουλήσει. Έλεος! Υπάρχει λογική σε αυτή την
ιστορία; Όλα εις βάρος των δανειοληπτών λειτουργούν.

Για τους servicers έρχεται η οδηγία, που εµείς πάντα τις οδη-
γίες τις ψηφίζουµε. Τι λέει η οδηγία; Λέει ότι θα πρέπει οι ser-
vicers, οι διαχειριστές δηλαδή των δανείων, να δίνουν στοιχεία
για το δάνειο. Και εσείς το αφήνετε µε αυτόν τον απλό τρόπο. Αν
θέλετε σηµειώστε και αυτό: να είναι υποχρεωµένοι οι servicers
να δίνουν το ιστορικό του δανείου. Διότι έτσι όπως είναι τα πρά-
γµατα, ο servicer θα πει: «Κεφάλαιο χρωστάς τόσο, τόκους τό-
σους, έξοδα τόσα». Τι βοηθάει αυτό τον δανειολήπτη; Αν, όµως,
του πει ότι από τότε που «γεννήθηκε» το δάνειο, είχε αυτή την
εξέλιξη, µπήκαν αυτοί οι τόκοι, τότε θα µπορεί ο οφειλέτης να
ψάξει να δει αν υπάρχουν παράνοµοι τόκοι, να κάνει ενστάσεις,
να υποβάλλει αντιρρήσεις, τότε είναι διαφορετικά τα πράγµατα.
Και αυτό είναι το πνεύµα της οδηγίας. Δεν είναι το πνεύµα σκέτα
και τυπικά να βάλουµε αυτό το ζήτηµα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Και κλείνω µε δύο ζητήµατα -γιατί είδα ότι ο χρόνος προχώ-
ρησε- σε ό,τι αφορά τον κ. Χατζηδάκη. Είπε εδώ πέρα ο κ. Χα-
τζηδάκης ότι «είναι παγκόσµιο ρεκόρ το ότι πετύχαµε έναν τόσο
µεγάλο αριθµό πώλησης δανείων σε funds, προκειµένου να εξυ-
γιάνουµε τις τράπεζες». Εγώ του λέω ότι είναι παγκόσµιο ρεκόρ
οι χιλιάδες εγκλωβισµένοι που πέτυχε ο κ. Χατζηδάκης να εγκλω-
βίσει. Και δεύτερον, θα αναφέρω κάτι που πράγµατι µε ξένισε.
Είναι άνθρωπος της αγοράς και έχει περάσει από τόσα Υπουρ-
γεία. Στην πρόταση του ΠΑΣΟΚ να δίνεται η δυνατότητα στον
οφειλέτη να αγοράσει ο ίδιος το δάνειό του, µας είπε εδώ πέρα
ότι οι οφειλέτες σε αυτή την περίπτωση θα αφήνουν τα δάνειά
τους να κοκκινίζουν για να τα αγοράσουν. Μα, σοβαρά µιλάµε;
Υγιείς επιχειρήσεις θα αφήνουν τα δάνειά τους να µένουν ανεξό-
φλητα, να κοκκινίζουν, να µπλοκάρονται οι λογαριασµοί τους, να
πηγαίνουν στράφι οι επιχειρήσεις τους, για να εξαγοράσουν το
δάνειο; Πραγµατικά που προκαλούσε έκπληξη. Το θεωρώ φθηνή
επιχειρηµατολογία. 

Το ΠΑΣΟΚ κατέθεσε προτάσεις πολύ συγκεκριµένες. Αυτό που
µας ζητάει διαρκώς ο κ. Μητσοτάκης. Καταθέσαµε τροπολογίες.
Καταθέσαµε προτάσεις νόµων. Καταθέσαµε σήµερα προτάσεις.
Αναµένουµε να δούµε πόσες από αυτές που θα δεχτείτε.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-

λαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Νικητιάδη.
Αν µου επιτρέπετε, να κάνω µία διευκρίνιση, επειδή ακούγεται

πολύ συχνά. Στα 260 δισεκατοµµύρια ευρώ ή στα 270 δισεκατοµ-
µύρια ευρώ δεν είναι το ιδιωτικό χρέος, είναι το κόκκινο ιδιωτικό
χρέος. Το ιδιωτικό χρέος είναι κατά πολύ µεγαλύτερο, δυστυχώς.

Καλείται στο Βήµα ο Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας κ.
Ιωάννης Πασχαλίδης.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΠΑΣΧΑΛΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υφυπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όπως όλοι

γνωρίζουµε, την περασµένη δεκαετία η Ελλάδα βρέθηκε στο επί-
κεντρο µιας πολύ µεγάλης οικονοµικής κρίσης, η οποία έπληξε
καίρια τόσο τα νοικοκυριά όσο και το τραπεζικό σύστηµα της
χώρας, µε αποτέλεσµα τη δηµιουργία ενός πολύ µεγάλου ποσο-
στού κόκκινων δανείων.

Μετά τις εκλογές του 2019 η Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσο-
τάκη παρέλαβε µια κατάσταση στην οποία σχεδόν το ένα στα δύο
δάνεια ήταν µη εξυπηρετούµενο. Όµως, η Κυβέρνηση της Νέας
Δηµοκρατίας κατάφερε µε σχεδιασµό και καίριες παρεµβάσεις
να φέρει την Ελλάδα στη 17η θέση πανευρωπαϊκά σε σχέση µε

το ιδιωτικό χρέος, δηλαδή κατάφερε να παραµείνει αυτό κάτω
από τον ευρωπαϊκό µέσο όρο, και ειδικότερα µέσω του προγράµ-
µατος «ΗΡΑΚΛΗΣ» οι τράπεζες κατάφεραν αξιοσηµείωτη µείωση
των δεικτών των µη εξυπηρετούµενων δανείων. Ωστόσο, παρα-
µένουν 13,7 δισεκατοµµύρια ευρώ προς τις τράπεζες και 71 δι-
σεκατοµµύρια ευρώ προς τους servicers. Και είναι γεγονός πως
τα µη εξυπηρετούµενα δάνεια συνεχίζουν να περιορίζουν την πι-
στωτική επέκταση και τις επιλέξιµες για τραπεζικό δανεισµό επι-
χειρήσεις.

Mε στόχο την οικονοµική εξυγίανση, αλλά κυρίως την κοινω-
νική προστασία, έρχεται σήµερα προς ψήφιση το παρόν νοµο-
σχέδιο που προβλέπει σειρά παρεµβάσεων σε τράπεζες,
servicers και funds, ενώ επαναφέρει το πρόγραµµα «ΗΡΑΚΛΗΣ»
για την κάλυψη των κόκκινων δανείων. Ειδικότερα οι servicers
αποκτούν νέες αυστηρές υποχρεώσεις διαφάνειας για την καλύ-
τερη ενηµέρωση των δανειοληπτών. Ο εξωδικαστικός µηχανι-
σµός απλουστεύεται και βελτιώνεται, µε ειδική µέριµνα για τους
ευάλωτους. Ενώ η επέκταση του προγράµµατος «ΗΡΑΚΛΗΣ» θα
λειτουργήσει προς όφελος της ευρωστίας του τραπεζικού συ-
στήµατος. Παράλληλα προωθείται ο ανταγωνισµός στο τραπε-
ζικό σύστηµα µε συγκεκριµένες πρωτοβουλίες, όπως η δυνα-
τότητα µη τραπεζικών ιδρυµάτων να δίνουν στεγαστικά και επι-
χειρηµατικά δάνεια, πράγµα που γίνεται ήδη σε αρκετές χώρες
στο εξωτερικό.

Πιο συγκεκριµένα, το παρόν νοµοσχέδιο έρχεται να καλύψει
ένα µεγάλο κενό, ένα σοβαρό πρόβληµα στη συµπεριφορά των
servicers που δρουν µέχρι τώρα ανεξέλεγκτα απέναντι στους Έλ-
ληνες δανειολήπτες. Προβλέπεται, λοιπόν, ότι θα υπάρχει, µέσω
ειδικής ψηφιακής πλατφόρµας που προσιδιάζει µε web banking,
προσωποποιηµένη και αναλυτική ενηµέρωση προς τους οφειλέ-
τες για µια σειρά από πληροφορίες σε σχέση µε το δάνειο, την
οφειλή, τους τόκους, το ύψος των δόσεων και τα λοιπά. Να τονι-
στεί ότι έχει τεθεί αυστηρή προθεσµία για προσαρµογή τους
µέχρι το τέλος Μαρτίου. Και έχουν προβλεφθεί µεγάλα πρόστιµα
µέχρι 500.000 ευρώ, ακόµη και ανάκληση της άδειας λειτουργίας
τους, αν παραβιάζονται όλες αυτές τις δραστηριότητες. 

Μεταξύ των σηµαντικότερων ρυθµίσεων που εισάγονται µε το
υπό συζήτηση νοµοσχέδιο, είναι εκείνες που αφορούν την επέ-
κταση του προγράµµατος «ΗΡΑΚΛΗΣ», το οποίο έχει κοµβικό
ρόλο στη µείωση των µη εξυπηρετούµενων δανείων στο ελληνικό
τραπεζικό σύστηµα και στην εξυγίανση του ισολογισµού των ελ-
ληνικών πιστωτικών ιδρυµάτων, κατά τη διάρκεια της προηγού-
µενης τριετίας.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Γ’ Αντι-
πρόεδρος της Βουλής κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΠΟΥΡΑΣ)

Αξίζει να αναφέρουµε ότι µέσω αυτού του προγράµµατος,
έγινε εφικτή η µείωση των κόκκινων δανείων εντός του τραπεζι-
κού συστήµατος κατά περίπου 50 δισεκατοµµύρια ευρώ. Θα ήταν
δε πράγµατι αβέβαιο αν χωρίς το πρόγραµµα «ΗΡΑΚΛΗΣ» οι τρά-
πεζες σήµερα θα είχαν επιτύχει µονοψήφιο δείκτη µη εξυπηρε-
τούµενων δανείων, µε ό,τι αυτό συνεπάγεται σε σχέση µε την
ανάκτηση της επενδυτικής βαθµίδας στη χώρα µας. Η επέκταση,
λοιπόν, του προγράµµατος «ΗΡΑΚΛΗΣ» θα συµβάλει στη σωρεία
θετικών εξελίξεων, καθώς, µειώνοντας τα µη εξυπηρετούµενα
δάνεια, µειώνεται το κόστος δανεισµού για τις τράπεζες και κατ’
αυτόν τον τρόπο απελευθερώνονται κεφάλαια για δάνεια σε επι-
χειρήσεις και καταναλωτές. 

Σχετικά µε τον εκσυγχρονισµό του εξωδικαστικού µηχανισµού
που προβλέπεται στο παρόν νοµοσχέδιο, η Κυβέρνηση στοχεύει
στην ειδική µέριµνα για τους ευάλωτους, δεδοµένου ότι η πρό-
ταση αναδιάρθρωσης του χρέους των ευάλωτων οφειλετών,
όπως αυτή προκύπτει από τον αλγόριθµο του εξωδικαστικού, θα
γίνεται αυτόµατα και υποχρεωτικά αποδεκτή από το σύνολο των
πιστωτών, τράπεζες και δηµόσιο. Ο οφειλέτης διατηρεί το δι-
καίωµα να την απορρίψει, ενώ οι πιστωτές µπορούν να την προ-
σβάλουν στα δικαστήρια, εφόσον φυσικά διαθέτουν στοιχεία ότι
οι παράµετροι της αίτησης δεν είναι αληθινές. Έτσι µπαίνει
φρένο στην παράνοµη και καταχρηστική συµπεριφορά των πι-
στωτών, που µέχρι σήµερα µπορούσαν µε το απλό «όχι» ενός
υπαλλήλου να αποκλείσουν το αποτέλεσµα του εξωδικαστικού
µηχανισµού για τους ευάλωτους.
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Επίσης, βελτιώνεται ο αλγόριθµος του εξωδικαστικού για το
σύνολο των οφειλετών και όχι µόνο των ευάλωτων που έχουν δά-
νεια µε εµπράγµατη εξασφάλιση. Αυτό θα έχει ως συνέπεια το
ύψος της ρυθµιζόµενης οφειλής από δάνεια µε εµπράγµατη εξα-
σφάλιση να µειωθεί έως 28% σε σχέση µε την παρούσα κατά-
σταση και επιπλέον το επιτόκιο των ρυθµίσεων να οριστεί σε 3%
σταθερό για τα επόµενα τρία έτη.

Καθοριστικής σηµασίας είναι η πρόβλεψη για επέκταση της
δραστηριότητας των εταιρειών παροχής πιστώσεων, όπως περι-
γράφεται στο άρθρο 42, βάσει της οποίας δίνεται η δυνατότητα,
εκτός από πιστώσεις σε φυσικά πρόσωπα για την κάλυψη κατα-
ναλωτικών και προσωπικών αναγκών, να χορηγούν και στεγα-
στικά δάνεια, κάτι που ήδη συµβαίνει στο εξωτερικό. Έτσι, πέραν
της προφανούς ενίσχυσης του ανταγωνισµού στο εγχώριο τρα-
πεζικό σύστηµα, η δυνατότητα παροχής πιστώσεων που αφο-
ρούν την αναχρηµατοδότηση υφιστάµενων δανείων είναι ιδιαίτε-
ρα σηµαντική για τη διαχείριση του ιδιωτικού χρέους. Για παρά-
δειγµα, σε αρκετές περιπτώσεις οι αποτελεσµατικές ρυθµίσεις
δανείων περιλαµβάνουν αναχρηµατοδοτήσεις που δεν θα µπο-
ρούσαν να γίνουν από τράπεζες δεδοµένων των αυστηρών επο-
πτικών κανόνων. 

Τελειώνοντας, θα ήθελα να τονίσω ότι για µια ακόµη φορά η
Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη φέρνει προς ψήφιση ένα
νοµοσχέδιο που στόχο έχει όχι µόνο να επιλύσει το τεράστιο ζή-
τηµα του ιδιωτικού χρέους, αλλά και να ενισχύσει την αναπτυ-
ξιακή διαδικασία της ελληνικής οικονοµίας µε τη δηµιουργία νέων
επενδυτικών ευκαιριών.

Το νοµοσχέδιο αυτό περιλαµβάνει ρεαλιστικές προτάσεις µε
βελτιωτικές παρεµβάσεις προς όφελος όλων των πολιτών µέσα
σε ένα πλαίσιο κοινωνικής δικαιοσύνης, ενισχύοντας ταυτόχρονα
τη χρηµατοπιστωτική σταθερότητα στη χώρα µας και διατηρώ-
ντας πάντα την ελληνική οικονοµία σε τροχιά ανάπτυξης.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εγώ ευχαριστώ
για την ακριβή συνέπεια στον χρόνο. 

Τον λόγο τώρα έχει ο Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας, ο κ.
Παναγής Καππάτος, για επτά λεπτά.

ΠΑΝΑΓΗΣ ΚΑΠΠΑΤΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µετά τις εθνικές

εκλογές της 7ης Ιουλίου 2019 η νεοεκλεγµένη Κυβέρνηση της
Νέας Δηµοκρατίας βρέθηκε αντιµέτωπη µε το ζήτηµα των µη εξυ-
πηρετούµενων δανείων, τα οποία αποτελούσαν περίπου το 50%
των δανείων.

Σύµφωνα µε την Έκθεση Χρηµατοπιστωτικής Σταθερότητας
2019 της Τράπεζας της Ελλάδος, τα µη εξυπηρετούµενα δάνεια
ανέρχονταν στο τέλος Ιουνίου του 2019 σε 75,4 δισεκατοµµύρια
ευρώ. Η αντίδραση της Κυβέρνησης υπήρξε άµεση και σε µόλις
τρεις µήνες σχεδίασε, διαπραγµατεύτηκε και έλαβε στις 10
Οκτωβρίου του 2019 την έγκριση της Ευρωπαϊκής Επιτροπής για
το πρόγραµµα παροχής κρατικών εγγυήσεων σε τιτλοποιήσεις
πιστωτικών ιδρυµάτων, το λεγόµενο πρόγραµµα «ΗΡΑΚΛΗΣ».
Στις 12 Δεκεµβρίου του 2019 ο νόµος που συµπεριελάµβανε το
πρόγραµµα «ΗΡΑΚΛΗΣ» ψηφίστηκε στην Ολοµέλεια της Βουλής.
Το πρόγραµµα «ΗΡΑΚΛΗΣ», στον οποίο εντάχθηκαν τέσσερις συ-
στηµικές τράπεζες, συνέβαλε τα µέγιστα στη µείωση των κόκκι-
νων δανείων του τραπεζικού συστήµατος σε πολύ µεγάλο
ποσοστό.

Για να µιλήσουµε µε αριθµούς ως αποτέλεσµα της εφαρµογής
του καθεστώτος το ποσοστό των µη εξυπηρετούµενων δανείων
µειώθηκε από 42% τον Σεπτέµβριο του 2019 σε 8,7% στο τέλος
του 2022, που αντιστοιχεί σε τιτλοποιήσεις µη εξυπηρετούµενων
δανείων ακαθάριστης λογιστικής αξίας 49,5 δισεκατοµµυρίων
ευρώ.

Ως µη αποδοτική λύση, το πρόγραµµα συνεχίστηκε και µε το
υπό συζήτηση νοµοσχέδιο σήµερα ετοιµαζόµαστε για την τρίτη
επέκταση του προγράµµατος υπό τίτλο «ΗΡΑΚΛΗΣ 3», η οποία
θα έχει ανώτατο όριο χορήγησης εγγυήσεων έως και 2 δισεκα-
τοµµύρια και διάρκεια έως τις 31 Δεκεµβρίου του 2024. Το πρό-
γραµµα θα λειτουργήσει µε τους ίδιους όρους και προϋποθέσεις
που υπήρχαν στις αρχικές φάσεις του, αλλά σε ένα βελτιωµένο

οικονοµικό περιβάλλον, αφού από το 2019 µέχρι σήµερα η επι-
τυχηµένη οικονοµική πολιτική της Κυβέρνησης του Κυριάκου Μη-
τσοτάκη οδήγησε στο να υπάρχει ως ελάχιστη βαθµίδα πιστο-
ληπτικής αξιολόγησης των οµολογιών υψηλής εξοφλητικής προ-
τεραιότητας, η BB plus, λαµβάνοντας υπ’ όψιν τις πρόσφατες
αναβαθµίσεις της πιστοληπτικής ικανότητας της χώρας. Έτσι θα
συνεχίσουµε τη µείωση των µη εξυπηρετούµενων δανείων, θα
µειώσουµε περαιτέρω το κόστος δανεισµού για τις ελληνικές
τράπεζες και επιπλέον θα απελευθερωθούν κεφάλαια για δάνεια
σε επιχειρήσεις και καταναλωτές, ώστε να ενισχυθεί και άλλο η
ελληνική αγορά.

Ως επακόλουθο των παραπάνω αναµένουµε και την περαιτέρω
βελτίωση της πιστοληπτικής αξιολόγησης των ελληνικών τραπε-
ζών, διαµορφώνοντας έτσι ένα φιλοεπενδυτικό περιβάλλον µε
διεθνή στόχευση.

Μεταξύ άλλων, στο νοµοσχέδιο βάσει των προβλέψεων της ευ-
ρωπαϊκής οδηγίας 2021/2167, εισάγεται µια σειρά συγκεκριµέ-
νων υποχρεώσεων για τους λεγόµενους servicers, δηλαδή τις
εταιρείες διαχείρισης απαιτήσεων των κόκκινων δανείων, που
αφορούν στην ενηµέρωση, εξυπηρέτηση και τον σεβασµό των δι-
καιωµάτων των καταναλωτών.

Εν ολίγοις, στο εξής καθίσταται υποχρεωτικό οι servicers να
διατηρούν ψηφιακή πλατφόρµα, όπου ο εκάστοτε ενδιαφερόµε-
νος οφειλέτης θα µπορεί να βρίσκει όλα τα στοιχεία που τον αφο-
ρούν ατοµικά για το θέµα των οικονοµικών του υποχρεώσεων,
ώστε να είναι σε θέση να ρυθµίσει τις οφειλές του µε πλήρη πλη-
ροφόρηση και διαφάνεια. Οι ειδικές αυτές πλατφόρµες θα πρέ-
πει να τεθούν σε λειτουργία το αργότερο µέχρι τις 31 Μαρτίου
2024 και σε περίπτωση µη εφαρµογής προβλέπονται πρόστιµα
έως και 500.000 ευρώ για τους παραβάτες.

Επιπροσθέτως, εκσυγχρονίζεται, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
και ο εξωδικαστικός µηχανισµός µε στόχευση την ειδική µέριµνα
για τους ευάλωτους συµπολίτες µας, αλλά και συνολικά για
όλους τους ενδιαφερόµενους.

Για τον σκοπό αυτό καθίσταται υποχρεωτική η αποδοχή της
πρότασης που προκύπτει από τον αλγόριθµο του εξωδικαστικού
για αναδιάρθρωση του χρέους για όλους, δηλαδή πιστωτές, τρά-
πεζες και δηµόσιο. Η απόρριψή της παραµένει δικαίωµα του
οφειλέτη, ενώ οι πιστωτές έχουν το δικαίωµα της προσβολής της
στα δικαστήρια εφόσον στοιχειοθετείται το αναληθές των παρα-
µέτρων της αίτησης.

Ακόµη θα ήθελα να σταθώ στις ρυθµίσεις που εισάγει το παρόν
νοµοσχέδιο σχετικά µε την ελάφρυνση των ευάλωτων οφειλετών
κατά την επαναγορά του ακινήτου τους. Θα µπορεί πλέον, όπως
ανέφερε και ο κύριος Υπουργός, ο κ. Χατζηδάκης, ο ενδιαφερό-
µενος ιδιώτης να προχωρήσει µέσω του φορέα απόκτησης και
επαναµίσθωσης να αποκτήσει δάνειο µε έκπτωση 30%, αλλά και
ο δανειολήπτης θα µπορεί να επωφεληθεί από αυτή την έκπτωση,
δηλαδή και αυτός να µην το αγοράσει στην πρώτη του τιµή, αλλά
µε 30% έκπτωση και επιπλέον ο οφειλέτης θα µπορεί να επανα-
γοράσει το ακίνητό του όχι υποχρεωτικά µέσα σε δώδεκα χρόνια,
όπως προβλεπόταν όπως τώρα, αλλά και πολύ νωρίτερα. Δη-
λαδή, παύει η υποχρέωση του οφειλέτη να πληρώνει µισθώµατα
δώδεκα ετών σε περίπτωση που ασκήσει νωρίτερα το δικαίωµα
της επαναγοράς.

Συν τοις άλλοις, βελτιώνεται και το πλαίσιο του πτωχευτικού
κώδικα µε µικρές παρεµβάσεις, οι οποίες θα επιταχύνουν τις δια-
δικασίες προς εξυπηρέτηση των οφειλετών, ενώ εισάγονται και
ρυθµίσεις που αφορούν δάνεια από µη τραπεζικούς φορείς βάσει
κοινοτικής οδηγίας και έτσι δίνεται η δυνατότητα σε εταιρείες πα-
ροχής πιστώσεων να χορηγούν και στεγαστικά δάνεια, καθώς
είναι γνωστές οι ανάγκες και τα προβλήµατα που εντοπίζονται
στον συγκεκριµένο τύπο δανείων. Είναι ένα ακόµη βήµα της στε-
γαστικής πολιτικής της Κυβέρνησης µετά την πρωτοβουλία του
προγράµµατος «ΣΠΙΤΙ ΜΟΥ». 

Εν κατακλείδι, το νοµοσχέδιο εισάγει ακόµη µια γραµµή άµυ-
νας για την πάταξη της φοροδιαφυγής και τη διαφάνεια στις οι-
κονοµικές συναλλαγές µέσω της υποχρέωσης σύνδεσης του
επαγγελµατικού λογαριασµού ελεύθερων επαγγελµατιών και αυ-
τοαπασχολούµενων µε το σύστηµα άµεσων πληρωµών IRIS, που
δίνει τη δυνατότητα γρήγορων, εύκολων και διαφανών συναλλα-
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γών µε το κινητό τηλέφωνο.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πριν κλείσω την οµιλία µου, θα

ήθελα να δώσω συγχαρητήρια στην ηγεσία του Υπουργείου Εθνι-
κής Οικονοµίας και Οικονοµικών τόσο για τα µέτρα του νοµοσχε-
δίου όσο και για την καταβολή του επιδόµατος κοινωνικής αλλη-
λεγγύης σε ευάλωτα νοικοκυριά µέχρι το τέλος του µήνα που δια-
νύουµε.

Συγκεκριµένα, µε την τροπολογία που κατατέθηκε, δίνεται
εφάπαξ επίδοµα 150 ή 200 ευρώ σε ειδικές κατηγορίες συνταξι-
ούχων, ατόµων µε αναπηρία, ανασφάλιστων υπερηλίκων και δι-
καιούχων επιδόµατος παιδιού. Είµαι σίγουρος ότι ουδείς σε αυτή
την Αίθουσα δεν θα µπορεί να διαφωνεί µε την ενίσχυση των ευά-
λωτων συµπολιτών µας.

Κυρίες και κύριοι, έχουµε µπροστά µας ένα αρκετά τεχνικό νο-
µοσχέδιο, το οποίο έρχεται να δώσει λύσεις και να βελτιώσει τις
υφιστάµενες συνθήκες µε ειδική πρόνοια για τους ευάλωτους δα-
νειολήπτες, για την εξυγίανση των τραπεζών, για την επιπλέον
βελτίωση της πιστοληπτικής ικανότητας της χώρας, την προστα-
σία της κατοικίας, αλλά και τη δυνατότητα απόκτησης ή επανά-
κτησης στέγης και τέλος την πάταξη της φοροδιαφυγής.

Είναι τουλάχιστον χρέος µας να στηρίξουµε αυτή τη διαρκή
και πολυεπίπεδη προσπάθεια της Κυβέρνησης να βρει κάθε πι-
θανό τρόπο να διορθώσει πολυετείς παθογένειες, να βελτιώσει
τις υπάρχουσες συνθήκες και να σταθεί δίπλα στον Έλληνα πο-
λίτη και ιδιαίτερα στους πιο ευάλωτους συµπολίτες µας. 

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εγώ ευχαριστώ για
την ακρίβεια στον χρόνο.

Τον λόγο τώρα έχει η Βουλευτής του Κοµµουνιστικού Κόµµα-
τος Ελλάδας κ. Μαρία Κοµνηνάκα για επτά λεπτά.

ΜΑΡΙΑ ΚΟΜΝΗΝΑΚΑ: Είναι προφανές γιατί το παρόν νοµο-
σχέδιο αποτελεί ένα από τα δεκάδες προαπαιτούµενα που συνο-
δεύουν το ταµείο ανάκαµψης, τα οποία η Κυβέρνηση δεσµεύτηκε
να υλοποιήσει, ειδικά µετά την αναθεώρησή του. Γιατί ακριβώς
απαντάει στην αγωνία που εκφράζει η Ευρωπαϊκή Ένωση, όπως
και όλες οι αστικές κυβερνήσεις, να διαφυλαχθεί το τραπεζικό
σύστηµα από τους κραδασµούς της διαφαινόµενης νέας οικονο-
µικής κρίσης.

Γι’ αυτό και σπεύδει η Κυβέρνηση να πάρει µέτρα, νοµοθετώ-
ντας όχι βέβαια για την προστασία των δανειοληπτών όπως λέτε,
δηλαδή των εργαζοµένων και των λαϊκών στρωµάτων που βασα-
νίζονται από τα χρέη, ούτε καν για τους πιο ευάλωτους από αυ-
τούς, αλλά να πάρετε µέτρα για να θωρακιστούν οι τράπεζες και
τα αρπακτικά. Γιατί για τις τράπεζες προβλέπονται εγγυήσεις για
ελεγχόµενη χρεοκοπία από τους προϋπολογισµούς των κρατών
και της Ευρωπαϊκής Ένωσης, δηλαδή από τις τσέπες των λαών
της Ευρωπαϊκής Ένωσης, κρατικές εγγυήσεις και για την εξυ-
γίανση των τραπεζών από τα κόκκινα δάνεια, την τρίτη φάση του
σχεδίου «ΗΡΑΚΛΗΣ», δηλαδή άλλα 2 δισεκατοµµύρια προστίθε-
νται στα 18,7 δισεκατοµµύρια των δύο προηγούµενων φάσεων
που αν εκπέσουν, θα φορτωθούν και αυτά στο δηµόσιο χρέος,
δηλαδή στις πλάτες των εργαζοµένων και των λαϊκών στρωµά-
των.

ΕΥΣΤΡΑΤΙΟΣ (ΣΤΡΑΤΟΣ) ΣΙΜΟΠΟΥΛΟΣ: «Αν» εκπέσουν.
ΜΑΡΙΑ ΚΟΜΝΗΝΑΚΑ: Ναι.
Δεν δίνετε, όµως, αντίστοιχες ενισχύσεις για τους οφειλέτες.

Μήπως αυτά γίνονται για να σταµατήσει το πογκρόµ των πλει-
στηριασµών;

Ακριβώς το αντίθετο συµβαίνει και αυτό το οµολογούν οι ίδιοι
αριθµοί που καλπάζουν, µε τους χιλιάδες πλειστηριασµούς που
γίνονται το τελευταίο διάστηµα και επίκεινται. Οι διάφοροι ser-
vicers -ή όπως αλλιώς ονοµάζονται τα κοράκια των τραπεζών- µε
ή χωρίς αλγόριθµο συνεχίζουν να βάζουν το µαχαίρι στο λαιµό
των λαϊκών νοικοκυριών, που ιδίως µετά την άνοδο των επιτοκίων
αδυνατούν να ανταποκριθούν στα δάνεια, ακόµα και αν τα έχουν
πληρώσει δύο και τρεις φορές µε τους τόκους και τα πανωτόκια.

Ακόµα και αυτή η ψευδεπίγραφη προστασία των πιο ευάλωτων
τι εξασφαλίζει; Εξασφαλίζει ότι σε καµµία περίπτωση δεν θα
χάσει η τράπεζα. Εξασφαλίζεται πάση θυσία η εισπραξιµότητα
του χρέους, που όταν δεν µπορεί να την πληρώσει από µια τσέπη

το ευάλωτο νοικοκυριό, την πληρώνει από την άλλη τσέπη, αυτή
του φορολογούµενου. Αυτό είναι η κρατική επιδότηση. Και αυτό
όχι για να διασώσει το σπίτι του, αλλά για να γίνει νοικάρης σε
αυτό και µετά από δώδεκα χρόνια ενοίκια, τον καλείτε να το αγο-
ράσει ξανά από την αρχή.

Και µάλιστα έρχεστε τώρα να παρουσιάσετε ως παραχώρηση
ότι µπορεί να επαναγοράσει την κατοικία και πριν από τη λήξη
της δωδεκάχρονης µίσθωσης. Μάλλον µιλάµε για κάποια άλλη,
κάποια εικονική πραγµατικότητα, όχι αυτή που ζούµε ούτε αυτή
βέβαια που καταγράφουν οι στατιστικές, όπου το ένα τρίτο του
εισοδήµατος πάει στις στεγαστικές ανάγκες.

Πόσοι, αλήθεια, θα µπορέσουν να ξαναγοράσουν το σπίτι
τους, την ώρα που είναι αντιµέτωποι µε την ακρίβεια, µε τα τσα-
κισµένα εισοδήµατα και τη φοροληστεία; Γιατί φοροληστεία βιώ-
νουν τα λαϊκά νοικοκυριά. Φοροασυλία προβλέπετε µόνο για το
φορέα διαχείρισης του ακινήτου, όχι για τους ευάλωτους.

Γι’ αυτή τη δικαιοσύνη µιλάµε, αντίστοιχη δικαιοσύνη µε αυτή
που περιλαµβάνει το ληστρικό, φορολογικό νοµοσχέδιο, τον επό-
µενο µποναµά που φέρνετε για τους αυτοαπασχολούµενους και
τους επαγγελµατίες, πόσο µάλλον όταν από το 2024 σφίγγουν κι
άλλο τα λουριά των δηµοσιονοµικών περιθωρίων. Επανέρχονται
τα πλεονάσµατα και ήδη 6,2 δισεκατοµµύρια φόροι έχουν γρα-
φτεί στον λογαριασµό για τον λαό στον νέο προϋπολογισµό.

Είναι πραγµατικά πρόκληση ο εξωραϊσµός που προπαγανδι-
στικά βέβαια επιχειρείται για αυτά τα νοµοθετήµατα. Γιατί οι
όποιες αλλαγές και τα στρογγυλέµατα δεν αγγίζουν τον πυρήνα,
δεν αναιρούν τον άδικο συνολικό χαρακτήρα του πλαισίου σε
βάρος των υπερχρεωµένων εργατικών και λαϊκών οικογενειών.

Κάνατε σηµαία την περιβόητη ρύθµιση για την υποχρεωτική
τεκµαιρόµενη συναίνεση των πιστωτών στην πρόταση αναδιάρ-
θρωσης του χρέους που προκύπτει από τον αλγόριθµο. Το εξαγ-
γέλλατε µάλιστα εδώ και καιρό ως ασπίδα προστασίας, αλλά
τελικά αποδεικνύεται άνθρακας ο θησαυρός. Γιατί εκτός του ότι
αυτή περιορίζεται µόνο στους ευάλωτους οφειλέτες, δηλαδή τα
πιο εξαθλιωµένα στρώµατα των οφειλετών, ταυτόχρονα δίνετε
και ένα παραθυράκι στους πιστωτές µε το δικαίωµα της ανακο-
πής της πρότασης. Μιλάµε για φοβερή πίεση σε τράπεζες και σε
funds, όπως και αυτή η στοιχειώδης προστασία των εγγυητών σε
περίπτωση απώλειας της ρύθµισης από τον πρωτοφειλέτη δεν
παύει να ακολουθεί και αυτή το ίδιο µοτίβο µε τις δυσβάσταχτες
και εκβιαστικές ρυθµίσεις που προκύπτουν από τους αλγόριθ-
µους και τις αυστηρές προϋποθέσεις του νόµου.

Οι απειλές προστίµων σε χρηµατοδοτικούς φορείς για την
ανάρτηση των στοιχείων και των χρεών των οφειλετών στην πρα-
γµατικότητα και αυτοί συντείνουν στην υλοποίηση του ασφυκτι-
κού πλαισίου σε βάρος τους και είναι σχεδόν αδιάφορες, εφόσον
αυτές δεν συνοδεύονται από µέτρα και ρυθµίσεις ουσιαστικής
ανακούφισής τους. Εξάλλου αυτά τα µέτρα ουσιαστικής ανακού-
φισης έλειπαν και απ’ όλες τις παρόµοιες ρυθµίσεις που διατη-
ρούσαν στην πραγµατικότητα την ίδια λογική της βελτίωσης της
εισπραξιµότητας και της προστασίας των τραπεζών.

Όµως, τι είναι αυτό που κανένας τους δεν λέει σε σχέση µε την
υπερχρέωση των λαϊκών νοικοκυριών; Ότι δεν βυθίσατε µόνο
εσείς τους εργαζόµενους και τα λαϊκά στρώµατα στην υπερχρέ-
ωση και την ανασφάλεια µε τις πολιτικές σας. Σε αυτές υπάρχει
η σφραγίδα και η υπογραφή όλων σας, της Νέας Δηµοκρατίας
βεβαίως, αλλά και του ΣΥΡΙΖΑ, του όλου ΣΥΡΙΖΑ και του ΠΑΣΟΚ,
πολιτικές που τσάκισαν µισθούς και συντάξεις, που λεηλάτησαν
φορολογικά ή και µε την εκτίναξη των ασφαλιστικών εισφορών
τους αυτοαπασχολούµενους και τα λαϊκά στρώµατα, µε την ακρί-
βεια που εξανεµίζει το εισόδηµα. Την ίδια στιγµή, τους αφήσατε
και έρµαια στα νύχια των αρπακτικών ξηλώνοντας ακόµα και την
όποια, έτσι κι αλλιώς, περιορισµένη προστασία της πρώτης κα-
τοικίας υπήρχε.

Γι’ αυτό και δεν µπορώ να µη σχολιάσω και την πρόκληση να
εµφανίζεται σήµερα ως προστάτης των λαϊκών νοικοκυριών ο ΣΥ-
ΡΙΖΑ –παραµένοντες και αποχωρήσαντες από αυτόν-, όταν όχι
µόνο παρέδωσαν τα κόκκινα δάνεια στα funds, αλλά τους προ-
ικίσατε κιόλας µε χρήσιµα εργαλεία, όπως τους ηλεκτρονικούς
πλειστηριασµούς και το ιδιώνυµο αδίκηµα για τις κινητοποιήσεις
παρεµπόδισής τους, για να συνεχίσει βέβαια σήµερα ξεκαπί-
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στρωτη η Νέα Δηµοκρατία µε µεγαλύτερη φόρα το πογκρόµ των
πλειστηριασµών.

Αν πράγµατι ενδιαφερόσασταν –και η Κυβέρνηση και τα υπό-
λοιπα κόµµατα- για την προστασία των υπερχρεωµένων εργατι-
κών λαϊκών οικογενειών και της κύριας κατοικίας τους, δεν θα
είχατε νοµοθετήσει όλο αυτό το άδικο πλαίσιο, όπως διαχρονικά
διαµορφώθηκε, αλλά θα υιοθετούσατε τις νοµοθετικές προτά-
σεις που επανειληµµένα έχει καταθέσει το ΚΚΕ για µέτρα ουσια-
στικής ανακούφισης της λαϊκής οικογένειας από τα χρέη, µέτρα
που ακριβώς έχουν την αντίθετη λογική. Γιατί στο ερώτηµα
«ποιος θα πληρώσει τα σπασµένα της κρίσης;» απαντάνε οι µε-
γαλοµέτοχοι των τραπεζών και όχι αυτοί που µέχρι τώρα πληρώ-
νουν το µάρµαρο.

Ουσιαστική ελάφρυνση από τα συσσωρευµένα και µη διαχει-
ρίσιµα χρέη για τα λαϊκά νοικοκυριά γίνεται µόνο µε δραστική µεί-
ωση των χρεών τους, διαγράφοντας τους τόκους και τα πανω-
τόκια, αλλά και µε κούρεµα του κεφαλαίου των δανείων, όπως
και µέρους των οφειλών σε ταµεία, δηµόσιο, καθώς και µε πά-
γωµα των µέτρων αναγκαστικής εκτέλεσης.

Αν αυτό ήταν το ενδιαφέρον σας θα υιοθετούσατε την τροπο-
λογία που καταθέτει ξανά σήµερα το ΚΚΕ για την παύση και απα-
γόρευση των πλειστηριασµών και κατασχέσεων σε βάρος της
κύριας κατοικίας και άλλων περιουσιακών στοιχείων της λαϊκής
οικογένειας, όπως συνέβη κι αυτό για τα δάνεια των παλιννο-
στούντων οµογενών. Δεν περιµένουµε, όµως, εσάς να τα νοµο-
θετήσετε. Το κάνει νόµο και το επιβάλλει το ίδιο το λαϊκό κίνηµα
µε τις κινητοποιήσεις των εργατικών σωµατείων και µαζικών φο-
ρέων, που χτίζουν τείχος προστασίας απέναντι στο πογκρόµ των
εξώσεων και των πλειστηριασµών.

Σε αυτόν τον δρόµο θα συνεχίσει το ΚΚΕ και να είστε σίγουροι
ότι το κύµα αλληλεγγύης και διεκδίκησης θα δυναµώσει. Και
τότε, αλήθεια, ποιος τους σταµατάει;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστούµε την κ.
Κοµνηνάκα.

Τον λόγο τώρα έχει ο Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας κ. Φί-
λιππος Φόρτωµας για επτά λεπτά.

Ορίστε, κύριε Φόρτωµα, έχετε τον λόγο.
ΦΙΛΙΠΠΟΣ ΦΟΡΤΩΜΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αν και η ώρα έχει περάσει, σή-

µερα συζητούµε ένα νοµοσχέδιο που αφορά άµεσα χιλιάδες συ-
µπολίτες µας δανειολήπτες. Πριν, όµως, εισέλθω στην ουσία των
ρυθµίσεων, θα ήθελα να σταθώ σε µια σηµειολογική µεν, αλλά
κυρίως ουσιαστική παρατήρηση.

Σε λίγες ηµέρες κλείνουµε έξι µήνες από την ανάληψη, για δεύ-
τερη φορά, της διακυβέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας στη χώρα
και η δική µας Κυβέρνηση έχει ήδη φέρει προς ψήφιση ένα µε-
γάλο µέρος των δικών µας προεκλογικών δεσµεύσεων, όπως την
αύξηση των µισθών στο δηµόσιο, αλλά και περισσότερα από όσα
είχαµε δεσµευθεί, όπως ξεπάγωµα τριετιών, απόδειξη, φυσικά,
ότι µέριµνα της Κυβέρνησης αλλά και πρόταγµα της πολιτικής
της είναι η βελτίωση συνολικά της ζωής των πολιτών. Η µέριµνα
αυτή είναι διαρκής και συνεχής και προφανώς καταρρίπτει καθη-
µερινά τα επιχειρήµατα της Αντιπολίτευσης δήθεν ότι η Κυβέρ-
νηση επαναπαύεται στις δάφνες του 41% και ότι δήθεν αδιαφορεί
για τους πολίτες. Μία ακόµα κατάρριψη των επιχειρηµάτων
αυτών αποτελεί και το παρόν νοµοσχέδιο.

Η δήθεν επαναπαυµένη Κυβέρνηση -κατά την Αντιπολίτευση
πάντοτε- φέρνει προς ψήφιση ακόµα ένα νοµοσχέδιο µε στόχο,
πάντα, τη βελτίωση της ζωής, αλλά και της καθηµερινότητας των
συµπολιτών µας. Συγκεκριµένα, το παρόν νοµοσχέδιο στοχεύει
στην οικονοµική εξυγίανση, αλλά και στην προστασία των ευά-
λωτων οφειλετών, εισάγοντας κυρίως σύγχρονες, αλλά και δί-
καιες λύσεις.

Δεν θα ήθελα να αναλώσω την παρούσα οµιλία, αλλά και τον
χρόνο, σε λεπτοµερειακά ζητήµατα τα οποία έχουν ήδη αναπτυ-
χθεί, αλλά γίνοµαι συγκεκριµένος, κυρίως για τις σηµαντικές δια-
τάξεις του νοµοσχεδίου µε τις οποίες επιτυγχάνεται: Πρώτον, η
εισαγωγή -µεταξύ άλλων- υποχρεώσεων διαφάνειας για τους ser-
vicers. Δεύτερον, η καλύτερη ενηµέρωση των δανειοληπτών
µέσα από έναν αποτελεσµατικό µηχανισµό. Τρίτον, η διεύρυνση
της προστασίας για τους πραγµατικά ευάλωτους οφειλέτες. Και

τέταρτον, η βελτίωση των ρυθµίσεων του εξωδικαστικού µηχανι-
σµού.

Επιγραµµατικά µόνο θα ήθελα να επισηµάνω ότι το πλαίσιο της
µέριµνας της Κυβέρνησης για του ευάλωτους συµπολίτες µας
φέρνει ένα αυστηρό πλαίσιο στους servicers, όπου δηµιουργούν
ειδική πλατφόρµα στα πρότυπα του web banking, προκειµένου
µέσω αυτής να έχουν όλοι οι δανειολήπτες πλήρη και αναλυτική
ενηµέρωση για την κατάσταση των οφειλών τους. Η υποχρέωση
αυτή εισάγεται, κατά τρόπο αυστηρό, µε προθεσµία συγκεκρι-
µένη για την υλοποίηση πλατφόρµας µέχρι 31-3-2024, αλλά και
µε αυστηρές ποινές και πρόστιµα έως και 500.000 ευρώ σε περι-
πτώσεις παραβάσεων.

Εξαιρετικής σηµασίας είναι και οι παρεµβάσεις στον εξωδικα-
στικό συµβιβασµό ρύθµισης οφειλών. Οι παρεµβάσεις κινούνται
σαφώς στην κατεύθυνση υποστήριξης του ευάλωτου οφειλέτη,
µε σηµαντικά προνόµια υπέρ του. Συγκεκριµένα, ο ευάλωτος
οφειλέτης διατηρεί το δικαίωµα να απορρίψει την πρόταση που
θα προκύπτει από την αναδιάρθρωση του χρέους. Ενώ, αντίθετα,
όλοι οι πιστωτές µπορούν να τις προσβάλλουν στα δικαστήρια,
εφόσον διαθέτουν στοιχεία ότι παράµετροι της αίτησης δεν αντα-
ποκρίνονται στην αλήθεια.

Όµως οι παρεµβάσεις υπέρ του ευάλωτου οφειλέτη, κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι, δεν σταµατούν εδώ. Με κοινή υπουργική
απόφαση που θα εκδοθεί µετά την ψήφιση του νοµοσχεδίου –
εφόσον πάρει ΦΕΚ και γίνει νόµος του κράτους- θα βελτιωθεί ο
αλγόριθµος και πάλι υπέρ του ευάλωτου οφειλέτη, κατά τρόπον
ώστε το ύψος της όλης οφειλής από δάνεια να µειωθεί έως και
κατά 28%, σε σχέση πάντοτε µε την σηµερινή κατάσταση.

Τώρα αυτές είναι λίγες και µόνο από τις εξαιρετικά σηµαντικές
παρεµβάσεις του νοµοσχεδίου υπέρ των ευάλωτων συµπολιτών
µας που πλέον θα µπορούν να προστατευτούν –ξαναλέω- απο-
τελεσµατικά έναντι τραπεζών και servicers. Δεν πρέπει να παρα-
βλέπουµε εξάλλου και τη σηµασία της επανεισαγωγής του
προγράµµατος «ΗΡΑΚΛΗΣ». Η επιτυχής λειτουργία του προ-
γράµµατος θα επιτρέψει στις τράπεζες να εξυγιάνουν και τους
ισολογισµούς τους, αλλά και να επικεντρωθούν στην πραγµατική
αποστολή τους, που δεν είναι άλλη από τη στήριξη της πραγµα-
τικής οικονοµίας, δηλαδή τη στήριξη των µικροµεσαίων επιχειρή-
σεων, των επιτηδευµατιών και των νοικοκυριών.

Φυσικά όλα τα παραπάνω καθιστούν επιτακτική, κυρίες και κύ-
ριοι συνάδελφοι, την ανάγκη ψήφισής του από το σύνολο των
κοινοβουλευτικών δυνάµεων και για τον λόγο αυτό σας καλώ
όλους να υπερψηφίσετε το παρόν νοµοσχέδιο.

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εγώ ευχαριστώ για
τη σύντµηση του χρόνου. 

Τον λόγο έχει τώρα ο Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας κ. Νε-
οκλής Κρητικός για επτά λεπτά. Είναι και Λάκων ο κ. Κρητικός,
που σηµαίνει ότι θα τα πει λακωνικά.

ΝΕΟΚΛΗΣ ΚΡΗΤΙΚΟΣ: Απλώς να µας διαφυλάττετε, κύριε
Πρόεδρε, γιατί καταστρατηγείται αυτό το γεγονός και εµείς οι
Βουλευτές µένουµε πολύ πίσω.

Κύριε Πρόεδρε, κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
το υπό συζήτηση και ψήφιση σχέδιο νόµου του Υπουργείου Εθνι-
κής Οικονοµίας και Οικονοµικών είναι πολύ σηµαντικό. Σκοπός
των προτεινόµενων ρυθµίσεων είναι η ενσωµάτωση της οδηγίας
2021/2167 για τους διαχειριστές και αγοραστές πιστώσεων, η εύ-
ρυθµη λειτουργία της κεφαλαιαγοράς και η ενίσχυση του ελέγ-
χου της, η συνολική προστασία των οφειλετών, καθώς και η
ολοκλήρωση της διαδικασίας παροχής εγγυήσεων τιτλοποίησης
του προγράµµατος «ΗΡΑΚΛΗΣ» και η εξέταση αιτηµάτων που
υπεβλήθησαν από µη συστηµικές τράπεζες.

Περαιτέρω αντικείµενο του σχεδίου νόµου αποτελεί: Η ανα-
µόρφωση του πλαισίου για τη διαχείριση των απαιτήσεων από
συµβάσεις πίστωσης. Η τροποποίηση των ν.4446/2010 και 1969/
1991 για την εποπτεία των εταιρειών παροχής πιστώσεων των πι-
στωτικών ιδρυµάτων και των χρηµατοπιστωτικών οργανισµών. Η
ρύθµιση ζητηµάτων που αφορούν στη διαδικασία εξυγίανσης,
στο πλαίσιο της προληπτικής αντιµετώπισης παγκόσµιων συστη-
µικών σηµαντικών ιδρυµάτων, µε στρατηγική εξυγίανσης πολλα-
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πλών σηµείων έναρξης και µεθόδους για την έµµεση ανάληψη
µέσων που είναι επιλέξιµα για την εκπλήρωση της ελάχιστης
απαίτησης ιδίων κεφαλαίων και επιλέξιµων υποχρεώσεων. Η τρο-
ποποίηση του ν.4738/2020 για την προστασία των οφειλετών
µέσω επεµβάσεων στον εξωδικαστικό µηχανισµό ρύθµισης οφει-
λών, την πτωχευτική διαδικασία και τη λειτουργία των διαχειρι-
στών αφερεγγυότητας. Καθώς και η προσαρµογή του ν.4649/
2019 για την επανεισαγωγή του προγράµµατος «ΗΡΑΚΛΗΣ» έως
την 31η Δεκεµβρίου 2024.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε τις προτεινόµενες διατάξεις
ρυθµίζονται κατ’ αρχάς θέµατα που αφορούν τους διαχειριστές
και αγοραστές πιστώσεων, τις µεταξύ τους σχέσεις, τις σχέσεις
τους µε τους δανειολήπτες και την εποπτεία των δραστηριοτήτων
τους. Ειδικότερα, θεσπίζεται πλαίσιο λειτουργίας για τους δια-
χειριστές πιστώσεων και ρυθµίζεται η παροχή πιστώσεων σε
άλλα κράτη για τους αγοραστές πιστώσεων και προβλέπεται η
εποπτεία αυτών, για τη συνεργασία µεταξύ των αρµόδιων αρχών,
ώστε να επιτευχθεί η αποτελεσµατική εποπτεία και ρύθµιση. Στο
ίδιο πλαίσιο θεσπίζονται σηµαντικές υποχρεώσεις των πιστωτι-
κών φορέων απέναντι στους καταναλωτές µε τις προτεινόµενες
ρυθµίσεις .

Με τις προτεινόµενες ρυθµίσεις συµπληρώνονται και επικαιρο-
ποιούνται ουσιωδώς οι σχετικοί κανόνες και διαδικασίες.

Στο τρίτο µέρος τώρα του σχεδίου νόµου θεσπίζονται συµπλη-
ρωµατικές διατάξεις για την εποπτεία της Κεφαλαιαγοράς µέσω
της επέκτασης των δραστηριοτήτων των εταιρειών παροχής πι-
στώσεων, της καθιέρωσης της υποχρεωτικής αποδοχής ή περι-
ουσιών άµεσης πληρωµής από ελεύθερους επαγγελµατίες και
εµπόρους, την ενίσχυση της πρόληψης για την αντιµετώπιση εν-
δεχόµενων κινδύνων από το τραπεζικό σύστηµα, αλλά και σειρά
λοιπών ρυθµίσεων για την ενισχυµένη εποπτεία της αγοράς. Κατ’
ουσία επιδιώκεται εν προκειµένω η τόνωση της αγοράς µέσω της
αύξησης του ανταγωνισµού στον χρηµατοπιστωτικό τοµέα, αλλά
και µέσω της διάδοσης των υπηρεσιών άµεσης πληρωµής. 

Οι προτεινόµενες ρυθµίσεις του τέταρτου µέρους του σχεδίου
νόµου αποσκοπούν στην αποτελεσµατικότερη προστασία των
οφειλετών µέσω της βελτίωσης του τρόπου λειτουργίας του εξω-
δικαστικού µηχανισµού, της ρύθµισης οφειλών και της πτωχευ-
τικής διαδικασίας. Άλλωστε, οι ρυθµίσεις που προτείνονται είναι
αναγκαίες. Αφού πρέπει να είµαστε σε αυτό, θα πρέπει να ξέ-
ρουµε ότι η διαδικασία του εξωδικαστικού µηχανισµού δεν έχει
αξιοποιηθεί έως σήµερα από µεγάλο αριθµό οφειλετών, ενώ η
εµπειρία επί της εφαρµογής της πτωχευτικής διαδικασίας έχει
αναδείξει ήσσονος σηµασίας ζητήµατα, τα οποία τη δυσχεραί-
νουν και την επιβαρύνουν αδικαιολόγητα. Ακριβώς αυτές τις µι-
κρές αστοχίες έρχεται, λοιπόν, να αποκαταστήσει το Υπουργείο
µε την παρούσα νοµοθετική πρωτοβουλία του.

Όσον αφορά το πέµπτο µέρος του σχεδίου νόµου, ο ν.4649/
2019 χρήζει προσαρµογής, ώστε να καλύπτει και την περίοδο
επανεισαγωγής του προγράµµατος «ΗΡΑΚΛΗΣ» σε συνέχεια της
σχετικής εγκριτικής απόφασης της Ευρωπαϊκής Επιτροπής. Επί-
σης, ως αποτέλεσµα της αναβάθµισης της πιστοληπτικής ικανό-
τητας της Ελλάδος αυξάνεται η ελάχιστη βαθµίδα πιστοληπτικής
αξιολόγησης των οµολογιών υψηλής εξοφλητικής προτεραι-
ότητας. Ως εκ τούτου, είναι απαραίτητη και η τροποποίηση του
υπολογισµού της προµήθειας που εισπράττει το ελληνικό δηµό-
σιο για τους κινδύνους που αναλαµβάνει βεβαίως ως εγγυητής.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στα χρόνια της διακυβέρνησης
της Νέας Δηµοκρατίας παρατηρείται µείωση τόσο στα κόκκινα
δάνεια όσο και µείωση του συνολικού ληξιπρόθεσµου χρέους.
Αυτή είναι η αλήθεια. Η χώρα µας έχει ανάγκη ένα υγιές τραπε-
ζικό σύστηµα, το οποίο αφ’ ενός θα στηρίξει την παραγωγική οι-
κονοµία, ενώ αφ’ ετέρου θα διαφυλάσσει στο ακέραιο τις
καταθέσεις των Ελλήνων πολιτών. Αυτό δεν θέλουµε όλοι; Η ελ-
ληνική οικονοµία πάει καλά, αναπτύσσεται µε υψηλούς ρυθµούς,
δηµιουργούνται νέες και καλά αµειβόµενες θέσεις εργασίας και
µειώνεται η ανεργία. Η αντιµετώπιση του ληξιπρόθεσµου ιδιωτι-
κού χρέους αποτελεί στόχευση και υποχρέωσή µας, γιατί ο στό-
χος της οικονοµικής εξυγίανσης είναι άρρηκτα συνδεδεµένος µε
την κοινωνική προστασία.

Σε τελική ανάλυση, κυρίες και κύριοι, µε το παρόν σχέδιο

νόµου η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας αποδεικνύει για µια
ακόµη φορά τη δέσµευσή της για ισχυρή οικονοµική ανάπτυξη
και το πράττει ενταγµένη σε ένα πλαίσιο κοινωνικής αλληλεγγύης
και βέβαια δικαιοσύνης.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Υπήρξατε πράγµατι
Λάκων τύποις και ουσία! 

Τον λόγο έχει τώρα για επτά λεπτά ο Βουλευτής του ΠΑΣΟΚ -
Κινήµατος Αλλαγής κ. Φραγκίσκος Παρασύρης. 

ΦΡΑΓΚΙΣΚΟΣ ΠΑΡΑΣΥΡΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Το ζήτηµα του ιδιωτικού χρέους, των υπερχρεωµένων νοικο-

κυριών και η πολιτική του διαχείριση προφανώς δεν είναι κάτι και-
νούργιο. Είναι µια υπόθεση που υπερβαίνει χρονικά τη δεκαετία
και βαραίνει πολιτικά κυρίως τον ΣΥΡΙΖΑ και τη Νέα Δηµοκρατία,
διότι ναι µεν υπήρξε πρόβληµα στη χώρα, αλλά στις πιο δύσκο-
λες συνθήκες το ΠΑΣΟΚ ήταν αυτό που προστάτευσε τις περι-
ουσίες του ελληνικού λαού µε τον ν.3869/2010.

Και οι δύο µαζί, λοιπόν, εναλλάξ αυτό που προσπαθήσατε να
κάνετε µέσα στη δεκαετία και παρά τις υποσχέσεις σας ήταν να
ξηλώσετε σιγά σιγά και µεθοδικά αυτό τον νόµο και να επιδεινώ-
σετε την κατάσταση των δανειοληπτών. Σήµερα παραµένουµε σ’
έναν φαύλο κύκλο ανατροφοδότησης δηµόσιου και ιδιωτικού
χρέους και η έξοδος από αυτόν απαιτεί πολιτική βούληση και
τοµές και όχι αποσπασµατικές ρυθµίσεις, όπως αυτές που συζη-
τάµε. Είµαστε στο σηµείο πλέον που η ρύθµιση των χρεών είναι
εθνική ανάγκη.

Κύριε Υπουργέ, γνωρίζετε καλά ότι το ζήτηµα του ιδιωτικού
χρέους δεν είναι µια απλή βόµβα στα θεµέλια της ελληνικής οι-
κονοµίας, είναι πλέον εκρηκτικός µηχανισµός που αποσαρθρώνει
την κοινωνική συνοχή. Κάθε επιχείρηση και κάθε πολίτης αυτής
της χώρας νιώθει µόνος και ανυπεράσπιστος απέναντι στις τρά-
πεζες, στα funds και στους servicers, νιώθει έρµαιο αποφάσεων
και µονοµερών σε µεγάλο βαθµό ρυθµίσεων, για τις οποίες δεν
ξέρει ούτε πού να διαµαρτυρηθεί ούτε πώς να προσφύγει ούτε
µε ποιον να συζητήσει πλέον, µιας και ούτε υποκαταστήµατα
υπάρχουν, αλλά ούτε και τα γραφεία των servicers απαντούν.

Κύριε Υπουργέ, διατρέχοντας κάποιος το σχέδιο νόµου µε τη
σχετική εµπειρία που όλοι έχουµε αποκτήσει το τελευταίο διά-
στηµα, διερωτάται τελικά ποιους αφορά το νοµοσχέδιο. Τα είπε
και ο ειδικός αγορητής µας κ. Γερουλάνος. Σίγουρα δεν αφορά
τους δανειολήπτες και µια λύση απεγκλωβισµού τους. Δεν
αφορά τους εγγυητές των δανείων και µια ενδεχόµενη παραπάνω
ευελιξία. Δεν αφορά τους δανειολήπτες του ελβετικού φράγκου
που έχουν βρεθεί παγιδευµένοι εδώ και χρόνια µε ένα χρέος
χωρίς τέλος. Δεν αφορά µια ουσιαστική και χρήσιµη διαδικασία
προσβολής από τους δανειολήπτες του κώδικα δεοντολογίας της
Τράπεζας της Ελλάδος. Δεν αφορά την προστασία της πρώτης
κατοικίας. 

Αφού, λοιπόν, δεν αφορά αυτούς και παρά τον τίτλο του νοµο-
σχεδίου, τότε ποιους άραγε αφορά; Προφανώς αφορά τις τρά-
πεζες και τους servicers και την περαιτέρω ευελιξία τους, το
ξεµπλοκάρισµά τους, διότι κάθε φορά που διαπιστώνετε ότι µε
το θεσµικό σας πλαίσιο πνίγετε τους δανειολήπτες και βλέπετε
ότι δεν λειτουργεί, έρχεστε να ξεσφίξετε λίγο τη θηλιά για να ξα-
ναπάρει µπρος η αγορά των κόκκινων δανείων. Και είµαι βέβαιος
ότι θα ξαναφέρετε ρύθµιση για τα κόκκινα δάνεια. Και επειδή
ακούω τους συναδέλφους µου από τη Νέα Δηµοκρατία να το
υπερασπίζονται µε πάθος, εύχοµαι να αντιµετωπίσετε αυτό το
πράγµα από την εκλογική σας βάση, από τον τόπο από τον οποίο
προέρχεστε, έτσι ώστε οι δανειολήπτες να είναι ικανοποιηµένοι
µετά από αυτή τη ρύθµιση. 

Η αλήθεια, όµως, είναι ότι δεν µας αιφνιδιάσατε. Το αντίθετο.
Το έργο σας τα τελευταία χρόνια ενέχει πλέον το στοιχείο της
επανάληψης. Και επειδή η επανάληψη είναι µητέρα της µάθησης,
οι Έλληνες έχουν καταλάβει πως είστε σταθερά µε την πλευρά
των πιστωτών. Αυτό κάνατε µε τον πτωχευτικό κώδικα και αυτό
πράξατε µε την κατάργηση της προστασίας της πρώτης κατοι-
κίας. Αυτό πράττετε και σήµερα µε ένα σχέδιο νόµου που δεν πα-
ρέχει καµία δεσµευτικότητα, γιατί ενώ η χώρα µας συνεχίζει να
έχει χαµηλή κατάταξη στην ποιότητα και την εµβέλεια του τρα-

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΞΒ’ - 1 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2023 6359



πεζικού συστήµατος, γιατί ενώ η Ελλάδα συνεχίζει να υστερεί ση-
µαντικά σε δείκτες που αποτυπώνουν ευρύτερες αδυναµίες,
όπως στα θέµατα πληροφόρησης, ανταγωνισµού, προστασίας
και ρευστοποίησης ενεχύρων, αποτελεσµατικότητας της δικαιο-
σύνης και προστασίας των δικαιωµάτων των δανειοληπτών, εσείς
εξακολουθείτε να προχωράτε σηµειωτόν ευνοώντας επί της ου-
σίας τους λίγους και ισχυρούς.

Έχουµε πλέον και επί των ηµερών σας -και πρόκειται για πρό-
σφατο δηµοσίευµα- τα στοιχεία της ΕΛΣΤΑΤ, όπου το 2020
έχουµε ρεκόρ δεκαετίας για τους πλειστηριασµούς. Καταθέτω
και το σχετικό δηµοσίευµα.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Φραγκίσκος Παρασύρης κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Υπάρχει, επίσης, και το άλλο το γνωστό, το οποίο έχουµε
πλέον συνηθίσει από την Κυβέρνησή σας, κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι. Κύριε Υπουργέ, εσείς οι φιλελεύθεροι, εσείς που πι-
στεύετε στο αόρατο χέρι της αγοράς, στην αυτορρύθµιση της
αγοράς, στον ανταγωνισµό, αλλά στον ανταγωνισµό βέβαια των
τεσσάρων τραπεζών, για να δούµε τι γίνεται εδώ. Καλά, τέσσερις
εταιρείες διαχείρισης δανείων έχουν το 80% της αγοράς; Πάλι
ολιγοπώλιο; Κι εδώ ολιγοπώλιο; Και σε αυτή την αγορά έχουµε
ολιγοπωλιακή διάρθρωση; Μετά τις τράπεζες, µετά τις αεροπο-
ρικές εταιρείες, µετά τις µεταφορές, µετά την ενέργεια, µετά τα
σουπερµάρκετ, πάλι και αυτή η αγορά σε χέρια λίγων, µια αγορά
δηλαδή χωρίς βάθος και µια αγορά όπου δεν θα λειτουργεί ο
ανταγωνισµός; Ακόµα δεν έχετε πειστεί ότι η ελληνική αγορά
χρειάζεται ρύθµιση ευρεία και ισχυρή και ότι η συγκεκριµένη
αγορά, για την οποία έχουµε µια παραπάνω ευαισθησία όλοι µας,
χρειάζεται παραπάνω ρύθµιση; 

Έχετε καταστήσει τη χώρα παράδεισο αυτών των λίγων εται-
ρειών. Έχετε ανοίξει την όρεξη στα αρπακτικά που µε χαρά υπο-
λογίζουν τα δηµοσιευµένα οικονοµικά στοιχεία ιταλικού οµίλου
που ελέγχει τη µεγαλύτερη στην Ελλάδα εταιρεία διαχείρισης δα-
νείων. Η απόδοσή τους είναι µε διαφορά η µεγαλύτερη από αντί-
στοιχες αποδόσεις σε άλλες χώρες του ευρωπαϊκού νότου, όπως
στην Ιταλία, την Ισπανία και την Πορτογαλία. Σε Ελλάδα και
Κύπρο έχει περιθώριο λειτουργικού κέρδους 55,5%, όταν στην
Ιταλία το αντίστοιχο ποσοστό είναι µόλις 20% και στην Ιβηρική
ήταν αρνητικό.

Σε Ελλάδα και Κύπρο έχει περιθώριο λειτουργικού κέρδους
55,5%, όταν στην Ιταλία το αντίστοιχο ποσοστό είναι µόλις 20%
και στην Ιβηρική ήταν αρνητικό. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µέσα σε αυτές τις συνθήκες και
µε το παράσηµο του ν.3869 των πέτρινων χρόνων, σας καλούµε
να αποδεχθείτε τις τροπολογίες που σας είναι γνωστές εδώ και
καιρό και σας κατέθεσε η Κοινοβουλευτική µας Οµάδα και ο Πρό-
εδρος του ΠΑΣΟΚ. Δείτε την πρόταση του ΠΑΣΟΚ για την αντι-
µετώπιση των υπέρµετρων και άδικων σε βάρος των εγγυητών
διώξεων εκ µέρους των τραπεζών. Προστατέψτε την πρώτη κα-
τοικία χιλιάδων συµπολιτών µας. Σκεφτείτε ότι στα σπίτια αυτά
εναποτέθηκαν οι κόποι και τα σχέδια µιας ζωής. 

Δείξτε µέριµνα για τους δανειολήπτες σε ελβετικό φράγκο.
Αναλογιστείτε ότι την περίοδο 2006-2009 χορηγήθηκαν στη χώρα
µας από τις τράπεζες σε ογδόντα πέντε χιλιάδες οικογένειες στε-
γαστικά δάνεια σε ελβετικό φράγκο και µάλιστα παραδόξως οι
τραπεζικοί που τα χορήγησαν είναι πλέον σε εθελούσια έξοδο.
Υπό το βάρος των ασφυκτικών πιέσεων δύο φορές η Κοινοβου-
λευτική Οµάδα του ΠΑΣΟΚ έχει καταθέσει αντίστοιχη τροπολο-
γία. 

Σας καλούµε, επιπλέον, να δείξετε µια ιδιαίτερη µέριµνα για
τους σεισµόπληκτους και γενικά για τους πληγέντες από φυσικές
καταστροφές συµπολίτες µας. Υπάρχει και το σχετικό νοµοθετικό
πλαίσιο το οποίο εσείς έχετε ψηφίσει στον ν.4645/2019. Στον σει-
σµόπληκτο Δήµο Μινώα Πεδιάδος ενεγράφησαν τριάντα έξι κα-
τασχέσεις ακινήτων σεισµόπληκτων συµπολιτών µας, ενώ το
µόνο τον Σεπτέµβρη του 2023 οκτώ οριζόντιες ιδιοκτησίες κατα-
σχέθηκαν εντός του οικισµού του Αρκαλοχωρίου. Το σχέδιο
«ΗΡΑΚΛΗΣ», λοιπόν, γι’ αυτούς τους πολίτες θυµίζει µόνο µυθικό
ήρωα. Το ίδιο συµβαίνει και για χιλιάδες δανειολήπτες. 

Τολµήστε λοιπόν σε ένα επίπεδο συναίνεσης να κλείσουµε
αυτόν τον φαύλο κύκλο εδώ συνολικά ως πολιτικό σύστηµα, αλλά
µη µας ζητάτε µε επιδερµικές λύσεις να συµφωνήσουµε παρα-
τείνοντας το δράµα των ανθρώπων που βλέπουν σ’ ένα περιβάλ-
λον παρατεταµένης κρίσης δεκαπέντε ετών να χάνουν το βιος
τους.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-
λαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εγώ ευχαριστώ
για τη συνέπεια στον χρόνο.

Τον λόγο τώρα έχει ο Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας κ. Εµ-
µανουήλ Κόνσολας για επτά λεπτά. 

Μέχρι να πάρει το λόγο ο κ. Κόνσολας, να κάνω µια ανακοί-
νωση προς το Σώµα:

Οι Υπουργοί Ψηφιακής Διακυβέρνησης, Εθνικής Οικονοµίας
και Οικονοµικών, Εσωτερικών, Παιδείας, Θρησκευµάτων και
Αθλητισµού, Υγείας, Υποδοµών και Μεταφορών, Περιβάλλοντος
και Ενέργειας, Ανάπτυξης, Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης,
Δικαιοσύνης, καθώς και ο Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερικών
κατέθεσαν την 1η Δεκεµβρίου 2023 σχέδιο νόµου: «Επιτάχυνση
των διαδικασιών ολοκλήρωσης του Ελληνικού Κτηµατολογίου:
Διεκπεραίωση εκκρεµοτήτων στις µεταγραφές ακινήτων και ενί-
σχυση της επιχειρησιακής λειτουργίας του νοµικού προσώπου
δηµοσίου δικαίου µε την επωνυµία «Ελληνικό Κτηµατολόγιο» -
Απλοποίηση και επιτάχυνση των διαδικασιών µεταβίβασης ακινή-
των - Ρυθµίσεις αρµοδιότητας Υπουργείου Ψηφιακής Διακυβέρ-
νησης».

Παραπέµπεται στην αρµόδια Διαρκή Επιτροπή. 
Ορίστε, κύριε Κόνσολα, έχετε τώρα τον λόγο. 
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΚΟΝΣΟΛΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, από µόνος του ο

τίτλος του νοµοσχεδίου είναι πολύ σηµαντικός και δεν µπορεί να
τον προσπεράσει κανείς σε αυτή την Αίθουσα, πολύ περισσότερο
δεν µπορεί να τον προσπεράσει κανείς στην επικράτεια της
χώρας, γιατί η διαφάνεια και η διαχείριση των δανείων, αλλά και
ο ανταγωνισµός και η προστασία των ευάλωτων οµάδων, των
ευάλωτων συµπολιτών µας είναι προτεραιότητα σήµερα. Είναι
υποχρέωσή µας να αντιµετωπίσουµε αυτό το ζήτηµα τώρα. Δεν
υπάρχει άλλος χρόνος. 

Γνωρίζετε πολύ καλά ότι και από τις επιτροπές ο κύριος
Υπουργός αλλά και ο κ. Δερµεντζόπουλος, ο εισηγητής, έχει απα-
ντήσει σε αυτές τις αµφιβολίες της Αντιπολίτευσης σε σχέση µε
τη σκοπιµότητα αυτού του νοµοσχεδίου και τα διλήµµατα που
έχουν θέσει οι συνάδελφοι από την Αξιωµατική Αντιπολίτευση
αλλά και από άλλα κόµµατα για το τι πρεσβεύει η φιλοσοφία του
και τι αντιµετωπίζει. Στην πρόκληση µάλιστα του κυρίου Υπουρ-
γού να δοθεί τώρα η εξήγηση αν θα ψηφιστεί από την Αντιπολί-
τευση αυτό το νοµοσχέδιο που ήδη θέτει ως προτεραιότητες
ζητήµατα που αφορούν στους πολίτες δεν εδόθη καµµία απά-
ντηση. Δεν καταλαβαίνω την άκριτη αυτή προσέγγιση της Αντι-
πολίτευσης. Για να κάνει αισθητή την παρουσία της µε τη διαφο-
ροποίηση προφανώς στο νοµοσχέδιο αυτό και όχι επί της ουσίας,
υπάρχει αυτή η αντίρρηση για τη συζήτηση επί της αρχής αλλά
και επί των άρθρων και τέλος την αποδοχή, για ψήφιση αυτού
του νοµοσχεδίου. 

Ξέρετε, όµως, η διαφοροποίηση αυτή που διαπιστώσαµε σή-
µερα να καταθέτουν πολλοί Βουλευτές της Αντιπολίτευσης από
την Αίθουσα δεν έχει συνθετικά χαρακτηριστικά. Αν υπήρχαν
προτάσεις που συνθέτουν ένα πλαίσιο το οποίο η Κυβέρνηση θα
είχε αποδεχθεί, για να λύσει τα προβλήµατα, θα το κατανοούσα.
Αλλά ακόµα και σε θετικές παρεµβάσεις να µην υπάρχει αυτή η
προσέγγιση, νοµίζω ότι είναι άστοχη η θέση και η συζήτηση από
την πλευρά των συναδέλφων της Αντιπολίτευσης.

Και δεν είναι στις προθέσεις µου να αναµοχλεύσω ζητήµατα
από το παρελθόν. Όλοι, όµως, γνωρίζουν πώς απαξιώθηκε και
αφελληνίστηκε το τραπεζικό σύστηµα, πώς κατέληξαν τα δάνεια
των πολιτών σε funds και όλοι γνωρίζουν ποια Κυβέρνηση τα
έφερε και τα ψήφισε όλα αυτά. Το γνωρίζουν πολύ περισσότερο
οι ίδιοι οι πολίτες που υποφέρουν τώρα. Το γνωρίζουν οι πολίτες
και αυτό αποτυπώθηκε και στην ψήφο τους κατά τις τελευταίες
δύο εκλογικές διαδικασίες. 
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Το ζητούµενο, όµως, είναι να στηριχθούν αυτοί οι πολίτες, οι
πολίτες που έχουν οφειλές και πρέπει να έχουν παράλληλα και
µια ουσιαστική δυνατότητα να επανέλθουν στην κανονικότητα.
Γιατί τώρα δεν είναι η κανονικότητα αυτό που ζουν οι πολίτες,
εξαιτίας αυτών που προανέφερα, της Κυβέρνησης που έφερε σε
αυτή την κατάσταση τη χώρα σε ό,τι αφορά το τραπεζικό σύ-
στηµα και εξαιτίας των διαχειριστικών εταιρειών που δυστυχώς
αυτήν την περίοδο άκριτα και συνολικά διαχειρίζονται αυτά τα
ζητήµατα των πολιτών.

Όλοι, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, γινόµαστε δέκτες αυτών
των προβληµάτων των συµπολιτών µας και κυρίως της πίεσης
που αισθάνονται οι πολίτες. Πολύ δε περισσότερο, κυρίες και κύ-
ριοι Βουλευτές, θα διαπιστώνετε ότι εκεί που υπήρχαν µάλιστα
και συνεταιριστικές τράπεζες η πίεση είναι περισσότερη, αφού
τα δάνεια που χειρίζονται τα funds είναι πιο πιεστικά από τα δά-
νεια σε πολίτες που έχουν πάρει από συστηµικές τράπεζες. Πολ-
λές φορές η πίεση αυτή προσλαµβάνει το χαρακτήρα αθέµιτης
και αντιδεοντολογικής επικοινωνίας από την πλευρά των εται-
ρειών που έχουν αγοράσει τα δάνειά τους. Και το λέω όσο πιο
κοµψά γίνεται. Εσείς καταλαβαίνετε τι πραγµατικά συµβαίνει
στην ελληνική κοινωνία από τις εταιρείες αυτές. Γιατί δεν νοµίζω
να υπάρχει κάποιος που δεν πιστεύει ότι θα έπρεπε να υπάρχει
ένα πλαίσιο κανόνων, όπως αυτό που θέτει πλέον η Κυβέρνηση
µε τις διατάξεις του νοµοσχεδίου. Και φυσικά πρέπει να υπάρ-
χουν κανόνες. 

Και ακούω, επίσης, πολλούς να δηµοσιοποιούν και να απαξιώ-
νουν τον εξωδικαστικό µηχανισµό ρύθµισης οφειλών που αποτε-
λεί τον πλέον πρόσφορο τρόπο σε ό,τι αφορά στο στρατηγικό
σχέδιο της λύσης των οφειλών των συµπολιτών µας. Σαφώς και
υπάρχει πρόβληµα. Κανείς δεν το αµφισβητεί αυτό, αλλά υπάρ-
χουν προβλήµατα τα οποία εντοπίστηκαν και το νοµοσχέδιο αυτό
εισάγει ρυθµίσεις που βελτιώνουν το πλαίσιο αλλά και τη λειτουρ-
γία του εξωδικαστικού µηχανισµού.

Εσείς όλοι διαπιστώσατε σήµερα -και όλοι µας διαπιστώσαµε-
ότι αυτά τα ζητήµατα είναι στο επίκεντρο του νοµοσχεδίου, γιατί
αυτή η διαδικασία έχει δυναµικά χαρακτηριστικά. Ανακύπτουν
νέα προβλήµατα; Ναι, ανακύπτουν. Ανακύπτουν και νέα δεδο-
µένα και η Κυβέρνηση αυτή για το µόνο που δεν µπορεί να κατη-
γορηθεί είναι ότι είναι απαθής. Και πραγµατικά δεν είναι απαθής,
γιατί αντίθετα, παρεµβαίνει και θα συνεχίσει να παρεµβαίνει µε
νοµοθετικές και θεσµικές ρυθµίσεις που επιχειρούν να δώσουν
βιώσιµες λύσεις. Αυτό θέλει η ελληνική οικογένεια, αυτό θέλουν
οι συµπολίτες µας και αυτό ζητούν από εµάς να δώσουµε, αυτήν
την ώθηση.

Το νοµοσχέδιο που έρχεται σήµερα προς συζήτηση και ψήφιση
στην Εθνική Αντιπροσωπεία θέτει, όπως προείπα, κανόνες και συ-
γκεκριµένες υποχρεώσεις για τις εταιρείες που έχουν αγοράσει
τα δάνεια των πολιτών. Οι εταιρείες υποχρεώνονται να παρέχουν
ενηµέρωση µέσω ηλεκτρονικής πλατφόρµας σε κάθε οφειλέτη
ξεχωριστά. Το τονίζω: Οφείλουν να παρέχουν ενηµέρωση οι εται-
ρείες σε κάθε οφειλέτη ξεχωριστά, ενηµέρωση τόσο για το ύψος
της οφειλής, το ιστορικό των πληρωµών, όσο και τις δόσεις και
το επιτόκιο της ρύθµισης. 

Αυτή η ηλεκτρονική η πλατφόρµα θα τεθεί σε λειτουργία µέχρι
τις 31 Μαρτίου, αλλά και µέχρι τότε οι servicers είναι υποχρεω-
µένοι να παρέχουν εγγράφως πληροφορίες για τη συγκεκριµένη
δανειοληπτική υποχρέωση, αλλά και µετά από αίτηση, σε προθε-
σµία τριάντα ηµερών. 

Παράλληλα, τίθενται πλέον κανόνες στο θέµα της συµπεριφο-
ράς τους, αλλά και των πρακτικών που µετέρχονται απέναντι
στους δανειολήπτες. Τώρα πλέον είναι ξεκάθαρο ότι απαγορεύε-
ται κάθε προσπάθεια έµµεσης ή άµεσης παρενόχλησης, κατανα-
γκασµού ή αθέµιτης επιρροής κατά την επικοινωνία των συγκε-
κριµένων εταιρειών µε τους δανειολήπτες. Η παραβίαση αυτών
των υποχρεώσεων επισύρει κυρώσεις έως και 500 χιλιάδες ευρώ,
αλλά και αφαίρεση της άδειας λειτουργίας. Δεν νοµίζω να επιχει-
ρήσουν να µην εισακούσουν και να µην προσαρµοστούν στη νέα
νοµοθεσία.

Κύριε Πρόεδρε, διαπιστώνουµε όλοι πως το νοµοσχέδιο έχει
ουσιαστικές και θετικές αλλαγές που επέρχονται και στον εξωδι-
καστικό µηχανισµό και οι οποίες βελτιώνουν το πλαίσιο προστα-

σίας των πολιτών που βρίσκονται σε πραγµατική αδυναµία να
αποπληρώσουν το σύνολο των οφειλών τους.

Όπως όλοι γνωρίζουν, η πρόταση για την αναδιάρθρωση των
οφειλών των πολιτών µε τον εξωδικαστικό µηχανισµό γίνεται
µέσω ενός αλγορίθµου και βέβαια δεν µεσολαβεί ανθρώπινο χέρι.
Ακούστηκαν κάποιες φωνές ότι υπάρχουν παρεµβάσεις. Δεν
υπάρχουν. Δεν υπάρχει καµµία παρέµβαση. Ακούσατε και τον
Υπουργό να τοποθετείται στη εισήγηση του νοµοσχεδίου γι’ αυτό
το ζήτηµα.

Ωστόσο όµως η πρόταση αυτή διαµορφώνεται µέσα από τον
αλγόριθµο που µπορεί να απορριφθεί από µία τράπεζα ή ένα fund
και υπολογίζεται ότι το 50% των προτάσεων της ρύθµισης απορ-
ρίπτονται σήµερα από τους servicers. Με τη νέα ρύθµιση προ-
βλέπεται ότι η πρόταση αναδιάρθρωσης του χρέους των ευάλω-
των οφειλετών θα είναι πλέον υποχρεωτικά αποδεκτή από τις
τράπεζες, τους servicers και το δηµόσιο και βέβαια ο δανει-
ολήπτης διατηρεί το δικαίωµα να απορρίψει αυτή την πρόταση.
Αξίζει να σηµειωθεί ότι βελτιώνεται ο αλγόριθµος για δάνεια µε
εµπράγµατη εξασφάλιση, προκειµένου να αυξηθεί το κούρεµα
της οφειλής για όλους τους δανειολήπτες, ενώ καθορίζεται στα-
θερά το επιτόκιο στο 3% για τρία χρόνια.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όλοι γνωρίζουµε το πεδίο της
σύγκλισης αυτών των επιχειρηµάτων και νοµίζω ότι δεν µπορεί
να τις προσπεράσει κανείς από εµάς, αφού λύνει παθογένειες και
ζητήµατα της επιβίωσης των συµπολιτών µας. Γι’ αυτό σας καλώ
να υπερψηφίσετε το νοµοσχέδιο.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστούµε τον κ.
Κόνσολα.

Κύριε Σιµόπουλε, θα µου επιτρέψετε να δώσω τον λόγο στον
συνάδελφό µας τον κ. Γιαννούλη για να διευκολύνω προκειµένου
να προλάβει την τελευταία πτήση. Θα κάνει µία µικρή παρέµβαση
για τη δευτερολογία την οποία και δικαιούται. 

ΕΥΣΤΡΑΤΙΟΣ (ΣΤΡΑΤΟΣ) ΣΙΜΟΠΟΥΛΟΣ: Δεν προλαβαίνεις
τώρα!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε Γιαννούλη, έχε-
τε τον λόγο.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Θα προλάβω, κύριε Σιµόπουλε, γιατί έχουµε συνηθίσει να πυ-

κνώνουµε τον χρόνο της καθηµερινότητάς µας, όπως και τον πο-
λιτικό χρόνο. Σήµερα δεν τα καταφέραµε όµως, γιατί από τις 9
το πρωί προσπαθούµε να βρούµε κοινό τόπο µε την απλή λογική
για το τι περιέχει πραγµατικά το νοµοσχέδιο το οποίο εισηγείται
η Κυβέρνηση. 

Το πιο βασικό, το πιο ουσιαστικό µετά από τόσες ώρες κοινο-
βουλευτικού διαλόγου είναι ότι η µεγαλύτερη προτεραιότητα να
προφυλάξουµε, να διασφαλίσουµε, ως χαρακτηριστική περί-
πτωση ενός κράτους πρόνοιας, ευθύνης και ευαισθησίας, την
πρώτη µοναδική και κύρια κατοικία των πολιτών και όχι µόνο των
ευάλωτων, δεν περιέχεται πουθενά σε αυτό το νοµοσχέδιο.

Όσες ώρες ανταλλάσσουµε απόψεις, δεν µπορούµε να συµ-
φωνήσουµε γιατί υπάρχει ένας δογµατισµός στα όρια του συ-
µπλεγµατικού πολιτικού προσανατολισµού, ότι εσείς οχυρώνεστε
παρουσιάζοντας µια µεταρρύθµιση εστιασµένη στους ευάλω-
τους δανειολήπτες, την ώρα που τα δεδοµένα έχουν αλλάξει σε
τόσο τραγικό βαθµό που η ελληνική κοινωνία αναζητά µια λύση
οριστική για την κρίση του ιδιωτικού χρέους. Και αυτό δεν το
προσεγγίζετε.

Λυπάµαι που πρέπει να πω ότι στη σηµερινή συνεδρίαση δεν
συζητάµε για θέµατα οικονοµικού περιεχοµένου, δανείων, ρυθ-
µίσεων, πρόνοιας, µεταρρυθµίσεων κ.λπ.. Συζητάµε στην ουσία
για µία µη δηµοκρατική αντίληψη που θέλει να συνεχίζεται η εµ-
µονή σας να κερδίζουν οι λίγοι και να χάνουν οι πολλοί. 

Δεν µπορούµε να κλείσουµε τα µάτια σε στρεβλώσεις και πα-
ραµορφώσεις της κοινής λογικής. Αναφέρω ως παράδειγµα το
άρθρο 66 που ενώ εµφανίζεται να παρέχει εκπτώσεις και δυνα-
τότητες διευκόλυνσης σε δανειολήπτες, στην ουσία διασφαλίζει
για τις εταιρείες διαχείρισης των δανείων τα κέρδη που θα τους
απέφερε και ένας πλειστηριασµός. Άρα ποιο είναι το νόηµα; Εάν
δηλαδή καταναλώνουµε τόσες ώρες για να καταλήξουµε στο πα-
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ράλογο να θεωρείται διευκόλυνση και έκπτωση η αποτύπωση
ενός οικονοµικού αποτελέσµατος που δεν βοηθάει τον δανει-
ολήπτη, αλλά βοηθάει µόνο την εταιρεία, είναι ένα αδιέξοδο πο-
λιτικό και διαχειριστικό, που µόνο µε τον παραλογισµό µε τον
οποίο νοµοθετείτε δικαιολογείται. 

Θέλω να σας πω ότι µπορεί να είστε αναπαυµένοι και ήσυχοι
σε µία πολιτική δηµοσκοπική δυναµική, την οποία συνεχώς επι-
καλείστε, αλλά το ζήτηµα του ιδιωτικού χρέους δεν αγγίζει µόνο
τις ευπαθείς και ευάλωτες οµάδες, αγγίζει µια πολύ µεγαλύτερη
πλειοψηφία πολιτών. Το ότι θεωρείτε µη διαπραγµατεύσιµο το
ότι η ευαλωτότητα δεν ορίζεται στις 7 χιλιάδες ευρώ, αλλά αυτήν
τη στιγµή αντιµετωπίζουν πρόβληµα να ανταποκριθούν στις κα-
θηµερινές µηνιαίες ή ετήσιες ανάγκες εργαζόµενοι, επαγγελµα-
τίες και µε µεγαλύτερο εισόδηµα από τις 7 χιλιάδες ετήσιο ή 14
χιλιάδες οικογενειακό, είναι µπροστά µας, θα το βρείτε µπροστά
σας πολιτικά, αλλά είναι κάτι που µας αφήνει αδιάφορους. Υπάρ-
χει αδυναµία να ανταποκριθεί µια οικογένεια στις βιοτικές ανά-
γκες, στα πρωτογενή, στα απαραίτητα µέσα από πολιτικές για τις
οποίες έχετε απόλυτα την ευθύνη και να ανταποκριθεί και σε δά-
νεια που προέρχονται από µία χαρακτηριστική απληστία του πα-
ρελθόντος την οποία υποβοηθήσατε. Δεν έχει λογική. Προσπα-
θείτε να δικαιολογήσετε το αδιανόητο. Το αδιανόητο δεν δικαιο-
λογείται. 

Καθαρές κουβέντες: Εάν θέλατε να εφαρµόσουµε µια κοινο-
τική οδηγία, δεν µπορεί να την τεµαχίζετε και να ξεχνάτε δύο βα-
σικά στοιχεία: το ένα είναι η προστασία της µόνιµης κατοικίας,
της κύριας µοναδικής κατοικίας, και το δεύτερο το ζήτηµα του
νοµίσµατος, µε το ελβετικό φράγκο. Δεν µπορεί αυτή η οδηγία
µόνο για την Ελλάδα να παρουσιάζει χίµαιρες, ότι δεν προβλέπει
τη δυνατότητα σε µια υπεύθυνη κυβέρνηση, σε µια σοβαρή κυ-
βέρνηση, σε µια κυβέρνηση που έχει ισχυρή πολιτική νοµιµοποί-
ηση να µην νοµοθετήσει. Δεν είναι αδυναµία, δεν είναι αφέλεια,
δεν είναι επιπολαιότητα, είναι πολιτική απόφαση, την οποία χρε-
ώνεστε ο καθένας και η καθεµία προσωπικά. Εάν αύριο βγούµε
στην κοινή γνώµη και πρέπει να δικαιολογήσουµε στους χιλιάδες
δανειολήπτες του ελβετικού φράγκου, γιατί δεν υπάρχει πρωτο-
βουλία νοµοθετική, είναι γιατί δεν θέλετε. Μπορούµε να εξηγή-
σουµε ότι το κλίµα φόβου, εξάρτησης, χειραγώγησης, οµηρίας
που προσφέρει τη δυνατότητα αυτής της επιπόλαιης και επιδερ-
µικής νοµοθέτησης σας βοηθάει. Το έχετε δείξει και αποδείξει
χαρακτηριστικά µε όλα τα κρυµµένα, τις ατζέντες, τα νοµοσχέδια
που ήταν κρυµµένα «κάτω από το χαλί», τη συνείδηση ή την πο-
λιτική βούληση του κ. Μητσοτάκη πριν τις εκλογές. Εκδηλώθηκαν
µετά, αλλά ήταν αργά για τους πολίτες που είχαν κάνει το λάθος.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κλείστε, κύριε Γιαν-
νούλη. Τελευταία παράγραφος.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Αµέσως, κύριε Πρόεδρε.
Θέλω να σας πω ότι ακόµη και αν υπερψηφιστεί -που θα υπερ-

ψηφιστεί- αυτό το νοµοσχέδιο, θα είναι ένα ακόµη νοµοσχέδιο
από τα πολλά που θα χρειαστεί να αναθεωρήσετε. Το έχετε κάνει
πολλάκις, δύο και τρεις φορές να αλλάζετε νοµοθετικά κείµενα
τα οποία εσείς ψηφίσατε. Δεν θα µπορέσει να σταθεί στην κοι-
νωνία. Η κοινωνία αυτήν τη στιγµή θέλει οριστική λύση, προτά-
σεις στέρεες -τις καταθέσαµε- για να λυθεί ουσιαστικά, όχι µε
ηµίµετρα, αλλά µε σοβαρά µέτρα το θέµα του ιδιωτικού χρέους.
Αυτή η ευθύνη θα βαρύνει και τη συνείδησή σας καθενός ξεχω-
ριστά, αλλά και της Κυβέρνησής σας.

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική

Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Τον λόγο τώρα έχει ο

Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας κ. Ευστράτιος Σιµόπουλος για
επτά λεπτά.

ΕΥΣΤΡΑΤΙΟΣ (ΣΤΡΑΤΟΣ) ΣΙΜΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε
Πρόεδρε. 

Τα κροκοδείλια δάκρυα περισσεύουν σε αυτήν την Αίθουσα και
θα το αποδείξω αµέσως καταθέτοντας στα Πρακτικά ερώτηση
του 2016 του Βουλευτή της Νέας Δηµοκρατίας Νικήτα Κακλα-
µάνη προς τον τότε Υπουργό Οικονοµίας και Ανάπτυξης Γιώργο
Σταθάκη για τα κόκκινα δάνεια. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Ευστράτιος (Στράτος) Σιµό-

πουλος καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο,
το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της
Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Απαντά ο κ. Σταθάκης: «Είναι προαπαιτούµενο του τρίτου µνη-
µονίου». Λέω εγώ, του αχρείαστου. «Παίρνουµε όλα τα µέτρα
ώστε να µην έχουν πρόβληµα οι ευάλωτες κοινωνικές οµάδες».
Είδαµε ότι πήραν όλα τα µέτρα για να µην έχουν κανένα πρό-
βληµα. Και το τρίτο και χειρότερο, αναφέρει πολλά πράγµατα,
πολλά θέµατα για τον τρόπο µε τον οποίο θα λειτουργούν, το
πλαίσιο µέσα στο οποίο θα λειτουργούν οι servicers. Το κύριο
πρόβληµα για το πώς θα λειτουργούν οι servicers ξέρετε ποιο
ήταν τότε; Να µην ανήκουν, να µην έχουν έδρα σε φορολογικούς
παραδείσους -τίποτε άλλο- και βέβαια να έχουν υποκατάστηµα
στην Ελλάδα. 

Φτάσαµε σήµερα στο εξής φαινόµενο, servicers, τράπεζες και
funds να έχουν σε έναν µεγάλο βαθµό το ίδιο ιδιοκτησιακό καθε-
στώς. Αυτό πρέπει να αντιµετωπίσουµε τώρα. Μιλάµε ακριβώς
για το ίδιο ιδιοκτησιακό καθεστώς. «Γιάννης κερνάει, Γιάννης
πίνει». 

Τι έπρεπε να κάνει η Κυβέρνηση µπροστά σε αυτήν την κατά-
σταση την οποία βρήκε, servicers, κόκκινα δάνεια, funds; Φυσικά
να επιταχύνει όσο είναι δυνατόν τον τρόπο µε τον οποίο θα µε-
ταβιβαστούν στα funds -µε το πλαίσιο το οποίο είχε δηµιουργη-
θεί- τα δάνεια και βέβαια µε έναν τρόπο που θα επιτρέψει στις
τράπεζες να εξυγιανθούν. 

Από την άλλη, όµως, έχει τους χιλιάδες συµπολίτες µε τα δά-
νεια τα κόκκινα. Τι έπρεπε να κάνει; Δύο πράγµατα και ένα τρίτο
το οποίο έρχεται µετά. Το πρώτο είναι το πτωχευτικό δίκαιο, να
µην υπάρχει αυτή η κατάσταση η οποία υπήρχε, που έτσι και κά-
ποιος δεν πήγαινε καλά οικονοµικά, αυτό τον ακολουθούσε σε
όλη του τη ζωή. Δεύτερον, τον εξωδικαστικό µηχανισµό. Τρίτον,
µεγαλύτερη διαφάνεια στον τρόπο µε τον οποίο λειτουργούν οι
servicers. To έκανε, χωρίς αυτό το οποίο έκανε να είναι οι πλάκες
του Μωυσή. Θέλει βελτίωση. 

Είµαστε σήµερα σε µια κατάσταση όπου αυτά τα οποία κάναµε
πριν τρία χρόνια πρέπει να βελτιωθούν και το κάνει η Κυβέρνηση.
Φέρνει διατάξεις για τη διαφάνεια. Είναι σηµαντικές, είναι προς
τη σωστή κατεύθυνση. Φέρνει επίσης για τα ευάλωτα νοικοκυριά
µια καινούργια ρύθµιση. Είναι προς τη σωστή κατεύθυνση. Το
σταθερό επιτόκιο είναι προς τη σωστή κατεύθυνση. Ο τρόπος µε
τον οποίο θα χειρίζονται από δω και πέρα τα δάνεια µε εµπρά-
γµατη εξασφάλιση είναι προς τη σωστή κατεύθυνση. Γιατί δεν το
ψηφίζετε και ταυτόχρονα να ανεβάσετε τον πήχη, να ζητήσετε
και άλλα θέµατα; 

Άκουσα τον εισηγητή του ΠΑΣΟΚ να µιλάει για τους εγγυητές.
Το ακούω µε προσοχή. Μπορούµε να δούµε και το θέµα της αύ-
ξησης του ορίου για τους ευάλωτους, όχι για τα επιδόµατα, αλλά
για τον εξωδικαστικό.

Έχω και µία τελευταία πρόταση. Γιατί να µη δούµε τον τρόπο
µε τον οποίο θα θεσµοθετήσουµε τον ευάλωτο επαγγελµατία -
επιχειρηµατία, ώστε να µπορέσει και αυτός να έχει τα οφέλη του
εξωδικαστικού; Να µία πρόταση την οποία πρέπει να συζητή-
σουµε,  να βάλουµε και ένα πλαφόν στον τζίρο για να δοκιµά-
σουµε σε ένα πρώτο επίπεδο το πόσο καλά θα πάει αυτό.

Έχω έναν ορισµό, κύριε Υπουργέ, για τον ευάλωτο επαγγελ-
µατία- επιχειρηµατία. Πρώτον, να µη χρωστάει στο δηµόσιο ή να
έχει ρυθµισµένες οφειλές, δεύτερον, να είναι εντάξει όσον
αφορά το προσωπικό και τρίτον, να έχει αδυναµία να ανταπεξέλ-
θει στον τραπεζικό δανεισµό. Nα βρείτε και τρόπους που θα µπο-
ρέσετε να καθορίσετε το τι σηµαίνει βιώσιµη επιχείρηση. Να,
λοιπόν, πώς µπορούµε να βελτιώσουµε ένα υφιστάµενο καθε-
στώς το οποίο αν δεν υπήρχε, δεν θα ήµασταν στο σηµείο αυτό,
αλλά το οποίο θέλει και άλλες βελτιώσεις.

Ωραία, εξυγιάναµε τις τράπεζες. Πολύ καλά κάναµε. Έχουµε
µπροστά µας τα κόκκινα δάνεια, έχουµε έναν µηχανισµό ο οποίος
λειτουργεί. Είναι ένας µηχανισµός τον οποίον οφείλουµε να βελ-
τιώσουµε, γνωρίζοντας τα σηµεία στα οποία δεν προχωρήσαµε
καλά µέχρι τώρα. 

Είναι ένα νοµοσχέδιο που κατά τη γνώµη µου πρέπει να το ψη-
φίσει η Αντιπολίτευση. Όλες µα όλες οι ρυθµίσεις του είναι στη
θετική κατεύθυνση και µε βάση το πώς θα πάµε σε λίγους µήνες
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µε αυτό το οποίο έχουµε µπροστά µας, µπορούµε να ξανασυζη-
τήσουµε. Τίποτα δεν είναι οι πλάκες του Μωυσή. Με αυτό που
έχουµε πάµε παρακάτω.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστώ κι εγώ για
την πολύ µεγάλη οικονοµία στον χρόνο.

Τον λόγο έχει η Ανεξάρτητη Βουλευτής κ. Έφη Αχτσιόγλου.
ΕΦΗ ΑΧΤΣΙΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριε συνάδελφε, θα προσπα-

θήσω να απαντήσω στο ερώτηµά σας γιατί η Αντιπολίτευση δεν
συµφωνεί µε αυτό το νοµοσχέδιο. 

Πριν από περίπου τρία χρόνια ήµασταν σε αυτήν εδώ την Αί-
θουσα και συζητούσαµε τον πτωχευτικό νόµο που έφερε η Νέα
Δηµοκρατία, το πτωχευτικό νοµοσχέδιο τότε. Ήταν ένα νοµοσχέ-
διο που η Νέα Δηµοκρατία τότε παρουσίαζε ως τη µεγάλη, τη
«χρυσή» δεύτερη ευκαιρία που θα έδινε στους οφειλέτες ως και
την οριστική επίλυση του προβλήµατος του ιδιωτικού χρέους. 

Τα πράγµατα εξελίχθηκαν σε αυτά τα τρία χρόνια µε πολύ χει-
ρότερο τρόπο και από το χειρότερο σενάριο που είχε προβλέψει
τότε η Αντιπολίτευση, όταν έκρουε τον κώδωνα του κινδύνου γι’
αυτό που επρόκειτο να συµβεί. 

Τι συνέβη δηλαδή; Τα τελευταία δυόµισι χρόνια οι δανει-
ολήπτες έχουν βρεθεί σε ένα εκτεταµένο κύµα πλειστηριασµών
και πρώτης κατοικίας, σε funds τα οποία λειτουργούν παντελώς
ανεξέλεγκτα, αδύναµοι να ρυθµίσουν τα χρέη τους, γιατί o εξω-
δικαστικός µηχανισµός έχει στην πραγµατικότητα αποτύχει και
θα πω γιατί έχει αποτύχει. Χιλιάδες πρώτες κατοικίες λαϊκών και
µεσαίων στρωµάτων έχουν πλειστηριαστεί και όλα αυτά την ώρα
που έχουµε την κρίση κόστους ζωής, πληθωριστική κρίση και
στεγαστική κρίση στο επίκεντρο της ελληνικής κοινωνίας.

Κύριε συνάδελφε, κάποιος της Νέας Δηµοκρατίας ανέφερε ότι
το ιδιωτικό χρέος έχει µειωθεί. Δεν ισχύει αυτό. Το ιδιωτικό χρέος
τα τελευταία τέσσερα χρόνια έχει αυξηθεί κατά τουλάχιστον 40
δισεκατοµµύρια. Όλο αυτό το διάστηµα των τριών και πλέον ετών
η Νέα Δηµοκρατία  αρνείται συστηµατικά να δει την κατάσταση
που επικρατεί στην ελληνική κοινωνία. 

Τι έφταιξε γι’ αυτήν την κατάσταση; Τι φταίει, τι συνέβη και έχει
διογκωθεί κατ’ αυτόν τον τρόπο το κοινωνικό και οικονοµικό πρό-
βληµα; Τι ευθύνεται γι’ αυτό; Ευθύνεται η στρατηγική επιλογή
που έκανε η Νέα Δηµοκρατία για την αντιµετώπιση του ιδιωτικού
χρέους.  

Και ποια είναι αυτή η στρατηγική επιλογή; Έχει τρία χαρακτη-
ριστικά.

Πρώτον, ρευστοποίηση περιουσιών και γενικευµένες πτωχεύ-
σεις -για πρώτη φορά θεσµοθετήθηκε το να καθίσταται πτωχός
και ένα φυσικό πρόσωπο, το θυµάστε αυτό- ως το βασικό εργα-
λείο αντιµετώπισης του ιδιωτικού χρέους. Δεύτερον, καµµία προ-
στασία της πρώτης κατοικίας, υπό την έννοια ότι κανένας πολίτης
που οφείλει δεν παραµένει κύριος ιδιοκτήτης του σπιτιού του. Και
τρίτον, αυτό που όλοι ξεχνάτε όταν το αναφέρετε από τη δική
σας πλευρά, οι µεταβιβάσεις των δανείων από τις τράπεζες στα
funds διέπονται από το νοµοθετικό πλαίσιο του 2003, πράγµα το
οποίο σηµαίνει ότι δεν υπάρχει υποχρέωση προηγούµενης πρό-
τασης ρύθµισης, πριν δηλαδή την αναγκαστική εκτέλεση από το
fund και φυσικά, είναι και εντελώς αφορολόγητη οποιαδήποτε
ενέργεια γίνεται σε αυτές τις µεταβιβάσεις. 

Αυτά είναι τα τρία βασικά χαρακτηριστικά που ορίζουν τη
στρατηγική που επιλέξατε για την αντιµετώπιση του προβλήµα-
τος του ιδιωτικού χρέους. Και αυτή η στρατηγική µένει απαράλ-
λαχτη µε αυτό το νοµοσχέδιο. 

Γι’ αυτό διαφωνεί η Αντιπολίτευση, γιατί αυτή η στρατηγική
που είναι ο πυλώνας του θέµατος µένει απαράλλαχτη. Και εδώ
βρίσκεται η ουσία. Οι συνέπειες είναι καταγεγραµµένες, είναι και
αριθµητικά καταγεγραµµένες. Το ιδιωτικό χρέος, όπως ανέφερα,
έχει διογκωθεί, τα κόκκινα δάνεια, όπως όλοι ξέρετε, δεν εµφα-
νίζονται στους ισολογισµούς των τραπεζών, διότι έχουν µεταφερ-
θεί στα funds, εξακολουθούν όµως να επιβαρύνουν δυσβάσταχτα
τα ελληνικά νοικοκυριά και το οικονοµικό κύκλωµα, ο εξωδικαστι-
κός µηχανισµός δεν προσφέρει ουσιαστικές λύσεις. 

Αναφέρθηκε πολλές φορές, δέκα χιλιάδες ρυθµίσεις έχουν

γίνει. Αν θέλετε, αυτό να το δούµε ποσοστιαία σε επίπεδο χρεών,
σηµαίνει από τα 90 δισεκατοµµύρια περίπου των κόκκινων δα-
νείων 3,5 δισεκατοµµύρια ληξιπρόθεσµες οφειλές στις τράπεζες
έχουν µόλις ρυθµιστεί. Αυτό είναι ούτε 4%. Γι’ αυτό λέω ότι έχει
αποτύχει. Και τα funds πλέον ελέγχουν µε εµπράγµατες εξασφα-
λίσεις περίπου επτακόσιες χιλιάδες ακίνητα στη χώρα. 

Το 2023 σηµειώνεται ρεκόρ πλειστηριασµών δεκαπενταετίας,
πάνω από εξήντα πέντε χιλιάδες προγραµµατισµένοι πλειστηρια-
σµοί. Αυτή είναι η σκληρή πραγµατικότητα, στην οποία οδήγησε
η στρατηγική επιλογή που κάνατε για την αντιµετώπιση του ιδιω-
τικού χρέους. Είναι στρατηγική επιλογή δηλαδή αυτή που έχετε
κάνει να επιτευχθεί η µεγαλύτερη αναδιανοµή ακίνητης περιου-
σίας από λαϊκά και µεσαία στρώµατα της χώρας προς funds του
εξωτερικού. Αυτή είναι η επιλογή.

Γίνονται κάποιες εµβαλωτικές ρυθµίσεις µε αυτό το νοµοσχέ-
διο, όπως είπα, που περισσότερο φωτίζουν τα προβλήµατα, παρά
λύνουν, διότι το στρατηγικό παραµένει το ίδιο. Λέτε για τους ευά-
λωτους. Σε ό,τι αφορά την υποχρεωτικότητα της ρύθµισης που
δηµιουργείται για τους ευάλωτους, η συγκεκριµένη πρόβλεψη
έχει από ελάχιστη ως µηδαµινή αξία προστασίας κι αυτό γιατί οι
οφειλέτες στους οποίους αφορά είναι πραγµατικά ελάχιστοι και
το γνωρίζετε ότι είναι πραγµατικά ελάχιστοι.

Το γνωρίζετε, γιατί µε τα εισοδηµατικά όρια, το 7.000 ευρώ,
έχετε δει ότι µόλις εκατόν πενήντα άτοµα κατάφεραν να εντα-
χθούν στο ενδιάµεσο πρόγραµµα αναστολής πλειστηριασµών
που έφτιαξε η δική σας Κυβέρνηση για τους ευάλωτους. Μόλις
εκατόν πενήντα άτοµα. Προσέξτε και τον άλλο λόγο. Δεν είναι
απλώς 7.000 ευρώ εισόδηµα. 7.000 ευρώ δεν είναι το πραγµατικό
εισόδηµα, το φορολογικό εισόδηµα είναι, αυτό δηλαδή το οποίο
προκύπτει και µετά από την εφαρµογή των τεκµηρίων της φορο-
λογικής αρχής. Τι σηµαίνει αυτό; 

Αυτό σηµαίνει ότι σήµερα ένας άνεργος, ο οποίος έχει µηδε-
νικό πραγµατικό εισόδηµα, θα συντρέξουν γι’ αυτόν τεκµήριο δια-
τήρησης ακίνητης περιουσίας, τεκµήριο διαβίωσης, τεκµήριο
διατήρησης ενός αυτοκινήτου της εικοσαετίας. Αυτός ο άνθρω-
πος, ο άνεργος µε το µηδενικό εισόδηµα, δεν υπάγεται πια στην
ευαλωτότητα, δεν θα προστατευτεί δηλαδή. 

Καταλάβατε γιατί λέµε ότι αυτή η περίµετρος η οποία χαράσ-
σετε πραγµατικά είναι για το θεαθήναι; Είναι για το θεαθήναι, δεν
είναι για ουσιώδη προστασία. 

Άκουσα το επιχείρηµα ότι αυτά ήταν τα όρια που τέθηκαν από
νόµο του 2017. Προσέξτε ποια είναι η τεράστια διαφορά. Ο
νόµος του 2017 αφορούσε τη χορήγηση ενοικίου, δηλαδή αφο-
ρούσε άτοµα τα οποία δεν είχαν ακίνητη περιουσία, άρα δεν συ-
νέτρεχαν τέτοια τεκµήρια, όπως το τεκµήριο που σας ανέφερα
πριν, διατήρησης ακίνητης περιουσίας. Ο νόµος αυτός αφορά
άτοµα τα οποία έχουν ακίνητη περιουσία και την οποία θέλουν
να προστατέψουν. Άρα είναι δύο εντελώς διαφορετικές οµάδες
αυτές τις οποίες συγκρίνετε.

Και φυσικά, είναι και το άλλο επιχείρηµα ότι αυτά τα κριτήρια
δεν είναι γραµµένα στην πέτρα. Έχει µεσολαβήσει µια εκτίναξη
των επιτοκίων, έχει µεσολαβήσει µια εκτίναξη των αντικειµενικών
αξιών, έχει µεσολαβήσει µια αύξηση των ονοµαστικών µισθών.
Προφανώς και θα πρέπει να προσαρµοστούν. 

Γι’ αυτό λέω ότι η προστασία που δίνετε υποτίθεται στους ευά-
λωτους είναι για το θεαθήναι. Η συντριπτική πλειονότητα λαϊκών
και µεσαίων στρωµάτων παραµένει εκτός προστασίας και ουσια-
στικά και από αύριο θα αντιµετωπίζουν µε την ίδια ένταση ακρι-
βώς το ίδιο πρόβληµα που αντιµετώπιζαν και µέχρι σήµερα,
δηλαδή την απειλή των πλειστηριασµών των πρώτων κατοικιών
τους. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Και να πω µια φράση ακόµη.
Άκουσα τον κύριο Υπουργό να λέει ότι δεν λαµβάνετε υπ’ όψιν

σας ότι γίνονται πάρα πολλές διµερείς ρυθµίσεις µεταξύ των
funds και των οφειλετών. Τι δεν λέει; Τι χαρακτηριστικό έχουν
αυτές οι διµερείς ρυθµίσεις; Τα funds δεν κάνουν µακροπρόθε-
σµες ρυθµίσεις. Τα funds παίρνουν εφάπαξ ποσά. Ποιος έχει τη
δυνατότητα να καταβάλει εφάπαξ µεγάλο ποσό για να λύσει το
πρόβληµά του; Όχι αυτός ο οποίος είναι πραγµατικά αδύναµος,
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όχι αυτός ο οποίος βρίσκεται σε πραγµατική αδυναµία πληρω-
µής, αλλά αυτός ο οποίος µάλλον είναι στρατηγικός κακοπληρω-
τής. 

Άρα κάνατε το ακριβώς αντίθετο από αυτό που λέτε. Ευνοείτε
τους στρατηγικούς κακοπληρωτές και µάλιστα, το χρησιµοποιεί
ως επιχείρηµα εδώ ο Υπουργός, και την ίδια στιγµή δια του νόµου
δεν προστατεύετε αυτούς που πραγµατικά έχουν ανάγκη. 

Κλείνω, λοιπόν, λέγοντας ότι και µε το παρόν νοµοσχέδιο εξα-
κολουθείτε και επιµένετε στην ίδια µεθοδολογία, στην ίδια κοινω-
νικά επιβλαβή στρατηγική, διότι έχετε επιλέξει -και έχει εξελιχθεί
να είναι ένα από τα µεγαλύτερα, αν όχι το µεγαλύτερο, πρόβληµα
της ελληνικής κοινωνίας σήµερα αυτό- να εξυπηρετείτε τα συµ-
φέροντα των τραπεζών, των funds και των servicers µε την αξιο-
ποίηση του δηµοσίου χρήµατος. 

Γι’ αυτό, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα προτείνω να κατα-
ψηφίσει η Βουλή το νοµοσχέδιο αυτό. 

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστώ την κ.
Αχτσιόγλου.

Τον λόγο τώρα έχει η Ανεξάρτητη Βουλευτής κ. Θεανώ Φω-
τίου. 

ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, θα µιλήσω αποκλειστικά για την

τροπολογία 4514, που αφορά το επίδοµα κοινωνικής αλληλεγ-
γύης ευάλωτων νοικοκυριών κατά τον Δεκέµβρη του 2023. 

Αυτή η τροπολογία διαφηµίζεται ως η µεγάλη φροντίδα της
Κυβέρνησης του Κυριάκου Μητσοτάκη για τους ευάλωτους.
Φέτος µε την ακρίβεια και τον πληθωρισµό να ρηµάζει τους ευά-
λωτους και τους χαµηλοσυνταξιούχους, τους δίνει –ακούστε-
πολύ λιγότερα απ’ ό,τι τους έδωσε πέρυσι, η ίδια η Κυβέρνηση,
πολύ λιγότερα. 

Γι’ αυτό ήρθε ως τροπολογία την τελευταία στιγµή και όχι ως
πρώτο άρθρο, όπως είχε έρθει πέρσι. Αλλά στα κανάλια αυτό
λέτε. Λέτε για τη µεγάλη ευεργεσία. Και ρωτώ τους Βουλευτές
της Νέας Δηµοκρατίας. Έχετε διαβάσει την τροπολογία που εξυ-
µνείτε; Θα σας εξηγήσω λοιπόν αναλυτικά. 

Πέρυσι το επίδοµα κοινωνικής αλληλεγγύης δόθηκε σε όλους
τους χαµηλοσυνταξιούχους και ήταν 250 ευρώ, ασχέτως οικογε-
νειακής κατάστασης. Σωστά; Φέτος δίνονται 150 ευρώ µόνο σε
όσους χαµηλοσυνταξιούχους δεν πήραν τιµαριθµική αύξηση
λόγω προσωπικής διαφοράς. Παράγραφος 1. 

Δεύτερον, µειώνεται το ποσό έκτακτης ενίσχυσης για τους δι-
καιούχους αναπηρικών συντάξεων και επιδοµάτων του ΕΦΚΑ,
άρθρο 1 παράγραφος 2, αλλά και των δικαιούχων προνοιακών
επιδοµάτων του ΟΠΕΚΑ, από 3 έως 8. Για όποιον δεν κατάλαβε,
ανάπηροι ΕΦΚΑ 200 ευρώ, αντί για 250 ευρώ πέρυσι. Ανάπηροι
ΟΠΕΚΑ και ανάδοχοι αναπήρων παιδιών, 200 ευρώ από 250 ευρώ
πέρυσι.

Ανασφάλιστοι υπερήλικες, ακούστε εδώ γιατί εκεί έχει πέσει
πολύ κλάµα για τους ανασφάλιστους υπερήλικες από την Κυβέρ-
νησή σας. Ανασφάλιστοι υπερήλικες ΟΠΕΚΑ 150 από 250 πέρυσι.
Ναι, κοιτάξτε το, κύριε Υπουργέ. Είναι ακριβώς έτσι που τα λέω.
Δικαιούχοι Ελάχιστου Εγγυηµένου Εισοδήµατος, πρώην ΚΕΑ
ΟΠΕΚΑ, µισή πλέον δόση αντί για ολόκληρη πέρυσι. Αυτοί πλού-
τισαν εφέτος µε το ελάχιστο εγγυηµένο. Και ξέρετε πολύ καλά
ότι στο ελάχιστο εγγυηµένο εισόδηµα όταν λέτε µισή δόση δεν
αφορά 100 ευρώ από τα 200, γιατί βγαίνετε στα κανάλια και λέτε
ότι το ελάχιστο εγγυηµένο εισόδηµα είναι 200 ευρώ. Όχι, δεν
είναι. Το ελάχιστο εγγυηµένο εισόδηµα είναι αυτό που συµπλη-
ρώνει ό,τι έχει ο άνθρωπος. Δηλαδή αν έχει 100 ευρώ, του δίνετε
άλλα 100. Φέτος θα δώσετε 50. Τόση ευεργεσία! Επίδοµα παι-
διού ΟΠΕΚΑ είναι το µόνο που παραµένει το ίδιο, µιάµιση επι-
πλέον µηνιαία δόση.

Και βέβαια όλη η φασαρία που γίνεται γιατί δεν ήρθε πιο νωρίς
η τροπολογία ήταν για τα οικονοµικά. Πέρυσι λοιπόν δώσατε 252
εκατοµµύρια. Φέτος, απλώνοντάς το αυτό σε µια τεράστια περί-
µετρο από εδώ και από εκεί, δίνετε µόλις 90 εκατοµµύρια επι-
πλέον, δηλαδή 343. Αυτό καταφέρατε. Είσαστε µάγοι στο πώς
να µη δίνετε ένα ευρώ και να εµφανίζεστε παντού ότι τα δίνετε,
ότι φροντίζετε για τους ευάλωτους. Πολύ θα ήθελα να µου απα-

ντήσει ο Υπουργός, αν λέω έστω και ένα πράγµα λάθος. 
Πρόκειται για τη µεγαλύτερη αναλγησία της Κυβέρνησης

φέτος µε όλη την ακρίβεια και τον εξαιρετικά υψηλό πληθωρισµό
στα τρόφιµα λόγω της αισχροκέρδειας που καταφέρνετε να µει-
ώσετε σε όλες αυτές τις κατηγορίες αντί να αυξήσετε το έκτακτο
επίδοµα των Χριστουγέννων. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εγώ σας ευχαρι-
στώ για την οικονοµία του χρόνου. 

Ολοκληρώθηκε ο κατάλογος των οµιλητών. Τώρα θα πάµε σε
έναν κύκλο δευτερολογιών όσων εκ των εισηγητών και ειδικών
αγορητών το επιθυµούν, ξεκινώντας πάντα από τα µικρότερα σε
κοινοβουλευτική δύναµη κόµµατα. Γι’ αυτό τον λόγο θα δώσω
πέντε λεπτά για δευτερολογία σε κάθε εισηγητή ή ειδικό αγο-
ρητή. 

Τον λόγο τώρα έχει η ειδική αγορήτρια της Πλεύσης Ελευθε-
ρίας κ. Ελένη Καραγεωργοπούλου. 

ΕΛΕΝΗ ΚΑΡΑΓΕΩΡΓΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-
εδρε.

Δεν θα έκανα παρέµβαση, αλλά πραγµατικά οι εξωφρενικές
αυτές τροπολογίες που φέρατε νύχτα είναι εξόχως προκλητικές
για το κοινό περί δικαίου αίσθηµα. Πραγµατικά θεωρώ ότι θα ξε-
σηκώσουν τη λαϊκή οργή.

Μας είπε ο κ. Χατζηδάκης ότι την τροπολογία για τα funds τη
φέρατε γιατί έρχεστε να εναρµονιστείτε µε την απόφαση του
Αρείου Πάγου, την απόφαση 1 του 2023 η οποία δηµοσιεύθηκε
16 Φεβρουαρίου του 2023. Μα είναι δυνατόν να θέλετε να µας
πείσετε ότι έπρεπε να περιµένετε να κατατεθεί το νοµοσχέδιο για
µια απόφαση που έχει δηµοσιευθεί από τις 16 Φεβρουαρίου και
να την επικαλείστε για τον λόγο που σας έκανε να φέρετε την
τροπολογία νύχτα; Είναι ντροπή να το λέτε αυτό το πράγµα! 

Τι κάνετε µε αυτή την τροπολογία; Νοµιµοποιείτε τα funds για
την αγορά και την πώληση δανείων σε βάρος αδύναµων. Οι ser-
vicers συνεπώς επιτυγχάνουν δύο πάγιες επιδιώξεις τους, να
δοθεί τέλος σε οποιαδήποτε αµφισβήτηση της νοµιµοποίησης
τους να επισπεύδουν τους ηλεκτρονικούς πλειστηριασµούς του
ΣΥΡΙΖΑ, του ν.4512/2018, για λογαριασµό των funds που κατέ-
χουν κόκκινα δάνεια, προϊόντα της άγριας οικονοµικής αφαίµα-
ξης και εγκλήµατος. Να µπορούν να πιέζουν τους δανειολήπτες
που κινδυνεύουν να χάσουν ακίνητα για να λαµβάνουν προκατα-
βολή από το ποσό της τοκογλυφίας που έχει αυθαιρέτως και µο-
νοµερώς οριστεί ότι θα πληρώνουν µε βάση τον εξωδικαστικό
µηχανισµό της απάτης. 

Η νέα νοµοθετική ρύθµιση θα έρθει να συµπληρώσει τον κυ-
βερνητικό προγραµµατισµό για στέρηση της ελευθερίας των µη
προνοµιούχων που δεν δύνανται να αντιµετωπίσουν τον κρατικό
µηχανισµό καταστολής του φρονήµατος και κατάργησης των συ-
νταγµατικών δικαιωµάτων.

Μας είπε ο κύριος Υπουργός ότι, αν δεχτούµε να αγοράζουν
οι δανειολήπτες τα δάνεια τους στα ποσά που πωλούν στους ίδι-
ους τους αγοραστές δανείων, τις εταιρείες ειδικού σκοπού, τότε
όλοι θα δανείζονται για να γίνονται κόκκινοι δανειολήπτες στη
συνέχεια και να κερδίζουν χρήµατα µε αυτό τον τρόπο. Σαν να
µην υπάρχουν οι εξαιρέσεις, σαν να µην υπάρχουν οι κατηγοριο-
ποιήσεις. Θα πρέπει να εξισώσουµε τον ευάλωτο κόκκινο δανει-
ολήπτη µε το fund, την εταιρεία ειδικού σκοπού, που έρχεται να
κερδοσκοπήσει, αγοράζοντας το δάνειο σε εξευτελιστικό ποσό
αντί να δοθεί η ευκαιρία στον ίδιο τον δανειολήπτη να το αγορά-
σει και στη συνέχεια να µπορεί να το πωλεί για να κερδοσκοπεί. 

Και µάλιστα συµβαίνει στον ίδιο χρόνο το εξής κραυγαλέο, το
οποίο δεν το έχει εντοπίσει κανένας εισηγητής. Με το άρθρο 68
του ίδιου νοµοσχεδίου τι προβλέπεται; Και αυτό το θεωρείτε λο-
γικό και τίµιο να συµβαίνει; Ότι σε περίπτωση ολικής προεξόφλη-
σης της ρύθµισης µε καταβολή από τον οφειλέτη ή συµψηφισµό
ή από απόδοση κατασχέσεων ή από παρακράτηση χορηγείται έκ-
πτωση στο σύνολο των ανεξόφλητων τόκων καταβολής που
έχουν υπολογιστεί και σύµφωνα µε το υπολογιστικό εργαλείο του
άρθρου 71 αντιστοιχούν στις δόσεις της ρύθµισης που προεξο-
φλούνται. Δηλαδή θεωρείτε τίµιο να ζητάτε τόκους όταν έρχεται
ένας καλόπιστος δανειολήπτης για κάποιον λόγο και σας λέει ότι
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«βρήκα τα χρήµατα από την αλληλεγγύη των συγγενών, των
φίλων, για να σας προεξοφλήσω». Και τι κάνετε; Δεν του ζητάτε
µόνο το κεφάλαιο που σας λέει «χρωστάω 10.000, 10.000 θα σας
δώσω». Του λέτε «φέρε µου και τους τόκους για άλλα δέκα χρό-
νια που είχες να πληρώνεις, αν προεξοφλούσες µετά από δέκα
χρόνια». Το θεωρείτε τίµιο αυτό; Είναι σωστό, είναι υγιές αυτό;
Είναι συνταγµατικό αυτό! Πραγµατικά είναι εξόχως προκλητικά
όλα όσα θέλετε να ψηφίσετε και θα το καταφέρετε. Είµαι σίγουρη
ότι θα προσβληθούν δικαστικά. 

Η άλλη προκλητική τροπολογία που φέρνετε -και δεν θα σας
κουράσω- είναι σε σχέση µε την ασυλία του ΤΑΙΠΕΔ. Πραγµατικά
άλλη µια αλαζονική στάση σας να δίνετε ασυλία στο ΔΣ του ΤΑΙ-
ΠΕΔ από αστική ευθύνη για συναλλαγές του ταµείου και να τους
εξαιρείτε από τον έλεγχο του Ελεγκτικού Συνεδρίου. Είναι κραυ-
γαλέα κατάχρηση εξουσίας. Προκαλείτε και πάλι το κοινό περί
δικαίου αίσθηµα. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εγώ ευχαριστώ

την κυρία Καραγεωργοπούλου. 
Τον λόγο τώρα έχει η ειδική αγορήτρια του Κοµµουνιστικού

Κόµµατος Ελλάδας, κ. Διαµάντω Μανωλάκου. 
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Και µε τις νοµοτεχνικές βελτιώσεις

και τροποποιήσεις δεν αλλάζει η φιλοσοφία του νοµοσχεδίου.
Όλες οι βελτιώσεις και τα µέτρα είναι για τις τράπεζες και τα
funds, για τα κοράκια. Τα θετικά που µας παράθεσε ο κύριος
Υπουργός, ότι θα ενηµερώνονται οι οφειλέτες για το τι οφείλουν,
δεν αλλάζει τη θέση τους. Απειλούνται και δεν υπάρχει καµµία
πρόνοια για να µη χάσουν την πρώτη τους κατοικία. Αυτό συνε-
χίζεται και αυτό είναι το σπουδαιότερο γιατί µιλάµε για λαϊκές οι-
κογένειες, αφού για τα επιχειρηµατικά χρέη υπάρχει γενναίο
κούρεµα, φτάνοντας και το 80%. Τα είπε ο Κοινοβουλευτικός µας
Εκπρόσωπος µε ονόµατα απ’ όσα έχουν γίνει γνωστά, γιατί το
κούρεµα των επιχειρηµατικών χρεών δεν λέγεται, αν και τα
έχουµε ζητήσει επανειληµµένα.

Σε ό,τι αφορά τις τροπολογίες την πρώτη την καταψηφίσαµε.
Είναι προκλητικά απαράδεκτη. Είπαµε το γιατί στην πρωτολογία.
Θέλω να µιλήσω για τη δεύτερη πιο αναλυτικά σε ό,τι αφορά το
πρώτο της άρθρο, που είναι για το επίδοµα κοινωνικής αλληλεγ-
γύης ευάλωτων νοικοκυριών και θα δοθεί µόνο για τον Δεκέµβριο
του 2023. Αν και είναι ένα ψίχουλο το προπαγανδίζετε και το δια-
φηµίζετε για καρβέλι.

Παρ’ όλα αυτά, εµείς θα το ψηφίσουµε για να το αξιοποιήσουν
οι δικαιούχοι, έστω και αυτή την ελάχιστη παροχή. Όµως δεν θα
σταµατήσουµε και ζητάµε και διεκδικούµε να αυξηθούν γενναία
τα ποσά της ενίσχυσης και να διευρυνθεί η καταβολή σε όλους,
χωρίς κανένα κριτήριο αποκλεισµού. Ωστόσο είναι ψίχουλα γιατί
µιλάµε για 150 ευρώ. Και πιάνει ένα µικρό κοµµάτι δικαιούχων,
το πιο εξαθλιωµένο. Και ήδη έχει εξανεµιστεί πριν ακόµα µπει
στους λογαριασµούς των δικαιούχων, από την ακρίβεια. Αφορά
τις πολύ χαµηλές συντάξεις και στους ανέργους ΑΜΕΑ, ενώ οι
συνταξιούχοι του ΟΓΑ που δικαιούνται την προσαύξηση, είναι
αυτοί που η σύνταξή τους δεν υπερβαίνει τα 350 ευρώ. 

Η Κυβέρνηση µοιράζει ψίχουλα στις πιο ευάλωτες κοινωνικές
οµάδες, σε ανθρώπους, δηλαδή, που η ίδια και όλες οι προηγού-
µενες κυβερνήσεις έχουν καταστήσει ευάλωτες µε τις αντιλαϊκές
πολιτικές τους. Ταυτόχρονα, φροντίζει να φοροαπαλλάσσει και
να µπουκώνει µε ζεστό χρήµα τις µεγάλες βιοµηχανίες, όπως στο
άρθρο αυτής της τροπολογίας που θα καταψηφίσουµε. Διότι
πρόκειται για µέτρο που εντάσσεται στην κατηγορία της δηµι-
ουργικής λογιστικής, µε κύριο στόχο τη δραστική µείωση έως και
απαλλαγή της φαρµακοβιοµηχανίας από το clawback.

Η δηµιουργική λογιστική σας εφαρµόζεται µε το εξής κόλπο:
Αυξάνεται κατά πολύ το όριο δαπάνης για τις ηπαρίνες. Δεν γί-
νεται όµως και η αντίστοιχη αύξηση του προϋπολογισµού του
ΕΟΠΥΥ για τη φαρµακευτική δαπάνη, η οποία µένει σταθερή. 

Εποµένως, µε αυτόν τον τρόπο ικανοποιείται ένας πάγιος στό-
χος της φαρµακοβιοµηχανίας για την απαλλαγή της από το claw-
back. Πρακτικά τι σηµαίνει; Σηµαίνει δώρο στη φαρµακοβιο-
µηχανία ύψους 1.827.000 ευρώ για το 2024 και αυξάνεται στο
1.916.000 ευρώ για το 2025. Το καταψηφίζουµε, βεβαίως, αυτό
το άρθρο 4 και ζητάµε να αυξηθεί η κρατική χρηµατοδότηση για

τη φαρµακευτική δαπάνη µε φορολογία του κεφαλαίου για την
πλήρη απαλλαγή των ασθενών από κάθε πληρωµή γι’ αυτό και
όλα τα άλλα φάρµακα.

Συνολικά, όµως, για τη συγκεκριµένη αυτή τη δεύτερη υπουρ-
γική τροπολογία εκφραζόµαστε µε το «παρών». 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστώ την κ. Μα-
νωλάκου. 

Τον λόγο τώρα έχει ο ειδικός αγορητής του ΠΑΣΟΚ - Κινήµα-
τος Αλλαγής κ. Παύλος Γερουλάνος.

ΠΑΥΛΟΣ ΓΕΡΟΥΛΑΝΟΣ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Ξέρω ότι όλοι είµαστε κουρασµένοι, αλλά ήταν ένα νοµοσχέδιο

το οποίο αφορά ένα τεράστιο κοµµάτι της κοινωνίας και νοµίζω
ότι το γεγονός πως αφιερώνουµε χρόνο σε αυτό, είναι ενδεικτικό
της σηµασίας του. 

Πριν ξεκινήσω, θα ήθελα να πω δύο λόγια για τις τροπολογίες,
κύριε Υπουργέ. 

Αναφορικά µε την πρώτη, που αίρετε την πρόβλεψη για τον
συµβατικό έλεγχο για την πώληση των µετοχών εισηγµένων εται-
ρειών από το ΤΑΙΠΕΔ, είναι επιεικώς απαράδεκτη διάταξη. Δεν
µπορούµε να ξέρουµε τι στράβωσε µε το Ελεγκτικό Συνέδριο,
αλλά το µόνο σίγουρο είναι ότι η διάταξη που το παρακάµπτει
και αντικαθιστά τη γνώµη του µε τη γνώµη µιας τράπεζας, είναι
εξαιρετικά προβληµατική και αφήνει πολλά ερωτηµατικά. Κά-
ποιοι, εντός και εκτός του ΤΑΙΠΕΔ, φαίνεται ότι βιάζονται.

Όσον αφορά τη δεύτερη, σχετικά µε το επίδοµα κοινωνικής αλ-
ληλεγγύης ευάλωτων νοικοκυριών κατά τον Δεκέµβριο του 2023,
είναι θετική, αλλά οι παροχές αυτές ελλιπέστατες. Η Νέα Δηµο-
κρατία µεθοδικά και σταθερά γκρεµίζει το κράτος πρόνοιας και
δηµιουργεί ένα κράτος φιλανθρωπίας. Τελευταία φορά που η Ελ-
λάδα είχε κράτος φιλανθρωπίας ήταν η δεκαετία του ‘50. 

Αγαπητές συναδέλφισσες και αγαπητοί συνάδελφοι, προσπά-
θησα να ακολουθήσω προσεκτικά τον Υπουργό, αλλά οµολογώ
ότι µετά από λίγο σταµάτησα να ακούω. Απίστευτη χολή. Γιατί;
Απίστευτη αλαζονεία. Γιατί; Απίστευτη αγωνία µην του κάνουµε
κριτική. Γιατί; Γιατί όλη αυτή η επιµονή να µας πει ότι έχει δίκιο
σε όλα και ότι έχουµε άδικο σε όλα; Και µετά τι είπε; Το ανεκδιή-
γητο: «Πώς θα αντιµετωπίσουµε τους ψηφοφόρους µας;». Σιγά,
κύριε Υπουργέ. 

Αλήθεια, για εµάς πονάτε; Μην ξοδεύετε την ενσυναίσθησή
σας για εµάς κύριε Υπουργέ, αφιερώστε την καλύτερα στους δα-
νειολήπτες. Προσπαθούσα όµως να θυµηθώ που είχα ξαναδεί
αυτό το ύφος. Το έχω ξαναδεί αυτό το ύφος της χολής, της αλα-
ζονείας, της πεποίθησης ότι όλοι έχουν άδικο, εκτός από εµένα
που έχω δίκιο. Και θυµήθηκα. Έτσι αντιδρούσε ο επερχόµενος
δήµαρχος όταν του κάναµε κριτική στον Δήµο της Αθήνας. Δεν
του βγήκε σε καλό. 

Κύριε Υπουργέ, πείτε στον κ. Χατζηδάκη να χαλαρώσει λίγο ή
τουλάχιστον αν ποτίζεται µε ένταση να το κάνει για τους δανει-
ολήπτες και τους πολίτες που το έχουν ανάγκη και όχι για εµάς
και τους φίλους του τους τραπεζίτες. 

Η αλήθεια είναι ότι µετά από τέσσερις ηµέρες συζήτησης, δε-
κατέσσερις προτάσεις του ΠΑΣΟΚ, το νοµοσχέδιο παραµένει
λίγο ως πολύ εκεί που ήταν. Άλλωστε η οµιλία του Υπουργού της
Δευτέρας, έχει ελάχιστες διαφορές από την οµιλία του Υπουργού
της Παρασκευής. Ίδιες ήταν βασικά. Μας στενοχωρεί αυτό; Ναι,
µας στενοχωρεί πολύ. Μας στενοχωρεί πολύ, διότι χάνουµε την
ευκαιρία να δώσουµε ανάσα σε χιλιάδες συµπολίτες µας, χά-
νουµε την ευκαιρία να κάνουµε µια µεταρρύθµιση που έχει ανά-
γκη και η κοινωνία και η οικονοµία. Και είναι αυτό πρόβληµα; Όχι
για την Κυβέρνηση, αλλά είναι για την κοινωνία και την οικονοµία
και για τους δανειολήπτες και τους τραπεζίτες. Το να πιστεύουµε
ότι µπορεί να σώσουµε τον έναν από τους δύο, είναι λάθος τε-
ραστίων πολιτικών κοινωνικών και οικονοµικών διαστάσεων. Ελ-
πίζω να το έκανα ξεκάθαρο στην πρωτολογία µου. Δεν θα σας
κουράσω. 

Όµως, ήταν τεράστιο λάθος, κύριε Υπουργέ που φωνάξατε
µόνο τις τράπεζες όταν φτιάχνετε το δάνειο. Τεράστιο λάθος, τε-
ράστια αστοχία που ποτίζει µονοµέρεια όλο το νοµοσχέδιο. Ούτε
καν τους δικηγόρους ή τους συµβολαιογράφους που ξέρουν τη
δουλειά και ξέρουν και τις δύο µεριές δεν φωνάξατε. Γιατί το κά-
νατε αυτό; Επειδή σας την έπεσαν για το φορολογικό προφανώς,
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αλλά αυτό είναι µικρόψυχο. 
Ήταν λάθος να ακούσετε µόνο τις τράπεζες για δύο λόγους.

Πρώτον για να έχετε πλήρη εικόνα. Και δεύτερον, διότι τα συµ-
φέροντα του κράτους -και αυτό είναι κάτι που πρέπει να το κα-
ταλάβετε- αυτή τη στιγµή δεν συνάδουν µε τα συµφέροντα των
τραπεζών, όχι άµεσα τουλάχιστον, διότι η ανάπτυξη της οικονο-
µίας χρειάζεται δυναµικούς πολίτες που επενδύουν και παίρνουν
ρίσκο, που κάνουν λάθη και δοκιµάζουν ξανά, ενώ οι τράπεζες
ακόµα γλείφουν τις πληγές της δικής τους πτώχευσης και θέλουν
σιγουράκια και τιµωρούν τα λάθη. 

Αν έπρεπε να έχετε µία αγωνία, αυτό θα έπρεπε να είναι για να
δίνετε δεύτερες ευκαιρίες. Δεν είναι καν ένα νοµοσχέδιο που πε-
τυχαίνει τους στόχους τους οποίους ευαγγελίζεται. Νοµίζω ότι
το εξήγησα νωρίτερα δεν θα σας κουράσω. Ήταν άγονη η δου-
λειά των τελευταίων ηµερών; Θέλω να πιστεύω πως όχι. Γιατί;
Πρώτον ανέδειξε ένα σηµαντικό κοινωνικό οικονοµικό πρόβληµα
και τουλάχιστον το βάλαµε στη σωστή του διάσταση, στην εθνική
του διάσταση, σε σηµείο που ούτε η Κυβέρνηση πλέον αυτό το
νοµοσχέδιο δεν το ονοµάζει κάποια σοβαρή µεταρρύθµιση σε
ό,τι αφορά τα κόκκινα δάνεια. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή) 

Δεύτερον, ανέδειξε ότι η δουλειά που κάνουµε εδώ θέλει ξε-
κάθαρους στόχους. Τι προσπαθείς να πετύχεις; Είναι άλλο να
γράφεις ένα νοµοσχέδιο µε γνώµονα τις τράπεζες και να ευνοείς
τους δανειολήπτες, άλλο να γράφεις µε γνώµονα τους δανει-
ολήπτες και να αγνοείς τις τράπεζες και άλλο να συνδέεις τη σω-
τηρία του ενός µε τον άλλον. Αλλιώς ακούς, αλλιώς συµπερι-
φέρεσαι, σε άλλα αποτελέσµατα φτάνεις. 

Τρίτον, ανέδειξε και µε την εκδήλωση του ΠΑΣΟΚ, αλλά και
στην επιτροπή πιστεύω όσοι ήσασταν εκεί το ζήσατε, πόσο ση-
µαντικό είναι να ακούµε κάθε πτυχή της κοινωνίας, ότι όταν βά-
ζουµε πρώτα τον πολίτη µε ξεκάθαρους στόχους τα πράγµατα
µπορεί να γίνουν καλύτερα. 

Θα άξιζε να δείτε, κύριε Υπουργέ, πώς αντιµετώπισαν οι φο-
ρείς το γεγονός ότι κάποιος τους άκουσε, ότι κάποιος έσκυψε
στο πρόβληµα τους. Να ακούσετε τον Πρόεδρο της ΓΣΕΒΕΕ να
µιλάει για την ανάγκη εθνικής συστράτευσης απέναντι στο πρό-
βληµα. Για τον Πρόεδρο του Επαγγελµατικού Επιµελητηρίου
Αθηνών να λέει ότι το ιδιωτικό χρέος συνδέεται µε το παραγωγικό
µοντέλο που θέλουµε. 

Τι θέλουµε τελικά; Θέλουµε Έλληνες και Ελληνίδες που παίρ-
νουν ρίσκο, δηµιουργούν εταιρίες ή θέλουµε ανθρώπους οι
οποίοι συνωστίζονται στα υπουργικά γραφεία για µια θέση στο
δηµόσιο; Να ακούσετε τον Πρόεδρο του Δικηγορικού Συλλόγου
να µιλάει για την ανάγκη ενός τρίτου ανεξάρτητου διαµεσολα-
βητή και την αγωνία των δανειοληπτών να επαναπροσδιορίσουµε
ποιος είναι και ποιος δεν είναι ευάλωτος. 

Παρεµπιπτόντως, αυτό είναι µια συζήτηση που πιστεύω ότι αξί-
ζει να κάνουµε από την αρχή.

Δεν θα σπάσουµε τη µπάνκα µε αυτά, κύριε Υπουργέ. Δεν θα
καταστρέψουµε τις τράπεζες. Μην τρελαθούµε κιόλας!

Το τέταρτο που έγινε ξεκάθαρο είναι ότι, τελικά, η δηµοκρατία
και η σύνθεση ιδεών µπορεί να φέρουν καλύτερα αποτελέσµατα.
Σας πήρε τέσσερις µέρες να καταλάβετε ότι αυτό το οποίο ονο-
µάζετε διαφάνεια δεν είναι διαφάνεια. Ο Υπουργός το παραδέ-
χθηκε. Δυστυχώς, δεν έκανε τίποτα για αυτό. Δεν πειράζει.
Κέρδος είναι ότι είδατε ότι είναι ελλειµµατική αυτή η διάταξη.
Ίσως κάποια στιγµή καταφέρουµε και αυτό να το διορθώσουµε.

Και το πέµπτο που έγινε ξεκάθαρο είναι ότι µια µεταρρύθµιση
θέλει δουλειά, διότι ποτέ δεν ξέρεις από πού θα λάµψει η αλή-
θεια, από πού θα βρεις µια λύση στο πρόβληµα. Και αυτές τις
µέρες είχα τουλάχιστον -προσωπικά µιλάω τώρα- την τύχη να
δουλέψω µε καταπληκτικούς ανθρώπους που έχουν δει το πρό-
βληµα από όλες τις πτυχές, ανθρώπους, όπως ο Δηµήτρης Σπυ-
ράκος, που δουλεύουν ακούραστα, που αγωνίζονται ακατά-
παυστα, που βλέπουν το πρόβληµα και από τη µεριά της κοινω-
νίας και από τη µεριά της οικονοµίας και ξέρουν να αναδείξουν
κάθε του πτυχή.

Τον ευχαριστώ για την απέραντη διαύγεια, τη βαθιά αφοσίωση
στο πρόβληµα που πάµε να λύσουµε και στην απόλυτή του αφο-

σίωση στους δανειολήπτες και στις ανάγκες τους.
Απλά λόγια, κύριε Υπουργέ: Μεταρρύθµιση µε πασαλείµµατα

δεν γίνεται και προσβάλλει τους πολίτες που έχουν το πρόβληµα.
(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-

λίας του κυρίου Βουλευτή)
Με όλο τον σεβασµό, κύριε Υπουργέ, αλλά από τη µετεκλογική

συµπεριφορά όλης της Κυβέρνησης, ακόµα και οι φίλοι σας,
πέρα από αλαζονεία, διαπιστώνουν κάποια κούραση, µεγάλη κό-
πωση, χαµηλά τον πήχη σε ό,τι αφορά τα νοµοσχέδια που φέρ-
νετε και η υιοθέτηση του εύκολου δρόµου. Εύκολος δρόµος σε
αυτό το νοµοσχέδιο, εύκολος δρόµος µε τα pass, εύκολος δρό-
µος µε την οριζόντια φορολογία. Αυτή η κουρασµένη πια Κυβέρ-
νηση συµπεριφέρεται σαν να µη µπορεί να πάρει τα πόδια της,
µε τη λογική του «άστο για αργότερα» και αυτό είναι εξαιρετικά
επικίνδυνο, ειδικά σε µια εποχή που η χώρα χρειάζεται µεγάλες
µεταρρυθµίσεις στο εσωτερικό για να αντιµετωπίσει τις µεγάλες
ανισότητες σε εισόδηµα, πλούτο και πρόσβαση στην εξουσία και
χειρουργικές κινήσεις στο εξωτερικό, όπου τα πράγµατα γίνονται
συνέχεια και πιο επικίνδυνα.

Ελπίζω να µην ξαναδούµε αυτό που έγινε στο Λονδίνο. Το πρό-
βληµα είναι ξεκάθαρα της Αγγλίας, αλλά και οι δική µας οι χειρι-
σµοί υπολείπονται. Διότι όλοι θυµόµαστε τι τράβηξε η Ελλάδα
την τελευταία φορά που µια κυβέρνηση δήλωσε κουρασµένη. Η
ίδια που πίεζε τις τράπεζες να αγοράσουν οµόλογα του ελληνι-
κού δηµοσίου, ενώ ήξερε ότι η χώρα πτώχευε. Ήταν και σε αυτή
την Κυβέρνηση ο κ. Χατζηδάκης και καλό είναι να του το θυµί-
σετε.

Η Ελλάδα χρειάζεται πραγµατικά πνοή αυτή την εποχή στο τι-
µόνι της, προοδευτική πνοή, µεταρρυθµιστική πνοή, που, αντί να
πατάει φρένο, να πατάει γκάζι για τις µεγάλες αλλαγές που χρει-
άζεται η κοινωνία και η οικονοµία.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ολοκληρώστε, σας
παρακαλώ!

ΠΑΥΛΟΣ ΓΕΡΟΥΛΑΝΟΣ: Βεβαίως, κύριε Πρόεδρε.
Και το ΠΑΣΟΚ µε σοβαρότητα, µε υπευθυνότητα, µε προτάσεις

είναι έτοιµο να ανταποκριθεί στη νέα αυτή πρόκληση και το απο-
δείξαµε µε αυτό το νοµοσχέδιο, στο οποίο ήρθαµε πιο προετοι-
µασµένοι από εσάς και το αποδεικνύουµε και θα το αποδεικνύ-
ουµε συνέχεια και από αύριο.

Σας ευχαριστώ για την ανοχή σας, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Εγώ σας ευχαριστώ.
Και ολοκληρώνουµε τον κύκλο των δευτερολογιών, πριν πάρει

τον λόγο και κλείσει ο Υπουργός, µε τον εισηγητή της Νέας Δη-
µοκρατίας κ. Χρήστο Δερµεντζόπουλο.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΔΕΡΜΕΝΤΖΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα είµαι
αρκετά σύντοµος.

Κύριε συνάδελφε, κάνατε υποδείξεις να ακούσουµε τον έναν
φορέα ή τον άλλον. Η αλήθεια είναι, όµως, ότι διαβουλευόµαστε
και µε όλους τους φορείς, αλλά και µε την κοινωνία και όχι µόνο
για αυτό το νοµοσχέδιο, αλλά για όλο το κυβερνητικό έργο το
οποίο έχουµε ήδη διατελέσει εδώ και τέσσερα χρόνια, αλλά και
για αυτό το οποίο έρχεται.

Να σας υπενθυµίσω ότι ήδη έχουµε νοµοθετήσει τις µισές κυ-
βερνητικές µας εξαγγελίες. Και φυσικά, δεν προέρχεται από κού-
ραση η αύξηση στους µισθούς, η µείωση στους φόρους, η
µείωση στις εισφορές.

Αναρωτήθηκαν, επίσης, κάποιοι άλλοι συνάδελφοι που έχουν
αποχωρήσει, όπως πραγµατικά όλες αυτές τις µέρες αναρωτή-
θηκαν τι κάνουµε, τι περιλαµβάνει αυτό το νοµοσχέδιο. Από την
πρώτη στιγµή αυτό το οποίο λέµε είναι ότι έχουµε φέρει βελτιω-
τικές παρεµβάσεις µε ρεαλιστικές προτάσεις. Δηλαδή, µε το πρό-
γραµµα «ΗΡΑΚΛΗΣ» εµείς πιστεύουµε ότι συµβάλλουµε στη
µείωση των µη εξυπηρετούµενων δανείων και αυτό προκύπτει µε
στοιχεία. Εσείς διαφωνείτε.

Διαφωνείτε, όµως, πως, µειώνοντας τα µη εξυπηρετούµενα δά-
νεια, απελευθερώνουµε κεφάλαια και δάνεια σε επιχειρήσεις και
καταναλωτές; Αν διαφωνείτε, άρα το καταψηφίζετε. Θα το πείτε
αυτό στον κόσµο σας. Καλά λέει ο Υπουργός. Διότι και εµείς µι-
λάµε µε την κοινωνία και ξέρουµε τα προβλήµατα και τις αρνητι-
κές συµπεριφορές που υπήρχαν στους servicers και ήρθαµε σε
αυτό το σχέδιο νόµου και ουσιαστικά τι ζητάµε; Να υπάρχει σε-
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βασµός στην ιδιωτική ζωή και ουσιαστικά, τους επιβάλλουµε και
κυρώσεις και πρόστιµα. Και εσείς αυτά θα τα καταψηφίσετε. Να
τα πείτε πολύ σωστά στον κόσµο σας. Και καλά λέει ο Υπουργός
να τα πείτε και στους ψηφοφόρους σας. Και αυτό δεν προέρχεται
από µια αγωνία τι θα κάνετε µε τους ψηφοφόρους σας. Συµπο-
λίτες µας είναι όλοι.

Διαφωνείτε, λοιπόν και καταψηφίζετε το γεγονός πως µε τον
εκσυγχρονισµό του εξωδικαστικού µηχανισµού γίνεται αυτόµατα
και υποχρεωτικά αποδεκτή η πρόταση αναδιάρθρωσης του χρέ-
ους. Υπάρχει, όµως, ένα γεγονός, ότι το 50% των προτάσεων της
ρύθµισης οι servicers το αρνούνται και εµείς καλούµαστε να το
βελτιώσουµε και αυτό θα επιφέρει και 28% κούρεµα και 3% στα-
θερό επιτόκιο.

Είναι δυνατόν, επίσης, να είστε απέναντι στο γεγονός πως προ-
βλέπεται η δηµοσιοποίηση των επωνυµιών επιχειρήσεων για τις
παραβάσεις τις οποίες αντιµετωπίζει η Τράπεζα της Ελλάδος και
έτσι διευκολύνουµε και την άµεση ενηµέρωση του κοινού; Αυτά
είναι που θα καταψηφίσετε τη Δευτέρα και αυτά πρέπει να τα
γνωρίζει ο κόσµος.

Διότι ο κόσµος, φυσικά, γνωρίζει ποιος προσφέρει ρεαλιστικές
προτάσεις και βελτιωτικές παρεµβάσεις και παράλληλα, διαχει-
ρίζεται κρίσεις, κρίσεις, όπως είναι η εισαγόµενη ακρίβεια, κρί-
σεις, όπως είναι από οι φυσικές καταστροφές που καλούµαστε
να διαχειριστούµε, κρίσεις, όπως είναι και το ιδιωτικό χρέος που
προέρχεται από µια δεκαετή παρατεταµένη κρίση.

Και αυτό το οποίο ακούµε συνέχεια από εσάς, το οποίο πρέπει
να είναι πολύ βαθιά χαραγµένο σε εσάς, αυτό το 41%, εµείς το
έχουµε ξεπεράσει. Από την ηµέρα που έχουν γίνει οι εκλογές και
µετά συνεχίζουµε, εφαρµόζουµε το πρόγραµµά µας, το κυβερ-
νητικό µας σχέδιο, ενώ εσείς βαδίζετε ουσιαστικά σε έναν δρόµο
που οι πολίτες σας έχουν γυρίσει την πλάτη και είστε σε άρνηση.

Λυπάµαι. Παρ’ όλα αυτά, µένει χρόνος τη Δευτέρα να υπερψη-
φίσετε το συγκεκριµένο σχέδιο νόµου.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εγώ σας ευχαρι-

στώ.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο, προκειµένου να ολοκληρωθεί

η πολύωρη σηµερινή συνεδρίαση.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΑΛΙΑΣ (Υφυπουργός Εθνικής Οικονοµίας

και Οικονοµικών): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Δεν θα έρθετε στο

Βήµα;
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΑΛΙΑΣ (Υφυπουργός Εθνικής Οικονοµίας

και Οικονοµικών): Όχι, θα µιλήσω από εδώ, κύριε Πρόεδρε, για
δυο λεπτά.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ωραία. Σας ακούµε.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΑΛΙΑΣ (Υφυπουργός Εθνικής Οικονοµίας

και Οικονοµικών): Μετά την πολύωρη συνεδρίαση δεν θέλω να
απασχολήσω πολύ.

Κατ’ αρχάς, να ενηµερώσω για την τροπολογία για το επίδοµα
κοινωνικής αλληλεγγύης. Τα έχουµε κιόλας πει δηµοσίως και πριν
λίγες µέρες ανακοινώσει. Είναι πέντε κατηγορίες πολιτών. Μιά-
µιση δόση για το επίδοµα παιδιού, περίπου οκτακόσιες χιλιάδες
συµπολίτες µας: Αυτό είναι και το µεγαλύτερο ποσό που θα λά-
βουν, µια οικογένεια µε τρία παιδιά 420 ευρώ, µε τέσσερα παιδιά
630 ευρώ. Το 50% της µηνιαίας δόσης του ελάχιστου εγγυηµένου
εισοδήµατος διακόσιες δύο χιλιάδες συµπολίτες µας, το οποίο
αυξάνεται 8% µόνιµα από 1η Δεκεµβρίου. Είναι 200 ευρώ σε
άτοµα µε αναπηρία του ΕΦΚΑ τριάντα έξι χιλιάδες και του
ΟΠΕΚΑ εκατόν ογδόντα τρεις χιλιάδες. Τα επιδόµατα αναπηρίας
αυξήθηκαν, επίσης, µόνιµα από 1η Μαΐου του 2023.

Είναι 150 ευρώ σε ανασφάλιστους υπερήλικες, οι οποίοι πήραν
αύξηση από 1-1-2023 7,75% και θα πάρουν και από 1-1-2024.
Είναι άλλα 150 ευρώ σε ένα εκατοµµύριο είκοσι έξι χιλιάδες συ-
νταξιούχους που πήραν αύξηση από 1-1-2023 και θα πάρουν και
από 1-1-2024 3%. Να ενηµερώσω κιόλας το Σώµα ότι υπεγράφη
πριν λίγο η ΚΥΑ, πριν έρθω στη Βουλή, για την αύξηση 3% των
συντάξεων από 1-1-2024. Είναι 430 εκατοµµύρια ευρώ.

Επιπλέον του ενός εκατοµµυρίου είκοσι έξι χιλιάδων συνταξι-
ούχων που θα πάρουν αύξηση, δίνουµε και σε άλλους επτακόσι-
ους σαράντα χιλιάδες συνταξιούχους που έχουν ακόµα προσω-

πική διαφορά και δεν θα λάβουν αύξηση από 1 Ιανουαρίου. Είναι
µεγαλύτερα ποσά, 200 ευρώ.

Σύνολο, λοιπόν, τον Δεκέµβριο, επειδή το ανέφερε η κ. Φωτίου,
ένα εκατοµµύριο οκτακόσιες χιλιάδες από τα δυόµισι εκατοµµύ-
ρια συνταξιούχους θα λάβουν ενίσχυση, το 70% των συνταξιού-
χων της χώρας. Και αυτά είναι µέρος των µέτρων που θα δοθούν
τον Δεκέµβριο. Τα έχουµε αναφέρει, είναι 717 εκατοµµύρια. Ήδη
οι αιτήσεις για το επίδοµα θέρµανσης έχουν ξεπεράσει τις οκτα-
κόσιες πενήντα χιλιάδες και υπάρχουν και άλλα µέτρα κυβερνη-
τικής πολιτικής και επιπλέον 1,6 δισεκατοµµύρια µέτρα από την
1-1-2024. Τα έχουµε αναφέρει ξανά και ξανά.

Θέλω να αναφέρω και πολύ σύντοµα δυο λόγια για το νοµο-
σχέδιο, τρεις πολύ βασικές ρυθµίσεις συν µία. Θα εξηγήσω το
«συν µία». Πρώτον, γίνεται για τους ευάλωτους δανειολήπτες
υποχρεωτικό οι τράπεζες να αποδεχτούν τη ρύθµιση. Ήταν κάτι
πάρα πολύ σηµαντικό, γιατί ως τώρα ήταν υποχρεωτικό µόνο για
το δηµόσιο, για τον ΕΦΚΑ και τις ΔΟΥ και την ΑΑΔΕ. Οι τράπεζες
πολλές φορές απορρίπταν. Τώρα πλέον, όλες οι τράπεζες είναι
υποχρεωµένες να δεχθούν τη ρύθµιση που βγάζει ο αλγόριθµος.

Δεύτερον, βελτιώνεται ο αλγόριθµος για όλους, όχι µόνο για
τους ευάλωτους, αλλά για όλους. Αυτό είναι κάτι πολύ θετικό.
Τρίτον, µπαίνουν κανόνες πληροφόρησης στους servicers, που
όντως ήµασταν πάρα πολύ πίσω µέχρι σήµερα. Αυτά είναι τρία
πάρα πολύ θετικά µέτρα που κανείς δεν µπορεί να αµφισβητήσει
ότι είναι προς τη θετική κατεύθυνση. Πρέπει να γίνουν και άλλα;
Ναι, πρέπει να γίνουν και άλλα, είναι δεδοµένο. Δεν έχουµε φτά-
σει ακόµα εκεί που πρέπει. Αλλά ο εξωδικαστικός µηχανισµός
είναι ο πρώτος που έχει λειτουργήσει, µε δέκα χιλιάδες ρυθµί-
σεις. Ο προηγούµενος του ΣΥΡΙΖΑ είχε δυόµισι χιλιάδες. Λειτουρ-
γεί, είναι 3,7 δισεκατοµµύρια ευρώ ρυθµίσεις. Τώρα επεκτείνεται
και άλλο.

Έχουν δοκιµαστεί πόσα εργαλεία και πρώτη φορά βλέπουµε
ένα εργαλείο  ότι αρχίζει και λειτουργεί. Πρέπει να το υποστηρί-
ξουµε, να το διευρύνουµε και να συζητήσουµε ό,τι περαιτέρω
µπορεί να γίνει. Η συν µία ρύθµιση είναι η επέκταση του προ-
γράµµατος «ΗΡΑΚΛΗΣ». Σε λίγη ώρα περιµένουµε -για αυτό κοί-
ταγα και το κινητό µου τόση ώρα- τον οίκο «FITCH». Δεν θέλω να
προαναγγείλω το αποτέλεσµα, αλλά ένα µεγάλο µέρος του απο-
τελέσµατος που οι τέσσερις οίκοι ήδη -από τους έξι, ευελπι-
στούµε και ο πέµπτος- µας έχουν αναβαθµίσει, είναι η µείωση
των κόκκινων δανείων. Πώς έγινε η µείωση των κόκκινων δανείων;
Έγινε µέσω του προγράµµατος «ΗΡΑΚΛΗΣ» και βεβαίως και τη
βελτίωσης της οικονοµίας. Αλλά η µεγάλη µείωση ήταν µέσω του
προγράµµατος «ΗΡΑΚΛΗΣ». Αυτό το τελευταίο βήµα. 

Να ενηµερώσω το Σώµα ότι είχαµε δώσει ως τώρα 18,7 δισε-
κατοµµύρια ευρώ εγγυήσεις. Έχει αποµείνει υπόλοιπο 16,7 δισε-
κατοµµύρια ευρώ. Έχουν ήδη αποπληρωθεί τα 2 δισεκατοµµύρια
ευρώ. Επίσης, έχει εισπράξει το δηµόσιο 323 εκατοµµύρια έσοδα
από την προµήθεια εγγύησης που παίρνει το δηµόσιο. Άρα, θα
δοθούν έως άλλα 2 δισεκατοµµύρια ευρώ, ανάλογα µε το πόσοι
έρθουν. Ξέρουµε ότι είχαν υποβληθεί στο παρελθόν τρεις τιτλο-
ποιήσεις έως 2 δισεκατοµµύρια ευρώ. Ώστε; Ποιος είναι ο στό-
χος; Παραλάβαµε κόκκινα δάνεια πάνω από το 40%. Αυτή τη
στιγµή είναι γύρω στο 8,5%. Στόχος είναι να πέσουµε κοντά στο
5% κόκκινα δάνεια, να γίνουµε µια κανονική ευρωπαϊκή χώρα. 

Ευχαριστώ θερµά.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εγώ ευχαριστώ,
κύριε Υπουργέ. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κηρύσσεται περαιωµένη η συ-
ζήτηση επί της αρχής και των άρθρων του σχεδίου νόµου του
Υπουργείου Οικονοµικών: «Δάνεια: Διαφάνεια, ανταγωνισµός,
προστασία των ευάλωτων-Ενσωµάτωση της Οδηγίας (ΕΕ) 2021/
2167, επανεισαγωγή του προγράµµατος «ΗΡΑΚΛΗΣ» και άλλες
επείγουσες διατάξεις».

Επί της αρχής, επί των άρθρων 7, 38, 40, 66, 89 και 107, καθώς
και επί της υπουργικής τροπολογίας µε γενικό αριθµό 44 και ει-
δικό 13 του σχεδίου νόµου έχει υποβληθεί αίτηση διεξαγωγής
ονοµαστικής ψηφοφορίας από τον Πρόεδρο της Κοινοβουλευτι-
κής Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία και τους Βου-
λευτές του κόµµατός του, της οποίας το κείµενο έχει ως εξής:
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Η ανωτέρω ψηφοφο-
ρία θα πραγµατοποιηθεί τη Δευτέρα 4 Δεκεµβρίου 2023 και ώρα
13.00’ το µεσηµέρι. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύ-
σουµε τη συνεδρίαση;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Με τη συναίνεση του

Σώµατος και ώρα 23.54’ λύεται η συνεδρίαση για τη Δευτέρα 4

Δεκεµβρίου 2023 και ώρα 13.00’, µε αντικείµενο εργασιών του
Σώµατος: α) νοµοθετική εργασία, ψήφιση επί της αρχής, των άρ-
θρων και του συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Εθνι-
κής Οικονοµίας και Οικονοµικών: «Δάνεια: Διαφάνεια, ανταγωνισ-
µός, προστασία των ευάλωτων – Ενσωµάτωση της Οδηγίας (ΕΕ)
2021/2167, επανεισαγωγή του προγράµµατος «ΗΡΑΚΛΗΣ» και
άλλες επείγουσες διατάξεις» και β) κοινοβουλευτικό έλεγχο, συ-
ζήτηση επικαίρων ερωτήσεων.
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